
➤ «À crise exceptionnelle, moyens exceptionnels!»
tion est que ce plan marche», 
a-t-il dit au sujet du plan de
relance de la Commission euro-
péenne qui devrait «mobiliser tous
les leviers disponibles - budgé-
taires, monétaires, structurels ou
réglementaires - tant au niveau
européen qu'au niveau national».
M. Barroso a terminé son discours
sur une note optimiste: «Plus nous
serons solidaires dans la crise, plus
nous le serons dans la sortie de
crise.»

L’intervention du Président de la
Commission européenne était sui-
vie d’une séance de questions et
de réponses avec les députés. M.
Barroso a ensuite poursuivi la dis-
cussion avec une délégation res-
treinte composée de membres du
Bureau et de la Commission des
Affaires étrangères et euro-
péennes.
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7e séance, mardi 11 novembre 2008
8e séance, mardi 18 novembre 2008
9e séance, mercredi 19 novembre 2008

«De la crise à la relance: Il n’y a
pas de temps à perdre!» Tel était le
leitmotiv du discours du Président
de la Commission européenne, M.
José Manuel Barroso, le 4 dé-
cembre 2008 à la Chambre des
Députés réunie en séance plé-
nière.

M. Barroso était venu à Luxem-
bourg à quelques jours d’un som-
met européen qu’il a qualifié lui-
même de «décisif». Trouver une
issue à la crise constitutionnelle
après le «non» irlandais, s’accor-
der sur un paquet «climat et éner-
gie» et discuter des mesures à
mettre en œuvre en vue d’une re-
lance économique: voilà les trois
points cruciaux à l’ordre du jour
des chefs d’État et de gouverne-
ment de l’UE.

Sommaire des séances
publiques Nos 7, 8 et 9 p. 123

Sommaire des questions 
parlementaires p. Q57

Politique européenne
et étrangère

- déclaration p. 99

- débat p. 114

Réforme de la formation
professionnelle p. 104

DANS CE NUMÉRO

Le Président de la Commission européenne, M. José Manuel Barroso,
accueilli par le Président de la Chambre des Députés, M. Lucien Weiler.

Dans son discours, le Président
Barroso s’est penché essentielle-
ment sur la crise financière et éco-
nomique. «L'heure n'est ni aux ta-

bous idéologiques ni aux réflexes
dogmatiques. Quand je vois la
gravité de la crise, je n'ai pas
d'état d'âme. Ma seule préoccupa-

➤ «À toi la parole!»
Dag iwwer a véier Ateliere prepa-
réiert ginn. Et goung doran ëm den
Engagement, d’Motivatioun, seng
Iddien anzebréngen, an ëm
d’Rechter, déi een als Jugend-
lechen huet. Een Atelier, fir dee
sech déi meescht jonk Leit age-
schriwwen haten, huet dräi brand-
aktuell Sujete behandelt: d’duebel
Nationalitéit, d’Finanzkris an
d’Euthanasie. An all Atelier stoun-
gen Experten zur Verfügung, fir
Fakten ze liwweren.
Um Enn vum Nomëtteg hunn déi
véier Atelieren am Plenum Rap-
port gemaach iwwert de Verlaf vun
hiren Aarbechten a mat de Politi-
ker iwwert d’Konklusiounen, zu
deene se komm sinn, diskutéiert.D’Ofschlossplénière vum Jugendkonvent gouf a véier Ateliere virbereet.

➤ Hin zu einer „neuen industriellen Revolution“?
Eine europäische Energieaußen-
politik mit dem Ziel, die Ab-
hängigkeit von externen Zu-
lieferern zu reduzieren, und die
ökologische Nachhaltigkeit der
Energien sind zwei zentrale Ele-
mente des von der Europäischen
Kommission vorgeschlagenen
Energie- und Klimapakets und
waren die Kernpunkte einer Dis-
kussion nationaler und euro-
päischer Abgeordneter in Straß-
burg am 20. und 21. November
2008.
Das Energie- und Klimapaket, das
während eines richtungweisenden
Gipfels im März 2007 von den
Staats- und Regierungschefs ge-
schnürt wurde, enthält unter
anderem ein verbindliches Ziel
zur Senkung der Treibhausgas-
emissionen der EU bis 2020 um
20% im Vergleich zum Niveau
von 1990, die verpflichtende Ziel-
vorgabe, den Anteil der erneuer-
baren Energien in der EU auf 20%
anzuheben, sowie die Steigerung 
der Energieeffizienz mit dem Ziel,
den gesamten Primärenergiever-
brauch der EU um 20% zu kürzen.
Die französische Ratspräsident-
schaft hat die Einigung über das
Energie- und Klimapaket zu einer
ihrer Prioritäten erklärt und hofft
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Die Abgeordneten Roger Negri und Marcel Oberweis nahmen an der
Diskussion über das Energie- und Klimapaket der EU teil.

ropäischen Umweltagentur her-
vor, dass der Gehalt an CO2 in der
Atmosphäre höher sei als die
pessimistischsten Voraussagen der
UN-Klimakonferenz. Darüber
hinaus betonten die Teilnehmer
mehrmals, wie wichtig es für die
EU sei, die Energieversorgungs-
sicherheit zu gewährleisten.
Einzelne Abgeordnete unter-
strichen die Wichtigkeit einer
Reform der Energielieferungen.
Ziel einer solchen Reform muss es
sein, die ungesunde Abhängigkeit
der EU von fossilen Ener-
giequellen zu verringern und den
unnötigen Ausstoß von Treib-
hausgasen zu vermeiden.
Viele Abgeordnete hoben hervor,
dass insbesondere die Abhängig-
keit der EU von Russland zum Pro-
blem werden kann. Russland
liefert der EU ein Viertel der Kohle,
ein Drittel des Erdöls sowie die
Hälfte des Erdgases. Der Präsident
der französischen Nationalver-
sammlung gab zu bedenken, dass
Russland die reichlich vor-
handenen Energiereserven schon
jetzt als „politische Waffe“ in Ost-
europa einsetze. Aus diesem
Grund sei es wichtig, sich nicht
nur auf einen Lieferanten zu ver-
lassen.

Der Luxemburger Abgeordnete
Marcel Oberweis schlug vor, dass
die EU im Rahmen des Barcelona-
Prozesses verstärkt mit den
Maghreb-Staaten, aber auch mit
den Staaten der Sahel zusammen-
arbeiten sollte. Im Bereich der
Nutzung von erneuerbaren Ener-
gien, insbesondere der Sonnen-
energie, sei das Entwicklungs-
potenzial enorm. Eine verstärkte
Zusammenarbeit im Rahmen der
Mittelmeerunion erfülle zudem
eine doppelte Funktion: Sie trage
zur Reduzierung der Treibhausgas-
emissionen durch erhöhte Nut-
zung von erneuerbaren Energien
bei, und zugleich würden die
Länder südlich des Mittelmeeres
vom Technologietransfer pro-
fitieren; die EU könne dadurch
den Millenniumsentwicklungs-
zielen näher rücken.

Letztlich sei es auch wichtig, die
Entwicklung eines europäischen
strategischen Plans für Energie-
technologien zu fördern, durch
den sich Forschung und Entwick-
lung stärker auf kohlenstoffarme
Technologien konzentrieren
sollen, um die gesteckten Ziele bis
2020 zu erreichen.

„Waart net - so deng Meenung!
N’attends pas - donne ton avis!“
Ënnert deem Motto stoung de Ju-
gendkonvent, dee sech den 21.
November an de Raimlechkeete
vun der Chamber ofgespillt huet.

Zënter Joren ënnerstëtzt d’Cham-
ber d’Initiativ vun der CGJL
(Conférence Générale de la Jeu-
nesse Luxembourgeoise), fir jonk
Leit fir aktuell Themen ze sensibili-
séieren a se - um Enn vum Dag -
mat Deputéierten an d’Gespréich
ze bréngen.

D’Ofschlossplénière, am Kader
vun där de Gedankenaustausch
mat de gewielte Volleksvertrieder
stattfonnt huet, war de ganzen

bis Ende Dezember einen Kom-
promiss schließen zu können.
Angesichts des Auslaufens des
Kyoto-Protokolls bis Ende 2012
und der Notwendigkeit eines
neuen internationalen Abkom-
mens (das in Kopenhagen im
Dezember 2012 beschlossen
werden soll) möchten die Mit-
gliedstaaten die EU zu einem Vor-

reiter im Kampf gegen den
Klimawandel machen. Sollte es zu
einem internationalen Abkommen
einschließlich der USA und der
Schwellenländer Indien und
China kommen, verpflichten sich
die EU-Staaten, ihre Emissionen
um 30% zu reduzieren.

Während des Treffens in Straßburg
hob die Direktorin der Eu-
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➤ Dépasser les vieux sentiments

M. Andrei Klimov n’est pas in-
connu à la Chambre des Députés:
En tant que vice-président de la
Commission des relations interna-
tionales et, surtout, coordinateur
du Groupe parlementaire d'amitié
avec les pays du Benelux de la
Douma d’État de l’Assemblée Fé-
dérale de la Fédération de Russie,
il a pu rencontrer à maintes re-
prises certains membres du Parle-
ment luxembourgeois. C’est sans
doute pour cette raison que ses en-
tretiens le 25 novembre avec une
délégation de la Commission des
Affaires étrangères et européennes
de la Chambre se sont déroulés

dans une ambiance particulière-
ment ouverte. Et ce malgré les di-
vergences manifestes notamment
sur la crise entre la Russie et la
Géorgie.

M. Klimov et sa délégation ont
profité de la rencontre pour expli-
quer le point de vue russe sur le
conflit à propos de l'Abkhazie et
de l'Ossétie du Sud, répondant
ainsi à une demande du président
de la délégation luxembourgeoise,
M. Ben Fayot, qui ne cachait pas
«que nous étions effrayés par la ré-
action violente de votre pays».

Autre sujet de la réunion: le bou-
clier antimissiles projeté par les

États-Unis d’Amérique en Pologne
et en République tchèque. Dans
ce contexte, les deux parties se
sont accordées à insister sur la né-
cessité d’une nouvelle architecture
de la sécurité internationale, un
nouveau «processus de Helsinki»
en quelque sorte, qui - dans les
années 1970 - avait donné nais-
sance à la Conférence sur la Sécu-
rité et la Coopération en Europe
(CSCE). Le but d’une telle confé-
rence - qui ne saurait se tenir sans
la Russie - devrait être de «dépas-
ser les sentiments qui viennent
d’une autre époque», comme s’est
exprimé M. Fayot.

M. Andrei Klimov (5e de gauche) et sa délégation se sont entretenus avec les membres de la Commission des
Affaires étrangères et européennes.

➤ Die Zukunft 
der europäischen
Landwirtschaft
Die Zukunft der europäischen
Landwirtschaft und ihre Rolle auf
internationaler Ebene waren (am
3. und 4. November in Brüssel)
Thema einer Tagung der in Europa
für Agrarfragen zuständigen Par-
lamentsausschüsse.

In seiner Begrüßungsansprache
unterstrich Hans-Gert Pöttering,
der Präsident des Europäischen
Parlaments, insbesondere die
Notwendigkeit einer Gesundheits-
überprüfung: „Die öffentliche
Wahrnehmung der Agrarpolitik
und die gezielte Stärkung der
Kleinbauern, unter Berück-
sichtigung der steigenden Wasser-
und Energieknappheit, müssen zu
einer gesund produzierenden
Landwirtschaft führen“, meinte der
EP-Präsident.

Neil Parish, der Vorsitzende des
Ausschusses für Landwirtschaft
und ländliche Entwicklung im Eu-
ropäischen Parlament, hob hervor,
dass die Landwirtschaft nicht nur
für die Produktion guter Lebens-
mittel, sondern ebenfalls für den
Erhalt der Landschaften zuständig
sei.

Im Rahmen des Gedankenaus-
tauschs der europäischen Par-
lamentarier ergriff auch der
luxemburgische Vertreter Marcel
Oberweis das Wort. Er merkte an,
dass die Finanzkrise vorüber-
gehend sei, die Ernährungskrise
hingegen langfristig. Jungen
Menschen müssten mehr
Sicherheiten geboten werden, da-
mit sie in der Landwirtschaft tätig
blieben. Oberweis vermisste, dass
bei den Unterredungen die Pro-
blematik der genmanipulierten
Organismen nicht zur Sprache
kam.

Viel beachtet wurde die Rede des
Generaldirektors der Welt-
ernährungsorganisation FAO,
Jacques Diouf, der auf die
Wichtigkeit der Rolle der Eu-
ropäischen Union angesichts der
weltweiten Lebensmittelkrise zu
sprechen kam. Die EU müsse ent-
scheidend dabei helfen,
politische, finanzielle und tech-
nische Lösungen zu finden, um für
baldige Lebensmittelsicherheit in
der Welt zu sorgen.

land. An enger Deklaratioun huet
d’Parlamentaresch Versammlung
den disproportionéierten Asaz vu
Gewalt duerch d’russesch Arméi
géint Georgien, d’Besetzung vum
georgeschen Territoire, d’ethnesch
Säuberung géint Georgier a Süd-
ossetien, d’partiellt Netrespek-
téiere vum Waffestëllstand an
d’Unerkennung vu Südossetien an
Abchasien bedauert.

Et gouf zréckbehal, dass d’Fakte
ronderëm den Déclenchement
vun den Hostilitéiten tëschent
Georgien an der Russescher Fede-
ratioun net fiabel vun enger objek-
tiver Quell determinéiert sinn.
D’Regierungen an d’Parlamenter
vun de Memberlänner vun der At-
lantescher Allianz ginn deemno
ënner anerem opgeruff, „fir zu en-
ger onofhängeger internationaler
Enquête bäizedroen, fir d’Succes-
sioun vun den Evénementer eraus-
zefannen, déi am Konflikt abou-
téiert hunn“ an „fir mat der Rus-
sescher Federatioun ee konstrukti-
ven Dialog ze féieren, fir eng
laangfristeg Stabilitéit an der Re-
gioun vum Südkaukasus ze ën-
nerstëtzen“.

An enger separater Resolutioun
iwwert d’Zukunft vun de Relatiou-
nen tëschent der NATO a Russland
huet d’Parlamentaresch Versamm-
lung d’russesch Regierung an
d’Parlament opgefuerdert, „den At-
tachement vu Russland fir de Par-
tenariat an d’Kooperatioun mat
der NATO ze réaffirméieren an
dëst duerch konkret Gesten ënner
Beweis ze stellen“. D’Regierungen
an d’Parlamenter vun de Member-
state goufen hirersäits encoura-
géiert, fir positiv a konstruktiv Be-
zéiungen zu Russland a sengen
Nopeschlänner opzebauen a fir
sech ze beméien, fir eng gemein-
sam Haltung vis-à-vis vu Russland
anzehuelen.

Den Här Marc Angel huet am Ka-
der vun den Aarbechte vun der
Sous-commission sur la gouver-
nance économique vun der Com-
mission sur la dimension civile de
la sécurité e Rapport virgestallt
zum Thema «Démocratie et sécu-
rité en Asie centrale: quelle poli-
tique pour l’OTAN et l’UE?». De
Bericht analyséiert d’Erausfuerde-
rungen, déi de politeschen Iwwer-
gank an de fënnef Länner vun
Zentralasien (Kasachstan, Kirgi-

sien, Usbekistan, Tadschikistan an
Turkmenistan) stellt. Den Här An-
gel gouf ausserdeem als Rappor-
teur spécial designéiert vun der
Kommissioun fir d’Joer 2009 a
wäert ee Bericht iwwer Moldova
virbereeden.

Weider Themen, déi d’Parlamenta-
rier während der 54. Sessioun trai-
téiert hunn, waren d’Progrèsen am
Kosovo, d’Operatiounen, bei dee-
nen d’NATO momentan am Asaz
ass, déi wirtschaftlech Rekonstruk-
tioun vun Afghanistan an d’Ener-
giesécherheet. Op dësem leschte
Punkt goufen d’Regierungen an
d’Parlamenter an enger Resolu-
tioun ënner anerem opgeruff, „fir
eng méi grouss Solidaritéit an der
euroatlantescher Communautéit
an Energiefroen ze förderen a fir
d’Europäesch Unioun ze ën-
nerstëtzen an hirem Wëllen, fir en
integréierten europäeschen Ener-
giemaart opzebauen a fir d’Quel-
len an d’Zouliwwerweeër vun der
Energie ze diversifizéieren“. Zu all
dëse Sujete goufe Resolutiounen
adoptéiert, déi um Internetsite vun
der Parlamentarescher Versamm-
lung (http://www.nato-pa.int) kën-
nen nogelies ginn.

Déi Lëtzebuerger Delegatioun huet sech zesummegesat aus hirem Presi-
dent, dem Här Marc Spautz (feelt op der Foto), dem Här Marc Angel, der
Madame Colette Flesch, dem Här Claude Adam (1. Rei vu lénks no riets),
dem Här Fred Sunnen an der Madame Lydia Mutsch (2. Rei).

Der Abgeordnete Marcel Oberweis, begleitet von Maryse Klein aus der
Parlamentsverwaltung, vertrat das Luxemburger Parlament bei der Tagung
über die Zukunft der europäischen Landwirtschaft.

Vum 14. bis den 18. November
2008 gouf zu Valencia (Spuenien)
déi 54. Session annuelle vun der
Parlamentarescher Versammlung
vun der NATO organiséiert.
D’Chamber war vertrueden
duerch den Här Marc Spautz, Pre-
sident vun der Delegatioun, den

Här Marc Angel, Vizepresident
vun der Delegatioun, d‘Madame
Colette Flesch, den Här Fred Sun-
nen, d‘Madame Lydia Mutsch an
den Här Claude Adam.

D’Sessioun war dominéiert vum
Konflikt tëschent Georgien a Russ-

➤ De Konflikt tëschent Georgien a Russland

Am 3. Dezember überreichten
die Vertreter von sokrates.lu und
der Association pour le Droit de

Mourir dans la Dignité (ADMD-L)
Parlamentspräsident Lucien Weiler

eine Petition für die Legalisierung
der Euthanasie, die von 10.318
Bürgern unterschrieben wurde.

Lucien Weiler würdigte generell
das Engagement von Petitionären

und unterstrich, dass freie 
Meinungsäußerung ein Ausdruck

einer vitalen Demokratie sei.

Varia



Formation
professionnelle
5622 - Projet de loi portant réforme
de la formation professionnelle et
portant modification

a) de la loi modifiée du 22 juin 1963
fixant le régime des traitements des
fonctionnaires de l’État;

b) de la loi modifiée du 4 septembre
1990 portant réforme de l’ensei-
gnement secondaire technique et de
la formation professionnelle con-
tinue;

c) de la loi du 1er décembre 1992
portant 1. création d’un établis-
sement public pour le dévelop-
pement de la formation profes-
sionnelle continue et 2. fixation des
cadres du personnel des Centres de
formation professionnelle continue;

d) de la loi du 31 juillet 2006 portant
introduction d’un Code du Travail

Créer un nouveau cadre légal

L’éducation et la formation jouent un rôle fon-
damental dans la réponse aux défis d’au-
jourd’hui. L’Union européenne, consciente
des retards que prennent les États membres
en matière de formation, a lancé à Lisbonne
un programme ambitieux de modernisation
de la formation: «Éducation et formation
2010».

Au Luxembourg, une modernisation du
système de formation professionnelle vieux
de 60 ans et ne répondant plus aux aspi-
rations et aux réalités de notre temps, s’avère
nécessaire. Les délimitations entre formation
initiale et formation continue, entre formation
formelle et formation non formelle sont
aujourd’hui en mouvance, de sorte qu’il est
nécessaire de structurer les différents types
de formation dans une optique d’appren-
tissage tout au long de la vie.

Le nouveau système doit donc permettre à
tout apprenant d’y entrer à toutes les
époques de sa vie professionnelle en vue
d’acquérir une formation, de la compléter, de
la parfaire. Cette approche implique à l’ave-
nir d’orienter la formation professionnelle sur
l’acquisition de compétences, et non plus
seulement sur l’acquisition de savoirs.

Les points clés de la nouvelle législation

Le système de formation professionnelle
subit une restructuration. Il sera basé sur le
partenariat entre l’État, les chambres pro-
fessionnelles patronales et les chambres
professionnelles salariales qui sont les
porteurs du système.

Il y aura analogie entre la formation pro-
fessionnelle de base et la formation pro-
fessionnelle initiale, dans ce sens qu’elle se
fait par alternance, sous forme modulaire et
en évaluation continue.

Le certificat d’initiation technique et pro-
fessionnelle (CITP) sera supprimé, l’accès
direct au certificat de capacité manuelle
(CCM) sera maintenu. Le CCM sera ce-
pendant transformé en un certificat de ca-
pacité professionnelle (CCP) avec toutefois
la différence que les programmes scolaires
prévoiront également un enseignement
général.

En outre, l’organisation de la formation pro-
fessionnelle de base par domaines pro-
fessionnels est abandonnée. Elle est doré-
navant organisée par métier ou profession
respectivement par groupe de métiers/
professions.

La nouvelle voie de formation préparatoire
au certificat de capacité professionnelle
(CCP) s’adresse aux élèves dont les ré-
sultats scolaires avant l’entrée en formation
professionnelle initiale ou au cours de cette
formation font apparaître que les objectifs de
celle-ci ne peuvent être atteints. La durée de
cette formation est fixée à trois ans et devient
la même que la durée normale de la forma-
tion préparatoire au nouveau diplôme d’ap-
titude professionnelle (DAP), anciennement
CATP.

La formation professionnelle initiale

La formation professionnelle initiale mène
dans le cadre du régime professionnel au
diplôme d’aptitude professionnelle (DAP) et
dans le cadre du régime de la formation de
technicien au diplôme de technicien (DT).

La formation par alternance

Le nouveau système à mettre en place se
caractérise par une alternance entre la
formation en milieu professionnel et en milieu
scolaire. Il permet la mise en place de voies
de formation où l’apprentissage de la
pratique du métier/de la profession se fait en
entreprise sous forme de stages, à côté de
l’apprentissage traditionnel.

La formation professionnelle continue et la
formation de reconversion professionnelle

La formation professionnelle continue et la
formation de reconversion professionnelle
visent à donner à toute personne le droit, tout
au long de la vie, de développer ses
connaissances et compétences, d’améliorer
sa qualification professionnelle et de se
réorienter au vu de ses besoins personnels
ou du changement de son environnement
économique, technologique et social.

L’introduction d’un système modulaire

L’organisation modulaire de la formation pro-
fessionnelle constitue la pièce centrale de la
réforme de la formation professionnelle.
Dans le nouveau système, la formation pro-
fessionnelle est organisée et validée sous
forme d’unités capitalisables, où les con-
tenus de formation sont répartis en modules
de formation.

Il est prévu trois types de modules: les mo-
dules fondamentaux, les modules com-
plémentaires et les modules facultatifs. Les
modules fondamentaux sont obligatoires et
doivent être suivis dans un ordre chrono-
logique déterminé. Les modules complé-
mentaires sont également obligatoires.
Cependant, ils ne sont pas progressifs, puis-
qu’ils ne se basent pas sur les acquis d’un
module précédent. Les modules facultatifs
permettent d’élargir la formation profession-
nelle initiale et peuvent servir à la préparation
à des études techniques supérieures. Des
modules de rattrapage permettront à l’élève
(l’apprenti) de revoir les points principaux
d’un module non réussi.

L’approche par compétence

Le nouveau système modulaire de la for-
mation professionnelle se caractérise par
une approche fondée sur l’acquisition de
compétences. La compétence est l’en-
semble de connaissances, d’habilités et
d’aptitudes qu’il faut posséder pour exercer
une profession ou un métier. Pour chaque
métier ou profession est établi un profil que
doit acquérir l’apprenant. Ce profil est
ensuite transposé dans un programme de
formation qui combine l’enseignement des
connaissances théoriques et l’application de
celles-ci dans la pratique.

L’évaluation des modules

L’évaluation des modules se caractérise par
un système de contrôle continu par oppo-
sition aux examens ponctuels actuellement
en vigueur. La dimension nouvelle réside
dans le fait que la personne à former ne se
soumet plus à un examen final, mais doit
apporter la preuve de sa compétence pour
chaque unité de qualification.

La certification

La certification se fait sur la base du nombre
des modules acquis par la personne à
former. Il est prévu une autorité nationale
pour la certification professionnelle La res-
ponsabilité de tous les partenaires se trouve
engagée au niveau du processus de certi-
fication.

La validation des acquis de l’expérience

Le projet de loi entend introduire le concept
de la validation des acquis pour les certi-
ficats et diplômes de l’enseignement se-
condaire technique, les brevets de niveau
supérieur à l’enseignement technique et le
brevet de maîtrise.

L’orientation et la guidance tout au long de la
vie

Étant donné la haute importance et la grande
complexité de l’orientation scolaire et pro-
fessionnelle, il a été décidé qu’une loi à part
soit préparée portant réforme de l’orientation
scolaire et professionnelle.

L’entrée en vigueur

Puisque la préparation des nouvelles for-
mations professionnelles nécessite des
travaux conceptuels importants s’étendant
sur au moins trois années et impliquant tous
les acteurs concernés, il apparaît nécessaire
de différer l’entrée en vigueur des mesures
pédagogiques afférentes au début de
l’année scolaire 2010/2011.

Dépôt par Mme Mady Delvaux-Stehres, Ministre de l’Éducation nationale et
de la Formation professionnelle, le 24.10.2006

Rapporteur: M. John Castegnaro

Travaux de la Commission de l’Éducation nationale et de la Formation professionnelle

(Président: M. Jos Scheuer):

12.12.2006 Désignation d’un rapporteur
12.12.2006 Examen du projet de loi
17.01.2007
24.01.2007
31.01.2007
14.02.2007
28.02.2007
08.11.2007 Examen des amendements gouvernementaux
09.01.2008 Examen de l’avis du Conseil d’État
16.01.2008
23.01.2008
20.02.2008
27.02.2008 Examen d’une série d’amendements
15.10.2008 Examen de l’avis complémentaire du Conseil d’État
12.11.2008 Examen du deuxième avis complémentaire du Conseil d’État

Présentation et adoption d’un projet de rapport

Travaux de la Commission de la Fonction publique et de la Réforme administrative, des
Media et des Communications

(Président: M. Lucien Thiel):

12.02.2008 Examen des dispositions concernant plus particulièrement la Fonction
publique (suite à la demande d’avis de la Commission de l’Éducation
nationale et de la Formation professionnelle)

Vote en séance publique: 18.11.2008

Informations classifiées
5752 - Projet de loi portant appro-
bation de l’Accord entre le Gouver-
nement du Grand-Duché de Luxem-
bourg et le Gouvernement de la
République française concernant
l’échange et la protection réci-
proque des Informations classifiées,
signé à Luxembourg, le 24 février
2006

5753 - Projet de loi portant appro-
bation de l’Accord entre le Gouver-
nement du Grand-Duché de Luxem-
bourg et le Gouvernement de la
République fédérale d’Allemagne
concernant la protection réciproque
des informations classifiées, signé à
Berlin, le 17 janvier 2006

5841 - Projet de loi portant appro-
bation de l’Accord entre le Gouver-
nement du Grand-Duché de Luxem-
bourg et le Gouvernement de la
République de Lettonie concernant
l’échange et la protection réci-
proque des informations classifiées,
signé à Luxembourg, le 13 sep-
tembre 2007

Les trois projets de loi ont pour objet l’appro-
bation d’accords bilatéraux conclus entre le
Gouvernement luxembourgeois et le Gouver-
nement français, le Gouvernement allemand
respectivement le Gouvernement letton qui
créent le cadre juridique pour l’échange et la
protection réciproque des informations clas-
sifiées.

À relever que le Luxembourg n’était pas en
mesure de conclure de tels accords bila-
téraux avant l’adoption de la loi du 15 juin
2004 relative à la classification des pièces et
aux habilitations de sécurité, faute de légis-

lation nationale servant d’ossature à la pro-
tection des documents classifiés transmis au
Luxembourg par l’autre partie.

L’Europe est confrontée à de nouvelles me-
naces, comme le terrorisme, la prolifération
des armes de destruction massive ou encore
la criminalité organisée. Dans le registre des
menaces qui pèsent sur le patrimoine éco-
nomique et financier du pays, il convient de
mentionner l’espionnage industriel et techno-
logique. En effet, la sécurité de tout pays est
étroitement liée à la protection de son pa-
trimoine économique, industriel, scientifique
et financier.

La loi de 2004 accorde à des autorités
énumérées limitativement le droit de pro-
céder à la classification, la déclassification
et au déclassement de pièces et d’infor-
mations de nature politique, militaire, éco-
nomique ou technique.

Les autorités compétentes doivent s’assurer
de la protection, notamment physique de
ces pièces, à l’occasion de leur transmission
à des autorités étrangères de même que
celles-ci doivent être rassurées sur la pro-
tection par le Luxembourg de leurs propres
pièces classifiées qu’elles passent aux au-
torités luxembourgeoises.

Les accords régissent en outre les visites
des installations d’une des parties ainsi que
les contrats classés dans lequel un co-
contractant est amené à l’occasion de la
passation du contrat ou de son exécution à
connaître et à détenir dans ses locaux des
informations ou supports protégés.

En revanche, ne sont pas visées des pièces
classifiées qui tombent sous l’empire d’un
régime de protection qui leur est propre, gé-
néralement dans un cadre multilatéral
(OTAN, UE, …).

Dépôt des projets de loi 5752 et 5753 par M. Jean Asselborn, Ministre
des Affaires étrangères et de l’Immigration, le 10.08.2007

Dépôt du projet de loi 5841 par M. Jean Asselborn, Ministre des Affaires étrangères
et de l’Immigration, le 15.02.2008

Rapporteur: M. Marc Angel

Travaux de la Commission des Affaires étrangères et européennes, de la Défense,
de la Coopération et de l’Immigration 

27.10.2008 Désignation d’un rapporteur
Présentation des projets de loi
Examen des avis du Conseil d’État

10.11.2008 Présentation et adoption d’un projet de rapport

Votes en séance publique: 19.11.2008

COMPTE RENDU N°4 • 2008-2009 NOUVELLES LOISNOUVELLES LOIS
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Intégration
5825 - Projet de loi concernant
l’accueil et l’intégration des étran-
gers au Grand-Duché de Luxem-
bourg

Le projet de loi 5825 a pour objet de rem-
placer la loi modifiée du 27 juillet 1993
concernant l’intégration des étrangers au
Grand-Duché de Luxembourg ainsi que
l’action sociale en faveur des étrangers et
créer une base légale pour l’Office luxem-
bourgeois de l’accueil et de l’intégration
(OLAI), organisme destiné à remplacer
l’actuel Commissariat du Gouvernement aux
étrangers.

Une réforme de la législation nationale en
matière d’accueil et d’intégration des étran-
gers s’impose au vu de l’évolution de l’immi-
gration et des perspectives démographiques
au Grand-Duché de Luxembourg.

Le projet de loi entend doter le Grand-Duché
des moyens effectifs pour être en mesure de
créer les conditions favorables à un accueil
et une intégration réussis.

Il matérialise la déclaration de politique
générale de 2005, déclaration qui a tracé les
axes de la politique en matière d’immigration
et d’intégration en soulignant la nécessité de

disposer «d’une nouvelle loi sur l’immigration
(…) et basée sur un concept plus volon-
tariste de l’intégration».

Le projet de loi fait partie d’un ensemble de
projets ayant pour but de moderniser la
législation luxembourgeoise afin de tenir
compte de l’évolution de l’immigration et des
perspectives démographiques.

Les nombreuses expériences nationales et
étrangères montrent que la réussite de l’in-
tégration dépend du degré de réciprocité du
processus d’intégration. Une bonne inté-
gration est subordonnée au partage des
efforts, des droits et devoirs entre l’immigré
et l’État d’accueil.

Le projet de loi tient compte de ces expé-
riences et de la nécessité d’agir à plusieurs
niveaux. Il souligne le caractère réciproque
du processus d’intégration et prévoit la mise
en place d’un contrat d’accueil et d’inté-
gration qui reprend les engagements
mutuels auxquels s’engagent l’État d’accueil
et l’immigré. Le projet de loi met encore en
évidence la nécessité d’allier à l’accueil des
immigrés l’existence de mesures antidiscri-
minatoires en prévoyant parmi les missions
de l’Office luxembourgeois de l’accueil et de
l’intégration la lutte contre les discrimi-
nations.

Dépôt par Mme Marie-Josée Jacobs, Ministre de la Famille et de l’Intégration,
le 31.12.2007

Rapportrice: Mme Marie-Josée Frank

Travaux de la Commission de la Famille, de l’Égalité des chances et de la Jeunesse

(Présidente: Mme Marie-Josée Frank):

26.02.2008 Désignation d’un rapporteur
Présentation du projet de loi

03.06.2008 Examen de l’avis du Conseil d’État
15.07.2008 Examen de l’avis complémentaire du Conseil d’État
27.10.2008 Examen du deuxième avis complémentaire du Conseil d’État
30.10.2008 Présentation et adoption d’un projet de rapport

Vote en séance publique: 11.11.2008

Droits de l’Homme
5882 - Projet de loi portant création
de la Commission consultative des
Droits de l’Homme du Grand-Duché
de Luxembourg

Le présent projet de loi a pour objet de
conférer un statut légal à la Commission
consultative des Droits de l’Homme, créée
par le règlement du Gouvernement en
Conseil du 26 mai 2000. L’institution de la
commission par la voie légale s’impose
notamment en raison de contraintes qui dé-
coulent d’obligations internationales, et plus
particulièrement des conditions à remplir
pour pouvoir participer aux réunions du
Comité international de Coordination des
Institutions nationales de Protection des
Droits de l’Homme.

Le projet de loi reprend les grandes orienta-
tions du règlement précité qui a fait ses
preuves au cours des dernières années. La
commission est composée de 21 membres
avec voix délibérative, nommés par le
Gouvernement pour des mandats renou-
velables de cinq ans. Il est veillé à une
composition pluraliste et indépendante
représentant tous les niveaux de la société
civile. Le représentant du Gouvernement
assiste aux réunions de la commission avec

voix consultative, entérinant ainsi une
pratique qui existe déjà à l’heure actuelle.

La commission constitue un organe con-
sultatif appelé à conseiller le Gouvernement
dans le domaine de la promotion des droits
de l’Homme au Luxembourg. Elle se
prononce, soit à la demande du Gouver-
nement, soit à sa propre initiative, sur toute
question à portée générale concernant les
droits de l’Homme. Elle veille à l’harmoni-
sation de la législation nationale avec les
instruments internationaux relatifs aux droits
de l’Homme auxquels le Luxembourg est
partie et conseille le Gouvernement au
niveau de l’élaboration des rapports que le
Grand-Duché doit présenter aux organes et
aux comités des institutions internationales
de défense de droits de l’Homme.

La commission continue à concentrer son
action sur les questions de portée générale
et n’empiète pas sur les compétences
d’autres organes chargés de l’examen des
plaintes individuelles des citoyens.

Pour souligner l’indépendance de la com-
mission et l’importance des sujets qu’elle
traite, ses travaux sont rendus publics et ses
avis relatifs aux projets et propositions de loi
sont publiés comme documents parle-
mentaires.

Dépôt par M. Jean-Claude Juncker, Premier Ministre, Ministre d’État, le 22.05.2008

Rapporteuse: Mme Lydie Err

Travaux de la Commission des Affaires étrangères et européennes, de la Défense,
de la Coopération et de l’Immigration

(Président: M. Ben Fayot):

30.06.2008 Échange de vues avec une délégation de la Commission consultative
des Droits de l’Homme

07.07.2008 Désignation d’un rapporteur

15.10.2008 Analyse de l’avis du Conseil d’État et des avis
des chambres professionnelles

Présentation et adoption d’un projet de rapport

Vote en séance publique: 22.10.2008

Aides aux PME
5910 - Projet de loi modifiant la loi
modifiée du 27 juillet 1993 ayant
pour objet

1. le développement et la diversifi-
cation économiques

2. l’amélioration de la structure
générale et de l’équilibre régional de
l’économie

L’objet de ce projet de loi est d’augmenter
les taux du régime d’aides aux petites et
moyennes entreprises aux nouveaux seuils
maxima autorisés depuis peu par la
Commission européenne.

Le régime d’aides dont question est prévu
par la loi modifiée du 27 juillet 1993 ayant
pour objet 1. le développement et la diver-
sification économiques 2. l’amélioration de la
structure générale et de l’équilibre régional
de l’économie.

Dépôt par M. Jeannot Krecké, Ministre de l’Économie et du Commerce extérieur,
le 01.09.2008

Rapporteur: M. John Castegnaro

Travaux de la Commission de l’Économie, de l’Énergie, des Postes et des Sports

(Président: M. Alex Bodry):

09.10.2008 Désignation d’un rapporteur

Présentation du projet de loi

23.10.2008 Examen de l’avis du Conseil d’État

13.11.2008 Présentation et adoption d’un projet de rapport

Vote en séance publique: 19.11.2008



❱❱❱ M. le Président.- D’Sitzung ass op.

Huet d’Regierung der Chamber iergend-
wellech Matdeelungen ze maachen?

❱❱❱ M. Jean Asselborn, Vice-Premier
Ministre.- Dat ass net de Fall, Här President,
Merci.

1. Communications

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här
Asselborn. Dann hunn ech folgend Kommu-
nikatiounen un d’Chamber ze maachen:

1) La liste des questions au Gouvernement
ainsi que des réponses à des questions est
déposée sur le bureau. Les questions et les
réponses sont publiées au compte rendu.

2) Les projets de loi, la proposition de révi-
sion de la Constitution et les propositions de
loi suivants ont été déposés au Greffe de la
Chambre des Députés:

5940 - Projet de loi concernant la réhabi-
litation des installations hydroélectriques de
Rosport et la mise en conformité de la conti-
nuité de la Sûre à Rosport

Dépôt: Monsieur Claude Wiseler, Ministre
des Travaux publics, le 21.10.2008

5944 - Proposition de révision de l’article
52 de la Constitution

Dépôt: Monsieur Eugène Berger, le
21.10.2008

5945 - Proposition de loi portant modifi-
cation de la loi électorale modifiée du 18
février 2003

Dépôt: Monsieur Eugène Berger, le
21.10.2008

5947 - Projet de loi portant création et
organisation du Centre de rétention et
modifiant 1. le Code de la sécurité sociale,
2. la loi modifiée du 22 juin 1963 fixant le
régime des traitements des fonctionnaires
de l’État

Dépôt: Monsieur Nicolas Schmit, Ministre
délégué aux Affaires étrangères et à l’Immi-
gration, le 24.10.2008

5948 - Projet de loi portant approbation de
la Convention entre le Gouvernement du
Grand-Duché de Luxembourg et le Gouver-
nement de la République de l’Inde tendant à
éviter les doubles impositions et à prévenir
la fraude fiscale en matière d’impôts sur le
revenu et sur la fortune, et du Protocole y
relatif, signés à New Delhi, le 2 juin 2008

Dépôt: Monsieur Jean Asselborn, Ministre
des Affaires étrangères et de l’Immigration,
le 27.10.2008

5949 - Projet de loi relatif aux registres
communaux des personnes physiques

Dépôt: Monsieur Jean-Marie Halsdorf,
Ministre de l’Intérieur et de l’Aménagement
du Territoire, Monsieur Claude Wiseler,
Ministre de la Fonction publique et de la
Réforme administrative, le 28.10.2008

5950 - Projet de loi relatif à l’identification
des personnes physiques, au registre na-
tional des personnes physiques et à la carte
d’identité

Dépôt: Monsieur Jean-Marie Halsdorf,
Ministre de l’Intérieur et de l’Aménagement
du Territoire, Monsieur Claude Wiseler,
Ministre de la Fonction publique et de la
Réforme administrative, le 28.10.2008

5951 - Projet de loi sur la participation de
l’État luxembourgeois au financement des
travaux d’infrastructure réalisé dans le
cadre de la réouverture au trafic des voya-
geurs de la ligne ferroviaire Virton-Rodange

Dépôt: Monsieur Lucien Lux, Ministre des
Transports, le 04.1 1.2008

5952 - Projet de loi relatif à la réhabilitation
des infrastructures techniques primaires de
la Caserne Grand-Duc Jean au Herrenberg
à Diekirch

Dépôt: Monsieur Claude Wiseler, Ministre
des Travaux publics, le 06.1 1.2008

5953 - Projet de loi autorisant le Gouver-
nement à participer au financement de la
1ère phase des travaux nécessaires à l’éva-
cuation et à l’épuration des eaux usées
générées par les localités de la Moselle
supérieure

Dépôt: Monsieur Jean-Marie Halsdorf,
Ministre de l’Intérieur et de l’Aménagement
du Territoire, le 07.1 1.2008

5954 - Projet de loi relative aux droits de
succession et de mutation par décès et
modifiant - la loi modifiée du 27 décembre
1817 sur le droit de succession - la loi mo-
difiée du 7 août 1920, sur la majoration des
droits d’enregistrement, de timbre, de
succession - la loi du 31 janvier 1921
concernant modification de l’article 22 de la
loi du 7 août 1920, sur la majoration des
droits d’enregistrement, de timbre, de
succession - la loi modifiée du 13 juin 1984
portant révision de certaines dispositions
législatives régissant la perception des
droits d’enregistrement, de succession et
de timbre

Dépôt: Monsieur Jean-Claude Juncker,
Ministre des Finances, le 07.11.2008

2. 5944 - Proposition de ré-
vision de l’article 52 de la
Constitution

5945 - Proposition de loi por-
tant modification de la loi
électorale modifiée du 18
février 2003

5946 - Proposition de loi por-
tant - modification de la loi du
5 avril 1993 relative au sec-
teur financier; - modification
de la loi du 5 août 2005 rela-
tive aux contrats de garantie
financière

Déclaration de recevabilité

An hirer Réunioun vum 6. November huet
sech d’Presidentekonferenz fir d’Recevabili-
téit vun enger Proposition de révision de la
Constitution an zwou Propositions de loi
ausgeschwat. Et handelt sech ëm d’Propo-
sition de révision vum honorabelen Här
Berger, wat eng Ofännerung vum Artikel 52
vun der Verfassung ubelaangt, an dann eng
Proposition de loi vum selwechten Depu-
téierten, dem Här Berger, et ass eng Of-
ännerung vum Wahlgesetz, an d’Proposition
de loi vum honorabelen Här Wolter iwwert
de Finanzsecteur an d’Contrats de garantie
financière.

Schléisst d’Chamber sech dem Virschlag
vun der Presidentekonferenz un?

(Assentiment)

Dann ass et esou décidéiert.

Mardi, 11 novembre 2008 SÉANCE 7
Présidence: M. Lucien Weiler,  Président

M. Jos Scheuer,  Vice-Président

SÉANCE 7

Sommaire

1. Communications
- M. le Président

2. 5944 - Proposition de révision de l'article 52 de la Constitution

5945 - Proposition de loi portant modification de la loi électorale
modifiée du 18 février 2003

5946 - Proposition de loi portant - modification de la loi du 5 avril 1993
relative au secteur financier; - modification de la loi du 5 août 2005
relative aux contrats de garantie financière
- Déclaration de recevabilité

3. Ordre du jour
- M. le Président

4. Dépôt d’une résolution par M. Charles Goerens relative à l'instauration
d'une commission spéciale pour le suivi de tous les aspects liés à la
crise financière et au ralentissement économique
- M. Charles Goerens, M. Jean-Claude Juncker, Premier Ministre, Ministre

d'État

5. Heure de questions au Gouvernement

- Question N°290 du 11 novembre 2008 de Mme Sylvie Andrich-
Duval relative au projet d’une Cité du cinéma à Dudelange,
adressée à Mme la Secrétaire d'État à la Culture, à l’Enseignement
supérieur et à la Recherche
- Mme Sylvie Andrich-Duval - Mme Octavie Modert, Secrétaire d'État à la

Culture, à l'Enseignement supérieur et à la Recherche

- Question N°291 du 11 novembre 2008 de M. Claude Meisch relative
aux actions en justice contre la reprise de la Banque Fortis par la
Banque BNP-Paribas intentées par les actionnaires du groupe
Fortis, adressée à M. le Ministre des Finances
- M. Claude Meisch - M. Jean-Claude Juncker, Premier Ministre, Ministre

des Finances

- Question N°292 du 7 novembre 2008 de M. Ben Fayot relative aux
implications de l’élection d’un nouveau Président des États-Unis
pour les grands problèmes de la politique internationale, adressée à
M. le Ministre des Affaires étrangères et de l’Immigration
- M. Ben Fayot - M. Jean Asselborn, Ministre des Affaires étrangères et de

l'Immigration

- Question N°293 du 11 novembre 2008 de M. Robert Mehlen relative
à l’élaboration d’une loi concernant les Ministres, adressée à M. le
Premier Ministre, Ministre d’État
- M. Robert Mehlen - M. Jean-Claude Juncker, Premier Ministre, Ministre

d'État

- Question N°294 du 10 novembre 2008 de M. Roger Negri relative à
l’accident grave autoroutier survenu dans la nuit du 1er novembre
2008, adressée à M. le Ministre des Travaux publics
- M. Roger Negri - M. Claude Wiseler, Ministre des Travaux publics

- Question N°295 du 10 novembre 2008 de M. Xavier Bettel relative
au subventionnement des organisations politiques pour jeunes,
adressée à Mme la Ministre de la Famille et de l’Intégration
- M. Xavier Bettel - Mme Marie-Josée Jacobs, Ministre de la Famille et de

l'Intégration

- Question N°297 du 11 novembre 2008 de M. Charles Goerens
relative au non-remboursement de frais d’ambulance pour des
ressortissants luxembourgeois dans certains pays de l’Union euro-
péenne, adressée à M. le Ministre de la Santé et de la Sécurité
sociale
- M. Charles Goerens - M. Mars Di Bartolomeo, Ministre de la Santé et de

la Sécurité sociale - Mme Colette Flesch - M. le Ministre Mars Di
Bartolomeo

- Question N°296 du 11 novembre 2008 de M. Robert Mehlen relative
à la distribution contrôlée d’héroïne dans le cadre de la lutte contre
les stupéfiants, adressée à M. le Ministre de la Santé et de la
Sécurité sociale
- M. Robert Mehlen - M. Mars Di Bartolomeo, Ministre de la Santé et de la

Sécurité sociale

6. Interpellation de M. Alexandre Krieps sur la politique en matière de
médecine scolaire ainsi que les aspects psychosociaux de l'intégration
scolaire
- Exposé: M. Alexandre Krieps

- Discussion générale: Mme Martine Stein-Mergen, Mme Claudia Dall’Agnol,
M. Claude Adam (à qui répond M. Mars Di Bartolomeo), M. Gast Gibéryen,
M. Mars Di Bartolomeo, Ministre de la Santé et de la Sécurité sociale

7. 5825 - Projet de loi concernant l'accueil et l'intégration des étrangers
au Grand-Duché de Luxembourg
- Rapport de la Commission de la Famille, de l'Égalité des chances et de la

Jeunesse: Mme Marie-Josée Frank

- Discussion générale: M. Xavier Bettel, M. Marc Angel, M. Félix Braz, M.
Jacques-Yves Henckes, Mme Marie-Josée Jacobs, Ministre de la Famille
et de l’Intégration

- Vote et dispense du second vote constitutionnel

Au banc du Gouvernement se trouvent: M. Jean-Claude Juncker, Premier
Ministre; M. Jean Asselborn, Vice-Premier Ministre; M. Fernand Boden,
Mmes Marie-Josée Jacobs et Mady Delvaux-Stehres, MM. François
Biltgen, Mars Di Bartolomeo et Claude Wiseler, Ministres; Mme Octavie
Modert, Secrétaire d’État.

(Début de la séance publique à 15.01 heures)
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3. Ordre du jour

An hirer Réunioun vum 6. November huet
d’Presidentekonferenz den Ordre du jour
vun dëser Woch, dat heescht vun haut arrê-
téiert. Mir hu fir d’éischt eng Froestonn un
d’Regierung, dann eng Interpellatioun vum
honorabelen Här Alexandre Krieps iwwert
d’Schoulmedezin an déi psychosozial Pro-
blemer. Als drëtte Punkt hu mer um Ordre
du jour d’Gesetz iwwert d’Integratioun.

Ass d’Chamber mat deem Ordre du jour
averstanen?

(Assentiment)

Dann ass och dat esou décidéiert.

(Interruption)

Ass e Problem zum Ordre du jour?

❱❱❱ M. Charles Goerens (DP).- Neen,
den Ordre du jour ass fir eis Fraktioun an
der Rei.

❱❱❱ M. le Président.- Dann ass den
Ordre du jour esou adoptéiert. Elo huet den
honorabelen Här Goerens d’Wuert.

4. Dépôt d’une résolution par
M. Charles Goerens relative à
l’instauration d’une com-
mission spéciale pour le suivi
de tous les aspects liés à la
crise financière et au ralen-
tissement économique

❱❱❱ M. Charles Goerens (DP).- Här
President, ech hunn d’Wuert gefrot, fir den
Dépôt ze maache vun enger Resolutioun.
Déi Resolutioun gesäit vir, wa se ugeholl
gëtt, datt d’Chamber eng Spezialkom-
missioun asetzt, fir iwwert d’Bankekris an hir
Répercussiounen um sozialen, humanitären
a wirtschaftleche Plang an hirer Globalitéit
kënnen ze traitéieren.

Ech hunn d’Wuert net beim Ordre du jour
gefrot, well ech wollt den eenzelne Frak-
tiounen d’Méiglechkeet ginn, fir doriwwer ze
beroden. Ech hunn dat och gemaach, well
Der kënnt soen, déi eenzel Impakter
kënnten an deene spezifesche Kommis-
siounen diskutéiert ginn. Dat stëmmt. Mä
ech mengen, vu datt awer alles corréléiert
ass, wier et besser, mir géifen an enger
Gesamtkommissioun déi Problemer an hirer
Globalitéit erfaassen.

Ech hu se net ënnerschriwwen, well ech och
de Fraktioune wollt d’Geleeënheet ginn, fir
kënnen driwwer ze beroden a se selwer
matzedroen.

Résolution

La Chambre des Députés,

- préoccupée par la crise bancaire et son
impact dans les domaines budgétaire,
économique, monétaire et social;

- consciente de sa double fonction de
contrôle et d’impulsion politique;

décide

d’instaurer une commission spéciale des-
tinée à suivre régulièrement tous les aspects
relatifs à la crise financière et au ralentis-
sement économique de façon globale.

❱❱❱ Une voix.- Très bien!

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här
Goerens. Ech géif proposéieren, dass
d’Fraktioune sech déi Resolutioun hei
ukucken an dass mer se an déi nächst
Presidentekonferenz huelen an do déci-
déieren, wéi mer hei am Plenum mat där
Resolutioun ëmginn. Den Här Statsminister
freet d’Wuert.

❱❱❱ M. Jean-Claude Juncker, Premier
Ministre, Ministre d’État.- Et ass mer duerch-
aus bewosst, Här President, dass dat do
eng Affär ass, déi d’Regierung net con-
cernéiert, mä déi se awer implizéiert.

Ech wollt just soen: Wieren d’Membere vun
der Regierung Membere vun dësem Par-
lament, géife mer déi Resolutioun mat
ënnerschreiwen.

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här Stats-
minister.

Dann hu mer elo d’Froestonn un d’Re-
gierung. D’Froe kommen ofwiesselnd vun
der Majoritéit a vun der Oppositioun. Mir
fänken u mat enger Fro vun der honorabeler
Madame Andrich-Duval un d’Madame
Statssekretärin fir Kultur, Héichschoul-
wiesen a Fuerschung iwwert d’Cité du
cinéma zu Diddeleng. Madame Andrich-
Duval, Dir hutt d’Wuert.

5. Heure de questions au
Gouvernement

- Question N°290 du 11 novembre
2008 de Mme Sylvie Andrich-Duval
relative au projet d’une Cité du
cinéma à Dudelange, adressée à
Mme la Secrétaire d’État à la
Culture, à l’Enseignement supérieur
et à la Recherche

❱❱❱ Mme Sylvie Andrich-Duval (CSV).-
Här President, Dir Dammen an Dir Hären,
zënter enger Rei Méint besteet de Projet, fir
Filmstudioen am Hall Fondouk op den
Arcelor-Industriebroochen zu Diddeleng
anzeriichten. Dobäi gehéiert an de Projet en
Atelier, eng Schräinerei gradesou wéi e
Restaurant an och e Centre d’éducation aux
média op Ufro vun dem Ministère de l’Édu-
cation nationale.

Soumat kéint Diddeleng sengem Ruff als
Mediëstad gerecht ginn. Zumools, wou de
Centre national de l’audiovisuel, de CNA,
seng nei Raimlechkeeten d’lescht Joer hei
bezunn huet.

Och den Diddelenger Gemengerot huet
sech scho mat deem Projet vun de Film-
studioe befaasst an huet den Accord de
principe ginn, fir sech finanziell dorun ze
bedeelege mat 1,5 Milliounen Euro. Dëse
Projet vun der ULPA, der Union luxem-
bourgeoise des producteurs audiovisuels,
ass och net op daf Ouere gestouss beim
Kulturministère, dee sech och fir d’Saach
engagéiert huet.

Wéi ee konnt an der Press gewuer ginn, gëtt
et awer scho Filmstudioen hei zu Lëtze-
buerg a méi prezis zu Contern, déi op déi
deemoleg Demande vun der CLT-UFA och
fir si geschaf goufen. Et ass eng privat
lëtzebuergesch Entreprise, déi dëse Projet
gebaut huet. Dës Entreprise versteet sech
och an engems als Mäzen vun där Branche.
Déi bestehend Filmstudioe sinn awer
nëmmen deelweis u kleng Firme vergi ginn
an de Rescht gëtt als Stockageraum
verlount. De Site ass also an dësem Fall net
voll ausgelaascht.

Wéi d’Iddi opkoum vun den Diddelenger
Filmstudioen, huet d’Entreprise an-
scheinend probéiert, déi bestehend Raim-
lechkeeten un d’ULPA ze verkafe respektiv
ze verlounen, wat déi awer net wollt.

Duerfir stelle sech hei verschidde Froen, déi
missten ervirgehuewe ginn:

Kann d’Madame Statssekretärin mer dëst
bestätegen? Heescht dat, dass, wa mer den
Diddelenger Projet an d’Liewe ruffen, mer
eng Iwwercapacitéit u Filmstudioen hei zu
Lëtzebuerg hätten?

Wéi gedenkt de Kulturministère an deem
Kontext elo zu Diddeleng weiderzefueren?

Am Fall wou de Projet duerchgezu gëtt - en
huet jo e Käschtepunkt bekanntlech vu ronn
6,6 Milliounen Euro -, ass dann de Finan-
zement och ofgeséchert?

Wat fir eng Part gedenkt de Kulturministère
hei ze iwwerhuelen?

Merci.

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Madame
Andrich. D’Madame Statssekretärin Octavie
Modert huet d’Wuert.

❱❱❱ Mme Octavie Modert, Secrétaire
d’État à la Culture, à l’Enseignement supé-
rieur et à la Recherche.- Här President, Dir
Dammen an Dir Hären, ech war net um
Lafende vum Detail vun deene Froen,
duerfir kann et vläicht sinn, datt ech Iech
gewëssen Detailer vun den Äntwerten och
net ka ginn, ëmsou méi wou ech och net
onbedéngt fir all déi Froen, déi gestallt ginn,
selwer zoustänneg sinn.

Et gëtt kee Projet vun der Regierung fir eng
Cité du cinéma. Allerdéngs hu mer zu
Diddeleng e ganze Koup Projeten, déi
schonn do sinn oder amgaange sinn oder
un deene geplangt gëtt, déi een zesumme-
geholl als dat kënnt gesinn.

Tatsächlech ass den CNA, de Centre na-
tional de l’audiovisuel, jo schonn do. Da
plange mir och um Waassertuerm, fir déi
permanent Ausstellung „The bitter years“

dranzemaachen. An da sinn och konkret
Iddien do, fir an där Hal, déi d’Madame
Andrich elo genannt hat, Studioen anze-
riichten.

Wat d’Fro ugeet am Kontext mat deene be-
stehende Filmstudioen, déi eng privat Entre-
prise op enger anerer Plaz ageriicht huet a
verlount, do muss ech soen, datt déi Rela-
tiounen net iwwer mech als Kulturverant-
wortlech lafen, mä iwwer aner zoustänneg
Regierungsmemberen.

Wat de Projet vun de Studioen zu Diddeleng
ubelaangt, huet d’Regierung effektiv scho
prinzipiell gesot, datt et en interessante
Projet wär, datt si prinzipiell interesséiert ass
un deem Projet an dee Moment och bereet
wär, en ze ënnerstëtzen.

Et war gesot ginn am Ufank vun de Ge-
spréicher iwwert d’Studioen zu Diddeleng,
se sollte mat dräimol engem Drëttel
ënnerstëtzt gi vun der Gemeng, vum Stat a
vum Secteur. Déi Drëttele sinn amgaang,
sech total ze verschiben, si hu sech schonn
deelweis verschiibt. Fir de Rescht kann ech
Iech just soen, datt dee Projet vun de
Studioen zu Diddeleng de Moment och
nach enger Etüd vum Kommunikatiouns-
minister ënnerläit.

Villmools Merci.

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Madame
Modert. Mir kommen dann un d’Fro vum
honorabelen Här Meisch un den Här Finanz-
minister relative aux actions en justice
contre la reprise de la Banque Fortis par la
Banque BNP-Paribas intentées par les
actionnaires du groupe Fortis.

Ech wollt am Kontext vun dëser Fro d’Cham-
ber froen, ob se an engem Moment, wou se
selwer iwwerleet, fir gegebenenfalls eng
Commission spéciale anzesetzen, d’accord
ass, fir dem Finanzminister déi noutwendeg
Zäit ze ginn, déi hie brauch, fir op déi Fro
hei ze äntwerten.

(Assentiment)

Dann ass et esou décidéiert. Här Meisch,
Dir hutt d’Wuert.

- Question N°291 du 11 novembre
2008 de M. Claude Meisch relative
aux actions en justice contre la
reprise de la Banque Fortis par la
Banque BNP-Paribas intentées par
les actionnaires du groupe Fortis,
adressée à M. le Ministre des
Finances

❱❱❱ M. Claude Meisch (DP).- Merci, Här
President. Mir wëssen aus der Press, datt
de belsche Procureur déi lescht Woch sech
iwwer angeblech Onregelméissegkeete bei
der Reprise vum Groupe Fortis duerch de
Groupe BNP-Paribas geäussert huet.

Déi Onregelméissegkeete géifen doranner
bestoen, datt net - wéi et jo an de normale
Situatiounen üblech ass - eng General-
versammlung vun den Aktionären iwwert déi
Transaktioun do décidéiert hätt, mä datt dat
ouni esou eng Generalversammlung von-
stattegaangen ass. Mir erkennen natierlech
d’Ëmstänn un, ënnert deenen déi Reprise
do huet missen décidéiert ginn, virun allem
déi extrem grouss Urgence, fir iwwert de
Weekend eng Décisioun ze huelen, wou jo
och esou eng Generalversammlung net hätt
kënnen organiséiert ginn.

Näischtdestotrotz wëll ech awer froen, wéi
déi lëtzebuergesch Regierung déi dote Fro
bewäert, wéi se de Risiko bewäert, wat fir
eng Äntwert se op déi dote Fro gëtt a wéi ee
sech och géif positionéieren, falls déi dote
Vue vun der Saach sech géif finalement
duerchsetzen; och viru Geriicht géif duerch-
setzen. Wann also déi Aktionären, déi déi
dote Klo agereecht hätten, géife Recht
kréien, wat géif dat fir de Projet vun der
BGL-BNP Paribas hei zu Lëtzebuerg
heeschen?

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här Meisch.
Den Här Stats- a Finanzminister huet
d’Wuert.

❱❱❱ M. Jean-Claude Juncker, Premier
Ministre, Ministre des Finances.- Här Pre-
sident, Dir Dammen an Dir Hären, léif
Kolleegen, déi Fro vum Här Claude Meisch,
Deputéierten a President vu senger Partei,
erstaunt mech am héchste Mooss. Et ass
menger Usiicht no fir d’alleréischt an den
Hale vun dësem Haus, dass e Lëtzebuerger
Stats- a Finanzminister gefrot gëtt, wat hie
vun der Haltung vu Leit hält, déi an engem
anere Stat géint aner Ariichtungen - och
staatlech Ariichtungen - ee Prozess féieren.

Dir musst Iech emol virstellen, wat an de
Relatiounen tëschent Lëtzebuerg an der
Belsch géif geschéien, nodeem och de
belsche Premier sech an där Fro geäussert
huet, wann de lëtzebuergesche Premier géif
just de Géigendeel soe vum belsche
Premier!

Op déi éischt Fro also, wat d’Haltung vun
der Lëtzebuerger Regierung ass zur Aart a
Weis wéi minoritär Aktionäre vun der
belsch-hollännescher Fortis-Holding hiren
Dossier presentéieren, refuséieren ech eng
Äntwert ze ginn. Il y a des raisons d’État à
cela. An ech hat gemengt, esou vill Mi-
nimum wier akzeptéiert an dësem Par-
lament.

Géifen awer déi Plaignantë sech duerch-
setzen, hätt dat kee Resultat op d’Opera-
tiounen, déi Fortis Lëtzebuerg betreffen.

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här Stats-
minister. Déi nächst Fro ass déi vum hono-
rabelen Här Fayot un den Här Ausseminister
iwwert d’weltpolitesch Konsequenze vun
der Wahl vun engem neien amerikanesche
President. D’Wuert huet elo den honora-
belen Här Fayot.

- Question N°292 du 7 novembre
2008 de M. Ben Fayot relative aux
implications de l’élection d’un
nouveau Président des États-Unis
pour les grands problèmes de la
politique internationale, adressée à
M. le Ministre des Affaires étran-
gères et de l’Immigration

❱❱❱ M. Ben Fayot (LSAP).- Här President,
d’lescht Woch de 4. November ass den Här
Barack Obama vum amerikanesche Vollek
zum President vun de Vereenegte State ge-
wielt ginn. Dat ass eng wichteg Tatsaach an
der Zäit, an där mer liewen.

Ech wollt den Här Ausseminister froen, wat
hie respektiv seng Kolleegen an der Euro-
päescher Unioun am Conseil Affaires géné-
rales et Relations extérieures sech vir-
stellen, dass déi Wahl fir d’Behandlung vu
wichtege politesche Problemer an der Welt
kéint ausmaachen. Ech erënneren drun,
dass mer eng ganz Partie schwéier Kon-
flikter hunn am Iran, am Irak, an Afgha-
nistan, den Noostkonflikt zwëschent Israel a
Palästina, Relatioune mat Kuba, Relatioune
mat Latäinamerika.

Et gëtt an der Welt eng ganz Partie wichteg
Problemer, an déi déi Wahl vum Här Obama
ka Bewegung bréngen. Ech wier inte-
resséiert vum Här Ausseminister ze héieren,
wéi dat kéint ausgesinn.

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här Fayot.
Den Här Ausseminister Jean Asselborn huet
d’Wuert.

❱❱❱ M. Jean Asselborn, Ministre des
Affaires étrangères et de l’Immigration.-
Merci, Här President. Léif Kolleegen, Dir
Dammen an Dir Hären, ech géif probéieren
an deene puer Minutten, déi ech hunn,
vläicht meng Äntwert an zwee Begrëffer
anzedeelen.

Dat Éischt, dat ass Optimismus; selbst-
verständlech net Euphorie, mä Optimismus.
Optimismus eben doduerch, dass an
engem Land, dat jo awer eng immens
grouss Influenz huet op d’Zesummeliewe
vun dësem Planéit, villes geschitt ass
duerch déi Wahl.

Dat eent, dat ass selbstverständlech deen
Afroamerikaner, deen elo gewielt ginn ass
als President, mä virun allem awer och - an
dat gëtt vläicht manner ervirgestrach -, dass
52,6% vun den Amerikaner den neie Pre-
sident Obama ënnerstëtzen. Et ass virun
allem duerch all déi Minoritéiten, déi et an
Amerika gëtt, dass de President Obama et
fäerdeg bruecht huet, déi ze bündelen;
virun allem déi Schwaarz. Et ass jo net aus-
sergewéinlech, dass déi zu iwwer 90% de
Barack Obama gewielt hunn, mä déi sinn an
der Vergaangenheet praktesch nëmme
ganz, ganz wéineg wiele gaangen. Mä hei
war eng massiv Bedeelegung. Och
d’Asiaten an déi hispanesch Populatioun,
déi méi traditionell wielen, hunn de Pre-
sident Obama zu zwee Drëttel ënnerstëtzt.

Et ass och eng ganz breet Majoritéit, wann
een derbäihëlt, dass vill Wäisser, virun allem
jonk Leit an och Leit bis 60 Joer, jo fir de
Barack Obama gestëmmt hunn. Et sinn
eigentlech nëmme just déi Wäiss iwwer 60
Joer, déi dem Här McCain eng Majoritéit
ginn hunn.

Et ass also, Här Fayot, Här President, géif
ech menge vill Optimismus, dass Amerika
sech vu banne verännert. Dat ass dat Aller-
wichtegst, wat ee ka feststellen.

Am „Wall Street Journal“ war eng Iwwer-
schrëft. Et ass gesot ginn an där Iwwer-
schrëft: Wahle veränneren Amerika ent-
weder oder weisen, wivill Amerika sech
scho verännert huet. Dat ass just de Punkt,
dëse Fall, deen agetraff ass.

Dat Zweet ass Realismus an den Erwaar-
dungen. Prioritär wäert de President Obama
sech den innenpoliteschen Themen zou-
wenden. Dat ass x-mol gesot ginn. Dat ass
och d’Realitéit: d’Finanzkris, d’Wirtschafts-
kris. Zwee Drëttel vun de Wieler an Amerika8844 www.chd. lu
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hu gesot, dass d’Finanzkris an d’Wirt-
schaftskris dee Phenomeen ass, deen d’Leit
zur Wahl vum Här Obama bruecht huet.
D’Wirtschaftskris, d’Finanzkris huet also eng
immens grouss Roll gespillt. Et ass eben e
bessere Management gesi gi vu Säite vun
den Demokraten, wéi vun de Republikaner.
Mä d’Schold, de Chômage, d’Erwaardung
och op méi sozial Ofsécherung an Amerika
wäerten aner Theme sinn, déi innen-
politesch am Vierdergrond stinn.

Dann déi eigentlech Fro ass jo déi ausse-
politesch. Do däerfe mer eis keng Wonner
erwaarden. Dat hu mer och gëschter ënner
Ausseministeren eng Kéier festgehalen. Mä et
sinn awer verschidde Punkten, wou mer
hoffen, dass sech e Changement duerchsetzt.

Dat eent, dat ass, dass eng nei Kultur an dat
Multilateraalt erakënnt an Amerika. Dat wier
immens wichteg.

Dat Zweet, dat ass, dass Amerika Europa
kuckt als ee Ganzt éischtens, an zweetens
als ee gläichberechtegte Partner.

Dat wieren zwee Elementer, déi wichteg
wieren, och fir ze verstoen an Amerika, dass
an der Aussepolitik Europa Sputt brauch
par rapport zu de Positioune vun der ameri-
kanescher Administratioun.

Dann, een drëtte Punkt, Här President, ass
d’NATO. An Amerika muss de Gedanke
sech duerchsetzen, dass d’NATO eigent-
lech keng Alternativ däerf si fir d’UNO aus
Siicht vun den Amerikaner.

Dann ee leschte Punkt ass Russland. Ech
sinn iwwerzeegt, dass et méiglech ass,
dass ëm den 20. November zu Washington
vläicht schonn een Zesummekommen ass
tëschent dem President Medwedjew an
deem gewielte President Obama. Ech géif
mengen, dass Russland, Amerika an
d’Europäesch Unioun zesummen immens
vill fäerdeg bréngen op dësem Planéit, fir
Problemer ze léisen an ze entschäerfen.

Lëtzebuerg a senger Aussepolitik wäert
d’Stëmm ëmmer dohinner dirigéieren, wou
d’Konfrontatioun ofgebaut gëtt a wou Ver-
trauen opgebaut gëtt an der Aussepolitik.
Dir wësst, Lëtzebuerg huet mat Amerika
geschichtlech gesinn eng Schicksals-
gemeinschaft ze deelen. Et ass fir eis en
immens wichtege Partner. Méi Matbe-
stëmmung selbstverständlech och fir Lëtze-
buerg an der Politik Europäesch Unioun-
Amerika, méi Matbestëmmung heescht och
méi Verantwortung, an där wëlle mer eis och
als Lëtzebuerger Regierung stellen.

Ech soen Iech Merci.

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här Ausse-
minister. Déi nächst Fro ass déi vum hono-
rabelen Här Mehlen un den Här Stats-
minister, betreffend d’Schafung vun engem
Ministeschgesetz. Här Mehlen, wann ech
gelift.

- Question N°293 du 11 novembre
2008 de M. Robert Mehlen relative à
l’élaboration d’une loi concernant
les Ministres, adressée à M. le
Premier Ministre, Ministre d’État

❱❱❱ M. Robert Mehlen (ADR).- Merci,
Här President. Här President, Dir Dammen,
Dir Hären, viru kuerzem huet hei de Mé-
diateur - dee mer op Lëtzebuergesch
Knoutermann nennen - sech beklot iwwer
Feelverhalen an de Ministèren an an de Ver-
waltungen. Hien huet a sengem Rapport
hannen e Code de bonne conduite oder
Propositiounen dovunner publizéiert, fir
deem ofzehëllefen.

Dat huet mech erënnert, Här President, un
en Débat, dee mer den 2. Abrëll 1998 am
Kader vu sougenannten Dysfonctionnemen-
ter bei der Santé haten, wou den Här Stats-
minister vun haut, deen och schonn dee-
mools de Statsminister war, sech batter
iwwer verschidden Defizienze beklot huet;
ganz besonnesch, datt d’Regierungsmem-
beren net genuch Méiglechkeeten hätten, fir
op esou Feelverhalen anzewierken. Den Här
Statsminister huet deemools ganz oppe
Wierder gebraucht. Et deet mer leed, datt
ech hien net ganz kann zitéieren hei.

Mä hie seet ënner anerem: An da gitt Der an
Äre Statut kucke verzweifelt, well mer jo
alles hunn, an da liest Der emol wat Der sollt
maachen. Da fannt Der eraus, dass Der
eigentlech net ganz vill kënnt maachen. Da
musst Der kucken, dass Der Iech mat
perséinlecher Autoritéit genuch drapéiert
hutt, fir dass Der kënnt duerch ein ernstes
Wort in ernster Stunde ëmmer erëm fir
Uerdnung suergen.

De Statsminister kënnt dann zum Schluss
zur Konklusioun: „Mä, wat ech mengen, wat
mer brauchen, dat ass e Ministergesetz.
Ech fannen, e moderne Stat brauch e Minis-
tergesetz, wou d’Chamber ganz genau
draschreift, wou d’Responsabilitéit vum
Minister ufänkt a wou d’Responsabilitéit
vum Minister ophält.“

Duerfir, Här Statsminister, wollt ech Iech
froen: Sidd Dir haut nach ëmmer där
Meenung?

Wann neen, wéi wëllt Der deene Kloen, déi
de Knoutermann hei presentéiert huet, ent-
géinttrieden?

Wa jo, wat sinn d’Ursaachen, datt bis elo
nach kee Projet de loi hei konnt déposéiert
ginn?

Ech soen Iech Merci.

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här Mehlen.
Den Här Statsminister huet d’Wuert.

❱❱❱ M. Jean-Claude Juncker, Premier
Ministre, Ministre d’État.- Här President, Dir
Dammen an Dir Hären, léif Kolleegen, d’Fro
vum Här Mehlen, fir déi ech him Merci soen,
mécht mech zéng Joer méi jonk, an dat ass
ëmmer en agréabele Moment. Mä an
deenen zéng Joer, wou ech méi al si wéi an
deem Moment, wou ech d’Äntwert ginn
hunn, sinn ech awer leider net zéng Joer
méi klug ginn.

Ech hunn an zwou Regierungen, déi ech
d’Éier hat, am Optrag vum Grand-Duc ze
bilden, déi Fro nom Ministergesetz op-
geworf, opgrond vun deenen Experienzen,
déi déi waren, déi mer deemools mateneen
ze diskutéieren haten am Abrëll 1998, wéi
Dir sot. Doriwwer huet sech ni eng Unani-
mitéit bei deene Kolleege gemaach, mat
deene mer zesummen eng Regierung gebilt
hunn. Iwwregens och net mat deene vu
menger eegener Partei. Well meng Absicht
eigentlech war, d’Ministerresponsabilitéit ze
délimitéiere par rapport zu Influenzzonen,
déi eleng vun den héije Statsbeamte gestalt
ginn, ouni dass de Minister eppes dovu
weess, mä hien huet déi Statsbeamten net
erausgesicht, déi a sengem Numm
bestëmmten Aktivitéiten, Aktiounen, Ini-
tiative poursuivéieren, initiéieren an huelen.

D’Fro war ëmmer bei deene Gespréicher,
déi zur Regierungsbildung gefouert hunn,
ob d’Ministere missten d’Recht kréien, hir
eege Mataarbechter erauszesichen, se un
hir Persoun ze attachéieren, ënnert der
Maassgab, dass déi Beamten, géife se
esou an hiert Amt bestallt ginn, och hiert
Amt zesumme mam Minister ze verloossen
hätten.

Stellt e Minister Leit an op enger séier per-
séinlecher Vertrauensbasis, ass e selbst-
verständlech a mengen Ae responsabel fir
alles, wat déi maachen, soss hätt hie sech
déi jo net erausgesicht.

Huet de Minister awer mat Leit ze dinn, déi
hie geierft huet - dat war ëmmer mäi Fall an
ech hu mech iwwert d’Loyautéit an iwwert
d’Effikassitéit an iwwert d’Performancen a
Méiglechkeete vu mengen héije Beamten ni
ze bekloe gehat -, dann ass dat e bësse
schwiereg, de Minister responsabel ze
maache fir alles dat, wat een a sengem
Numm mécht, ouni dass deen, an deem
sengem Numm et geschitt, ëm seng
Meenung gefrot gëtt. Ech hat bal mat jiddfe-
rengem, dee Frënd a Kolleeg mat mer an
der Regierung war, Problemer vun där Zort
ze traitéieren.

Wann e Minister säi Beamten net selwer
eraussicht, mä de Beamte léisst eng
kommen, fir emol Lëtzebuergesch ze
schwätzen - mir si jo hei am Haus vun de
Lëtzebuerger -: Wat mécht een da mam
Minister?

D’Oppositioun am Regelfall freet säi Réck-
trëtt. De Minister am Regelfall seet, ech
wosst näischt dovun. D’Oppositioun am
Regelfall seet, du häss et misse wëssen, Dir
hätt et misse wëssen. An de Minister am
Regelfall seet... Esou fonctionnéiert et!

Ass een Deputéierten an nach net Minister,
versteet hien dat net. War ee Minister an ass
erëm Deputéierten, versteet hien et nëmme
méi hallef. Deen, dee méi laang derbäi ass,
versteet all Dag, wat domat verbonnen ass.

Ech hu mech intensiv mat där Fro, och ze-
summe mat menge Leit am Ministère d’État,
beschäftegt a sinn zur Konklusioun komm,
dass mer an der Verfassung, am Statut vum
Statsbeamten, an dem Code pénal Dispo-
sitioune genuch hunn, fir déi séier per-
séinlech Responsabilitéit vum Minister fest-
zemaachen.

D’Revisiounskommissioun vun der Ver-
fassung schafft iwwregens och nach op
engem Text, deen déi politesch, déi zivil an
déi penal Responsabilitéit vun de Ministere
betrëfft. Ech sinn och im Übrigen der
Meenung, dass d’Ministeren, d’Regierung
sech sollen do eraushalen, dass een
d’Chamber, déi d’Regierung kontrolléiert,
soll gewäerde loosse mat normativen Neie-
rungen, falls sech normativ Neierungen
erginn.

Déi Fro, wéi d’Ministerresponsabilitéit vun
der Beamteresponsabilitéit getrennt gëtt,
déi Fro stellt sech ëmmer nach, an ech hunn

dorop keng Äntwert fonnt. Well ech mech u
Verfassungstexter stoussen, déi eigentlech
eng integral politesch Responsabilitéit vum
Minister feststellen a festschreiwen, esou
dass et eigentlech vu Fall zu Fall op de Fall
ukënnt.

Dat ass fir mech keng zefridde stellend Änt-
wert, déi ech dem Kolleeg Mehlen doriwwer
ginn, mä ech kréien dee Problem do net
geléist, well all Kéier, wann ech mat eegenen
Texter optauchen a mengem Haus, gëtt mer
gesot, Dir probéiert elo d’Ministeren aus der
Verantwortung erauszehuelen an d’Verant-
wortung bei déi héich Beamten ze stellen.
Dat si keng Ministeren, déi mer dat soen. Dat
sinn héich Beamten, déi mer dat am
Regelfall entgéinthalen. Ech hunn eppes fir
dat Räsonnement iwwreg, mä all Kéier, wann
e konkrete Fall do ass, stellen ech fest, dass
dat jo esou einfach net ze klären ass.

Ech hunn notamment an där Affär Dysfonc-
tionnementer vun der Santé beim deemo-
lege Gesondheetsminister Johny Lahure
Wéineges fonnt, wat meng Réprobatioun
hätt kënne fannen, a bei deenen, déi hien
entouréiert hunn, villes fonnt, wat mer net
gefall huet. De Minister ass zréckgetrueden.

Dat Zweet, wat ech wëll soen: Mir sinn am-
gaang, fir déi héich Fonction publique - an
zu där gehéiert d’Regierung awer - deonto-
logesch Grondregelen opzeschreiwen, wat
een däerf am Amt a wat een net däerf am
Amt.

Déi, déi mat mir an enger Regierung waren,
wëssen, dass, wa mer vum Grand-Duc aus
dem Palais bei mech an de Büro kommen,
fir Schampes ze drénken - dat ass esou eng
Gewunnecht, ech weess net, ob se gutt ass
-, ech ëmmer froen: Wien huet Aktien? Wou
huet hien Aktien? Ech wéisst dat gär.

Dorop ginn d’Ministeren Äntwerten. Déi
éierlechst Äntwert, déi ech bis haut dorop
kritt hunn, war déi vum Charles Goerens.
Anerer waren och net falsch. Fir dass ech
weess, wa mer iwwer eppes schwätzen an
der Regierung, wien ech bieden, de Sall
vum Regierungsrot ze verloossen, well ee
ganz no beim Délit d’initié ëmmer ass. Ech
hunn Interessen an enger Gesellschaft, ech
sinn Aktionär an enger Gesellschaft. Et gëtt
iwwert déi Gesellschaft geschwat. Den An-
stand wëllt, dass deen, deen Aktionär an
där Gesellschaft ass, de Sall verléisst, wann
d’Regierung doriwwer schwätzt. Dat
geschitt och ëmmer.

Ech hunn et ëmmer richteg fonnt, dass e
Minister néierens soll Aktionär sinn. Ech
hunn et och ëmmer esou gehalen. Ech hunn
Aktië vu kengem Betrib a vu kenger Bank.
Ech si Spuerer bei der Fortis an ech bleiwen
et och.

(Interruptions)

Jo, an ech bleiwen et och. Mä ech hunn
néierens Aktien, well ech fannen, wann ee
Statsminister ass a Finanzminister ass, mä
dat zielt fir vill aner Ministeren och, ass een
esou no un den Informatiounen drun, déi
een dräi, véier, fënnef Woche kritt, ier déi
aner Leit se kréien, dass, souguer wann ee
sech näischt virzewerfen hätt, well een ee
bestëmmten Aktionärsverhale gehat hätt,
een ni bewise kritt, dass een net Gebrauch
gemaach huet vun deenen Informatiounen,
déi een hat. Ech kann de Politiker nëmme
roden, net Aktionär ze sinn, sech net an eng
Situatioun ze beginn, wou se a Konflikter
kommen, déi si herno net méi erkläert
kréien.

D’Fro stellt sech am deontologesche Ge-
samtzesummenhang, wat dann een, dee
Minister war, däerf maachen, wann hien net
méi Minister ass, an innerhalb vu wat fir
enger Zäit hien däerf enger professioneller
an enger rémunéréierter Aktivitéit nogoen.
Doriwwer hate mer an der Regierung scho
periodesch Gespréicher.

Meng Meenung ass, dass d’Conférence
des Présidents, mä dat ass eng Saach vun
der Chamber, muss ëm d’Meenung gefrot
ginn, wann e Minister, deen net méi Minister
ass, d’Regierung verlooss huet an eng
bestëmmte rémunéréiert Aktivitéit an engem
Secteur ophëlt, mat deem hie virdru profes-
sionell ze dinn hat.

Ech hätt gären, dass d’Parlament seet, e
Minister däerf dohinner schaffe goen an e
Secteur, mat deem hie virdrun ze dinn hat.
Dat kann een net d’Regierung décidéiere
loossen. Den Anstand seet engem am
Regelfall iwwregens, wat ee ka maachen.
Meng perséinlech Meenung ass, dass
d’Chamber soll via d’Konferenz vun de
Presidenten doriwwer nach eng Kéier dat
do...

(Interruption)

Wat hutt Der gesot?

❱❱❱ M. Xavier Bettel (DP).- Ech hu
gesot, d’CSV léisst Iech ni goen, Här Stats-
minister. Dir musst ëmmer heibleiwen.

❱❱❱ M. Jean-Claude Juncker, Premier
Ministre, Ministre d’État.- Ech hunn
éischtens net wëlles, a Secteure schaffen ze
goen, mat deenen ech ze dinn hat. Well ech
hunn iwwert déi Secteure meng Meenung.
Do gëtt jo heiansdo dergéint protestéiert,
wann ech déi Meenung soen. Ausserdeem
kann ech Iech nëmmen déiselwecht Asiicht
wënschen, wéi Är Kolleege vun der CSV.

(Hilarité)

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här Stats-
minister. Elo huet den honorabelen Här
Negri d’Wuert. Hie wëllt eng Fro un den Här
Bauteminister stellen iwwert dat uergt
Accident an der Nuecht vum 1. November.
Här Negri, wann ech gelift.

- Question N°294 du 10 novembre
2008 de M. Roger Negri relative à
l’accident grave autoroutier sur-
venu dans la nuit du 1er novembre
2008, adressée à M. le Ministre des
Travaux publics

❱❱❱ M. Roger Negri (LSAP).- Här Pre-
sident, Dir Dammen an Dir Hären, de
Weekend vun Allerhellegen ass nuets e
Geisterfahrer vun der Ausfahrt vum Sennen-
gerbierg op der falscher Spur iwwert
d’Autobunn quasi iwwert de ganze Stater
Contournement Richtung Helfenterbréck
gefuer, wou et zu engem schwéieren
Accident komm ass. Den alkoholiséierte
Geisterfahrer ass 17 km à contresens op
der Autobunn gefuer. Dat ass enorm wäit,
laanscht véier Opfahrten. Et ass scho bal e
Wonner, dass et net zu enger méi grousser
Katastroph komm ass.

D’Fro, déi ech wëll un de Bauteminister
stellen - an ech stelle se bewosst net un den
Transportminister, well et hei net mat e puer
zousätzleche Verkéiersschëlder gedoe wär
-, ob et also net méiglech ass, sougenannte
Garde-fouen opzeriichten, zum Beispill
schonn direkt wann en Auto op enger Aus-
fahrt falsch an d’Autobunn erafiert, wou een
eng Falschfahrt duerch Fotozellen zum
Beispill kontrolléiere géif an dann direkt
iwwert de CITA oder aner Installatiounen déi
onglécklech Autofuerer, déi op der richteger
Spur ënnerwee sinn, duerch e Système
d’alerte warnt, fir stoen ze bleiwen.

Besonnesch um Stater Contournement mat
deene villen Op- an Ausfahrte wär et
wichteg, preventiv esou fatale Feeler
entgéintzewierken.

Am „Quotidien“ vu gëschter stoung, dass
de leschte Weekend a Frankräich op der
Autobunn A31 zwëschen Nanzeg a Metz en
déidlecht Accident och duerch e Geister-
fahrer geschitt ass. Hei hat d’Police e
sougenannte Bouchon mobile opgeriicht,
deen de Verkéier ofbremsen an de Geister-
fahrer interceptéiere soll. Mä leider ass et
awer zum Accident komm.

D’Situatioun, e Geisterfahrer urplötzlech viru
sech ze hunn, ass fir jiddfereen en Trauma.
Dofir d’Fro un de Minister, ob et net méig-
lech ass, Mesuren ze huelen oder eng Etüd
maachen ze loossen, fir esou Accidenter an
Zukunft dans la mesure du possible ze ver-
hënneren. Dat ass sécher net einfach, mä
esou Accidenter mussen eis all interpel-
léieren, well et hätt hei kënnen zu engem
regelrechten Drama kommen.

Ech soen Iech Merci fir Är Äntwert.

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här Negri.
Den Här Claude Wiseler, Bauteminister, huet
d’Wuert.

❱❱❱ M. Claude Wiseler, Ministre des
Travaux publics.- Merci, Här President. Dir
Dammen an Dir Hären, ech kann elo net op
déi eenzel Accidenter agoen, éischtens well
déi Rapporte vum Parquet iwwert déi eenzel
Accidenter dem Bauteminister net de façon
directe zur Verfügung stinn; an zweetens
well ech och net wëll iwwer en eenzelt
Accident elo schwätzen.

En général kann ee soen, deen doten Typ
vu Problemer huet a sech zwou ver-
schidden Ursaachen. Dat Éischt: Wéini
geréit een op déi falsch Bunn vun der Auto-
bunn? Mä wa mer d’Analys en général
maachen, sinn dat ganz oft Leit, déi ze vill
Alkohol gedronk hunn, déi iwwermidd sinn,
déi Droge geholl hunn oder déi - wat ee seet
- Seltefuerer sinn, dat heescht, Leit, déi bal
ni mam Auto fueren an déi dann och absolut
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ongewinnt sinn, wa se mam Auto fueren; op
där enger Säit.

Op där anerer Säit sinn et och - an dat hu
mer och - déi Leit, déi wëllentlech op déi
falsch Pist vun der Autobunn fueren, aus
zwee Grënn. Sief dat aus suicidairë Grënn
op där enger Säit, sief dat - dat gëtt et och -
als Muttprouf: Wéi laang packen ech et a
wéi laang kann ech do fueren? Och dat gëtt
et.

Géint déi zweet Kategorie vu Leit ass natier-
lech ganz, ganz wéineg ze maachen, wann
ee se wëllt empêchéieren.

Géint déi éischt Kategorie vu Leit sinn eng
Rei Moossnamen ze huelen, déi kënne ver-
meiden, esou wäit wéi et méiglech ass, datt
esou Saache virkommen. Där hu mer der
eng ganz Rei geholl. Notamment op den
Opfahrte sinn eng ganz Rei Friesen, Warn-
schëlder opgebaut ginn a verschiddenen
Etappen. Fir d’éischt emol grouss Sens-
interditen, déi sech an enger zweeter Etapp
nach eng Kéier répétéieren, an an enger
drëtter Etapp nach ganz grouss Warn-
schëlder, déi bal net ze iwwersi sinn, mat
risegen Hänn drop, wou e Verbuetszeechen
drop ass. Dat ass dat Éischt.

Dat Zweet, dat ass, datt och déi baulech
Moossname fir déi Afahrten esou gemaach
sinn, dass de normalerweis net drop kënns,
wann s de am automatesche Floss vum Ver-
kéier fiers. Du muss schonn zu engem
groussen Deel kierpen, fir op déi Zorte vun
Afahrt ze kommen, well d’Kéier sech net
automatesch oder ganz oft net automatesch
huele léisst an et baulech esou gemaach
ass, datt net den normale Floss dech drop
léisst.

Dat Drëtt ass: Wat geschitt, wann een awer
elo drop kënnt a wa mer e Geeschterfuerer
op der Autobunn hunn? Do sinn eng Rei
Mechanismen, déi momentan schonn exis-
téieren op der Section courante. Dat
heescht, do wou keen Tunnel ass, gëtt et
awer eng ganz Rei Kameraen, Zielka-
meraen, déi bestinn. Déi Zielkamerae ginn
automatesch en Alarm aus, wann e Vé-
hicule de falsche Wee fiert. Et sinn och op
verschiddene Plaze Bouclen agebaut am
Buedem selwer. Dat heescht, wann een do
de falsche Wee driwwerfiert, da gëtt och
automatesch en Alarm déclenchéiert.

An den Tunnele gëtt souwisou eng total
Videoanalys gemaach, déi automatesch,
wann en Auto stoe bleift, oder wann en Auto
de falsche Wee fiert, oder wann en Auto
hannerzegfiert, direkt Alarm ausléist. Selbst-
verständlech hu mer och déi Kameraen, déi
installéiert sinn, déi Biller transmettéieren op
de CITA. Déi ginn och iwwerdroen, mä et
ass natierlech evident, datt déi Opéra-
teuren, déi am CITA sëtzen, net sämtlech
Kamerae kënne gläichzäiteg am A hunn.
Hei ass et natierlech eng Fro heiansdo vu
Sekonnen, Minutten, wéi déi Reaktioun kann
ausgeléist ginn.

Wann esou en Alarm ausgeléist gëtt a wa
festgestallt gëtt, datt op der Autobunn e
Geeschterfuerer ass, da geschéie proto-
kolaresch am Prinzip zwou, dräi Saachen.

Dat Éischt, dat ass, datt gekuckt gëtt, datt
déi Fuerer, déi am normale Wee fueren, do,
wou mer Panneaue vum CITA stoen hunn,
direkt eng Alarmmeldung kréien. «Attention
véhicule en contresens» oder iergendwéi
esou en Text steet dann drop. Den 113 gëtt
sofort informéiert. Mir kucken iwwert den
ACL och déi Traficinfoen esou schnell wéi
méiglech bei den Autofuerer ze hunn,
souwäit hien dann de Radio lauschtert an e
System un huet, mat deem dat méiglech
ass.

Et gi jo och heiansdo eng Rei Alarmen aus-
geléist, déi net automatesch oder net eis
Systemer ausgeléist hunn. Dat heescht,
wou direkt déi Meldung vun den Autofuerer
selwer kënnt, déi iwwert den 113 d’Meldung
eraginn, wa se esou en Incident op der
Strooss gesinn hunn. Dann ass och sou-
wisou automatesch den ACL informéiert an
dann, wa mir d’Réckmeldung am CITA
kréien, gëtt och den Alarmsystem aus-
geléist.

Elo ass d’Fro: Wat kann nach zousätzlech
zu deene Moossnamen, déi mer esou hunn,
gemaach ginn? Mir sinn amgaang konti-
nuéierlech e Suivi ze maache vun deene
Moossnamen, déi am Ausland bestinn, fir ze
kucken, ob Signalisatiounen, wéi zum

Beispill Marquage um Buedem, oder wéi
zum Beispill rout Luuchten, déi s de abaus
an déi uginn, wann s de de falsche Wee
eropfiers, méi effikass wären.

Mir hu momentan esou grouss Schëlder
dostoen, datt se bal net ze iwwersi sinn.
D’Fro stellt sech also - an dat si mer
amgaang ze kucken oder wäerte mer
kucken -, ob eng zousätzlech Moossnam
eppes Zousätzleches bréngt.

Wat awer am meeschten effikass ass an
deem heite System, dat ass, wa mer déi
automatesch Meldesystemer an den Autoen
- an dat ass eng Technologie, déi amgaang
ass entwéckelt ze ginn - un d’Fonc-
tionnéiere kréien a wa mer se vum CITA aus
alimentéiert kréien, datt den Autofuerer am
Individualauto direkt d’Alarmnoriicht kritt.

Dat Lescht, dat ass vläicht och d’Leit nach
méi informéieren, wéi se sech da solle be-
huelen, wa se esou e Phenomeen gemellt
kréien, mä och vläicht wa se eng Kéier
onglécklecherweis selwer als Geeschter-
fuerer op d’Autobunn komm sinn.

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här Minister.
Den honorabelen Här Bettel huet elo
d’Wuert, fir eng Fro ze stellen un d’Madame
Minister, zoustänneg fir d’Famill, d’Madame
Marie-Josée Jacobs, iwwert d’Subven-
tionéiere vu politesche Jugendorganisa-
tiounen.

- Question N°295 du 10 novembre
2008 de M. Xavier Bettel relative au
subventionnement des organi-
sations politiques pour jeunes,
adressée à Mme la Ministre de la
Famille et de l’Intégration

❱❱❱ M. Xavier Bettel (DP).- Här Pre-
sident, Dir Dammen an Dir Hären, ech soen
Iech Merci. Wéi viru Joren agefouert ginn
ass, dass d’Jugendorganisatioune vun de
politesche Parteien e Subsid kritt hunn, war
dat unerkannt als eng gewëssen Indé-
pendance fir déi Jugendmouvementer, dass
se net tributär wäre vun de Finanze vun hirer
Partei, dass se och méi kritesch kéinte sinn
an net tributär vun hirer Mammepartei sollte
sinn. Dat waren deemools 300.000 Frang;
dat sinn haut 7.500 Euro.

De Problem koum elo mam Parteie-
finanzéierungsgesetz an du war d’Fro net
kloer: Kréie se dann elo e Subsid oder net?
Oder fale se ënner hir Parteien? Kréie se
eppes? Kréie se näischt? Du war e bëssen
Onrou bei de Jugendorganisatiounen.
Dowéinst ass am Abrëll op Initiativ vun
enger Majoritéitsjugendorganisatioun eng
Versammlung organiséiert gi mat deenen
anere Jugendorganisatiounen, fir ze kucken
do eng Léisung ze fannen.

Deemools ass och vum Vertrieder vun
enger anerer nach méi grousser Majoritéits-
partei-Jugendorganisatioun gesot ginn, et
géif e Rendez-vous ausgemaach gi mat der
Madame Ministesch, fir ze kucken, wéi een
de Subsid kéint evaluéieren. Deemools wier
gesot gi vun der Madame Ministesch, dass
dat och de Fall wäert ginn an dass
d’Jugendorganisatiounen och déi Sue
wäerte kréien.

Mir sinn awer elo November 2008. Dee
Subsid ass normalerweis geduecht fir de
Fonctionnement vun engem Joer; an dat
heescht 2008. Dofir wollt ech froen, ob dee
Subsid elo bestoe bleift. Wa jo, firwat ass en
nach net iwwerwise ginn?

Wann dat net de Fall ass, soll een dann net
eng Kéier seriö diskutéieren iwwert d’Indé-
pendance vun de politesche Jugend-
mouvementer hei am Land?

Ech soen Iech Merci.

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här Bettel.
D’Madame Jacobs huet d’Wuert.

❱❱❱ Mme Marie-Josée Jacobs,
Ministre de la Famille et de l’Intégration.-
Här President, Dir Dammen an Dir Hären,
bei eis huet sech déi Fro vun der Indépen-
dance net gestallt. Ech wonnere mech, datt
se sech an dem Här Bettel senger Partei
stellt.

Ech wëll just soen, datt bis zum Enn vum
Mount spéitstens déi 7.500 Euro bei deene
jeeweilege Jugendmouvementer erakomm
sinn. Si sinn amgaang liquidéiert ze ginn,
also kënnt Der Är Jugendmouvementer be-
rouegen. Se kënnen indépendant Aktiounen
ënnerhuelen, fir déi Dir se net kënnt rügen.

Merci.

❱❱❱ Une voix.- Et huet awer laang
gedauert.

(Interruptions)

❱❱❱ M. le Président.- Kuerz a prezis war
d’Äntwert vun der Familljeministesch. Ech
wier frou, wann d’Ministeren alleguerten
esou kuerz a prezis Äntwerte géife ginn.

(Interruption)

Da kënnt déi zweetlescht Fro. Dat ass déi
vum honorabelen Här Mehlen un den Här
Gesondheetsminister iwwert déi mede-
zinesch Zoudeelung vun Heroin am Kader
vun der Drogebekämpfung. Den Här
Mehlen ass de Moment net present. Hie
kënnt awer erëm. Da komme mer direkt un
den honorabelen Här Goerens, deen eng
Fro stellt un den Här Minister vun der so-
zialer Sécherheet iwwert de Rembour-
sement vun Ambulanzkäschten a verschid-
denen EU-Länner. Den Här Minister kann
also alles matenee beäntwerten.

Här Goerens, Dir hutt elo d’Wuert. Den Här
Mehlen kënnt duerno drun.

- Question N°297 du 11 novembre
2008 de M. Charles Goerens relative
au non-remboursement de frais
d’ambulance pour des ressor-
tissants luxembourgeois dans
certains pays de l’Union euro-
péenne, adressée à M. le Ministre
de la Santé et de la Sécurité sociale

❱❱❱ M. Charles Goerens (DP).- Merci,
Här President. Ech wollt dem Gesondheets-
minister a senger Qualitéit als Minister vun
der Sécurité sociale folgend Fro stellen -
ech hu se net ganz preziséiert a menger
schrëftlecher Demande, mä et geet ëm
Folgendes: Wann e Lëtzebuerger Ressor-
tissant am Ausland ass, en l’occurrence an
der Belsch, an hie gëtt krank an e muss vun
engem Punkt A op e Punkt B mat enger
Ambulanz transportéiert ginn, da krit hien,
wann e Belsch wier an hie géif an der
Belsch residéieren, näischt rembourséiert.
D’Lëtzebuerger Sécurité sociale - dat hunn
ech mer soe gelooss - géif dann och déi
belsch Praxis hir eege maachen an da krit
de Lëtzebuerger Ressortissant och hei am
Land näischt rembourséiert.

Wann awer elo e Lëtzebuerger Ressor-
tissant an engem anere Land, wou e vun
engem Punkt A op Punkt B mat enger
Ambulanz transportéiert gëtt, déi Fraisë
facturéiert kritt, an an deem Land gëtt dat
rembourséiert, da kritt hien dat och vun der
Lëtzebuerger Sécurité sociale erëm.

Elo gëtt et verschidde Manéieren, fir Discri-
mination oder Non-discrimination ze thema-
tiséieren. Ech fannen dat aus der Siicht vum
Lëtzebuerger, deen an deem enge Land
rembourséiert gëtt, wann en do an enger
Ambulanz transportéiert gëtt, an an deem
aneren net, diskriminatoresch vun deem
sengem Standpunkt aus.

Ech mengen ze wëssen, datt dat eng Fro
ass, déi de Minister interesséiert, a wollt
froen, ob hie kéint déi Diskriminatioun
ophiewen oder ob hie kéint eng Ouverture
an déi Richtung maachen?

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här
Goerens. De Minister vun der sozialer
Sécherheet Mars Di Bartolomeo huet
d’Wuert.

❱❱❱ M. Mars Di Bartolomeo, Ministre de
la Santé et de la Sécurité sociale.- Här
President, Dir Dammen an Dir Hären, den
Här Goerens huet Recht, wann hie seet,
dass dat eng Fro ass, déi mech préoc-
cupéiert. An hien huet och Recht, dass déi
doten Applikatioun, wann ee se aus der Vue
vun deem Betraffene kuckt, kéint als dis-
kriminatoresch emfonnt ginn.

Nun ass et awer esou, dass et op där enger
Säit d’Statute vun eise Keese gëtt, also vun
der Union des Caisses de maladie, wou
deen dote Cas de figure ganz kloer geregelt
ass fir d’Inland an och fir d’Transporter, déi
mam Ausland zesummenhänken, an
d’Koordinatiounsreglement op euro-
päeschem Plang op där anerer Säit eng Rei
vun Elementer virgesäit fir de Fall, wou e
Résidant respektiv e Ressortissant vun
engem anere Land an engem zweeten
europäesche Land wunnt, lieft oder sech
ophält.

Do gëtt et eng Rei vu Situatiounen. Déi eng,
déi vum Här Goerens évoquéiert ginn ass
an déi och dat dote Gefill kann eropbe-
schwuer hunn, ass déi vun engem Lëtze-
buerger, deen an der Belsch gewunnt huet
oder sech opgehalen huet, ënnert de
belsche Regime fält, an de belsche Regime
gesäit net vir, dass déi Ambulanze rem-
bourséiert ginn.

Do gëtt et awer en anere Cas de figure, deen
een, wann ech de Fall genee géif kennen,
hätt kënnen évoquéieren, dat ass dee vum
E112, oder vun der Autorisation préalable,
wou et méiglech hätt kënne sinn, dass eng
Prise en charge vun der Ambulanz geholl gi
wär. Vu dass ech dee prezise Fall net kannt
hunn, an de Charles Goerens mer och am
Ufank vun der Sëtzung gesot huet, dass e
relativ vag bliwwe wär, konnt ech net am
Detail nokucken, wat fir e Cas de figure mer
hei hunn.

Mä ech stinn awer ganz gär dem Här
Goerens zur Dispositioun, fir deen eenzelne
Fall do ze kucken an ze kucken, a wat fir
enger Hisiicht een esou Situatiounen a
Statuten, wann et Noutfäll sinn, wat vir-
gesinn ass, ka regléieren.

Also wéi gesot, et ass relativ schwéier, fir
sech eng Meenung ze bilden, wann een net
genee gesäit, ob et e Vakanzenopenthalt,
ob et e verlängerten Openthalt, ob et eng
Résidence war, wou ee sech dee Moment
bei deene jeeweilege Keesen am Ausland
ze mellen huet, a wou een als Ressortissant
vun engem zweete Land an de Statut vum
Résident vun deem Land, wou ee wunnt,
erafält.

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här Minister.

❱❱❱ Mme Colette Flesch (DP).- Här Pre-
sident, däerf ech dem Minister eng Zou-
sazfro stellen?

❱❱❱ M. le Président.- Jo. Et ass zwar net
virgesinn, mä Dir dierft, Madame Flesch.

❱❱❱ Mme Colette Flesch (DP).- Merci
villmools, Här President. Compte tenu vun
deem, wat de Minister gesot huet, beim
E112 a bei der Autorisation préalable, do
muss ee jo am Viraus wëssen, dass ee
krank gëtt oder dass engem eppes geschitt.
Dat ass net ëmmer méiglech, notamment
wann en Accident geschitt oder esou.

Ass et denkbar, compte tenu vun deem, wat
de Minister gesot huet iwwert d’europäesch
Reglementatioun, dass een awer géif an
onser Gesetzgebung virgesinn, dass den
Interesséierten, deen an engem anere Land
muss en Ambulanztransport iwwer sech
ergoe loossen, ka rembourséiert ginn, ge-
méiss den Dispositioune vun onser Gesetz-
gebung? Ass dat um europäesche Plang
verbueden oder wär dat méiglech?

Ech ka mer virstellen, dass dat nëmme
méiglech gëtt, wann d’Législatioun ge-
ännert gëtt, an da stellen ech dem Minister
d’Fro: Ass hie bereet, d’Législatioun an
deem Sënn ze veränneren?

❱❱❱ M. Mars Di Bartolomeo, Ministre de
la Santé et de la Sécurité sociale.- Menger
Meenung no stellt sech heimadder d’Fro
vun der Législatioun. Hei gëllt déi euro-
päesch Législatioun a Koordinatioun, mä
wat een a Statute vun enger nationaler
Gesondheetskeess draschreift, c’est une
autre paire de manches. Ech wäert mech
informéieren opgrond vun deenen Ele-
menter, déi ech elo de Mëtteg kritt hunn, wéi
een an esou engem Fall ka reagéieren.

Mä Dir verstitt, dass et relativ schwéier ass
fir e Minister, wann een net weess, a wat fir
eng Richtung genee esou eng technesch
Fro erageet. Bei enger politescher Fro ass
dat eng aner Saach. Fir am Detail kënnen ze
äntwerten an esou Situatiounen, brauch een
awer nach heiansdo déi Mataarbechter, déi
dofir bezuelt ginn.

Villmools Merci.

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här Minister.
Dir kënnt direkt heibleiwen, den Här Mehlen
huet nach eng Frou un Iech.

❱❱❱ M. Mars Di Bartolomeo, Ministre de
la Santé et de la Sécurité sociale.- Ech wëll
awer net zesumme mat him op der Tribün
stoen.

(Hilarité)

❱❱❱ M. le Président.- Jo, laaft awer elo
net fort. Den Här Mehlen stellt Iech nach
eng Fro an Ärer Qualitéit als Gesondheets-
minister iwwert d’Zoudeelung vun Heroin.
Här Mehlen, Dir hutt d’Wuert.

- Question N°296 du 11 novembre
2008 de M. Robert Mehlen relative à
la distribution contrôlée d’héroïne
dans le cadre de la lutte contre les
stupéfiants, adressée à M. le
Ministre de la Santé et de la Sécu-
rité sociale

❱❱❱ M. Robert Mehlen (ADR).- Merci,
Här President. Et geet ëm den Droge-
problem, deen hei zu Lëtzebuerg net méi
kleng ginn ass zënter der Interpellatioun vu
mengem Fraktiounskolleeg Jacques-Yves
Henckes d’lescht Joer.

Deemools hat de Gesondheetsminister
sech soi-disant engagéiert, fir d’heroin-
gestützt Behandlung hei zu Lëtzebuerg
anzeféieren. Mir wëssen, datt dat am Aus-
land - notamment an der Schwäiz - souguer
vun enger Universitéit begleet ginn ass an
datt d’Resultater vun esou enger kon-
trolléierter Délivrance vun Heroin un déi
Ofhängeg medezinesch kontrolléiert ganz
positiv Resultater bruecht huet. Ënner
anerem sinn zwee Drëttel do haut a Be-
handlung.8866 www.chd. lu
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D’Gesondheet vun deene Leit ass besser a
se sinn deelweis erëm an d’Erwerbsliewen
zréckgaangen. Den Infektiounsrisiko vun
HIV an Hépatite ass erofgaangen, d’Be-
schafungskriminalitéit ass ganz massiv
zréckgaangen an insgesamt ass et en
Avantage fir d’Volkswirtschaft vu ronn 60
Euro pro Dag. Do ware mer eis och eens.

De Minister huet d’lescht Joer hei op der
Tribün gesot, datt hien amgaang wär mat
senge Leit, dat ze entwéckelen. „Déi
Aarbechten...“ - huet hie gesot - „...wäerten
an deenen nächste Méint ofgeschloss ginn.
Mir ginn dervun aus, dass mer d’Kon-
klusioune kënne relativ fréi am Joer 2008
zéien an dann un d’Implementatioun
kënnen iwwergoen. Et ass also net esou,
dass mer mussen opgefuerdert ginn, fir dat
ze maachen. Et stoung am Regierungs-
programm an et ass an der Zwëschenzäit
an d’Exekutiounsphas iwwergaangen.“

Elo hu mer awer gëscht op RTL héieren, datt
de Minister der Meenung ass, datt dat 2010
eréischt kënnt en musique gesat ginn.
Duerfir meng Froen un hien:

Ass hie weider nach der Meenung, datt hien
dat zügeg kéint ëmsetzen, wéi hien dat
d’lescht Joer ugekënnegt hat? Oder ass et
effektiv esou, wéi et gëschter gesot ginn
ass, datt do awer en erhebleche Retard ze
erwaarden ass? A wa jo, wourop ass dat
zréckzeféieren?

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här Mehlen.
Den Här Gesondheetsminister huet d’Wuert.

❱❱❱ M. Mars Di Bartolomeo, Ministre de
la Santé et de la Sécurité sociale.- Här
President, Dir Dammen an Dir Hären, ech
wëll just hei ënnersträichen, dass ech mech
net soi-disant engagéiert hunn, fir deen
dote Programm unzegoen, mä ech ze-
summe mat der Regierung hu mir dat heiten
als eng vun de Moossname festgehalen, déi
am Drogenaktiounsprogramm virgesi sinn,
deen am Moment leeft. Dobäi bleiwen ech.

Ech wëll just soen, dass déi Virbereedungs-
aarbechten, fir esou e Programm op d’Been
ze setzen, net aus der Hëft ze maache sinn
an dass an deene leschte Méint deen dofir
virgesinnenen Aarbechtsgrupp gutt an
effikass Aarbecht gemaach huet. Ech hunn
dee Rapport kuerz virun der Vakanz virge-
luecht kritt. Déi Etüd seet aus, dass souwuel
d’Faisabilitéit wéi och d’Opportunitéit vun
deem dote Programm ginn ass.

Ech wëll och drop hiweisen, dass eng
weider Question parlementaire, déi iwwert
de klassesche Wee gestallt ginn ass zu
deem dote Programm, vum Martine Stein a
Beäntwertung ass. Ech wëll soen, dass
meng Servicer am Moment mat potenzielle
Bedreiwer vun esou engem Programm
amgaang sinn ze diskutéieren, fir och den
Opwand kloer kënnen ze traitéieren. Et gëtt
jo e puer Optiounen. Et schléit een dat
doten aus dem Steen oder et mécht een et
mat bewäerte Partner. Fir mech ass d’Pre-
ferenz ganz kloer op deem Punkt, dass mer
et mat bewäerte Partner maachen.

Déi gesetzlech Basis ass do iwwert d’Dro-
gegesetz vun ’92; wann ech mech net iren.
D’Opportunitéitsetüd ass do. D’potenziell
Partner sinn do. Da musse mer virun d’Re-
gierung goen, fir déi noutwendeg Moyenen
ze kréien. Ech hunn ni gesot, dass de
Programm an deenen nächste Méint ope-
rationell wär, mä ech hu gesot, dass mer
alles géife maachen, fir déi Décisiounen
zügeg ze huelen, déi à la base vun esou
engem Programm sinn.

Ech ginn dervun aus, dass all déi dote
Froen am Laf vun 2009 tranchéiert wäerte
ginn; onofhängeg vu Wahlterminer, well mir
stinn zu deenen dote Konzepter, grad wéi
mer zum Konzept vum Drogekonsumraum
an neien aneren Initiative stinn. A wann et e
gewëssene Retard ginn ass, dann ass dat
just drop zréckzeféieren, dass mer dat seriö
wëlle maachen.

Déi Beispiller, déi vum Här Mehlen bruecht
gi sinn iwwert de Schwäizer Raum; et ass
och net esou, dass esou e Konzept on-
contestéiert an der Schwäiz ass. Déi Dis-
kussioune sinn erëm nei opgeflackert. Mir
wëllen déi doten Diskussioun am Virfeld
maachen, fir dass mer et ähnlech kréie mat
der Akzeptanz wéi bei anere Strukturen,
dass, wa mer bis un d’Netz ginn, alleguer
d’Acteuren hannendrustinn an dass mer
dann dat Beschtméiglecht fir déi Betraffe
kënne maachen. Dat heiten ass keng
Wonnerwaff, mä et ass e weidert Mëttel, fir
fir Risikoverminderung an enger ganz
schwiereger Zeen ze suergen.

Ech soen Iech Merci, Här President.

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här Minister.
Domat, Dir Dammen an Dir Hären, ass
d’Froestonn un d’Regierung ofgeschloss.
Mir kommen elo zur Interpellatioun vum
honorabelen Här Alexandre Krieps iwwert

d’Schoulmedezin an déi psychosozial
Problemer. Här Krieps, Dir hutt d’Wuert.

6. Interpellation de M.
Alexandre Krieps sur la poli-
tique en matière de médecine
scolaire ainsi que les aspects
psychosociaux de l’inté-
gration scolaire

❱❱❱ M. Alexandre Krieps (DP), inter-
pellateur.- Merci, Här President. Also, ech
berouegen Iech; dat heiten ass net alles fir
virzedroen. Ech hunn am Fall, wou ech eng
Fro gestallt kréien, awer e bësse Munitioun
matbruecht.

(Hilarité)

Här President, Dir Dammen an Hären, den
Ustouss zu dëser Interpellatioun hunn ech
am Fong kritt duerch en Avant-propos vum
Rapport annuel 2006 vum Ombudscomité
fir d’Rechter vun de Kanner. An ech muss
Iech soen, dat ass relativ impressionnant.

Deen Ombudscomité fir d’Rechter vun de
Kanner war jo e bësse kritiséiert am Ufank,
well et esou eng Well war vun Ombuds-
männer an Ombudsfraen, mä wann een
deenen hiren Avant-propos liest iwwert
d’Gesondheet vun de Kanner hei zu Lëtze-
buerg, da ginn engem d’Dronkenellen aus.
Si zitéieren eng Hikecht Kanner, 2.600
deemools, méi wéi 2.600 Consultatiounen
an der Pédopsychiatrie am CHL. Esou vill
Kanner, déi hospitaliséiert gi si wéinst
psychiatresche Problemer, an och gesond-
heetlech somatesche Problemer!

Mir hunn deemools fënnef Kanner op der
Strooss verluer. Mir hunn eent vun zwielef
Kanner, déi all Dag Alkohol gedronk hunn.
Dobäi hunn ech ëmmer gemengt, ech wär
deen Eenzegen, deen dat géif maachen.
Mir hu 36 Kanner gehat, déi hospitaliséiert
gi si wéinst graven Accidents domestiques.
Dat ass nämlech och eng Considératioun,
déi duerch d’Schoulmedezin misst op-
gefaange ginn. Dofir hunn ech déi Interpel-
latioun gestallt gehat.

D’Schoulmedezin baséiert op zwee Texter:
d’Gesetz vum 2. Dezember 1987 an de
Règlement grand-ducal vum 21. Dezember
1990.

Den Historique vun der Schoulmedezin
kann een am Fong op d’Joer 1793 usetzen.
Direkt no der Franséischer Revolutioun war
e berühmte Paräiser, den Här Lakanal, deen
aus der Ariège war, Minister fir d’Instruction
publique. Dee Mann huet d’ailleurs vu 1763
bis 1845 gelieft. Wat interessant ass, hien
hat d’Instruction publique vu 1793 bis ’95.
Mä ’93 huet hien deemools gesot: «Des
officiers de santé visiteront les élèves des
écoles nationales et leur indiqueront les
règles les plus propres à fortifier leur
santé.»

Interessant waren 120 Joer méi spéit
d’Diskussiounen och am industrielle
Groussbritannien, wou d’Schoulkanner
gelidden hunn ënnert dem „neglect“,
„poverty“ an „ignorance“ vun hirem soziale
Milieu. Dat war ganz wichteg.

Deemools waren och Diskussiounen, wou
am Fong d’Fro gestallt ginn ass, ob et nout-
wendeg wär, d’Schoulkanner ze ënner-
sichen, wann ee keng adequat Behandlung
hätt. Dat ass vläicht deemools de Fall
gewiescht, well d’Medezin vill méi kontem-
plativ war. Haut kann ee méi agräifen.

D’medezinesch Ënnersichunge sollten och
net méi wéi e puer Minutten daueren, ass
deemools behaapt ginn. Dat huet an 100
Joer net vill geännert. D’Salairesdis-
kussioune waren och deemools scho
kontrovers, wéi d’Leit sollte bezuelt ginn.

Déi fundamental Objektiver an d’Missioune
sinn hautdësdags weltwäit relativ gutt de-
finéiert. Wou et natierlech schwéier hapert -
net nëmmen op dësem Gebitt; op villen
aneren och -, dat ass am Ëmsetzen, d’Mise
en œuvre vun all deene schéine Gesetzes-
texter.

D’Schoulmedezin kann natierlech net alles
opfänken. Virdrun hu mer scho Situa-
tiounen, wou dem Kand seng Entwécklung
negativ influenzéiert gëtt: postnatal Depres-
sioune bei der Mamm; Accidenter doheem,
wat mer gesot hunn; d’Mort-subiten, wou et
e bësse besser geet; dann den Abus vun
de Kanner, physesch oder psychesch,
deen zimlech fréi ufänkt. Déi Leit kommen
an d’Schoul an da leie scho vill vun deene
Fakte vir.

D’Schoulmedezin soll also och do sinn, fir
physesch oder intellektuell schwaach
Kanner ze ënnerstëtzen, fir den Échec
scolaire duerch net erkannte Léier-
schwieregkeeten, oder Bullying oder De-

pressiounen ze dépistéieren. An enger
multisproochlecher Gesellschaft wéi on-
serer ass et jo bewisen - wéinstens am Aus-
land; ech weess net, ob déi Aarbechten hei
gemaach si ginn -, dass d’Dyslexië vill méi
heefeg sinn; och an enger Schoulge-
meinschaft, déi multisproochlech ass.

Mir hunn natierlech wéi iwwerall déi héich
riskant Verhalensstéierungen. Dann ass
d’Schoulmedezin och do, fir dem Kand säi
Bild vu sech selwer opzebauen, him Selbst-
vertrauen ze ginn. Dofir war ech relativ
enttäuscht dëse Summer, wéi ech deen
Avant-projet vum Règlement grand-ducal
gesinn hunn, well ech fonnt hunn, dass dee
wéineg Plus-value bruecht huet am Ëm-
setze vum Gesetz vun 1987.

Ech hat ee Moment d’Impressioun - mä de
Minister widdersprécht mer herno -, dass
de Courage hie verlooss hätt an deene
leschte véier Joer, well soss hätt hien net de
Règlement grand-ducal geännert, mä
d’Gesetz vun 1987.

Firwat ech dat soen: An deem Gesetz vu ’87
feelen eng ganz Rei Mesuren. D’Obligatioun
vun enger Formation de base commune vun
all den Acteure bei der Médecine scolaire…

(Coups de cloche de la Présidence)

Entschëllegt, Här President. Wollt Der mat
mir schwätzen?

❱❱❱ M. le Président.- Neen, neen!

(Hilarité)

❱❱❱ M. Alexandre Krieps (DP), inter-
pellateur.- An der Rei.

❱❱❱ M. le Président.- Ech wollt just, dass
d’ganz Chamber Iech géif nolauschteren,
Här Krieps.

❱❱❱ M. Alexandre Krieps (DP), inter-
pellateur.- Net onbedéngt. Net alleguer
mateneen, well dat wär…

❱❱❱ M. Mars Di Bartolomeo, Ministre de
la Santé et de la Sécurité sociale.- Dat ass
nëmmen, wann Der eppes géint mech sot.

❱❱❱ M. Alexandre Krieps (DP), inter-
pellateur.- Merci. Neen, neen. Ech kann et
awer och widderhuelen, Här Minister.

Wat ech wollt soen, dat ass, dass eng
Formation commune de base fir se alleguer
misst sinn. D’Médecine scolaire, déi berout
- loosse mer soen - haaptsächlech op den
Hausdokteren. Ech hunn näischt dergéint,
mä ech mengen, dat misst een e bëssen
aktualiséieren - aner Domäner wéi d’As-
sistantes d’hygiène sociale, d’Infirmières
scolaires an esou.

Dann hate mer e Problem an der Struktur
am Ministère, wat jo jiddferee weess, ech
brauch Iech dat net ze soen. De Médecin
Chef de division huet alles determinéiert
selwer an héchstwahrscheinlech zimlech
eleng.

Dee Comité de pilotage an Ärem neie
Règlement grand-ducal schéngt mir
schwéierfälleg a lues, a speziell, wann e
fënnef Joer waart, bis en eng Réevaluatioun
mécht, schéngt mir dat e bësse laang ze
daueren. D’autant plus, dass d’Collecte des
données zimlech defizitär ass momentan an
déficient. Duerfir froen ech mech, op wat se
hir Rapporten da baséiere wäerten.

Ech weess natierlech, dass aner Ministere
virun Iech do waren. Ech hat de Privileg, e
Papp ze hunn, dee laang do war. Ech hat
och den Här Colling an de 60er Joren. Also,
mir brauche jo net zréckzegoe bis, wéi ech
zitéiert hunn, 1793. Mä ech mengen, d’Dis-
positiounen ëm d’Bezuele sinn och nach net
diskutéiert ginn. Ginn déi Leit virubezuelt
pro Kapp, dee se ënnersichen? Vaca-
tiounen, Mi-tempsen, Horaires Vacatiounen?
D’Vacatioune géifen engem doudsécher
emol erlaben, bei interdisziplinären Dis-
kussiounen derbäi ze sinn.

E gudde Modell ass de Schwäizer Modell.
Ech hunn e puer Exempelen hei a mengem
décken Dossier aus dem Canton de
Fribourg, dee ganz gutt gemaach ass. Do
sinn e puer Temps-pleinen, Mi-tempsen a
souguer Privatdokteren, déi se ënnersichen.

Musse mir eng national Struktur hei kréien,
fir ons ewechzebewege vun där lokaler
Struktur? Oder musse mer eng regional
Struktur kréien?

En anere Schwaachpunkt an deem Gesetz
vun 1987, wat deemools vläicht richteg war:
Dat bréngt immens Käschte fir d’Ge-
mengen. D’Organisatioun, d’Personal an
d’Infrastrukture musse gewéinlech vun de
Gemenge gestallt ginn. D’Gemenge be-
zuelen de Schouldokter.

Bezuele se och d’Ligue? Ech hu mer d’Fro
gestallt, ob se och d’Ligue bezuelen, well ech
an deem Dossier net vill Transparenz fonnt
hunn. Mä de Minister äntwert ons dorobber.

Am Enseignement secondaire ass
d’Schoulmedezin dem Ministère vun der
Santé ugegliddert. An dat heescht am
Kloertext, datt mer fir déi nämlecht Mis-
siounen een oder zwee oder dräi Systemer
hunn. Ech mengen, dat muss een harmo-
niséieren.

En anere Punkt: Mir hunn och tëschent dem
Iwwergang vum Primaire an de Secondaire
keng kohärent Evolutioun. Dat hu mer
gesinn un e puer Beispiller. Et ass e bësse
parallell zum Contenu vum Enseignement.
Do ass kee Lien gemaach ginn tëschent
deenen zwee Systemer. D’Collecte des
données, hunn ech gesot, ass extrem
schwaach. An d’Evaluatioun vun deenen
Donnéeë bis elo ass ganz fragmentaire.
D’Privatschoule si bis elo duerch eng Aart
Outsourcing duerch d’Ligue betreit ginn.

Vill perséinlech Kompetenz an deem
Domän vun der Schoulmedezin vun alle
Bedeelegte läit e bësse brooch an ass net
ganz ausgenotzt ginn, ganz ausgelaascht
ginn. Dozou muss een awer bedenken,
dass duerch d’Schoulmedezin all d’Kanner
am Land kéinten ergraff ginn, wat an enger
Gesellschaft, wéi mir se hunn, ganz wichteg
ass.

D’sozial Précaritéit an der Gesellschaft gëtt
jo ëmmer méi grouss, och bei ons hei, a
wann dat sech op d’Kanner nidderschléit,
ergëtt dat fir ons Gesellschaft extrem vill
Nofolgekäschten. Vill Leit an der Schoul-
medezin fille sech also hautdësdags ganz
eleng gelooss, wann net am Stach gelooss.

Et kënnt och kee Suivi do. Ech hu mat
Kolleege geschwat an de leschte Wochen,
déi soen, mir ginn dat virun a mir kréien ni
méi e Feedback. Dat war e Saz, dee ganz
vill komm ass. Et hapert och un der Koor-
dinatioun. Dir hutt dat gesinn un e puer
Beispiller a Südgemengen. D’Gemenge
Rëmeleng, Diddeleng, Péiteng, Schëffleng
hu Personal agestallt ouni Kohärenz am
System. Et war keng Koordinatioun mat der
Santé oder wéinstens net genuch. Also, mir
bräichte vill méi Feedback.

An deenen Equipen, déi op den Terrain
ginn, hu mer oft e groussen Turnover. Do
komme Leit, déi bleiwen zwee Joer an da gi
se ausgewiesselt. Do ass am Fong och kee
grousse Suivi, wat eng perséinlech Ap-
proche ass, déi mer net vill hunn - leider net
vill. Dat ass zum Deel awer dem Stat seng
Schold a net de Gemengen hir. De Stat, wéi
en och am Enseignement d’Gemenge
struewele gelooss huet während 30 Joer
mat de Friemaarbechterkanner, mat de
Migrantekanner, huet et och esou an der
Schoulmedezin gemaach.

Mir hunn an der Schoulmedezin net genuch
kulturell Adéquatioun. Mir haten natierlech
eng latengesch Immigratioun - Italien,
Portugal an esou virun -, mä déi ännert och,
a mir kréie Leit vu ganz anere Kulturen. An
do wär et och net schlecht, fir e bëssen „les
devants“ ze huelen.

Eppes, wat mech an deem Règlement
grand-ducal och e bëssen enttäuscht huet -
ech verstinn dat an deem Avant-projet,
loosse mer et esou nennen -, ass, dass
drasteet, et géifen och nach dräi aner Re-
glementer do nogeholl ginn. Ech verstinn
dat och a Liaisoun mat dem Ministère de
l’Éducation nationale, mä dat ass e bëssen
e Flou artistique.

Genau wéi ech och net verstoe konnt, dass
an deem Avant-projet de règlement grand-
ducal 24 Artikelen opgefouert ginn, wou der
am Gesetz nëmmen zwielef stinn.

Ech mengen, hei muss een e bëssen eng
iwwergräifend national Struktur an de Grapp
kréien, déi déi ganz Kanner duerch déi
ganz Educatioun begleet. Dat ass wichteg.

Den Timing vu verschiddenen Dépistagë
léisst sech diskutéieren. Fakt ass, dass mer
fir déi meescht Kanner nach vill ze vill
Exame bäibehalen an dass déi Kanner, déi
grad Hëllef brauchen, ze kuerz kommen
doduerch. Do verweisen ech och op de
Schwäizer Modell: Déi ënnersichen hir
Kanner an der Maternelle an dann am 5.
oder 6. Schouljoer an dann nach eng Kéier
am Secondaire. Da wär d’Saach méi
einfach.

D’Demokratesch Partei an der Gemeng
Konter huet och zum Deel d’lescht Kéier
d’Lokalwahle gewonnen, well mer insistéiert
hunn, dass d’Evaluatioun vun de Sprooche-
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kompetenzen an der Schoul extrem wichteg
ass. Et wär ganz wichteg, eng Emphase
dorop ze leeën, fir dass dat besser géif
gemaach ginn.

Also, mir mussen nach eng Kéier d’Be-
soinen definéieren, déi bis elo net ëmmer
ganz kloer sinn an déi och regional Varia-
tioune mat sech droen. Mir mussen d’Kon-
zeptioun vun der Preventioun besser
kucken a méi Moyenë gi fir d’Mise en
œuvre.

An ech géif bal nach behaapten hei, dass
d’Schoulmedezin souguer misst de Bien-
être professionnel vun den Enseignanten
ënnersichen, well do hu mer och e grousse
Problem mat 7.000 Enseignanten, vun
deenen der héchstwahrscheinlech nach
méi d’Flemm hu wéi d’Kanner. Dat ass eng
Aschätzung an eng Suggestioun, fir mat
virunzehuelen.

Ëmmer méi Jonker sinn angoisséiert,
ëmmer méi Jonker hunn d’Gefill, dass se -
dat sinn natierlech déi méi al Jonker - méi
chancëlos grouss ginn, dass se sozial aus-
gegrenzt sinn.

An Dir wësst jo alleguer, dass d’Origine
sociale nach ëmmer determinant ass am
Devenir vun deem, wat d’Educatioun oder
d’spéidert Beruffsliewen ass.

Op d’Éducation sanitaire muss och méi
Wäert geluecht ginn, wéi et elo de Fall ass.
Frou war ech zwar, dass mer net wéi an
anere Géigende Molekulartester aféieren an
der Schoul, well a verschiddene Länner gëtt
et Bestriewungen, fir d’Kanner op Krank-
heeten ze testen, déi am Erwuessenenalter
optrieden. Do sinn ech ganz frou, dass ech
dovunner näischt gelies hunn.

Alles an allem, Här Minister, sinn ech ganz
frou, dass Der Iech hei drugitt. Mir
ënnerstëtzen Iech alleguer, mä ech hunn
awer d’Impressioun, dass dee Règlement
grand-ducal, deen Avant-projet esou e
bëssen du „déjà vu“ ass.

Ech mengen, mir mussen elo e bësse méi
Action hei kréien an net all Kéiers waarden,
bis e Chef de division a Pensioun geet, fir
dann eng aner Orientatioun ze huelen.

Ech soen Iech op alle Fall villmools Merci fir
all dat Engagement, wat Der hutt, an haapt-
sächlech och am Dépistage vun deenen
neuropsychesche Krankheeten a Stéier-
ungen, fir dass mer dorop méi den Akzent
leeën, well mir hunn dat jo alleguer mat-
gemaach: An der Schoulmedezin si mer
ënnersicht ginn, ob mer e kromme Réck
haten, wat wuel wichteg ass. D’Kanner sinn
ënnersicht ginn, ob se Plattféiss hätten, bis
d’Orthopédie infantile gemierkt huet, dass
all Kand Plattféiss huet. Dovunner si mer
doropshin e bëssen ofgeréckelt.

Mir kruten de Pippitest. Mä ech sinn hei
doudseriö, well dat ass esou. Mir kruten all
de Pippitest gemaach, mir kruten Tuber-
kulosetester gemaach an esou.

Ech géif emol mengen, dass mer an der
Zukunft - an de Félix Braz weess dat -, wann
elo d’Äerd sech erhëtzt, mer erëm aner
Infektiounskrankheete kréien.

(M. Jos Scheuer prend la Présidence)

Dat ass wéinstens an 20, 30 Joer theo-
retesch méiglech. Mä ech mengen, dass
mer am Fong méi seriö musse ginn an der
Approche vum Problem.

Ech soen Iech Merci, Här President, dass
Der mer nogelauschtert hutt.

❱❱❱ Plusieurs voix.- Très bien!

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här Krieps.
Déi nächst Riednerin ass d’Madame Stein-
Mergen. Madame Stein, Dir hutt d’Wuert.

Discussion générale

❱❱❱ Mme Martine Stein-Mergen (CSV).-
Merci, Här President. Dir Dammen an Dir
Hären, d’Interpellatioun vu mengem
Confrère Krieps gëtt ons haut d’Geleeën-
heet, iwwer en Thema ze schwätzen, dat
ons och uewe läit a fir dat e grousst Kapitel
an onsem Wahlprogramm virgesinn ass.

D’Schoulmedezin leeft hei am Moment mat
Equipen, mat méi oder wéineger enga-
géierte Leit, e bëssen esou niewelaanscht,
wat d’Dokteschpraxen um Land notamment
ubelaangt. D’Qualitéit vun de Resultater
hänkt effektiv vun de concernéierte Pro-

fessionellen of. Si décidéiere largement, wat
leeft a wat net.

Si hu souguer keng eenheetlech Aus-
bildung. Entre-temps ass jo d’Assistante
d’hygiène sociale, déi den Här Krieps uge-
schwat huet, aus de Formatioune ver-
schwonnen. Dat war Personal, dat effektiv
souwuel d’Kompetenz vun der Assistante
sociale wéi och déi vum Infirmierspersonal
hat.

Déi eng oder aner Gemeng - ech wëll hei
keng nennen - huet vu sech aus iwwert déi
lescht Joren e relativ kompetenten a
souguer multidisziplinar vernetztene System
opgebaut, awer zu engem groussen Deel
op hir eege Käschten. Wat d’Basis an
d’Prinzipien ubelaangt fir eng eenheetlech
Schoulmedezin am ganze Land, waarde
mer eigentlech op en neit Gesetz, well dat
vun 1987 mat senge Reglementer gëtt net
méi dem neiste Stand gerecht.

Mir mengen och, dass een op dëser Plaz
muss eng Kéier all deenen Equipë Merci
soen, déi mat de Moyens de bord haart
kämpfen, déi ëmmer méi grouss Horairen
an ëmmer méi eng grouss Klassenzuel op
sech huelen, fir eppes aus dësem awer
ganz wäertvollen Outil ze maachen. Eleng
scho wat d’Schoullandschaft, d’Schülerzuel
an Zesummesetzung vun de Schoulklassen
ubelaangt, déi an de leschten 20 Joer awer
ganz vill geännert huet, wier en Ajustement
de tir dréngend noutwendeg.

D’Schoulmedezin ass eng preventiv Me-
dezin par excellence. Mir hu jo eng Rei
Reienënnersichungen hei zu Lëtzebuerg. Et
sinn déi perinatal Mammen- a Kandënner-
sichungen, déi jo un d’Bezuele vu ge-
wëssene Bäihëllefe gekoppelt sinn an
duerfir och wierklech revolutionär Chan-
gementer an de leschten 30 Joer an onsem
Land, wat d’Säuglingsmortalitéit ubelaangt,
bruecht hunn.

Loosse mer och déi obligatoresch aar-
bechtsmedezinesch Ënnersichungen net
vergiessen, an dann och vläicht de Führer-
schäin, well jo bal jiddfereen dee mat 18
Joer mécht a mat 50 Joer an d’Kontroll
muss.

Dëst ass déi eenzeg systematiséiert
Preventivmedezin am Land.

All Mënsch, deen eng Lëtzebuerger Schoul
besicht, dee fält drënner: Schüler, Stu-
denten, Léierbouwen a -meedercher, aus
der Éducation préscolaire, primaire, dem
Enseignement postprimaire, der Éducation
différenciée. Jee, egal ob dat eng öffentlech
oder eng privat Schoul ass, selbstverständ-
lech sinn och all dës Ënnersichunge gratis.

D’Aufgabe vun der Schoulmedezin si scho
vum Här Krieps ugeschwat ginn. Et geet ëm
d’medezinesch Iwwerwaachung op där
enger Säit, fir Anomalien, Defiziter oder
Krankheete festzestellen. De Mondraum an
d’Zänn gi mat kontrolléiert. Esou kënnen
duerch systematesch preventiv Ënner-
sichunge Gesondheetsbilanen opgestallt
ginn. Doriwwer eraus kënnen oder sollte
sämtlech Moossnamen, wat den Individu
ubelaangt, an d’Weeër geleet ginn, an dat
op Demande vun engem Member vun där
Equipe, déi zoustänneg ass.

D’Zesummenaarbecht besteet um soziale
Volet mat de Schoulkommissiounen, de
Spezialservicer vun der Éducation natio-
nale, wéi dem Service de guidance an de
SPOSen: Heiduerch soll, wann et nout-
wendeg wier, e sougenannte Bilan social
vun engem Schüler kënnen opgestallt ginn,
unhand vun deem dee betraffene Schüler e
Suivi an eng Assistenz ka garantéiert kréien.

D’Schoulmedezin soll selbstverständlech
zur gesondheetlecher Erzéiung an Op-
klärung bäidroen, d’Propretéit vun de
Schoulgebaier iwwerwaachen - ech weess
net, awéiwäit dass dat de Realitéiten ent-
sprécht -, och Avisen zur Ergonomitéit vun
de Schoulmiwwele solle se ausschaffen -
ech ka mech och net erënneren, dass een
dat jeemools esou an der Praxis héieren
huet -, a schliesslech - do kommen ech
herno nach eemol drop zréck - Statistike
vum Gesondheetszoustand vun all onse
Kanner ausschaffen.

An der Praxis gesäit dat awer oft anescht
aus. Et gëtt Plazen, wou den Dokter fir
d’éischt emol dem Kand hëlleft sech
ausdoen an him herno erëm hëlleft sech
undoen, wat dann natierlech ganz vill Zäit
ewechhëlt an net grad zur Effikassitéit vu
Reienënnersichunge bäidréit. Dat ass 
zwar e bossegt Beispill, mä wéi gesot dat
gëtt et.

D’Equipë sinn ënnerschiddlech zesumme-
gesat. Wat fir Aufgabe jiddfereen iwwerhëlt,
dat ass och vun Duerf zu Duerf, vu Gemeng
zu Gemeng net grad datselwecht. A jee
nodeem wivill Zäit den Dokter sech hëlt, ass
d’Ënnersichung dann och méi oder manner
grëndlech oder wäertvoll.

Wat d’Kommunikatioun mam Léierpersonal
ubelaangt, ass och alles oder villes der
Initiativ vun deem Eenzelnen iwwerlooss.
Esou wier et fir ons zum Beispill wichteg,
dass am Ufank vum Schouljoer d’Léier-
personal kéint Kanner, deenen hir gesond-
heetlech Problemer si direkt géife fest-
stellen, schnell an eng Ënnersichung
bréngen, an net misst waarden, wann
d’Klass eventuell eréischt am drëtten
Trimester drukënnt, an dat Kand dann elo
emol zwee Trimestere viru sech hin esou
weiderwurschtele loossen.

Här President, léif Kolleeginnen a Kol-
leegen, souwäit mir als CSV informéiert
sinn, an den Här Krieps huet ons dat be-
stätegt, ass am Joer 2004 mat där méi
grousser Perspektiv op en neit Gesetz en
Aarbechtsgrupp bestëmmt a vum Ministère
agesat ginn, fir sech iwwert d’Inhalten an
d’Ausriichtung vun enger moderner Schoul-
medezin Gedanken ze maachen. Dësen
Aarbechtsgrupp huet am Ganzen dräimol
ugesat, fir Texter ze gebären, déi eng Basis
fir en neien Text kéinten duerstellen.

Als Resultat vu véier Joer Aarbecht läit elo
en Entworf fir e Règlement grand-ducal um
Dësch, net grad op onsem Dësch, mä de
Moment um Dësch vum Statsrot fir Avis. Ech
sinn iwwerzeegt, dass onsen Här Minister
ons kann eng ganz Rei Opklärungen zu
deem Text ginn.

Ouni wëllen op dës Texter ze vill am Detail
anzegoen - well ech mengen, et sinn der net
vill vun ons, déi se hunn oder gelies hunn -,
kéint een hei kuerz en Tableau maachen,
wéi onser Fraktioun hirer Meenung no eng
modern Schoulmedezin sollt ausgesinn.

Si muss zwee Adjektiven erfëllen, zilorien-
téiert an altersspezifesch sinn, fir all Kanner
hei am Land, no gewëssene Standarden,
déi selbstverständlech och musse fir
d’ganzt Land genau déiselwecht sinn. Et
geet also net hei drëm, fir Programmer fir
gewësse Schoulen ze entwéckelen, mä
Programmer fir gewëssen Altersgruppen,
well hei läit d’Differenz vun de mede-
zinesche Besoinen.

Et geet och net a priori drëm, fir d’Kanner an
déi Jugendlech méiglechst oft ze ënner-
sichen, villméi awer dorëm, verschidden
Examen - ech ginn Iech d’Beispill vun den
Aen - net all zwee Joer zum Beispill sys-
tematesch ze maachen, mä eemol all fënnef
Joer. An da kritt déi ganz grouss Zuel vu
Kanner do d’gréng Luucht an da si se et
fënnef Joer lass. An déi, déi awer e Problem
hunn oder op enger Limite leien, déi sollen
individuell perséinlech suivéiert gi respektiv
soll een eng Handhab hunn, wann eng rout
Luucht ugeet, dass ee relativ direkt kann
eppes ënnerhuelen, dass mat deene
Kanner eppes geschitt.

Duerfir musse fir d’éischt emol d’Ziler vum
Programm kloer virun Ae stoen an duerno
mussen déi altersspezifesch Standarden
entwéckelt ginn. Ech sinn och iwwerzeegt,
wéi den Här Krieps gesot huet, dass ee
sech am Ausland esou altersspezifesch
Standarden ouni Weideres ka beschafen. Si
sollten ëmmer erëm kënnen no wëssen-
schaftleche Kritären adaptéiert ginn; am
beschten, wéi och bei anere Standarden
haut, no der „evidence based medicine“.

Fir dat awer lafend kënnen unzepassen,
bräicht et dann deen nationale Conseil vun
de Schoulmedeziner, awer och e per-
manenten Aarbechtsgrupp mat der Impli-
katioun vun deem anere Santéspersonal an
eventuell vu Schoulpersonal, déi domat
professionell concernéiert sinn, deen awer
och schnell kéint op Problemer reagéieren.
Jee nodeem wéi dann no Altersgrupp de
Contenu vun den Ënnersichunge gestalt
ass, mussen d’Equipë kënnen zesumme-
gesat ginn esou wéi se deenen Aufgaben
am beschte gewuess sinn. Mir hunn e
grousse Besoin fir eng vernetzte Multi-
professionalitéit, mä eben net fir jiddfer
Alterskategorie déiselwecht.

Haut ass et jo esou, wann e Problem fest-
gestallt ass, jee nodeem natierlech, ob et
sech ëm Mineuren oder ëm Majeuren
handelt, da geet e Bréif eraus, fir 
drop hinzeweisen, fir bei deen een oder
aneren Dokter ze goen an de Problem
ofzeklären.

Theoretesch sollt dann eng Réckmeldung
un déi kompetent Plaz kommen. Also, wann
dann en Dokter dat Kand gesinn huet, soll
hie säi Befond weiderginn oder wéinstens
emol bestätegen, dass d’Kand beim Dokter
war. Ech huelen un, dass d’Ligue sech
dorëmmer këmmert. Well ech hu mat enger
Rei vu menge Kolleegen, déi Pappen a
Mamme sinn, geschwat; et ass net
d’Gemeng, déi sech dorëmmer këmmert,
dass déi Kanner dann erëm eng Kéier drun
erënnert ginn, dass se nach net beim
Dokter waren, wa se dann nach net do
waren. Dat heescht, et herrscht Onkloerheet
driwwer, ob iwwerhaapt en zweeten Avis

erausgeschéckt gëtt, wa keng Äntwert op
den éischten Avis kënnt.

Et gëtt also de Moment null Handhab, wat
mat de Suivië geschitt. An dat wier jo
eigentlech dat Wichtegst. Et ass jo schéin,
wann d’Gemenge matgedeelt kréien, wivill
Avisen erausginn, mä wat geschitt mat
deene Kanner, wou keen op den Avis
reagéiert?

Ech wëll an dësem Kontext drun erënneren,
dass ons perinatal Mortalitéit - ech hat dat
scho gesot - eréischt dunn erofgaang ass,
wéi déi entspriechend Ënnersichungen u
gewëssen Allocatioune gekoppelt gi sinn.
Ech wëll dat einfach emol als Denkustouss
vläicht am Raum stoe loossen. Ech hunn
dozou keng méi prezis Virstellungen.

Ech wëll och behaapten, esou wéi ech dat
aus Erfahrung aus onser Gemeng weess,
dass et sécher net déi sozial stäerkste
Schichte sinn, deenen hir Kanner an der
Schoulmedezin Problemer duerstellen, an
dass et grad déi aner Kanner sinn, déi
enger Hëllef dréngend benéidegen. Esou
Mesurë setzen awer och viraus, dass eng
adequat Opklärung vun den Elteren a vum
Léierpersonal stattfënnt. Et kéint ee sech
och virstellen, dass pluridisziplinär schoul-
medezinesch Equipen iwwert d’Ënner-
sichunge vun de Schüler eraus souwuel den
Eltere wéi och dem Léierpersonal zur Ver-
fügung kéinte stoen, fir gewëssen Op-
klärungsrollen ze iwwerhuelen.

Ech ka mer virstellen, dass verschidde jonk
Schoulmeeschteren nach ni e Lausbefall
oder e Fléibefall gesinn hunn, fir en einfacht
Beispill ze nennen. Dat ass zwar keng
dramatesch Krankheet, mä et gesäit ëmmer
ganz dramatesch vu Fall zu Fall aus. Déi
kéinten dann och Opklärung iwwer Imp-
funge ginn, Zännhygien - esou trëfft een déi
Erwuesse gläich mat -, Opklärung iwwer
Epidemien an zum Beispill Sënn an Onsënn
vun Antibiotiken - jee dat, wat e Medeziner
esou Neits ka bäibréngen an de Schoulen.
Alles dat dem Besoin ugepasst.

Mir mengen awer och, dass dat dann net
misst oder net kéint vu Gemeng zu Gemeng
organiséiert ginn, mä wahrscheinlech
nëmme regional.

De sozialen Aspekt spillt eng ganz grouss
Roll an der Schoulmedezin. De Kolleeg
Krieps huet dat och scho gesot. Et ass oft
déi eenzeg Plaz, wou Schoulkanner eemol
richteg beim Dokter duerchgecheckt ginn.

Mä wat d’Evolutioun vun de sproochleche
Capacitéiten ubelaangt, besonnesch och
bei Kanner aus der Immigratioun, déi méi-
sproocheg sinn, wéi den Här Krieps ons dat
elo grad duergeluecht huet, do hu mer ons
awer gefrot, ob net hei d’Léierpersonal déi
besser Viraussetzungen huet, dës Pro-
blemer ze cernéieren an dorop anze-
wierken.

Ech wollt nach eng aner kleng Parenthees
maachen: Wann ee bedenkt, wéi vill Kanner
an onsem Land ënnersicht ginn, a gesat de
Fall, dat ass dann eenheetlech a landes-
wäit, da kéint een hei eng Base de données
opbauen, déi net nëmmen den eenzelne
Kanner zeguttkënnt, mä eng immens inte-
ressant Basis zu wëssenschaftlechen
Aarbechte kéint bidden, zum Beispill och zu
sozialpoliteschen a medezinesch-hygie-
nesche Moossnamen op Landesniveau
oder cibléiert Campagnen. Dës Infor-
matioune feelen ons wäitgehend bis elo.

Am Intérêt vun de Kanner, also individuell
gesinn, ass et natierlech esou, dass si och
vun de Resultater vun dësen Ënnersichunge
kënne profitéieren. Dat ass onser Meenung
no awer net méiglech mat iergendengem
Carnet, deen dann eventuell oder souguer
wahrscheinlech iergendwann eng Kéier
verluer geet. Wéi bei villem ass et hei -
ceterum censeo - de berühmten Dossier
informatisé du patient, dee scho säit ville
Joren an Ausschaffung ass - ech mengen,
ech hat et hei och schonn e puermol gesot
an aneren Zesummenhäng -, deen et wäert
erlaben, dass all Patient vun dësen Infor-
matioune ka spéider profitéieren an dass all
aneren Intervenant op dem Fall d’Infor-
matioune kann novollzéien.

D’Definitioun vun der Schoulmedezin, esou
wéi se am 1987er Gesetz steet, geet also
haut onser Meenung no net méi duer. Mir
sinn der Meenung, dass mer mussen
deemnächst eng nei Konzeptioun vun der
Schoulmedezin kréien, dass all Schüler an
onsem Land d’Recht huet op déiselwecht
standardiséiert altersadaptéiert Leeschtung
an dass dës Efforten net sollten am Raum
stoen als Trockenschwimmübungen, mä
souwuel fir d’Kollektivitéit wéi fir den Een-
zelne Profit droen, eenheetlech fir dat ganzt
Land.

Dat wäert nëmme méiglech sinn, wann de
Stat, dee jo dann den Intérêt vun dëser
Form vu Schoulmedezin agesäit, seng
Responsabilitéiten hëlt, net nëmmen an de8888 www.chd. lu
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Mëttelschoulen, mä och an de Primär-
schoulen, an net hei de Gemengen déi Obli-
gatioun opdréit, déi se musse selwer orga-
niséieren, droen a finanzéieren, wat be-
sonnesch a klenge Gemenge mat wues-
sende Schülerzuelen an därselwechter Zuel
Personal op d’Käschte vun der Qualitéit ka
goen.

Et wär vläicht och sécher derwäert, wa mer
eng Kéier de Projet de règlement grand-
ducal, Här Minister, géifen an ons Gesond-
heetskommissioun kréien.

Ech soen Iech Merci fir d’Nolauschteren.

❱❱❱ Plusieurs voix.- Très bien!

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Madame
Stein. Déi nächst Riednerin ass d’Madame
Dall’Agnol.

❱❱❱ Mme Claudia Dall’Agnol (LSAP).-
Merci, Här President. Dir Dammen an Dir
Häre Ministeren, Dir Dammen an Dir Hären,
léif Kolleeginnen a Kolleegen, d’Gesetz
iwwert d’Schoulmedezin ass wéi vill Ge-
setzer relativ vag gehalen, an dat ass an
dësem Fall och ganz gutt esou, well een
domat eng ganz Rei Saachen opléisst an
domat och méiglech mécht.

Déi eng Gemengen, an dat ass schonn
ugeschnidde ginn, hunn hiren eegene
Service. Vill anerer schaffen awer mat der
Ligue luxembourgeoise de prévention et
d’action médico-sociales zesummen. An
och dat ass erlaabt a léisst de Respon-
sabele vun deenen eenzelne Gemengen
also de Choix, dee Wee ze goen, dee si fir
richteg halen, ganz am Sënn vun där vill
gepriesener Autonomie communale.

Zënter datt de Gesondheetsminister Mars
Di Bartolomeo heescht, sinn och d’Acteure
vum Terrain all zesummegeruff ginn an hunn
driwwer diskutéiert, wéi d’Schoulmedezin
am Idealfall sollt ausgesinn. Et goufen och
Experten aus verschiddene Länner uge-
héiert, ënner anerem och aus der Schwäiz -
méi genau aus dem Jura -, der Belsch, mä
och England, fir sech e Bild ze maachen,
wéi an deenen anere Länner op dësem
Gebitt geschafft gëtt. An natierlech waren
och do verschidden Opfaassungen a
verschidde Positiounen, wéi dat bal ëmmer
de Fall ass, ze héieren.

Eleng schonn, wat d’Examens systé-
matiques ubelaangt, gëtt et verschidden
Handhabungen, an dat Bescht wär vläicht,
wann ee sech géif dorop eenegen, e gutt,
gesond Mëttelmooss ze hunn.

Et ass och wichteg, fir regelméisseg Ënner-
sichungen an e Suivi vun de Kanner hirer -
elo fänkt et un, komplizéiert ze ginn -
physescher a psychescher Gesondheet ze
maachen. Allerdéngs muss een d’Efforten
eventuell méi cibléieren. Dat heescht, déi
Kanner, an dat gouf och scho gesot, méi
dacks a méi am Detail ze begleeden, déi
effektiv Problemer hunn. Souwäit ech in-
forméiert sinn, ginn ënner anerem dës
Iwwerleeungen och bei der ustehender
Reform vun der Médecine scolaire mat-
berücksichtegt, mä ech huelen un, datt déi
zoustänneg Ministeren, déi och hei sinn,
herno méi konkret Informatiounen dozou
kënnen a wäerte liwweren.

Wa mer elo emol den Alter vun de Kanner
kucken, déi erfaasst ginn, da gesäit een,
datt normalerweis all Kand duerch d’Pri-
men, déi ausbezuelt ginn, bis zwee Joer
gutt medezinesch versuergt an och kon-
trolléiert ass. Duerno besteet allerdéngs e
Lach, dat heescht bis d’Kand mat véier Joer
ageschoult gëtt. Hei kéint ee sech iwwer-
leeën, ob et net fir d’Wuel vum Kand wär,
datt déi verschidde Structures d’accueil mat
an d’Boot geholl ginn. Och wa mer do net all
Kand géifen erfaassen, wär emol ëmmerhin
e weideren Deel awer ofgedeckt.

Elo sot Dir mer natierlech, do ass en anere
Ministère zoustänneg. Gutt, mä ech men-
gen, wou e Wëllen ass, do ass och e Wee, a
wa mer wëlle verhënneren, datt Problemer
ze spéit erkannt ginn, dann ass dat doten,
also tëschent deenen zwee an deene véier
Joer, eben hei nach eng Chance, déi ee
kéint notzen.

Eng aner Iddi, déi aus Däitschland kënnt,
dat ass déi, datt all Kand, ier et ageschoult
gëtt, dat heescht, ier et an d’Spillschoul
iwwerhaapt kënnt, muss bei en Dokter
goen, an do e Certificat d’aptitude aus-
gestallt kritt. Eng Iddi, déi ee sech och kéint
duerch de Kapp goe loossen. Wann een, an
dat gouf scho gesot, fir schaffen ze goen
oder fir de Führerschäin ze maachen, muss
ënnersicht ginn, firwat kënne mer dann net
och ganz kleng hei ufänken?

Natierlech brauch een, fir all Verbesserung
ze realiséieren, och Personal, wat matspillt,
woubäi bei där heiter Iddi d’Eltere jo kënne
mat hirem Kand bei den Hausdokter goen,
esou datt hei kee supplementäert Personal
géif gebraucht ginn. Mä och hei muss deen

Dokter, bei deen d’Elteren da géife goen,
wëssen, op wat hie bei esou klenge Kanner
muss oppassen, a wat hien emol iwwer-
haapt soll kontrolléieren. Dat misst dann
ebe festgeluecht ginn, fir datt déi Ënner-
sichungen och iwwerhaapt en Notzen hunn.
Vläicht kéint een och un eng Formation
continue denke fir déi Leit, déi sech ebe
wierklech gären an déi Matière eraknéien.

Allgemeng mengen ech iwwerhaapt, datt
d’Formation continue wichteg ass, och beim
Léierpersonal, déi vläicht net ëmmer alle-
guerten den Notze vun der Schoulmedezin
kennen an agesinn.

Et ass jiddefalls vu grousser Wichtegkeet,
datt dee ganze Milieu scolaire de Rôle vun
der Schoulmedezin kennt, e versteet a virun
allem och d’Médecine scolaire ënnerstëtzt.

Virum allem muss och jiddfereen, dee mat
de Kanner a Kontakt ass, an der Schoul
esou wäit geschoult sinn, datt hien d’Indicë
kennt, déi op medezinesch, awer och op
sozial Problemer, déi ëmmer méi heefeg
ginn, hiweisen. Well finalement sinn et jo si,
déi d’Kanner am beschte kennen, well se
d’Kanner och am meeschte gesinn.

Wa mer eis elo de Fonctionnement vun
deene bestehende Servicer ukucken, da
gesäit een och do, datt déi eng en Dokter
fest agestallt hunn, déi aner awer mat den
Doktere vum Terrain, dat heescht eben den
Dokteren, déi an hirer Gemeng usässeg
sinn, schaffen. Och hei, mengen ech, gëtt
et net den Idealfall. Wat wichteg ass, ass,
datt den Dokter oder datt d’Dokteren, déi
hei matschaffen, motivéiert sinn, datt se
gäre matschaffen an datt se dat, wat se
maachen, och honoréiert kréien. Well et ass
natierlech net evident, seng Praxis zouze-
maachen, oder moies emol eng Kéier keng
Hausbesucher ze maachen. Dozou gehéiert
och eng ganz Partie Idealismus.

Wa mer also wëllen hunn, datt d’Doktere
weiderhi matschaffen, fir d’Schoulmedezin
nach méi effikass ze maachen, dat heescht
net an zwou Stonnen 100 Kanner einfach
emol esou duerchschleisen, mä sech Zäit
huele fir all eenzelt, oder fir mat all eenzelt
och kënnen ze schwätzen, da muss iwwert
dës Fro fréier oder spéider och diskutéiert
ginn.

Mir mussen awer och dohinner kommen,
datt net alles um Dokter eleng hänke bleift,
datt mer, wa mer vu Schoulmedezin
schwätzen, ëmmer un eng Équipe multi-
disciplinaire denken an déi och weiderhin
am Hannerkapp behalen. Dozou gehéiert
natierlech un éischter Plaz de Medeziner,
mä och eng Infirmière, eng Assistante
sociale a sécherlech och eng Persoun mat
enger Ausbildung, déi un d’Assistante
d’hygiène sociale erukënnt, déi et jo esou
net méi gëtt. Iwwerhaapt ass d’Zesummen-
aarbecht vun alle Servicer, déi et jo scho
gëtt, wat d’Gesondheet - déi physesch mä
och déi psychesch - vum Kand ubelaangt,
wichteg.

Wa mer elo an d’Famillje kucke ginn, da
gesi mer - an ech wëll drop hiweisen, well
beim Ufroe vun der Interpellatioun dat Wuert
Immigratioun ze liese war -, datt ganz vill
lëtzebuergesch Familljen Hëllef brauchen,
well se sozial Problemer hunn, an datt et hei
net nëmmen déi auslännesch Kanner sinn,
wou dee gréisste Problem, a ganz oft och
nëmmen deen eenzege Problem deen ass,
datt se schlecht oder guer net Lëtze-
buergesch schwätzen.

Problemer an de Familljen, an de lëtze-
buergesche wéi an den auslänneschen,
Alkohol oder aner Suchtkrankheeten, fir elo
emol nëmme bei deenen zwou Saachen ze
bleiwen, déi bréngen et fäerdeg, datt
Kanner och schonn am éischte Schouljoer
verhalensopfälleg sinn, datt se keng Grenze
kennen an domat och sech an hir Klasse-
komeroden a Gefor bréngen. Verschidden
Enquêtë weisen och, datt d’Kanner ëmmer
méi jonk, ganz jonk scho mat Alkohol, mat
Zigaretten a Kontakt kommen.

Hei musse mer och gesinn, datt d’Schoul-
medezin hir Grenzen huet, wann et just drop
erausleeft, eppes festzestellen oder just ze
ënnersichen. Wann der Famill hei net ge-
hollef gëtt, da kënne mer dräimol pro Joer
weien, moossen, d’Zänn kucken, da bleift
alles beim Alen. Dat ass, wéi wa mer all Joer
feststellen, datt e Kand ze déck ass, mä
awer net dru schaffen, datt sech eppes
ännert, zum Beispill well mer weiderhi keng
Sportméiglechkeeten - ausser a Pilotpro-
jeten, wéi zum Beispill de „Wibbel“ zu
Diddeleng - fir mockeleg Kanner ubidden.
D’Léisung vun de Problemer, déi mécht
sech net eleng, dat wësse mer, an duerfir
muss hei nogehollef ginn.

De Service vun der Schoulmedezin, deen
heescht jo och „médico-socio-scolaire“. Dat
weist jo schonn drop hin, datt de Medeziner
net eleng hei eng wichteg Roll huet a spillt,
mä datt och d’Aarbecht doheem, a virun

allem an a mat de Familljen, ëmmer méi
wichteg ass, an ech fäerte ganz, nach
ëmmer méi wichteg gëtt. An eenzelne Ge-
menge schaffe Servicer jo scho mat enger
Assistante sociale oder eben hirem lokalen
Office social zesummen. Dëst muss, an et
soll och iwwerall verstäerkt ginn, wa mer
den Entourage wëlle changéieren, well wa
mer deen net changéieren, dann hëllefe
mer dem Kand och net.

Et soll also net dobäi bleiwen, datt d’Schoul-
medezin just ënnersicht an eventuell just
Problemer feststellt. Am beschte Fall soll se
och hëllefen, en Ustouss gi fir ze heelen, an
dann zesumme mat allen Acteuren am
Schoulwiese sech och mat Preventioun
befaassen. De Service médico-socio-
scolaire ass, oder soll a mengen Aen och e
Service sinn, wou eng ganzheetlech
Approche vum Kand, mä awer och vu
senger Famill a sengem Ëmfeld soll gekuckt
ginn, dat heescht, d’Gesondheet huet net
nëmmen e medezineschen Aspekt, mä och
e sozialen, e physeschen an e psycho-
logeschen.

Dofir soll de Service och eng Aart Dis-
patching sinn, wou vill, oder am Idealfall all
Informatiounen, déi d’Gesondheet vum
Kand betreffen, gesammelt an och zesum-
megefouert ginn. Et soll eng Aart Zentral si
fir d’Wuelsi vum Kand, wou dee mede-
zinesch soziale Wee vum Kand och kann
novollzunn an och verfollegt ginn. An
dësem Sënn ass de Service e Vermëttler
tëschent Schoul, Elteren, Kanner souwéi
dem Schoulservice vun der Gemeng, an
natierlech och allen anere medezinesch
sozial oder psychologesche Servicer, déi
sech ëm d’Wuel vun deem eenzelne Kand
an deene verschiddene Fäll këmmeren.

Am Beräich vun der Médecine scolaire
mengen ech awer och, datt all d’Gemenge-
politiker, dat heescht mir bal alleguerten
heibannen, an der Flicht stinn, well wann net
genuch Personal do ass, keng Raimlech-
keeten do sinn an et an eenzelne Fäll
souguer drun hänkt, datt d’Personal emol
net dat Material zur Verfügung gestallt kritt,
wat et dréngend bräicht - e PC, e Büro, eng
Imprimante -, da kënne mer um Pabeier
oder hei an der Chamber esou vill philo-
sophéieren, wéi mer wëllen.

Wann d’Kanner an der Schoul ënnersicht
ginn an engem Sall, wou normalerweis de
Pabeier stockéiert gëtt, wou et kal ass a wou
keng Intimsphär ass, dat heescht, wou
d’Kand sécherlech net vum selwen a vu
sech aus op e Problem opmierksam mécht,
dann ass dat, Dir Dammen an Dir Hären,
engem Land wéi Lëtzebuerg, dat sech jo
ganz gären domadder bretzt, zu deene
räichste vun der Welt ze gehéieren, ganz
einfach onwierdeg.

Wa mir heibanne fannen, datt d’Médecine
scolaire soll a muss reforméiert ginn, da soll
emol jiddfereen a senger Gemeng kucken,
wat hien dofir mécht a wéi wichteg him säi
lokale Service ass, an hei ufänken déi
néideg Ënnerstëtzung ze ginn. Da sinn oder
da wäre mer schonn e gutt Stéck virukomm,
dohin, wou mer sollen an och mussen
hikommen, nämlech datt all Kand, an dat
gouf och scho gesot, egal wou et hei am
Land wunnt, déiselwecht Qualitéit vu mede-
zinescher Ënnersichung kritt.

Wat ass awer elo déiselwecht Qualitéit? Dat
meescht, mengen ech, ass gesot gi vu mir
a vu menge Virriedner, ech probéiere just
nach eng Kéier ze résuméieren. Kommt, mir
fänke vläicht beim Personal an dem Zäit-
faktor un. Et muss genuch Personal do sinn.
Personal, dat interdisziplinär zesumme-
schafft, an all Kand soll Urecht op ee
perséinleche Kontakt hunn a kënnen, natier-
lech nëmmen, wann et dat wëllt, iwwer seng
Problemer schwätzen.

De Suivi vum Kand ass och wichteg, an hei
ass dee Volet, dee sécherlech am meesch-
ten Zäit ewechhëlt. Et ass vill Aarbecht, an
dofir muss genuch Personal an deene
Servicer schaffen, well et ass awer och dee
wichtegsten Deel vun der Aarbecht. Dee
Suivi, deen däerf och net nëmmen um kale
Pabeier stattfannen, mä et soll e regel-
méissege Kontakt mam Kand bestoen.

D’Preventioun soll groussgeschriwwe ginn.
Eng Éducation à la santé muss stattfannen,
net nëmmen theoretesch, mä virun allem
och ganz praktesch. Projeten op Gemen-
genniveau kënnen ausgeschafft ginn, wou
d’ganz Bevölkerung drun deelhuele kann,
well wa mer déi Erwuessen erreechen, an
domat Familljen, dann erreeche mer natier-
lech doduerch och d’Kanner.

Vun der Formation continue hunn ech och
scho geschwat, duerfir widderhuelen ech
dat elo net. Mä et kéint ee sech awer iwwer-
leeën, dat Beruffsbild - dat et bei eise
franséischen Nopere scho méi laang gëtt an
do och seng Friichten dréit - vun der In-
firmière scolaire hei zu Lëtzebuerg unze-
bidden. Och an der Schwäiz existéiert dat

Beruffsbild. Ech zitéieren hei en Auszuch
aus enger Direktiv, aus dem Jura, wat dës
Infirmière an der Primärschoul ze maachen
huet: «L’infirmière scolaire assure une per-
manence régulière dans chacune des
écoles de son secteur. Ces permanences
sont à disposition de tout élève qui en
ressent le besoin et permet à l’infirmière
scolaire d’écouter, d’informer et de soutenir
les élèves. Les permanences sont aussi à la
disposition des parents, enseignants et des
autres personnels de l’école.». Fin de
citation.

Et gëtt och eng Approche, fir der Infirmière
scolaire an de Schoule vill méi Responsa-
bilitéit ze ginn an eng ganz Rei Examen, déi
am Moment nach vum Dokter gemaach
ginn, vun hir maachen ze loossen. Och
heiriwwer muss diskutéiert an nogeduecht
ginn, virun allem wa mer iwwert d’Disponi-
bilitéit vun den Dokteren diskutéieren, an
natierlech och iwwert d’Käschten, déi
heimat verbonne sinn.

Ech hunn elo an deene 14 Minutte pro-
béiert, eng Rei Iddien opzezielen, déi ee
sech sollt duerch de Kapp goe loossen,
souwuel mir alleguerten heibannen, mä
virun allem awer och d’Acteuren um Terrain.
Dës Acteuren hu bis elo vill a gutt Aarbecht
geleescht, an ech mengen, datt déi
Aarbecht an Zukunft och net wäert of-
huelen, bien au contraire.

Ech soen Iech alleguerte Merci fir d’No-
lauschteren.

❱❱❱ Plusieurs voix.- Très bien!

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Madame
Dall’Agnol. Den nächste Riedner ass den
Här Adam. Här Adam, Dir hutt d’Wuert.

❱❱❱ M. Claude Adam (DÉI GRÉNG).- Här
President, Här Minister, Madame Minister,
léif Kolleeginnen a Kolleegen, den hono-
rabelen Här Krieps huet als éischte Punkt vu
senger Interpellatioun, déi mer elo dis-
kutéieren, déi dréngend Wichtegkeet gesat,
datt mer eis Schoulmedezin misste re-
forméieren. An dësem éischte Punkt sinn
déi Gréng mam Interpellant 100% aver-
stanen.

D’Schoulmedezin ass ee vun de groussen
Dinosaurier an eisem Schoulwiesen a
gehéiert dréngend reforméiert. Et wier
sënnvoll gewiescht, am Kader vun enger
Schoulreform, déi vun der Regierung emol
eng Kéier als Jorhonnertreform bezeechent
gouf, och iwwert d’Schoulmedezin ze dis-
kutéieren. Mä bei der Schoulreform huet
d’Regierung net nëmmen d’Diskussioun ëm
de Wäerte- a Reliounsunterrecht als Tabu-
thema deklaréiert, si huet och d’Éducation
différenciée ausgeklamert, d’Ganzdags-
schoul war keen Thema, an esou ass dann
och leider net iwwert d’Schoulmedezin ge-
schwat ginn.

Ech mellen awer dann direkt un - wann
d’Madame Mergen gefrot huet, fir eng Kéier
den Avant-projet de règlement grand-ducal
an hirer Kommissioun ze diskutéieren -, datt
ech en och gären eng Kéier an der Schoul-
kommissioun hätt, well ech dat interessant
fannen.

❱❱❱ M. Mars Di Bartolomeo, Ministre de
la Santé et de la Sécurité sociale.- De Pre-
sident huet dat jo schonns gefrot, an et steet
selbstverständlech zur Dispositioun vun
deenen zwou Kommissiounen, dat heescht,
de President vun der Kommissioun huet
Iech dës Kéier ëm e puer Minutte ge-
schloen.

❱❱❱ M. Claude Adam (DÉI GRÉNG).-
Merci fir d’Informatioun.

❱❱❱ M. le Président.- Dat ass esou, Här
Adam.

❱❱❱ M. Claude Adam (DÉI GRÉNG).- Wat
d’Périodicitéit vun den Examens médicaux
ugeet, do wëll ech net allze laang drop
agoen. Obschonn déi meeschte Kanner
hiren Hausdokter hunn, obschonn déi
Ënnersichungen duerch de Schouldokter
zum Deel zu engem Double emploi féieren,
obschonn zurzäit keng speziell Formatioun
vum Schouldokter exigéiert gëtt. Dat wier
awer bestëmmt sënnvoll - an ech sinn och
net deen Eenzegen, deen et seet -, wann
iwwer Ëmfang a Modalitéite vun esou enger
Formatioun emol géif intensiv nogeduecht
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ginn. Mir fannen och, datt déi regelméisseg
medezinesch Ënnersichunge vun eise
Kanner an der Schoul Sënn maachen.

Si erlaben et, datt dat Personal vun der
Schoulmedezin - den Dokter, d’Assistante
sociale, d’Infirmière oder d’Assistante d’hy-
giène sociale - all Kanner kenne léieren an
an der gënschteger Situatioun duerch hir
regelméisseg Visiten eng Relatioun zu de
Kanner opbauen, se laangfristeg op hirem
Wee begleeden. Ob déi Visiten dann elo
esou, wéi et am Règlement grand-ducal
vum 21. Dezember 1990 virgesinn ass,
duerchgefouert ginn, oder no den Iddien,
wéi et dann an deem neie Règlement
grand-ducal steet, dat soll fir eis net dee
gréissten Ënnerscheed ausmaachen.

Datt de Contenu vun de Visiten der Zäit vun
den Ënnersichunge muss ugepasst sinn,
schéngt evident. De Bluttdrock, deen nach
ëmmer op dem Carnet de santé steet, gëtt
seele gemooss. Den Test à la tuberculine -
deem ass direkt eng hallef Säit am Carnet
gewidmet - gëtt guer net méi gemaach.

D’Schoulmedezin ass an eis Schoule komm
an enger Zäit, wou déi ustiechend Krank-
heete wéi eben zum Beispill d’Tuberkulos
déi gréissten Erausfuerderunge waren. Haut
kënne mer feststellen, datt dës Krankheete
bei eis zum Gléck praktesch verschwonne
sinn. Mä eis Kanner hunn aner Problemer,
déi hir Gesondheet belaaschten; an do
kommen ech nach eng Kéier drop ze
schwätzen.

Bei der Debatt 2004 iwwert d’Proposition de
loi vum Här Colombera war iwwert d’Aféiere
vu staatleche Schouldokteren diskutéiert
ginn. Dat war deemools vu CSV an DP
vehement ofgelehnt ginn, mat Argumenter,
et wiere schonn elo net genuch Dokteren do
oder dat géif ze deier ginn an et soll een och
net méi Fonctionnairen astelle wéi on-
bedéngt néideg. Alles Argumenter, déi net
allze vill Gewiicht hunn.

D’Iddi fir eng Rei spezifesch forméiert
Schouldokteren ze hunn, déi net déi duebel
Kap vum Schouldokter a vum Hausdokter
hunn, ass eis net onsympathesch a sollt
emol eng Kéier bei kloerem Kapp ana-
lyséiert ginn. Zwee Argumenter fir esou
Doktere kann ech gläich liwweren.

An den CMPP-régionalen, där et jo hei am
Land an all Inspekteschressort mindestens
eng gëtt, ass iwwerall een Dokter als
Member virgesinn. Ech ginn dervun aus, datt
dat um Pabeier och esou ass. Ech weess
awer, datt an der Praxis praktesch iwwerall
keen Dokter bei deene Réuniounen derbäi
ass. Et ass net méiglech, e Generalist oder e
Pediater fir e puer Stonnen op esou eng Ver-
sammlung ze kréien. Dat ass verständlech,
mä duerfir ass dat awer net gutt.

En zweet Beispill: Wann ee Schoul-
meeschter oder eng Léierin ee Verdacht op
eng Mësshandlung bei engem Schüler
huet, da wennt hie sech u säin direkte Vir-
gesetzten, de Schoulinspekter, oder un
d’Assistante sociale oder d’Infirmière oder
d’Assistante d’hygiène sociale, einstweilen
och nach un de Buergermeeschter.

Eng richteg Diagnos däerf awer just een
Dokter stellen. Där kritt Der awer ënner
Ëmstänn keen an d’Schoul. Ech hunn an der
Schoulpraxis scho Saachen erlieft, déi alles
anescht wéi kloer an evident waren, well et
ebe kee richtege Schouldokter gëtt.

Datt d’Schoulmedezin an Zukunft och net
méi bëlleg gëtt, schéngt fir eis evident.
Awéiwäit d’Gemengen an de Stat sech déi
Käschten deelen, dat gëtt net de Mëtten hei
an der Interpellatioun tranchéiert, an dat
dierfe mer am Kader vun dëser Debatt emol
als zweetrangeg betruechten.

Interessant ass awer natierlech d’Fro no der
Roll, déi an Zukunft d’Gemengen nach an
der Schoulmedezin spillen. Allgemeng en
eegene Service médico-scolaire, wéi d’Stad
Lëtzebuerg awer och nach vereenzelt méi
kleng Gemengen et hunn? Oder fuere mer
weider mat där Opdeelung, déi bis haut
nach net all Mënsch verstanen huet, vu
Services de proximité vum Roude Kräiz an
der Laangzäitbetreiung bei der Ligue
luxembourgeoise d’hygiène mentale? Wat
sinn och d’Implikatioune vum neie Gesetz
iwwert d’Reorganisatioun vun den Offices
sociaux op d’Schoulmedezin?

Et war fir eis net esou kloer, an et ass et och
no den Ausféierunge vum Här Krieps nach

ëmmer net, firwat datt hien en Extrapunkt
opgefouert huet iwwert d’psychosozial
Aspekter vun de Kanner mat Migratiouns-
hannergrond an d’Evaluatioun vun de
Capacités linguistiques?

Mir sinn der Meenung, datt wéinst dem Fait,
datt no un d’Halschent vun eise Kanner aus
engem Migratiounsmilieu kommen, dës
Kanner, awer net nëmmen dës Kanner, eng
sproochlech Förderung brauchen a selbst-
verständlech derwäert sinn diskutéiert ze
ginn. Mir sinn awer och der Meenung, datt
dëse Fait ee feste Bestanddeel vun eiser
Gesellschaft ass an datt eis ganz Schoul-
organisatioun deem muss Rechnung droen.
Migratioun an eisem Land ass kee Fall fir
d’Schoulmedezin.

D’Organisatioun vun eisem Sproochen-
unterrecht an d’Organisatioun an d’Moyenë
vum Centre de logopédie droe bestëmmt
och eppes zur Gesondheet vun eise Kanner
bäi, loosse sech awer net iwwert d’Schoul-
medezin eleng regelen.

D’psychosozial Aspekter vun de Kanner
mat spezifesche Problemer, zum Beispill déi
Kanner, déi an enger Édiff-Struktur be-
schoult ginn, wieren och derwäert länger hei
diskutéiert ze ginn. Och d’Organisatioun vu
SREA a Service de guidance de l’enfance
gehéieren zu esou enger Debatt, mä si
géifen awer déi zäitlech Rumm vun haut de
Mëtteg sprengen.

Well mer iwwerzeegt sinn, datt eis ganz
Médecine scolaire muss reforméiert ginn,
huet d’Iwwerschrëft am Aktivitéitsrapport
vum Gesondheetsministère vum Mäerz
2008, déi do heescht «Vers une médecine
scolaire de qualité: le projet de réforme de
la médecine scolaire», eis als déi bäi
Wäitem interessantesten aus deem ganze
Rapport geschéngt.

Den Inhalt vum Artikel ass awer manner
spannend. Hei geet just Rieds vun enger
ganzer Rei Virbereedungsaarbechte fir
esou eng Reform, vun där enger oder där
anerer Réunioun, datt mer bei eis Nopesch-
länner no gudde Beispiller siche gaange
sinn an datt mer Enn 2007 ee Comité de
pilotage kruten. Dee Comité huet décidéiert,
datt en neie Règlement grand-ducal misst
kommen. Deen ass dann elo als Avant-
projet do, wou d’Zuel an de Contenu vun de
schoulmedezineschen Exame misst nei
definéiert ginn. Dat ass effektiv iwwerfälleg.
Dorun ass näischt auszesetzen. Méi verréit
de Rapport 2007 allerdéngs net. Wéi gesot,
d’Iwwerschrëft vum Artikel ass vill méi
spannend wéi den Inhalt.

E bësse méi iwwert déi Reform kann een
aus engem Dokument, wat d’Dokter Muller,
Chefin vun der Médecine scolaire, op der
zweeter nationaler Gesondheetskonferenz
«Vers un plan national santé» am Januar
2007 zu Mondorf presentéiert huet, gewuer
ginn. D’Dokter Muller fokusséiert sech op
d’Kand an de Jugendlechen a seng
Besoinen. Dat ass ganz interessant.
D’Schoulmedezin soll transforméiert ginn an
eng Schoulgesondheet mat erweiderten
Objektiver an neie Prioritéiten. Och déi
Gréng trieden a fir eng interdisziplinär a
global Approche, wat d’Schoulgesondheet
ugeet.

Den Zesummenhang tëschent Educatioun,
Formatioun a Gesondheet muss net méi
laang diskutéiert ginn. D’OMS seet: «Le
lien, qui existe entre la santé de l’enfant et
l’éducation qu’il reçoit, est extrêmement
solide.» D’Schoul muss ee Raum sinn, wou
op den Erhalt, de Schutz an d’Förderung
vun der Gesondheet Wäert geluecht gëtt.
Ënner anerem, well déi Gesondheet sech
positiv op d’Léieren auswierkt.

Mir kënnen hei vun engem Cercle vertueux
schwätzen, dee mer musse förderen.
Geléngt eis dat net, da riskéiere mer ee
Cercle vicieux ze kréien, deen eng negativ
Dynamik entwéckelt.

D’Schoul ass e privilegéierte Raum, wou
mer kënnen intervenéieren. Mir hunn hei
d’Geleeënheet, all Kanner kënnen ze
kontaktéieren, an dat iwwert déi wäit Zäit-
span vu véier bis 15 an deemnächst 16
Joer. Eng Zäit, an där evidenterweis eng
ganz Rei wichteg Schrëtt an der Entwéck-
lung vun de Kanner falen.

Mir sinn eis wéi esou dacks an der Theorie
bestëmmt eens, wéi wichteg d’Schoul-
gesondheet fir eis Kanner ass, mä wann et
dann ëm d’Praxis geet, dann dierft de
Konsens méi schwéier sinn. Esou ass et och
bedenklech - ech hunn et scho gesot -, datt
mer am Kader vun der Schoulreform nach
net eng Kéier an der Chamberskom-
missioun vun der Éducation nationale
iwwert den aktuellen an zukünftege
Stellewäert vun der Schoulmedezin dis-
kutéiert hunn.

Mir hunn als gréng Fraktioun begréisst, datt
den alen Artikel 70 vum Gesetz iwwert den
Enseignement fondamental amendéiert

gouf an d’Lëscht vun den Intervenanten, déi
ënner Ëmstänn zum Schoulpersonal kënne
gehéieren, ganz bedeitend erweitert gouf.

Wuel ginn d’Assistantes d’hygiène sociale
net an der Lëscht opgezielt, mä vläicht, well
dee Beruff jo zënter 2000 net méi forméiert
gëtt. D’Assistants sociaux sinn awer derbäi,
an och Infirmiere si virgesinn als Member
vum Schoulpersonal. Dat mécht deem
nächsten Unterrechtsminister oder där
nächster Unterrechtsministesch et méig-
lech, nei Weeër ze goen, nei Weeër wat
d’Inclusion scolaire ugeet, awer och wat de
Bien-être psychosocial vun de Kanner
ugeet.

Wa mir eis dann op de Wee ewech vun der
traditioneller Schoulmedezin hin zu enger
ëmfaassender Schoulgesondheet beginn,
da gëtt et fir déi Gréng eng ganz Rei
Punkten, déi mer musse vu virera be-
rücksichtegen.

Éischtens, bei de regelméissegen Er-
hiewungen ass et mässeg spannend ze
liesen, datt 18% vun de Primärschoulkanner
ee Brëll oder Kontaktlënsen hunn an datt
31.000 Waasseranalyse gemaach si ginn.
Méi wichteg wier et an eisen Aen ze ënner-
sichen a statistesch festzehalen, wéivill
Kanner mat Asthma geplot sinn, wéivill
Kanner ënner wat fir engen Allergien ze
leiden hunn, wivill Kanner ADHS-Sympto-
mer hunn, a wat et mat den Erscheinunge
vun Dyslexie an Dyscalculie an eise
Schoulen op sech huet, wivill Kanner Ritalin
oder en ähnlecht Medikament huelen, wivill
Kanner iwwerhaapt regelméisseg Medika-
menter huelen, wéi et mat Schoulangscht a
Verhalensopfällegkeeten ass, wivill Kanner
psychesch Problemer hunn.

❱❱❱ Une voix.- Très bien!

❱❱❱ M. Claude Adam (DÉI GRÉNG).-
Zweetens, d’Raimlechkeete vun de Schoule
musse gesond sinn. 52 schrëftlech Avisë
sinn 2007 vun der Médecine scolaire aus-
gestallt ginn. Déi Avisë si bestëmmt
nëtzlech, befaasse sech awer net genuch
mat dem Raumklima a mat gesonde
Baumaterialien, déi jo awer eng éischt Vir-
aussetzung fir eng gesond Schoul sinn.

Ech rappeléieren nach eng Kéier hei d’In-
terpellatioun vum honorabele Kolleeg Jean
Huss vum Januar 2008 iwwert d’„indoor
pollution“, wou mer och unanime hei an der
Chamber eng Motioun gestëmmt hunn, vun
där ech just de leschten Tiret nach eng
Kéier virliesen, wou mer d’Regierung op-
geruff hunn: «...de participer activement
aux programmes internationaux CEHAPE
(OMS), NEHAP (UE) et à prévoir l’investi-
gation des milieux intérieurs publics des-
tinés à accueillir les enfants,...»

Wa mer wëlle vermeiden, datt ëmmer erëm
Problemer optauche mat Schimmelpilz, Léi-
sungs- oder Flammschutzmëttel, mat Holz-
schutzmëttel wéi PCP oder Dichlofluanid an
eisen öffentleche Schoulen, da musse mer
doraus och eng Aufgab fir d’Schoulmedezin
maachen, an enker Zesummenaarbecht
mat de Servicer vun der Ëmweltmedezin
selbstverständlech.

En drëtte wichtege Punkt fir eis: Der Schoul
si selbstverständlech Limitë gesat, wa si
sech ëm d’Gesondheet vun de Kanner
këmmert. D’Eltere mussen abezu ginn - méi
wéi bis elo. An et wier wierklech och
sënnvoll gewiescht, wann och d’Madame
Ministesch vun der Famille vum Interpellant
hei bei dës Debatt derbäi gewënscht gi
wier, engersäits wéinst der Reorganisatioun
vun den Offices sociaux, anerersäits fir ze
ënnersträichen, datt d’Gesondheetsschoul
ouni d’Elteren net ze realiséieren ass, an
awer och, well mer musse kucken, wéi mer
dann de Partner Maison relais an dës
wichteg Debatt agebonne kréien.

E véierte Punkt, dee fir eis wichteg ass: Mir
brauchen Zäit fir d’Intervenantë vun der
Schoulmedezin. Wann am Moment eng
Assistante sociale eng ronn 2.000 Schüler-
dossieren ze betreien huet, dann ass dat
Ganzt éischter eng Fließbandaarbecht; déi
individuell Betreiung kënnt noutgedrongen
ze kuerz.

Dobäi wier et sënnvoll, de Bilan médical
zum Beispill net ze verschécken, mä den
Eltere bei engem perséinleche Gespréich
an d’Hand ze ginn. Een onheemlechen
Opwand, jo, bestëmmt, mä deen Opwand
géif sech lounen. Am Rapport vum Ministère
de la Santé kann ee liesen, datt nëmme
manner wéi 50% vun de Bréiwer, déi un
d’Elteren erausgeschéckt ginn, och zréck-
kommen.

Et steet och am Rapport, datt, wann een
Tëlefonsgespréicher féiert, d’Zuel vun de
Feedbacken eropgeet. Wa keng Ze-
summenaarbecht mat den Eltere kann
opgebaut ginn, zum Beispill aus Mangel un
Zäit, da mécht déi ganz Médecine scolaire
net vill Sënn.

Fënneftens, mir brauchen och méi Zäit, fir
datt d’Intervenantë kënne Preventiouns-
aarbecht maachen. Hei gëtt et eng ganz Rei
interessant Projeten a ganz ville Beräicher,
wéi gesond Ernährung, Drogepreventioun,
Stäerkung vun de soziale Kompetenzen,
Sexualerzéiung an esou weider.

Wa mir et net fäerdeg bréngen, syste-
matesch, nohalteg a flächendeckend esou
Programmer an eise Schoulen ëmzesetzen,
zum Beispill eppes wéi den Effektprogramm
vun der Ligue, da kritt dat Ganzt den oner-
drägleche Goût vun enger Eventpolitik mat
faarwege Broschüren a Medienoptrëtter.
Eng dauerhaft Förderung vun der Gesond-
heet vun eise Kanner erreeche mer esou
net.

Sechsten a leschte Punkt - net well et
näischt méi ze soe géif, mä well och meng
Riedezäit zu Enn geet. Mir hu mëttlerweil
sämtlech Tester an eise Schoulen an digi-
taler Form virleien, och wat d’Auswäertung
betrëfft. An der Schoulmedezin schaffe mer
awer och 2008 nach ëmmer mat dem
Carnet médical scolaire. Mir hu bloer fir
d’Jongen, rosaer fir d’Meedercher, a wa se
de Carnet da verluer hunn, dann ass e fort,
an dann hu mer och nach Ziedele fir
d’Statistiken, erëm eng Kéier rosa a blo, an
datselwecht fir de BMI.

Wa mer et dann nach gebraucht hätten,
dann hu mer och hei nach een äusserlecht
Zeechen dofir, datt mer dréngend eng
Reform vun der Schoulmedezin brauchen.

Ech soen Iech Merci.

❱❱❱ Plusieurs voix.- Très bien!

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här Adam.
Den nächsten a leschte Riedner ass den
Här Gibéryen.

❱❱❱ M. Gast Gibéryen (ADR).- Merci, Här
President. Léif Kolleeginnen a Kolleegen,
mir hunn haut d’Geleeënheet, opgrond vun
enger Interventioun vum Kolleeg Alexandre
Krieps, iwwer ee wichtege Sujet, nämlech
d’Schoulmedezin, heibanne kënnen ze
diskutéieren.

D’Schoulmedezin betrëfft 32.000 Kanner an
der Primärschoul, an ech mengen, déi ganz
Schoulmedezin schreift sech an de Kader a
vun engem gesonde Liewen. Et ass
d’Gesondheet dat wichtegst Kapital, wat
d’Mënschheet huet. Duerfir ass d’Preven-
tioun, fir dës Gesondheet och e Liewe laang
esou vill wéi méiglech kënnen ze genéissen,
enorm wichteg. D’Folgekäschten, wa mer
net hei an déi Preventioun awierken, sinn
enorm grouss fir déi betraffe Persoun
selwer, awer och fir d’Gesellschaft ins-
gesamt.

Vun deenen 116 Gemengen, déi mer am
Land hunn, gëtt an 114 Gemengen dee
Service geleescht vun der Ligue médico-
sociale. D’Stad Lëtzebuerg an Esch hu
selwer eege Servicer.

Aus de Rapportë geet ervir, datt am Joer
2006/2007 bei all zweet Kand praktesch
medezinesch Problemer festgestallt gi sinn,
iwwert déi e Rapport un d’Eltere gemaach
ginn ass, mat steigender Tendenz. Wuel
huelen déi klassesch medezinesch Pro-
blemer of, awer d’Problemer steigen op
anere Gebidder, wéi zum Beispill dem
Iwwergewiicht, der kierperlecher Haltung,
dem Réck, de Féiss an esou weider.

93% vun de Kanner si vun der Schoulme-
dezin erfaasst. Hei hätt ech eng éischt Fro
un de Minister, Här President: Wann 93%
erfaasst sinn, firwat komme mer net un déi
aner 7% vun de Kanner erun, fir datt 100%
vun de Kanner géife vun der Schoulme-
dezin erfaasst ginn?

D’psychosozial Problemer vun de Kanner
komme gréisstendeels bal ëmmer aus
Famillje mat Problemen, aus Problemfamill-
jen. Aus dem Rapport vun der Ligue
médico-sociale, déi sech op eng Etüd vun
der CEPS/Statec baséiert, geet ervir, datt
vun deene Problemfäll praktesch all fënneft
Kand aus enger Famill kënnt, déi ënnert der
Aarmutsgrenz muss liewen. A virun allem
bei de Kanner mat Problemer ass et
erschreckend festzestellen, datt vun
deenen Elteren, déi ugeschriwwe gi vun de
Servicer, well an iergendwéi enger Form
Problemer mat hire Kanner sinn, am Fong
12,6% iwwerhaapt net reagéieren oder
iwwerhaapt net äntwerten, an datt bei 27%
vun deenen Elteren et eng Zesummen-
aarbecht ass mat de Servicer vun de Sozial-
déngschter, déi schlecht bis ganz schlecht
ass.

Duerfir kann och praktesch bei engem
Drëttel vun deene Problemfäll iwwerhaapt
keng Besserung festgestallt ginn. Op där
anerer Säit kann een awer soen, datt dann
awer duerch d’Schoulmedezin, duerch déi
Servicer, duerch d’Engagement vun deene
Servicer bei zwee Drëttel eng Verbesserung
ka festgestallt ginn.9900 www.chd. lu
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Virun allem wëll ech mech an deene puer
Minutten, déi mer bleiwen, mat deem dote
méi spezifesche Problem befaassen, wat jo
awer beonrouegend ass, wann ee gesäit,
datt bei de Problemfäll quasi 40% vun den
Elteren net reagéieren oder, wa se rea-
géieren, eng schlecht oder guer keng gutt
Kooperatioun mat de Sozialdéngschter
maachen. Woubäi een da muss wëssen,
datt grad déi Kanner aus de Problemfa-
milljen dann och nach zousätzlech do-
duerch gestrooft ginn an déi Kanner dann
och spéiderhin an der Gesellschaft enorm
Schwieregkeete wäerte kréien.

D’Fro, déi ee sech also muss stellen, ass,
wa mer d’Schoulmedezin als eng Preven-
tiounspolitik ugesinn, wat jo richteg ass, ob
net nach misst eng Preventiounspolitik virun
d’Schoulmedezin geluecht ginn. Well mer jo
wëssen, datt d’Kanner am Fong aus esou
enge Famillje kommen, da misste mer eis jo
a priori och oder méi dorëms bekëmmeren,
fir d’Problemer vun deene Famillje geléist ze
kréien. Doduerch géifen eis net esou vill
Problemer bei de Kanner entstoen.

Et ass also och e gesellschaftspolitesche
Problem, wa mer wëssen, datt vill Familljen
net méi richteg fonctionnéieren. Wa mer
wëssen, datt all fënneft Kand aus enger
Famill kënnt, déi ënnert der Aarmutsgrenz
läit, wa mer wëssen, datt mer 12% hei am
Land Familljen hunn, déi ënnert der
Aarmutsgrenz leien, mat enger Tendenz, déi
steigend ass, da musse mer a priori och do
usetzen, fir d’Famillje besser ze enca-
dréieren, d’Preventioun also an d’Famill
eraginn, fir ze kucken, datt déi Familljen net
ënnert d’Aarmutsgrenz falen, fir ze kucken,
wou d’Problemer vun de Famillje sech
stellen.

Ech mengen, dat heiten ass dann och
d’Resultat vun enger Politik, wat mer dann
do hunn. Een Deel ass d’Politik schold, wa
mer eben esou vill Familljen hunn, déi
ënnert der Aarmutsgrenz sinn an déi a
Problemfelder erakommen.

Mir schwätzen alleguer heibannen dacks
iwwert d’Solidaritéit, iwwert d’sozial Gerech-
tegkeet, an awer ass iwwer Jorzéngten eng
Politik gemaach ginn, wou mer ëmmer méi
Leit kréien, déi sech un deem ënneschten
Niveau usiedelen. Dat ass eng vun de
Konsequenzen, déi mer hei musse mat fest-
stellen.

Wa mer eng Politik maachen, wou mer
ëmmer méi Leit am Land kréien, déi un der
ënneschter Aarmutsgrenz leien, wa mer eng
Politik maachen, wou d’Famill net dee Kader
fënnt, fir datt Fra a Mann - wann et hire
Choix ass - kënnen allen zwee schaffe
goen, a mer net déi richteg Kanner-
betreiung als Accompagnement kréie fir
elengerzéiend Elteren, da schafe mer ein-
fach an de Famillje Problemer, déi sech
herno negativ op d’Kanner auswierken.

Duerfir sinn ech der Meenung, datt, ier mer
soen, datt d’Schoulmedezin Preventiv-
medezin ass, déi muss gemaach ginn - wat
och ënnerstëtzt gëtt; a meng Virriedner
hunn do eng ganz Palette vun Iddien opge-
fouert, déi een all ka mat zwou Hänn ënner-
schreiwen -, mer nach eng preventiv
Missioun misste virdrusetzen. Dat ass déi:
an d’Familljen investéieren, fir datt mer net
esou vill Problemfamillje kréien an dann
dorauser och net esou vill Kanner kréien,
déi mat Problemer an d’Schoul ginn.

Duerfir, déi Missiounen, déi mer maachen,
sief et d’Structures d’accueil, sief et d’Ganz-
dagsschoul, sief et d’Maisons relais, si
genausou wichteg Instrumenter, Infra-
strukturen, déi mer mussen dohinnerstellen.
Dat bréngt eis herno och manner Pro-
blemer, wa mer déi Kanner scho kënnen an
esou Strukturen opfänken a se esou kënne
begleeden an do kënnen hëllefen. Dann hu
mer sécherlech herno och manner Pro-
blemer mat deene Kanner op dësem
Niveau.

Duerfir ass dat mat de Chèque-servicen,
quitte datt se op enger Rei vu Punkte kënne
kritiséiert ginn, och erëm eng gutt Iddi an
déi Richtung. Wou ech awer mengen, datt
dat och net onbedéngt sozial gerecht ass,
mä datt dat eng Iddi ass, wou mer och erëm
mat der Stränz iwwert d’Land fueren an net
kucken, ob et elo wierklech déi Äermst sinn,
oder ob mer och Familljen, déi ganz héich
Revenuen hunn, praktesch gläichstelle mat
méi schwaache Familljen. Och hei hätte mer
dat léiwer gesinn. Mir wäerten awer kucken,
datt mer méi geziilt op déi Familljen aginn.

Also, am Résumé, Här President, ass et
wichteg, datt mer an d’Schoulmedezin
investéieren. Ech ka mech do de Propo-
sitioune vu menge Virriedner uschléissen.
Mä eis schéngt et och wichteg ze sinn, datt
mer nach eng Preventioun virdruleeën, an
dat ass déi vu gesonde Familljen.

Ech soen Iech Merci.

❱❱❱ Une voix.- Très bien!

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här
Gibéryen. Da kritt d’Regierung d’Wuert. Wie
kënnt als Éischten? Den Här Gesondheets-
minister, esou wéi den Här Krieps et sécher
och wollt.

❱❱❱ M. Mars Di Bartolomeo, Ministre de
la Santé et de la Sécurité sociale.- Här
President, Dir Dammen an Dir Hären, léif
Kolleegin Mady Delvaux, ech kéint mer et
eigentlech einfach maachen a soen, dass
all déi gutt Suggestiounen, déi de Mëtteg
hei komm sinn, Afloss hunn an haten op
deen neie Projet de règlement grand-ducal
an deen neie Projet de règlement grand-
ducal quasi deckungsgläich ass mat deem,
wat vu gudde Suggestiounen hei aus der
Chamber komm ass. Ech huelen och dofir
ganz gär d’Ugebuet un, fir an d’Educa-
tiounskommissioun an an d’Santéskom-
missioun ze kommen, fir de Projet de rè-
glement grand-ducal mat der Educatiouns-
ministesch oder eleng ze presentéieren.

Ech wëll och soen, dass et net esou ass,
dass d’Schoulmedezin oder d’Gesondheet
an der Schoul keen Thema ronderëm
d’Schoulreform war, well dat heiten d’Re-
sultat ass vun enger ganzer Rei vun Dis-
kussiounen, déi mat der Educatiouns-
ministesch an hire Servicer gefouert gi sinn,
an och d’Resultat ass vun enger neier
Approche, déi et zwëschent Santé an
Éducation nationale gëtt, fir zesumme mat
deene Leit, déi um Terrain sinn, déi Pro-
blemer unzegoen, déi mer am Schoul-
secteur begéinen.

D’Santé an d’Éducation nationale hunn en
Aarbechtsgrupp agesat, wou all déi Ser-
vicer, déi an deem Beräich intervenéieren,
zesummeschaffen, fir déi Kanner mat spe-
zifesche Besoinë besser ze encadréieren.
Dat ass näischt, wat ee muer prett huet. Et
ass och näischt, wat ee fir näischt kritt. Dat
ass eppes, wat ee seriö muss preparéieren
a wou een iwwer eng Rei vu Jore muss och
budgetär Mëttele kréien, fir et kënnen
ëmzesetzen.

Hei gëtt vernetzt geschafft. Et gëtt vernetzt
zesummegeschafft. An ech mengen, datt
dat déi richteg Approche ass. Grad wéi mer
eng preventiv Approche an deem Konzept
„Gesond iessen, méi bewegen“ net
nëmmen zwëschent Éducation nationale a
Santé, mä och Famille, Sport a muer
Agriculture, wat eng naturno Ernährung
ugeet, wäerte mat an d’Boot erakréien.

Ech wëll e ganz häerzleche Merci soen,
éischtens fir déi gutt Zesummenaarbecht,
och déi objektiv Aart a Weis wéi déi Dis-
kussioun de Mëtteg gefouert ginn ass. Et
sinn eng ganz Rei vu gudden Iwwer-
leeungen, déi hei zum Zuch komm sinn.

Ech wëll virun allem och deene Leit um
Terrain Merci soen, well an där Diskussioun
iwwert d’Schoulmedezin oder d’Gesond-
heet an der Schoul heiansdo d’Impressioun
kéint opkommen, dass déi Leit hir Aarbecht
net anstänneg maachen. Déi maachen hir
Aarbecht anstänneg, leider oft niewent-
eneen amplaz en phases, leider allze vill oft
ouni Zilvirgaben, leider allze oft ouni déi
noutwendeg Definitioune vun de Mis-
siounen a leider allze oft och ouni deen
noutwendege Suivi. Et ass dat, wat den
Inhalt ass vun där Reform, iwwert déi mer
am Moment amgaang sinn ze diskutéieren.

Ech wëll awer virun allem och deene Leit
Merci soen, déi eis et erlaabt hunn, a
schwéieren, laangwieregen Diskussiounen
en État des lieux ze maachen, Proposi-
tiounen auszeschaffen, och riets a lénks
kucken ze goen, wat et vu gudde Konzepter
gëtt, an dat an den Text vun deem neie
Règlement grand-ducal anzekleeden.

Elo kann ee sech och d’Fro stellen: Firwat
geet een op de Wee vun engem neie Rè-
glement grand-ducal? Firwat mécht een net
direkt en neit Gesetz iwwert d’Gesondheet
an der Schoul?

(M. Lucien Weiler reprend la Présidence)

Dat Gesetz iwwert d’Schoulmedezin vun
1987 ass relativ vag gehalen. Dat, wat net
méi richteg klappt, dat sinn déi Iwwer-
leeungen, déi an deene leschte 15, 20 Joer
gefouert gi sinn iwwert d’Gesondheet
schlechthin, iwwert d’Approche zur Ge-
sondheet schlechthin, déi net méi eng reng
kurativ ass, mä eng vu Gesondheetsför-
derung an -erhalung, Preventioun an dann
eréischt kurativ.

Mä dat Gesetz erlaabt et awer, iwwer remo-
derniséiert ugepassten Ausféierungsbe-
stëmmungen de Gros um Terrain ze be-
wegen. Wat net ausschléisst, dass mer och
d’Gesetz op de Métier wäerten huelen. Mä
dat kënnt an enger zweeter Phas. An dat
heiten, wat mer elo amgaang sinn ze finali-
séieren, dat erlaabt eis relativ vill um Terrain
ze maachen.

De Règlement grand-ducal ass an Of-
stëmmung zwëschent deenen zwee Mi-
nistèrë geschitt. En ass duerch de Conseil
de Gouvernement. E läit am Moment beim
Conseil d’État. An der Zwëschenzäit hu mer
Consultatioune mam Terrain an, wéi gesot,
och déi Diskussioune mat de Kommissioune
si wëllkomm.

Deen neie Reglement huet Ziler bei der
Gesondheet an der Schoul. An d’Nuance
läit bei der Gesondheet an der Schoul, also
net reng dat Medezinescht, mä eng aner
Approche, e Paradigmewiessel och an
deem dote Beräich, wou mer op d’Ge-
sondheetsförderung an -erhalung wäerte
setzen, ouni awer ze vergiessen, dass mer
preventiv, fréierkennend kënne wierken.

Déi verschidden Intervenantë musse sech
zesummen op enger Plattform erëmfannen.
D’Kooperatioun muss verstäerkt ginn. D’Ge-
sondheet an der Schoul muss méi cibléiert
ginn op där enger Säit, a méi breet gestreet
op där anerer Säit. Méi breet gestreet, wat
d’Grondmessagen ugeet vu Gesondheets-
erhalung a -förderung, a méi cibléiert, wat
d’Hëllefstellung fir déi Kanner mat reelle
Problemer ugeet.

Well mir hunn net vill dovun, wa mer an
engem héije Rhythmus d’Kanner dauernd
esou vill wéi méiglech derduerchschleisen,
jiddferengem, och deenen, déi et iwwer-
haapt net néideg hunn, déi Ënnersichunge
bidden, an déi, déi et am noutwendegsten
hätten, mat deemselwechte Programm awer
am Ree stoe loossen. Dat ass d’Zil vun
deem, wat mer an Zukunft wëllen. Mir wëllen
éischter handelen nom Motto - am Beräich
vun den Ënnersichungen, mengen ech,
trëfft dat zou -: Weniger ist mehr. Manner
Reienënnersichungen, méi Bilans de santé,
méi Zäit sech huelen, fir sech mat de reelle
Problemer um Terrain auserneenzesetzen.

Ech hu virdru gesot, dass laang Diskus-
siounen deem heite Projet de règlement vir-
ausgaange sinn. Heiansdo ass d’Ongedold
net nëmme beim Terrain komm, mä och bei
mir selwer. Ech soen dat esou, wéi ech dat
denken. Mä dat, wat mer awer zesumme
fäerdeg bruecht hunn a wat mer herno
wäerte veröffentlechen, ass eng ganz seriö
Verbesserung vis-à-vis vun deem, wat mer
bis elo u Moyenen haten um Terrain.

Et ass richteg gesot ginn, dass mer, wat déi
ganz kleng Kandheet ugeet, e fantastesche
Surveillancesystem hunn, deen awer
nëmme fantastesch ass, well en u Primë
gebonnen an duerfir och flächendeckend
ass, a wou mer eis ëmmer zu Recht an och
mat Erfolleg dergéint gewiert hunn, dass
eng Kéier deen Incitant vun de Primë géif
fale gelooss ginn. Well, wann déi Primë
géife fale gelooss ginn an net méi dorunner
gebonne wären, da géif dee ganze
Programm zwar net fir se all, mä awer fir déi,
déi et wahrscheinlech am noutwendegsten
hätten, zesummebriechen.

No deenen zwee éischte Joren, dat heescht
no den Examens postnataux, kënnt eng
Period, déi zwar ofgedeckt ass, mä awer
net ofgeséchert ass mat Primen. Et kann
een och net alles mat Primen ofdecken, mä
duerch déi Primen an deenen éischte Joren
ass awer - mengen ech - déi Kultur ge-
schafe gi bei deene meeschten Elteren, fir
regelméisseg mat de Kanner bei den Dokter
ze goen. An da komme mer bei d’Schoul-
medezin, d’Santé scolaire, am Duerch-
schnëtt ab deem véierte Joer vun de
Kanner.

Et ass net gutt, wann een e Projet de rè-
glement am Detail wëllt presentéieren, deen
net jiddfereen an der Hand huet. Dee Rè-
glement grand-ducal ass och e Ganzt. Ech
wëll soen, dass eenzel Leit mat Stécker vun
deem Reglement dorëmmer gelaf sinn, an
anerer mat den Artikelen, ouni den Exposé
des motifs an ouni de Commentaire des
articles. Et ass eppes Ganzes, well een an
der Virstellung vun deem Reglement gesäit,
ëm wat et eigentlech wäert goen um Terrain.

Et ass eng Approche multidisciplinaire. Et
ass eng ganzheetlech Approche vis-à-vis
vun der Gesondheet, déi sech un den
Objektiver vun der OMS ulehnt. Et ass e Re-
glement, deen also déi Ziler vun der OMS
„Santé pour tous“ am 21. Jorhonnert iwwer-
hëlt. Et ass e Konzept, dee sech op dat
baséiert, wat mer an deene leschte Joren
zesummen a méi enger proaktiver Gesond-
heetspolitik entaméiert hunn, an et ass e
Konzept, deen op méi Effikassitéit an op méi
Pertinence vun den Ënnersichunge wäert
setzen.

Ech hat d’Chance, dass ech d’Schoulme-
dezin e bësse vun deenen zwou Säite
kenne geléiert hunn: als Responsabelen an
enger Gemeng an elo als Responsabelen,
Matresponsabelen am Gesondheets-
ministère.

Et ass wichteg, dass do eng Rei vu Brécke
gebaut ginn, well um lokale Plang een net

ëmmer zefridden ass mat deem, wat een
um nationale Plang un Ergänzung fonnt huet
zu deenen Efforten, déi ee gemaach huet, a
vice versa um nationale Plang bei den
nationalen Autoritéiten een och heiansdo
bedauert huet, dass een net déi Hëllef kritt
huet um Terrain bei de Gemengen an net
dat Versteesdemech onbedéngt ëmmer kritt
huet fir déi noutwendeg Infrastrukturen a fir
déi noutwendeg Zesummenaarbecht an
deem heite Beräich. Och dat soll sech
änneren.

D’Gemenge gi privilegéierte Partner. Selbst-
verständlech bleift d’Ligue e privilegéierte
Partner. D’Léierpersonal, d’Dokteren an
d’Equipen um Terrain mussen zesumme-
fannen. D’schoulmedezinesch Equipë gi
ganz kloer de Referent Santé an de
Schoulen a kënnen zesumme mam Léier-
personal a mat deenen aneren Acteuren
Initiative fir d’Gesondheet, fir d’Promotioun
vun der Gesondheet entwéckelen.

Déi Distinctioun zwëschent de Reienënner-
sichungen an deene Bilans de santé gëtt
opgehuewen, well dat eng künstlech
Trennung ass. Et soll een d’Kand a sengem
Ensembel considéréieren an net an Tranchë
vu physescher Gesondheet a méi ganz-
heetlecher Gesondheet gesinn. Dat geet
net op. Et soll een d’Kanner also als Ganzt
gesinn.

D’Zuel vun deene Reienënnersichungen,
wéi mer se bis elo haten, geet zréck, an
duerfir ginn déi cibléiert Moossnamen
accentuéiert. De Contenu vun de Bilanen,
d’Ziler, d’Aart a Weis wéi déi Enquêtë solle
gemaach ginn, wéi déi Ënnersichunge solle
gemaach ginn, gi preziséiert, an dat a
Concertatioun mat deenen eenzelnen
Acteuren.

Duerfir ass et och wichteg, an ech mengen
net schwéierfälleg - dat hu mer an deene
leschten dräi Joer gesinn -, dass mer dem
Terrain eng Stëmm ginn hunn um Niveau
vun deene Consultatiounen. Dee Comité de
consultation, dee Comité de pilotage, de
Steiergrupp, oder wéi een en ëmmer nennt,
ass extrem wichteg, well een déi Ausen-
anersetzung zwëschent deene Leit, déi
Gesetzer a Reglementer schreiwen an och
eventuell Evaluatioune maachen, an dem
Terrain muss verstäerken. Duerfir, dee
Comité de pilotage wäert eng wichteg Roll
hunn.

E wichtege Faktor wäert och sinn, dass mer
den Acteuren um Terrain méi Zäit ginn. Dat
gëllt fir d’Equipen insgesamt, dat gëllt awer
och fir den Acteur Dokter, wou ee sech
laang kann driwwer streiden, ob ee Vollzäit-
dokteren hëlt oder ob een iwwer Vacatioune
fiert, awer net à l’acte. Zäit soll een zur
Verfügung stellen, Zäit, wou d’Dokteren zur
Verfügung stinn, eng anstänneg Rémuné-
ratioun, awer och e Laaschtenheft vis-à-vis
vun deem Acteur Dokter, wat an deenen
Ënnersichungen ze geschéien huet.

Jo, et kann ee soen, och erëm eng nei Fuer-
derung. Ech mengen, wann een déi dote
Missioun iwwerhëlt, dann iwwerhëlt ee se
aus enger Iwwerleeung, dass een eng Plus-
value an der gesondheetlecher Betreiung
vun de Kanner mécht, an da muss een och
kënnen iwwert d’Konditiounen diskutéieren,
wéi een dat mécht. Mir wäerten iwwert déi
Modalitéiten diskutéieren. Dat wäert och
den Inhalt vun engem Règlement ministériel
ginn, dee mer nach auszeschaffen hunn.

Wichteg wäert sinn, dass mer de Suivi vun
deene Statistiken, deenen Donnéeën, déi
mer fannen, awer och deene Problemer, déi
mer um Terrain fannen, wäerte maachen.

Wichteg wäert och sinn, dass mer eis net
beschränken op d’Zesummenaarbecht mat
den Acteuren an der Schoul, ronderëm
d’Schoul, mä och eis méi staark enga-
géieren an der Zesummenaarbecht mat de
soziale Servicer, déi mer um nationalen,
regionalen, awer och um lokale Plang hunn,
well nëmmen da kënne mer en anständege
Suivi maachen.

Wichteg ass et och, dass mer deenen
Acteuren, déi an der Schoulmedezin inter-
venéieren, Formatioun a Formation continue
wäerte garantéieren.

Ech mengen, ech hätt an där Zäit, déi ech
kritt hunn - well d’Mady Delvaux op eng
Interventioun verzicht huet -, probéiert, de
Survol ze maache vun der Gesamtpro-
blematik.

SÉANCE 

7Mardi, 
11 novembre 2008

www.chd. lu 9911

7



Als Konklusioun soen ech, dass de Mëtteg
wéineg gesot ginn ass, wat net deem ent-
sprécht, wat den Terrain wëllt, an och net
deem entsprécht, wat mer mat deem Rè-
glement grand-ducal wäerte maachen.

Et ass héich Zäit, fir déi doten Ännerungen
ze maachen, mä - an do stëmmen ech de
Kolleegen, déi de Mëtteg hei intervenéiert
sinn, alleguer zou -, wa mer dat Reglement
hunn, wa mer déi Neiorientéierungen hunn,
wa mer déi Kultur vun Zesummenaarbecht
wëlle schafen, wa mer méi cibléiert wëllen
un d’Problemer vun de Kanner erugoen, da
brauche mer och d’Moyenen, fir dat doten
ze maachen, an dat musse mer eis dann
assuréieren an engem Mehrjoresplang
zesumme mat den Acteuren, déi um Terrain
sinn, well wa mer déi Moyenen net schafen,
da kréien déi Acteuren och iergendwann
eng Kéier d’Flemm. Déi hu se awer am
Moment net, an ech wëll hinnen en häerz-
leche Merci soe fir deen Engagement.

Merci.

❱❱❱ Plusieurs voix.- Très bien!

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här Minister.
Domadder, Dir Dammen an Dir Hären, si
mer um Enn vun der Interpellatioun vum
honorabelen Här Krieps ukomm. Mir kom-
men dann zum leschte Punkt vun eisem
Ordre du jour vun haut, dat ass d’Dis-
kussioun vum Projet de loi iwwert d’Inte-
gratioun. Et sinn ageschriwwen: den Här
Bettel, den Här Angel, den Här Braz an den
Här Henckes. D’Wuert huet elo d’Rap-
portrice, déi honorabel Madame Marie-
Josée Frank.

7. 5825 - Projet de loi con-
cernant l’accueil et l’intégra-
tion des étrangers au Grand-
Duché de Luxembourg

Rapport de la Commission de la Famille,
de l’Égalité des chances et de la
Jeunesse

❱❱❱ Mme Marie-Josée Frank (CSV),
rapportrice.- Merci, Här President. Dir
Dammen an Dir Hären, dee virleiende
Gesetzesprojet, deen den 31. Dezember
2007 vun der Familljeministesch an der
Chamber deponéiert gouf, huet als Objet,
d’Integratiounsgesetz vum 27. Juli 1993 ze
ersetzen a schaaft zousätzlech eng legal
Basis fir den Office luxembourgeois de
l’accueil et de l’intégration, deen den
aktuelle Commissariat du Gouvernement
aux étrangers ersetze soll.

Integratioun heescht Participatioun. Wien
Integratioun fuerdert, muss e Matenee
förderen. Et gëtt zum Begrëff Integratioun
eng ganz Rei vun Definitiounen, ënner
anerem déi vun Assimilatioun, wat dat-
selwecht heescht wéi sozialen Zesummen-
halt. Op EU-Niveau ass de Begrëff Inte-
gratioun awer ëmmer am Zesummenhang
mat Immigratioun gebraucht ginn. An enger
ganzer Rei vun EU-Memberstate gëtt et
haut Immigratiounsministèren an Inte-
gratiounsministèren oder béid an engem
Ministère.

Op wat et schlussendlech ukënnt, dat ass,
wat mer dorënner verstinn, dat, wat mer
bereet sinn doraus ze maachen. Duerfir ass
et wichteg, an deem neien Text eng Defi-
nitioun vun der Integratioun ze ginn.
D’Gesetz vun 1993 huet nämlech keng
Definitioun.

Dorënner versti mir e Prozess, deen an
zwou Richtunge geet: engersäits vum
Auslänner, datt hie gewëllt ass, op Dauer
aktiv um Liewen an der Gesellschaft
deelzehuelen; an anerersäits vun der
Gesellschaft, déi op sozialem, ekono-
meschem, politeschem a kulturellem Plang
alles wëllt méiglech maachen, fir datt déi
auslännesch Matbierger sech kënne gutt
bei eis integréieren.

Et geet also ëm d’soziaalt Zesummeliewen.
Et geet drëm, Parallellgesellschaften ze
évitéieren an déi, déi bestinn, ofzebauen. Et
geet ëm Kommunikatioun an Dialog.

Dee virleiende Gesetzestext also, deen eng
Reform iwwert den Accueil an d’Inte-
gratioun vun den Auslänner ass, ass op

Hibléck op d’Evolutioun vun der Immi-
gratioun an deene leschte Joren an op déi
demographesch Perspektive vun eisem
Land noutwendeg.

Den 1. Januar 2008 louch den Undeel vun
den auslännesche Matbierger an der Lëtze-
buerger Bevölkerung mat hiren 205.900
Bierger bei 42,6%. Dat ass europa- a
weltwäit ee vun deenen héchste Prozent-
sätz. Der Projektioun vum Statec no, sollen
d’Lëtzebuerger an de Joren 2020 bis 2030
an der Minoritéit sinn. Dat ass iwwregens
schonn de Fall an der Stad Lëtzebuerg, mat
60% auslänneschen Awunner.

D’Auslänner maachen awer och de Gros op
eisem Aarbechtsmaart aus. 143.000 Grenz-
gänger kommen all Dag op Lëtzebuerg
schaffen. Mir hate bis haut Chance: Mir
konnten eis Aarbechtskraaft aus aneren
europäesche Länner - Italien a Portugal -,
mä virun allem och aus villen ost-
europäesche Länner an aus der Grouss-
regioun importéieren. Mä dës Quelle sinn
iergendwann erschöpft. Dës Länner hu mat
deeneselwechte réckgängege Gebuerts-
raten ze kämpfe wéi mir. Déi demo-
graphesch Perspektiven an dëse Länner si
gradesou schlecht, wann net souguer méi
schlecht wéi eis.

Wa mir also eise Wuesstem an Zukunft op
engem héijen Niveau wëllen halen an
domadder de soziale Fridden an déi sozial
Kohesioun weider garantéiere wëllen, da
musse mir mëttel- oder laangfristeg ausser-
halb vun der EU Aarbechtskräfte siche
goen. D’Integratioun vun dëser neier Gene-
ratioun vun Immigrante wäert sech sécher
aneschters gestalten, wéi déi vun den Immi-
grante vu gëschter a vun haut, well déi
kulturell, reliéis an ethnesch Ënnerscheeder
tëschent de Lëtzebuerger an den Net-
lëtzebuerger méi grouss wäerte ginn.

D’Integratioun wäert méi komplex ginn, wéi
dat bis haut de Fall war. Et ass dowéinst
wichteg, eng modern Integratiounspolitik ze
schafen, déi et Netlëtzebuerger erlaabt, an
eiser Lëtzebuerger Gesellschaft Fouss ze
faassen. Nëmmen esou kann een eng
laangfristeg Marginalisatioun vun den
Auslänner, d’Schafe vun enger Parallell-
gesellschaft vermeiden, esou wéi dat a ville
Länner mat enger héijer Immigratioun de
Fall ass.

Eng modern Immigratiounspolitik ass de
Schlëssel zum Erfolleg an eisem Land. Wien
dauerhaft an engem Land liewe wëllt, däerf
seng Originen net brauchen opzeginn.
Duerfir muss d’Integratioun aktiv a syste-
matesch thematiséiert ginn.

Léif Kolleeginnen a Kolleegen, den Text,
dee mir haut zur Ofstëmmung hei virleien
hunn, gesäit vir, Lëtzebuerg déi Mëttelen ze
ginn, déi eng besser Integratioun favo-
riséiere sollen. Dobäi muss een ervirhiewen,
datt de virleiende Gesetzesprojet näischt
aneschters mécht, wéi d’Efforten, déi bis
haut an deem Beräich an der Integratioun
gemaach gi sinn, weiderzeféieren, mä just
ënner verbesserte Konditiounen, a sech
deenen heitege Bedürfnisser unzepassen.
Et war an et bleift wichteg, datt d’Inte-
gratioun ee Prozess ass, deen op béid-
säitegem Vertrauen a Responsabilitéit
baséiert.

De Gesetzestext verwierklecht d’Ried zur
Lag vun der Natioun vun 2005, déi d’Achse
vun der Immigratiouns- an Integratiouns-
politik virgezeechent huet a kloer op d’Nout-
wendegkeet vun engem neien a méi volun-
taristeschen Integratiounsgesetz higewisen
huet. Et kann een an dësem Kontext d’Immi-
gratiounsgesetz vum 29. August vun dësem
Joer zitéieren, an awer och d’Nationalitéits-
gesetz vum 23. Oktober, dat jo de Prinzip
vun der duebeler Nationalitéit an eiser Ge-
setzgebung aféiert.

Et ass evident, datt Lëtzebuerg net dat
eenzegt Land ass, wou ee sech Gedanke
mécht, wéi een déi auslännesch Matbierger
besser integréiere kann. Et ass eng Pro-
blematik, mat där sech vill Industrielänner,
mä virun allem vill europäesch Länner
auserneesetze mussen.

Déi rezent Visite op Gand, déi d’ASTI orga-
niséiert hat, huet ganz interessant Pisten
opgewisen. En Integratiounsbüro, deen op
eng exemplaresch Manéier fonctionnéiert
an deen deenen auslännesche Matbierger
an administrativen a juristesche Froen zur
Säit steet.

D’Integratiounsfroe gehéieren, am Géigen-
deel zu den Immigratiounsfroen, net zum
Kompetenzberäich vun der EU. Während
dem europäesche Conseil vun Tampere vun
1999 ass d’Iddi zréckbehale ginn, eng
gemeinschaftlech Politik um Niveau vun der
Integratioun ze schafen. Zënterdeem sinn
um europäeschen Niveau eng Rei vun
Initiative geholl ginn, Programmer gestëmmt
ginn, Rapportë virgestallt ginn, wat d’Inte-
gratiounsfroe betrëfft.

Et ass also dem Impuls vun der EU ze ver-
danken, datt déi verschidden national Inte-
gratiounspolitiken ëmmer méi ofgestëmmt
ginn an datt déi europäesch Länner sech
eng besser Antidiskriminatiounspolitik uge-
luecht hunn. D’Ëmsetzung vun zwou Direk-
tiven an de Joren 2000 sinn do e gutt
Beispill.

D’Integratioun ka sech net nëmmen op
Moossname reduzéieren, déi de materiellen
Accueil vun den Auslänner verbesseren.
Integratioun heescht net nëmmen, engem
Lëtzebuergeschcoursen unzebidden, fir
datt si eis Sprooch verstinn. Neen, dat geet
net duer! Et mussen déi néideg Mëttelen zur
Verfügung gestallt ginn, fir besser ze inte-
gréieren.

Dee virleiende Gesetzesprojet berout op
verschiddene wesentleche Punkten. En
definéiert fir d’éischte Kéier d’Konzept vun
der Integratioun. Et war den Auteure vum
Gesetzesprojet wichteg, dëst Konzept an
engem legale Kader ze definéieren an de
bilaterale Charakter vun der Integratioun,
wou jiddferee muss Effortë maachen, fir
besser mateneen an net niewenteneen ze
liewen.

De Gesetzesprojet definéiert d’Integratioun
als: «un processus à double sens par lequel
un étranger manifeste sa volonté de parti-
ciper de manière durable à la vie de la
société d’accueil qui, sur le plan social,
économique, politique et culturel prend à
son égard toutes les dispositions afin d’en-
courager et de faciliter cette démarche».

An den Ae vun den Auteure vum Gesetzes-
text dierft d’Integratioun sech awer net
eleng op den Accueil a gegebenenfalls déi
sozial Ënnerstëtzung vun der Immigratioun
reduzéieren. Eng erfollegräich Integratioun
setzt de Kampf géint all Zort vun Diskri-
minatioun viraus. Och wann den Accueil
weider d’Zil vun der Immigratiouns- an Inte-
gratiounspolitik wäert sinn, esou bleift et,
datt de Kampf géint d’Diskriminatioun e
wesentleche Bestanddeel vun dëser Politik
soll sinn. Wa mer d’Integratioun wëlle för-
deren, da musse mer awer och géint d’Dis-
kriminatioun virgoen.

Am Gesetz vun 1993 ass dës Missioun
nëmme ganz iwwerflächlech behandelt
ginn. D’Auslännerkommissariat huet awer
intensiv op dëser Missioun geschafft, an
duerfir wëll ech all deenen en décke Merci
ausschwätzen. Et ass kloer, datt dës
Missioun och am neien Text muss zréck-
behale ginn. De Statsrot war awer anerer
Meenung an huet gemengt, dat zou-
stännegt Gremium misst un den nei ge-
schafene Centre pour l’égalité de traitement
ugegliddert ginn.

De Statsrot huet gläichzäiteg rappeléiert,
datt de Kampf géint d’Diskriminatioun e
wesentlecht Element vun enger Integra-
tiounspolitik ass. Duerfir war d’Chambers-
kommissioun och d’accord mam Amen-
dement, deen déi spezifesch Artikelen zum
Thema Diskriminatioun am Text gestrach
huet, awer de Kampf géint d’Diskrimi-
natioun, och eng vun de Missioune vum
OLAI, am Text festgehalen huet.

Vläicht bleift nach ze preziséieren, datt
d’Gläichstellung, also d’Égalité de trai-
tement - et gëtt net nëmmen eng Égalité des
chances -, eng ganz Rei vun Diskrimi-
natiounsmotiver viséiert: déi ethnesch
Hierkunft, d’Relioun, mä awer och den Alter,
den Handicap an d’sexuell Orientéierung.
En Auslänner kann opgrond vun e puer
Motiver diskriminéiert ginn, zum Beispill
ethnesch Hierkunft a Relioun oder/an
Handicap. An dësem Fall schwätze mer vu
multipler Diskriminatioun. D’Europäesch
Kommissioun huet sech an enger rezenter
Etüd domadder befaasst.

Den OLAI huet ënner anerem als Missioun,
d’Integratiounsprozesser ze vereinfachen,
andeems hien d’Integratiounspolitik koor-
dinéiert a fir d’Ëmsetzung vun dëser Politik
verantwortlech ass. Den OLAI gëtt och mat
der Gestioun vun de provisoreschen Op-
fangstrukture fir d’Auslänner beoptraagt.
Hie bedeelegt sech, zesumme mat aneren
Organer, un der Schafung vun esou Op-
fangstrukturen.

Wichteg Theme vun enger Integratiouns-
politik sinn och d’Schoul, d’Aarbecht, d’so-
zialpolitesch Participatioun, mä awer och
d’Wunnen, an et ass virun allem wichteg,
dass d’Gemengenautoritéite gefuerdert
sinn, soziale Wunnraum ze schafen. Jidd-
feree weess, datt et net genuch Wunnraum
fir déi sozial Schwaach gëtt. Dofir e
waarmen Appel un d’Gemengenautori-
téiten. Opgepasst muss jiddefalls awer och
ginn, datt mer keng Ghettosituatioune
schafen. Déi sozial Mixitéit muss bestoe
bleiwen.

Integratioun a Bekämpfung vun Diskrimi-
natioun sinn awer net nëmmen d’Missioun
vun enger Administratioun. Quasi jiddfer

Ministère ass concernéiert. Esou wéi e Ge-
setzestext op seng Effeten op Männer a
Fraen analyséiert muss ginn, esou misste
mer och an Zukunft vläicht eis déi Fro
stellen, ob een dat net och misst bei der
Integratioun maachen. Den OLAI an de
Ministère, ënnert deem senger Tutelle
dësen Office steet, kënnen nëmmen d’Roll
vum Coordinateur hunn.

Fir eng transversal Integratiounspolitik
kënnen duerchzeféieren, ass en intermi-
nisterielle Comité am Gesetzestext vir-
gesinn. Dee Comité kann awer nëmme
fonctionnéieren, wann déi Leit, déi vun
hirem Ministère dohi genannt ginn, och déi
néideg Moyenë kréien, fir aktiv matze-
schaffen an an hirem Kompetenzberäich
och Iddien a Virschléi kënnen erabréngen,
déi vun deene jeeweilege Ministèren of-
geseent sinn. Et kann also net sinn, datt
d’Beamten eleng déi Aufgab musse
maachen. D’Integratioun muss Chefsaach
ginn, och um lokale Plang.

Den Text gesäit d’Integratioun als eng Auf-
gab, déi de Stat, d’Gemengen an d’Zivil-
gesellschaft zesumme mussen an d’Hand
huelen. Et muss vernetzt geschafft ginn. Um
Gemengeplang geet et net duer, eng be-
rodend Auslännerkommissioun virzegesinn,
well vill vun deene Kommissioune fonction-
néieren, wa mer éierlech sinn, nëmmen um
Pabeier, an d’Ausried ass dann, et huet kee
sech gemellt. Aner Kommissioune kréien
net genuch Moyenen, fir kënnen ze fonc-
tionnéieren. Et ass um Gemengenniveau,
wou d’Integratioun sech ofspillt. Duerfir ass
et virun allem wichteg, datt déi Gemenge-
responsabel dat seriö upaken, well soss
nëtzt och eng Reorganisatioun vun där
heiteger Auslännerkommissioun an hir
Ëmbenennung an Integratiounskom-
missioun näischt.

Mir brauchen eng Volonté politique um
nationalen an um kommunale Plang. Ech
kéint mer och virstellen, datt Leit ze-
summen, zum Beispill mat de Leaderre-
giounen, kéinten iwwer regional sozial Inte-
gratiounsbüroen nodenken, wou déi nei
Bierger méi effikass berode kënne ginn.

Den OLAI gëtt och mat der Gestioun vun de
provisoreschen Opfangstrukture fir d’Aus-
länner beoptraagt. Hie bedeelegt sech,
zesumme mat aneren Organer, un der
Schafung vun esou Opfangstrukturen.
Doriwwer eraus huet den OLAI och als Auf-
gab, d’Sozialhëllef fir d’Auslänner ze organi-
séieren, déi net vun de bestoenden Allo-
catioune kënne profitéieren, wéi och fir
d’Asylanten, esou wéi se am Kader vum
Gesetz vum 5. Mee 2006 definéiert sinn.
Grouss Ënnerscheeder tëschent dem
Commissariat du Gouvernement aux
étrangers an dem OLAI gëtt et um Niveau
vum Personal. Dës Restrukturatioun soll
dem OLAI d’Méiglechkeet ginn, fir méi
effizient ze schaffen.

Léif Kolleeginnen a Kolleegen, eng Inno-
vatioun läit an der Schafung vum Contrat
d’accueil et d’intégration, dee jiddfe-
rengem, deen hei zu Lëtzebuerg legal
wunnt an dee wëlles huet, länger Zäit bei eis
ze bleiwen, proposéiert gëtt. Dëse Kontrakt
spigelt de bilaterale Charakter vun der Inte-
gratioun erëm. En dréckt de Wëlle vun all
den Interessenten aus, géigesäiteg un der
Integratioun ze schaffen.

An dësem Kontext stinn déi eenzel Enga-
gementer souwuel vum Stat wéi och vum
Immigrant selwer. De Stat verflicht sech,
Sproochen- a Civiquescoursen unzebidden.
Den Immigrant verflicht sech fir säin Deel,
säi Liewensënnerhalt selwer ze sécheren an
um Gesellschaftsliewen deelzehuelen.
Dëse Punkt war net onëmstridden, wann
een d’Avisë vun de Beruffschamberen a
virun allem vum Statsrot liest. A sengem
Avis vum 20. Mee 2008 huet de Statsrot déi
kontraktuell Approche vun der Regierung
approuvéiert, mä ënnert der Bedéngung,
datt de Kontrakt, dee virgesinn ass, och e
Kontrakt ass a bleift. D’Integratioun ass ee
Prozess a kee Resultat.

De Statsrot ass och der Meenung, datt aner
Elementer, wéi Aarbecht a Kanner hunn, déi
hei am Land an d’Schoul gi respektiv sozial
engagéiert sinn, och als Integratiouns-
elementer eng Roll spille sollten. Fir de
Statsrot läit de Risiko doranner, datt d’Recht
op Integratioun duerch eng Obligatioun
sech ze integréieren ersat gëtt, wat net
wënschenswäert ass. Déiselwecht Mee-
nung deelen och verschidde Beruffs-
chamberen. Et ass ze preziséieren, datt
dëse Kontrakt, deen op maximal zwee Joer
festgeluecht gëtt, reng fakultativ ass. All
neien Immigrant kritt esou e Kontrakt pro-
poséiert, ouni datt deejéinegen, deen de
Kontrakt oflehnt, duerfir sanktionéiert gëtt.

De Comité interministériel à l’intégration
muss enk mam OLAI zesummeschaffen, an
zesumme wäerte si en nationalen Aktiouns-
plang fir d’Integratioun schafen. All fënnef9922 www.chd. lu
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Joer wäert d’Regierung der Chamber en
nationale Rapport zum Thema Integratioun
virleeën. Dëse Rapport soll eng global Vue
vun der Situatioun vun den Auslänner a vun
de Moossnamen, déi getraff gi sinn, erméi-
glechen. Dëse Rapport ass wichteg, well en
d’Objektiver vun der Integratioun festsetzt,
an en ass d’Basis fir en nationalen Aktiouns-
plang.

Här President, ech hunn heimadder déi
wichtegst Punkte vum Gesetzesprojet résu-
méiert. Fir weider Detailer verweisen ech op
mäi schrëftleche Rapport. Nach kuerz wëll
ech zitéieren, datt de Statsrot, a sengem
Avis vum 20. Mee, eng nei Strukturéierung
vum Gesetzesprojet virgeschloen huet.
Deen initialen Text wier, esou d’Meenung
vum Statsrot, net kloer genuch. Hien huet
virgeschloen, all Dispositiounen aus dem
Text erauszehuelen, déi keen normative
Charakter hunn, notamment all Definitioun,
ausser déi vun der Integratioun, déi awer
nom Statsrot an den Artikelen iwwert de
Champ d’application integréiert misst ginn.

Här President, léif Kolleeginnen a Kol-
leegen, de virleiende Gesetzestext stellt ze-
summe mam Gesetz iwwert d’Nationalitéit
wéi och d’Immigratiounsgesetz de Kader
vun enger moderner Integratiounspolitik
duer. D’sozial Kohesioun an de soziale
Fridde stinn um Spill, wa mer et net fäerdeg
bréngen, e gesond Mateneen ze schafen,
well d’Integratioun ass ee Prozess a kee
Resultat. D’Integratioun muss erschafft
ginn, fir Spannungen a Konflikter ofze-
bauen. Mir sinn alleguerten an der Verant-
wortung, datt mer d’politesch an d’bierger-
schaftlech Participatioun zesummen
deelen. Ech hoffen, datt d’Integratiouns-
gesetz all deenen, déi dervu Gebrauch
kënne maachen, Satisfaktioun ka ginn.

Ofschléissend ginn ech den Accord vun der
CSV-Fraktioun a soen all deene Merci, déi
um Projet gehollef hu schaffen.

❱❱❱ Plusieurs voix.- Très bien!

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Madame
Rapportrice. D’Wuert huet elo den hono-
rabelen Här Bettel.

Discussion générale

❱❱❱ M. Xavier Bettel (DP).- Här Pre-
sident, Dir Dammen an Dir Hären, fir
d’éischt wëll ech der Madame Frank Merci
soe fir hire schrëftlechen a mëndleche
Rapport. Dësen Text hate mer laang an der
Kommissioun diskutéiert. Mir hunn en och
amendéiert. Mir hu vill Erklärunge kritt vun
de Servicer. Duerfir wëll ech och der Re-
gierung Merci soen.

Mir si schockéiert gewiescht, wéi a Frank-
räich de Jean-Marie Le Pen am zweeten
Tour vun de Presidentschaftswahle war. Mir
sinn ëmmer ganz iwwerrascht, wann een
d’Score vum Vlaams Belang an der Belsch
matkritt. Et ass een ëmmer ganz iwwer-
rascht, wann ee verschidde Scoren, wéi elo
viru kuerzem an Éisträich, matkritt. Wann
een d’Zuelen hei kuckt, déi mer zu Lëtze-
buerg hunn: Mat iwwer 42,6% vu Lëtze-
buerger dierfe mer frou sinn, dass mer kee
Front national hei an dëser Chamber sëtzen
hunn.

Mir hu verschidde republikanesch Parteien
- Republikaner oder Nationalbewegungen,
wéi se geheescht hunn -, déi sech opgesat
haten. Gott sei Dank hu se awer och kee
Vertrieder hei an deem Haus krut. Mir hu
verschidde Parteien, déi heiansdo e bësse
flirtéiere mat där Mouvance extrémiste. Dat
si verschidde kleng Parteien. Et si méi
grouss Parteien, déi op verschidde Sujeten
drängen, fir déi national Oder bei verschid-
dene Leit nees opzepompelen; ob dat
iwwert d’Sprooch, iwwert de Fändel oder
iwwer aner Saache geet.

(Interruption)

Här President, den Här Fayot wollt vläicht
eng Fro stellen?

❱❱❱ M. le Président.- Neen, ech hunn dat
net gemierkt. Fuert Dir roueg weider, Här
Bettel.

❱❱❱ Une voix.- Loosst hie weider poteren.

❱❱❱ M. Xavier Bettel (DP).- Merci, Här
President. Ech wollt et just soen dowéinst,
well et ass ëmmer geféierlech, wann een
esou op d’national Oder dréckt, wat
d’Répercussiounen dovunner kënne sinn.
Well wa mer och frou sinn, dass mer keng
Vertrieder vun extremistesche Gruppen hei
sëtzen hunn, gëtt et awer Rassismus zu
Lëtzebuerg. Bei ville Leit, wa se och soen:
Ech si kee Rassist, gëtt et awer e rassis-
tescht Gefill.

Mir sollen awer och net vergiessen, vu wou
mer kommen. Mir sollen net vergiessen, wat
mer sinn. Wa Lëtzebuerg haut esou e
prospèret Land ass, dann ass et och, well

mer esou en „melting pot“ vu Kulturen, vu
Reliounen a vu Wësse sinn.

Firwat ech dat gesot hunn? Einfach well déi
Zuelen hei, déi mer am Rapport presentéiert
kritt hu vun der Madame Frank, an och
d’Kreatioun vun deem OLAI, oder… Ech
weess net, ob et OLAI oder O-L-A-I ass. Ech
weess net, wéi elo de richtegen Numm ass.

(Interruption)

Olala! Den OLAI op jidde Fall, deen elo
kreéiert ass, justement fir d’Verbesserung
vun der Integratioun vun eisen net lëtze-
buergesche Matbierger.

Et kann een op verschidden Termen agoen.
Mir hate virdrun de Commissariat aux
étrangers hei zu Lëtzebuerg. Do gëtt gesot,
Commissariat wier net dat gutt Wuert, well
dat éischter repressiv wär. Dann ass et
d’Chambre des fonctionnaires, déi och
richteg seet: Den OLAI ass net wäit vum
Olaf, dee jo awer au contraire en Organ ass,
fir nozekucken. Deen ass d’Police vun der
Police vun der EU. Et ass och dann en
OLAF an net en OLAI. Dat heescht, dat
mam Kommissariat oder mam Office ass
och diskutabel.

Här President, d’Fraktioun vun den Demo-
kraten hei an der Chamber hat schonn oft
drop insistéiert, dass d’Fro vun der Immi-
gratioun hei mat dëser Regierung e bësse
saucissonnéiert ginn ass. Mir hunn op där
enger Säit den Här Frieden, deen e Projet
mécht iwwert d’duebel Nationalitéit. Mir
hunn de Minister Schmit, deen e Projet
mécht iwwert d’Immigratioun, a mir hunn
d’Madame Jacobs, déi haut e Projet huet
iwwert d’Integratioun.

Et wier opportun, wann déi nächst Re-
gierung géif e Ministère de l’Immigration
maachen, dee sech och ëm d’Autorisation-
de-travailen, ëm d’Immigratioun këmmert an
och ëm d’Integratioun. Dass mer net esou e
Saucissonnage hunn, dass, wann een
iergendzwousch hikënnt, een net richteg
weess, bei wien ee muss goen, ob een déi
Administratioun lénks, déi Administratioun
riets oder nach eng drëtt Administratioun
muss kontaktéieren. Dowéinst wier et e viven
Appel, Här President, un déi nächst Majo-
ritéit, déi sech hei an dësem Land wäert
bilden, fir esou e Ministère ze kreéieren.

De Projet de loi gesäit justement déi Krea-
tioun vun deem OLAI vir, deen do ass, fir
Hëllefen ze ginn un d’Gemengen, déi Initia-
tiven huelen, mä virun allem och fir eng
gewësse Struktur ze hunn, wou déi ganz
Associatioun an och déi ganz Politiken, déi
an d’Direktioun vun der Integratioun sollte
gemaach ginn, kënne koordinéiert ginn; wat
luewenswäert ass vun der Säit vun der
Regierung.

Et kéint ee sech awer och nach aner Froe
stellen, an dat muss een och. Mäi Kolleeg,
de Charles Goerens, an d’Madame Polfer
waren zu Metz esou eng Institutioun kucken,
wou een de Leit mat Civiquescoursen
hëlleft. Den Här Angel war och dohinner.
Solle mer elo weiderfueren opzezielen, wien
elo nach derbäi war? Mä op jidde Fall, déi
waren do,…

❱❱❱ M. le Président.- Sot eis et!

❱❱❱ M. Xavier Bettel (DP).- …fir ze
gesinn, wéi déi Infrastrukturen, déi et zu
Metz gëtt, schaffen.

Net méi laang wéi virun e puer Stonnen huet
mäi Fraktiounschef mer gesot, dat dote wier
eng super Initiativ gewiescht an et hätt ee
gesinn, wéi een - ob dat Politik, Civique
oder einfach Rechter ass - dat de Leit
bäibréngt, wat an engem Land d’Us et
coutumes sinn. Dat ass och eng ganz
wichteg Saach.

Mir hunn et virgesi fir déi Leit, déi wëlle
Lëtzebuerger ginn. Mä dat doten ass och
eppes aneschters. Et soll een dat net
nëmme gesinn am Kader vun de Leit, déi
wëlle Lëtzebuerger ginn. Dat ass einfach
eng Chance, déi een huet als Netlëtze-
buerger, als Primo-arrivant souguer, fir sech
besser kënnen an engem Land unzepassen
an och ze wëssen, wat d’Us an d’Coutumë
vun deem Land sinn.

Mir wieren awer selbstverständlech ganz
frou - an dat soen ech och als Fraktioun vun
den Demokraten -, wa mer esou e Kontrakt
kéinte kréien an der Familljekommissioun,
soubal esou e Kontrakt fäerdeg ass, dass
mer esou ee presentéiert kréien, dass mer
kënne kucken, wéi dee sollt ausgesinn.

Et hätt ee sech och nach kënne Froe stellen.
Hei geet och nach iwwert de Conseil
national des étrangers Rieds. Ech hat et
vergiess, Här President. Ech hätt sollen
domadder ufänken. Ech selwer si Member.
Ech vertrieden de Syvicol am CNE. Ech hätt
vläicht missen domadder ufänken. De
President Klein hat mech do genannt. Ech
wëll him och hei da meng Remerciementer
renouveléieren.

❱❱❱ Une voix.- Ah, dat ass eng Plaz, déi
ee kann nennen?

❱❱❱ M. Xavier Bettel (DP).- Neen, deen
huet mech genannt als President, mam Här
Roth selbstverständlech als General-
sekretär, deen dat dann ënnerschriwwen
huet. Mä d’Lëtzebuerger Gemengen hu mer
dat Vertraue geschenkt, fir am CNE kënnen
d’Intérêtë vun de Gemengen ze vertrieden.
An ech hat vergiess, dass ech dann e
bësse Main liée sinn. Ech wëll awer och
direkt soen, dass ech un deem Avis vum
CNE, deen hei an deem Projet de loi derbäi
war, net deelgeholl hu beim Vote, well ech
net fannen, dass een do soll fir d’éischt en
Avis matdécidéieren an dann herno hei an
der Chamber driwwer diskutéieren.

Et kéint ee sech iwwerhaapt d’Fro stellen
iwwert den CNE, wéi e fonctionnéiert a wéi
e soll weiderfonctionnéieren. Am Moment
ass et esou, et gi vill Avisen am CNE
geschriwwen, mä et feelt awer u ver-
schiddene Moyenen, déi den CNE huet, fir
vläicht méi effikass ze schaffen a virun allem
och iwwert d’Representativitéit vum CNE.
Well déi Leit gi gewielt duerch Associa-
tiounen.

Da kéint ee sech d’Fro stellen, ob déi Repre-
sentativitéit do ass, déi jo nëmmen am Fong
de Milieu associatif oder politique oder
syndical vun deene verschiddenen Natio-
nalitéite representéiert. Et wier sécher inte-
ressant ze froen, ob et net soll eng Wahl
ginn, wou een déi Leit dann och vläicht géif
wielen, an dat op enger méi breeder elek-
toraler Basis.

Datselwecht kann ech selbstverständlech
dann och an de Gemenge froen. Mir hunn
an de Gemengen och e Problem mat eise
Commissions consultatives pour étrangers,
déi jo elo ëmgedeeft ginn, wéi déi genannt
ginn: Et sicht een ëmmer da wéi een déi eng
oder déi aner Nationalitéit nach fënnt, fir
kënnen de Quota vun där enger an där
anerer Nationalitéit an dëser Auslänner-
kommissioun ze hunn.

Allgemeng ass et fräi mat där Kommissioun
ze schaffen, wéi se wëllt oder wéi se kann.
Dowéinst ass et och ganz wichteg, dass
den OLAI dann en Uspriechpartner gëtt fir
déi verschidde Kommissiounen, fir op
d’mannst en Input ze kréien oder vläicht
duerch deen OLAI eng gewësse Koordina-
tiounsaarbecht ze kréie fir déi Commissions
consultatives pour étrangers. Et ass och
eng vun de Rolle vun deem OLAI, fir dass
déi Kommissiounen a virun allem méi
klenge Gemengen, déi och net esou vill
Personal a Strukturen hunn, dat kënne
maachen.

Här President, ech hunn elo a kuerzen Zich
dat gesot, wat eiser Partei um Häerz louch.
Mir wäerten als Fraktioun vun der DP och
dëse Projet de loi stëmmen.

Ech wëll awer just nach eng Kéier op meng
Introduktioun agoen. Ech si frou, dass mer
hei an der Chamber keng extrem riets
Parteien hunn, an ech hoffen, dass dat nach
ganz laang esou bleift. Dowéinst wierklech
e viven Appel un alleguerten d’Politiker, déi
hei sëtzen: Dréckt net op déi falsch Säit!

Merci.

❱❱❱ Plusieurs voix.- Très bien!

❱❱❱ M. le President.- Merci, Här Bettel.
Als nächste Riedner ass den honorabelen
Här Angel ageschriwwen.

❱❱❱ M. Marc Angel (LSAP).- Här Pre-
sident, Dir Dammen an Dir Hären, Madame
Minister, ech si frou, dass mer haut elo hei,
mat dësem Gesetz iwwert den Accueil an
d’Integratioun vun den auslännesche
Matbierger, d’Zesummeliewen an och déi
sozial Kohesioun an dësem Land nach
verbesseren an och konsolidéieren.

Ech wëll der Madame Rapportrice Marie-
Josée Frank villmools Merci soe fir hiren
extensive schrëftlechen an och hiren ex-
plizite mëndleche Rapport. Ech wëll och der
Sekretärin vun der Familljekommissioun, der
Madame Weycker, de Mataarbechterinnen
a Mataarbechter vum Ministère, déi eis
während deene ville Kommissiouns-
sitzungen ënnerstëtzt hunn, wou mer um
Text geschafft hunn, an natierlech och Iech,
Madame Minister, Merci soen.

Et war eng gutt Saach, dass Der dëse Projet
als Avant-projet de loi erausginn hutt a mat
der Société civile a mat de Concernéierten
um Terrain diskutéiere gelooss hutt. Dat war
e gudde Wee, fir e gutt Gesetz ze maachen.
Besonnesch Merci wëll ech awer och deene
ville Beruffschambere soen, den Institu-
tiounen an den ONGen, déi en Avis ge-
schriwwen hunn.

Mir hate bei dësem Projet iwwer zwielef
Documents parlementaires, an ech
mengen, dat ass eng ganz gutt Saach. Wéi
een an all dësen Avisen an och am Exposé

des motifs ka liesen, reit dëst Gesetz sech
an an eng Rei vu Gesetzer, déi eist Land
sech a puncto Zesummeliewe gëtt, fir eis
besser op d’Zukunft virzebereeden. Do ass
d’Immigratiounsgesetz, wat mer viru ganz
kuerzer Zäit heibannen zu 60 gestëmmt
hunn; do ass och d’Nationalitéitegesetz, wat
déi duebel Nationalitéit erlaabt, an do-
madder vläicht eng politesch Participatioun
vun den neie Lëtzebuerger, déi och nach en
anere Pass hunn, erméiglecht. Vläicht
erméiglecht et och, dass mer déi niddregst
Einbürgerungsrat, déi mer an Europa hunn,
kënne verbesseren.

An dann elo, als drëtt grousst Gesetz,
d’Integratiounsgesetz. Dëst Gesetz soll jo
de Kader, virun allem fir den Accueil an
d’Integratioun, schafen. Ech wollt awer nach
ervirsträichen, dass en Immigratiouns-
gesetz muss ganz transparent sinn, ganz
explizit sinn, wat d’Regelen ugeet, wéi ee
kann hei am Land immigréieren. All déi
Länner - an dat ass och um europäesche
Plang bewise ginn -, déi e gutt, transparent
Immigratiounsgesetz hunn, kënnen och eng
vill besser Integratiounspolitik maachen.
Well Leit, déi sech dagdeeglech mat der
Fro, ob se nach am Land bleiwe kënnen,
erëmklappe mussen, déi fir hir Pabeiere
suerge mussen, kënne sech net op d’Inte-
gratioun konzentréieren. Dofir war et
wichteg, dass mer dat Immigratiounsgesetz
hei gestëmmt hunn.

Et gëtt oft gesot, vun der Oppositioun kriti-
séiert, dass een déi ganz Problematik hätt
missen an engem Gesetz maachen. Ech
wollt drun erënneren, dass mer déi Ge-
setzer awer an engem Zäitlaps vu sechs
Méint hei an der Chamber ofstëmme
gelooss hunn, dass d’parlamentaresch
Aarbechten zu all deene Projeten iwwer
zwee Joer gedauert hunn, dass mer ganz
vill Definitiounen ee vun deem anere Projet
iwwerholl hunn, an dass een déi Kritik vun
deem sougenanntene Saucissonnage net
ka gëlle loossen. Ech wollt och der
CSV/LSAP-Regierung fir déi gutt Ze-
summenaarbecht an dësen Dossiere féli-
citéieren. Ech mengen, dat war eng ganz
kohärent Zesummenaarbecht.

Ech wëll awer och drun erënneren, dass
mer virun net esou laanger Zäit per Gesetz
de Centre pour l’égalité de traitement
gestëmmt hunn, kreéiert hunn, an dat ass
och en Organ, wat, wéi gesot, géint all
Forme vun Diskriminatioun virzegoen huet,
an huet also och mat Integratioun ze dinn.
Deemnächst wäerte mer nach eng Rëtsch
aner Gesetzer hei stëmmen, déi fir d’Ze-
summeliewen an d’sozial Kohesioun
wichteg sinn. Dat ass zum Beispill déi nei
Loi électorale, wou mer d’Délaië fir
d’Aschreiwe vun den Netlëtzebuerger bei
de Gemengewahle wesentlech verkierzen,
well och d’Participatioun un demokratesche
Prozesser e wichtegen Aspekt vun der Inte-
gratioun ass.

Och d’Schoulgesetzer, an deenen d’Chan-
cëgläichheet ganz groussgeschriwwe gëtt,
an zwar net nëmmen tëschent de Lëtze-
buerger, mä och d’Chancëgläichheet
tëschent Lëtzebuerger an Netlëtzebuerger,
sinn e wichtege Schrëtt zu méi an enger
besserer Integratioun. Ech wollt nach drun
erënneren, dass d’Educatiounsministesch
sech an de leschte Jore vill mat der Reform
vum Sproochenunterrecht beschäftegt huet.
Och dat dréit zur Chancëgläichheet
tëschent alle Kanner bäi, an domat och zu
enger besserer Integratioun.

Ech hunn elo d’Sprooch ugeschwat, well do
kréie mer och nach e Gesetz iwwert de
Congé linguistique. D’Sprooch ass natier-
lech wichteg am Kontext Integratioun, well
et ass jo evident, dass et méi einfach ass
hei zu Lëtzebuerg ze liewen, wann een eis
Sprooche kann. D’lëtzebuergesch Sprooch
ass dobäi wichteg, mä net ze vergiesse sinn
Däitsch a Franséisch, well dat sinn déi
Sproochen, an deenen de Stat mat sengen
Awunner - mat de Leit, déi an dësem Land
liewen - kommunizéiert, an och d’Printmedië
gebrauchen déi Sproochen. Lëtzebuer-
gesch ass also ganz wichteg, awer och déi
aner Sproochen.

Zum Congé linguistique wollt ech eng
perséinlech Remarque maachen, an zwar
dass do am Moment nëmme Coursë fir
Lëtzebuergesch virgesi sinn. Et gëtt Leit hei
am Land, dorënner och Lëtzebuerger, déi
kee Schoulofschloss hunn an déi Problemer
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mam Franséischen hunn. Fir sech um
Aarbechtsmaart z’integréieren, ass et och
wichteg, wann een deene Leit vläicht kéint
hëllefen. Englesch gëtt och op verschid-
dene Plaze gebraucht, an do muss ee
vläicht kucken, ob een dat net kann a Con-
sidératioun zéien.

Duerch dëst Gesetz engagéiert sech den
Office luxembourgeois de l’accueil et de
l’intégration, iwwert de Contrat d’accueil et
d’intégration deene Leit, déi nouveaux
arrivants sinn, eng Sproocheformatioun an
eng Formatioun iwwert d’Fonctionnéiere vun
eisem Stat ze garantéieren. Et ass dofir
wichteg, dass d’Offerte vu lëtzebuer-
geschen a franséische Coursen hei am
Land garantéiert gëtt.

Här President, Dir Dammen an Dir Hären,
déi, déi den Exposé des motifs gelies hunn
an och déi vill Avisen, kennen den His-
torique an d’Entwécklung, wéi dëst Land,
vun engem typeschen Emigratiounsland,
nach am 18. Jorhonnert, zu engem Immi-
gratiounsland ginn ass. Ech mengen, déi
Zuelen huet och d’Rapportrice schonn
ervirgehuewen. Ech wollt do just eng
Tatsaach ervirsträichen, an zwar déi, dass
iwwerall an Europa déi einheimesch Popu-
latioun stagnéiert, an iwwerall an Europa
besonnesch Fachkräfte gebraucht ginn. Mir
wäerten also an deenen nächste Jore méi
Leit op Lëtzebuerg kréien aus Net-EU-
Länner. Dofir ass et esou wichteg, dass mer
eis mat dësem an deenen anere Gesetzer,
déi ech virdrun ugeschwat hunn, op déi nei
Erausfuerderunge preparéiere kënnen.

Här President, léif Kolleginnen a Kollegen,
erlaabt mer vläicht nach Iech ze soen, dass
meng Partei, d’LSAP, e ganz aktiven
Aarbechtsgrupp huet, dee sech „Groupe de
travail Coopération, Intégration, Migration“
nennt, dee vun eiser Komerodin Lydie Err
gefouert gëtt a vun hir gutt Impulser kritt.
D’Thema vum Zesummeliewen an enger
plurikultureller Gesellschaft gëtt an eiser
Partei vill diskutéiert. Well mer an der Re-
gierung sinn an also eng Verantwortung
hunn, fir d’Zukunft vun dësem Land ze
gestalten, sinn ech frou, dass mir dëst
Thema esou wichteg huelen.

Mir haten d’lescht Joer, op eisem Landes-
kongress am Mäerz 2007, dat Thema zum
Haaptpunkt gemaach, an och dëst Joer, am
Summer 2008 op eiser Summerakademie,
huet sech e Groupe de travail mat deem
Thema beschäftegt. D’LSAP ass eng Partei,
déi op Wäerter wéi Gerechtegkeet, Fräiheet
a Solidaritéit opbaut, an dat heescht och
Solidaritéit mat den Netlëtzebuerger. Mir
sinn iwwerzeegt, dass d’Cohésion sociale
nëmme ka garantéiert ginn, wann all
d’Membere vun eiser Gesellschaft sech als
een Deel vun engem kohärenten Ensembel
considéréieren.

Här President, Dir Dammen an Dir Hären, et
gëtt hei zu Lëtzebuerg Leit, déi Angscht hu
virun enger sougenannter Iwwerfriemung.
D’Politik muss dës Ängscht eescht huelen a
sech och engagéieren, mat dëse Leit ze
debattéieren. Mir wëssen, dass Ängscht,
virun allem oder meeschtens, duerch e
Mangel un Informatioun entstinn. Mir
däerfen dofir dës Leit net an d’Gräpp vu Po-
pulisten oder Extremiste ginn. Ech schléisse
mech deem Appel un, deen den Här Bettel
gemaach huet, fir dass mer net mat deenen
Ängschte solle Wahlkampf maachen, oder
dass déi Ängschten net sollen an der Cam-
pagne électorale, déi jo elo bevirsteet,
mëssbraucht solle ginn.

D’Suerge vu villen Awunner hei am Land
sinn, eng bezuelbar Wunneng ze fannen,
d’Schoulausbildung vun de Kanner, eng
gutt Aarbecht ze fannen. Dës Suerge sinn
déiselwecht, ob ee Lëtzebuerger oder
Auslänner ass, an oft si leider nach d’Léi-
sunge fir Netlëtzebuerger méi schwéier. Et
gëtt Leit, déi de Préjugé hunn - an dat héiert
een heiansdo -, dass fir Auslänner an
dësem Land alles méi einfach wär. Mir
wëssen, dass dat net wouer ass. D’lëtze-
buergesch Politik - an dorobber sinn ech
stolz - huet, egal wéi eng Partei an der
Regierung war, ëmmer eng Politik fir all
d’Awunner vun dësem Land gemaach.

Ech si frou, dass mer och d’Notioun vun der
Integratioun an onsem Gesetz als e Prozess
„à double sens“ definéieren, an d’Inte-
gratioun am Sënn vun Inclusioun gesinn.
Ech fannen et och gutt, dass mer d’Inte-
gratioun an dësem Gesetz net am Sënn vun

Assimilatioun gesinn. Op jidde Fall ass fir
d’LSAP d’Integratioun vun den Netlëtze-
buerger eng Haaptkonditioun fir d’Festege
vun där sougenannter Cohésion sociale.

Erlaabt mer, Dir Dammen an Dir Hären - ech
hunn d’Cohésion sociale elo e puermol uge-
schwat -, Iech vläicht d’Definitioun vum
Conseil de l’Europe ze zitéieren. Dat ass
ganz kuerz. De Conseil de l’Europe defi-
néiert d’Cohésion sociale: «(…) la cohésion
sociale est la capacité de la société à
assurer le bien-être de tous ses membres, à
minimiser les disparités et à éviter les pola-
risations. (…) une société cohésive est une
communauté solidaire composée d’indi-
vidus libres poursuivant des buts communs
par des voies démocratiques (…).» Enn
vum Zitat.

Aus dësem Gesetz, iwwert dat mer haut
schwätzen, geet och kloer ervir, dass Inte-
gratioun eng Responsabilitéit ass, déi vu
ville gedeelt muss ginn. Integratioun huet
also niewent den Netlëtzebuerger eng ganz
Rei aner Acteuren: d’Zivilgesellschaft, de
Stat an d’Gemengen, d’Wirtschaft an
d’Medien. Besonnesch wichteg ass d’Roll
vun der Zivilgesellschaft.

D’Gewerkschaften, d’Sports- an d’karitativ
Veräiner spillen eng enorm wichteg Roll
beim Opbau vun dëser Cohésion sociale.
Dat ass nämlech deen Terrain, wou sech vill
bénévol Persounen zesummefannen an eng
wichteg Aarbecht fir eis Gesellschaft
leeschten. Duerfir ass et wichteg, aus-
lännesch Matbiergerinnen a Matbierger an
dës sougenannte Vie associative anze-
bannen. An der Praxis geschitt dat jo och
scho vill. Mir sollen och eis Veräiner an
Associatiounen ënnerstëtzen, op deem Wee
weiderzefueren.

D’Parteie mussen och mam gudde Beispill
virgoen. An alle Parteie musse mer Effortë
maachen, méi Netlëtzebuerger an eis
Gremien an Aarbechte mat anzebannen.
Beim Opstelle vun de Lëschte fir d’Gemen-
gewahlen 2011 kënne mer eis alleguer als
Partei beweisen, wéi eescht mer et huelen,
wa mer vun Integratioun schwätzen.

Och d’Medien - dat hunn ech scho gesot -
hunn eng wichteg Roll ze spillen. Si musse
Stereotypen évitéieren, déi falsch Biller vun
Auslänner an de Käpp vun de Leit bilden.
Op auslänneschen Televisioune kann ee
feststellen, oft wann iwwer Osteuropäerinne
geschwat gëtt, da gëtt dat an de Kontext vu
Prostitutioun gesat; oder wann iwwer
Westafrikaner geschwat gëtt hei an Europa,
da ginn déi an de Kontext mat Droge gesat.

Dat däerf net sinn. D’Medië sinn een enorm
wichtege Partner vun der Integratiouns-
politik an d’Couverture médiatique vu
groussen Evénementer, déi auslännesch
Organisatiounen organiséieren, ass eng
gutt Saach an dësem Sënn. Ech kann do
nëmmen eise Medien hei zu Lëtzebuerg
félicitéieren, well si maachen déi Aarbecht
ganz gutt. Wichteg wär et vläicht och nach,
dass méi Leit mat Immigratiounshanner-
grond an de Mediëberuffer eng Plaz géife
fannen.

Här President, Dir Dammen an Dir Hären,
ech sot virdrun, dass Integratioun net eleng
duerch e Gesetz gemaach ka ginn. Et ass
awer wichteg, e Kader ze schafen. Ech be-
daueren allerdéngs, dass mer beim Vote net
och schonn déi verschidde Règlements
grand-ducaux derbäi hunn, wou jo Ver-
schiddenes nach méi am Detail geregelt
gëtt. Och wär et interessant gewiescht, eng
Aart Ébauche vun esou engem Contrat
d’accueil et d’intégration ze gesinn.

Ech weess, dass am Gesetz steet, dass den
OLAI esou ee soll ausschaffen. Mir
kreéieren elo eréischt den OLAI, mä et hätt
een eis awer scho kënnen e Genre Ébauche
vun esou engem Kontrakt presentéieren.
Duerfir wier ech frou, wann déi Dokumenter
ausgeschafft ginn, dass mer an der
Chamberskommissioun informéiert ginn an
dass déi Praxis vum deem Dialog, deen Der
mat der Zivilgesellschaft a mat de Leit um
Terrain beim Avant-projet de loi hat, och elo
an deenen nächste Schrëtt, déi mer ënner-
huelen, gemaach gëtt.

Dëse Projet de loi ass och vu 45 Artikelen
ursprünglech op 33 Artikele gestutzt ginn.
Dat war de Wonsch vum Statsrot. Mir hunn
also all déi Artikelen erausgeholl, déi keen
normative Charakter haten, esou wéi de
Statsrot dat wollt, an hunn him also
Rechnung gedroen.

Ech fannen et och gutt, dass an deem Projet
hei déi Notioun vun „Accueil“ ervirgestrach
gëtt, well den Accueil ass eng wichteg
Saach. Deen Office luxembourgeois
d’accueil et d’intégration - dat kann ech mer
och virstellen - ass eng Stell, eng Plaz, e
Genre Guichet unique, wou een, deen
Nouveau arrivant ass, kann higoen an all
Informatioune kréien. Esou wéi mer dat bei
där Visite vun der ASTI zu Metz op esou

enger Stell gesinn hunn, wou een an engem
Dag kann all Informatioune kréien, wou een
hei am Land wat fënnt a wéi ee sech hei
kann aliewen.

E Mënsch, deen, éischtens emol, en ein-
wandfräien Accueil vun den öffentleche
Stelle beim Stat kritt, an deen, zweetens,
d’Méiglechkeet kritt, eis Sproochen ze
léieren an och e bëssen iwwert d’Institu-
tiounen an d’Traditioune vun dësem Land ka
gewuer ginn, dee kritt och méi Loscht, an
dësem Land net nëmmen ze schaffen, mä
och um Liewe vun eisem Land deelze-
huelen, also an der Zivilgesellschaft matze-
maachen. Dofir ass dee Rôle vum OLAI
enorm wichteg.

Et ass och wichteg, dass mer deen Office
personell, raimlech a materiell gutt aus-
statten. Et ass och wichteg, dass an deem
Office Leit agestallt ginn, déi interkulturell
gutt forméiert sinn. Et wär och gutt, wann an
deem Office och Leit schaffe géifen, déi en
Immigratiounshannergrond hunn.

Dem OLAI ginn an dësem Gesetz siwen
Artikele gewidmet. Ech wollt just op ee
Punkt agoen an dee Rôle vum OLAI
uschwätzen, wat d’Lutte géint d’Diskrimi-
natiounen ugeet. Am ursprüngleche Regie-
rungstext hate mer den Artikel 27, dee méi
intensiv a méi laang op dee Rôle agaangen
ass. Do huet de Statsrot eis jo gesot, d’Lutte
géint d’Diskriminatioune wär exklusiv eng
Saach vum Centre pour l’égalité de trai-
tement an de Ministère an den OLAI solle
sech do net amëschen.

Mir hunn dat dunn och geännert. Dunn hu
mer awer erëm duerch en Amendement déi
Notioun vun der Lutte géint d’Diskrimi-
natioune mat agebaut. Am Artikel 3 hu mer
dat reintegréiert an engem kuerzen hallwe
Saz. Dat ass och eng gutt Saach. Dat bedeit
awer, dass den OLAI an all déi Stellen um
Ministère, déi fir Integratioun zoustänneg
sinn, an och de Comité interministériel
mussen de Centre pour l’égalité concer-
téieren. Dat soll och vice versa geschéien.

Ech sinn der Meenung, dass de Ministère
an den OLAI solle Sensibiliséierungs-
campagnë kënne maache géint d’Diskrimi-
natioun an op deem Gebitt solle schaffen.
Dem OLAI säi Succès gëtt herno am Fong
nëmmen doru gemooss, wéi gutt an intensiv
e mat de Gemengen a mat der Zivilgesell-
schaft zesummeschafft.

D’Madame Rapportrice huet och schonn
den Artikel 4 ugeschwat, de Rôle vum
Office, wat och d’Structures d’hébergement
fir Auslänner ugeet. Dat ass eng wichteg
Saach. Ech hunn d’Ministesch oft hei-
bannen an op anere Plazen héiere soen,
dass se no Gemengen, déi esou Strukture
bauen, sicht. Ech wollt do deene ville
Buergermeeschteren, Schäffen a Gemen-
geréit, déi hei sëtzen, soen, dass mer am
Kapitel iwwert d’Aides financières den Ar-
tikel 16 hunn, wou drasteet, dass de Stat bis
zu 100% participéiert bei de Baukäschte
vun deenen Infrastrukturen an och beim
éischten Equipement fir déi Infrastrukturen.

D’Artikele 6 a 7 gesinn de Plan national
pluriannuel d’intégration et de lutte contre
les discriminations vir. Dat ass eng gutt
Saach. Den OLAI soll deen a Kollaboratioun
mat deem Comité interministériel aus-
schaffen. E soll dobäi d’ONGe concer-
téieren; all déi aner Stellen, déi wichteg
sinn.

Ech wollt vläicht eng Remarque maachen.
Ech hunn a villen Avisë gelies, dass de
Comité interministériel bis elo net ëmmer zu
100% gutt fonctionnéiert huet. Ech hoffen,
dass dat mat deem neie Gesetz elo ver-
bessert gëtt.

Ech wollt soen, dass dee Fënnefjoresplang
elo gutt fält, well mer um Enn vun enger
Legislatur sinn, dass deen och ëmmer soll
parallell lafe mat enger Legislaturperiod,
well um Enn muss jo e Rapport gemaach
ginn, no fënnef Joer. Et ass e gudde Wee,
wéi hei d’Chamber an och anerer kënnen
d’Aarbecht evaluéieren, déi a fënnef Joer
Integratiounspolitik gemaach ginn ass.

De Contrat d’accueil et d’intégration ass
och eng gutt Saach, well e fräiwëlleg ass,
an zwar net nëmme fir EU-Auslänner, mä
och fir Leit aus Drëttstaten. Dat ass net an
alle Länner esou. Ech fannen et ganz gutt,
dass mer dat op fräiwëlleger Basis gelooss
hunn. Ech fannen et och gutt, dass mer en
op zwee Joer begrenzt hunn. A wéi gesot,
wann Der deen ausgeschafft hutt, dis-
kutéiert dee mat eis duerch an der Kom-
missioun.

D’Kapitel 4 gëtt sech mat den institutionelle
Strukturen of. Dozou ganz kuerz e puer
Remarquen. De Conseil national pour
étrangers ass ugeschwat ginn. Dee gëtt
reforméiert. Interessant ass awer ze liesen
am Avis vum jëtzege Conseil national des
étrangers, dass si et bedaueren, dass
d’Paritéit net méi bestoe bleift, dass déi

ofgeschaaft gëtt. Well si fäerten, si hätten
herno nëmmen nach en Dialog mat sech
selwer.

Am Gesetz ass jo awer virgesinn, dass
d’ONGen, d’Gewerkschaften an d’Patronat
Vertrieder hunn. Ech wëll dësen Organi-
satiounen net ze no trieden, mä et wär
vläicht interessant, wa si dann och e puer
Lëtzebuerger géife schécken. Da kéint een
där Angscht, déi de Conseil national a
sengem Avis ausgedréckt huet, e bësse
Rechnung droen, da wär den Dialog vläicht
och besser.

Wat schued ass, ass, dass am Gesetz steet,
dass den CNE nëmmen dräimol am Joer
muss zesummekommen. Ech hätt mer do e
bësse méi eng héich Zuel virgestallt. Ech
fannen awer ganz gutt, dass dee Conseil
och ka Kommissioune bilden, wou Leit dra
sinn, déi net am Conseil national sinn. Dat
beweist, dass dee Conseil sech och kann
opmaachen, an dat ass eng gutt Saach. Dir
kritt, Madame Minister, laut Gesetz eemol
am Joer e Rapport vum CNE, an ech wär
frou, wann Dir eis deen da géift an d’Kom-
missioun weiderschécken, well dat ass och
interessant fir eis Deputéierten, déi sech fir
dës Themen interesséieren.

D’Commissions consultatives d’intégration,
déi fréier Auslännerkommissiounen, ginn an
engem Artikel leider nëmme ganz kuerz
erwähnt. Och hei feelt de Règlement grand-
ducal. Och bei deem ass et wichteg, dass
Der deen zesumme mam Syvicol aus-
schwätzt. Den Numm ass elo nei. Nei ass
och, dass an all Gemeng esou eng
Kommissioun muss sinn, an et ass elo un de
Gemengen, eppes aus deene Kommis-
siounen ze maachen, ze kucken, wéi se se
méi demokratesch zesummestellen an och
méi étofféiere kënnen. Ech fannen, dass all
déi grouss Gemengen - dat steet net am
Gesetz, mä et kann ee jo méi maachen, wéi
am Gesetz steet - sech en Délégué à l’inté-
gration sollte ginn.

Mir hunn dat bei der leschter Visite mat der
ASTI zu Gand gesinn, eng Stad vun
250.000 Leit mat 15% Auslänner, déi e
Service d’accueil et d’intégration vu 40 Leit
huet, wou se vill mat Traducteurs/Interprètes
sociaux schaffen, wou se an d’Schoule
ginn, den Elteren hëllefen, wa se mam Léier-
personal schwätze mussen an d’Sprooch
net kënnen, an och an de Spideeler. Si hunn
an hire Biergerzentren en „Point contact
intégration“ fir Nouveaux arrivants, et gëtt
interkulturell Educatioun gemaach mat
Beamte vun der Gemeng, mat de Polizisten.
All dat ass ganz gutt. D’Gemengen hunn
also eng wichteg Roll ze spillen, et steet
hinnen all Méiglechkeet offen, an et si jo och
finanziell Avantagë virgesinn, well si kënne
vum Ministère Sue kréien.

Als Konklusioun wëll ech soen, dass et gutt
ass, dass dëst Gesetz sech an eng Politik
vun der Regierung areit, fir de sozialen
Zesummenhalt an eisem Land ze garan-
téieren. Dëst Gesetz gëtt natierlech
nëmmen esou gutt, wéi d’Zesummen-
aarbecht vun all den Acteuren herno um
Terrain ass. Mir mussen dee Kader, deen
dëst Gesetz schaaft, mat Liewe fëllen. Inte-
gratioun geschitt net um Pabeier, et ass déi
praktesch Ëmsetzung, déi zielt. Mat vill
Asaz, guddem Wëllen, gudden Iddien a vill
staarkem Duerchsetzungsverméige sinn
ech iwwerzeegt, dass mir all zesummen hei
zu Lëtzebuerg - mir Lëtzebuerger als
Société d’accueil an déi ronn 200.000
Netlëtzebuerger, déi hei mat eis liewen -
weiderhin net nëmme friddlech nieftenee
liewen, mä och nach besser zesumme-
liewen.

Mir hunn dat bis elo gutt gemaach, a mat
dësem Gesetz vun haut an deenen anere
Gesetzer, déi ech ugeschwat hunn, prepa-
réiere mer eis also op e Lëtzebuerg an en
Europa, wou an Zukunft méi Leit aus Drëtt-
state liewe wäerten. Am Numm vun der
LSAP-Fraktioun wëll ech eisen Accord zu
dësem Projet de loi ginn.

Ech wollt mat engem Zitat aus eisem Posi-
tiounspabeier ofschléissen, dat mer be-
sonnesch gutt gefall huet, an dat vun
engem Schwäizer Auteur namens Windisch
ass, dee seet: «L’intégration n’implique ni
tolérance aveugle de la part des indigènes
ni une soumission totale des migrants. Ce
que l’on demande, c’est un esprit d’accueil
de la part des uns et une volonté d’adap-
tation de la part des autres. Il y a donc
partage des responsabilités entre les
étrangers et la communauté qui accueille».
Fin de citation.

Ech soen Iech Merci fir d’Nolauschteren.

❱❱❱ Plusieurs voix.- Très bien!

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här Angel.
Den Tour ass elo um honorabelen Här Braz
fir déi gréng Fraktioun.9944 www.chd. lu
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❱❱❱ M. Félix Braz (DÉI GRÉNG).- Merci,
Här President. Ech wëll am Numm vun där
grénger Fraktioun fir d’éischt der Rap-
portrice, der Madame Frank, Merci soe fir
hire Rapport an och fir d’Aarbecht an der
Kommissioun, déi bei dësem Projet relativ
séier konnt iwwert d’Bühn goen an ofge-
schloss ginn.

Dëst Gesetz soll d’Gesetz vum 27. Juli 1993
reforméieren, eist éischt Integratiouns-
gesetz. Mir hunn allerdéngs net immens vill
gemaach am Kader vun dësem Gesetz. Et
hätt ee sech jo awer d’Fro misse stellen, wéi
dat Gesetz, wat mer bis elo haten, fonc-
tionnéiert huet. Wat si seng Stäerkten? Wat
si virun allem seng Resultater gewiescht?
Wou hu mer Ziler erreecht? Hate mer iwwer-
haapt Ziler benannt? Ech fäerte ganz, d’Änt-
wert ass neen, et ware keng Ziler benannt
ginn an deem éischten Integratiounsgesetz.
Mir kënnen dofir och net préiwen, ob mer
déi Ziler erreecht hunn oder net erreecht
hunn.

Wat mer awer kënne soen, dat ass, dass
mer e puer Saache feststellen. Mir stelle
fest, dass zu Lëtzebuerg d’Cohésion
sociale, d’Zesummeliewe vun all de Leit, déi
zu Lëtzebuerg liewen, sécher net nëmme
schlecht ass. Mir hunn och hei zu Lëtze-
buerg an de leschte Jore villes richteg
gemaach an der Aart a Weis wéi probéiert
gëtt hei zesummenzeliewen. Aner euro-
päesch Länner kucken oft op Lëtzebuerg,
wat awer méi mat där Zuel vun Netlëtze-
buerger ze dinn huet, déi hei zu Lëtzebuerg
liewen. Si kucken awer och op eis, well mer,
mengen ech, soe kënnen, dass mer net
alles falsch gemaach hunn an de leschte
Joren. Dat soll een och heiansdo ënner-
sträichen an och heiansdo widderhuelen,
bei allem, wat een och dernieft ze bemän-
gelen huet, wat mer vläicht manner gutt
gemaach hunn.

De Bilan vun deem Gesetz, wat mer bis elo
haten, ass menger Meenung no e ganz ge-
rénge Bilan. E ganz gerénge Bilan, well Fakt
ass, dass mer zu Lëtzebuerg nach ëmmer
méi en Nieftenee vun de Leit wéi e Matenee
vun de Leit hunn. Mir hunn eng Beruffswelt,
déi fir sech fonctionnéiert, mat Leit, déi hei
wunnen, mat Leit, déi hei iwwert d’Grenz
kommen. A mir hunn, nieft der Beruffswelt,
mat Sécherheet keng grouss Vermëschung
vun de verschiddene Leit, déi hei wunnen.
Och an de Schoule fënnt déi Vermëschung
net an deem Mooss statt.

En zweete Constat, deen ee maache muss,
ass, dass och zu Lëtzebuerg d’Schoul
selwer net onbedéngt villes dozou bäidréit,
dass een en anert, e bessert Zesumme-
liewen hätt. D’Opstiegschancen duerch
Bildung sinn zu Lëtzebuerg net schrecklech
grouss. Dat ass ee vun den Enseignementer
vun der PISA-Etüd, déi gewisen huet, dass
de Lëtzebuerger Primärschoulsystem an
och de Secondärsystem e relativ staarken
Determinismus weiderféiert, dass also do,
wou een hierkënnt, a méi oder wéineger bal
all de Fäll, och do ass, wou een herno lant.
Dat geet hei zu Lëtzebuerg net besser wéi
dat, wat ech elo beschriwwen hunn.

Et ass mat Sécherheet kee Bilan, mat deem
ee kéint zefridde sinn. Dofir menge mer,
dass et bei dësem Gesetz gutt gewiescht
wär, wa mer vläicht elo scho probéiert
hätten, Ziler ze benennen, wann ee sech
wierklech Ziler ginn hätt, déi een, am
Beräich vun der Integratioun, wëllt er-
reechen, a sech dann och e Programm gëtt,
wéi een dat Zil kann ustriewen.

Wat nenne mer Integratioun? Wat nenne
mer eng gelongen Integratioun? Wat
heescht dat? Déi Diskussioun hu mer net
gefouert, well och dëst Gesetz am Fong jo
nëmmen e Kader duerstellt. Et ass e Kader-
gesetz, et ass eng Rumm. Un där Rumm
ass net vill auszesetzen. Déi Saachen, déi
do drastinn, si fir eis Begrëffer alleguerte
richteg. Dat si vernünfteg Saachen, déi
drastinn.

Villes, dat Allermeescht, steet awer net an
deem Gesetz. D’Partitur muss nach
geschriwwe ginn. Mir hunn elo beschtefalls
d’Nouteblieder kritt; d’Musek, déi feelt. Dat
ass d’Aufgab, déi mer an den nächste Jore
musse maachen.

Mir hoffen, dass mer awer dann - wa mer
dëst Gesetz ëmsetzen an déi eenzel Ins-
trumenter, déi mer eis nach musse ginn, och
kréien - an deem Kontext eng Diskussioun
doriwwer féieren, wat eng gelongen Inte-
gratioun ass a wéi een Zesummeliewe mer
da gäre fir Lëtzebuerg hätten, an dass mer
eis dann och Ziler benennen, déi mer wëllen
ustriewe mat deenen Instrumenter, mat
dësem Gesetz, a wou mer eis dann och all
Joer kënnen d’Fro stellen, ob mer eis deem
Zil méi no beweegt hunn, an ob de Rhyth-
mus stëmmt, mat deem mer eis deem Zil
méi no bewegen, wëssend, dass en Inte-
gratiounsgesetz natierlech net eleng all
d’Froe beäntwerte kann, déi et an där doter

Matière gëtt. Do gëtt et ganz anerer -
d’Schoul hunn ech scho genannt, awer och
nach anerer, och d’Aarbechtswelt -, déi hei
e phenomeenale Rôle ze spillen hunn, dee
mindestens esou grouss ass, wéi dee vun
engem Integratiounsgesetz.

(M. Jos Scheuer prend la Présidence)

Wann hei am Land iwwer Auslänner ge-
schwat gëtt, gëtt oft eng Zuel genannt. Och
an eisem Rapport zu dësem Projet vun haut
gëtt vun deenen iwwer 42% Leit geschwat,
déi zu Lëtzebuerg wunnen, déi kee Lëtze-
buerger Pass hunn. Et gëtt och drop ver-
wisen, dass am Joer 2020, 2030, op deem
Horizont, aller Viraussiicht no am Land déi
Situatioun wäert sinn, déi haut schonn a
ganz ville Gemengen d’Realitéit ass, näm-
lech dass eng Majoritéit vun de Leit kee
Lëtzebuerger Pass hunn.

Mir hätte léiwer, et géif vill méi oft och pro-
béiert ginn erauszefannen, wéi laang dass
déi Leit, déi hei zu Lëtzebuerg liewen,
schonn hei liewen. Wéivill sinn der dovunner
hei gebuer? Wann een dat Bild do esou
zeechent, gëtt dat en anert Bild, wéi wann
ee vun 42% Auslänner schwätzt, well déi,
déi mer an de Statistiken opgrond vun hirem
Pass als Auslänner féieren, sinn immens oft
Leit, déi hei op d’Welt komm sinn, déi nach
ni eppes anescht ware wéi Lëtzebuerger,
well se nach ëmmer hei gelieft hunn, déi
Territoriallëtzebuerger sinn, wa se och nach
de Pass vun hiren Elteren hunn.

Duerfir ass et och wichteg, dass ee sech
d’Fro stellt: Wat ass dann dat Zesumme-
liewen? Wat wier dann déi Integratioun? Ech
hu gären héieren, wat d’Madame Frank
virdru gesot huet iwwer Integratioun, wat dat
alles net sollt sinn. Et ass och eis Meenung,
dass een net soll an déi Traversen do ver-
falen.

Mir sinn der Meenung, dass Integratioun net
soll Assimilatioun sinn. Integratioun ass
keng Gläichmaacherei; vu kengem. Et ka
keng Gläichmaacherei sinn. Dat ass net de
Sënn vun der Integratioun. An et ass och
gutt, dass mer an dësem Gesetz éischter
op de Wee gi vun engem Recht op Inte-
gratioun, an eis net op de Wee maache vun
enger Flicht oder engem Zwang zur Inte-
gratioun.

Et bleift, dass all déi Leit, déi hei liewen,
schlussendlech selwer eleng a fräi be-
stëmmen, wéi se hei wëlle liewen. Si musse
sech alleguerten, déi hei liewen, un d’Ge-
setzer halen. Doriwwer eraus ass jiddferee
fir sech selwer responsabel, wéi hie säi
Liewe wëllt gestalten a wéi hie säi Gléck
wëllt fannen.

Duerfir ass d’Approche, éischter vun engem
Recht op Integratioun am Gesetz ausze-
goen, eiser Meenung no déi richteg Debatt.
Mir brauchen och dofir net wéi an anere
Länner - wéi an Däitschland - esou Diskus-
siounen iwwer eng Leitkultur, déi ee misst a)
definéieren, b) aféieren an c) deenen anere
Leit och nach imposéieren. Mir brauche
keng Debatt iwwer rout Léiwen an iwwer
Fändelen.

(Interruption)

Mir brauchen och keng Sproochendebatt,
wa se nëmmen zum Zil huet, d’Leit
auserneenzedreiwen, an net zum Zil huet,
d’Leit mëttels der Sprooch beieneen-
zeféieren.

❱❱❱ Une voix.- Très bien!

❱❱❱ M. Félix Braz (DÉI GRÉNG).- Mir
brauche Cohésion sociale zu Lëtzebuerg.
Mir brauche Gemeinsamkeeten. Lëtze-
buerg an all déi Leit, déi hei wunnen, an och
all déi Leit, déi hei schaffen, sinn eng
Schicksalsgemeinschaft. Déi Schicksals-
gemeinschaft muss belaaschtbar sinn, och
a schwéieren Zäiten. An dass Lëtzebuerg
och ka schwéier a méi schwéier Zäiten
erliewen, maache mir jo grad mat.

Elo geet et eis och an deene schwéieren
Zäite manner schwéier, wéi villen anere
ronderëm eis. Mä trotzdeem ass eng Ge-
sellschaft a schwéieren Zäiten oft manner
belaaschtbar wéi a gudden Zäiten. Et ass a
gudden Zäiten, wou een d’Geleeënheeten,
och d’Moyenen an d’Méiglechkeeten huet,
a rouege Gewässer dat Gefill vun der
Zesummegehéieregkeet ze definéieren an
ze stäerken.

Mir mengen, dass mer dat an de leschte Jore
beileiwen net genuch gemaach hunn. Déi
Kris, déi mer och elo zu Lëtzebuerg an an
der Welt hunn, soll eis och op dëse Froen hei
Ulass ginn, eis Gedanken ze maachen, wéi
mer elo a kuerzer Zäit méi maachen, wéi mer
an der Vergaangenheet gemaach hunn, fir
wierklech als Gesellschaft esou vill Zesum-
menhalt ze hunn, dass mer belaaschtbar
ginn, wa mer et net haut scho sinn.

Muer si Wahlen hei zu Lëtzebuerg fir d’Sala-
riatskummer. Do si ronn 400.000 Leit op-

geruff, fir wielen ze goen. An et wäerten
och, wéi bei deene Kéiere virdrun, viraus-
siichtlech plus/minus een Drëttel vun de Leit
vun hirem Recht Gebrauch maachen.

An der Aarbechtswelt hu mer vill Inte-
gratioun. D’Aarbechtswelt mécht der poli-
tescher Welt villes vir. Mir sinn am poli-
teschen Zesummeliewen zu Lëtzebuerg
wäit manner gutt wéi am Zesummeliewen an
der Aarbechtswelt. D’Gewerkschaften
hunn, wat dat betrëfft, den Institutiounen an
de Parteien an de leschte Joren a Jor-
zéngten e puer Lektiounen erdeelt.

Déi hunn eng Partie Saache besser ge-
maach, well déi méi fréi verstanen hunn an
dat och virliewen, dass Solidaritéit, Ze-
summegehéieregkeet an engem Betrib en
héije Wäert duerstellt. E Wäert, dee se
fleegen. E Wäert, dee se zesumme verdee-
degen. Dat erkläert och, firwat dass mer déi
Suerg vun der Integratioun do schonn op
engem immens gudden Niveau hunn. Et
gëtt wuel sozial Ënnerscheeder, bien
entendu, mä d’Aarbechtswelt, d’Welt vun de
Sozialwahlen, vun de Wahle fir d’Salariats-
kummer, déi mécht de Regierungen, Insti-
tutiounen a Parteien, menge mer, méi wéi
eppes vir.

Wa muer 400.000 Leit hei zu Lëtzebuerg op-
geruff sinn, fir wielen ze goen, da sinn dat
der méi wéi jee virdru bei iergendenger
Wahl. Da sinn dat der e puermol méi wéi bei
Chamberswahlen. Dat, wat muer bei de
Salariatswahlen an enger Kéier bei d’Urn
geruff gëtt - ob et da bei d’Urn kënnt oder
net, dat ass jiddferengem fräigestallt -, ass
esou vill wéi hei an dräi Parlamentswahle
bei d’Urn geruff gëtt. Dat ass net näischt.
Dat ass eppes. Un deem Beispill kënne mer
eis och fir eng Partie Saachen inspiréieren.

Mir ënnerstëtzen och dëst Kadergesetz mat
sengen Dispositioune gären, well et och e
Gesetz ass, wat d’Integratioun als e Pro-
cessus à double sens definéiert, an net als
eng Einbahn. E Processus à double sens,
an e Gesetz awer och, wat eng Partie
Neierunge kennt.

Et gëtt d’Iddi vun engem Contrat d’accueil
et d’intégration agefouert. Dat soll fakultativ
bleiwen, aus enger Rei vu gudde Grënn. Et
soll net méi laang wéi zwee Joer daueren;
dat fanne mer och gutt. Et soll een - an dofir
hu mir als gréng Fraktioun, dass ech mech
erënnere kann, ëmmer plädéiert - d’Leit no
Méiglechkeet soubal se an d’Land kommen
an déi dote Gespréicher eranhuelen, an net
waarden, wéi am Kader vum Nationalitéite-
gesetz, wa se schonn eng ganz Partie Joren
hei sinn, fir dann iwwer Examen ze soen: Du
pass, du pass net. Dat mécht net vill Sënn.
Do si mer exklusiv an do baue mer Barrièren
op. Dat hu mer oft genuch hei ënnerstrach.

Dat ass fir eis dee richtege Wee. Soubal
d’Leit an d’Land erakommen, ze probéieren
dat, wat mir ënner Zesummeliewe verstinn,
mat deene Leit ze deelen an an engem
Processus à double sens op e Stéck
gemeinsame Wee ze goen.

Et sinn och géigesäiteg Engagementer an
deem Vertrag: Rechter souwéi Flichten, fir
se alle béid. Och de Stat geet hei net
nëmmen Exigenze virdroen, mä e geet
selwer och Engagementer an. Dat ass fir eis
dee richtege Wee.

Duerfir soe mer och Jo zu där Iddi vun
engem Vertrag, well e Vertrag och ëmmer
d’Notioun vu Gläichberechtegte beinhalt. All
Vertrag, deen ofgeschloss gëtt, ass
nëmmen da valabel, wann déi Leit, déi sech
op dee Kontrakt gëeenegt hunn, och fräi
hire Wëllen artikuléiert hunn am Kader vun
deem Vertrag. Dat ass am Droit civil de Fall.

Duerfir ënnerstëtze mer hei déi Iddi vum
Vertrag, well een domadder och artikuléiert,
dass d’Lëtzebuerger Gesellschaft, d’So-
ciété d’accueil, net eppes wëllt imposéieren
oder net vun uewen erof kuckt, mä well se
domadder och zum Ausdrock bréngt, datt
se seet: Jo, mir gehéieren zesummen. Mir
maachen elo e Stéck Wee zesummen, a mir
probéieren och dofir eis op Aenhéicht ze
begéinen als gläichberechtegt Partner, déi
gemeinsam Engagementer wëllen agoen.

Dat ass fir eis vun der Grondphilosophie
hier eppes, wat mer absolut kënnen ënner-
stëtzen. Do gehéiere Stéchwierder derbäi
wéi Formation linguistique, déi mer da
wierklech ab der Grenz an ab der Entrée
endlech praktizéieren; woufir mir Gréng och
scho laang plädéiert hunn a wat mer aus-
drécklech bedaueren, dass mer dat net
éischter gemaach hunn. Dat géif eis haut vill
Diskussiounen, vill objektiven Ierger op
béide Säite kënnen erspueren. Dat hu mer
awer net; dat musse mer elo besser
maachen. Dat hei ass eiser Meenung no en
Ufank, fir op deen dote Wee ze goen.

D’„Kommissariat“, deen Numm, dee laang
villen, ville Leit um Mo louch, gëtt elo ersat
duerch en „Office“. Dat ass gutt esou. Dat
ass net alles. Et ass net dat, wat et ënnert

dem Stréch ausmécht, mä et ass awer gutt
gemaach, dass mer dat elo net méi „Kom-
missariat“ nennen a kee Kommissär méi
hunn, well dat suggéréiert ganz villes.
Vläicht ass et och net Zoufall, dass viru
laange Joren esou en Numm op d’Tapéit
komm ass. Dat huet bestëmmt och seng
Ursaachen, déi mer haut awer iwwer Bord
geheien. Dat ass och gutt esou.

Et ass och um OLAI, fir an Zukunft déi
Contrat-typen auszeschaffen. Et muss och
dee Plan d’action national pluriannuel
gemaach ginn. Et ass do, wou dann eiser
Meenung no och d’Musek bei dësem
Gesetz wäert gemaach ginn. Haut stëmme
mer de Kader. Mir hu kee Problem, fir dee
matzedroen. D’Substanz entsteet awer an
deene Contrats-types an am Plan d’action
national pluriannuel.

Doriwwer eraus wäert dëst Gesetz och nach
e puer Reforme bréngen, déi mer am
Prinzip och ënnerstëtzen. Déi Reforme
betreffen den CNE. Do ginn eng Partie
Saachen aus der Welt geschaf, déi mer
ëmmer bemängelt hunn, wou mer ëmmer
geäntwert kritt hunn, dat wär gutt esou wéi
et wier. Haut gi mer jo zou, dass dat net gutt
war wéi et war, dass mer méi en équili-
bréierten Esprit an den CNE mussen
erakréien, an net déi Saach vun der Majo-
ritéit, dass déi ëmmer déiselwecht muss
sinn, an net dass ëmmer deeselwechten de
President muss stellen. Dass mer all déi
Saachen do hanner eis loossen, dat si po-
sitiv Saachen.

Positiv fanne mer och, dass déi consultativ
Gemengekommissioune fir Auslänner elo
generaliséiert solle ginn, an net méi just an
deene Gemengen, déi de Seuil vun Aus-
länner bis elo erreecht hunn. Dat soll elo
eng Normalitéit gi fir all d’Gemengen, egal
wéivill auslännesch Präsenz een op sengem
Territoire huet. Dat ënnerstëtze mer och.
Och dass déi Kommissioun en aneren
Numm kritt, ass fir eis vläicht nëmme
Maquillage, awer dann e Maquillage, dee
gutt gemaach ass. Dat ënnerstëtze mer op
jidde Fall.

Net genuch geregelt ass eis am Moment,
wat de Rôle vun de Gemenge soll sinn. Do
ass sech och nach villes afalen ze loossen
a frësch ze definéieren am Kader vun deem
Plan d’action, wou mer och gäre vun der
Madame Ministesch beäntwert hätten, wéi
si sech virstellt vun den Délaien hier, wéini
dass dee soll op den Dësch kommen.

An eng lescht Remarque - an dann halen
ech op, Här President -, fir awer nach eng
Kéier ze ënnersträichen, dass mer be-
daueren, dass mer eis an dëser Mandats-
period esou ugeluecht hunn, wéi mer eis
eben ugeluecht hunn op all deene Projeten,
déi am breede Sënn vum Wuert d’Migrante
betreffen.

Mir hunn net, wéi den Här Angel gesot huet,
plädéiert, dass alles an engem Gesetz soll
gemaach ginn. Dat ass net de Punkt. Dat hu
mir ni plädéiert. Et muss net ee Contenant
sinn. Wat mer gäre gehat hätten, dat ass,
dass de Contenu vun all deene Gesetzer -
d’Immigratiouns- an d’Libre-Circulatiouns-
Gesetz, d’Gesetz iwwert de Congé linguis-
tique, d’Gesetz iwwert d’Nationalitéit, dëst
Gesetz iwwert d’Integratioun -, dass vun
deenen de Contenu also aus engem Worf
diskutéiert gi wier.

A mir hätten eis souguer gewënscht, dass
d’Integratiounsgesetz dat éischt gewiescht
wier an dëser Diskussioun. Dat ass awer
eréischt am Laf vun 2007 déposéiert ginn.
Dat hei hätt eiser Meenung no missen dat
éischt Gesetz sinn, wat op den Teppech
kënnt, mat méi Detail wéi nëmmen engem
Kader. Dat hätte mer eis gewënscht, an
dass am Opbauen op dëst Gesetz an op
déi Integratiounsambitiounen, déi mer
doranner ausgedréckt hätten, dann déi aner
och geschriwwe gi wieren, esou dass se déi
Ziler vum Integratiounsgesetz ënnerstëtzt
hätten.

Dat ass de Wee, dee mir gäre gehat hätten.
Mir hunn eis leider just ëmgedréint uge-
luecht. Dat ass awer elo geschitt. Domat
musse mer liewen. Ech wollt déi Remarque
awer nach eng Kéier maachen, well mer
wierklech mengen, dass mer eis hei vun der
Aart a Weis hier net optimal ugeluecht hunn.

Dat gesot, Här President, bréngen ech nach
eng Kéier d’Zoustëmmung vun der grénger
Fraktioun zu dësem Kadergesetz a
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wënschen dem Gesetz vill Succès an och,
dass déi Instrumenter, déi mer nach wäerte
schafen, därer ginn, déi dem Land déngen,
an net därer ginn, déi, ouni iergendeng
Wierkung gehat ze hunn, a 15 Joer nees
musse reforméiert ginn.

❱❱❱ Plusieurs voix.- Très bien!

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här Braz.
Nächste Riedner ass den Här Henckes. Här
Henckes, Dir hutt d’Wuert.

❱❱❱ M. Jacques-Yves Henckes (ADR).-
Här President, Dir Dammen an Dir Hären,
d’Auslänner sinn eng Beräicherung fir
Lëtzebuerg - kulturell an ekonomesch. Si
hëllefen ons alleguerten, fir dee schwierege
Wee, dee mer zu Lëtzebuerg musse goen,
fir ons weiderzeentwéckelen, fir als Land ze
bestoen, fir Succèsen dobausse kënnen ze
verzeechnen.

Et muss ee soen, datt awer och déi Zuel vun
Auslänner, déi mer am Land hunn, konstant
klëmmt. Mir sinn elo op 42,6% vun Aus-
länner hei am Land ukomm. An der Stad
Lëtzebuerg sinn et souguer 62%, a fir ver-
schidde Quartieren iwwer 80% vun Net-
lëtzebuerger. Dat ass en Défi, deem ee
muss begéinen. Duerfir ware mer frou, datt
d’Immigratiounsgesetz e puer nei Limiten a
Konditioune festgehalen huet. Mir waren
och frou, datt mer am Nationalitéitegesetz
konnte feststellen, datt eng vun onse
Fuerderungen zréckbehale ginn ass, dat
ass, datt endlech d’Connaissancë vum
Lëtzebuergesche géifen am Gesetz fest-
gehale ginn.

Mä et muss een awer och soen, datt zënter
1993, wou dat éischt Gesetz iwwert d’Inte-
gratioun gestëmmt ginn ass, déi successiv
Regierungen a Matière vun Immigratioun
Gottes Waasser iwwer Gottes Land lafe
gelooss hunn. Dat gesäit ee schonn un dem
Fait, datt am Rapport selwer eng zimlech
schaarf Kritik un dem Commissariat aux
étrangers festgehalen ass, wou drasteet:
«...il n’est pas toujours facile d’entrevoir la
réelle fonction de cet organisme...» Do-
madder seet also schonn d’Kommissioun,
datt do an deem Kommissariat net allze vill
Bewegung war.

Dat Zweet, wat ee muss festhalen, dat ass,
datt mer elo endlech op de Wee wëlle goe
vun engem nationalen Aktiounsplang
hisiichtlech vun der Integratioun. An ech
mengen, dat hätt och kënne geschéien,
ouni datt mer hätte misse waarden, bis datt
dëst Gesetz gestëmmt ginn ass. Hei ass
also vun dëser Regierung an och vun deene
viregte Regierunge rose wéineg op deem
Gebitt gemaach ginn. Déi ganz Politik ass
einfach esou higelaf gelooss ginn.

Mir sinn der Meenung, datt déi ganz Inte-
gratioun natierlech net iwwer esou e Gesetz,
wéi mer et hei virleien hunn, ka realiséiert
ginn, mä datt et och an haaptsächlech
iwwert de Wee vun der Schoul muss goen,
wou d’auslännesch Kanner mussen inte-
gréiert ginn, wou mer hinne mussen
hëllefen, fir datt sech hei hir schoulesch
Kompetenzen esou wäit wéi méiglech an
esou gutt wéi méiglech entfalen.

Dat bedeit, datt mer méi niddreg Klassen-
effektiver kréien, datt mer also an d’Schoul
investéieren, fir datt mer zesummen dee
Succès vun der Integratioun kënne ver-
zeechnen.

D’Integratioun geet och iwwert d’Veräiner,
déi e Rôle ze spillen hunn an der Integra-
tioun. Et geet iwwer aner Manifestatiounen,
wéi d’Fêtes de quartier oder de rue, wéi mer
se a verschiddene Stied an notamment an
der Stad Lëtzebuerg kennen, wou se spon-
tan vun de Bierger organiséiert ginn. Et geet
och iwwert de Wee vun der Sprooch, iwwert
d’Congé-linguistiquen an doduerjer, datt
mer eng wierklech Promotioun vun der
Lëtzebuerger Sprooch hei am Land
maachen, wat bis elo net de Fall ass.

En anere Problem, dee muss ugepaakt
ginn, ass dee vum Aarbechtsmaart, wou
mer gesinn, datt eng 1.600 Leit am
Chômage sinn, déi weder Lëtzebuergesch
nach Franséisch, Däitsch oder Englesch
kënnen an doduerjer ganz vill Schwiereg-
keeten hunn, fir an den Aarbechtsprozess
eranzekommen. Mir hunn dozou schonn
ons Propositiounen an der Vergaangenheet
virbruecht.

Well d’ADR net an der zoustänneger
Kommissioun vertrueden ass, wäert ech
mer erlaben, Madame Ministerin, fir e puer
Bemierkungen ze maachen an e puer Froen
ze stellen.

An deem Kontext muss ee festhalen, datt
mer fir d’éischt fir de Contrat d’accueil et
d’intégration, wéi mer en elo virgesinn hunn,
nach kee Règlement grand-ducal hunn,
wou mer wëssen, wat dann elo...

(Interruption)

...finalement an deem Text do soll dra sinn.
Well dat wier nawell relativ utile gewiescht,
well mer an anere Fäll kee Gesetz stëmmen,
ouni datt esou Règlements grand-ducaux,
déi bei d’Gesetz gehéieren, wéinstens à
titre de projet bäigesat ginn.

Et muss een hei festhalen, datt deen OLAI,
wéi een dat elo nennt, deen Office luxem-
bourgeois d’accueil et d’intégration séchert,
fir eng Formation linguistique an eng
Instruction civique an och d’sozial an d’eko-
nomesch Integratioun vun den auslän-
nesche Matbierger ze förderen. Do gesäit
een, datt do eng Obligatioun ass, déi awer
ganz kloer - esou schéngt et ze sinn -
dorobber higeet, fir d’Leit, déi sech hei
durablement wëllen installéieren, op de Wee
vun der lëtzebuergescher Nationalitéit ze
bréngen. Dat schéngt mer eeneger-
moossen de Wee ze sinn, well d’Formation
linguistique an d’Instruction civique zwee
Deeler si vum Nationalitéitegesetz. Dat
muss et zwar net sinn, mä et schéngt awer
ee vun den Objektiver ze sinn.

Mir begréissen, datt dat fakultativ ass, well
et kann ee jo keen obligéieren, fir dat ze
maachen. Den Auslänner muss au contraire
derfir suergen, datt hien hei ka mat eegene
Mëttele liewen, dat heescht, datt hien hei
eng Schaff huet.

Praktesch stellt sech awer eng Fro. Wien
hëlt d’Initiativ vum Kontakt? Ass dat den
OLAI - deen Office - oder ass dat den
Auslänner oder ass dat e Mix vun deenen
zwee? Geet dat iwwert d’Gemengen? Do
schéngt mer eng gewëssen Imprécisioun
elo am Text ze sinn. D’Regierung huet
vläicht do praktesch Mesurë virgesinn. Ech
wollt just nure soen, datt dat doten aus dem
Text esou en tant que tel net onbedéngt
ervirgeet.

Da gëtt geschwat vun enger Aide finan-
cière, vun enger Hëllef, déi d’Gemengen an
och d’Acteurs de la société civile kréien. Do
wollt ech froen, ob am Budget 2009 scho
spezifesch Mesurë virgesi sinn, spezifesch
Montantë festgeluecht gi sinn, fir de
Gemengen ze hëllefen a Konsequenz vun
deem neie Gesetz, wat jo och a sechs Méint
ongeféier soll a Kraaft trieden.

Da schéngt mer déi Definitioun vun „Acteurs
de la société civile“ relativ vag ze sinn. Dofir
wollt ech Iech froen, Madame Ministerin,
wien dorënner ze verstoen ass.

Ech verstinn, datt dat vläicht verschidden
Associatioune sinn, déi sech spezifesch ëm
d’Auslänner këmmeren, mä et kéinten och
d’Gewerkschaften an eventuell souguer
d’Parteie sinn, déi bereet sinn, fir Auslänner
- also Netlëtzebuerger - eranzehuelen an hir
Parteien oder Gewerkschaften. Duerfir wollt
ech also do och e puer Informatioune
kréien.

E leschte Punkt, dee mer och nach e
bëssen obskur schéngt, sinn déi Com-
missions consultatives d’intégration, déi déi
bestehend Auslännerkommissioune sollen
ersetzen. Wann ech den Text richteg
verstinn, ginn déi bestehend Auslänner-
kommissiounen ofgeschaf. D’Fro stellt sech,
well och hei kee Règlement grand-ducal
virläit, ob déi Kommissiounen, déi elo scho
bestinn, ënnert där Kompositioun kënne
weiderlafen ënnert deem neie Reglement an
ënnert deem neie Gesetz, oder ob do
mussen neier gewielt ginn.

Ob d’Missioun vun deenen Auslänner-
kommissiounen oder elo Commissions
d’intégration - wéi se genannt ginn - er-
weitert gëtt oder net, dat schéngt mer nach
e bëssen am Flou ze sinn, well ech et net
konnt am Text gesinn. Dofir Madame Mi-
nisterin, wollt ech Iech also froen, ob Der
wéilt esou gentille sinn, fir mir an och
deenen anere Membere vun der Chamber
an der Öffentlechkeet matzedeelen, wéi mer
dat Ganzt do solle praktesch ugoen.

(M. Lucien Weiler reprend la Présidence)

Dat gesot, ass et zesummefaassend awer e
richtege Geste an déi richteg Richtung. E
kënnt spéit. Et ass kloer, datt mer nach an
där ganzer Fro musse wachsam sinn, datt
mer déi néideg Schrëtt och nach an Zukunft
huelen an datt mer notamment och Akzenter
setze fir d’Verdeedegung vun der Lëtze-
buerger Sprooch.

Dat gesot, wëll ech awer och soen, datt d’ADR
wäert dësem Gesetzesprojet zoustëmmen.

❱❱❱ Plusieurs voix.- Très bien!

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här
Henckes. Zum Ofschloss vun der Debatt a
vun dësem Projet huet déi zoustänneg
Ministesch, d’Madame Marie-Josée
Jacobs, d’Wuert.

❱❱❱ Mme Marie-Josée Jacobs,
Ministre de la Famille et de l’Intégration.-
Merci, Här President. Dir Dammen an Dir
Hären, ech freeë mech selbstverständlech
ganz ausseruerdentlech, datt ech gesinn,
datt mer vu sämtleche Parteien an der
Chamber d’Zoustëmmung kréie fir dee
wichtege Projet, deen haut hei gestëmmt
gëtt. Ech géif wierklech der Rapportrice an
de Memberen aus der Kommissioun e
grousse Merci soe fir déi Aarbecht, déi se a
ville Sëtzunge gemaach hunn - a bekannter-
weis sinn ech jo heiansdo e bëssen onge-
dëlleg, da gëtt ëmmer e bëssen hannendru
gedriwwen -, datt mer dat awer elo fäerdeg
hunn, well ech och dervun iwwerzeegt sinn,
datt et e wichtegt Gesetz ass, wat mer haut
stëmmen.

Ech si manner mat deene Kolleeginnen a
Kolleegen d’accord, déi soen, et wier
besser gewiescht, mir hätten dat alles an
engem Gesetz gemaach. Ech si jo bekann-
terweis dës Kéier net fir d’éischt an enger
Regierung, mä ech mierken awer: Bei esou
schwieregen Dossiere wéi der Immigratioun
an der Integratioun fannen ech et besser,
wann déi op zwou Schëllere verdeelt sinn.

Do fannen ech et och besser, wann et op
zwou Parteie verdeelt ass. Et ass méi eng
grouss Solidaritéit do, wann een dat zu
zwee ka maachen, wéi wann een dat eleng
huet. Vun dohier fannen ech ewell, datt dat
gutt ass. Och well derbäikënnt, datt net
nëmmen d’Integratioun an och net d’Immi-
gratioun eleng zoustänneg ass.

Mir hunn ëmmer nach - an et ass hei drop
higewise ginn; besonnesch och vum Félix
Braz - iwwert d’Schoul Rieds. Wann ech och
nach eleng zoustänneg wier, oder den
Nicolas Schmit eleng zoustänneg wier dofir,
wier hien net zoustänneg fir d’Éducation
nationale; hie wier net zoustänneg fir den
Aarbechtsmaart; hie wier net zoustänneg fir
d’Santé.

Dofir gesitt Der also, wann een esou e
wichtege Projet huet wéi deen heiten, dann
ass et nëmme méiglech, wann d’Leit
alleguerten zesummeschaffen. Dann ass et
och nëmme méiglech, wa mer dat wëlle
maachen a wëlle réusséieren, wa mer et
gemeinsam maachen.

Här President, ech hätt Iddi, fir hei elo
wéinstens eng Stonn ze schwätzen.

(Interruptions)

Ech wéilt Iech esou villes soen, well et
wierklech eppes ass, wat mer um Häerz läit
a well ech denken, datt et néideg ass, datt
mer eis awer wierklech domadder auser-
neesetzen. Ech weess awer, datt Der mer
dat wahrscheinlech géift iwwelhuelen,
duerfir wëll ech dat net esou wäit dreiwen.

(Interruptions diverses)

❱❱❱ Plusieurs voix.- Ooohhh!

❱❱❱ M. Xavier Bettel (DP).- Ech
lauschteren Iech ëmmer gär no.

❱❱❱ Mme Marie-Josée Jacobs,
Ministre de la Famille et de l’Intégration.- Ah,
ma dat ass schéin! A souguer op där Lëtze-
buerger Sprooch, wou ewell d’Leit heiansdo
mengen, et wier auslännesch.

❱❱❱ M. Xavier Bettel (DP).- Et ass wéi
eng Rees.

❱❱❱ Une voix.- Mir hunn näischt méi vir.

(Interruptions diverses)

❱❱❱ M. le Président.- Kommt, lauschtert
emol! Wann ech d’Madame Minister elo eng
Stonn schwätze loossen, da sinn der eng
ganz Rei, déi mech op d’Reglement op-
mierksam maachen. Mä op jidde Fall,
Madame Minister, schwätzt Dir roueg. Mir
lauschteren Iech gären no.

❱❱❱ M. Charles Goerens (DP).- Mir
appréciéieren der Ministerin hir Aussprooch
awer och ganz staark, egal wéi laang datt et
dauert.

(Hilarité)

❱❱❱ Mme Marie-Josée Jacobs,
Ministre de la Famille et de l’Intégration.- Hir
Asprooch an hir Aussprooch.

(Hilarité)

Här President, ech wëll elo net nach hei mat
Geplänkels Zäit verléieren, mä ech denken,
datt et awer wierklech wichteg ass, fir op e
puer Phenomeener hinzeweisen, wa mer
gesinn, datt mer wierklech hei am Land - an

déi Zuele sinn de Mëtteg eng ganz Partie
Kéiere genannt ginn - 40%, 60% Auslänner
hunn an datt aner Länner aner Weeër ginn.

Ech hat d’Geleeënheet, op d’Robert-Bosch-
Institut invitéiert ze ginn, fir justement iwwer
Integratioun an och Demographie mat-
hëllefen ze diskutéieren. A Baden-Würt-
temberg rechne se dermat, datt se bis am
Joer 2020 eng Millioun manner Awunner
hunn. „Und jede fünfte Schulbank wird leer
bleiben“, hunn déi gesot. A si hunn och net
wëlles, op dee Wee do ze goen. Mä da
muss een awer wëssen, wéi een et op eng
aner Aart a Weis fäerdeg kritt, fir senge Ver-
flichtungen nozekommen.

Mir gesinn also, datt d’demographesch
Entwécklung an Europa generell net esou
ass, datt mer iwwerhaapt emol nëmmen
d’Leit ersat kréien, geschweige denn, datt
mer méi Leit kréien. Mir gesinn, datt et an
den nordesche Länner an a Frankräich
besser ass wéi op anere Plazen. Dat gesi
mer virun allem, well se och eng gutt Ega-
litéit zwëschent Männer a Fraen hunn, déi
ewell do besser zënter Jore besteet, wéi dat
an deene südleche Länner de Fall ass.

Wa mir hei zu Lëtzebuerg gären en héije
Liewensniveau halen, da brauche mer eng
dynamesch Wirtschaft. Mir brauchen nei
Aarbechtsplazen. Mir hunn am Fong just
zwou Reserven: eng stëll, déi eng Kéier vun
de Fraen ofhänkt fir op den Aarbechts-
maart, an déi aner och vun deenen eeleren
Arbeitnehmerinnen an Arbeitnehmer.

Dat ass also och eng Fro, wéi mer eis selwer
an deenen nächste Joren hei organiséieren,
wat deen Eenzelne vun eis och bereet ass,
nach zousätzlech ze maachen a virun-
zemaachen, ob mer bereet sinn, méi laang
och selwer schaffen ze goen, ob mer eis
och nei Aarbechtsmodeller afale loossen,
wou mer zum Beispill während Zäite soen:
Wann d’Kanner kleng sinn, kann ee méi
liicht vum Aarbechtsmaart goen. Et brauch
een da manner Zäit ze schaffen. Et kann
een herno méi laang schaffen.

Eng aner Phas vum Liewen, wou et och
wichteg wier, wou ee sech méi kéint ëm
seng Leit këmmeren, ass zum Beispill, wa
seng Elteren al ginn oder och säi Partner
oder seng Partnerin eventuell fleegebe-
dürfteg ass; fir eis also och do nei Modeller
afalen ze loossen, wéi dat, wat mer bis elo
traditionell gemaach hunn.

D’Europäesch Kommissioun seet, dass bis
2020 20 Millioune Leit an d’Pensioun ginn a
bis 2050 50 Milliounen Arbeitnehmerinnen
an Arbeitnehmer an Europa pensionéiert
ginn. Da brauch een hei keng Zeechnung
ze maachen, fir ze weisen, wéi dat och bei
eis an deenen nächste Joren ausgesäit, an
datt mer sécher mussen aner Leit siche
goen - an Afrika an Asien -, well mer se hei
och net méi an Europa an och net an der
Groussregioun fannen, esou wéi mer dat an
deene leschte Joren haten.

Bis elo feelen an der ganzer Welt enorm vill
Fachkräften, zum Beispill Ingenieuren a
Fachaarbechter.

(Brouhaha et coups de cloche de la
Présidence)

❱❱❱ M. le Président.- Ech bieden ëm e
bëssen Opmierksamkeet fir d’Madame
Minister!

❱❱❱ Mme Marie-Josée Jacobs,
Ministre de la Famille et de l’Intégration.-
Merci, Här President.

Dir hutt zum Beispill gesinn, datt an
Ostdäitschland während laange Joren net
méi nei Leit ausgebilt si ginn um Aarbechts-
maart an datt se - si sinn haut elo vläicht ge-
schwënn erëm an enger anerer Situatioun,
mä - während enger Zäit, wou d’Ekonomie
besser gaangen ass, ganz schlecht dru
waren, well se keng Fachaarbechter méi
haten, fir an hire Betriber ze schaffen.

Hei zu Lëtzebuerg wëll ech all deene Leit,
déi heiansdo jo domm Remarquë maachen,
eppes soen. Ech ginn deenen alleguerten
och Recht, déi hei gesot hunn: Mir sinn och
hei net geimpft géint Rassismus. Mir
mussen also do ganz wachsam sinn. Mä
zënter ganz laange Jore géif emol keen
Haus méi gebaut ginn, et géif net méi ganz
vill gebotzt ginn hei zu Lëtzebuerg, et géifen
net méi ganz vill Leit gefleegt ginn an den
Altersheimer an an de Kliniken, wann net
auslännesch Leit do wieren. Dat muss een
heiansdo och soen, fir datt een emol gesäit,
datt dat net esou abstrakt Geschichte sinn,
déi hei erzielt ginn, mä datt et ganz normal
a ganz alldeeglech Froe sinn, déi sech do
stellen.

Dofir brauche mer nei Gesetzer, sougutt fir
d’Immigratioun wéi och fir d’Integratioun.
Déi verschreift een awer net. Dofir wëll ech
deene Kolleeginnen a Kolleege soen: Hei
hu mer e Kadergesetz. Ech géif mer eigent-
lech wënschen, mir géifen haaptsächlech9966 www.chd. lu
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Kadergesetzer maachen. Well näischt
hënnert eis drun, fir villes ze maachen, wa
mer de Kader derfir hunn. Mä heiansdo
schreiwe mer Saachen dran, a wa mer se
bis drageschriwwen hunn, da mierke mer,
datt et net ëmmer esou einfach ass, fir se
herno och erëm ëmgesat ze kréie respektiv
datt d’Ëmsetzungen och net esou evident
sinn.

❱❱❱ M. le Président.- Très bien!

❱❱❱ Mme Marie-Josée Jacobs,
Ministre de la Famille et de l’Intégration.-
Integratioun ass eppes, wat een net per
Gesetz verschreift. Mä Integratioun - an dat
ass vu villen elo gesot ginn - ass eppes, wat
sech all Dag nei erschafft vun den Immi-
granten a vun de Lëtzebuerger.

Et ass keng Einbahnstrooss. A wa mer 1993
ee Gesetz haten, wou vill Elementer vun der
Integratioun dra waren, da musse mer eis
awer opgrond vun deenen neien Eraus-
fuerderunge bewosst sinn, datt mer méi eng
proaktiv a voluntaristesch Politik brauchen,
fir eben och dat doten ze realiséieren.

Mir hunn haaptsächlech bis elo Immi-
gratioun aus Europa. Mir hu just 6,5%
Bierger, déi aus Drëttstate kommen. Ech si
ganz frou, datt de Félix Braz och hei gesot
huet, datt eis Integratioun net esou schlecht
war. Mir hate bis haut net Quartieren, wou
kee Mënsch sech dra getraut huet. Mir hate
bis haut keng Autoen, déi gebrannt hunn.
Mir hate bis haut vill Saachen net, déi op
anere Plaze waren, well eben déi Inte-
gratioun hei am grousse Ganzen awer gutt
fonctionnéiert huet.

Dat huet och Grënn: Well mer néierens
Quartieren haten, wou exklusiv Leit aus der
Immigratioun dra gewunnt hunn, déi sech
selwer eleng iwwerlooss goufen. Dir kënnt
duerch d’Lëtzebuerger Land fueren an Dir
fannt net een Duerf ouni Auslänner. A wann
een eent fënnt a mer seet: Do ass keen
eenzegen Auslänner, deen dra lieft, weist
Der mer dat, an da ginn ech mat Iech e Patt
do an dat Duerf drénken, well dat, mengen
ech, existéiert net.

❱❱❱ Une voix.- Dann ass et awer schwéier,
nach e Wiert ze fannen, deen nach e Lëtze-
buerger ass.

❱❱❱ Mme Marie-Josée Jacobs,
Ministre de la Famille et de l’Intégration.-
Dat ass allerdéngs net falsch. Et ass
schwéier, datt mer dann e Wiert fannen. Dat
ass erëm eng aner Fro.

(Hilarité)

Mä ech mengen net, datt dat elo awer hei...

(Interruption)

Ech wëll just soen, datt besonnesch an där
doter Debatt an deene leschte Joren och
d’ONGen eng wichteg Roll gespillt hunn.
Vun den ONGen, déi heiansdo mat mir Sträit
hunn an ech mat hinnen, muss ech awer
soen, datt se ganz vill a wäertvoll Aarbecht
geleescht hunn, besonnesch och do-
duerch, datt se sech ëm d’Kanner ge-
këmmert hunn, ëm d’Kanner an d’Jugend-
lech an deene Quartieren. Ech denken un
d’Caritas, ech denken un d’Inter-Actioun,
ech denken un d’Croix-Rouge an ech kéint
esou virufueren. Dat si Leit, déi wierklech
ganz villes opweises hunn.

Vun dohier denken ech, datt mer iwwer-
haapt ni hätte kënnen dat Gesetz hei
maachen, ouni datt mer alleguerte mat
deene Leit doriwwer diskutéiert hätten,
zesummen och mat dem Syvicol, mat deem
mer iwwregens zu Steesel eng Sëtzung
haten, wou och auslännesch Leit do waren,
deemools zum Beispill och e Vertrieder vu
Gand, well mer ebe woussten, datt déi do
eng ganz speziell Politik géife maachen.

Niewent dem Stat, de Gemengen an der
Zivilgesellschaft musse mer alleguerten a
jiddferee Säint derzou bäidroen, fir dee
grousse Chantier vun der Integratioun ze
réusséieren. An ëmmer erëm, wann et
Viruerteeler gëtt an eiser Gesellschaft vis-à-
vis vun deem Friemen oder deene Friemen,
da muss ee wëssen, datt et virun allem
d’Angscht ass.

Ech géif hei wëllen de Buergermeeschter vu
Wolz fir Témoin huelen, datt mer während
Joren eng Diskussioun haten zu Wolz, datt
d’Leit gesot hunn, owes um aacht Auer traut
kee sech méi zu Wolz, virun d’Dier ze goen.
Dunn hate mer eng Kéier eng grouss
Réunioun do, wou de ganze Sall voll war zu
Wolz. Wat net esou evident ass, wann een
eppes do organiséiert. Mir hunn zu de Leit
gesot: Wat ass da geschitt? An dunn hunn
d’Leit gesot: Jo, mä owes kann een net
erausgoen, da sti se ëmmer do op der
Strooss an da kënnt een net mam Hond
laanscht. Et huet een am Fong gemierkt,
datt et eng Angscht war, déi d’Leit gespiert
hunn, mä datt se awer net konnte soen, et
wier eppes Konkretes, wat geschitt wier.

Duerfir wëll ech nach eng Kéier soen, et
geet also hei dorëm, datt d’Leit sech kenne
léieren. Mëttlerweil ass dat keen Thema méi.
Do ass och villes geschafft ginn, och vill mat
ONGen. Dat ass haut net méi déiselwecht
Situatioun. Mä wéi gesot, et ass eppes, wat
net vum selwe geet. Duerfir musse mer eis
dorëmmer ëmsou méi beméien.

Esou wéi d’Lëtzebuerger e Logement an
eng Aarbecht brauchen, mat deene se
würdeg kënne liewen, brauchen d’Aus-
länner dat selbstverständlech och. Si
mussen awer op där anerer Säit och hiert
perséinlecht Engagement huelen, fir sech
wëllen ze integréieren. An ech wëll soen, et
ass integréieren an net assimiléieren, well
mer net wëllen hunn, datt d’Leit op alles
musse verzichten, wat se aus hirem fréiere
Liewe matbruecht hunn, mä well mer gären
hätten, datt si och un hirer Kultur an hiren
Traditioune kënne festhalen. Mä si mussen
awer och d’Wäerter vu Lëtzebuerg respek-
téieren, ob dat d’Mënscherechter sinn, ob
dat d’Gläichheet zwëschent Männer a Fraen
ass an eng ganz Partie anerer vun deene
wichtege Froen.

Da komme mer selbstverständlech awer zu
der Sprooch: zum Lëtzebuergeschen. Wat
jo net ëmmer esou einfach ass. Wa mer
soen, mir proposéiere Sproochecoursen
iwwert dee Contrat d’intégration, dann ass
dat fir Leit, déi heihinner kommen an déi
weder Däitsch nach Franséisch nach Lëtze-
buergesch kënnen. Si kënnen eng vun
deene Sprooche wielen a fir fënnef Euro an
e Cours goen.

Selbstverständlech muss um Enn vun deem
Cours deen, deen de Cours gehalen huet,
derbäischreiwen, déi Persoun war do an
huet och probéiert, hiert Bescht ze
maachen, fir eppes doraus ze léieren, fir
datt Der och wësst, datt mer eis awer och
do e bësselche méi Gedanke gemaach
hunn, wéi dat vläicht op den éischte Bléck
ausgesäit.

Mir gesinn och, datt ganz vill Angeboter elo
ewell gemaach goufen an de Gemengen,
och vun ONGen, fir eben de Leit doranner
virunzehëllefen.

Zu Metz, ebe just op deem berühmten Aus-
fluch, deen dohinner gemaach gouf, hunn
d’Leit dann alt erëm gesot: Wann et dorëm
geet, datt eng Gasleitung soll explodéieren,
da kënne mer net ufänken, a 77 Sproochen
de Leit ze soen, passt op, et ass eng
Gasleitung amgaang, defekt ze ginn, a
wann Der mat Ärer Zigarett erausgitt, da flitt
alles an d’Luucht. Also ass et och wichteg
aus praktesche Grënn, de Leit ze soen, hei
probéiert d’Sprooch ze léieren, et ass an
Ärem Interessi wéinstens esou vill wéi an
engem anere sengem.

Mir haten en anert Beispill vun enger Hol-
lännerin, déi en Altersheim wollt opmaache
fir eeler Hollänner hei zu Lëtzebuerg. Ech
hunn zu der Madame gesot, dat kënnt net a
Fro, well mir fänken net un, fir 193 ver-
schidden Nationalitéiten Altersheimer ze
bauen. Mä déi Fra huet mer do awer eppes
gesot, wat mer och ageliicht huet. Si huet
gesot: Meng léif Madame, wësst Dir, wéi
schwéier et ass, wann een a sengem
Liewen ni Lëtzebuergesch geléiert huet an
op eemol ufänkt, al an dement ze ginn, an
et ass kee méi do, deen ee versteet?

Duerfir wëll ech soen, ech schwätzen hei
net aus Nationalismus, mä ech soen
einfach, et ass fir deem Eenzelne säi Liewe
vill méi kammoud, wann e léiert Lëtze-
buergesch ze schwätzen, wann e léiert,
sech mat deene Leit hei ronderëm ze ënner-
halen. Wa mer kucken an eise Quartieren,
da schwätzen déi eng Franséisch, déi aner
Däitsch, déi aner Englesch. Also ass d’Lët-
zebuergescht fir mech eigentlech eng
Sprooch, wou et wichteg ass, datt ee se
kann, fir matenee kënnen ze kommuni-
zéieren.

En anert ganz flott Beispill, wat mer hunn,
dat ass an der Gemeng Déifferdeng, wou
mer mat der Initiativ Liewensufank ze-
summe bei Leit ginn, déi Kanner kréien,
wou d’Gemeng dat matdréit, a wou se och
kucken, datt se wa méiglech Leit hunn, déi
aus der Immigratioun kommen, fir an där
Sprooch an déi Kultur kennend mat deene
Leit ze schwätzen, déi eben dat Kand
kréien - Kapverdianer, Portugisen an esou
virun.

Ech gesinn, datt dat nach eng kleng Initiativ
ass, mä ech kéint mer gutt virstellen, datt se
sech och iwwert d’Land géif als wäertvoll
erweisen, well déi Leit och wéissten, wouhi
se sech misste wenden, wa se eng Kéier
Problemer hätten. Da gesinn ech, datt dat
alles esou Initiative sinn, déi nach net ge-
nerell bis elo sinn, mä wou een awer gesäit,
datt dat och eppes bréngt.

Ech gesinn d’Jugendhaiser, wou mer mat
de Gemenge villes dra schaffen a wou mer
besonnesch gesinn, datt do ganz vill

Jugendlecher aus der Immigratioun dra
sinn, méi wéi an deenen traditionelle
Veräiner. Da gëtt ëmmer erëm gesot, fir
Kapverdianer, fir d’Portugisen ass dat
wichteg. D’Pompjeeë spillen eng wichteg
Roll. A bei ville Kanner, déi vläicht d’Chance
net haten, an der Schoul mat virunze-
kommen, ass et wichteg, hinnen ze weisen:
Dir gitt an eiser Gesellschaft gebraucht. Mir
brauche Pompjeeën, mir brauche Seku-
risten, also probéiere mer dat och ze
maachen.

Ech weisen Iech hei just e puer esou Biller,
wou mer amgaang sinn, elo e Kalenner ze
maachen, fir eben déi Jugendlech och ze
motivéieren, fir do matzemaachen a fir
hinnen domadder e Gefalen ze maachen op
där enger Säit an eis op där anerer Säit och
erëm. Fir domadder och erëm eng Kéier ze
beweisen, datt et wichteg ass, datt et
Geben und Nehmen ass.

Wichteg ass et och, déi Jugendlech oder
Leit ze weisen, déi aus der Immigratioun
kommen an déi et hei zu Lëtzebuerg
fäerdeg bruecht hunn, hiert Liewe gutt ze
réusséieren,...

(Brouhaha et coups de cloche de la
Présidence)

...ob dat de John Castegnaro ass,…

(Hilarité)

…ob et de Félix Braz ass, oder wien och
ëmmer et ass, ze weisen an ze soen: Kuckt
emol, dat si Leit, déi kommen aus der Immi-
gratioun!

(Interruption)

Den Här Bettel, a wahrscheinlech sinn et
der nach.

(Interruptions)

Ech wëll einfach soen, dat ass e wichtegt
Zeechen, fir de Leit do ze soen, och Dir als
Kanner, wann Der och net vun hei sidd, Dir
hutt déiselwecht Chancen a musst och déi-
selwecht Mëttelen a Méiglechkeete kréien,
fir kënnen am Liewe virunzekommen.

Mir gesinn zum Beispill, datt am Ausland et
keng Schwieregkeete gëtt mat där éischter
Generatioun vun Immigréierten an och net
mat där zweeter, mä datt d’Problemer
haaptsächlech an der drëtter Generatioun
komme bei Kanner, déi soen, mir si gebuer
hei an Holland oder a Frankräich, mir sinn
hei an d’Schoul gaangen a mir hunn awer
keng Chance a kommen awer zu näischt an
eisem Liewen, déi dann eng liicht Beute si
fir alleguerten déi Leit, déi net vill...

(Coups de cloche de la Présidence)

❱❱❱ M. le Président.- Léif Kolleegen,
d’Madame Jacobs hält hei zu enger ganz
sensibeler Matière eng Ried. Ech géif awer
wierklech ëm Opmierksamkeet biede fir dat,
wat se seet!

❱❱❱ Mme Marie-Josée Jacobs,
Ministre de la Famille et de l’Intégration.-
Ech gi mer awer Méi, Här President, fir elo
séier opzehalen, well ech gesinn, datt dat
awer net esou interesséiert. Mir strapazéie-
ren d’Leit vläicht awer, well et ze vill laang
dauert.

Ech wëll soen, datt déi Integratioun keng
europäesch Kompetenz ass. D’Immi-
gratioun ass et, mä net d’Integratioun. Elo
kierzlech huet déi drëtt Konferenz doriwwer
stattfonnt, a mir hunn awer do gemierkt, datt
d’Integratioun eppes ass, wou déi eenzel
Länner sech eigentlech hir Kompetenze
selwer mussen erschaffen a wou mer dat
also net vu vireran an d’Wéi geluecht kréien.

Mir hunn d’Gesetz vun 1993 net evaluéiert,
well de Conseil d’État eis niewebäi gesot
huet, mir bräichten dat hei och net ze bilan-
zéieren, well dat alles net néideg wier. Ech
sinn och frou, datt eng ganz Partie vun
deenen Iddien, déi mer am Gesetz oder am
Projet haten, och vun der Kommissioun
positiv matbegleet goufen a gesot gouf, mir
wëllen awer hunn, datt dat do och viru-
gefouert gëtt. Doduerch, datt mer elo den
Office luxembourgeois de l’accueil et de
l’intégration hunn, denken ech, datt mer och
domadder e Schrëtt méi virukommen.

Ech wëll awer och soen, datt an deene
Joren et net ëmmer méiglech war, déi
Integratioun ze maachen. De Kommissariat
ass net schlecht ewechkomm an deem
Rapport, well e seng Aarbecht net gemaach
hätt, mä well e ganz vill Aarbecht hat mat
deemools enger ganz grousser Zuel vun
Demandeurs d’asile, déi komm sinn, an
nëmmen eng kleng Zuel vu Leit zur Ver-
fügung hat, déi sech dorëmmer hu misse
këmmeren.

De Contrat d’accueil et d’intégration ass
fräiwëlleg, sougutt fir déi eng wéi fir déi
aner. Fir déi Leit aus Europa hate mer iwwer-
haapt keng aner Wiel, an duerfir hu mer
gesot, mir ginn en net obligatoresch aféiere

fir déi, déi aus Drëttstate kommen, well et
ganz dacks Leit sinn, déi an der Industrie an
an de Betriber gebraucht ginn. Also hu mer
gesot, fir jiddfereen, dee kënnt, maache mer
et éischter, datt mer d’Leit incitéieren, dee
Kontrakt ze ënnerschreiwen.

Dofir soe mer, Dir kritt e Sproochecours, Dir
kritt e Civiquescours, Dir kritt och Infor-
matiounen, a mir maachen eng Journée
d’information, wou d’Leit iwwer alles in-
forméiert ginn, wat mat der Gesondheet ze
dinn huet, wat mat der Schoul ze dinn huet.
All déi Froen, déi e Mënsch sech ka stellen,
kréie se do beäntwert. Et sinn d’Gemengen,
déi d’Leit drop opmierksam maachen, datt
se sech kënnen un den Office d’accueil et
d’intégration wenden, fir eben do alleguer-
ten déi Informatiounen ze kréien, déi se
brauchen.

Mir hunn, fir op déi Fro vum Här Henckes ze
äntwerten, och elo ewell Suen am Budget
gehat, a mir hunn d’Gemengen uge-
schriwwen, mat engem Bréif derbäi, wou
mer hinne gesot hunn, wat fir eng Méiglech-
keete se hätten, fir Aktiounen ze maachen.
Ech mengen net, datt et esou ass, datt
d’Gemengen net wëllen Aktioune maachen,
mä datt si ganz dacks einfach net wossten,
wat se kéinte maache fir d’Integratioun. Bis
elo ass awer den Erfolleg nach net
gradesou grouss. Dofir wiere mer och frou,
wa jiddfereen heibannen, deen an de
Gemengen eppes ze soen huet, nach där
Projete géif maachen, souguer nach fir
2008. Selbstverständlech sinn och am
Budget vun 2009 Sue virgesinn, fir datt déi
Aktiounen och kënne virugefouert ginn.

Mir hate während enger laanger Dis-
kussioun an der Chamberskommissioun
gesot, datt mer déi Gemengekommis-
siounen, déi elo am Amt sinn, virufuere
loossen, se weider fonctionnéiere loosse bis
no den nächste Wahlen, well et ze vill
komplizéiert ass, fir elo matzen an der
Gemengelegislaturperiod domadder opze-
halen.

Interkulturellen Dialog ass sécher eppes,
wat wichteg ass, a wat mer och mussen
zwëschent dem Stat, de Gemengen an den
ONGe förderen, an de pluriannuelle Plan
d’action ass fir mech den A an den O. Fir
mech gehéiert an dee pluriannuelle Plang
zum Beispill de Congé linguistique dran. Et
gehéiert dran, datt Jugendlech kënnen an
d’Jugendhaiser goen, datt d’Eltere wëssen,
wat fir eng Structures d’accueil et fir hir
Kanner gëtt.

❱❱❱ M. le President.- Madame Minister,
Dir musst zum Schluss kommen.

❱❱❱ Mme Marie-Josée Jacobs,
Ministre de la Famille et de l’Intégration.- Jo,
ech halen elo direkt op, Här President.

A mir hunn e Bilan virgesinn, deen no fënnef
Joer gemaach gëtt, fir datt mer dann och
gesinn, wat mer gutt gemaach hunn a wat
mer nach hätte kënne besser maachen.

Iwwert déi aner Saachen hätt ech elo nach
e bësse kënne schwätzen, mä dat Meescht
dovunner ass schonns gesot ginn. D’Ma-
dame Rapportrice hat jo iwwert déi ver-
schidden Instrumenter geschwat, an ech
denken a sinn och iwwerzeegt, datt mer eis
no enger Zäitche wäerten erëmgesinn, fir
dann ze kucken, wat gutt goung, respektiv
och dat, wat manner gutt goung.

Villmools Merci, datt Der mer haut den
Owend dat Gesetz hei wäert stëmmen.

❱❱❱ M. le President.- Merci, Madame
Minister.

Dir Dammen an Dir Hären, mir kommen zur
Ofstëmmung vum Projet de loi.

Vote sur l’ensemble du projet de loi et
dispense du second vote constitutionnel

De Projet de loi 5825 ass eestëmmeg uge-
holl mat 59 Jo-Stëmmen.

Ont voté oui: Mmes Sylvie Andrich-Duval,
Nancy Arendt, M. Lucien Clement, Mmes
Christine Doerner, Marie-Josée Frank,
Marie-Thérèse Gantenbein-Koullen, MM.
Marcel Glesener (par Mme Christine
Doerner), Norbert Haupert, Mme Françoise
Hetto-Gaasch, MM. Ali Kaes, Paul-Henri
Meyers, Laurent Mosar, Marcel Oberweis,
Gilles Roth, Patrick Santer (par M. Lucien
Clement), Marcel Sauber (par Mme Martine
Stein-Mergen), Jean-Paul Schaaf, Marco
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❱❱❱ M. le Président.- Dir Dammen an Dir
Hären, d’Sitzung ass op.

Huet d’Regierung der Chamber eng
Kommunikatioun ze maachen?

❱❱❱ M. Jean Asselborn, Vice-Premier
Ministre, Ministre des Affaires étrangères et
de l’Immigration.- Neen, Här President.

1. Communications

❱❱❱ M. le Président.- Ech hu folgend
Matdeelungen un d’Chamber ze maachen:

1) La liste des questions au Gouvernement
ainsi que des réponses à des questions est
déposée sur le bureau.

Les questions et les réponses sont publiées
au compte rendu.

2) Les projets de loi suivants ont été dé-
posés au Greffe de la Chambre des Dépu-
tés:

5955 - Projet de loi relative à l’Œuvre Na-
tionale de Secours Grande-Duchesse
Charlotte et à la Loterie Nationale et mo-
difiant: - la loi modifiée du 4 décembre 1967
concernant l’impôt sur le revenu; - la loi
modifiée du 20 avril 1977 relative à l’ex-
ploitation des jeux de hasard et des paris
relatifs aux épreuves sportives

Dépôt: Monsieur Jean-Claude Juncker,
Premier Ministre, Ministre d’État, le
11.11.2008

5956 - Projet de loi portant modification de
la loi du 13 mars 2007 autorisant la parti-
cipation de l’État à la reconstruction de l’Aile
Centrale, à la rénovation, la transformation
et la modernisation de l’Aile Cité du Centre
intégré pour personnes âgées de la Fon-
dation J.-P. Pescatore

Dépôt: Madame Marie-Josée Jacobs,
Ministre de la Famille et de l’Intégration, le
17.11.2008

5957 - Projet de loi concernant certaines
modalités d’application et la sanction du
règlement (CE) N°689/2008 du Parlement
européen et du Conseil du 17 juin 2008
concernant les exportations et importations
de produits chimiques dangereux

Dépôt: Monsieur Lucien Lux, Ministre de
l’Environnement, le 17.11.2008

3) En date du 12 novembre 2008, l’asso-
ciation „Fir méi Liewensqualitéit“ a.s.b.l. a
remis la pétition N°290 contre les nuisances
excessives aux environs de la station
émettrice de RTL à Marnach.

4) La Région Europe de l’Assemblée parle-
mentaire de la Francophonie (APF) s’est
réunie du 5 au 8 novembre 2008 sur invi-
tation de la section bulgare. La Chambre
des Députés y fut représentée par M. le
Député Michel Wolter.

La Bulgarie figure en tant que section asso-
ciée parmi les 28 sections de la Région
Europe de l’APF. Ces sections associées
sont formées par les parlements qui font
usage de la langue française, notamment
dans les réunions internationales, et qui
encouragent l’usage, l’enseignement et la
diffusion de la langue française.

Sur le plan culturel et spirituel, des géné-
rations de Bulgares considèrent l’appren-
tissage de la langue française comme une
voie de ralliement et d’association aux
valeurs et aux idéaux humains universels.
L’enseignement du français et le respect
pour la culture et la civilisation française
témoignent de leur volonté d’édifier leur
société et leur état démocratique et de droit
sur base de ces valeurs universelles. Le
français est la première langue ouest-euro-
péenne enseignée dans les écoles et les
universités bulgares.

Au cours de son allocution lors de la céré-
monie solennelle d’ouverture, M. Freddy
Deghilage, Chargé de Mission Europe de
l’APF, a souligné qu’avec la mondialisation
«la francophonie est passée de la langue à
la culture, de la culture à la politique et de la
politique à l’économie» et qu’elle entretient
«des rapports étroits avec d’autres régions
du globe et veille, grâce à une diplomatie
préventive, à rendre aux pays ou aux
régions en crise une légitimité au sein de la
communauté internationale».

Les travaux à l’ordre du jour

Les travaux de la XXIe Assemblée régionale
Europe ont porté sur le thème «Le dévelop-
pement des relations internationales régio-
nales dans l’Europe élargie: de nouveaux
espaces de coopération pour la Franco-
phonie et pour une Europe plus forte et plus
crédible».

Ce thème a été discuté à travers trois
panels: la Francophonie, un acteur global
dans les relations internationales, au service
de la démocratie; les rapports de la Franco-
phonie, ensemble géopolitique, avec les
régions, et les liens régionaux de 
coopération de l’UE et au sein de l’UE: 
enjeux pour les États membres de la 
Francophonie.

Adoption d’une résolution

À l’issue des débats, une résolution a été
adoptée dans laquelle les quelque 60
parlementaires participants invitent l’Orga-
nisation internationale de la Francophonie
(OIF) «à continuer à axer ses interventions
sur les droits de l’Homme, l’État de droit, le
développement durable et la diversité cultu-
relle» et «à favoriser l’organisation, dans la
sphère francophone, de débats d’idées à
tous les niveaux de représentation».

Programme d’actions et de coopération

M. Tanguy de Wilde, Professeur à l’Uni-
versité catholique de Louvain, a présenté le
rapport final concernant la formation par
visioconférences qui a été organisée au
profit de la section moldave, en collabo-
ration avec l’Université d’État de Moldavie.
Au vu du bilan très positif, cette expérience
va être renouvelée avec une université de la
section roumaine.

2. Ordre du jour

Wat den Ordre du jour vun haut ubelaangt,
huet d’Presidentekonferenz Folgendes fir
dës Woch proposéiert:

Haut de Mëtteg héiere mer fir d’éischt
d’Deklaratioun iwwert d’Europa- an
d’Aussepolitik vum Här Ausseminister Jean
Asselborn. Duerno hu mer d’Resolutioun
vum honorabelen Här Goerens iwwert
d’Schafe vun enger Spezialkommissioun fir
de Suivi vun all den Aspekter vun der
Finanzkris. An als leschte Punkt hu mer haut
um Ordre du jour de Projet de loi iwwert
d’Formation professionnelle.

Muer de Mëtteg um hallwer dräi féiere mer
d’Debatt iwwert d’Europa- an d’Ausse-
politik. Duerno hu mer dräi Projeten, en
Ofkommes mat Frankräich, Däitschland a
Lettland iwwert den Austausch vu sou-
genannte klassifizéierten Informatiounen; an
dann nach de Projet de loi iwwert d’wirt-
schaftlech Diversifikatioun.

En Donneschdeg um hallwer dräi pro-
poséiert d’Presidentekonferenz fir d’éischt
de Projet de loi iwwert d’Aide à l’enfance et
à la famille; duerno de Projet de loi 5894,
eng Ofännerung vum Code civil; de Projet
de loi 5770 iwwert de Beruff vum Affekot; an
dann nach e Projet de loi, wat en Ofkommes
ass mat der Schwäiz géint d’Fraude; a
schlussendlech e Projet de loi iwwert
d’Ressourcë vun den europäesche Gemein-
schaften.

Ass d’Chamber mat deem Ordre du jour
averstanen?

D’Madame Loschetter huet d’Wuert gefrot.
Madame Loschetter, wann ech gelift.

❱❱❱ Mme Viviane Loschetter (DÉI
GRÉNG).- Merci, Här President. Mir froen de
Projet de loi vum Donneschdeg, Aide à
l’enfance et à la famille, vum Ordre du jour
erofzehuelen. Ech erklären och firwat.

Mir hu säit der Rentrée parlementaire eis a
ganz genau dräi Séancen an der zou-
stänneger Familljekommissioun domadder
beschäftegt. Eng éischte Kéier, wou mer
den Avis complémentaire vum Conseil
d’État examinéiert hunn an déi noutwendeg
Amendementer formuléiert hunn, fir deenen
Opposition-formellen entgéintzewierken.

Zwee Deeg duerno hu mer an därsel-
wechter Chamberskommissioun e Rapport
presentéiert kritt an en ass ofgestëmmt
ginn. An elo dës Woch steet dee Projet de
loi zum Vote.

Mir wëssen awer, datt dee Projet de loi - an
déi Diskussioun ass och gefouert ginn -

Schank, Marc Spautz, Mme Martine Stein-
Mergen, MM. Fred Sunnen, Lucien Thiel,
Lucien Weiler et Michel Wolter;

MM. Marc Angel, Alex Bodry (par Mme
Claudia Dall’Agnol), John Castegnaro, Mme

Claudia Dall’Agnol, M. Fernand Diederich,
Mme Lydie Err, MM. Ben Fayot, Jean-Pierre
Klein (par M. Roger Negri), Mme Lydia
Mutsch, MM. Roger Negri, Jos Scheuer,
Romain Schneider, Roland Schreiner et
Mme Vera Spautz;

MM. Eugène Berger, Xavier Bettel, Mme
Anne Brasseur, M. Fernand Etgen, Mme
Colette Flesch (par M. Xavier Bettel), MM.
Charles Goerens, Paul Helminger (par Mme
Anne Brasseur), Alexandre Krieps, Claude

Meisch (par M. Alexandre Krieps) et Carlo
Wagner;

MM. Claude Adam, François Bausch (par
Mme Viviane Loschetter), Félix Braz,
Camille Gira, Jean Huss, Henri Kox (par M.
Félix Braz) et Mme Viviane Loschetter;

MM. Gast Gibéryen, Jacques-Yves
Henckes, Jean-Pierre Koepp et Robert
Mehlen.

Gëtt d’Chamber d’Dispens vum zweete Vote
constitutionnel?

(Assentiment)

Dann ass et esou décidéiert.

Dir Dammen an Dir Hären, mir sinn um Enn
vun eisen Aarbechten ukomm fir haut. Déi
nächst Sitzunge si programméiert fir den
18., 19. an 20. November.

D’Sitzung ass opgehuewen.

(Fin de la séance publique à 19.06
heures)
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éischter esou e Kaderprojet ass, wou eng
ganz Rëtsch sécherlech noutwendeg
Prinzipien dra festgehale ginn. Awer mir
kënnen eigentlech net aschätzen, wat fir
eng Inzidenz dëse Kaderprojet kritt, well
eng Rei vu Règlements grand-ducaux 
nach opstinn. Notamment déi, déi de
Fonctionnement vum ONE mussen defi-
néieren.

Mir wëssen, datt eng Kreatioun vun engem
Organ geschafe gëtt. Mir kënnen awer aus
deem Projet de loi à ce stade net eraus-
fannen, wéi dee Fonctionnement sech deet.
Mir kënnen à ce stade och net erausfannen,
wéi herno d’Négociatioune vun de Forfaitë
sech doen. Mir kënnen och net eraus-
fannen, notamment am Artikel 12 an der
Relatioun tëschent dem Stat an de Ge-
mengen, wéi mer herno matenee fonc-
tionnéieren, wat d’Structure-d’accueilen an
de Gemengen ubelaangt.

Ech denken, datt dat awer elementar
wichteg Informatioune sinn, déi och deem
ganze Projet de loi eng Substanz ginn, an
déi eigentlech och déi politesch Richtung
herno definéiere vun deem Projet de loi a
vun deenen Elementer, déi dra beschriwwe
sinn; notamment d’Organisatioun, d’Ges-
tioun, de Contrôle, de Suivi an d’Evaluatioun
vun engem awer groussen Deel vum soziale
Secteur a vun der sozialer Politik esou wéi
d’Regierung sech déi virstellt.

Aus deenen Ursaache proposéiere mir hei,
dee Projet de loi vum Ordre du jour erof-
zehuelen an ze waarde bis déi zousätzlech
Informatiounen, notamment iwwer e Rè-
glement grand-ducal, ons virleien, fir datt
mir wierklech och kënnen en connaissance
de cause herno iwwert d’Organisatioun vun
deene Saachen, déi ech elo just hei erzielt
hunn, ofstëmmen.

Et ass evident, datt, deemno wéi d’Orga-
nisatioun an d’Gestioun vu verschiddenen
Organer ass, zum Beispill notamment
iwwert d’Forfaiten, déi négociéiert musse
ginn am soziale Secteur, dat entweder déi
eng oder déi aner politesch Richtung kritt.
Wa mer dat net kréien, da wäerte mer eis
verflicht fillen als gréng Fraktioun - an dat
deet eis dann och leed -, fir géint dee Projet
ze stëmmen, well mer wierklech net wëssen,
a wéi eng Richtung d’Regierung wëllt mat
dësem Projet de loi um Niveau vun der
Sozialpolitik hei zu Lëtzebuerg goen.

Ech soen Iech Merci.

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Madame
Loschetter. Wëllt nach ee Stellung huelen
zur Propositioun vun der Madame
Loschetter?

Här Bettel, wann ech gelift.

❱❱❱ M. Xavier Bettel (DP).- Här Pre-
sident, ech hat och schonn an der Kom-
missioun Besuergnisser ausgedréckt iwwert
déi Base de données, déi do gemaach gëtt
vis-à-vis vun de Kanner. D’Madame
Ministesch huet mer gesot, dass d’Kom-
missioun vum Här Lommel gefrot wär.

Wa mer et da vum Ordre du jour géifen
huelen, wär ech och selbstverständlech
frou, wa mer en Avis écrit vun der Kom-
missioun do géife kréien, fir eis ze bestä-
tegen, dass et do keng Contradictioune gëtt
iwwert d’Protection des données.

Selbstverständlech wäerte mer d’Propo-
sitioun vun der Madame Loschetter och
ënnerstëtzen.

❱❱❱ M. le Président.- Et ass soss keen,
deen d’Wuert freet. Da stëmme mer elo of
iwwert deen Ordre du jour, esou wéi d’Presi-
dentekonferenz e proposéiert huet. Wann
deen ugeholl gëtt, dann ass domat implizit
d’Demande vun der Madame Loschetter
verworf. Wann en net géif ugeholl ginn, da
gesi mer, wéi mer den Ordre du jour façon-
néieren.

Mir stëmmen of iwwert den Ordre du jour
vun der Presidentekonferenz.

Kënne mer par main levée ofstëmmen?

(Négation)

De Vote électronique ass gefrot.

Vote

Déi, déi mam Ordre du jour vun der Pre-
sidentekonferenz d’accord sinn, stëmme
mat Jo, déi aner mat Neen oder Enthalung.

(Interruptions diverses)

Also Neen! Dir Dammen an Dir Hären, wann
ech mech awer net däitlech sollt aus-
gedréckt hunn: Mir stëmmen of iwwert den
Ordre du jour, esou wéi d’Presidentekon-
ferenz e proposéiert huet. Dat heescht, do
ass de Projet de loi, deen d’Madame
Loschetter freet fir erofzehuelen, derbäi. Wie
mat där Propositioun d’accord ass, stëmmt
mat Jo, déi aner mat Neen oder Enthalung.
De Vote ass elo ofgeschloss.

Den Ordre du jour vun der Presidentekon-
ferenz ass ugeholl mat 37 Jo-Stëmmen, bäi
20 Nee-Stëmmen an 1 Abstentioun.

Ont voté oui: Mmes Sylvie Andrich-Duval,
Nancy Arendt, M. Lucien Clement, Mmes
Christine Doerner, Marie-Josée Frank,
Marie-Thérèse Gantenbein-Koullen, MM.
Marcel Glesener, Norbert Haupert, Mme
Françoise Hetto-Gaasch (par M. Marcel
Oberweis), MM. Ali Kaes (par M. Lucien
Clement), Paul-Henri Meyers, Laurent
Mosar, Marcel Oberweis, Gilles Roth,
Patrick Santer (par M. Laurent Mosar),
Marcel Sauber (par M. Michel Wolter), 
Jean-Paul Schaaf, Marco Schank, Marc
Spautz, Mme Martine Stein-Mergen, 
MM. Fred Sunnen (par M. Paul-Henri
Meyers), Lucien Thiel, Lucien Weiler et
Michel Wolter;

MM. Marc Angel (par Mme Claudia
Dall’Agnol), Alex Bodry, John Castegnaro,
Mmes Claudia Dall’Agnol, Lydie Err, MM.
Ben Fayot, Jean-Pierre Klein, Mme Lydia
Mutsch (par M. Ben Fayot), MM. Roger
Negri, Jos Scheuer, Romain Schneider,
Roland Schreiner et Mme Vera Spautz (par
M. Alex Bodry).

Ont voté non: MM. Eugène Berger, Xavier
Bettel, Mme Anne Brasseur (par M. Claude
Meisch), M. Fernand Etgen, Mme Colette
Flesch (par M. Xavier Bettel), MM. Charles
Goerens, Paul Helminger (par M. Eugène
Berger), Claude Meisch et Carlo Wagner;

MM. Claude Adam (par Mme Viviane
Loschetter), François Bausch, Félix Braz,
Camille Gira (par M. Félix Braz), Jean Huss,
Henri Kox et Mme Viviane Loschetter;

MM. Gast Gibéryen (par M. Jacques-Yves
Henckes), Jacques-Yves Henckes, Jean-
Pierre Koepp et Robert Mehlen.

S’est abstenu: M. Aly Jaerling.

Den Här Meisch huet d’Wuert gefrot.

3. Dépôt d’une motion par M.
Claude Meisch

❱❱❱ M. Claude Meisch (DP).- Merci, Här
President. Dir Dammen an Dir Hären, scho
méi wéi eng Kéier ass hei iwwert d’Ëm-
wandlung vun der Administration de
l’Emploi an en eventuellen Établissement
public diskutéiert ginn.

Mir wëssen, datt och den Aarbechtsminister
François Biltgen schonn déi eng Kéier
éischter derfir, déi aner Kéier éischter -
dergéint war, fir d’Arbeitsamt an en Éta-
blissement public ëmzewandelen. Mir
wëssen, datt och den Ombudsmann a
sengem leschte Rapport dach däitlech
gefuerdert huet, datt et zu strukturelle Chan-
gementer misst kommen um Niveau vum
Arbeitsamt.

Haut de Moien hu mer och am „Tageblatt“
gelies, datt den honorabelen Deputéierte
Romain Schneider - LSAP-Generalsekretär,
an ech géif bal soen, Insider an alle Froen,
wat d’ADEM ubelaangt - och gesot huet,
datt d’LSAP net prinzipiell géint d’Schafung
vun engem Établissement public wär, fir
d’ADEM doranner opgoen ze loossen.

Duerfir mengen ech, datt mer hei endlech
sollte virukommen an der Reform vun der
Administration de l’Emploi, an ënnerstëtzen
dat nach eng Kéier mat enger Motioun.

Motion 1

La Chambre des Députés,

- considérant les déclarations de Monsieur
le Ministre du Travail et de l’Emploi lors du
dernier débat d’orientation sur l’évolution du
chômage et la situation sur le marché de
travail en date du 21 novembre 2007;

- considérant la dernière recommandation
de l’Ombudsman concernant le fonction-
nement de l’ADEM;

- considérant les déclarations de l’hono-
rable Député Monsieur Romain Schneider
dans l’édition du quotidien „Tageblatt“
d’aujourd’hui;

invite le Gouvernement

- à étudier la possibilité de transformer
l’ADEM en établissement public;

- à déposer un projet de loi modifiant la loi
du 21 février 1976 concernant l’organisation
et le fonctionnement de l’Administration de
l’Emploi de façon à renforcer le rôle de
l’ADEM dans le domaine de la formation
des demandeurs d’emploi et à procéder à
une définition des droits des chômeurs
tenant compte des efforts propres déployés
en matière de recherche d’emploi.

(s.) Claude Meisch

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här Meisch.
Ech ginn Iech Akt vum Dépôt vun där

Motioun. D’Presidentekonferenz décidéiert,
wéini dass déi op den Ordre du jour kënnt.

Dir Dammen an Dir Hären, mir kommen zum
éischte Punkt vun eisem Ordre du jour vun
haut de Mëtteg, d’Deklaratioun vum Här
Ausseminister Jean Asselborn. Här Ausse-
minister, Dir hutt d’Wuert.

4. Déclaration de politique
européenne et étrangère
présentée par M. Jean
Asselborn, Vice-Premier
Ministre, Ministre des Affaires
étrangères et de l’Immi-
gration

❱❱❱ M. Jean Asselborn, Vice-Premier
Ministre, Ministre des Affaires étrangères et
de l’Immigration.- Här President, Dir
Dammen an Dir Hären, déi Haapteraus-
fuerderungen, déi sech eiser Aussepolitik
stellen, bleiwe fundamental déiselwecht wéi
d’Jore virdrun: Sécherheet, Klimawandel,
Aarmut an der Welt, Migratioun an nohalteg
Entwécklung. Mä d’Ëmfeld, an deem 
sech hautdësdags d’Aussepolitik bewege
muss, ass vun déiwe Verännerunge
markéiert:

Éischtens emol, déi regional an och global
Acteure sinn op der Weltbühn opgetrueden;

zweetens, déi universell Wäerter, op déi
d’international Uerdnung zënter 60 Joer op-
gebaut ass, schéngen haut manner Re-
sonanz ze fannen;

drëttens, d’Gewalt als Mëttel, fir politesch
Differenzen tëschent an och an de Länner
ze léisen, schéngt erëm Opwand kritt ze
hunn;

véiertens, d’Nationalismen an d’Fundamen-
talisme si verstäerkt,

a fënneftens, d’multilateral Institutiounen an
hir Capacitéiten, fir global Problemer ze
léisen, gi vu verschiddene Säiten a Fro ge-
stallt.

An dëser komplexer a fluider Konstellatioun
ass et net méi einfach ginn, fir zum Fridden
an zur Stabilitéit an der Welt bäizedroen.
D’Lëtzebuerger Aussepolitik, déi sech als
eng europäesch Aussepolitik versteet, ass
och an dëser Evolutioun affektéiert. Mir
mussen dem neie Kontext Rechnung droen,
wa mer eis den Erausfuerderungen, déi
sech eis presentéieren, stelle wëllen. Hei
spillt Europa weiderhin eng wichteg Roll an
der Lëtzebuerger Aussepolitik, well Europa
eis et erméiglecht, eigentlech eis Wäerter
wierksam no baussen ze droen.

D’europäesch Bierger liewen haut an
engem Raum vu Fridden, vu Fräiheet, Wuel-
stand a Solidaritéit, deen et soss néierens
op der Welt gëtt. Dat ass net selbst-
verständlech. Et ass méiglech ginn, well
mer zesummegeschafft hunn, fir Europa
staark ze maachen, a well och e staarkt
Europa eng wichteg Kontributioun maache
kann, wann et drëm geet, eng koordinéiert
Äntwert op déi global Erausfuerderungen ze
ginn, deene mer eis zesumme stelle
mussen.

D’Stëmm vun der Europäescher Unioun gëtt
ëmmer méi gehéiert an et gëtt hir och
ëmmer méi nogelauschtert. Den euro-
päesche Modell iwwerzeegt an inspiréiert.
D’Attraktivitéit vun der Europäescher
Unioun ass staark, well d’Europäesch
Unioun als Projet ee Succès ass.

Europa affirméiert sech ëmmer méi als e
globalen Acteur, dee méi eng spezifesch
europäesch Approche un den Dag leet,
wann et drëm geet, global Problemer unze-
goen.

D’Fro, déi sech an deem neie geopolitesche
Kontext haut stellt, ass déi heiten: Wéi
kënne mer d’Stabilitéit, déi Europa zënter
Jorzéngte genéisst, weider festegen an och
ausbauen? Net nëmmen an eiser direkter,
mä och an eiser net esou direkter Noper-
schaft.

D’Evénementer aus de leschte Wochen, Här
President, a Méint hu gewisen, dass mer de
Vertrag vu Lissabon brauchen. De Vertrag
vu Lissabon setzt d’Jalonen, fir dass
d’Europäesch Unioun dauerhaft méi ge-
schlossen no bannen an och no baussen
agéiere kann. E schaaft d’Viraussetzungen,
fir dass d’Europäesch Unioun méi effikass
fonctionnéiere kann. Och besonnesch an
der Aussen- an an der Sécherheetspolitik,
ënner Abanne vun alle Memberstaten an am
Respekt vun der Méthode communautaire.

Ech hunn d’lescht Joer am Detail déi
verschidden Elementer vum Traité hei
beliicht. Deemools si mer dovun aus-
gaangen, dass de Vertrag géif den 1.
Januar 2009 a Kraaft trieden. Den 12. Juni -
mir wëssen et - dëst Joer hunn d’iresch

Wieler bei engem Referendum majoritär
géint de Vertrag vu Lissabon gestëmmt.

Um europäesche Rot vum 19. an 20. Juni
gouf diskutéiert, wéi et mam Ratifizéierungs-
prozess vum Traité soll weidergoen.
D’iresch Regierung huet gefrot, fir Zäit ze
kréien, fir d’Situatioun ze analyséieren an
d’Ursaache vum Nee méi genee kënnen ze
ënnersichen. Doropshin huet de Conseil
européen décidéiert, dass e sech am Ok-
tober nees mat der Fro auserneesetzt, dëst
op Basis vun engem Rapport vum iresche
Premierminister.

Dat ass dunn och geschitt de leschte Mount
am europäesche Rot, de 15. an de 16.
Oktober. Den iresche Regierungschef huet
do eng Etüd presentéiert, déi sech am
Detail mat de Resultater vum Referendum
beschäftegt. Dës Etüd weist, dass de
Mangel un Informatioun iwwert de Vertrag
vu Lissabon ee vun den Haaptgrënn fir den
negative Vote war.

Bei der irescher Bevölkerung gouf et
ausserdeem eng Rei Ängscht, déi och zum
Nee bäigedroen hunn, obwuel se net
gerechtfertegt oder carrément falsch sinn;
mir hunn et schonn dacks gesot. Dat waren
d’Angscht, déi militäresch Neutralitéit,
d’Souveränitéit a Steierfroen oder de
Verbuet vum Avortement missten opzeginn,
oder an eng europäesch Arméi agezunn ze
ginn, mä awer och d’Préoccupatioun virum
Verloscht vum europäesche Kommissär.

Gläichzäiteg weist d’Etüd och, dass d’Iren
an hirer grousser Majoritéit awer nach
ëmmer positiv zu Europa stinn. D’iresch Re-
gierung huet eis och informéiert, dass dat
irescht Parlament eng speziell parteiiwwer-
gräifend Kommissioun gegrënnt huet, déi
iwwert d’Zukunft vun Irland a vun der Euro-
päescher Unioun diskutéiert. Dës Kom-
missioun soll Enn November e Rapport vun
hiren Aarbechte presentéieren.

Opgrond vun dëser Consultatioun wäert
d’iresch Regierung Propositioune maachen,
fir dass kënnen um europäesche Rot am
Dezember zesumme méiglech Léisungs-
usätz an eng Roadmap definéiert ginn, déi
de weidere Wee mat deem Kalenner
beschreift.

Eng Neiverhandlung - dat wësse mer
alleguer, dat hu mer och hei an der
Chamber gesot - vum Vertrag steet net zur
Debatt.

De Ratifizéierungsprozess ass zënter dem
Referendum an Irland weidergaangen.
Säitdeem hu Groussbritannien, Zypern,
Holland, d’Belsch, Spuenien an Italien de
Vertrag ratifizéiert. Mëttlerweil ass de
Vertrag vun 22 Memberlänner ratifizéiert
ginn. Deemnächst kënnt een 23. Land
derbäi. Schweden stëmmt nämlech dës
Woch nach - iwwermuer - iwwert den Traité
am Parlament of.

Domat géifen ausser Irland nach dräi
Länner bleiwen, an deenen d’Ratifikatioun
nach net ofgeschloss ass, an zwar
d’Tschechesch Republik - wéi mer wëssen -
, Polen an Däitschland. Woubäi a Polen an
an Däitschland déi jeeweileg Parlamenter
den Traité schonn approuvéiert hunn. Den
däitsche President huet iwwerdeems öffent-
lech gesot, dass hie voll a ganz mam Inhalt
vum Vertrag averstanen ass, mä nach op en
Uerteel vum Bundesverfassungsgeriicht
waarde muss.

Och wann de Lissabonner Vertrag elo net
méi, wéi ursprünglech geplangt, den 1.
Januar 2009 a Kraaft trëtt, esou bleift e fir
eis déi indispensabel Basis, fir dat zu-
künftegt Fonctionnéiere vun der Euro-
päescher Unioun ze garantéieren.

Mir sinn d’accord, fir eisen iresche Kol-
leegen déi Zäit ze loossen, déi se brauchen,
fir eng Léisung ze fannen. Mä mir mengen
awer och, dass et wichteg ass, dass sech
esou séier wéi méiglech op ee Kalenner am
Dezember gëeenegt ka ginn, fir d’Weider-
féiere vun deem Ratifizéierungsprozess.

D’Finanzkris huet Europa erëm méi populär
gemaach an Irland. De Schutz, deen
d’Europäesch Unioun bidde kann, gëtt
appréciéiert. Dat kéinte géint all Erwaar-
dunge gutt Viraussetzunge si fir eng méi
positiv Astellung vun den Iren zum Traité. Et
gëtt, wéi mer an der Press liesen a wéi mer
vum Ausseminister aus Irland héieren,
zaghaft Signaler an dës positiv Richtung.
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All Verréckele vum Akraafttrieden nom Juni
2009 oder souguer nom November 2009
wäert verschidde Konsequenzen hunn,
virun allem um institutionelle Plang, well
sech de Vertrag vun Nice dann applizéiere
géif. D’Unzuel vun den Europaparla-
mentarier géif erofgoen. Dat heescht fir e
puer Memberstaten, dass se also manner
Europadeputéierte géife kréien. Lëtzebuerg
- wéi Der wësst - ass dovunner net betraff.

Et wäerten och aner Froen opgeworf ginn,
wéi virun allem déi vun der Zesumme-
setzung vun der Kommissioun. Falls sech
nämlech de Vertrag vun Nice géif appli-
zéieren, wann déi nei Kommissioun
forméiert gëtt, där hiert Mandat den 1.
November soll ufänken, da muss d’Unzuel
vun de Kommissäre méi kleng si wéi d’Zuel
vun de Memberstaten.

An deem Fall ass et un de 27 Memberstate
vun der Europäescher Unioun, fir sech
driwwer eens ze ginn, wéi déi Kommissioun
dann zesummegesat gëtt soulaang bis de
Vertrag vu Lissabon a Kraaft trëtt, deen am
éischten Tour - wéi mer wëssen - nach fir all
Land ee Kommissär virgesäit. Sollt et dozou
kommen, wäert Lëtzebuerg sech bei
deenen Diskussiounen derfir asetzen, dass
de Prinzip vun der Rotation égalitaire
respektéiert gëtt, esou wéi et am Traité vun
Nice virgesinn ass an och am Traité vu
Lissabon ëmgesat ginn ass.

Mir ginn also dovunner aus, dass mer am
Dezember méi kloer gesinn - hoffentlech -,
wéi et weidergeet a wéi eng Décisioune
musse geholl ginn, jee nodeem wéi de
Kalenner ausgesäit. All déi, déi keen Europa
vum Directoire wëllen, sollten all hir Energie
asetzen, fir dass de Lissabonner Vertrag en
vigueur kënnt. Irland, d’Tschechesch
Republik, Polen hunn dobäi an deem Sënn
nëmmen ze wannen.

Här President, „Zivilisiert den Kapitalismus“,
esou huet d’Marion Gräfin Dönhoff,
d’Grande dame vum däitsche Publizismus,
eent vun hire leschte Bicher genannt. An,
wéi mer haut wëssen, ass dat net iwwer-
driwwe gewiescht.

D’Finanzkris - an ech hunn et d’lescht Joer
scho kuerz erwähnt - ass eis jo aus Amerika
an Europa bruecht ginn, ass och mat voller
Wucht an Europa ukomm an huet och
selbstverständlech, wéi kéint et anescht
sinn, Lëtzebuerg getraff.

Ech wëll hei net drop zréckkommen, wat
eise Premier a senger Ried bei der Ouver-
ture vun der Chamberssessioun 2008/2009
schonn zu deem Thema gesot huet iwwert
d’Ursaachen an den Impakt vun der Kris.
Mä eppes steet fest: Gourmangsegkeet an
eng net novollzéibar Liichtfankegkeet vu
verschiddenen Acteuren hu leider zu enger
Situatioun gefouert, déi vill Leit an de Misär
gestouss huet.

Fir esou eng dramatesch Entwécklung an
Zukunft ze évitéieren, ass d’Fro, déi sech
elo stellt, net, ob mir bestëmmte Regele
brauchen, mä wéi eng Zort Regele mussen
opgestallt ginn, fir dass eis Ekonomie hir
Stabilitéit an hir Prosperitéit zréckfanne
kann, ouni dobäi hir Innovatiounsstäerkt an-
zebéissen.

De Conseil européen vum 15. a vum 16.
Oktober huet ee Paquet vu Moossnamen
adoptéiert, déi deem Zil just déngen. Mir
kënne feststellen, dass déi Moossnamen zu
enger Stabilisatioun vum europäesche
Finanzsystem gefouert hunn an dass eng
schwéier Kreditkris konnt ofgewennt ginn;
op jidde Fall bis elo, och wann et falsch wier
ze mengen, alles wier elo nämlech nees an
den normale Bunnen.

Ech wëll op dëser Plaz drun erënneren, wéi
wichteg et fir Lëtzebuerg ass, dass mer
grad an dëser Situatioun eng Europäesch
Unioun mat enger gemeinsamer Währung
hunn, déi op feste Féiss steet. Eng Eko-
nomie wéi eis huet sech esou erfollegräich
kënnen développéieren an de leschte
Jorzéngten dank dem europäesche Banne-
maart am Allgemengen an dem Euro ganz
am Speziellen.

An deene méi schwéieren Zäiten erweise
sech dës zwee Elementer als Schutz-
schëlder fir eis national Ekonomie. Dat wëllt
awer net heeschen, dass eis Ekonomie net
vun dëser Kris betraff wäert sinn a wäert
ginn. Mir mussen also déi zwee Funda-
menter vun der Europäescher Unioun

weider verstäerken, fir dass d’Unioun als
Ganzt, an och seng Memberstaten, nach
méi wierksam a Krisesituatiounen op déi
kënne reagéieren.

Mir brauchen och an esou Fäll ee staarkt
Optriede vun der Europäescher Unioun als
geschlossen Eenheet no baussen, an déi
jëtzeg franséisch Présidence huet do eng
wichteg Roll gespillt. Mä mir mussen der
Unioun deen dauerhaften institutionelle
Kader ginn, deen den Traité vu Lissabon 
eis jo offréiert. Well, wéi de Jean Monet
gesot huet: «Rien n’est possible sans les
hommes, rien n’est durable sans les insti-
tutions.»

Während der Finanzkris huet sech erëm eng
Kéier erausgestallt, dass national Eleng-
gäng keng Äntwert duerstellen op esou
Erausfuerderunge wéi déi, mat deene mer
konfrontéiert sinn. De leschte Conseil euro-
péen huet eng gemeinsam Äntwert fonnt.
Hien huet et erméiglecht, dass weltwäit ge-
sinn d’Europäesch Unioun eng Virreiderroll
iwwerholl huet bei der Sich no enger
Léisung vun der Finanzkris an an der
Diskussioun iwwert d’Neiuerdnung vun der
internationaler Finanzarchitektur.

Déi europäesch Äntwert op d’Kris ass eng
Zort Geschirkëscht, wou jiddfer Land déi
Elementer aus dem gemeinsame Katalog
kann huelen, fir säi Finanzsystem ze
ënnerstëtzen, esou wéi de Premier dat bei
den Explikatioune ginn huet, nom ECOFIN.
Dobäi mussen déi Ënnerstëtzungsmooss-
name mat de Regele vum Bannemaart a
vum Konkurrenzrecht konform sinn.
Nëmmen esou kënne mer évitéieren, dass
et zu enger Fragmentatioun vum Banne-
maart kënnt.

Ech wëll hei och d’Noutwendegkeet vun
enger staarker Europäescher Kommissioun
ënnersträichen, déi grad fir de Respekt vun
deene Grondprinzipië vum EU-Recht
asteet. Den europäesche Bannemaart muss
absëns och fir d’Banke fonctionnéieren, mä
anescht wéi dat an der Vergaangenheet de
Fall war. De Moossnamekatalog, deen
décidéiert gouf, begräift och eng verbessert
Supervisioun vun de Finanzaktivitéiten
duerch déi national Autoritéiten. Wann
hautdësdags 40 Banken an Europa de Gros
vun de grenziwwerschreidenden Aktivitéiten
duerchféieren, da bräicht een, zumindest fir
déi, eng méi zolidd a besser organiséiert
Iwwerwaachung.

D’Stresssituatioun op de Finanzmäert huet
och Stëmmen ervirbruecht, déi e Sënne-
bock gesicht hunn als Erklärung fir d’Kris.
Hei sinn och d’Steierparadiesen erwähnt
ginn. Si hätten zur Kris gefouert, well se
kenger Regulatioun géifen ënnerleien. Dëst
ass eng vun de Charakteristike vun engem
Steierparadies. Eng aner ass, dass an
engem Steierparadies keng Steiere bezuelt
ginn. Lëtzebuerg ass kee Steierparadies.
Eist Land als solcht duerstellen, ass net
nëmme falsch, mä eigentlech hanner-
lëschteg. Eng Associatioun tëschent
Steierparadies a Bankgeheimnis hierze-
stellen, ass net akzeptabel.

D’Bäibehale vum Bankgeheimnis ass
d’ailleurs och net a Fro gestallt an der re-
zenter Propositioun vun der Kommissioun
iwwert d’Zënsbesteierung. Déi Propositioun
stellt an eisen Aen eng gutt Aarbechtsbasis
duer, fir eventuell Schlupflöcher zouze-
maachen, wat d’Zënsbesteierung ube-
laangt. Eng Besteierung, déi awer och 
muss ausgedehnt ginn op déi Länner an
Territoiren, déi net an der Europäescher
Unioun sinn an equivalent Mesuren appli-
zéieren.

D’Aarbechten iwwert d’Propositioun vun der
Kommissioun iwwert d’Zënsbesteierung hu
gëschter zu Bréissel ugefaangen. Nëmmen
zwee Länner deelen d’Approche vun der
Kommissioun net, déi Koexistenz vun der
Quellesteier a vum Informatiounsaustausch
och an der Zukunft weider ze akzeptéieren.
D’Diskussiounen, wéi mer vun eisen
Ambassadeure gesot ginn ass, ware kon-
struktiv an och dës Kéier koordinéiert. An
dësen Diskussioune wäert d’Regierung och
sécherstellen, wéi dat schonns de Fall war
mat der jëtzeger Direktiv iwwert d’Zënsbe-
steierung am Joer 2005, dass aner Drëtt-
staten agebonne ginn an déiselwecht
Mesuren applizéieren, wéi mer dat an
Europa huele wäerten. Wa mer dat net
maachen, da lafe mer selbstverständlech
Gefor, dass mer duerch eis eegen Ent-
scheedung bewierken, dass d’Kapital aus
Europa ofzitt, zum Beispill an Asien, eppes,
wat sech Europa, an all Memberstat vun der
Europäescher Unioun, an dësem Moment
am mannste leeschte kann.

Dësen Dossier vun der Zënsbesteierung
ass ee vun deenen Dossieren, wou eist
Land géigeniwwer vun enger Majoritéit vu
Memberstate steet, wann et ëm d’Fro vu
Steierregelen, Konventioune géint Duebel-
besteierung oder och Zesummenaarbecht

tëschent Steieradministratioune geet. An
dësen Diskussioune musse mir als Land, an
als Finanzplaz, déi nei Entwécklung um
internationalen Ëmfeld selbstverständlech
an d’A faassen. D’Aen zoumaachen an esou
maachen, wéi wann alles beim Ale wier,
geet net.

Zur gläicher Zäit steet awer fest, dass
d’Regierung, sief et op europäeschem oder
op internationalem Plang, eng Positioun
vertrëtt a verdeedege wäert, déi et eiser
Finanzplaz erlabe wäert, an dësem neien
internationalen Ëmfeld hir Stäerkten ze
behalen. Stäerkten, déi, niewebäi gesot,
och net op d’Bankgeheimnis ze reduzéiere
sinn, mä och op Innovatioun, Professiona-
litéit, Fachkompetenz an Internationali-
séierung berouen, dat Ganzt an engem
sozial a politesch stabile Lëtzebuerg.

Och wa sech d’Situatioun am Finanzsecteur
gréisstendeels stabiliséiert huet, si mer an
Europa mat negativen Auswierkungen op
d’Realekonomie konfrontéiert. D’Fro ass och
hei, ob mer alles de sougenannte Maart-
kräften iwwerloossen, oder ob mer net och
hei als Europäesch Unioun musse ver-
sichen Äntwerten ze fannen. Ech mengen,
dat Lescht ass de Fall. Duerfir begréissen
ech och, dass d’Kommissioun Proposi-
tiounen op den Dësch geluecht huet, fir eng
gemeinsam Reaktioun auszeschaffen. 
Dës Propositiounen droen och deene
soziale Konsequenze vun der Kris
Rechnung a si sollen eis zu gemeinsamen
Aktioune féieren, op EU- an och op natio-
nalem Plang.

Zum Bannemaart gehéiert och eng gemein-
sam Währung, an ech mengen, dass et
jiddferengem kloer ass, wéi d’Situatioun géif
ausgesinn, wa mer an dëser Finanzkris den
Euro net hätten. Dat mussen zum Deel
Länner erliewen, déi net Member si vun der
Europäescher Unioun oder vun der Eu-
rozon. Mir denken hei zum Beispill un
Island, awer och un Ungarn. D’Ofwäertung
vun hire Währungen, gekoppelt mat héijen
Zënsen, stellen déi Länner viru ganz, ganz
grouss Problemer.

Dat ass den Zeenario, deem mer wahr-
scheinlech och ausgesat gewiescht wieren,
wa mer den Euro net hätten. D’Ausweidung
vun der Eurozon op d’Slowakei, vum 1.
Januar 2009 un, an hoffentlech, zu engem
spéideren Zäitpunkt, nach op méi EU-
Länner, wäert dozou bäidroen, de Banne-
maart ze stäerken a weider ze verdéiwen.
Ënner anerem huet d’Stäerkt vum Euro an
deene leschte Méint, speziell vis-à-vis vum
US-Dollar, dozou bäigedroen, dass d’Pë-
trolspräisser net an deem Mooss geklomme
sinn, wéi dat um internationale Pëtrolsmaart
jo de Fall war.

Här President, déi héich Energiepräisser,
déi mer bis viru kuerzem kannt hunn, de-
monstréieren d’Noutwendegkeet vun enger
gemeinsamer europäescher Energiepolitik.
Och hei mécht den Traité vu Lissabon nei
Perspektiven op - mir vergiessen dat
heiansdo -, andeems en aus der Energie-
politik eng europäesch Politik mécht an
d’Sécherheet vun eisen Energieliwwe-
rungen als eent vun den Haaptobjektiver
vun där Politik ervirsträicht.

Vu d’Energieofhängegkeet vun der Unioun,
huet esou eng europäesch Energiepolitik
noutgedrongen eng staark aussepolitesch
Dimensioun. Mir mussen et als Unioun
fäerdeg bréngen, eenheetlech opzetriede
vis-à-vis vun onse groussen Zouliwwerer, fir
mat hinnen eng zouverlässeg Energie-
partnerschaft opzeriichten. D’Thema
Energie kann een net lassgekoppelt kucke
vun deem aneren Thema, zu deem
d’Unioun gefuerdert ass, eng gemeinsam
Positioun ze fannen.

Ech denken un de Weltklimawandel, eng
vun deene gréissten Erausfuerderunge vum
21. Jorhonnert. Et geet drëm, déi gestallte
Klimaschutzziler ze erreechen. Mir brau-
chen ee räsonnabele Plang, wéi mer déi
3x20 erfëlle kënnen, also wéi mer 2020 an
der Europäescher Unioun eng Reduktioun
vun 20% vun den CO2-Emissiounen, en
Undeel vun 20% vun erneierbaren Energien
an eng Steigerung vun der Energieeffizienz
ëm 20% realiséieren. Dobäi brauche mer
déi néideg Flexibilitéit an eng europäesch
Solidaritéit.

Mir, als Lëtzebuerg, si bereet, eise Bäitrag
dozou ze leeschten. Mir wëllen alles
maachen, fir déi ambitiéis Ziler, déi mer
gestallt kruten, ze erfëllen, a mussen déi
néideg Mëttel an Instrumenter heifir zouge-
stane kréien. Ech mengen, et wär ee Feeler,
wa grad elo eng drohend Rezessioun als
Prétexte géif geholl ginn, fir déi Ziler, déi
sécher héich gestach sinn, iwwer Bord ze
werfen. Ech hoffen, dass de Conseil euro-
péen am Dezember, mä et gëtt wierklech
schwéier, déi néideg Décisiounen hëlt, fir
dass d’Europäesch Unioun op der Welt-
klimakonferenz zu Kopenhagen am De-

zember 2009 eng Virreiderroll spille kann.
Mat der neier amerikanescher Administra-
tioun ass e Progrès vläicht elo gemeinsam
éischter méiglech.

De Klimawandel ass vläicht awer och eng
Opportunitéit, fir eis ekonomesch ëmze-
stellen. Mat Investitioune kënnen nei
Aarbechtsplazen an Aktivitéite geschafe
ginn, sief et fir besser a méi propper Autoen
ze bauen, sief et fir d’Gebaier ze sanéieren,
oder sief et fir nach méi massiv erneierbar
Energiequellen ze développéieren.

Här President, mir musse vermeiden,
protektionistesch Reflexer opkommen ze
loossen, ob dat hei zu Lëtzebuerg ass oder
an der Unioun. Grad elo, wou et wirtschaft-
lech net esou gutt geet, a wou d’Verhand-
lunge vun der sougenannter Doha-Ronn,
am Kader vun der Welthandelsorgani-
satioun, der OMC, net den entscheedenden
Duerchbroch kannt hunn.

Ech wëll op dëser Plaz drun erënneren,
dass de Volumen, eleng vun de Wueren, déi
Lëtzebuerg am Ausland akeeft an an
d’Ausland verkeeft, zesummegerechent méi
wéi 80% vun eisem Bruttoinlandsprodukt
ausmécht. Dorunner gesäit een, wéi
wichteg et fir eist Land ass, mat sengen
Nopeschlänner, an dem Rescht vun der
Welt, Handel ze dreiwen an Investitiounen
hei zu Lëtzebuerg ze encouragéieren. Wéi
eescht mir dës Aufgab huelen, weisen déi
héichkaräteg Wirtschaftsmissiounen, déi
d’Regierung all Joer, zesumme mat eise
Betriber, organiséiert. Si erlaben eis, déi
immens Opportunitéiten ze ergräifen, déi
sech an eise Partnerlänner ronderëm d’Welt
bidden.

Mir däerfe grad elo net an d’Feeler vu
fréieren Zäiten zréckfalen, wou d’Länner hir
Grenzen zougemaach hunn, den Handel
doduerch ënnerbonnen hunn, an esou hir
Nopere méi déif an de Misär gestouss hunn
an d’Kris weider verschäerft hunn. Blanne
Protektionismus an nationalen Egoismus si
keng Optioune fir eng verantwortungs-
bewosst Aussepolitik, déi op den Dialog,
den Interessenausgläich an d’multinational
Léisunge setzt.

Een éischten, wichtege Schrëtt an dësem
Sënn wier et, fir d’Doha-Ronn zu engem
erfollegräichen Ofschloss ze bréngen. Ech
hu grad elo virun enger Stonn héieren, dass
et eventuell méiglech wier - an eisen
zoustännege Minister Nicolas Schmit weess
et -, dass zu Genf eng Propositioun virläit, fir
Mëtt Dezember eventuell eng Ministerronn
anzeruffen, fir ze kucke mat deem Schub,
dee vum G20 ausgaangen ass, doranner
weiderzekommen. Esou en Accord er-
liichtert eise Betriber net nëmmen den
Zougang zu neien, vill verspriechende
Wuesstemsregiounen, mä en Accord am
Kader vun der OMC steet virun allem fir
Transparenz a Berechebarkeet a schaaft
domadder och Vertrauen. Vertraue brauche
mer, méi wéi soss, fir dës Kris och ze
meeschteren.

De multilateralen Handelssystem ass zu-
gläich dat Gebitt, wou et méiglech misst
sinn, zu engem gräifbaren an ëmsetzbare
Resultat ze kommen. Et ass wichteg, dass
mir d’Doha-Ronn ofschléissen, an dass déi
äermste Länner e fräien Zougang fir hir
Produkter an hir Servicer op eis Mäert
kréien. Dës Länner sollen net diskriminéiert
ginn a misste vun enger vollstänneger Inte-
gratioun an de weltwäiten Handelssystem
kënne profitéieren. Domadder kënne se de
Grondsteen leeën, fir Wuelstand ze schafen
an hirer Populatioun eng éierbar Liewens-
perspektiv ze bidden.

Et däerf op kee Fall sinn, dass dës Länner
zu de Verléierer vun dëser Handelsronn
gehéieren, déi net fir näischt „Programme
de Doha pour le développement“ - ech
ënnersträichen „pour le développement“! -
heescht. Ech bedaueren et, dass op der
Ministeschkonferenz vun der OMC zu Genf
am Juli e puer vun deene gréissten
Handelspartner, an zwar d’Vereenegt Staten
an Indien, et net fäerdeg kruten, hir
géigesäiteg Interessen op engem Detail-
punkt ze iwwerwannen. Mir riskéieren elo,
op eng absehbar Zukunft net zu engem
Accord ze kommen, mat där Restriktioun,
déi ech elo grad gemaach hunn.

Ech wëll hei awer och déi konstruktiv Roll vun
der Europäescher Unioun während de Ver-
handlungen ervirsträichen, déi och vill Uner-
kennung kritt huet. Lëtzebuerg ënnerstëtzt
weiderhin d’Europäesch Kommissioun, als
eisen europäeschen Négociateur, an hiren
Efforten, am Numm vun der Europäescher
Unioun an der Welthandelsorganisatioun ze
verhandelen an een Accord auszeschaffen,
deen d’Interesse grad vun deenen äermste
Länner respektéiert.

Loosse mer eis näischt virmaachen: Den
Échec am Juli ass mat Sécherheet e
grousse Réckschlag fir dës Handelsronn,
op dee mer gäre verzicht hätten. Mir110000 www.chd. lu
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mussen och esou schnell wéi méiglech
deen Échec redresséiert kréien. Mä et ass
och net d’Enn vun deene Verhandlungen.
Mir sinn, erlaabt mer dee Verglach, op de
leschte Meter, géif ech nach ëmmer
mengen, vun enger ganz schwéierer
Biergetapp, an déi lescht Meter si bekannt-
lech déi allerschwéierst. Mir hoffen an deem
Kontext, ënner anerem, op déi nei ameri-
kanesch Regierung, fir dass mer do méi
konstruktiv kënnen un d’Affär erugoen.

Här President, Dir Dammen an Dir Hären,
d’Dynamik vu Lëtzebuerg als Europa-
haaptstad, nieft Bréissel a Stroossbuerg,
ass e wichtegt Element vun eiser Aussepoli-
tik. Eist Land huet, duerch d’europäesch
Décisiounen a Verträg, Rechter an Obliga-
tiounen um Gebitt vun de Sëtzer vun EU-
Institutioune krut. Fir all Regierung, zënter
de 50er Joren, huet sech déiselwecht Ver-
antwortung an och déiselwecht Eraus-
fuerderung gestallt: duerch eng proaktiv
Sëtzpolitik den europäeschen Institutiounen
an hire Servicer, déi hei zu Lëtzebuerg hire
Sëtz hunn, souwéi den europäesche
Beamten déi Moyenen zur Verfügung ze
stellen, fir kënnen ënner gudde Bedén-
gungen ze schaffen.

Zu deene Mëttele gehéieren natierlech, an
éischter Linn, d’Gebailechkeeten. Ech
denken do zum Beispill un nei Gebaier, déi
dëst Joer fäerdeg gestallt ginn, wéi d’Ver-
gréisserung vun dem prestigiéisen Euro-
päesche Geriichtshaff a vun der Euro-
päescher Investitiounsbank, awer och u
Gebaier, déi geplangt sinn, wéi d’Ex-
tensioun vum Rechnungshaff, de Bau vum
neie Sëtz vum Generalsekretariat vum
Europaparlament, déi zweet Europaschoul,
oder dee moderne Konferenzzentrum fir
den Europäesche Ministerrot, wou ech
hoffen, dass en an deenen nächste Joren
awer endlech ka seng Diere ganz op-
maachen.

An deem Sënn bleift de Site Kierchbierg,
Symbol vun der europäescher Präsenz hei,
an engem groussen Ëmbau. Zu enger ak-
tiver, awer och nohalteger Politique du siège
gehéieren net nëmme Gebaier, mä dass
mer och weiderhin en A halen op d’Ent-
wécklung vum Standuert Lëtzebuerg. Ech
denken zum Beispill un d’Anhale vun de
politesche Siège-Accorden, fir d’Institu-
tiounen, souwuel qualitativ wéi quantitativ,
zu Lëtzebuerg staark ze verankeren. Ech
denken awer och drun, nei EU-Aktivitéiten
op Lëtzebuerg ze kréien, awer duerfir muss
d’Attraktivitéit vum Site garantéiert sinn.

Eng dynamesch Sëtzpolitik bréngt eisem
Land niewent Flichte ganz vill Virdeeler:
europäesch an international Visibilitéit an
onverkennbar wirtschaftlech, kulturell a
sozial Virdeeler. De Standuert Lëtzebuerg
als Ville-siège ass an deene leschte Joren
ouni Zweifel konsolidéiert an och gefestegt
ginn. Sech weider mat vill Engagement an
Energie asetze fir déi Europahaaptstad
Lëtzebuerg, ass eng wesentlech Noutwen-
degkeet fir d’Lëtzebuerger Politik. An deem
Zesummenhang wëll ech all deene Ver-
waltungen e grousse Merci soen, déi mat vill
Asaz a Saache Sëtzpolitik zesummeschaf-
fen. D’Erausfuerderunge si grouss, mä déi
ausgezeechent Zesummenaarbecht hëlleft
eis, eisen Obligatiounen nozekommen.

Här President, Europa ass stabel, wa seng
Noperschaft stabel ass. Um Balkan, am
Ufank vun den 90er Joren, an och am Kau-
kasus dëst Joer si mer brutal drun erënnert
ginn, dass Krich um europäesche Kon-
tinent, oder a senger ganz direkter Noper-
schaft, nach ëmmer méiglech ass, an dass
d’Konsequenze vun esou engem Krich een
direkten Impakt och op eis heiheem hunn.
Mat der Erweiderung vun 2004 huet Europa
eng nei Aussegrenz an domat och nei
Nopere kritt. Nei Noperen, mat deene mir
méi enk zesummeschaffe sollten, fir d’Sta-
bilitéit och ausserhalb vun de Grenze vun
der Europäescher Unioun ze projezéieren
an ze festegen.

Fir dauerhaft Stabilitéit an eiser Noperschaft
ze schafen, brauche mer eng spezifesch
europäesch Approche, déi all Instrumenter,
déi der Europäescher Unioun zur Verfügung
stinn - sief et diplomatesch, finanziell,
sécherheetspolitesch oder ekonomesch -,
kombinéiert. Vill vun deenen Instrumenter
fënnt ee schonn an der europäescher
Noperschaftspolitik. Zënter Mee vun dësem
Joer diskutéieren d’Memberstate vun der
Europäescher Unioun méi intensiv iwwert
de sougenannten „Partenariat oriental“.
Duerch dës Initiativ wëlle mer eis Bezéiunge
mat eisen Noperen am Oste verstäerken an
deene Länner, nach méi wéi bis elo, bei
hiren interne Reformen hëllefen.

D’Europäesch Kommissioun ass op dem
europäesche Conseil vum 1. September
gefrot ginn, fir konkret Propositioune bis de
Conseil vum Dezember dëst Joer aus-
zeschaffen. Lëtzebuerg ass ëmmer der
Meenung gewiescht, dass gutt Relatiounen

tëschent der Europäescher Unioun an hiren
Noperen am Osten an am Süde wichteg
sinn. An dësem Kontext ënnerstëtzt Lëtze-
buerg d’Iddi vum „Partenariat oriental“,
genee wéi et och d’Verstäerkung vun de
Relatioune mat de südlechen Noperen am
Kader vun der „Union pour la Méditerranée“
ënnerstëtzt. D’europäesch Noperschafts-
politik bleift fir eis awer de politesche 
Kader fir eis Relatioune mat all eisen
Noperen.

Zënter dem Ausbroch vum Konflikt a Geor-
gien, de 7. an den 8. August, an och nom
Waffestëllstandsofkommes vum 12. August
ass d’Situatioun a Georgien an am Kau-
kasus an den Zentrum vun der internatio-
naler aussepolitescher Aktualitéit geréckelt.
D’Evénementer, déi an där Regioun statt-
fannen, concernéieren direkt déi euro-
päesch Sécherheetsinteressen. Wann haut
d’Waffen a Georgien rouen, a mir vun
engem Stabiliséierungsprozess schwätze
kënnen, esou ass dat an éischter Linn de
Verdéngscht vun der Europäescher Unioun
a vun der franséischer Présidence, dat
muss ee kloer ënnersträichen. Wann de
politesche Wëllen an der Europäescher
Unioun also do ass, fir zesummen ze
agéieren, kënne mer an der Europäescher
Unioun Grousses leeschten an den euro-
päesche Gedanke vu Fridden a Stabilitéit
och ausserhalb vun eise Grenzen zur Rea-
litéit maachen.

D’Europäesch Unioun gouf domat zu
engem zentralen Acteur, net nëmme fir
d’Verhandele vum Waffestëllstand, mä och
fir deem seng konkret Ëmsetzung duerch
eng iwwer 300 Mann staark Missioun, déi
sougenannten EUMM, wou Lëtzebuerg, wéi
Der wësst, mat zwee Leit vertrueden ass. Et
sief an deem Kontext och emol drun
erënnert, dass Lëtzebuerg sech staarkge-
maach huet, fir eng international Enquêtë-
kommissioun anzesetzen, fir den Originë
vun deem Konflikt op de Fong ze goen, an
net eleng vum 7., 8. August un, mä och wat
virdru geschitt ass.

Och wa mer d’Unerkennung vun enger
Onofhängegkeet vun den zwou Regiounen
oflehnen, esou musse mer dach no dauer-
hafte Léisunge sichen. Duerfir gouf, am
Kader vum Accord vum 8. September, och
festgehalen, fir sougenannten „international
Diskussiounen“ zu Genf ze lancéieren, un
deenen all d’Partië géifen deelhuelen, fir
genee déi Léisungen ze fannen.

Haut ass eng zweet Ronn; ech hoffen, wann
och zaghaft nëmmen, dass se awer Resul-
tater bréngt. Dësen Annäherungsprozess
ass, wéi Der wësst, de 15. Oktober zu Genf
ugaangen, an d’Tatsaach, dass déi nächst
Ronn ebe just haut stattfënnt, weist, dass
eng gewëssen Dynamik trotzdeem konnt
kreéiert ginn. D’Stabilitéit am Kaukasus
kann awer net nëmme militärescher, mä
muss virun allem och demokratescher a
wirtschaftlecher Natur sinn.

An eisen Ae kann nach vill gemaach ginn,
wat de Stand vun der Demokratie a Geor-
gien betrëfft. De Wahlsystem, d’Justiz,
d’Fräiheete vum Eenzelne wéi och déi fräi
Meenungsbildung si staark verbesserungs-
bedürfteg; grondleeënd Reforme mussen
also duerchgesat ginn. Et sinn och dës
Reformen, déi d’EU an och d’NATO er-
waarden. De Kader ass deemno gesat, fir
aus dëser Kris erauszekommen an d’Lag
vum Kaukasus ze stabiliséieren. Et bleiwen
awer nach vill Froen ze klären, an et gëtt
doudsécher keen einfache Wee. Mä
d’Europäesch Unioun huet et fäerdeg
bruecht, fir Verantwortung ze iwwerhuelen,
d’Waffe rouen ze dinn an eng international
Diskussioun ze lancéieren. Dorop musse
mer opbauen, fir dauerhaft Léisungen ze
fannen.

Et gëtt, wéi Der wësst, nach zwee aner
Conflit-geléen, déi zënter den Evénementer
a Georgien méi an de Vierdergrond ge-
réckelt sinn a wou et gëllt, eng negativ
Spiral, wéi se am Summer 2008 entstanen
ass, ze vermeiden. D’Situatioun an
Nagorny-Karabach, eng armenesch En-
clave an Aserbaidschan, déi sech ufanks
den 90er Joren ofgespléckt huet no engem
bluddege Krich, deen 30.000 Doudeger an
iwwer eng Millioun Déplacéierter gefuerdert
hat, ass weiderhin ongeléist.

Et ass an dësem Kontext encourageant,
dass déi zwee Presidente vun Armenien an
Aserbaidschan sech viru kuerzem zu
Moskau getraff hunn. Si hunn och eng
Deklaratioun ënnerschriwwen, an där se
sech engagéieren, gréisser Ustrengungen
ze maachen, fir Léisungen ze fannen an
dësem Konflikt. Et däerf een natierlech net
naiv sinn. Russland huet nom Konflikt a
Georgien ee kloren Interessi fir ze be-
weisen, dass et am Kaukasus och ee
Friddensstëfter gëtt. Et wäert sécher nach
vill Zäit an Effortë kaschten, bis déi zwee
Presidenten hir déif Differenzen iwwer-
brécken a Fridde schléissen. Et däerf een

awer optimistesch sinn, well et ass déi
éischte Kéier zënter dem Waffestëllstands-
ofkommes, dat Russland 1994 mediéiert
huet, dass déi zwee Presidenten hir Ënner-
schrëft gemeinsam op een zukunfts-
orientéiert Dokument placéiert hunn.

Een anere Conflit gelé, vun deem eigentlech
wéineg an den Zeitungen ze liesen ass, mä
deen och wichteg ass fir d’Stabilitéit um
europäesche Kontinent, ass dee vu Mol-
dawien an Transnistrien.

Hei ass d’Europäesch Unioun aktiv en-
gagéiert mat enger Missioun, déi hëlleft
d’Grenz mat der Ukraine ze iwwerwaachen.
Si ass och aktiv an de sougenannte Fënnef-
plus-zwee-Gespréicher implizéiert. Am
August an am September vun dësem Joer
ass e bësse Bewegung an dësen Dossier
komm, besonnesch duerch eng méi aktiv
Roll vu Russland. Hei ass d’Europäesch
Unioun och gefuerdert a si muss am Kader
vun de Fënnef-plus-zwee-Gespréicher
derfir suergen, dass hir Stëmm weider
gehéiert gëtt.

Dann zu Wäissrussland an der Ukraine. Als
Member vun der Europäescher Unioun
wëlle mer eng Partnerschaft mat eisen
Noperen, fir dass eise Projet vun enger
gesamteuropäescher Friddensuerdnung
geléngt. Mir wëllen, dass all eis Noperen an
engem europäesche Kontinent vu Fridden a
Wuelstand agebonne kënne ginn.

Eis Offer vu Partnerschaft gëllt och fir
Wäissrussland, wann et de Wee vu Re-
formen aschléit an d’Situatioun vun de
Mënscherechter verbessert. Déi rezent
Fräiloossung vu politesche Gefaangene war
e Schrëtt an déi richteg Richtung. Mä et
bleiwen nach vill Problemer bestoen.

D’Wahle vum 28. September waren zwar
eng Verbesserung par rapport zu de viregte
Wahlen, mä hunn awer och kloer bewisen,
dass et weiderhi ganz vill demokratesch
Defiziter gëtt. Mä d’EU huet een Interessi un
engem Dialog mat Minsk an huet dowéinst
och eng Ouverture gemaach. Mir wëllen eis
op de Wee vum Dialog engagéieren, mam
Zil, d’Demokratie ze stäerken an dass
d’Mënscherechter respektéiert ginn.
D’Europäesch Unioun ass prett, Wäiss-
russland ze hëllefen, dës Ziler ze erreechen
a fir d’Relatioune mat deem Land ze ver-
déiwen, soubal d’Konditiounen dat erlaben.

Engem anere Land an dëser Regioun kënnt
an dësem Kontext och eng ganz wichteg
Roll zou. Mat 47 Milliounen Awunner an als
zweetgréisst Land um europäesche Kon-
tinent ass et kloer, dass d’Ukraine eng
Schlësselroll huet. Wann hei d’Reforme
gräifen, da wäert dat och ee positiven
Afloss vun der Ukraine op hir Noperen hunn.
De Problem hei bleift selbstverständlech
d’Stabilitéit, well de Verfassungskonflikt
tëschent President, Regierung a Parlament
ongeléist bliwwen ass. Mä d’Ukraine ass um
richtege Wee, wat hir Reforme betrëfft, a mir
bleiwe weiderhin engagéiert, fir dëse
Prozess och aktiv ze begleeden.

Wat d’Unnäherung vu Georgien an der
Ukraine un d’NATO betrëfft, ass eis Po-
sitioun kloer: Zu Bukarest hu mir gesot, dass
dës zwee Länner enges Dags an d’NATO
kommen. Dozou sti mer och. Mä mir soen
och, dass dee Prozess déi gesamt-
europäesch Friddensuerdnung net op
d’Kopp geheien däerf.

Déi georgesch oder ukrainesch Adhésioun
iwwert de Knéi briechen hëlleft kengem,
weder eis nach Tbilisi oder Kiew. De
Rendez-vous vun den NATO-Aussemi-
nisteren elo gläich am Dezember ass eng
gutt Geleeënheet, fir eng éischt Evaluatioun
vun de Progrèsë vu Georgien a vun der
Ukraine op hirem Wee an d’NATO ze
maachen. Et ass sécherlech am Dezember
net den Zäitpunkt, fir iwwert de MAP, de
Membership Action Plan, eng Ent-
scheedung ze huelen. Mir mussen elo dru
schaffen, fir dass, wa Georgien an
d’Ukraine de MAP eng Kéier kréien, dëst
eng reell Kontributioun zu eiser an och zu
hirer kollektiver Sécherheet ass, déi d’Sta-
bilitéit vun Europa weider festegt. Fir dat ze
erreechen, si weider Reformen néideg an
de Projet muss och vun der Populatioun
gedroe ginn.

Dëst ass zum Beispill an der Ukraine net de
Fall. Ganz am Contraire: D’Land ass an der
NATO-Fro wéi och a villen anere komplett
gespléckt. Derbäi kënnt meng fest Iwwer-
zeegung, dass um Plang vum politeschen
Equiliber der spezifescher Sensibilitéit vu
Russland méi Rechnung muss gedroe ginn.
Anerefalls schafe mer e politeschen Désé-
quiliber, wou grousst Mësstrauen all Ze-
summenaarbecht schwéier, wann net
souguer onméiglech mécht.

Wat de Balkan ugeet, Här President, däerf
de Krich am Kaukasus net dozou féieren,
dass de Balkan net méi déi Opmierk-
samkeet kritt, déi e verdéngt an déi en och

brauch. All Länner vum Balkan hunn eng
europäesch Perspektiv, zu där mir stinn. De
Balkan ass och eng Géigend, wou d’Eu-
ropäesch Unioun all Instrumenter, déi hir zur
Verfügung stinn, a Synergien agesat huet,
wat dozou gefouert huet, d’Stabilitéit
wéinstens emol ze förderen.

A Serbien huet d’Attraktivitéit vun der Euro-
päescher Unioun gegraff an déi nei Re-
gierung zu Belgrad huet sech kloer enger
europäescher Agenda verschriwwen. Mir
konnte grouss Fortschrëtter an der Ze-
summenaarbecht mam Internationale
Krichsverbriechertribunal feststellen. De
Karadz̆ić sëtzt zënter kuerzem zu Den Haag
a säi Prozess huet, wéi Der wësst, uge-
faangen. Ech hu grouss Hoffnung, dass de
Procureur vum TPI, den Här Brammertz, am
Dezember feststelle kann, dass d’Koopera-
tioun vu Belgrad mam TPI näischt ze wën-
schen iwwregléisst, och wann de Mladić
nach net zu Den Haag ass.

Dat géif eis erméiglechen, dëse Stabili-
satiouns- an Associatiounsaccord mat
Serbien ze ratifizéieren an domadder dëst
Land nach méi fest mat Europa ze veran-
keren. Dat wier an eiser aller Interessi. Ech
bleiwe fest dovunner iwwerzeegt, dass ouni
Serbien de Balkan, an domat eis direkt
Noperschaft, net dauerhaft stabiliséiert ka
ginn.

De Kosovo bleift natierlech ee sensibelt, ee
ganz sensibelt Thema tëschent der Euro-
päescher Unioun a Serbien, mä och do gëtt
et Bewegung, notamment wat den Déploie-
ment vun der Eulex-Missioun am Norde vum
Kosovo betrëfft. Dëst war een éischte
wichtege Schrëtt a Richtung vun enger Nor-
malisatioun tëschent Belgrad a Prishtinë.

De 17. Februar huet de Kosovo sech
onofhängeg erkläert, wéi Der wësst, dëst
nodeems en Négociatiounsprozess - dee
quasi zéng Joer gedauert huet an am
Dezember d’lescht Joer op en Enn bruecht
gouf - op der Statusfro kee Konsens
tëschent Belgrad a Prishtinë konnt hierstel-
len. Déi kosovaresch Autoritéiten hu sech
mat der Adoptioun vun hirer Constitutioun
de Konklusioune vum UN-Sondergesandte
Martti Ahtisaari verschriwwen. Dës Kon-
klusioune gesinn als eenzeg viabel a stabi-
litéitsverspriechend Optioun d’Kreatioun
vun engem onofhängege Kosovo ënnert der
internationaler Supervisioun vir. De Rechter
vun de Minoritéiten ass hei eng besonnesch
Protektioun ageraumt ginn.

Ech hat d’Geleeënheet, der Chamber
d’Argumenter fir eng Unerkennung vum
Kosovo ze presentéieren, an d’Chamber
huet d’Linn vun der Regierung och voll a
ganz ënnerstëtzt. Lëtzebuerg huet duerno
den 21. Februar de Schrëtt gemaach, dee
bis elo 52 Länner gemaach hunn, an de
Kosovo unerkannt, dëst well mer och ee
groussen Interessi un engem stabile
Kosovo an domat un engem stabile Balkan
hunn. An dësem jonke Stat schafft dann och
elo eng demokratesch gewielte Regierung
un der Ëmsetzung vum Ahtisaari-Plang.

D’Lag am Kosovo ass relativ - ech betounen
d’Wuert relativ - stabil, wat net zulescht och
ee Verdéngscht ass vun der Europäescher
Unioun, déi mat hirem Sondergesandten an
der Eulex-Missioun, hirer gréisster Police- a
Justizmissioun, dobäi mathëlleft, déi koso-
varesch Administratioun opzebauen an ze
festegen.

Wann ech soe relativ, da kann een dëser
Deeg spieren, dass Tensioune sinn tëschent
der UNO an de kosovareschen Autoritéiten.
Dass eben déi UNO-Resolutioun oder UNO-
Décisiounen ze no wiere bei de serbeschen
Interessen, gëtt am Kosovo festgestallt. Ech
hoffen allerdéngs, dass mer dat kënnen
ofbauen, am Interessi virun allem vun der
Rechtsstaatlechkeet, déi opgebaut muss
ginn am Kosovo, an och vum Zesumme-
liewen tëschent Serben a Kosovaren, wat
onbedéngt noutwendeg ass. Dësen Eraus-
fuerderungen ze begéinen, verlaangt e
laangen Otem, mä mir si frou, dass
d’Weichen hei an déi richteg Richtung ge-
stallt sinn.

E laangen Otem brauche mer och, wat
Bosnien an Herzegowina ugeet. An der
éischter Halschent vun dësem Joer hu
wichteg Progrèsen a Bosnien eis erméig-
lecht, de Stabiliséierungs- an Assozia-
tiounsaccord ze ënnerschreiwen an och e
Visaliberalisatiounsprozess ze lancéieren.
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Leider huet sech d’politesch Lag awer a
Bosnien an deene leschte puer Méint ver-
schlechtert, drastesch verschlechtert. Et
gëtt kee Konsens méi fir Schlësselreformen,
zum Beispill Reforme vun der Police.

D’Rhetorik ass erëm vill méi nationalistesch
ginn, an d’Visioune vun der Zukunft vum
Stat sinn dobäi auserneenzegoen. Mir hunn
e kloeren Interessi, fir Bosnien op der euro-
päescher Schinn ze halen. Duerfir muss
d’Europäesch Unioun sech haut nach méi
engagéieren, wéi dat fréier de Fall war. Et
kann net sinn, dass sech a Bosnien elo
näischt méi beweegt bis d’Wahlen 2010,
well Bosnien soss vis-à-vis vu sengen
Nopere wäit zréckfält a seng europäesch
Integratioun och eigentlech verwässert. Dat
wier schlecht fir Bosnien, an et wier selbst-
verständlech och schlecht fir d’Europäesch
Unioun.

Am Mëttleren Osten, Här President, enger
anerer wichteger Noperschaft vun der Euro-
päescher Unioun, huet sech eis dëst Joer e
ganz kontrastéiert Bild gebueden. De 27.
November d’lescht Joer hu sech déi zwou
Parteien dozou engagéiert, fir dem jor-
zéngtelaangen undauernde Bluttvergéissen
en Enn ze setzen. Et gouf décidéiert, fir e
Verhandlungsprozess ze lancéieren, de
sougenannten Annapolis-Prozess, um Enn
vun deem e Friddensvertrag soll stoen,
deen déi villgenannten Zweestateléisung,
dat heescht en israeleschen an e palästi-
nensesche Stat, déi friddlech matenee lie-
wen, soll festschreiwen.

Israelien a Palästinenser hu sech an der
Deklaratioun vun Annapolis och dozou en-
gagéiert, fir all Efforten ze maachen, fir bis
zum Enn vun dësem Joer zu esou engem
Accord ze kommen. Och wann am Moment
alles drop hindeit, dass dat net wäert méig-
lech sinn, bis zum Enn vun dësem Joer den
Accord ze finaliséieren, sou heescht dat
nach laang net, dass dat am Laf vum
nächste Joer net ka geschéien. Ech hat
d’Geleeënheet, fir mer Enn Mäerz e Bild um
Terrain ze maachen, an Israel, an de paläs-
tinensesche Gebidder an och an Ägypten,
e Land, deem seng Mediatiounsefforten,
wéi mer wëssen, vu ganz grousser Be-
deitung sinn.

Ech hat d’Geleeënheet, um Terrain ze ge-
sinn, wat déi ganz grouss Ausenaner-
setzungen a Kontradiktioune sinn. Esou en
Exercice ass selbstverständlech net
einfach, geet et dach drëm, fir wäitgräifend
Konzessiounen ze maachen, an dat op
béide Säiten. Derbäi kënnt, dass ver-
schidden Aktiounen net dozou bäidroen, de
Verhandlungsklima ze verbesseren. Ech
denken do speziell un déi vill israelesch
Stroossespären am Westjordanland - dat
ass e wichtege Punkt -, an un d’Konstruk-
tioun vu weidere Kolonien, mä awer och, op
där anerer Säit, un d’Mortiersattacken, un
d’Kassamattacken vu Gaza op Israel. Och
de Fait, dass d’Hamas weiderhin d’Gaza-
sträif besat hält, huet der Regierung vum
Premierminister Fayyad hir Aufgab wierk-
lech net vereinfacht.

Ägypten huet sech intensiv drëm beméit, fir
den Dialog tëschent de Palästinenser erëm
hierzestellen. Mir hoffen, dass, trotz dem
rezente Réckschlag, et méiglech wäert sinn,
zu enger Versöhnung vun de Palästinenser
ze kommen, dëst op Basis vum Dokument,
dat vun den Ägypter ausgeschafft ginn ass.
Et besteet also duerchaus Grond fir e
wéineg Hoffnung. De Waffestëllstand
tëschent der Hamas an Israel huet während
de leschte fënnef Méint zu enger Beroue-
gung am Gazasträif gefouert, wann och
d’Liewen a Gaza selwer absolut net mën-
schewierdeg bleift.

Et muss een hei onbedéngt déi exzellent
Aarbecht vun der UNRWA ënnersträichen,
déi Lëtzebuerg och weiderhi finanziell
ënnerstëtzt. Hei ass enorm vill Engagement
vun all Mataarbechter vun där Organi-
satioun erfuerdert. Déi lescht zwou Woche
gouf et leider erëm Gewalt ze bekloen, a
Form vu Kassamrakéiten engersäits, an
israelesch militäreschen Aktivitéiten an der
Gazasträif, déi op béide Säiten zu Doudes-
affer gefouert hunn. De Waffestëllstand ze
respektéieren ass awer ouni Alternativ. Ech
fannen et net akzeptabel, dass d’Hëllefs-
gidder vun der UNRWA, déi all Dag 750.000
Leit an der Gazasträif elementaarst Hëllef
ubidden, vun Israel blockéiert ginn. E
Méindeg ass zwar e Camion mat Hëllefs-

gidder duerchgelooss ginn, mä dat geet bäi
Wäitem net duer, fir déi humanitär Bedierf-
nisser an der Gazasträif kënnen ze léisen.

D’Verhandlunge mat de Palästinenser sinn
net ënnerbrach ginn, an dëst trotz de polite-
schen Ongewëssheeten an Israel. Och wa
bis d’Wahlen an Israel keen Duerchbroch
wäert kënnen erziilt ginn, dann ass et dach
wichteg, dass dat, wat bis elo erreecht gouf,
net verluer geet. Beim rezenten Treffe vum
Quartett zu Sharm el-Sheikh hunn déi zwou
Parteien déi aktuell Verhandlungen als sub-
stanziell an och als villverspriechend be-
zeechent. Ech mengen, dass d’international
Gemeinschaft alles maache muss, fir dëse
Prozess, deen zu Annapolis lancéiert ginn
ass, weider ze ënnerstëtzen.

D’Europäesch Unioun ënnerstëtzt d’Paläs-
tinenser politesch, ekonomesch an och an
hirer EUPOL-COPPS-Missioun bei hire
Reforme vun der Rechtsstaatlechkeet an
der Sécherheet. Och si mer amgaangen am
europäesche Kader ze kucken, wéi een am
beschte kann d’Parteie begleeden an
hinnen ënnert d’Äerm gräife bei der Ëm-
setzung vun engem Friddensofkommes.
Lëtzebuerg ass bereet, do seng Respon-
sabilitéit ze iwwerhuelen. Dëst hu mer,
ënner anerem, am Dezember d’lescht Joer
op der internationaler Konferenz fir de
palästinensesche Stat zu Paräis däitlech
gemaach, an ech hat d’Geleeënheet, dat
och dëse Juni op der Konferenz fir d’Ënner-
stëtzung vun der palästinensescher ziviler
Sécherheet a Rechtsstaatlechkeet zu Berlin
ze weisen.

Am Libanon ass et de leschte Mee zu deem
esou néidegen Accord tëschent deene
verschiddene politesche Lager komm, op
dee mer esou laang gewaart hunn. En neie
President konnt gewielt ginn, an eng Re-
gierung vun der nationaler Eenheet ass
amgaangen, de nationalen Dialog nees do
weiderzeféieren, wou en 2006 duerch de
Krich ënnerbrach ginn ass. Dëst ass keen
einfachen Exercice, awer ech mengen,
d’Parteie si sech mëttlerweil bewosst, dass
et keng Alternativ gëtt, fir dat Land erëm ze
festegen. Och hei leeschte mer dozou eise
Bäitrag, net nëmme finanziell, awer och am
Kader vum UN-Friddenstrupp am Süde vum
Land.

Och d’Spannunge mat Syrien sinn am-
gaangen ofzehuelen, an dat Land schéngt
gewëllt ze sinn, méi eng positiv Roll ze
spillen. Indirekt Gespréicher mat Israel sinn
initiéiert ginn an der Türkei. D’Türkei, ech
erwähnen dat, déi iwwregens net eleng a
Saachen Israel-Syrien, mä och am Irak an
am Iran zum Beispill eng héich interessant
Roll am Sënn vun der internationaler
Gemeinschaft spillt. Ech war ëmmer der
Meenung, dass mer Syrien mussen als Deel
vun der Léisung betruechten, an hoffen,
dass déi Öffnung, déi de syresche Pre-
sident gewisen huet, nëmmen en Ufank ass,
an dass eis Erwaardungen u si net ent-
täuscht ginn. Den Avi Primor huet et op de
Punkt bruecht, wéi e gesot huet: „Wien
Israel hëllefe wëllt, hëlleft och Syrien.“

Här President, trotz deene villen Attentater,
déi sech ëmmer nach am Irak zoudroen,
schéngt dat Land sech mëttlerweil, lues
awer sécher, vum Ofgrond ewechze-
bréngen, an d’Sécherheetssituatioun huet
sech säit dem leschte Joer liicht verbessert.
D’Iraker hunn am Laf vun de leschte Méint
d’Responsabilitéit an enger Majoritéit vu
Provënze kënnen iwwerhuelen an hu mat
den Amerikaner ee Sécherheetsaccord
iwwert déi zukünfteg Präsenz vun amerika-
neschen Zaldoten am Irak ausgehandelt.

Ausser eiser humanitärer Hëllef, hu mir och
dëst Joer erëm, zesumme mat eise Bene-
lux-Kolleegen, d’Formatioun vun irakesche
Riichter an och Polizeikräften organiséiert,
fir eisen Deel um Opbau vun der Rechts-
staatlechkeet an deem Land ze leeschten.

Den Iran, Här President, huet sech leider
nach ëmmer net a Konformitéit gesat mat
de Resolutioune vum UNO-Sécherheetsrot,
déi eng kloer Illustratioun vun der interna-
tionaler Solidaritéit op dësem Dossier sinn.
Et ass wichteg, dass dës Solidaritéit och
weider erhale bleift. Den Drock vun der
internationaler Gemeinschaft op de Regime
vun deem grousse Land ass nach weider
erhéicht ginn, dëst duerch zousätzlech
Sanktiounen, awer leider ouni dee ge-
wënschten Effekt bis elo.

D’Dier zu Verhandlunge mam Iran steet
weider op, awer den Iran muss endlech all
nuklear Uräicherungs- a Verschaffungsak-
tivitéite suspendéieren. Villes kënnt sech
2009 änneren an eise Relatioune mam Iran,
wann et soll zu engem demokratesche
Presidentewiessel zu Teheran kommen. Ze
hoffen ass och, dass d’Obama-Adminis-
tratioun an den USA sech entscheet, fir
d’Dier opzemaachen, fir ähnlech wéi bei
Nordkorea e Wee fir Direktverhandlunge
mam Iran ze fannen. Dëst géif Amerika, an

och, mengen ech, dem ganzen Noen Osten
zeguttkommen.

Och d’Mënscherechtssituatioun an deem
Land huet sech am leschte Joer net zum
Gudden entwéckelt, wat eis méi a méi
beonrouegt, virun allem, dass den Iran net
déi Obligatiounen erfëllt, déi hie selwer an
internationale Konventiounen ënner-
schriwwen huet.

Wat d’Relatiounen tëschent der Euro-
päescher Unioun an de Mëttelmierlänner
ugeet, esou hu mer den 13. Juli um Sommet
zu Paräis décidéiert, fir der euromediter-
raner Partnerschaft eng nei Dynamik ze
ginn an dëst op héchstem Niveau. Mir si
frou, dass no enger Rei Diskussiounen et
méiglech war, déi ganz Europäesch Unioun
an dës Initiativ mat anzebannen an op déi
nei Unioun fir d’Mëttelmier, op deem, wat
schonns am Barcelona-Prozess erreecht
ginn ass, kënnen opzebauen.

D’Resultater vum Paräiser Sommet kënne
sech trotz eenzelne Mësstéin duerchaus
weise loossen. Aus eegener Erfahrung kann
ech soen, dass et net ëmmer einfach war a
bleift, an dësem Kader e gemeinsamen
Nenner ze fannen, wou ee muss eng Rei
Facteure berücksichtegen, wou d’Koope-
ratioun net onbedéngt héichkaräteg ass.

Sinn um Sommet zu Paräis eng Rei vu Froen
opbliwwen, esou sinn ech méi wéi ze-
fridden, dass et méiglech war, uganks des
Mounts op der Ausseministerkonferenz, déi
zu Marseille ofgehale ginn ass, eng ganz
Rei vu Froen ze klären, esou dass mir eis elo
kënnen der Ëmsetzung vun eise gemein-
samen Objektiver zouwennen.

Déi nächst Méint wäerte vu grousser Be-
deitung sinn, geet et dach dorëm, deenen
neie Strukture wéi zum Beispill dem Se-
kretariat vun där neier Unioun, dat zu
Barcelona wäert installéiert ginn, Liewen
anzehauchen, fir dass déi gemeinsam
Projeten, déi mir ugeholl hunn, esou schnell
wéi méiglech kënnen op d’Schinne bruecht
ginn. Och Lëtzebuerg wäert säin Deel
dozou bäidroen, fir dass dës nei Dynamik
net wäert verluer goen an dass mir et
fäerdeg bréngen, an der Mëttelmiergéigend
e Raum vu Fridden, Stabilitéit, Sécherheet a
Wuelstand kënnen ze schafen.

Dann zu eisen transatlantesche Relatiounen.
Här President, vill vun deene Problemer, mat
deene mer haut konfrontéiert sinn, si Pro-
blemer, déi keng Grenze kennen, well se eis
alleguerte betreffen: Knappheet vu Res-
sourcen, Ëmwelt a Klimawiessel, Finanzkris,
organiséiert Kriminalitéit, Massevernich-
tungswaffen an esou weider. Déi nei Eraus-
fuerderungen hu vill Facetten a sinn alleguer
matenee verbonnen.

En effektive Multilateralismus baséiert op
internationale Regelen, déi mat staarken
internationalen Organisatiounen innerhalb
vu legitimen Institutiounen ëmgesat ginn.
Dat ass dat eenzegt Instrument, fir global
Problemer och gemeinsam kënnen ze
léisen.

Ouni international Regele gëllt d’Recht vun
der Stäerkt - net d’Stäerkt vum Recht. Wann
et um internationale Plang e Konsensus
gëtt, wat d’Spillregele betrëfft, ass dat déi
beschte Garantie fir alleguerten d’Staten,
souguer fir déi stäerkst.

An dësem Kontext ass d’Wahl vum Barack
Obama zum 44. President vun den USA net
nëmme gutt fir Amerika, mä ech mengen
och gutt fir d’Welt an och gutt fir d’Euro-
päesch Unioun. Mä dat heescht net, dass
alles fir eis vill méi einfach gëtt. Deen neie
President weess hoffentlech besser wéi säi
Virgänger, dass Amerika e ganz grousst
Land ass, mä net grouss genuch, fir d’Welt
eleng ze regéieren an ze dirigéieren. Duerfir
brauch Amerika och international Koope-
ratioun.

Bei all de Sujeten, déi an dëser Deklaratioun
erwähnt goufen, bleift eis transatlantesch
Partnerschaft essenziell, fir déi global
Problemer ze léisen. Natierlech mussen an
eiser globaler Welt och nach vill aner Länner
mat agebonne ginn. Mä ouni gutt Koope-
ratioun tëschent Europa an Amerika geet
villes net. Ech sinn iwwerzeegt, dass Europa
sech méi engagéiere wäert missen, sief et
an Afghanistan oder och am Noen Osten
zum Beispill. Mä wann dat zu Resultater
féiert mat gemeinsamen Ziler, da solle mer
och an Europa bereet sinn, méi Respon-
sabilitéit ze iwwerhuelen.

De Barack Obama huet scho kloer ugedeit,
dass hien op d’Kooperatioun setzt, wéi hie
gesot huet, dass Amerika sech asetze
muss, fir Allianzen a Partenariater erëm
opzebauen, well dëst néideg ass, fir déi
gemeinsam Erausfuerderungen opzehuelen
a gemeinsame Bedroungen och entgéint-
zekucken. Hien huet an dësem Kontext och
d’Europäesch Unioun als Ganzt als e laang-
jähregen an ee vun deene wichtegste
Partner an Alliéierte vun Amerika unerkannt.

Den zukünftege President Obama huet
sech genausou kloer iwwert d’Reform vun
de Vereenten Natiounen ausgeschwat, well
d’UNO soss net méi Schratt hale ka mat der
rasanter Entwécklung vun der Welt an hir
Essenz als Friddensstëfter a Verdeedeger
vum internationale Recht eigentlech ver-
léiert.

Et deit alles dorop hin, dass d’trans-
atlantesch Bezéiungen eng nei Qualitéit
wäerte kréien, an den Optimismus an d’Er-
waardunge sinn deementspriechend
grouss. Ech si fest dovunner iwwerzeegt,
dass gutt Relatioune mat Washington
néideg sinn, fir zu eiser gemeinsamer
Sécherheet, der Promotioun vun eise
gemeinsame Wäerter an och dem Abrénge
vun eise gemeinsamen Interesse bäi-
zedroen.

Mir wëllen enk mat Amerika zesumme-
schaffen, fir festzehalen, wéi eng Kontri-
butiounen, dacks a verschiddene Regis-
teren, mä ëmmer komplementär, d’Europäer
an d’Amerikaner mobiliséiere kënnen, fir déi
gemeinsam Problemer unzegoen.

Wéi ech a menger Introduktioun gesot hunn:
D’Welt huet sech verännert. D’Europäer
wëllen op der neier Weltbühn hir Plaz nieft
den Amerikaner, de Russen oder de
Chineesen anhuelen. Amerika an Europa
musse capabel sinn, eng besser Zesum-
menaarbecht wéi an der Vergaangenheet
fäerdeg ze bréngen.

Mä duerfir muss och Europa natierlech seng
Hausaufgabe maachen an eng eege kloer
Positioun bei deene wichtege Sujeten
definéieren. Dës Positioune wäerten um
aussepolitesche Plang net ëmmer honnert-
prozenteg deckungsgläich sinn, an dat ass
an enger équilibréierter Partnerschaft
eigentlech och ganz normal a souguer
heiansdo vu Virdeel.

Mä wa mir soe kënnen, wat Europa bidde
kann, da gëtt och gelauschtert op dat, wat
Europa ze froen huet. Eis Glafwierdegkeet
vis-à-vis vun Amerika gëtt gestäerkt, wann
Europa mat enger Stëmm schwätzt.

Ech wënsche mer, an engem Saz gesot,
een neit Amerika als Weltmuecht am
Déngscht vun de Vereenten Natiounen.

Dann zu eiser Relatioun mat Russland. Här
President, Russland ass a bleift ee wichtege
Partner, a mir mussen och hei gemeinsam
eis Responsabilitéiten huele fir d’Sécher-
heet an d’Stabilitéit, sief et a Froe vun der
Energiesécherheet, dem Ofrüsten oder an
der politescher Kooperatioun en général.

Awer net nëmme Russland brauch eis, mir
brauchen och Russland. Oder ëmgedréint:
Mir brauchen net nëmme Russland,
Russland brauch och eis. Russland ass mat
enormen Erausfuerderunge konfrontéiert.
D’Infrastruktur muss moderniséiert ginn.
Investitioune gi gebraucht. D’Ofhängegkeet
vun Uelech- a Gasexporter muss reduzéiert
ginn. Den demographeschen Defizit ass
eng immens Erausfuerderung, a Russland
muss redresséiert ginn.

Russland weess, dass Europa eigentlech
den natierleche Partner ass, fir d’Land ze
moderniséieren.

D’Kris a Georgien huet zu Spannungen
tëschent der Europäescher Unioun a
Russland gefouert. Eis Bezéiunge mat
Russland si méi schwéier ginn, well mer vill
Positioune vun der russescher Aussepolitik
contestéieren, notamment am Kader vum
Europarot a vun der OSZE. Mä Russland
dowéinst ze isoléieren, ass am Fong déi
falsch Äntwert. Léisunge kënnen nëmmen
am Dialog fonnt ginn, a Spannungen nëm-
men duerch Kontakt an duerch Gedold
ofgebaut ginn.

Lëtzebuerg setzt op d’Kooperatioun, net op
Konfrontatioun oder en Distanzéieren zu
Russland. Mir sollten eis op effikass an
dauerhaft Diplomatie konzentréieren, fir eis
Differenzen ze léisen an net ëmmer direkt
zum Megaphon gräifen.

Fréier ware vill europäesch Stied Ziler fir
potenziell nuklear Frappë vun der Sowjet-
unioun. Mä den Ost-West-Konflikt ass
geléist ginn, well mer eng duebel Strategie
verfollegt hunn - eng Strategie vu Stäerkt a
vu Kooperatioun.

D’Europäesch Unioun kooperéiert mat
Russland op ville Froen, déi fir eis Sécher-
heet vital sinn: Iran, Mëttleren Osten, Afgha-
nistan, Klimawiessel, Drogeschmuggel,
Non-prolifération an esou weider an esou
weider. Hei erreeche mer vill manner ouni
Russland an absolut guer näischt géint
Russland. An all dësen Dossieren ass eis
Kooperatioun mat Russland lieweg an och
konstruktiv.

An aneren Dossieren ass d’Kooperatioun
net esou einfach: Kosovo, eis gemeinsam
Noperschaft, an natierlech Georgien. Mir
musse kënnen iwwer all déi sécherheets-
politesch Froe schwätzen, déi tëschent dem110022 www.chd. lu
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Westen a Russland fir Spannungen a fir Irri-
tatioune suergen.

Verschiddener vun de Problemer, déi mir
haut mat Russland hunn, si méi eescht wéi
d’Kris am Kaukasus. De russesche Pre-
sident huet viru kuerzem ugekënnegt, dass
Russland géif Rakéiten zu Kaliningrad
opriichten. Mir riskéieren also an eng
negativ Spiral ze geroden, an dat musse
mer mat alle Mëttele verhënneren a
Russland soen, dass et do wierklech um
ganz, ganz falsche Wee ass.

Et ka keng Sécherheet ginn, géint Russland,
géint Amerika, mä nëmme mat Russland a
mat Amerika fir Europa. Mir mussen den
Däiwelskrees briechen duerch eng intel-
ligent Kombinatioun vu Kompromësser a vu
Moderatioun op zwou Säiten.

Hei hoffen ech op den neien amerikanesche
President, deem seng Strategie net dra
bestoe wäert - huelen ech emol un -, d’EU
géint Russland ze dirigéieren, mä just de
Contraire als Zil ze hunn.

Lëtzebuerg ënnerstëtzt dowéinst d’Weider-
féiere vun den Négociatioune fir en neit
Partnerschaftsofkommes tëschent der Euro-
päescher Unioun a Russland. Dës Négo-
ciatioune bidden de perfekte Kader, fir eis
gemeinsam Problemer an eis gemeinsam
Ziler ze beschwätzen an och un enger
gemeinsamer Zukunft ze schaffen.

Négociatiounen an Dialog heeschen net,
dass mir dat, wat a Georgien geschitt,
mussen akzeptéieren oder sollen akzeptéie-
ren oder dass mir eis Wäerter verwässeren.

Ech gesi keng Alternativ zu enger staarker
Relatioun, déi op Zesummenaarbecht, Ver-
trauen an Dialog opbaut an d’Rechtsstaat-
lechkeet souwéi d’Prinzipië vun der UNO-
Charta a vun der OSZE respektéiert. Duerfir
begréissen ech, dass um EU-Russland-
Sommet de 14. November zu Nice annon-
céiert ginn ass, dass d’Négociatioune mat
Russland den 2. Dezember erëm opgeholl
ginn.

Ech ënnerstëtzen awer och virun allem den
Appel vun der franséischer Présidence, een
Appel un d’USA grad wéi u Russland, opze-
hale sech géigesäiteg mat Rakéiten a mat
Rakéiteschëlder ze bedroen, amplaz op
engem Sommet am Laf vun 2009 zum Bei-
spill iwwert d’kollektiv Sécherheet an
Europa ze diskutéieren.

D’Zäit erlaabt mer net, d’Situatioune vun all
Land oder all Kontinent ze beliichten, mä
ech wëll awer dovunner profitéieren, fir
kuerz nach d’Wichtegkeet vun onse Rela-
tioune mam asiatesche Kontinent ze ënner-
sträichen. Lëtzebuerg ass do ënner anerem
aktiv an esou multilaterale Froe wéi der
ASEM. Zesumme representéieren déi 43
europäesch an asiatesch Länner, déi an der
ASEM vertruede sinn, ongeféier 50% vum
weltwäite PIB, 58% vun der Weltbevöl-
kerung a 60% vum Welthandel.

Et ass virun allem wichteg, dass mir esou
Länner wéi China, Indien a Japan, mä awer
och Singapur oder Indonesien zu de villen
Défien, zum Beispill zur aktueller Finanzkris,
dem Klimawandel an esou weider, déi mer
hautdësdags ze bewältegen hunn, op eng
gemeinsam Approche probéieren ze defi-
néieren.

Fir där strategescher Wichtegkeet vun dëse
Länner gerecht ze ginn, ass Lëtzebuerg och
mëttlerweil mat véier Ambassaden - wéi Der
wësst - um asiatesche Kontinent präsent:
New Delhi, Tokio, Peking an zënter kuerzem
och Bangkok. Dës Ambassaden decken
dann och oft eng Rei vun hiren Nopesch-
länner mat of an droe vill derzou bäi, dass
d’Lëtzebuerger Interessen an deene Länner
verdeedegt ginn.

Ech géif an deem Kontext och nach gären e
puer Wuert iwwer zwee Länner soen, déi
eng grouss Wichtegkeet hunn: Afghanistan
a Pakistan.

D’Situatioun an Afghanistan ass am Moment
sécherlech net déi einfachst. D’Land bereet
sech momentan op nei Presidentschafts-
wahle vir, déi d’nächst Joer geplangt sinn,
an dat ënner extrem schwierege Sécher-
heetskonditiounen, wéi Der Iech dat kënnt
virstellen. Et sinn am Ufank sécherlech
schonn e puer Feeler begaange ginn.

Mä wéi schonn oft gesot, sinn d’Eraus-
fuerderungen, déi sech an Afghanistan
stellen, am grousse Mooss globaler Natur.
Terrorismus, Extremismus, Drogen: All dat
sinn d’Problemer, déi ze bewältege sinn. Et
ass wichteg, dass déi international Commu-
nautéit, an domat och Lëtzebuerg, weiderhin
engagéiert bleift, an dass mer souwuel am
politeschen a militäreschen, mä virun allem
am humanitäre Beräich aktiv bleiwen. Mir
mussen dozou bäidroen, dass den normalen
afghanesche Bierger op eng Zukunft blécke
kann, an där Fridden a Prosperitéit herr-
schen, an där och déi elementar Mënsche-
rechter respektéiert ginn.

Déi international Konferenz iwwer Afgha-
nistan, déi am Juni zu Paräis stattfonnt huet,
huet an deem Kontext och wichteg Akzenter
gesat, wéi d’Situatioun an Afghanistan an
der nächster Zukunft kéint verbessert ginn.

Wann een iwwer Afghanistan schwätzt, da
muss ee selbstverständlech och Pakistan
erwähnen, well déi zwou Situatioune ganz,
ganz enk mateneen - leider, leider! - liéiert
sinn. Säit September ass jo zu Islamabad
eng nei Regierung un der Spëtzt.

D’Léisunge vun de Problemer an Afgha-
nistan hunn - wéi mer all wëssen - och eng
regional Dimensioun. Et ass duerfir wichteg,
dass mir als international Communautéit, a
virun allem och d’Afghanen, enk mat där
neier Regierung kënnen zesummeschaffen.

Pakistan, dat eenzegt muslemescht Land,
wat am Moment d’Nuklearwaff besëtzt - dat
däerfe mer net vergiessen -, huet an de
leschte Jore vill Schrëtter am Demokra-
tiséierungsprozess gemaach.

Pakistan huet iwwerdeems och eng ganz
wichteg Roll ze spillen am Beräich vun der
internationaler Terrorismusbekämpfung.
D’Europäesch Unioun huet duerfir och
wëlles, an den nächste Joren d’Koope-
ratioun mat Pakistan an dësem Beräich ze
intensivéieren, fir dass a Pakistan den
Embryo vun Demokratie, dee besteet, och
eng Chance huet, fir sech weiderzeent-
wéckelen.

Här President, Dir Dammen an Dir Hären,
just déi lescht Deeg hu gewise mam Som-
met vum G20 zu Washington, dass déi inter-
national Politik endlech agesinn huet, dass
d’Globaliséierung keen Thema ass, fir un
éischter Plaz Dissertatiounen ze schreiwen,
mä fir sech um internationale Plang esou
opzestellen, dass déi fundamental gemein-
sam Interessen och eng strukturéiert global
Äntwert kënne kréien. D’Reform vum UNO-
Sécherheetsrot, wou net eleng déi fënnef
Länner op der Welt, déi offiziell Nuklear-
waffen hunn, sech permanent a mat Veto-
recht breetmaache kënnen, mä nach vill
aner wichteg Länner, vun anere Kontinenter
hir Plaz missten hunn, ass batter, batter
noutwendeg.

De G7, dee sech méi mat sech selwer wéi
mat der Welt beschäftegt, ass keen Ins-
trument méi, mat deem d’Erausfuerderunge
vum 21. Jorhonnert a globaler Form ze
meeschtere sinn. Eng besser strukturéiert
Form an eng Erweiderung sinn hei an
Zukunft absolut ubruecht.

Här President, de sougenannte Westen huet
agesinn, dass seng absolut Dominanz
gebrach ass. D’Welt gëtt an Zukunft net méi
eleng vum Westen aus dirigéiert an op-
gestallt, wéi et zum Beispill nach bei Bretton
Woods de Fall war, wou d’Amerikaner an
d’Englänner alles entscheede konnten.
Wann de Westen och dëse Monopol verluer
huet, behält hie selbstverständlech seng
Muecht, säin Afloss, seng Responsabilitéit.

De G20-Sommet zu Washington kann en
Ufank si fir eng Welt, wou d’Länner vum
BRIC - also Brasilien, Russland, Indien,
China - genausou wéi opstriewend Länner
wéi zum Beispill Südafrika, Indonesien,
Saudi-Arabien, awer och d’Türkei zum Bei-
spill méi global Matbestëmmung engersäits
zu Recht verlaangen, anerersäits méi kons-
truktiv Verantwortung mussen awer och
bereet sinn, ze iwwerhuelen.

Wann een dëst virun Aen huet, dierft et net
allze schwéier sinn, sech als Lëtzebuerg an
der Europäescher Unioun anzesetzen, fir
dass a Richtung méi international Gläichge-
wiichter a besser Strukturen higeschafft
gëtt.

D’Zil vun der Aussepolitik ass et jo en gé-
néral, d’Nervositéit um Globus ofzebauen,
fir se duerch d’Asiicht ze ersetzen, dass
d’Rieder vun den internationalen Interessen
aneneegräife mussen, fir der Stabilitéit, dem
Fridden an der Mënschlechkeet kënnen eng
Chance ze ginn.

Lëtzebuerg ass - wéi mer wëssen - eent vun
deene rare Länner op der Welt, dat zënter
méi wéi 60 Joer vu Krich, vun Honger, vun
Duuscht a vun Angscht verschount bliwwen
ass. Dëse Privileg wëlle mer fir jiddfereen op
der Welt verwierklechen. Duerfir ass a bleift
eis Aussepolitik inspiréiert vum Deelen, also
vu Solidaritéit, a vun Engagement a vum
Kooperatiounsbestriewen, dat heescht dem
Zesummebréngen, statt dem Ausenaner-
dividéiere vun den Interessen.

Ech soen Iech Merci.

❱❱❱ Plusieurs voix.- Très bien!

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här Ausse-
minister. Mir diskutéieren Är Deklaratioun
muer de Mëtteg.

Elo komme mer zum nächste Punkt vun
eisem Ordre du jour. Dat ass d’Resolutioun
vum honorabelen Här Goerens iwwert

d’Asetzung vun enger Spezialkommissioun.
Här Goerens, Dir hutt d’Wuert.

5. Résolution de M. Charles
Goerens relative à l’instau-
ration d’une commission spé-
ciale pour le suivi de tous les
aspects liés à la crise finan-
cière et au ralentissement
économique

❱❱❱ M. Charles Goerens (DP), auteur.-
Merci, Här President. Ech hat d’lescht Woch
am Numm vu menger Fraktioun eng Reso-
lutioun déposéiert, déi als Zil huet, fir eng
Commission spéciale ze schafen. Den Aus-
gangspunkt vun där Commission spéciale
ass d’Bankekris. Mä sech der Tatsaach
bewosst, datt déi Bankekris mëttlerweil
scho Répercussiounen huet op aner
Secteuren, menge mer, hätte mer et hei mat
engem ganz eeschte Virgang ze dinn.

Wa mer eng Spezialkommissioun fuerderen,
da singulariséiere mer eis net hei am Par-
lament, well mir hunn et an der Vergaangen-
heet mat enger ganzer Partie Spezial-
kommissiounen ze di gehat. Mir haten zum
Beispill eng Commission spéciale iwwert
den Enseignement supérieur; eng iwwert
d’Chancëgläichheet; eng iwwert d’Proble-
matik ronderëm den Organisme généti-
quement modifié; eng iwwert d’Sécurité
publique; an och eng iwwert d’Tripartites-
beschlëss an dëser Legislaturperiod, déi
sech jo bekanntlech mat deene legislativen
Aarbechte befaasst huet, déi sech erginn hu
ronderëm d’Problematik Kompetitivitéit an
Assainissement vun öffentleche Finanzen.

Déi Spezialkommissiounen haten all eppes
gemeinsam: Si hunn eng reell Problematik
adresséiert, déi aktuell war, déi dréngend
Léisungsvirschléi ervirgeruff huet. An
zweetens hate se alleguer d’Gemeinsam-
keet, datt se Implikatiounen haten, net
nëmmen op een Departement, mä op méi
Departementer, op méi Secteuren. Si waren
also sektoriell iwwergräifend. An déi Pro-
blemer, déi ech ugesprach hunn - dat ass
déi drëtt Gemeinsamkeet -, déi waren alle-
guer corréléiert.

Dës Resolutioun - dat hunn ech schonn
uganks gesot - huet als Ausgangspunkt
d’Crise bancaire. D’Implikatioune sinn awer
elo schonn offensichtlech net méi op
d’Bankewelt begrenzt. Mir wëssen, datt mer
et mat enger Vertrauenskris ze dinn hunn,
déi mëttlerweil aner Secteure ganz staark
impaktéiert. Huele mer zum Beispill d’Auto-
mobilsindustrie; huele mer d’Zouliwwe-
rungsbetriber; huele mer den Immobilië-
secteur; huele mer d’Konsequenzen, déi déi
Kris do elo schonn um Aarbechtsmaart
manifestéiert; d’Croissance ass agebrach;
de Budget gëtt dovunner tangéiert, jidde-
falls op der Recettësäit; an déi Budgete vun
2010 an 2011, obscho mer dee vun 2009
nach net gestëmmt hunn, maachen eis elo
schonn zu Recht eng Partie Suergen.

National an international huet déi Kris Impli-
katiounen. Et ass eng global Kris, déi éischt
grouss Kris am Zäitalter vun der Globalisa-
tioun. Déi national souwuel wéi déi interna-
tional Gouvernance ginn op de Métier ge-
holl. Mir hu Sommeten, wou mer derbäi
sinn. Et gëtt Sommeten, wou mer net derbäi
sinn. Et ginn Entscheedunge geholl, wou
mer mat um Drécker sinn. Et ginn Entschee-
dungen undiskutéiert, wou mer net mat um
Drécker sinn. D’Regelwierker vun der
Finanzplaz kommen op de Métier, ginn
attackéiert, ginn diskutéiert, gi kommen-
téiert.

D’Chamber kann an dëser Situatioun zwou
Haltungen anhuelen.

Éischtens, mir kënne soen a dovun ausgoen
- dat hunn och eenzel Kolleege mer gesot -,
mir loossen déi bestehend Kommissioune
sech mat där Kris hei befaassen. Dat kann
ee maachen, well mir hu praktesch e ganze
Spektrum vu Kommissiounen, déi alleguer
déi Aspekter, déi ech ugeschnidden hunn,
ofdecken. Mir hunn eng Ekonomieskom-
missioun; mir hunn eng Finanzkommissioun;
mir hunn eng Commission juridique; mir
hunn d’Commission des Affaires étran-
gères.

Déi Optioun huet just den Nodeel, datt mer
dann déi ganz Problematik de façon
segmentée uginn, wat an dëser spezi-
fescher Situatioun net ubruecht ass.

Wa mer awer wëllen déi ganz Problematik
de façon globale uginn, dann hu mer den
Avantage, datt mer zu eelef ronderëm en
Dësch sëtzen an eis mat deene Problemer
befaasse kënnen, well da véier vun der CSV,
dräi vun der LSAP, zwee vun der DP a
jeeweils ee vun deene Gréngen a vun der
ADR derbäi sinn.

Wa mer op deen anere Wee géife goen a
mir géife Commission-jointë maachen - wat
ee sech och ka virstellen -, dann hu mer am
Fall, wou zwou Kommissioune vun enger
Problematik betraff sinn, 22 Leit ronderëm
den Dësch sëtzen. An am Fall, wou dann
dräi oder véier Kommissioune betraff sinn,
hu mer der 33 oder 44 dosëtzen. Dat ka
keng seriö Kommissiounsaarbecht ginn. Déi
erméiglecht weder eng gutt Lecture an Ana-
lys vun der Situatioun nach eng Dis-
kussioun, déi indispensabel ass, fir op Ent-
scheedungen hinzeschaffen.

Mir hunn als Chamber en duebele Rôle. Mir
hunn doudsécher net de Rôle, fir d’Re-
gierung ze ersetzen. Mä mir hunn awer de
Rôle, fir d’Regierung ze kontrolléieren,
éischtens, an zweetens hu mer och e Rôle
d’impulsion politique. D’Chamber muss
hirer Impulsgeberfonctioun nokommen,
andeems datt se och an dëser spezifescher
Situatioun eppes vu sech héieren deet. Well
ech mengen net, datt déi, déi eis gewielt
hunn an déi mer hei vertrieden, eis et géifen
ofhuelen, wa mer elo just als Supportere
géife passiv, reaktiounslos déi Kris do
kucken.

Et ass net nëmmen eng héich Reaktivitéit
hei virausgesat, mä och en direkten Input
vun de gewielte Vertrieder. Et ass aus deem
Grond, a fir datt d’Chamber hirer duebeler
Fonctioun nokënnt - där vum Rôle d’im-
pulsion politique an och där vun der Kon-
troll, déi ech ugeschwat hunn -, datt mir der
Meenung sinn, datt dës Spezialkom-
missioun, déi mer fuerderen, déi appro-
priéiert Äntwert wier op déi bestehend
Situatioun, déi wéi gesot eis alleguer vill
Kappzerbrieches mécht an och nach wäert
maachen.

Ech soen Iech Merci.

❱❱❱ Plusieurs voix.- Très bien!

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här
Goerens.

❱❱❱ M. Charles Goerens (DP), auteur.-
Ech wëll och nach preziséieren, Här Pre-
sident, datt mer selbstverständlech bereet
sinn, d’Resolutioun ze ënnerschreiwen. Mir
hu se awer och opgelooss, fir Ënnerschrëfte
vun deenen anere politesche Fraktiounen
drop ze kréien.

Résolution

La Chambre des Députés,

- préoccupée par la crise bancaire et son
impact dans les domaines budgétaire,
économique, monétaire et social;

- consciente de sa double fonction de
contrôle et d’impulsion politique;

décide

- d’instaurer une commission spéciale
destinée à suivre régulièrement tous les
aspects relatifs à la crise financière et au
ralentissement économique de façon
globale.

(s.) Charles Goerens, Félix Braz, Ben Fayot,
Gast Gibéryen, Aly Jaerling, Michel Wolter.

❱❱❱ M. le Président.- Freet nach een
d’Wuert?

Den Här Gibéryen huet d’Wuert.

Discussion générale

❱❱❱ M. Gast Gibéryen (ADR).- Merci, Här
President. De Kolleeg Goerens hat d’lescht
Woch déi Resolutioun hei eraginn. Mir hate
jo elo eng Woch Zäit, fir eis doriwwer
Gedanken ze maachen. Et war jo am Fong
d’Iddi, fir se d’lescht Woch hei ze depo-
néieren, fir datt domat all d’Parteien
d’Geleeënheet kriten, fir sech Gedanken
doriwwer ze maachen. Duerfir war ech elo
am Fong geholl iwwerrascht, datt kee sech
zu Wuert gemellt huet zu esou enger
wichteger Initiativ. Duerfir hunn ech mech
elo méi spéit gemellt, well ech awer
gemengt hunn, et misst ee bal deenen
aneren, wéi dat hei d’Regel am Haus ass, de
Virtrëtt der Gréissenuerdnung no loossen.

(Interruption)

Op jidde Fall, mir vun eiser Säit aus be-
gréissen déi Initiativ, déi vum Kolleeg
Goerens hei geholl ginn ass.

Mir hunn an der Vergaangenheet schonn oft
eng Spezialkommissioun hei am Parlament
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agesat. A wann déi alleguer wichteg waren
- an de Kolleeg Goerens huet déi opgezielt
-, da kann ee soen am Nachhinein: Si ware
ganz wichteg.

Mä ech géif soen, an deene leschten 20
Joer, wou ech heibanne war, war awer
wahrscheinlech d’Situatioun ni esou eescht,
wéi se sech elo schéngt hei am Land unze-
bahnen.

Wa mer an dëser Situatioun als Parlament
net higinn an eis Responsabilitéit huelen an
dann eng Kommissioun maachen, déi sech
speziell mat deem dote Problem befaasst,
da froen ech mech, wat mer iwwerhaapt
nach als Parlament solle maachen. Da si
mer just Befehlsempfänger an enregis-
tréieren dat, wat d’Regierung seet, a soe Jo
an Amen dozou, mä mir sinn net bereet,
selwer un där Problematik matzedisku-
téieren a mat déi richteg Konklusiounen ze
zéien.

Déi Kris, déi amgaangen ass, ass eng
eescht. Déi Kolleegen, déi an deenen
zoustännege Kommissioune sinn, speziell
an der Finanzkommissioun, déi praktesch
elo geschwënn all Dag taagt, déi mierke jo,
datt vu Sitzung zu Sitzung mer méi Asiicht
kréien, méi kloer gesinn, wou dat Ganzt
wäert histeieren. Mir wëssen, wann dat sech
esou soll entwéckelen, wéi dat do der
Undeitung no schéngt ze sinn, datt mer da
wäerten an den nächste Joren esou vill
Problemer hei an deem Land kréien, wéi
mer ni virdrun haten.

Duerfir schéngt et eis wichteg ze sinn, datt
mer eis als Parlament dorunner bedee-
legen, datt mer déi Spezialkommissioun
maachen, datt mer Analyse maachen, datt
mer d’Entwécklung suivéieren, datt mer
Konklusiounen zéien, an datt mer virun
allem dann och hoffentlech zesummen a
gemeinsam kënne reagéieren.

Mir vun eiser Säit ënnerstëtzen déi Propo-
sitioun vum Kolleeg Goerens Charles, a
vläicht kënnt och elo nach deen een oder
aneren op d’Riednerpult.

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här
Gibéryen. Den Här Fayot huet d’Wuert
gefrot.

❱❱❱ M. Ben Fayot (LSAP).- Här President,
ech wollt och e puer Wuert soen zu där
Spezialkommissioun. Selbstverständlech
droe mir déi Absicht vum Här Goerens mat,
fir dass d’Chamber hir Fonctioun vu Kontroll
a vun Impulsioun vis-à-vis vun der Re-
gierung voll a ganz an dëser wichteger Fro
vun der Finanz- a Wirtschaftskris, déi op ons
duerkënnt oder an där mer dra sinn,
assuméiert. Et ass selbstverständlech, dass
meng Fraktioun wëllt, dass d’Parlament mat
alle Mëttele probéiert, déi politesch Aktua-
litéit, besonnesch an där schwiereger Si-
tuatioun, wou mer elo sinn, opzeschaffen an
och doraus hir Konklusiounen ze zéien.

Ech muss awer allerdéngs soen - an den
Här Goerens weess dat -, dass ech eigent-
lech déi Initiativ mat gemëschte Gefiller
gesinn hunn, net wéinst dem But dovunner,
net wéinst där Absicht, déi derhannert
stécht, mä wéinst deene Mëttelen, déi mer
als Chamber hunn.

Eng Commission spéciale an engem Par-
lament vu 60 ass e Gremium weider wéi déi
vill Kommissiounen, déi mer schonn hunn,
wou mer een hannert deem aneren hier-
galoppéieren, fir dass déi Kommissioune
beschlussfäeg ginn.

Et gëtt selbstverständlech och virun allem a
mengen Aen e grousse Problem, deen ons
Chamber huet, onst Parlament huet, dat
heescht, wa mer Leit zesummesetzen an
eng Commission spéciale, brauche mer
eng Capacité d’analyse, eng Capacité de
scrutation, wann ech dat emol esou ka
soen, fir net komplett ofhängeg ze si vun der
Regierung.

Wann d’Parlament, wann d’Legislativ also
eng Commission spéciale mécht, fir déi Kris
ze suivéieren an och doraus Konklusiounen
ze zéien an Impulser ze ginn, da muss se
déi Capacité d’analyse hunn, an dat muss
natierlech e Maximum vun Informatioun
sinn, deen aus der Regierung kënnt, wéi
och e Maximum vun onofhängeger Ex-
pertise, fir dat kënnen ze maachen.

A well ech meng Problemer, meng Zwei-
felen hunn, ob mer dat fäerdeg bréngen,

hunn ech och een Abléck meng Zweifel
gehat, fir esou eng Commission spéciale ze
maachen, déi bei déi Aarbecht derbäikënnt,
déi mer als Chamber hunn, a mir wësse jo,
wéi schwiereg dass déi Kommissiouns-
aarbecht ass.

Ech wëll och soen, dass zwou Kommis-
siounen an der Chamber sech intensiv mat
där Wirtschaftskris a Finanzkris beschäf-
tegen, nämlech d’Finanzkommissioun an
d’Wirtschaftskommissioun, a sécher och
aner Kommissiounen, déi dorunner be-
deelegt sinn.

Et gëtt sécher eng schwiereg Equatioun, fir
alleguerten déi Leit, déi wierklech en-
gagéiert sinn an der Analys vun der Si-
tuatioun an och an der weidergehender
Aarbecht, an déi Kommissioun ze kréien.

Wéi gesot, mir stëmme fir déi Commission
spéciale, mat enger ganzer Partie Frage-
zeichen, wéi et soll weidergoen. Mir erken-
nen dee Mouvement un, fir d’Chamber mat
anzebannen. Dat hätte mer souwisou
gemaach oder dat maache mer souwisou
schonn an der Finanzkommissioun, an der
Wirtschaftskommissioun. Mä wann et de
Wonsch ass vun der Chamber, fir esou eng
Spezialkommissioun ze maachen, si mer
bereet, mat op dee Wee ze goen, an hoffen,
dass wierklech dann och eng Plus-value
dorauser kënnt.

Merci.

❱❱❱ Une voix.- Très bien!

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här Fayot.
Den Här Wolter huet d’Wuert.

❱❱❱ M. Michel Wolter (CSV).- Ech wëll do
weiderfueren, wou den Här Fayot opge-
halen huet, fir ze soen, dass eng Com-
mission spéciale nëmmen eppes bréngt, wa
se eng reell Plus-value duerstellt. Ech versti
villes vun deem, wat de Ben Fayot gesot
huet. Mir hunn notamment eng ganz Rei vu
Kommissiounen, déi jo regelméisseg tagen.

Deen Doute, deen d’Kolleege vun der LSAP
ausgedréckt hunn, ob mir den Agendaen,
déi mer nun emol hunn an der Lëtzebuerger
Politik, nokomme kéinten, well mir als Lëtze-
buerger Deputéiert, contrairement zu den
Deputéierte vu villen anere Parlamenter, net
exklusiv national Aufgaben hunn, mä zu
engem ganz groussen Deel och lokal Auf-
gaben hunn a vill vun eiser Zäit an eiser
Energie an der Lokalpolitik verbréngen, déi
eis dann an der Nationalpolitik e bësse
feelen. Déi Besuergnis, déi vun der LSAP
do ausgedréckt ginn ass, verstinn ech.

Op där anerer Säit ass et esou, wann ech
den duebele Rôle vun der Chamber kucken,
deen als Rôle d’impulsion an als Rôle de
contrôle du Gouvernement, an an enger
Situatioun, wou een nu wierklech vun Dag
zu Dag méi d’Impressioun kritt, dass et sech
net reng ëm eng Finanzkris handelt, mä
dass et eng Kris wäert ginn - net nëmmen
hei zu Lëtzebuerg, mä haaptsächlech an
der ganzer Welt an och an Europa -, déi wäit
iwwert d’Finanzen eraus an d’Ekonomie
wäert eragoen, dass een da virun der Fro
steet: Mécht een dat an dräi, véier, fënnef
Kommissioune separat, oder bündelt ee
säin Effort, fir et an eng Kommissioun ze
bréngen?

Mir hunn eis déi Fro och gestallt als CSV-
Fraktioun a mir sinn éischter zur Kon-
klusioun komm, dass een eng Commission
spéciale sollt maachen. Zum engen, well
mer mengen, dass den Zäitpunkt komm ass
an deenen nächste Méint, fir sech intensiivst
mat där Fro ze beschäftegen. Zum aneren
och, well d’Regierung de leschten Dënsch-
deg hei hiren Accord zu där doter Kom-
missioun ginn huet, a mir et relativ komesch
géife fannen, wann eng Demande géif
komme vun enger Fraktioun, wou déi ganz
Regierung hiren Accord ginn huet, wann
dann an der Chamber déi eenzel Frak-
tiounen der Meenung wieren, dass een déi
Offer, déi do komm wär, quasi net géif
unhuelen.

Ech géif awer allerdéngs eppes wëllen
dobäi soen. Wa mer déi Commission
spéciale maachen, a mir hunn eis jo all,
huelen ech un - de Ben Fayot op jidde Fall,
dat hunn ech elo just héieren, de Charles
Goerens och -, d’Fro gestallt an der leschter
Woch, wat mer an där Kommissioun solle
maachen.

Meng perséinlech Konklusioun ass déi,
dass déi Kommissioun ganz vill Aarbecht
wäert kréien…

❱❱❱ Une voix.- Jo!

❱❱❱ M. Michel Wolter (CSV).- …an eng
ganz diversifizéiert Aarbecht wäert kréien,
esou dass ech hoffen, dass déi eenzel Frak-
tioune bei der Nominatioun vun hire Leit, déi
elo an déi Commission spéciale solle
kommen, Leit nennen, déi och Zäit hunn, an

déi Kommissioun ze kommen, an déi vläicht
dat an deenen zwee, dräi nächste Méint als
hir politesch Haaptaufgab ugesinn, an et
net nach als eng siwent oder aacht oder
néngt Aktivitéit niewent sechs oder siwen
anere lokal-, regional-, national- an europa-
politeschen Aktivitéiten ugesinn, déi se par
ailleurs op hirem Agenda hunn.

Et ass also och eng Fro iwwert d’Zilset-
zungen. Iwwert déi musse mer eis nach
eens ginn, well d’Resolutioun en tant que
telle ass relativ flou. Et muss ee sech also
nach eng Kéier eens ginn doriwwer, fir de
Perimeter ofzestiechen. Well mir kënnen
och hei net d’Welt frësch erfannen. Dat ass
dat eent.

Dat Zweet ass, déi eenzel Fraktioune musse
sech d’Wuert ginn, dass se och Leit do-
hinner setzen an nominéieren, déi an
deenen nächste Méint déi Disponibilitéit
weisen, déi noutwendeg ass, fir dass esou
eng Commission spéciale och zu deem
Resultat féiert, zu deem se soll féieren,
nämlech eng reell Plus-value schafen. Mir
brauche keng Commission spéciale, wa se
keng Plus-value schaaft an der Analys, mä
och an der Fonctioun, fir eventuell Solu-
tioune kënnen ze proposéieren.

Et ass ënnert deene Bémolen, wou ech
soen, dass d’CSV-Fraktioun de Moien déci-
déiert huet, dass se der Initiativ vun der DP
géif zoustëmmen.

Merci.

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här Wolter.
Dann huet den Här Braz nach d’Wuert
gefrot.

❱❱❱ M. Félix Braz (DÉI GRÉNG).- Här Pre-
sident, déi gréng Fraktioun ënnerstëtzt dee
Virschlag vun der DP. Och bei eis ass dor-
iwwer diskutéiert ginn. Och bei eis si sech
déi doten an ähnlech Froe gestallt ginn, mä
eis Konklusioun war awer, dass trotz all
deene berechtegte Froen, déi opgeworf
ginn, et sécher net déi richteg Äntwert wier,
ze soen, da maache mer keng Kom-
missioun oder mir probéieren et net.

Et wäert sécher net einfach ginn, déi
Missioun prezis ze beschreiwen. Dat ass e
wesentleche Punkt - déi Missioun prezis ze
beschreiwen -, soss kann dat ausuferen. An
dat kann dozou féieren, dass een herno
keng brauchbar Konklusioune kann doraus
zéien. Dat ass also e ganz wesentleche
Punkt, mat deem sech déi Kommissioun
wäert vun Ufank un als Éischt misse be-
schäftegen.

Mä aus der Suerg eraus, déi den Här Fayot
ausgedréckt huet, och deelweis den Här
Wolter ausgedréckt huet, d’Konklusioun ze
zéien, dass d’Parlament sech dann net soll
méi intensiv wéi elo mat där Fro beschäf-
tegen, dat wier eiser Meenung no déi falsch
Konklusioun.

Och wann de Constat duerno an de Kon-
klusiounen net onbedéngt deen ass, dass
mer vill ganz konkret Konklusiounen hätten,
wann et dat iere géif ginn, dann hätt och dat
seng Ursaachen. An zumindest déi Ur-
saachen herno mam Numm ze benennen,
kloer mam Numm ze benennen, wär dann
och schonn eng brauchbar Konklusioun vun
där Aarbecht gewiescht.

Wann et drëms geet fir d’Parlament sech
d’Fro ze stellen, ob d’Parlament amstand
ass, op ganz komplizéierten a wichtegen
Dossieren tatsächlech mat deem Staff a mat
deene Leit, déi hei sinn, et mat der Re-
gierung op Aenhéicht opzehuelen, dat ass
eng Fro, déi mer eis jo scho bei méi wéi
engem Dossier gestallt hunn. Hei wësse
mer, dass déi Schwieregkeet besteet, a
wann d’Parlament déi Schwieregkeet net
bewältegt kritt, ass dat och eng Kon-
klusioun.

Duerfir ënnerstëtze mir de Virschlag vun der
DP.

❱❱❱ M. le Président.- Très bien! Ech
gesinn, Dir Dammen an Dir Hären, op alle
Bänken Unanimitéit fir d’Institutioun vun
dëser Commission spéciale, och wann den
Aktiounsperimeter net definitiv ofgestach
ass. Duerfir ass et och wichteg fir opzepas-
sen, wien een an déi Kommissioun nennt,
wéi den Här Wolter et gesot huet. Zum
Beispill d’ganz Questioun vum Emploi wäert
och hei mat eraspillen, esou dass déi een-
zel Fraktioune sollen do all Aspekter a
Considératioun zéien, wa se hir Leit nennen.

Dann denken ech, dass mer par main levée
kënnen iwwert déi Propositioun hei of-
stëmmen?

(Assentiment)

Vote

Wien ass d’accord domat?

Ech denken, dass mer Unanimitéit hei-
bannen hunn. Jo, mir hunn d’Unanimitéit op
där doter Fro. Domat ass déi Kommissioun

décidéiert, an ech géif d’Fraktioune bieden,
hir Vertrieder esou schnell wéi méiglech ze
nennen, fir dass och d’Kommissioun ka mat
hiren Aarbechten ufänken, nodeems dass
d’Parlament seng Zoustëmmung ginn huet.

Dir Dammen an Dir Hären, mir kommen
domat zum leschte Punkt vun eisem Ordre
du jour vun haut de Mëtteg. Dat ass de
Projet de loi iwwert d’Formation profes-
sionnelle. Et si bis elo ageschriwwen:
d’Madame Hetto-Gaasch, d’Madame
Brasseur, d’Madame Loschetter, den Här
Mehlen, den Här Spautz, den Här Berger an
den Här Jaerling. Dann huet elo d’Wuert de
Rapporteur, den honorabelen Här
Castegnaro.

6. 5622 - Projet de loi portant
réforme de la formation pro-
fessionnelle et portant modi-
fication a) de la loi modifiée
du 22 juin 1963 fixant le
régime des traitements des
fonctionnaires de l’État; b) de
la loi modifiée du 4 sep-
tembre 1990 portant réforme
de l’enseignement secondaire
technique et de la formation
professionnelle continue; c)
de la loi du 1er décembre 1992
portant 1. création d’un éta-
blissement public pour le
développement de la forma-
tion professionnelle continue
et 2. fixation des cadres du
personnel des Centres de for-
mation professionnelle con-
tinue; d) de la loi du 31 juillet
2006 portant introduction
d’un Code du Travail

Rapport de la Commission de l’Édu-
cation nationale et de la Formation pro-
fessionnelle

❱❱❱ M. John Castegnaro (LSAP),
rapporteur.- Här President, Kolleeginnen a
Kolleegen, mat der Diskussioun an der
Ofstëmmung iwwert de Projet de loi 5622,
der Reform vun der Beruffsausbildung, si
mer dann erëm mat zwee Been zréck zu
Lëtzebuerg.

Ech wëll just soen, dass dee Projet net
manner komplizéiert ass wéi d’Weltlag, där
mer virdrun nogelauschtert hunn, am
Géigendeel. Mir sinn hei konfrontéiert mat
engem dach komplizéierten, awer inno-
vative Projet de loi, dee virrangeg de
Mënsch a besonnesch déi Jonk an de
Mëttelpunkt stellt a versicht, nei a besser
Zukunftsperspektiven duerch méi Kom-
petenz a Wëssen an domat eng verbessert
Konkurrenzfäegkeet op dem Aarbechts-
maart ze vermëttelen, a gläichzäiteg awer
och dat Méi u Kompetenz an u Qualitéit am
Interessi vun de Betriber duerchzeféieren,
déi domat d’Qualitéit vun hirer Aarbecht,
d’Produktivitéit an d’Kompetitivitéit kënne
verbesseren.

Wéi gesot, et ass e komplizéiert Gesetz, och
well et innovativ ass a well et mat der Ver-
gaangenheet brécht duerch nei, méi
komplett a sech ergänzend Bildungsweeër
a Bildungsmethoden. Mat der Ofstëmmung
haut, esou gesinn ech et, gëtt e Meilesteen
an en Eckpfeiler innerhalb vun eisem ge-
samte Schoul- a Bildungssystem gesat. Et
ass eng éischt bedeitend Etapp am Hibléck
op aner Etappen, déi eis an d’Haus sti mat
deenen dräi Schoulgesetzer, déi deem-
nächst och hei debattéiert an ofgestëmmt
solle ginn.

(M. Laurent Mosar prend la Présidence)

Ier ech an den Detail ginn, e puer Bemier-
kungen an Zuelen.

Éischtens, Merci all deenen, déi matge-
schafft hunn an der Kommissioun, am
Sekretariat hei am Haus, an der Fraktioun an
am Ministère.

Zweetens, Merci allen, déi Avisen zum
Projet de loi geliwwert hunn, an ech mengen
domat net nëmmen de Statsrot an d’Beruffs-
chamberen, mä och d’Gewerkschaften,
d’Elterevereenegungen an anerer. Mir ware
konfrontéiert mat 16 Avisë respektiv Avis-
complémentairen. Eis Kommissioun huet 14
Mol getaagt an dovu gouf et eng Réunion
jointe mat der Commission du Travail et de
l’Emploi.

Déi ganz Aarbecht huet praktesch 24 Méint,
also zwee Joer gedauert, a mir ware mat
siwen Oppositions formelles vum Statsrot
konfrontéiert. Ech wëll direkt drop hiweisen,
dass den ursprüngleche Projet de loi, deen
de 24. Oktober 2006 déposéiert gouf, op110044 www.chd. lu
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dem Avant-projet berout, dee schonn
ënnert der viregter Regierung ausgeschafft
ginn ass, awer ëmgeännert gouf an am Laf
vun deene villen Diskussiounen deene ville
Kritiken, Virschléi an Ureegunge Rechnung
gedroen huet an domat méi ausgewoge
ginn ass, ouni dass dat gesaten Zil vun der
Reform a Fro gestallt gouf.

Et ass wéi ëmmer, wann e Basisgesetz 63
Joer al ass - ech erënneren un den Arrêté
grand-ducal vum 8. Oktober 1945, dee
sengersäits baséiert um Gesetz vum 5.
Januar 1929 -, wann een do mat Änne-
rungen an Upassunge reforméiere wëllt, da
kann ee bal net inhaltlech op Eestëmmeg-
keet stoussen, souguer dann, wann zënter
Joren a Joren eigentlech vu jiddferengem
eng grondleeënd Reform vun der Beruffs-
ausbildung gefuerdert ginn ass.

Domat ass et kloer, dass de Reformprojet,
deen hei virläit, net onëmstridden a ge-
wöhnungsbedürfteg ass, well en eben
aneschters ass. Munch Kritike sinn och
dohier komm, well Eenzelner sech ze vill un
déi bestehend Regele gewinnt haten an ze
vill am bestehende System agéiert oder
geschafft hunn. Mä insgesamt, an dat soll
een awer ervirsträichen, haten all Kritiken e
positiven Hannergrond, well se alleguer
festgestallt hunn, dass een am Interessi vun
der Saach, a besonnesch vun der Jugend
eppes misst ënnerhuelen.

Nun, wa mer dat alles wëllen ëmsetzen, ass
d’Mataarbecht an d’Matverantwortung vun
allen Acteuren a vun alle Betraffenen nout-
wendeg, fir et kënnen an d’Realitéit ëm-
zesetzen. Mir brauche souzesoen e kollek-
tiven Effort, fir dass et réusséiert.

D’Schwéierpunkte vun der Reform:

Éischtens, dat iwwergoend Konzept vum
„lifelong learning“ geet wéi e roude Fuedem
an och als Äntwert op d’Erausfuerderung
vun der Globaliséierung duerch dee Projet
de loi, well et noutwendeg ass, sech per-
manent un déi Technologien, déi sech
permanent veränneren, kënnen unze-
passen. Dat heescht, et muss méiglech
sinn, Ëmschoulung a Weiderbildung ëmmer
erëm an ëmmer erëm op en Neits unze-
bidden.

Zweetens, et gëtt keng Schlussexame méi.
Duerfir gëtt et awer méi Wëssen, méi
Kompetenz, méi Flexibilitéit, individua-
liséiert, differenzéiert Ausbildungsmethoden
an oppe Bildungsweeër, bis hin zur
technescher Héichschoul.

Drëttens, duerch deen neie System wäert et
manner Échece wéi bis elo ginn, duerfir
awer méi Chancen an der Aus- an an der
Weiderbildung.

Véiertens, mat der „validation des acquis de
l’expérience“ gëtt et nei Chancen duerch
d’Unerkennung vu berufflechen an ausser-
schouleschen Erfahrungen. Also kënnen
och net formell Erfahrungen - aus dem
Aarbechtsliewen, aus dem Alldag, aus dem
Fräizäitberäich - an Zukunft zu engem
Diplom féieren.

Fënneftens, méi transparent a méi demo-
kratesch soll et ginn duerch méi Mat-
sprooche- a Matbestëmmungsrecht fir
d’Salariats- an d’Patronatsberuffskum-
meren, mä och fir d’Elteren- an d’Schüler-
vereenegungen, fir d’Schoulmeeschteren
an d’Éducateuren. Partnerschaft gëtt mat
dësem Gesetz ganz groussgeschriwwen.

Ech versichen, am Detail op nei Methoden,
op de System anzegoen. Ech wëll awer elo
schonn ervirsträichen, dass d’Schoul- an
d’Beruffsorientéierung aus dësem Projet de
loi erausgeholl gëtt - dat war de Wonsch
vun eiser Kommissioun, awer och opgrond
vu Kritike vu Beruffschamberen a vum Stats-
rot -, well fonnt ginn ass, dass dat, wat am
Projet de loi stoung, net wäit genuch géif
goen an dass een et misst iwwer en eegent
Gesetz regelen.

Dat soll och geschéien, an dat soll opbauen
op deenen zënter Januar vun dësem Joer
lafende véier Pilotprojeten a véier Lycéeën,
woubäi et awer éischt Konklusioune gëtt, an
engem provisoresche Rapport d’évaluation,
wou et dran heescht: „D’Orientatioun ass
keen Allheelmëttel, well se weder erlaabt, e
geziiltene Choix vun engem Beruff, a scho
guer net vun deem Beruff ze maachen,
deen uschléissend eng Jobgarantie géif
duerstellen.“

Mä mir sinn eis alleguerten eens, dass eng
geziilt Orientéierung, méi Orientéierung, méi
Orientéierungspersonal, mä och méi trans-
parent a méi attraktiv gestalte Beruffsbiller,
mat Schwéierpunkt op manuell Beruffer,
noutwendeg sinn. Et geet hei och ëm eng
sozial- a gesellschaftspolitesch Approche
vun den Elteren a vun de Schüler, fir
d’Attraktivitéit an d’Zukunftsperspektive vun
de Beruffer net nëmmen nom öffentleche
Secteur oder no administrativen a kommer-
ziellen Jobs anzestufen, mä och den tra-

ditionellen Handwierksberuff ze berücksich-
tegen an him eng Chance ze ginn. Hei
drängt sech ouni Zweifel e Mentalitéits-
wiessel op.

Här President, Kolleeginnen a Kolleegen,
déi eigentlech Schwéierpunkten aus dem
Projet de loi sinn déi do, mä et muss een
awer méi am Detail - well et komplizéiert ass
- beliichten, wat Opbau, Struktur, Methodik
an domat déi eigentlech grondleeënd
Verännerunge sinn.

Mir hunn hei an deem héijen Haus déi lescht
Méint a Joren oft vun der Lissabon-Strategie
geschwat a mir gesi se als Motor fir vill an
noutwendeg Reformen. Dat gëllt och fir
d’Beruffs- an d’Schoulausbildung. Zu deem
Thema ass e spezifeschen, en ambitiéisen
an éiergäizege Moderniséierungsprogramm
op europäeschem Niveau verabschit ginn,
ënnert dem Motto „Éducation et formation
2010“. Ech géif mengen, mat dem Projet de
loi vun haut, a mat den ustehende Reformen
am Schoulberäich, si mer dobäi, eis Haus-
aufgab diesbezüglech ze erleedegen.

Déi déif gräifend Strukturreform vun der
Beruffsausbildung soll also d’Moderni-
séierung erméiglechen an domat den
Erausfuerderunge vun der Zukunft gerecht
ginn, ebe well eisen heitege Beruffsaus-
bildungssystem a) net méi den heitegen Er-
waardungen, dem Ëmfeld, den Eraus-
fuerderungen an Ufuerderungen ent-
sprécht, a b) well duerch déi vill nout-
wendeg punktuell legislativ Upassungen an
de vergaangene Joren, déi noutwendeg
waren, mer eigentlech keng Kohärenz méi
an deem Ganzen do hunn.

Mir brauchen also e moderne System, wou
d’Beruffsausbildung op eng kohärent a flexi-
bel Aart a Weis strukturéiert gëtt. An eiser
heiteger Wëssensgesellschaft benéidege
mer e System, wat jiddfer Eenzelnen, an alle
Liewensofschnëtter, et erméiglecht, eng
Ausbildung ze erlaangen, weiderzeféieren
oder ze perfektionéieren, gemäss dem
Motto vum liewenslaange Léieren.

Mir brauchen e System, wat d’Qualitéit vun
der Beruffsausbildung verbessert a wou déi
Auszebildend optimal op d’Bedierfnisser an
d’Erwaardunge vun der Aarbechtswelt
virbereet ginn, och a virun allem an hirem
eegenen Interessi. Den Aarbechtsmaart,
d’Aarbechtsprozesser, d’Aarbechtsufuer-
derungen ännere rapid. D’Ausbildung ent-
sprécht net ëmmer den Aarbechtsufuer-
derungen. Mir brauchen e Beruffsausbil-
dungssystem, wou d’Ausbildung an d’Nofro
besser ofgestëmmt sinn, mir brauche
souzesoen eng konstruktiv Flexibilitéit.

En anere Problem ass d’Duerchfallquot,
also d’Zuel vun de Schoulofbriecher am
berufflechen Ausbildungswiese vum tech-
nesche Sekundarunterrecht, déi einfach ze
héich ass. Et besteet doduerch e Mangel u
qualifizéierte Fachkräften. Statistike weisen,
dass bis zu engem Drëttel vun de Schüler
oder Lehrlinge während der Beruffsaus-
bildung op der Streck bleiwen, well se den
Uspréch, déi den Technikerdiplom oder den
CATP u si stellt, deenen Ufuerderungen net
nokommen.

Déi Beruffsausbildungsreform, vun där mer
haut schwätzen, hëlt déi Erausfuerderungen
un, andeem d’Beruffsausbildung besser op
déi individuell Fäegkeete vum Auszebil-
denden zougeschnidde gëtt, wat engersäits
d’Qualitéit vun der Beruffsausbildung ver-
bessert an anerersäits d’Zuel vun de qualifi-
zéierten Aarbechtskräften erhéicht. Mä och
duerch d’Vermëttelung vu Kompetenzen,
der Aféierung vun enger modulariséierter,
differenzéierter Beruffsausbildung gëtt de
System - ech hunn et scho gesot - méi
flexibel.

Deen op Partnerschaft opgebaute System
léisst sech besser mat deene permanent
wandelnden Aarbechtsufuerderunge ver-
einbaren. Ausbildung an Ufuerderunge
kënnen domat méi schnell a besser
openeen ofgestëmmt ginn.

Wéi gesot, de Projet de loi gëtt Äntwerten
op d’Froen an d’Problemer. D’Avisë vum
Statsrot a vun de Beruffschamberen, ob-
wuel se séier verschidde waren, sinn dann
och voller Unerkennung, dass endlech e
Projet de loi hei virläit. D’Beruffschambere
begréissen d’Partnerschaftskonzept, be-
gréissen d’Aféierung vun engem modulären
a kompetenzorientéierten Unterrecht, déi
flexibel Ausleeung tëschent theoretescher a
praktescher Ausbildung - „formation en
alternance“ -, d’Unerkennung vun der
berufflecher an ausserschoulescher Er-
fahrung, dat heescht d’„validation des
acquis de l’expérience“.

Aner Kritiken, wéi d’Ofschafung vun den
Zouloossungsexame fir d’Héichschoul- an
d’Universitéitsstudien, d’Organisatioun vun
der Ausbildung no klassesche Beruffer statt
Beruffsgruppen an esou weider, si berück-
sichtegt ginn, net awer d’Fuerderung no

enger Pilotphas, well dat eigentlech eng
weider Verspéidung bruecht hätt, statt
enger wierklecher Reform.

Ech ënnersträichen ëmmer erëm: Déi
Reform an dat Gesetz beinhalten esou vill
Flexibilitéit, dass vill Upassungen op der
Basis vun Erfahrungen an Zukunft ouni vill
Komplikatioune méiglech sinn.

D’Bemierkungen an d’Oppositions formelles
vum Statsrot sinn engersäits zur Kenntnis
geholl ginn an anerersäits ass hinne
Rechnung gedroe ginn. De Statsrot be-
gréisst ausdrécklech de moduläre System
souwéi d’„validation des acquis de l’expé-
rience“ an d’Aglidderung vun der Beruffs-
ausbildung an en „lifelong-learning“-
Konzept. Wéi scho gesot, der Bemängelung
vun de Beruffschamberen a vum Statsrot un
der schoulescher an der berufflecher Orien-
téierung ass Rechnung gedroe ginn,
andeem dat aus dem Projet de loi eraus-
geholl gouf, an duerch d’politescht Enga-
gement, fir déi Problematik an hir Léisung
an engem spezifesche Gesetz ze regelen.

Natierlech sinn déi nei Diplombe-
zeechnunge gewöhnungsbedürfteg.
Éischtens entfält an der Formation pro-
fessionnelle de base, am Régime pro-
fessionnel den CITP - Certificat d’initiation
technique -, deen eng Ausbildungszäit vun
zwee Joer hat. Den CCM vun haut, de Cer-
tificat de capacité manuelle, deen och mam
PAN-Gesetz wéinst der Employabilité
agefouert ginn ass, fir d’Échecer an deem
Sënn opzefänken, dass een e Praktikum
ouni theoretesche Bagage vun dräi Joer
mécht, gëtt elo duerch den CCP - Certificat
de capacité professionnelle - ofgeléist.
Deen CCP dauert dräi Joer an ass
engersäits dat, wat den CCM war, plus
anerersäits en Enseignement général, deen
derbäikënnt. Doranner läit also d’Differenz.

Dann den zweete Punkt. D’Formation pro-
fessionnelle initiale besteet aus dem DAP -
Diplôme d’aptitude professionnelle - oder
bis elo CATP genannt, also am Régime pro-
fessionnel; dann den Diplôme de tech-
nicien, wou den Numm onverännert bleift,
mä d’Neierung dora besteet, dass en an
d’Beruffsausbildung integréiert gëtt a
souzesoen eng Professionalisatioun vum
Techniker stattfënnt, an dat am Régime de
la formation du technicien.

Drëttens, eng wichteg Kloerstellung och: De
Régime technique ass net betraff. Den
Diplôme de fin d’études techniques wéi och
de gesamte Cycle inférieur sinn net vun der
Reform betraff. Si sollen am Kontext vun
enger Gesamtreform vum Lycée technique
iwwerduecht ginn.

E puer zousätzlech Erklärungen zu den
neien Diplomer. Den CCP, deen also en
CCM plus en Enseignement général ass,
eegent sech fir Schüler, déi net genügend
Kenntnisser besëtzen, fir an der Formation
professionnelle initiale bestoen ze kënnen.
Dat ass also nach ëmmer an Anlehnungen
dat, wat scho virdru war. Hie vermëttelt
praktesch an theoretesch Basiskenntnisser,
déi unabdingbar sinn, fir sech um Aar-
bechtsmaart bewerben a bewähren ze
kënnen. Déi normal Dauer wäert dräi Joer
sinn a ka bis op véier Joer verlängert ginn,
suivant le progrès individuel. D’Organi-
satioun besteet aus engem Système modu-
laire, aus der Formation en alternance beim
Patron-formateur an dem Centre de for-
mation, der Évaluation continue, der
praktesch orientéierter Formatioun mat
theoretesche Grondkenntnisser.

Et gëtt och en Apprentissage tout au long
de la vie. Nom Erlaange vun engem CCP
kann d’Ausbildung weidergefouert ginn, fir
zu engem DAP ze kommen. Dat heescht,
Schoulofbriecher kënnen domat rechnen,
dass déi Modulen, déi se bestanen hunn,
während enger längerer Zäit hir Gültegkeet
behalen. D’Beruffserfahrung ka genausou
gutt ugerechent ginn, an dat am Hibléck op
eng da méi spéit Erlaangung vum CCP.

Schüler, déi no der Schoulflicht keen CCP
kritt hunn, kënne sech och an d’Cours
d’orientation et d’initiation professionnelles,
also an d’COIPen, aschreiwen.

E Wuert zum DAP an dem Diplôme de tech-
nicien, déi sech also an der Formation pro-
fessionnelle initiale befannen. En DAP, deen
also den CATP war, bleift eng normal Aus-
bildung vun dräi Joer. Den Diplôme de
technicien behält seng Dénominatioun, mä
gëtt, wéi ech gesot hunn, an d’Beruffs-
ausbildung integréiert.

Mam DAP a mam Diplôme de technicien
huet d’Formation professionnelle initiale
zwee ënnerschiddlech Ausbildungsweeër.

Éischtens, den Diplôme d’aptitude pro-
fessionnelle, do geschitt d’Organisatioun a
Modulen en alternance, soit sous forme
d’apprentissage soit sous forme de stage
vun der 10e op 12e.

Den Ofschlossexamen, also d’Geselle-
prüfung, gëtt gestrach. D’Moduler doku-
mentéieren a beleeën, ob déi erlaangte
Qualifikatiounen ausräichend sinn. Déi
normal Dauer ass och hei am Prinzip dräi
Joer a kann op véier Joer ausgedehnt ginn.
Alles dat en relation mam Beruff, deen
erléiert gëtt.

Den DAP bitt Zougang zu den Héichschoul-
studië via de Modules préparatoires. An dat
ass eng wichteg Innovatioun an dat ass
wichteg och ze soen a Bezuch op d’Kritik,
et wier eng Entwäertung vun den Diplomer.
Et muss een do soen, bis elo huet den CATP
keen Héichschoulzougang kannt. Elo hunn
talentéiert a motivéiert Schüler oder Lehrlin-
gen no Ofschloss vum DAP an den zousätz-
leche Virbereedungsmethoden Zougang zu
de Fachhéichschoulen oder techneschen
Universitéiten. An ëmmer erëm: All déi
Formatioune kënnen entspriechend dem
Métier oder der Professioun verlängert ginn.

Zweetens, den Diplôme de technicien. Och
hei eng Organisatioun en modules en alter-
nance, soit sous forme d’apprentissage soit
sous forme de stage. Déi normal Dauer vu
véier Joer kann op fënnef Joer verlängert
ginn. Och hei gëtt den Ofschlossexame
gestrach. D’Moduler dokumentéieren a
beleeën, ob déi erlaangte Qualifikatioun
dann ausräichend ass. Och do kann nom
Métier oder no der Professioun d’Zäit
verlängert ginn.

Entgéint verschiddene Kritike gëtt dësen
Diplom net méi breet gemaach, mä de
Géigendeel ass éischter de Fall duerch déi
méi staark berufflech Finalitéit.

Ech wëll och ervirsträichen, dass d’Re-
gierung an d’Kommissioun de Kritike Rech-
nung gedroen hunn, dass deen Zougangs-
examen, dee virgesi war, fir en Zougang zu
den Héichstudien ze kréien, ofgeschaf gouf
an duerch eng kontinuéierlech Evaluatioun
ersat ginn ass. Den Ënnerscheed tëschent
dem DAP an dem DT ass elo méi staark wéi
virdrun, doduerch, well den Diplôme de
technicien duerch säi Profil de compé-
tences méi déif gräifend, méi grëndlech ass
an och méi diversifizéiert, also méi villfälteg.
Derbäi kënnt och eng verstäerkte Culture
générale, déi also och méi wäit geet wéi déi,
déi am DAP virgesinn ass.

D’Reorganisatioun vum Technikerdiplom
duerch eng méi berufflech Orientéierung
erhéicht d’Chancen op dem Aarbechts-
maart a senkt eendeiteg déi héich Duerch-
fallquot, well deen aktuellen Diplôme de
technicien bis elo einfach ze staark op
Héichschoulstudien zougeschnidden ass.
Nëmme 50% vun de Schüler, déi en Di-
plôme de technicien wëllen hunn, kréien
deen och. Déi aner 50% wanderen of an
den CATP. Insgesamt verléisst dann en
Drëttel vun den Auszebildenden d’Schoul
ouni en Ofschloss, an déi neitst Resultater
vum Schouljoer 2007/2008 beweisen, dass
25% den Ofschlossexamen am Diplôme de
technicien net packen.

De moduläre System bereet also d’Schüler
an d’Lehrlingen, déi déi technesch Studien
uviséieren, besser op dës Aufgab vir. D’Vir-
bereedungsmoduler vermëttelen d’Kennt-
nisser an der Mathematik an an de Sproo-
chen zum Beispill, déi einfach noutwendeg
sinn, fir op enger Fachhéichschoul oder op
enger technescher Universitéit kënnen ze
bestoen. Dës Moduler kënnen an der Regel-
studienzäit vu véier Joer beluecht ginn,
kënnen awer och an engem eventuelle
fënnefte Joer geléiert ginn. Den Techniker-
diplom erméiglecht weiderhi postsecon-
daire Studien.

Fazit: De moduläre flexibele System erméig-
lecht engersäits, staark Schüler besser op
d’Héichschoulstudium virzebereeden, wéi
dat bis elo de Fall war, anerersäits
d’Duerchfallquot ze verréngeren, andeem
d’Technikerausbildung verstäerkt beruffs-
orientéiert strukturéiert gëtt. Entgéint de
geäusserte Kritike gëtt den Technikerdiplom
kengesfalls entwäert.

Här President, Kolleeginnen a Kolleegen,
nei Diplomer erginn och nei Ausbildungs-
methoden. Zu deene wichtegsten Ele-
menter an der Reform gehéieren: a) d’Mo-
dulariséierung, b) de kompetenzorien-
téierten Unterrecht, c) déi kontinuéierlech
Bewäertung, d) d’Formation en alternance,
e) „lifelong learning“, f) Validation des ac-
quis de l’expérience, a g) d’Partnerschaft.
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Zu de Modulen. D’Kärstéck vun der Reform
ass d’Modulariséierung vun den Aus-
bildungszweigen. Doduerch gëtt et méi en
differenzéierten a kompetenzorientéierten
Unterrecht. Jiddfereen, deen ausgebilt gëtt,
mécht de Wee no sengen eegenen intel-
lektuellen a manuelle Capacitéiten, wat
sécherlech d’Motivatioun vu jiddfer Een-
zelnem verbessert.

Et gëtt dräi Aarte vu Modulen: d’Modules
fondamentaux, déi obligatoresch sinn an e
progressiven a chronologeschen Opbau
hunn; dann d’Modules complémentaires,
déi och obligatoresch sinn, mä net pro-
gressiv an och net op de Modulë vu virdrun
baséieren, a leschtenenns dann d’Modules
facultatifs, déi net obligatoresch sinn, mä
déi et gudde Schüler erméiglechen, méi
schnell weiderzekommen, hir Kenntnisser
ze verdéiwen a sech, wéi scho gesot, op
d’Héichschoulstudië virzebereeden.

Wichteg ass och ze soen, dass déi bestane
Modulen eng Zäit laang hir Gültegkeet
behalen. Dat erlaabt Schüler mat Léier-
schwieregkeeten an Ofbriecher, hir Aus-
bildung iergendwann dann erëm opzehuele
respektiv virunzefueren, ouni dass se déi
Modulen, déi se bestanen hunn, oder ganz
Schouljore musse widderhuelen. Dat
erlaabt och eng méi flexibel Unterrechtsaart
a -weis fir Quer- a Späteinsteiger, déi dann
d’Beruffsausbildung besser mat hirer beruff-
lecher Verflichtung openeen ofstëmme
kënnen.

Zu de Kompetenzen, wat eng weider
wichteg Innovatioun ass, muss ee
Folgendes soen: Mir schwätze vun engem
kompetenzorientéierten Unterrecht, an
d’Kompetenzen, dat sinn d’Unzuel u Kennt-
nisser, Fäegkeeten, Eegnungen, déi e
Schüler erwerbe muss, fir e Beruff ausüben
ze kënnen, an esou ass et, dass fir all Beruff
e Profil ausgeschafft gëtt, wat den Ausze-
bildenden erlaange muss.

Dëse Profil spigelt sech a beruffsspezi-
feschen Ausbildungsprogrammer erëm, déi
éischtens theoretesch Kenntnisser ver-
mëttelen an zweetens och déi praktesch
Uwendung vun dëse Kenntnisser vermët-
telen.

Am Géigesaz zur heiteger Wëssensvermët-
telung erlaangt een d’Kompetenze
verstäerkt an der Handlung, an der Aktioun,
an der praktescher Ëmsetzung. Dat
heescht, déi praktesch Beruffsausbildung
gëtt domat opgewäert, ouni dass dobäi déi
theoretesch Kenntnisser vernoléissegt géife
ginn.

Zur Évaluation continue. D’Bewäertung vun
de Modulen op eng kontinuéierlech Aart a
Weis mécht et am Géigesaz zu den heitege
punktuellen Exame méi liicht, well éischtens
d’Examen entfalen, mä op där anerer Säit
den Auszebildende beleeë muss, dass hien
déi néideg Kompetenzen huet. An anere
Wierder: Den Auszebildende muss be-
stëmmten Aufgaben op engem zefridde
stellende Kompetenzniveau fäerdeg
bréngen.

D’Projets intégrés, während der Ausbildung
(intermédiaire) an zum Ofschluss vun der
Ausbildung (final), si vum Auszebildenden
ze realiséierend Projeten, déi et him erméig-
lechen, transversal Kompetenzen ze kréien
an déi och bewäert ze kréien.

Zur Formation en alternance. Déi Reform hei
berout op enger flexibeler Ausleeung
tëschent theoretescher a praktescher Aus-
bildung. Déi praktesch Ausbildung erhält
den Auszebildenden ënner engem Léier-
vertrag oder/an an engem Stage, woubäi de
Stage mindestens véier Wochen hanne-
renee muss daueren a mindestens zwielef
Woche während der ganzer Ausbildungs-
zäit.

Am Verglach zum aktuelle System gëtt den
Auszebildenden domat méi no un d’Beruffs-
welt erugeféiert. Ier en Auszebildenden en
Diplom kréie kann, muss hie mindestens
dräi Méint an engem Betrib gewiescht sinn.

An den Avisë war och ze liesen, dass dës
Reform scheitere kéint, well net genuch
Léierplazen a virun allem Praktika als
Stageplazen zur Verfügung géife stoen. Ech
mengen, dat géif esou net stëmmen. Virun
allem och doduerch, well d’Beruffs-
chambere vum Patronat sech derzou ver-
flicht hunn, all Ustrengungen an dësem
Beräich ze ënnerhuelen, fir Stageplazen zur

Verfügung ze stellen. An da muss een dobäi
soen, den Erfolleg hänkt och domat ze-
summen, wéi laang déi Stageperioden
daueren. Do gëtt allgemeng gesot, wat se
méi laang géifen daueren, wat se méi attrak-
tiv wieren a wat der och méi géifen zur
Verfügung stoen, well et fir e Patron méi
interessant ass, e Stagiaire éischter iwwer
aacht Wochen ze halen, wéi nëmmen dräi
Wochen, wat alles komplizéiert mécht a
keen direkte Mehrwäert bréngt.

Am Bezuch op d’Léierplaze gëtt et de
Moment no de Statistiken éischter méi en
héicht Ugebuet u Léierplazen, wéi Nofro do
ass. De leschte Stand vun der ADEM vum
6. November 2008 seet, dass 1.578
Apprentien eng Léierplaz fonnt hunn, seet
awer och, dass 393 nach Demandeur sinn,
mä op där anerer Säit och 553 Posten, déi
ugebuede ginn, net besat sinn.

Et kann een also de Moment net soen, et
géif e Manktum u Léierplaze bestoen. Et
gëtt anerer, déi soen, et wieren op d’mannst
1.000 oppe Léierplazen de Moment do.

❱❱❱ M. le Président.- Här Rapporteur, Dir
misst esou lues zum Schluss kommen.

❱❱❱ M. John Castegnaro (LSAP),
rapporteur.- Ech sinn amgaang, dem Här
Scheuer säin Deel elo ze soen. Ech sinn
awer geschwënn um Schluss, Här Pre-
sident. Et ass e bësse komplizéiert an
duerfir dauert et.

❱❱❱ M. le Président.- Mir verstinn dat.

❱❱❱ M. John Castegnaro (LSAP),
rapporteur.- Dat freet mech immens.

❱❱❱ M. Aly Jaerling (Indépendant).-
Loosst e roueg fäerdeg maachen!

❱❱❱ M. John Castegnaro (LSAP),
rapporteur.- Merci.

Ech wëll also soen, dass een alles muss
ënnerhuelen, fir d’Ugebuet an d’Nofro méi
no uneneen ze bréngen. Et gëtt natierlech
ëmmer Grënn, firwat et net esou fonc-
tionnéiert. Engersäits gëtt d’Distanz vum
Wunnuert op d’Léierstell genannt, déi ze
wäit ausernee géife leien. Zweetens gëtt
och oft gesot, dass de Léierbouf oder
d’Léiermeedchen net an d’Konzept vum
Betrib erapasst. Ech fannen, et ass och eng
Fro vun der Disponibilitéit vun deenen zwou
Säiten, ob se wëllen, ob de Patron wëllt eng
Léierplaz ubidden.

Zum „lifelong learning“: D’Kapitel iwwer
Weiderbildung an Ëmschoulung erkennt
eigentlech jiddferengem d’Recht zou,
liewenslaang ze léieren, dat no perséin-
lechem Wonsch, oder duerch Verännerunge
vum wirtschaftlechen, technologeschen a
vum sozialen Ëmfeld. Dem CNFPC, dem
Centre national de formation continue, soll
dobäi eng besonnesch grouss Roll, be-
sonnesch an der Erwuessenebildung
zoukommen, an e soll an d’Lag versat ginn,
dat nach besser wéi an der Vergaangen-
heet kënnen ze maachen.

Et gëtt och do zwou bedeitend Neierungen.
Éischtens gëtt eng nei Fonctioun geschaf,
déi vum Formateur d’adultes, mat spezi-
fescher pedagogescher Ausbildung fir Er-
wuessener, an zweetens d’Aféierung vun
engem Qualitéitslabel fir qualitativ héich-
wäerteg Aus- a Weiderbildungsugebueder
ze förderen.

D’„validation des acquis de l’expérience“,
also d’Unerkennung vun der berufflecher an
der ausserschoulescher Erfahrung am
Hibléck op d’Erlaange vun engem Diplom,
ass e Meilesteen an dëser Reform, deen
och vun allen Acteure begréisst gëtt. Nieft
der berufflecher Erfahrung kënnen also, an
ech hunn et scho gesot, net formell Er-
fahrungen aus dem Alldag a Fräizäitberäich
geltend gemaach ginn. Déi Erfahrunge
musse sech awer, an dat ass wichteg, op
mindestens dräi Joer erstrecken an och en
direkte Bezuch op den ugefroten Diplom
hunn. Dëst Konzept gëllt fir all Diplomer a
Certificatë vum technesche Sekundarunter-
recht, BTS a Brevet de maîtrise.

D’Partnerschaft ass bedeitend, wann een
eppes wëllt realiséieren. Ech hu gesot, méi
Transparenz, méi Dialog, méi Matsprooche-
a Matbestëmmungsrecht vun allen Ac-
teuren, déi op allen Themefelder, wat
Beruffsausbildung betrëfft, dobäi sinn. Nei
ass hei d’Asetzung vun engem Beruffsaus-
bildungscomité, deen den heitege Comité
consultatif ersetzt. Dora vertruede sinn
niewent Regierung, Patronat a Salariat
jeeweils ee Vertrieder vun Elteren a Schüler
als vollwäerteg Mitglieder.

Nei ass och d’Asetzung vun Équipes curri-
culaires, déi déi bestehend Commissions
mixtes ofléisen, deene si bis haut ënnerstallt
waren. Dat bedeit iwwregens och, esou
niewebäi, eng wesentlech administrativ Ver-
einfachung a méi rapid Handelen. Dës

Equipen, ronn 60, sinn zoustänneg fir
d’Léierprogrammen a sollen, mat der Verab-
schiedung vun dësem Gesetz, elo direkt
aktivéiert ginn. D’Gesetz selwer soll eréischt
mam Schouljoer 2010/2011 a Kraaft trieden.

Als Konklusioun kann ee festhalen, Här Pre-
sident, Kolleeginnen a Kolleegen, d’Beruffs-
ausbildungsreform setzt duerch innovativ a
motivatiounsfördernd Léiermethoden déi
benéidegt Rahmebedéngungen, fir d’Be-
ruffsausbildung qualitativ opzewäerten.
D’Beruffsausbildungsreform huet ambitiéis
Ziler, déi en déif gräifend Ëmdenken an eng
kollektiv Ustrengung vun alle Betraffenen
erfuerderen, souwuel vun den Elteren, vun
de Schüler, vun de Lehrer, vun de Salariéen,
vun de Patronen an hire Verbänn, mä och
mir als Politik si gefuerdert.

D’Politik steet domat an der Verflichtung,
zügeg déi gesetzlech Rahmebedéngungen
ze schafen. Deen éischte wichtegen Deel
hu mer haut geschaf, d’Ausaarbechtung vu
Beruffsprofil a Programmer. Ronn 26
groussherzoglech Reglementer mussen
den nächste Schrëtt sinn, fir dass déi
Reform 2010/2011 a Kraaft triede kann, dat
heescht mat Liewen erfëllt ka ginn. D’Eltere
mussen hire Kanner respektiv de Schüler
méi Loscht um Léiere vermëttelen an hinnen
d’Erausfuerderungen an d’Opstiegsméig-
lechkeeten...

❱❱❱ M. le Président.- Här Rapporteur, Dir
musst awer elo wierklech zum Schluss
kommen.

❱❱❱ M. John Castegnaro (LSAP),
rapporteur.- Ech si souwisou elo fäerdeg.

Ech sinn also der Meenung, dass d’Eltere
mussen hire Kanner respektiv de Schüler
méi Loscht um Léiere vermëttelen an hinnen
d’Erausfuerderungen an d’Opstiegsméig-
lechkeeten, déi och manuell Beruffer
bidden, méi staark virun A féieren.
D’Patrone sti virun der sozialer Responsa-
bilitéit, méi an de Mënsch ze investéieren a
genügend Ausbildungs- a Stageplaze
bereetzestellen, awer och derniewent
attraktiv an zukunftsträchteg Léier- an
Aarbechtsplazen unzebidden.

Déi kollektiv Ustrengung spigelt sech also
doran erëm, dass déi Partnerschaft, vun där
ech e puermol geschwat hunn, wierklech
d’Basis vun deem neie Gesetz duerstellt...

❱❱❱ M. le Président.- Här Rapporteur, Dir
musst awer wierklech elo zum Schluss
kommen!

❱❱❱ M. John Castegnaro (LSAP),
rapporteur.- Et ass wichteg, hei un engem
gemeinsame Strang ze zéien, fir dass
d’Beruffsausbildung dee Stellewäert kritt,
dee se verdéngt.

Här President, ech hu fonnt, dass et e
komplizéierten Dossier war, dass et awer
wichteg genuch war, en e bësse méi am
Detail duerzestellen. Ech hat selwer
d’Chance, en CAP ze maachen, deen elo
CATP heescht a muer DAP heescht. Ech
versiche mech also och ëmzestellen, an dat
huet mer vläicht e bësse gehollef, den
Duerchbléck ze kréien.

Ech soen all deene Merci, déi matgeschafft
hunn, an och all deenen, déi haut noge-
lauschtert hunn. Ech entschëllege mech
beim President, dass ech hien e bëssen
nervös gemaach hunn. D’LSAP wäert dat
Gesetz stëmmen.

Merci.

❱❱❱ Plusieurs voix.- Très bien!

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här
Castegnaro. Dir hutt mech net nervös
gemaach. Mir hunn Iech, mengen ech, och
déi néideg Zäit gelooss. Dir hutt praktesch
néng Minutte méi gehat, wéi dat eigentlech
virgesi war.

Als éischt Riednerin ass d’Madame Hetto-
Gaasch ageschriwwen. Madame Hetto, Dir
hutt d’Wuert.

Discussion générale

❱❱❱ Mme Françoise Hetto-Gaasch
(CSV).- Här President, Dir Dammen an Dir
Hären, ech wëll, fir unzefänken, dem
Rapporteur Merci soe fir säi wierklech
komplette Rapport. Déi aktuell Regierung
huet der Chamber eng Rei Gesetzesprojete
virgeluecht, déi alleguerten een Zil hunn: De
lëtzebuergeschen Educatiounssystem déif
gräifend ze reforméieren. Dëse Wëlle vun
der Regierung beweist, dass erkannt ginn
ass, dass grad d’Bildung zu de gréisste
Potenzialer a Kapitaler vun eisem Land ge-
héiert. E Land, dat de Sprong zu enger
postindustrieller Wëssensgesellschaft
packe wëllt an och packe muss.

Bei der Moderniséierung vum Educatiouns-
system sti sech d’Länner an enger welt-
wäiter Konkurrenz géigeniwwer, a mir

brauche gutt forméiert Awunner, fir um wirt-
schaftleche Plang iwwerhaapt konkur-
renzfäeg ze sinn an och ze bleiwen. Lëtze-
buerg kënnt net derlaanscht, fir d’Aus-
bildungs- a Qualifikatiounskritäre vu sengen
Awunner un d’Erausfuerderunge vun eiser
Zäit unzepassen, wann et gäre seng Vir-
deeler am internationale Verglach behält,
dat heescht, e staarke wirtschaftleche
Wuesstem a soziale Fortschrëtt.

Et gëllt dofir eng kohärent an effikass
Reform vum Bildungssystem duerchze-
féieren, déi dëse Realitéite Rechnung dréit.
Niewent der Reform vun der Primärschoul
ass et kruzial, dass Lëtzebuerg säi Beruffs-
ausbildungssystem reforméiert, e System,
deen ëmmerhi scho 60 Joer um Bockel
huet.

D’Beruffsausbildung gehéiert ouni Zweifel
zu de fundamentaalste Komponente vum
lëtzebuergeschen Educatiounssystem. De
virleiende Gesetzesprojet huet dann och als
But, der Beruffsausbildung nei Strukturen ze
ginn, fir ënner anerem d’Attraktivitéit an
d’Bild vun de méi praxisorientéierte Beruffer
ze verbesseren. D’Zil muss et sinn, dass
dës Beruffer och fir déi beschte Schüler eng
interessant Optioun ginn, an dass déijéineg,
déi dëse Wee aschloen, eng héichwäerteg
Grondausbildung kréien, déi hinnen et da
spéider erlaabt, sech um Aarbechtsmaart
duerchzesetzen a sech och permanent
berufflech weiderzebilden.

Doriwwer eraus wäert de Gesetzesprojet
5622 awer virun allem d’Konzept vun der
liewenslaanger berufflecher Weiderbildung
definitiv festschreiwen. Deen neie System
wäert et jiddferengem erlaben, zu egal wéi
engem Zäitpunkt an eng Beruffsausbildung
eranzeklammen, fir säi Wëssen a säi
Kënnen ze perfektionéieren oder awer ze
ergänzen. Et solle vill méi Erwuessener wéi
bis haut vun dëser Optioun profitéieren, fir
hir Formatioun ze verbesseren an doduerch
nei berufflech Perspektiven ze kréien. Dëst
gëllt besonnesch fir manner qualifizéiert
respektiv méi eeler Persounen.

Een anert wichtegt Element vun der Beruffs-
ausbildungsreform ass d’Zesummebrénge
vu Schoul a Betriber. Hautdësdags leeft
d’Ausbildung an de Schoule vill ze dacks
laanscht d’Realitéit an de Betriber an an der
Beruffswelt. Dat soll sech mat dësem Geset-
zesprojet änneren. De Projet de loi iwwert
d’Beruffsausbildung huet sech deemno als
Zil gesat, den Accès zur liewenslaanger
Beruffsausbildung ze garantéieren, d’Qua-
litéit vun der liewenslaanger Beruffsaus-
bildung ze verbesseren, fir dass déi Jonk
optimal op d’Beruffswelt an op dat soziaalt
Liewe virbereet ginn, an derfir ze suergen,
dass manner Jonker an der Schoul duerch-
falen oder ouni Diplom d’Schoul verloossen.

Léif Kolleeginnen a Kolleegen, d’Reform
vun der Beruffsausbildung wäert eng
komplett nei Strukturéierung bewierken. An
dësem Kontext begréisst d’CSV, dass
duerch dat neit Gesetz ee Partenariat
tëschent dem Stat, de Patronats- a Sala-
riatsberuffskummere geschafe gëtt. Alle-
guerte si si eng fundamental Komponent
vum gesamte lëtzebuergesche Beruffs-
system, an duerfir ass et och wichteg, dass
de virleiende Gesetzesprojet dëser Realitéit
Rechnung dréit.

Am Kader vun der Beruffsausbildung ass et
dësen Acteuren hir Aufgab, dee ganzen
Ausbildungssystem ze droen, well et si sinn,
déi zum Beispill d’Inhalter an d’Organi-
satioun vun den eenzelne Formatiounen
definéieren. An hirer Aarbecht wäerte si
awer an Zukunft vun engem Beruffsaus-
bildungscomité begleet ginn, dee fir déi
adequat Koordinéierung vun der Planung a
vun der Ëmsetzung vun der Beruffsaus-
bildung zoustänneg ass.

An dësem Kontext ass et an der CSV hiren
Aen och absolut richteg, dass d’Regierung
den ursprüngleche Gesetzesprojet ge-
ännert huet an d’Vertrieder vun den Elteren
an de Schüler zu vollen a stëmmbe-
rechtegte Membere vun deem Comité
gemaach huet. Doduerch kréien och d’El-
teren an d’Schüler endlech déi Plaz, déi
hinnen innerhalb vun der Beruffsausbildung
zousteet. An Zukunft kënnen dann Déci-
siounen, déi nach ëmmer an éischter Linn
d’Elteren an d’Schüler selwer betreffen, net
einfach iwwer hir Käpp ewech geholl ginn.

Eng fir d’CSV décisiv Ëmstrukturéierung vun
der Beruffsausbildung ass d’Aféierung vun
enger Grondberuffsausbildung, also der
Formation professionnelle de base. Dës
Ausbildung soll eng vun den Haaptur-
saache vum Jugendchômage bekämpfen,
nämlech déi defizitär Qualifikatioun vu vill ze
vill Jonken, déi d’Schoul entweder ouni oder
mat engem ganz schlechten Diplom ver-
loossen.

Ze vill Jonker halen an der Schoul op, well
se net op déi Filière komm sinn, déi hinnen
herno zum Beispill en CATP-Ofschloss110066 www.chd. lu
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erméiglecht hätt. Duerch de Gesetzesprojet
5622 kréien d’Schüler d’Méiglechkeet, fir en
Diplom, e sougenannte Certificat de ca-
pacité professionnelle - den CCP - ze
maachen, deen hinnen, esou wéi den
Numm et scho seet, och attestéiert, dass si
iwwer bestëmmte praktesch, berufflech
Kompetenze verfügen, déi et hinnen erlabe
wäerten, spéider um Aarbechtsmarché eng
Plaz ze fannen.

Grad déi praktesch Ausriichtung vun dëser
Grondausbildung ass eng wichteg Mesure,
fir de Chômage bei deene Jonken effikass
ze bekämpfen, a si ass als komplementär
zu de praxisorientéierte Beschäftegungs-
moossnamen ze gesinn.

D’Formation professionnelle initiale dogéint
féiert am Kader vum Régime professionnel
zum Diplôme d’aptitude professionnelle,
also dem DAP, oder am Kader vum Régime
de la formation du technicien zum Techni-
ciensdiplom.

D’CSV begréisst et, dass d’Regierung den
initiale Gesetzesprojet och esou ëmge-
ännert huet, dass een elo méi däitlech
d’Ënnerscheeder tëschent dësen zwee
Diplomer ka gesinn. Allen zwee si se praxis-
orientéiert a sollen an éischter Linn zu
engem Beruff féieren. An den Techniciens-
diplom soll duerch seng méi déif an och
breet gestreete Kompetenzprofiler de
Schüler och an Zukunft d’Méiglechkeet
ginn, fir Héichschoulstudien ze maachen.

Eist Land brauch méi Héichschoulabsol-
venten an engem wirtschaftlechen Ëmfeld,
dat permanent verännert gëtt, a fir d’Fuer-
schung an d’Innovatioun hei zu Lëtzebuerg
no vir ze bréngen. Allerdéngs mussen
d’Schüler och gutt op dës Héichschoul-
studië virbereet ginn, fir op déi Ufuerde-
rungen, déi do op si waarden, preparéiert
ze sinn, an dann net eventuell mussen hir
Studië spéider ofzebriechen.

Duerfir schéngt et an den Ae vun der CSV
nëmme gerechtfertegt ze sinn, dass Techni-
ciensschüler zousätzlech zu hiren normale
Formatiounsmodulen nach weider Modulë
maache mussen, déi spezifesch eben op
d’Héichschoul preparéieren.

En entscheedende Fortschrëtt par rapport
zum aktuelle System wäert d’Hin-an-hier-
Wiesselen tëschent der Ausbildung an der
Schoul an an de Betriber sinn. Stagen an de
Betriber sinn essenziell, fir déi Kompe-
tenzen, déi een an der Schoul léiert, dann
an d’Praxis ëmzesetzen. Ausserdeem ginn
d’Stagiairen op dës Aart a Weis schonn
esou fréi wéi méiglech mat der Realitéit vun
der Beruffswelt konfrontéiert.

Wann e jonke Mënsch gesäit, wat et dann
och elo bedeit, an engem Betrib mat anere
Leit zesummenzeschaffen a sech u be-
stëmmten Aarbechtsregelen ze halen, wann
en d’Aarbechtsbedéngungen an d’Produk-
tiounsweis kenne léiert, da kann hie sech ee
realistescht Bild maache vu senger zukünf-
teger Aarbecht, an där hie sech ausbilde
léisst, an d’Diskrepanz tëschent Usproch,
Erwaardung an dem reelle Beruffsëmfeld
ass an deem Fall net esou grouss, wéi wann
ee just nëmmen am Milieu Schoul bleift.

Léif Kolleeginnen a Kolleegen, de virleiende
Gesetzesprojet wäert awer och endlech
derfir suergen, dass déi liewenslaang
Beruffsweiderbildung definitiv zu engem
Recht gëtt a fest an eisem Educatiouns-
system verankert gëtt. D’Zäiten, wou een no
senger Schoul eng Plaz fonnt huet, déi een
da bis zum legale Pensiounsalter besat
huet, sinn definitiv eriwwer.

D’Globaliséierung an eng Gesellschaft, déi
ëmmer méi komplex gëtt, féieren dozou,
dass Ufro an Nofro um Aarbechtsmaart
immens séier changéieren. Fir eng Chance
ze hunn, eng Aarbecht ze kréien, ze be-
halen oder eng nei ze fannen, muss een an
Zukunft nach méi flexibel si wéi haut a sech
a regelméissegen Ofstänn weider- respektiv
ëmbilde loossen. Dëst gëllt selbstverständ-
lech fir all Alterskategorie, also net aus-
schliesslech fir déi Jonk. Déi liewenslaang
berufflech Weider- respektiv Ëmbildung
wäert deemno zum effikasste Mëttel am
Kampf géint de Chômage ginn.

Zur Weider- an Ëmbildung kënnt awer och
nach d’Unerkennung vun der Erfahrung
derbäi. De Gesetzesprojet 5622 gëtt eisem
Educatiounssystem endlech déi Flexibilitéit,
déi et Erwuessenen erméiglecht, nees an
d’Beruffsausbildung eranzeklammen,
andeems si berufflech an ausserberufflech
Erfahrunge vun op d’mannst dräi Joer, 
déi wierklech an direktem Rapport si mat
deem, wat se wëlle léieren, och kënnen
duerch e Certificat oder en Diplom uner-
kannt kréien.

Et gëtt dësen Erwuessenen also méi liicht
wéi bis elo gemaach, fir Diplomer noze-
maachen, well een duerch d’Unerkennung
vun der Erfahrung net méi ganz vu vir
ufänke muss. Dëst war bis dato fir vill Leit

eng Barrière, déi se wierklech dru ge-
hënnert huet, en Ofschloss nozehuelen.

Méi flexibel wäert d’Beruffsausbildung awer
virun allem duerch déi an eisen Aen déci-
siivsten Ännerunge ginn, déi de Gesetzes-
projet virgesäit, nämlech d’Aféiere vun
enger modularer Organisatioun an dem
kompetenzorientéierten Unterrecht. Duerch
d’Moduléierung vun der Beruffsausbildung
gëtt endlech akzeptéiert, dass all Kand
verschidden ass an en anere Léierrhythmus
huet, deen nëmmen duerch eng Individua-
liséierung vum Schoulparcours, deen u säin
Niveau a seng Ziler ugepasst ass, kann
erreecht ginn.

Den absolute Virdeel vun esou engem
System ass, dass ee seng Ausbildung zu
enger bestëmmter Zäit ufänken a se dann
entweder direkt oder awer méi spéit am
Kader vun der Weiderbildung ofschléisse
kann. Dëst féiert dozou, dass den Iwwer-
gank vun der Schoul zum Aarbechtsmaart
an och ëmgedréint méi liicht gemaach gëtt.

Och d’Aféierung vu Kompetenze féiert
dozou, dass een iwwer Grond- an Deelfäeg-
keete verfügt, déi een ëmmer nach spéider
ergänze kann an déi et engem awer er-
laben, eng Qualifikatioun respektiv en
Diplom ze kréien.

Här President, léif Kolleeginnen a Kol-
leegen, déi virleiend Reform vun der
Beruffsausbildung enthält ënnert dem
Stréch all déi néideg Mesuren, fir de Jonken
an den Erwuessenen déi Kompetenzen ze
vermëttelen, déi et hinnen erlaben, den
Ufuerderunge vum Aarbechtsmaart an
enger ëmmer méi komplexer Welt gerecht
ze ginn. Dëst ass entscheedend fir d’Kohe-
sioun a fir d’Entwécklung vun eisem Land.
Duerfir kann ech dësem Gesetzesprojet och
nëmmen zoustëmmen.

Ech soen Iech Merci fir d’Nolauschteren a
bréngen den Accord vu menger Fraktioun.

❱❱❱ Plusieurs voix.- Très bien!

❱❱❱ M. le Président.- Ech soen der
Madame Hetto Merci. Als nächst Riednerin
ass d’Madame Brasseur agedroen.
Madame Brasseur, Dir hutt d’Wuert.

❱❱❱ Mme Anne Brasseur (DP).- Här
President, Dir Dammen an Dir Hären, et ass
ze hoffen, dass mer mat dësem Gesetz elo
wierklech e Meilestee setzen, e Grondstee
fir eng nei Attitüd vis-à-vis vun der Beruffs-
ausbildung hei zu Lëtzebuerg, d’Beruffs-
ausbildung, déi ëmmer als zweeten oder als
drëtte Choix ugesi ginn ass, wat awer wierk-
lech e falsche Wee war, well mer domat
enger ganzer Partie jonke Leit d’Méiglech-
keet geholl hunn, fir op méi praktesch Aart a
Weis eng Ausbildung ze kréien.

De Projet, dee mer hei virleien hunn, huet
eng ganz, ganz laang Geschicht. Et ass
gesot ginn, dee jëtzegen Text géif op en
Arrêté grand-ducal zréckgoe vun 1945, mä
deen Arrêté grand-ducal baséiert um ur-
sprüngleche Gesetz vun 1919. Et gouf also
Zäit, dass dat sollt reforméiert ginn, an
duerfir si Konsultatioune gefouert ginn.
2004 ass et zu engem Avant-projet de loi
komm, deen an d’Konsultatioun gaangen
ass. Dës Regierung huet deen Avant-projet
de loi opgegraff an huet nach Verbesse-
rungen an Adaptatiounen opgrond vun de
Konsultatioune gemaach, fir dann am Ok-
tober 2006 e Projet de loi hei ze dépo-
séieren. Et huet erëm zwee Joer gedauert,
bis mer en elo hei am Plenum hunn.

Ech géif gären engem besonnesch Merci
soen am Kader vun der Debatt vun dësem
Projet de loi. Dat ass de geeschtege Papp
vun där Reform, déi mer hei diskutéieren, an
zwar den Här Aly Schroeder. Den Här Aly
Schroeder war a senger Qualitéit als Di-
rekter vum Service vun der Formation pro-
fessionnelle den Auteur vum Avant-projet de
loi an huet och duerno de Projet de loi ge-
hollef mat ausschaffen. Ech wëll him wierk-
lech e ganz, ganz grousse Merci soen an
dann och sengem Nofolger Bonne chance
wënschen, deen dat elo an d’Praxis muss
ëmsetzen, wat sécher och net einfach wäert
ginn.

D’Demokratesch Partei wäert dëse Projet
stëmmen. Mir stëmmen en, obwuel eng
ganz Partei Punkten dra sinn, vun deene
mer mengen, dass déi hätte missen noge-
bessert ginn. Ech wäert am Laf vun der
Debatt och op déi Punkten zréckkommen.

Dat Éischt ass d’Informatioun an d’Beruffs-
orientéierung. Leider ass dat e Punkt, deen
net méi am Projet de loi enthalen ass. Dann
ass den zweete Punkt d’Ausféierungs-
bestëmmungen. Et si ganz, ganz vill
Règlements grand-ducaux, déi nach musse
geholl ginn, a mir wëssen am Moment net,
wéi déi ausgesinn. Och do hätte mer gäre
Prezisioune gehat.

Den drëtte Kritikpunkt ass deen, dass mer
hei an engem ganz komplexen, kompli-

zéierten Opbau sinn. Et sinn zum Beispill,
direkt am Ufank, 27 verschidden Defini-
tiounen am Text, wat da mat wat gemengt
ass. E weidere Kritikpunkt ass deen, dass
mer e ganz komplizéierte Modularsystem
hunn, wou een net weess, wéi dat duerno
an der Praxis gräift.

An dann hunn ech, ganz perséinlech, e
grousse Kritikpunkt unzebréngen, an zwar,
dass keng Examen heimat verbonne sinn,
an dass d’Zertifikatioun sech duerno mécht,
opgrond vun enger Evaluatioun, déi sech
während där ganzer Ausbildung mécht. Ech
fäerten, dass mer domat deene jonke Leit
keen Déngscht leeschten, well wa se
duerno an de Beruff erantrieden, gi se am
Beruff getest, gi se vum Patron getest, a
sinn iwwerhaapt net méi gewinnt, esou en
Examen oder en Test ze maachen. Dofir hätt
ech perséinlech léiwer gehat, wann dat
Ganzt vun Exame begleet gi wier.

En anere Kritikpunkt ass dee vun de
Gremien, déi dat Ganzt begleeden. Déi sinn
enorm grouss. Ech weess awer net, wéi ee
se hätt kënne méi kleng maachen. Mä dat
ass och e Punkt, dee schwiereg ass. Dat
sinn also déi Punkten, déi Ulass zu Kritik
ginn.

Ech géif awer dann och dem Rapporteur
wëllen e ganz grousse Merci soen. Deen hat
do net d’grousst Lous gezunn, wéi e sech
huet missen an dëse Projet aschaffen, well
en esou komplex ass. Mä hien huet dat
awer ganz gutt gemaach, souwuel an der
Kommissioun wéi och am Plenum. Et ass
wuel ganz hëllefräich, dass hie selwer eng
Beruffsausbildung matgemaach huet, well
en dofir weess, vu wat hie schwätzt. En huet
och selwer bewisen, dass een, och wann
dat nach net certifiéiert war, am Kader vum
„lifelong learning“, och wann en net esou
formal ass, aner Saachen am Liewe ka
maachen. Ech mengen, de John
Castegnaro ass dat beschte Beispill dofir.

Mir hunn aner Kolleegen heibannen, déi och
de Wee iwwert d’Beruffsausbildung gaange
sinn, an ech fannen, déi sollten deene jonke
Leit weisen, dass dat och e Wee ka sinn.
Den Här Oberweis ass och dat beschte Bei-
spill, well hien, iwwer eng Léier, op den I.S.T.
gaangen ass, duerno op d’Universitéit, a
finalement op ganz héijem Niveau en-
seignéiert huet. Et gesäit een also, dass
d’Beruffsausbildung keng Sakgaass ass, au
contraire. Mir mussen dee Mentalitéits-
wiessel erbäiféieren, an ech mengen, et
sinn eng Partie Kolleegen heibannen, déi
dozou kéinte bäidroen. Den Här Kox ass
och eent vun deene Beispiller, an ech kéint
och elo den Här Spautz ernimmen, deen
ech hei viru mer gesinn. Et sinn der nach
eng Partie, an ech fannen dat och e positive
Wee.

Ech wëll awer och all deene jonke Leit soen,
déi dee Wee hei wëllen aschloen, dass et
net nëmmen d’Chamber ass, déi eng Issue
gëtt als Beruffscarrière, mä dass et och
nach anerer gëtt. Ech mengen, dat muss
een och ënnersträichen.

❱❱❱ Une voix.- Hei ass et och mat engem
Exame verbonnen.

❱❱❱ Mme Anne Brasseur (DP).- Hei ginn
ons Kompetenzen awer vu kengem Mënsch
gepréift. Et ass just den Électeur, dee muss
domat d’accord sinn.

Här President, Dir Dammen an Dir Hären,
den Héichschoulminister François Biltgen
seet ëmmer, mir bräichte vill méi Universi-
tairen, an d’Madame Delvaux als Unter-
rechtsministerin seet, d’Leit misste sech
ëmmer méi héich qualifizéieren. Dat ass
wuel richteg, mä mir däerfen awer dann net
an den Travers verfalen, fir d’Lat erofze-
setzen, fir dass méi Leit en Diplom kréien,
deen dann duerno näischt méi wäert ass. Et
geet jo hei net drëm, d’Statistiken ze ver-
besseren, mä et geet drëm, deene jonke
Leit eng Perspektiv ze ginn, mat där se och
um Aarbechtsmaart eppes kënnen ufänken.

Mir wëssen, dass mer ganz vill jonk Leit
hunn, déi Schoulofbriecher sinn - a mir
haten eng Debatt heiriwwer viru 14 Deeg an
der Chamber -, well se ganz oft net op der
hinnen ugepasstener Ausbildungsschinn
sinn, vun engem Échec an deen anere ginn
an dofir d’Schoul ofbriechen. Do musse mer
den Hiewel erëm usetzen. Ech fannen et
gutt, dass elo d’Schoulflicht vu 15 op 16
Joer eropgesat gëtt. Mä wat ech be-
daueren, dat ënnersträichen ech nach eng
Kéier, dat ass, dass déi 16-18-Jähreg, déi
d’Schoul ofbriechen, weder an e Beruff ginn
nach eng Léier maachen nach an d’Schoul
ginn, an dass een déi net méi an enger
Formatioun erëmfënnt. Ech hätt et léiwer
gehat, et hätt een och deenen eng Flicht
operluecht, fir deenen eng Formatioun ze
ginn, well et si just déi jonk Leit, déi mer
duerno am Chômage erëmfannen. Bei
deenen ass op jidde Fall de Chômage vir-
programméiert.

Contrairement zu deem, wat oft behaapt
gëtt, féiert d’Beruffsausbildung net an eng
Sakgaass, mä et gëtt ganz vill Méiglech-
keeten, an dëse Projet de loi gëtt elo
d’Méiglechkeet, iwwer nach zousätzlech
Passerellen op aner Ausbildungsweeër ze
goen. Bei der Beruffsausbildung si fënnef
Punkte wichteg: Dat ass d’Schoul- an
d’Beruffsorientéierung, zweetens d’Menta-
litéit, drëttens de Kontakt tëschent der
Aarbechts- an der Beruffswelt, véiertens
eng praxisno Formatioun a fënneftens
d’Weiderbildung.

Wat d’Beruffsorientéierung an d’Schoul-
orientéierung ubelaangt, esou ass dat jo e
Volet, deen aus dësem Projet de loi eraus-
geholl ginn ass. E war ursprénglech dran,
hat awer eng ganz Rei Mängel, wat jo och
scho vu ganz ville kritiséiert ginn ass. Déi
Kritike waren och berechtegt, an d’Re-
gierung wollt deem Rechnung droen, huet
awer fonnt, et wier ze komplizéiert, dat an
dësem Projet ze berücksichtegen. Dofir
huet d’Regierung dee ganze Volet vun der
Beruffsorientéierung aus dësem Projet
erausgeholl, an d’Madame Minister huet
ons an der Kommissioun gesot, dass en
extrae Projet de loi iwwert d’Schoul- an
d’Beruffsorientéierung gemaach géif ginn.
Dat kann een och novollzéien.

❱❱❱ M. Aly Jaerling (Indépendant).- Dat
ass awer eréischt, wann ech Minister ginn.

❱❱❱ Mme Anne Brasseur (DP).- Den Här
Jaerling seet, dat wier eréischt, wann hie
géif Minister ginn. Ech fäerten, da kënnt dat
ni. Mä, ech wëll awer net all Hoffnung op-
ginn.

❱❱❱ M. Aly Jaerling (Indépendant).- Ech
och net.

(Hilarité)

❱❱❱ Mme Anne Brasseur (DP).- Mä ech
fannen et schued, oder souguer inad-
missible, dass dee Punkt net hei mat
traitéiert gëtt, well dat Ganzt steet a fält mat
enger gudder Orientéierung, déi op jidde
Fall muss gemaach ginn. Mäi klenge Fanger
seet mer, dass et e Kompetenzgerangel
tëschent dem Aarbechtsminister François
Biltgen an der Unterrechtsministerin, der
Madame Delvaux, gëtt.

❱❱❱ Mme Mady Delvaux-Stehres,
Ministre de l’Éducation nationale et de la
Formation professionnelle.- Madame
Brasseur, dat war vläicht zu Ärer Zäit esou,
mä net bei mir.

❱❱❱ Mme Anne Brasseur (DP).- Also ech
géif mech freeën. Mä da froen ech
d’Madame Minister, wou dee Projet drun
ass, an ob mer deen nach an dëser Legis-
latur kënnen ofstëmmen, well et ass jo ganz
wichteg, dass mer iwwert d’Orientation
scolaire a professionnelle e kohärente
System hunn. Haut këmmere sech ganz vill
Servicer dodrëm, sief et an der Schoul, sief
et um Nationalplang. Beim Arbeitsamt gëtt
et Servicer, déi sech ëm d’Orientatioun
këmmeren, an an de Chambres profes-
sionnelles. Mir mussen do eppes Ko-
härentes hunn, well et ass do, wou mer den
Hiewel mussen usetzen, fir dass d’Schüler
op déi richteg, hinnen ugepassten Aus-
bildungsschinn kommen.

Da kommen ech zum zweete Punkt, dat ass
d’Mentalitéit. Mir sinn allze vill oft der Mee-
nung, dass ee misst eng Scolaritéit iwwert
dee klassesche Wee maachen, an dass
d’Beruffsausbildung nëmmen da soll an-
trieden, wann dat anert net geet. Or, dat ass
a mengen Aen de falsche Wee. D’Beruffs-
ausbildung muss als eppes Positives do-
hinnergestallt ginn. Et ass vill besser, et huet
een e gutt ausgebilten Handwierker, deen
dat mat Erfolleg mécht, wéi e Schoulof-
gänger ouni Ofschloss, deen duerch
Échecen op eemol d’Knëppele bei d’Tromm
geluecht huet. Mir brauchen also on-
bedéngt do e Mentalitéitswiessel.

Den drëtte Punkt betrëfft de Kontakt
tëschent der Aarbechtswelt an der Schoul,
dee vill méi intensiv muss ginn. Do musse
mer et fäerdeg bréngen, dass d’Schoul
sech opmécht, mä awer och d’Beruffswelt
d’Problemer vun der Schoul versteet. Et ass
also op deenen zwou Säiten, wou dat muss
gemaach ginn, fir dass mer et ebe fäerdeg
bréngen, dass mer méi eng Adéquatioun
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kréien tëschent deem, wat déi jonk Leit
wëlle maachen, an deem, wat ugebuede
gëtt.

Den Här Castegnaro ass virdrun op
d’Chiffere vum November agaangen, wat
elo nach vun oppe Léierplaze besteet, a wat
fir eng jonk Leit keng fannen. Am Sep-
tember waren et 1.000 Léierplazen, déi
nach op waren. Gott sei Dank sinn der
entre-temps eng Partie besat ginn. Mä mir
hu Beruffer, do hu mer einfach den „trop
plein“, wéi zum Beispill bei de Coiffeuren.
Am Bauhandwierk allerdéngs, do hu mer
net genuch Kandidaten, an et ass just do,
wou mer Perspektiven hei um Aarbechts-
maart hunn, well d’Haiser ginn nach ëmmer
sur place gebaut, d’Fundamenter ginn hei
gemaach, d’Mauerwierk gëtt hei vu
Steemetzer opgeriicht, den Daach gëtt vun
engem Charpentier an duerno vun engem
Leeëndecker hei gemaach. Dat gëtt net
délocaliséiert. Mir mussen et fäerdeg
bréngen, méi jonk Leit an d’Richtung vum
Handwierk ze dirigéieren.

Dann de véierte Punkt. Mir brauche méi eng
praxisno Ausbildung. Do muss méi Flexibi-
litéit erakommen, souwuel vum System wéi
och vun den eenzelne Beruffsvertrieder. Mir
hunn heiansdo ze vill figéiert Beruffsbiller,
déi awer mat der Realitéit net méi iwwere-
neestëmmen. Et kann een net vun all
Beruffsspart verlaangen, dass se dee ganz
komplizéierte Wee, deen elo verschidde
Beruffer hunn, matmaachen. Et ass be-
stëmmt och Plaz fir Leit an deene Beruffer,
déi manner qualifizéiert sinn, an da muss
dat mat Flexibilitéit ugepasst ginn.

Nach ee Wuert, Här President, zur beruff-
lecher Weiderbildung, déi elo hei verankert
gëtt, wat och e positive Punkt ass, genee
wéi dee vun der Validatioun vun den Acquis
professionnels, dat heescht, dass een eng
ganz Partie Saachen ugerechent kritt. Do
musse mer zu Lëtzebuerg nach léieren, dat
kenne mer net.

Ech weess net, Här President, ob déi Aar-
becht, déi mer hei als Deputéierte maachen
an an enger Kommissioun, ob dat gëllt fir
d’Validatioun vun engem Acquis profession-
nel. Op jidde Fall hunn ech hei an dësem
Haus awer scho ganz vill bäigeléiert.

(Interruption)

Majo, ech sinn dann net deen Eenzegen,
deen hei eppes bäigeléiert huet.

Zum Ofschloss wollt ech nach eng Kéier
soen, dass mer dëse Projet stëmmen. Aller-
déngs trëtt e jo eréischt 2010/2011 a Kraaft,
well nach ganz vill muss dru geschafft ginn.
Dat heescht, dass déi éischt Ofgänger mat
engem CATP 2014/2015 eréischt aus deem
System, dee mer haut stëmmen, eraus-
kommen. Et muss een da kucken, wéi dat
gegraff huet. Dat ass eng laang Zäitschinn.

Dëst ass e ganz ambitiéise Projet. Ech
hoffen, dass en net ze vill ambitiéis ass, well
e gëtt komplizéiert an der Ëmsetzung. Mä
mir wënschen all deenen, déi mat dëser
Ëmsetzung konfrontéiert ginn, Bonne
chance.

Ech hoffen, dass dat hei e Grondsteen ass
fir en Ëmdenken an dass mer méi Leit quali-
fizéiere kënnen iwwert d’Beruffsausbildung,
well dat wichteg ass, besonnesch an dëser
Zäit vun enger ekonomesch schwiereger
Situatioun, well mer domat enger ganzer 
Rei Leit positiv Perspektive kënnen op-
zeechnen.

Ech soen Iech Merci.

❱❱❱ Une voix.- Très bien!

❱❱❱ M. le Président.- Ech soen der
Madame Brasseur Merci. Als nächst
Riednerin ass d’Madame Loschetter age-
droen. Madame Loschetter, Dir hutt d’Wuert.

❱❱❱ Mme Viviane Loschetter (DÉI
GRÉNG).- Merci, Här President. Här Pre-
sident, Dir Dammen an Dir Hären, fir d’aller-
éischt emol e grousse Merci un de Rap-
porteur an un all déi Leit ronderëm de Rap-
porteur, déi gehollef hunn, dëse schrëft-
leche Rapport ze redigéieren, a Merci, Här
Castegnaro, fir Äre mëndleche Rapport.

Ech wollt och nach ënnersträichen, ier ech
ufänken inhaltlech ze schwätzen, datt mer a
ganz ville Sitzungen eng interessant a kons-
truktiv Diskussioun haten iwwert dës zwee
Joer. Ech selwer hu se och ganz interessant

an austauschräich fonnt, déi ganz Zäit, wou
mer un dësem Projet de loi geschafft hunn.

De President vun der Kommissioun hat an
der leschter Sitzung gemengt, datt dëse
Projet de loi en Eckstéck wier vun der
Bildungspolitik. An an engem Pabeier vum
Ministère steet och dran, datt dës Reform
als éischt Etapp unzegesinn ass vun der
Reform vum Enseignement secondaire
technique an datt an enger zukünfteger
Etapp bei enger fundamentaler Reform vum
Enseignement secondaire technique dann
op déi nei Dimensioune vun dësem Projet
de loi wäert Rücksicht geholl ginn.

Dëse Projet de loi beschäftegt sech mat der
Organisatioun vun engem Deel vun der
Schoulausbildung, deem prezisen Deel,
nodeem déi Kanner Jugendlecher gi sinn
an dräi Joer am Postprimaire verbruecht
hunn. Fir déi eng Jugendlech ass et deen
Deel virun enger Spezialisatioun oder
vläicht enger weiderer Fachhéichschou-
lausbildung oder souguer enger Meeschter-
prüfung. Fir dee gréissten Deel awer ass
dëse Projet de loi de leschten Deel vun
hirem effektive Schoulwee, well se an der
Beruffsausbildung schonn e Schrëtt an
d’Aarbechtswelt awer gemaach hunn.

Dës Jugendlech si während hirer Beruffs-
ausbildung allerspéitstens am zweete Joer
net méi schoulflichteg. Ech denken, datt dat
e wichtegen Aspekt ass, deem onbedéngt
muss an der Ausaarbechtung vun där
Formatioun Rechnung gedroe ginn, well
mer wëllen alles dorop setzen, fir datt dës
Jugendlech eng Beruffsausbildung ufänken
a se dann och herno ofschléissen. Virun
allem, an dat ass och scho gesot ginn, wa
mer wëssen, datt mer eng beonrouegend
Zuel hu vun Décrocheurs scolaires, vu
Jugendlecher, déi an de verschiddenste
Mesurë beschäftegt sinn, oder Jugend-
lecher, déi mer Joer fir Joer néierens méi an
de Statistiken erëmfannen.

Eng gutt Beruffsausbildung ass eminent
wichteg fir déi Jugendlech, déi se maachen.
Nëmmen eng fachlech gutt Ausbildung gëtt
hinnen dann och eng reell Chance, sech um
Aarbechtsmaart ze behaapten an hir Plaz
do ze fannen.

Mä eng Beruffsausbildung, an dat ass och
scho gesot ginn, ass och eminent wichteg,
vläicht vill méi wéi mir dat hei elo haut den
Owend mengen, fir ons Gesellschaft a fir -
en aktuellt Thema - ons Wirtschaft.

Dëse Beschäftegungsdomän - an d’Aktua-
litéit huet et erëm eng Kéier op eng drama-
tesch Aart a Weis bewisen -, virun allem dee
vum Handwierk, ass e stabilen Domän, dee
weiderhin ëmmer erëm gebraucht gëtt. An
d’Handwierk, virun allem d’Handwierk,
brauch jonk Leit, déi motivéiert sinn an déi
wierklech wëllen en Handwierk léieren oder
sech souguer dodran herno spezialiséieren.

Zu Recht gëtt dann och an all Avis, an all
Pabeier vun alle Politiker a Politikerinnen
heibannen de Stellewäert ënnerstrach vun
enger besserer Vernetzung tëschent Schoul
an Aarbechtswelt.

An dat ass mäin éischte Punkt, Här Pre-
sident. Effektiv ginn och mir Gréng net
midd, d’Wichtegkeet vun dëser spezife-
scher Vernetzung, voire Kollaboratioun ze
ënnersträichen, an zwar net nëmme fir dëse
Secteur, mä fir d’Schoul am Allgemengen,
ugefaangen an der Primärschoul. Et feelt u
Kooperatioun tëschent der Schoul an der
Aarbechtswelt, och zum Beispill am En-
seignement secondaire, an deem, wat mir
hei communément de Classique nennen.

Dës Schülerinnen a Schüler aus dem soi-
disant Classique erkennen oft de Sënn net
vun deem, wat se léieren an der Schoul.
Och fir dës Schüler a Schülerinnen aus dem
Classique wier de Kontakt mat der
Aarbechtswelt wichteg, fir hiert Wëssen
ëmzesetzen an e Savoir-faire ausserhalb
vun de Schoulmaueren.

Dës Kritik zielt d’autant plus fir d’Beruffsaus-
bildung. Ausser zwee bis dräi Schnupper-
stagen, déi op 9e organiséiert ginn, hunn
dës potenziell Kandidaten a Kandidatinnen
op eng zukünfteg Beruffsausbildung net vill
vun der Aarbechtswelt a vun hire Kulisse
gesinn an erlieft. Oft souguer sinn dës
Jugendlecher mat falschen oder mat on-
realistesche Virstellunge befaasst, Wonsch-
virstellungen, déi d’Schoul an déi d’Leit, déi
se begleeden, net kënne positiv entgéint-
huelen.

Et geet an onsen Aen net duer, d’Ver-
netzung tëschent der Schoul an der Aar-
bechtswelt eréischt an der Beruffsaus-
bildung versichen ze verbesseren, mä dëst
muss scho virdru geschéien. D’Vernetzung
muss onkomplizéiert a pragmatesch sinn. Si
muss virun allem um Terrain geschéien
tëschent de verschiddene Partner, déi mat
de Jugendleche schaffen, déi se betreien.
Dëst geschitt - dat muss een éierlecherweis
och soen, och fir dat emol eng Kéier unze-

erkennen - schonn haut an der Praxis, awer
meeschtens op Eegeninitiativ vun den
Acteuren um Terrain. Et gëtt keng institu-
tionaliséiert Plattform dofir.

Mir wëssen och, datt déi verschidde
concernéiert Ministèrë sech schwéierdinn,
vernetzt a kohärent ze schaffen, virun allem
um Thema Beruffsausbildung.

Dëse Projet de loi gëtt och keng richteg
Aussiicht op deem Punkt. Déi wichteg
Elementer vum Projet de loi, wéi zum
Beispill de Suivi op der Léierplaz oder
tëschent dem Formateur en milieu scolaire
an dem Tuteur en entreprise - eng
luewenswäert Saach -, bleiwen awer essen-
tiellement deem Eenzelnen iwwerlooss.

An dësem Kontext géif ech dann awer och
gären de Rôle vun de Conseillers à l’ap-
prentissage ënnersträichen. Fir ons Gréng
ass et dach awer, Här President, eng
verpasste Chance, datt mir an dësem
Kontext hei keng kloer Definéierung vun de
Missiounen a virun allem vum Profil vum
Conseiller à l’apprentissage gemaach hunn.
De Prinzip vum Conseiller à l’apprentissage
géif sech an onsen Ae wonnerbar eegnen,
fir notamment déi noutwendeg Vernetzung
a Kollaboratioun tëschent Schoul, en-
gersäits, an Aarbechtswelt, anerersäits,
hierzestellen. An onsen Aen hätt dat kënnen
déi zentral Persoun sinn, déi de Jugend-
leche begleet, eng Aart Referenzpersoun fir
de Jugendlechen. Dat hätt kënnen eng
Persoun sinn, déi de Lien tëschent den
Acteuren an der Schoul an den Acteuren op
der Léierplaz vereinfache géif, eng Aart
roude Fuedem souzesoen.

Dëse Projet de loi huet awer délibérément
optéiert, fir keng Ännerung virzegesi fir de
Conseiller à l’apprentissage; en ënner-
sträicht, datt de Conseiller just nach eng
konsultativ Stëmm am Conseil de classe
huet. Mir hätten ons kënne virstellen, datt de
Conseiller à l’apprentissage eng héich
qualifizéiert sozioéducativ Ausbildung misst
hunn an en doduerch d’Intérête vun de
Chambres professionnelles am Allge-
mengen an de Chambres patronales am
Spezifeschen, engersäits, awer och
d’Bildungsintérête vun der Schoul,
anerersäits, kéint verdeedegen, an dëst
virun allem am Intérêt vum Jugendlechen.

Zweete Punkt, Här President: Zum Thema
Vernetzung a Kollaboratioun gehéiert och
d’Thema Partenariat. De Partenariat a seng
Missiounen, déi hei an dësem Projet de loi
ënnerstrach ginn, sinn an engem Artikel 3
beschriwwen. D’Artikele 4 a 5 beschreiwen
d’Planung an d’Ëmsetze vun dëse Mis-
siounen a wien an engem Comité à la
formation professionnelle dofir zoustänneg
ass. Richtegerweis si véier Ministèren dra
vertrueden, grad ewéi eng Rei vu Ver-
waltungen, Beruffschamberen, Federa-
tiounen, Gewerkschaften, Gestionnairen
aus dem Sozial- a Gesondheetssecteur,
awer och e Vertrieder vun der nationaler
Schülerkonferenz an e Vertrieder vun der
Elterevereenegung.

Mir verstinn natierlech, datt et muss esou
eng paritéitesch Instanz ginn, déi d’Aar-
bechte superviséiert a gegebenenfalls och
guidéiert. Allerdéngs fanne mir, datt eleng
esou e grousse Comité net duergeet, fir
weder eng effizient Vernetzung ze garan-
téieren nach eng reell partizipativ Approche
ze promouvéieren. Mir fannen et éierlech
gesot och net ganz innovativ, datt bei enger
Reform, déi sech fundamental wëllt nennen,
et net fäerdeg bruecht ginn ass, sech
zousätzlech Weeër virzestelle wéi eben dee
Comité, dee regelméisseg taagt. Ech kom-
men awer nach méi spéit op ons Alterna-
tiven an dësem Kontext zréck.

(M. Lucien Weiler reprend la Présidence)

Drëtte Punkt: d’Validation des acquis de
l’expérience. Prinzipiell ënnerstëtze mir
d’Aféierung, grad hei an dësem Projet de
loi, vun der Validation des acquis; si fënnt
hei hir richteg Plaz. Zu Recht ass awer och
drop higewise ginn, datt dëse Prinzip
nëmme fir den Enseignement secondaire
technique gëllt, an net fir den Enseignement
secondaire classique. Mir froen ons, ob
dëst à moyen terme tragbar ass an ob esou
eng Aschränkung net awer dach un
d’Glaubwürdegkeet vum Prinzip vun der
Validation des acquis rësele geet, wat
natierlech schued wier.

Véierte Punkt - an en ass schonn hei
genannt gi vu menge Virgängerinnen als
d’Kärstéck vum Gesetz -: den CCP, fréieren
CCM, den DAP, fréieren CATP, an den DT
oder Diplôme du technicien. Eng For-
matioun verschwënnt, an zwar den CITP,
wat mir am Prinzip begréissen. Dës
Tëschenetapp vun der Beruffsausbildung,
den CITP, ass vill an oft contestéiert ginn. Si
huet ni richteg eng Akzeptanz fonnt, virun
allem net an der Aarbechtswelt. D’Ziler vun
dëser spezifescher Beruffsausbildung, déi
zousätzlech eng Kéier agefouert ginn ass,

konnte wahrscheinlech och net erreecht
ginn. Ech soe ganz bewosst: „wahrschein-
lech“, well ni eng reell Evaluatioun vum CITP
stattfonnt huet.

Et bleiwen also eng praxisorientéiert Aus-
bildung an déi praktesch an theoretesch
Ausbildung, déi eigentlech Beruffsaus-
bildung. Fir ons als Gréng, Här President,
stëmmt dëse Kader, sous condition, datt
mer kënne vun enger Rei Garantien aus-
goen, Garantien, déi elo net automatesch gi
sinn an deene jëtzegen Ausbildungen.

D’Garantie muss bestoen:

1. datt all CCP déi noutwendeg Brécke kritt,
déi zu enger DAP-Ausbildung féieren, e
bëssen nom Motto: fir all CCP säin DAP, dat
heescht nom Prinzip vum offene Bildungs-
wee;

2. datt d’Offer vun dësen zwou Ausbil-
dungen de linguistesche Besoinë vun dëser
spezifescher Situatioun am Land hei
Rechnung dréit;

3. datt et eng reell Educatioun au choix
gëtt, dat heescht, datt de Jugendlechen
eng Méiglechkeet huet, iwwert de Biais vun
engem Projet de vie - wahrscheinlech säin
éischten - sech kënne fir eng fir hie realis-
tesch Beruffsausbildung ze entscheeden,
eng fräiwëlleg a gewollten Entscheedung;

4. datt de Jugendlechen e Recht huet,
seng Beruffsausbildung no uerdentleche
Konditiounen ofzewéckelen, virun allem wat
seng Stageplaz respektiv seng Léierplaz
ubelaangt.

Fir ons muss et och kloer sinn, datt all
Jugendlechen no der Neuvième d’Méig-
lechkeet kritt, fir eng CCP-Ausbildung un-
zegoen. Et dierf net méi sinn, datt e Jugend-
lechen iwwer zousätzlech spezial Infra-
strukturen, sief et COIP oder d’École de la
xe chance, seng Stigmatiséierung nach méi
prononcéiert kritt respektiv säi Selbstwäert
definitiv kann opginn, well e Conseil de
classe mengt, hie wär ze schwaach oder
hätt net genuch Kompetenze fir eng prak-
tesch Beruffsausbildung unzegoen.

D’Besuergnis vun de Beruffschamberen,
datt an där neier CCP-Ausbildung en Deel
Enseignement général virgesinn ass, kënne
mer verstoen, well d’Beruffschamberen
natierlech déi reng berufflech Ausbildung
als Prioritéit ugesinn. Mir kënnen awer dës
Bedenken nëmmen zum Deel mat deelen.
Hei soll net den CITP sech an engem neien
CCP erëmfannen. Ech denken och, datt en
Deel Training vum Savoir-être oder Savoir-
faire trotzdeem Sënn mécht.

Manner Sënn dergéint mécht mat Sécher-
heet zum Beispill, nach an nach franséisch
oder däitsch Grammaire fir d’x-te Kéier ze
béchsen. Et hänkt also ganz dovunner of,
wat ënner Enseignement général verstane
gëtt.

Den Techniker huet fir nawell vill Diskus-
sioune gesuergt. Effektiv ass déi statistesch
Effizienz net esou evident, wat de Succès
vun dëser Filière ubelaangt. Vill Schüler a
Schülerinne sinn an dës Filière erakomm an
hunn et dunn net méi bis zum Ofschloss
gepackt. Am Ministère ass dëst den Ulass
gewiescht, fir, no dëse falschen an oner-
fëllten Erwaardungen an Hoffnungen, de
Schüler aner Méiglechkeeten unzebidden.
Anerersäits musse mir och feststellen, datt,
ofgesi vun de Statistiken iwwer Succès an
Échec scolaire op dëser Filière, och hei
keng richteg Evaluatioun gemaach ginn ass
an och keng Konklusiounen aus där Eva-
luatioun konnte gezu ginn.

Ech erkläre mech: Mir hu wuel Statistiken,
mä mir hunn u sech keng Evaluatioun. Déi
zwou Saache si komplementar, mä si sinn
net datselwecht. Mir wëssen also net, ob
mer net awer der Technikerfilière e spe-
zifesche Status an dem Enseignement
secondaire technique hätte solle loossen,
oder, wéi hei am Projet virgeschloe gëtt,
d’Ausbildung vum Techniker als dach awer
reng Beruffsausbildung considéréieren.

Mir wëssen à ce stade net - op alle Fall net
fundéiert -, wat de Besoin vun der Wirtschaft
u Beruffer vun der Technikerfilière ass.
Wahrscheinlech huet de Conseil d’État déi
beschte Solutioun virgeschloen, andeems e
proposéiert huet, den Techniker an enger
zweeter Phas bei der Reform vum Rescht
vum Enseignement secondaire technique
op de Leescht ze huelen. Mä d’Techniker-
filière weist vläicht am beschten op e fun-
damentale Problem vun der Bildung hei zu
Lëtzebuerg hin, dee vun der Orientéierung.

Dat ass mäi véierte Punkt, Här President.
Am initiale Projet de loi gouf et effektiv e
Chapitre 6 «de l’orientation et de la
guidance tout au long de la vie». Näischt
Ëmwerfendes, näischt terribel Innovatives,
ausser vläicht déi nei Iddi vun engem Porte-
feuille d’orientation et de formation fir de
Jugendlechen. De Conseil d’État huet
proposéiert, dëse Chapitre erauszehuelen,110088 www.chd. lu
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net well en net wichteg wier, mä grad well
en ze wichteg wier, fir sech an engem
Chapitre 6 mat dräi Artikelen ze résu-
méieren. De Conseil d’État huet de Légis-
lateur dozou invitéiert, e Gesetz à part ze
maachen.

Mir stëmmen dëser Recommandatioun voll
a ganz zou, mat der Remarque awer, datt
esou e Gesetz iwwert d’Orientation scolaire
et professionnelle eigentlech all anert
Gesetz an der Bildungspolitik en général a
méi spezifesch nach an der postprimairer
Bildungspolitik hätt misse précédéieren. Fir
ons Gréng ass dëst déi allerwichtegst Kritik.

Mat dem Thema Orientéierung vun onse
Kanner a Jugendleche muss an onsen Aen
d’Bildungspolitik vum 21. Jorhonnert gestalt
ginn. All déi gutt Usätz wéi zum Beispill de
Prinzip vun der Unité capitalisante via
module, déi haut scho vu ville vu menge
Virgänger a Virgängerinne kommentéiert gi
sinn an déi och als absolut innovant be-
schriwwe gi sinn, all dës gutt Usätz ris-
kéieren net ze gräifen, well dohannert eng
ganz aner Fehlplanung ass: Déi, datt ons
Kanner a Jugendlech net an déi be-
schriwwene Beruffsausbildungen orientéiert
gi sinn, am richtege Sënn vum Wuert, mä si
par défaut do ukomm sinn. Eng dramatesch
Siicht vun onser Beruffsausbildung, awer
eng batter reell!

Wa mir dëse fundamentale Feeler net vir-
drun ophiewen, da kënne mir hei esou vill
Reforme stëmmen, wéi et ons léif ass,
d’Situatioun wäert nach ëmmer déiselwecht
bleiwen. D’Statistike vun där soi-disant
Orientéierung nom 6. Schouljoer weisen,
datt ons auslännesch Kanner sech prak-
tesch all am Enseignement secondaire
technique erëmfannen. 17,8% net Lëtze-
buerger Kanner sinn am Enseignement
secondaire, am sougenannte Classique,
dat heescht ronn all Sechsten, an 41% vun
den net Lëtzebuerger Kanner, bal all
Zweeten, sinn am Enseignement se-
condaire technique. Mëttlerweil ass et och
bewisen, datt net d’Sprooch ausschlag-
gebend fir dës Segregatioun ass, mä de
soziokulturellen Niveau vum Kand.

A schonn eleng dës Statistik, Här President,
déi kontinuéierlech a regelméisseg zouhëlt
säit Jorzéngten, misst ons dach endlech
reagéieren dinn! Reagéieren dinn, net
nëmmen am Respekt vun der Chancë-
gläichheet, mä mëttlerweil och, fir déi esou
oft genannte Cohésion sociale ze be-
wahren.

Ech muss zouginn, datt dee Passus vum
Rapport vum Rapporteur mech dach awer
e bëssen nervös gemaach huet, Säit 8, den
obligaten Abschnitt, dee soll rechtfertegen,
datt a Saachen Orientéierung alt villes um
Wee ass: «Étant donné la haute importance
et la grande complexité de l’orientation
scolaire et professionnelle, il a été décidé
qu’une loi à part soit préparée portant
réforme de l’orientation scolaire et pro-
fessionnelle. Pour le moment un projet pilote
tendant à améliorer l’orientation scolaire et
professionnelle du Ministère de l’Éducation
nationale et de la Formation professionnelle
ainsi que du Ministère du Travail et de l’Em-
ploi, est en voie d’exécution.» Mä ech
mengen, dat ass och nach geännert ginn,
fir dat méi prägnant ze maachen. Ech
mengen, mir hate gesot «en cours de réa-
lisation».

Mir fannen dat trotzdeem e staarkt Stéck,
Här President. Et gëtt keng Orientatioun hei
zu Lëtzebuerg, also mengen ech, ass et
och schwéier, se ze verbesseren. A virun
allem gëtt et kee Kontext a kee Konzept. A
wann et kee Konzept gëtt, maachen da
Pilotprojete vill Sënn?

D’Descriptioun vum Pilotprojet ass vum
Rapporteur gemaach ginn. A véier Lycéeë
ginn eemol d’Woch Représentantë vum
CEDIES, vum CPOS a vum BIZ an erklären
de Schüler a Schülerinnen, wat hir Méig-
lechkeete sinn. Dat nennt sech eng Con-
sultatioun a mengen Aen, awer net eng
Orientatioun.

D’Chambre des Métiers schreift och zu
Recht an hirem Avis: «L’absence de
concept...» - well dorëms geet et jo schluss-
endlech, et gëtt kee Konzept - «...au niveau
de l’orientation risque d’hypothéquer dès le
départ l’ensemble du dispositif du projet de
réforme y compris les aspects positifs.»

Dat heescht am Kloertext, datt weiderhin de
Lëtzebuerger Bildungssystem sech
bornéiert, Kanner a Jugendlech par l’échec
ze orientéieren, via Test a Punkten. An dëser
Virgehensweis ass eng vun de leschte
Statioune leider oft d’Beruffsausbildung am
Enseignement secondaire technique, dat
heescht den DAP an den CCP, an dat wäert
sech och d’nächst Joer an d’iwwernächst
Joer net änneren.

Dat si batterschlecht Viraussetzunge fir
Beruff an Handwierk hei zu Lëtzebuerg an

dat si batterschlecht Noriichte fir ons Wirt-
schaft.

Hei misst eng regelrecht Reform de fond en
comble geschéien. Mir brauchen d’Rad och
dofir net frësch ze erfannen: Et leie genuch
Auditen, Recommandatiounen a Konklu-
siounen um Dësch, zum Beispill d’Schafe
vun engem Observatoire, eng Strategie, a
virun allem Moyenen, fir se ëmzesetzen,
sinn zur Genüge fir Lëtzebuerg beschriwwe
ginn. „Best practices“ a Modeller gesi mer
nawell och eng etlech an anere Länner.

Déi Suen, déi dofir géife gebraucht ginn,
wieren déi bescht investéiert Suen aus dem
Budget. Well dat, wat mer am Ufank inves-
téieren, spuere mer herno, well mer all déi
aner deier Mesuren a Fléckaarbechten
duerno net méi musse bezuelen.

Wat mer brauchen, Här President, ass de
politesche Wëllen, fir Ministère-iwwer-
gräifend endlech eng Orientéierungspolitik
zu Lëtzebuerg an d’Liewen ze bréngen. An
ech betounen: Ministère-iwwergräifend.
Well dës Politik geet iwwert d’Verantwortung
vum Educatiounsministère eraus. Et ass e
Projet, fir d’Gesellschaft vun der nächster
Generatioun ze plangen an ze gestalten.

Déi wichtegst Elementer dofir si grad d’Aus-
bildung vun den Erwuessene vu muer, an
d’Garantie schafe fir eng stabil Wirtschaft
an eng effizient Beschäftegungspolitik.

Här President, wéi vill heibanne wëssen, wat
fir en holprege Wee e Jugendleche muss
goen, deen eng Léierplaz sicht, egal ob et
en CCP oder en DAP ass?

À titre d’exemple: Dëst Joer ware fir déi al
Formatiounen CCM/CITP - dat gi wahr-
scheinlech déi nei CCPen - eng ronn 900
Jugendlecher do. Fir d’éischt muss hien
oder hatt de Juli ofwaarden, datt de Conseil
de classe décidéiert, fir wat fir eng Aus-
bildung hien oder hatt admissibel ass.
Duerno féiert de Wee bei d’Action locale
pour jeunes, wou hien Ënnerstëtzung kritt a
sengem Pabeierkrich. Duerno geet de
Jugendlechen op d’Arbeitsamt, fir sech
anzeschreiwen als Demandeur de poste
d’apprentissage.

Da muss hien oder hatt sech an eng Schoul
aschreiwen, wou hien oder hatt seng Léier
ka maachen, mat Chance oder mat Pech,
deemno ob d’Schoul him seet, datt nach
Plaz fräi ass fir déi Ausbildung, a virun
allem, ob nach Plaz fir déi Ausbildung ass
an där Sprooch, déi hien oder hatt dann och
meeschtert. Spriech, ob et déi Ausbildung
gëtt op Franséisch oder op Däitsch.

Dat alles si keng motivant an encourageant
Viraussetzunge fir e jonke Pubertäre vu 15,
16 Joer. An op deem Punkt bréngt deen
neie Projet de loi wéineg Ännerungs-
virschléi.

Mir proposéieren dozou eng realistesch
ëmsetzbar a flott Alternativ. Mir hu se
„Maisons de l’orientation et de la formation“
genannt. Mir denken, datt et Zäit ass, all
Instanze ronderëm de Jugendlechen ze
regruppéieren op enger convivialer an
accessibeler flotter Plaz fir d’Jugendlech. E
Genre Guichet unique, wou notamment
d’Action locale pour jeunes, d’Conseillers à
l’apprentissage, déi Leit vum BIZ, d’An-
tenne vun de Beruffschamberen hir Plaz
hätten, wat dann och eng effektiv Ver-
netzung a Kollaboratioun géif erlaben.

Dës regional organiséiert Plaze garan-
téieren e kompetenten a pluridisziplinären
Encadrement vum Jugendlechen, en En-
cadrement, dee souwuel d’Schoul wéi virun
allem och d’Aarbechtswelt gutt kennt. En
Encadrement, deen de Jugendlechen op
sengem Wee an der Elaboratioun vu
sengem éischte Projet de vie begleet an
ënnerstëtzt.

An an deem Sënn, Här President, wëll ech
en Amendement zu dësem Projet de loi
eraginn, dee genau dat do beschreift, déi
regional Kreatioun vun „Maisons de l’orien-
tation et de la formation“, esou wéi ech se
elo beschriwwen hunn.

Amendement 1

Les Maisons de l’Orientation et de la For-
mation

Au chapitre l. - Champ d’application, défi-
nitions et généralités - est ajouté un article 6
libellé comme suit:

«Art. 6. - Il est institué un réseau de Maisons
de l’Orientation et de la Formation à carac-
tère régional dont la finalité est de re-
grouper, en un seul lieu, toutes les instances
compétentes en matière d’information et
d’orientation professionnelle.

Les modalités d’organisation et de fonc-
tionnement des Maisons de l’Orientation et
de la Formation sont définies par règlement
grand-ducal.»

La numérotation des articles subséquents
est adaptée en conséquence.

(s.) Viviane Loschetter, Claude Adam, Félix
Braz, Jean Huss, Henri Kox.

Här President, mir maachen ons Suergen
iwwert déi praktesch Ëmsetzung vun de
Stage- a Léierzäite vun de Jugendlech, dat
ass och schonn hei ernimmt ginn, wëssend,
datt haut schonn eng ganz Rei vu Jugend-
lech keng Plaz bei engem Patron fannen a
weidergeleet ginn an e CNFPC an duerno
weidergeleet ginn a sougenannte COIP-
Klassen. D’Schicksal vun deenen, déi
néierens eng Plaz fannen, wëll ech hei elo
wierklech net beschreiwen.

Mir maachen ons och Gedanken iwwert déi
noutwendeg Zesummenaarbecht, déi misst
entstoen tëschent de Verwaltungen, déi
zoustänneg sinn notamment fir d’Mesures
d’insertion, an de Verwaltungen, déi sech
ëm Jugendlech këmmeren, déi potenziell
Kandidaten a Kandidatinne kéinte gi fir eng
Ausbildung. Dat Mannst, wat ee ka
beschreiwen, ass, datt déi Zesummen-
aarbecht haut net stattfënnt.

En evidente Schwaachpunkt an onsen Ae
vun dem Projet de loi ass de Fait, datt et net
evident ass, sech Carrièrë vun der Beruffs-
ausbildung no uewe virzestellen: dee sou-
genannte richtegen offene Bildungswee.

Schued fanne mer zum Beispill, datt de
Prinzip net zréckbehale ginn ass, d’Meesch-
terprüfung an dëse Projet de loi eranze-
huelen, de BAC professionnel an d’Ouverture
iwwer méiglech BTSen ze envisagéieren.
Eng méi fundamental Reform hätt mat
Sécherheet dem Enseignement secondaire
technique e bëssen u Prestige bruecht, dee
Prestige, deen e brauch, an dee Prestige,
deen och d’Beruffsausbildung brauch.

Här President, Dir Dammen an Dir Hären, fir
ons weist dëse Projet de loi mat Sécherheet
op d’Mängel hin, déi bestinn, an dëse Projet
de loi huet och den Usproch fir zum Deel
visionär virzegoen, notamment wat
d’Aféiere vun engem Système vun „unités
capitalisantes“ an de Modulen an och de
Versuch, d’„Validation des acquis“ an
d’Praxis ëmzesetzen, ugeet. Mir fannen
awer, datt dëse Projet de loi, op deem
risege Gebitt vun der Bildungspolitik, de
Scheinwerfer op eng ganz prezis Plaz
fokusséiert, an dobäi vergësst ze kucken,
datt d’Bildungspolitik e Ganzt ass, wat
nëmme ka fonctionnéieren, wann d’Fun-
damenter stabil sinn, fir de Rescht ze droen.

Mir kënnen ons net virstellen, wéi dës
Regierung et ka fäerdeg bréngen, d’Bildungs-
politik ze reforméieren, an déi eenzel Stécker,
wou se e Chantier opgemaach huet, esou
mateneen ze verbannen, datt et de Kanner an
de Jugendleche soll méiglech gemaach ginn,
besser a méi gerecht hir Bildung an Aus-
bildung ze maachen. Wéi soll d’Reform vun
der Primärschoul sech un d’Reform vum post-
primären Domän uschléisse kënnen, wann et
keng Stroosse gëtt, spriech, wann et keng
Orientéierung gëtt? Esou ännere mer wierk-
lech net, wat mer mussen änneren.

Eng reell Reform, vun ënne bis erop, géif
dem Jugendlechen, deen herno de Wee zur
Beruffsausbildung aschléit, eng reell
Chance ginn, awer och vill méi Freed a
Motivatioun, well d’Notioun vu Choix erëm
eng Bedeitung fir hie krit. Dës Astellung
zum Beruff an zum Handwierk ass wichteg
fir ons Beschäftegungspolitik. En net on-
wesentlechen Nieweneffekt wier, datt och
d’Enseignanten an all déi aner Betreiungs-
persoune besser Viraussetzungen a Kondi-
tiounen hätten, fir hire Beruff auszeüben.

En résumé, Här President, mécht fir ons eng
global duerchduechte Reform vum Lëtze-
buerger Bildungssystem nëmme Sënn, wa
mer eng global Vue hunn an e kontinuéier-
leche Wee, deen zu deklaréierten Ziler
féiert. Datt d’Reform vun der Bildungspolitik
nëmme kann an Etappen ëmgesat ginn, dat
schéngt ons och kloer, mä fir d’éischt musse
mer all Etapp élaboréiert hunn, fir datt mer
wëssen, wou mer histeieren. Och hei musse
mer feststellen, datt mer, bei dësem prezise
Projet de loi, dee wuel seng richteg Usätz
weist, d’Etapp virdrun net kennen, nämlech
d’Orientatioun oder eng Elaboratioun vun
enger Gesamtschoul, aus deem einfache
Grond, well et kee globaalt, logescht
Konzept gëtt, oder vläicht well de politesche
Wëllen net do ass, well et politesch net
gewënscht ass.

Och déi Etapp no der Beruffsausbildung
kënne mer net aschätzen, notamment e
richtegen offene Bildungswee no uewen
hin, nom BAC professionnel, nom BTS, aus
deeneselwechten Ursaachen.

An dofir, aus deene logesche Konklu-
siounen zu onsen Iwwerleeungen, kann déi
gréng Fraktioun dëse Projet de loi hei net
stëmmen.

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Madame
Loschetter. Nächste Riedner ass den hono-
rabelen Här Mehlen.

❱❱❱ M. Robert Mehlen (ADR).- Merci,
Här President. Här President, Dir Dammen
an Dir Hären, och eisersäits e Merci un de
Rapporteur, dee keng einfach Aufgab hat.
Ech wëll awer net behaapten, hien hätt net
d’grousst Lous gezu gehat, et war sécher
och fir hien awer eng passionnant Aufgab.

Här President, d’Beruffsausbildung ass eng
ganz komplex Matière. Si ass duerfir
komplex, well engersäits eis Aarbechtswelt,
mat der technescher Evolutioun, ëmmer méi
ënnerschiddlech a spezialiséiert Kennt-
nisser verlaangt. Si ass awer och komplex,
well d’individuell Situatioun, d’Capacitéit an
d’Disponibilitéit vum eenzelne Schüler ganz
ënnerschiddlech sinn. D’Erausfuerderung
ass duerfir gewalteg, fir d’Uspréch vum
heitegen Aarbechtsmaart, engersäits, an
d’Méiglechkeete vun dem eenzelne Schüler,
anerersäits, esou ze verbannen, datt dat
beschtméiglecht Resultat dobäi erauskënnt.
Et kann een dofir d’Bedeitung vun enger
héichwäerteger, flexibeler a performanter
Formation professionnelle net genuch
ënnersträichen.

Mir wëssen, datt am räiche Lëtzebuerg vill
ze vill Jonker op der Streck bleiwen, net well
d’Lëtzebuerger méi domm wäre wéi
anerwäerts, mä well eng onflexibel a
réckstänneg Schoulpolitik si hänke gelooss
huet. E puer Chifferen: Et gëtt ronn 1.200
Jonker, déi all Joer d’Schoul ouni Ofschloss,
dat heescht ouni Qualifikatioun verloossen
an zu engem groussen Deel direkt am
Chômage landen. Gläichzäiteg mussen eis
Betriber ëmmer méi wäit an d’Grenzgebitt
siche goen, fir qualifizéiert Leit ze fannen.

Här President, dat ass ganz einfach eng
Faillite vun der Educatiounspolitik, fir déi ee
keng Wierder fënnt, fir se an hirem Aus-
mooss ze beschreiwen, ganz besonnesch
wann ee bedenkt, datt eis Schoul déi mat
Ofstand deierst op der Welt ass. Lëtzebuerg
bezuelt elo schonn en héije Präis fir dëst
onbeschreiflecht an onbegräiflecht Versoe
vun eiser Bildungspolitik, a mir wäerten
duerfir an der Zukunft, déi sech däischter
ofzeechent, nach vill méi deier bezuelen.

Och dës Legislaturperiod huet et vill ze
laang gedauert, bis iwwerhaapt eppes
geschitt ass, an esou dréckt vun enger
Legislaturperiod zur anerer een d’Verant-
wortung bei deen aneren. D’LSAP seet, et
wär der DP hir Schold, d’DP seet, et wär der
CSV hir Schold, d’CSV seet, Neen, et ass
d’DP an d’LSAP, déi et an d’Schold sinn, a
si hunn alleguer Recht, well si sinn alleguer
kollektiv fir dës Faillite an eiser Bildungs-
politik a vun eisem Schoulsystem verant-
wortlech.

Ausrieden, Här President, gëtt et genuch.
Mir hunn ze vill Auslännerkanner an eise
Schoulen, eis Famillje sinn net méi dat, wat
se emol waren, d’Kanner sinn hyperaktiv
oder liddereg, d’Léierpersonal ass net méi
motivéiert. Et wëllt awer kengem vun deene
sougenannte verantwortleche Politiker an
de Sënn kommen, d’Schold bei sech selwer
oder senger Partei ze sichen, well et ass un
der Politik an u kengem aneren, fir de legis-
lativen a reglementaresche Kader esou aus-
zeriichten, datt d’Schoul zum beschtméig-
lechen Erfolleg féiert. All privat Entreprise,
déi esou géif gefouert ginn, wär ewell laang
d’Baach erofgaangen. An an all privat
Entreprise, déi eppes op sech hält, wär
esou e miserabele Management ewell laang
virun d’Dier gesat ginn.

Aner Länner, déi bäi Wäitem net esou am
Geld schwamme wéi de Lëtzebuerger Stat,
hunn eis virgemaach, datt et a wéi et geet.
An do ass et net op extra schlau Elteren,
d’Schüler oder d’Léierpersonal zréckze-
féieren, mä op d’Politik, déi et verstanen
huet, fir bäi Zäiten d’Weiche vum System an
am System richteg ze stellen. Déijéineg vu
menge Kolleegen, déi mat a Finnland
waren, wësse genee, wat ech mengen. Well
d’Geld an der Schoul ass wuel wichteg, mä
nach laang net alles. A wann een duerfir
nach e Beweis bräicht, da bräicht een
nëmmen op Lëtzebuerg kucken ze
kommen.

Mir bréngen et zum Beispill, trotz eisem ville
Geld, wat mer an den Enseignement
stiechen, fäerdeg, datt 4 - 5.000 Kanner mat
Léierschwieregkeeten an d’Ausland ginn,
well dat fir d’Elteren déi lescht Rettung
bedeit, an deenen do exemplaresch ge-
hollef gëtt, wou se hei zu Lëtzebuerg
hoffnungslos verluer wären. Mir liesen an
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der PIRLS-Etüd, datt d’Attitüd an d’Moti-
vatioun vun de Schüler enttäuschend wär,
franchement décevant. Dat muss eis dach
an héchstem Mooss alarméieren. Wéi solle
Kanner eppes léieren, wa se net motivéiert
sinn?

Kanner, Här President, wëllen awer vun
Natur aus léieren. Si si vun Natur aus
programméiert, fir ze léieren. Si si frou fir
alles, wat se bäiléiere kënnen, well dat hir
Positioun an der Gemeinschaft hieft a
stäerkt. Wa se keng Motivatioun méi ver-
spieren, dann ass et net hir Schold, mä da
läit d’Ursaach an der Aart a Weis, wéi mir
hinnen d’Wësse vermëttelen, well d’Freed
an d’Begeeschterung fir ze léiere musse
vun der Erwuessenewelt a vun der Schoul
ausgoen an op d’Schüler iwwersprangen.

Et ass virun dësem Hannergrond, wou mer
haut dëse relativ komplexe Projet disku-
téieren. Och an der Beruffsausbildung kann
et nëmme fonctionnéieren, wa Motivatioun,
Freed a Begeeschterung matspillen. Dat
ass déi wichtegst Viraussetzung, a si ass an
deene meeschte Fäll net, oder jiddefalls net
genuch präsent.

Wann een en Haus baut, da muss d’Fun-
dament zolidd sinn, soss kann een net vill
drop bauen. Mir diskutéieren haut iwwert
den Ëmbau vum éischte Stack, Madame
Minister, a mir wëssen nëmmen ze vill gutt,
datt eist Fundament ze schwaach ass. Eise
Primärunterrecht oder Enseignement fon-
damental, wéi e vläicht eng Kéier heescht,
ass ze schwaach. An dat, wat feelt, wann
déi Jonk dann an déi weider Ausbildung
ginn, kann een an deem Stadium net méi
ophuelen.

Ech zitéieren aus dem „Wort“ vum 1. Juli
2006: „«Die jungen Leute, die heutzutage
aus den Schulen kämen, könnten nicht
mehr schreiben,...“- dat ass ganz krass -
„...lesen oder rechnen», sagte der Präsident
der Handwerkskammer,...“ - deemools -
„...Paul Reckinger, vor Journalisten. «Die
jungen Menschen, die von der Schule zu
uns kommen, erfüllen die Voraussetzungen
nicht mehr, die heutzutage im Handwerk
gefordert werden. Wir können sie daher
auch nicht ausbilden.»“

Här President, ech hu viru kuerzem e Repor-
tage op enger däitscher Televisiounschaîne
gesinn, wou och däitsch Ausbilderbetriber
exakt datselwecht gesot hunn: Mir fänken
emol un, deenen hei rechne bäizebréngen,
dat, wat se am Fong geholl als Grondwësse
misste matbréngen, fir datt mer iwwerhaapt
hei eppes kënne maachen.

Mir wëssen alleguer, datt déi Situatioun
extrem alarmant ass an datt mer do eis
Hausaufgabe musse maachen, fir datt dat
hei iwwerhaapt zum Succès ka féieren. Ech
kéint Iech eng hallef Stonn laang iwwer
ähnlech Aussoen aus Gespréicher mat Res-
ponsabelen...

(Interruption)

Ech hunn déi Zäit souwisou net.

Ech kéint Iech ähnlech Aussoen aus Ge-
spréicher mat Responsabelen aus alle
méigleche Betriber erzielen. Ech weess,
datt dat Iech natierlech nervös mécht, mä
ech kommen awer net derlaanscht, hei
d’Wourecht ze soen.

Ouni zolidd Fëllement geet näischt. An ouni
déi dréngend néideg Reform vum Primaire
oder Enseignement fondamental ass och
dës Reform zum Échec condamnéiert.

Wann déi Viraussetzung dann erfëllt ass -
huele mer emol un, si wier erfëllt - an dee
jonke Mënsch eng Ausbildung wëllt
maachen, dann ass et wichteg, datt hien net
an eng Sakgaass orientéiert gëtt - hei ass jo
och scho vill iwwert d’Orientatioun ge-
schwat ginn -, dat heescht, datt en an eng
Ausbildung orientéiert gëtt, wou hien och
eng Chance huet, duerno eng Aarbecht
oder eng Plaz ze fannen. Da muss hien e
Léierbetrib an e Léiermeeschter fannen,
deen och motivéiert ass, fir hien ausze-
bilden, dee sech Zäit fir hien hëlt.

All qualitativ héichwäerteg Ausbildung
kascht Zäit, an Zäit ass an eiser heiteger
Aarbechtswelt knapps an deier, wéi mer
wëssen. D’lescht Joer waren et bei de
Schräinerdiplomer, wéi et schéngt, nëmmen
zwee Jonker, déi et gepackt haten, an déi
sinn opfällegerweis aus klenge Betriber
komm, wou se och wahrscheinlech méi

villsäiteg a verschiddenen Aarbechte
forméiert gi sinn.

Dann ass net nëmmen d’Konditioun, datt
dee jonke Mënsch motivéiert ass, mä de
Betrib muss motivéiert sinn, fir auszebilden.
All Betrib huet gutt Grënn, fir jonk Leit
auszebilden a fir se och am Betrib ze be-
halen, well gutt Leit si rar an déi bescht
Garantie fir de Succès an d’Iwwerliewe vum
Betrib.

An hei begéine mer no der miserabeler
Basisformatioun den zweete Phenomeen
hei zu Lëtzebuerg, deen eis béis Problemer
mécht. Dat ass, datt déi jonk Leit, soubal
wéi et geet a wéi beim Stat oder der
Gemeng eng Dier opgeet, sech esou séier
wéi méiglech an den öffentleche Secteur
ofsetzen.

Et kann een deene jonke Leit näischt ver-
denken, Här President. Mä d’Politik ass
awer gefuerdert, fir hei verschidde Saachen
an den Equiliber ze bréngen. Et kann dach
net sinn, datt op där enger Säit all Kondi-
tiounen, wéi d’Aarbechtsplazsécherheet,
déi net mat Geld opzeweien ass, wéi mer
elo gesinn, d’Aarbechtskonditiounen,
d’Rémunératioun an d’Pensioun, méi avan-
tagéis sinn, wéi op där anerer Säit.

Et kann een de Betriber et net virwerfen, wa
se ënnert deene Konditiounen d’Flemm
kréien, fir Nowuess auszebilden, wann et
nëmmen Zäit a Geld kascht a se herno awer
mussen an d’Ausland rekrutéiere goen, well
déi jonk Lëtzebuerger esou wäit wéi méig-
lech bei de Stat oder d’Gemeng wëlle goen.

Vläicht ass dat och eng Ursaach, firwat
d’lescht Joer ronn 800 Jonker keng Ausbil-
dungsplaz fonnt hunn. Wéi et schéngt huet
sech jo entre-temps d’Situatioun awer e
bësse gebessert. Mä mir hunn elo grad
héieren, datt, och wa Plazen opstinn, op där
anerer Säit der eng Partie sinn, déi keng
fannen.

Ech wëll och nach e Wuert verléieren iwwert
déi aktuell Zweedeelung, déi mer de
Moment op jidde Fall nach hunn an de
klasseschen an den techneschen Unter-
recht, déi der Meenung vun eiser Partei no
net gutt ass. Dës Zweedeelung huet, an
deem Mooss wéi mer an der Primärschoul
ëmmer méi an d’Labränte geroden, derzou
gefouert, datt eng Zweeklasseschoul an de
Käpp vun de Leit entstanen ass: Déi gutt
Schüler ginn an de Klassik - dat ass
d’Meenung - an déi manner gutt an den
Technik. An dat ass eng Katastroph. Well
mir brauche souwuel gutt forméiert Leit an
de sougenannten intellektuelle Beruffer, wéi
mer gradesou gutt an dichteg Leit an de
prakteschen an technesche Beruffer
brauchen an eise Betriber.

Datt dës Deklasséierung vun deenen, déi
an den Technik ginn, net zu hirer Moti-
vatioun bäidréit, läit op der Hand. D’Moti-
vatioun bei de Schüler an dem Léierper-
sonal ass awer, wéi ech scho gesot hunn,
de Schlëssel zum Erfolleg. Mir sinn duerfir
als ADR fir d’Ofschafung vun dëser on-
glécklecher Zweedeelung. Kee Schüler soll
an däerf méi d’Gefill hunn, datt hie manner-
wäerteg wär oder datt hien an eng manner-
wäerteg Schoul géif goen. Dat heescht
awer net, datt mer alles wéilte gläich-
maachen. D’Interesse bei de Schüler sinn,
Gott sei Dank muss ee soen, ganz ënner-
schiddlech. D’Begabunge sinn och ganz
ënnerschiddlech gelagert.

Ass et dann eng Schan, wann ee méi
technesch oder manuell begaabt ass? Mir
hu jiddefalls deeselwechte Respekt fir en
dichtegen Handwierksmann wéi fir e
gudden Affekot oder Schoulmeeschter.

Duerfir muss de Sekundarunterrecht eiser
Meenung no modulär organiséiert ginn, wou
dësen ënnerschiddlechen Interesselagen a
Begabunge Rechnung gedroe gëtt. An
zwar esou, datt zum Beispill an den allge-
meinbildende Fächer déi Staark kënne
maximal evoluéieren, ouni vun deene méi
Schwaache gebremst ze ginn, an déi
Schwaach op hirem Niveau enseignéiert
kënne ginn, ouni datt se Schong an Huese
verléieren, well se ze vill Staarker an hirer
Klass hunn. Am Kloertext géif dat bedeiten,
datt zum Beispill Franséisch oder Mathé
géif op de jeeweils ugepassten Niveauen
enseignéiert ginn.

Mir sinn derfir, datt d’Schüler, déi aus der
Primärschoul kommen, nach zwee Joer
gemeinsam enseignéiert solle ginn an dës
Zäit intensiv genotzt soll ginn, fir eng éischt
Orientatioun op e spéidere Beruff ze de-
terminéieren.

Et muss ee soen, datt déi aktuell Orien-
tatioun - an ech menge meng Virriednerin
huet dat och gesot - eng eenzeg Katastroph
ass. Si ass quasi inexistent. Dir hutt et an
anere Wierder gesot, mä Dir hutt et awer
gemengt.

(Interruption)

Si ass quasi inexistent; gesitt Der, mir soen
datselwecht.

Dozou ass ze soen, datt et ronn 600 ver-
schidde Beruffer gëtt. Orientatioun heescht,
datt een d’Stäerkten an d’Schwächte vun de
Schüler uerdentlech evaluéiert an en ent-
spriechende Profil erstellt. Et gehéiert och
dozou, datt d’Schüler mat de beruffleche
Méiglechkeeten, déi sech hinne bidden, be-
kannt gemaach ginn. Dat setzt awer eng
entspriechend Formatioun vun den Ensei-
gnantë viraus.

D’Orientatioun muss sech och un de viraus-
siichtleche beruffleche Chancen aus-
riichten. Et huet dach kee Wäert, fir a Be-
ruffer auszebilden, wou ganz wéineg
Chancë bestinn, fir spéider eng Aarbecht ze
fannen.

Da soll d’Orientatioun no Méiglechkeeten
den individuellen Interesse vum Schüler
Rechnung droen. No Méiglechkeet selbst-
verständlech. Fir Erfolleg ze hunn, muss
een och Freed un där Aktivitéit hunn, déi ee
spéider wëllt ausféieren.

Et muss och e fundamentaalt Ëmdenken an
der Approche kommen, mat där an de
Schoule mat de Schüler verfuer gëtt. Fir méi
prezis ze sinn: Et muss dorëm goen,
d’Stäerkte vun engem Schüler erausze-
fannen a se ze förderen, amplaz fir se wéi
bis elo fir hir Schwächten ze bestrofen.

Här President, no dëse méi allgemenge
Considératiounen wëll ech e puer Punkte
vum Projet uspriechen. Mir si selbstver-
ständlech mat der Zilsetzung vun dësem
Projet d’accord, der qualitativer Verbes-
serung vun der Formation professionnelle a
virun allem dem Erofsetze vum Taux
d’échec an der Zuel vun deenen, déi
d’Schoul ouni Qualifikatioun verloossen.

Här President, de gesetzleche Kader ass
dat eent; wéi e mat Liewe gefëllt gëtt, ass
eppes aneschters. An de Rapporteur huet
hei vun deene 26 Règlements d’exécution
geschwat, déi an deem Zesummenhang
musse geholl ginn. Do si mer awer, wat
d’Exekutioun ubelaangt, dach e bësse
skeptesch.

Woufir? Well mer eis ëmmer nach an
engem, eiser Meenung no, ze rigide Kader
befannen, dee sech motivatiounshemmend
auswierkt. Mir hu konkret Virstellungen, déi
an eng aner Richtung ginn doriwwer, wéi
een de Schoulen engersäits wesentlech méi
Gestaltungsspillraum a pedagogesche
Fräiraum gëtt, an anerersäits méi Kon-
kurrenz am Sënn vun der beschtméiglecher
qualitativer Offer tëschent de Schoulen an
d’Spill brénge kann. Mä dat ass e Kapitel,
wat eis an d’grondsätzlech Opstellung a
Strukturatioun vun der Lëtzebuerger Schoul
féiert an dat sprengt ganz sécher de Kader
vun der aktueller Debatt.

Mir begréissen trotzdeem d’Approche, déi
gewielt ginn ass, déi virun allem, vis-à-vis
vun der aktueller Situatioun, méi eng indivi-
dualiséiert Attitüd erlaabt.

Et bleiwen eisersäits nach e puer Froen: Wéi
ginn d’Ausbilder forméiert, a virun allem,
wéi gëtt hir Aarbecht evaluéiert? Och do
muss e Suivi kommen. Wéi gutt ass, oder
wéi vill besser gëtt an Zukunft d’Zesummen-
aarbecht tëschent Schoul a Patron? Déi ass,
eisen Informatiounen no, bis elo nach laang
net ëmmer positiv gewiescht. Wat de mo-
dulare System ubelaangt, beuerteele mer
dee grondsätzlech positiv, mä et freet ee
sech, wéi dat, ënnert den aktuelle Kondi-
tiounen, an der Praxis kann ëmgesat ginn.

Mir begréissen och, datt an Zukunft manner
Schüler an eng Sakgaass geroden a lues a
lues ëmmer méi wäit no ënnen orientéiert
ginn, mä datt se wierklech d’Chance kréien,
fir sech ze verbesseren a sech och no uewe
kënnen ze orientéieren an an eng besser
Filière eropzeschaffen. Mä et feelt plazeweis
dach u Passerellen, besonnesch um Niveau
vu CCP an DAP.

D’Fro vun der Evaluatioun ass och uge-
sprach ginn. Dat ass en neien Terrain. Och
eisersäits ass do eng gewësse Skepsis. Wéi
soll dat vir sech goen? Wéi fiabel ass et?
Wat kënnen d’Eltere mat der Evaluatioun
ufänken? Wat kann de Patron herno domat
ufänken? Et war ee bis elo un en Examens-
system mat Punkte gewinnt. Do wäerte mer
awer nach eng Partie Erfahrunge sammele
mussen.

Och déi nei Bezeechnung fir d’Diplomer
hätt ee sech awer vläicht kënne spueren. Et
mécht et op jidde Fall net méi einfach an et
bréngt net vill. Wat awer zielt, dat ass, wat
déi jonk Leit leschtenenns kënnen, an hir
Bereetschaft fir sech permanent weiderze-
bilden. Och dat ass jo e Sujet am Kader vun
dëser Debatt.

Här President, ech wëll schléisse mat der
Hoffnung, datt mer an engem Domän, dee
vun enger primordialer Wichtegkeet fir vill
Jonker a fir eist Land ass, haut e Schratt

virukommen, och wann nach eng Partie
Skepsis bleift. Dat gesot, wëll ech trotz
allem soen, datt eis Fraktioun dëse Projet
stëmme wäert.

Ech soen Iech Merci.

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här Mehlen.
Nächste Riedner ass den honorabelen Här
Jaerling. Här Jaerling, Dir hutt d’Wuert.

❱❱❱ M. Aly Jaerling (Indépendant).-
Merci, Här President. Och mengem Kolleeg
Rapporteur Félicitatioune fir säin explizite
Rapport. Dee war esou kloer, dass een e bis
an de Lycée technique vun Esch héieren
huet, an ech mengen, dass och jiddfereen
heibanne verstanen huet, wat hie gemengt
huet.

Et ass schwéier no esou vill Riedner, déi am
Fong déi positiv Aspekter an och eng Rei
negativ Aspekter vun deem Projet vir-
bruecht hunn. Et ass kloer, dass, wann e
Projet doläit, net alles esou kann dra-
kommen, wéi deen een oder deen aneren
dat gär hätt. Herno ass et ëmmer e
Konsens, an dofir ass et scho gutt, dass en
an de Kommissiounen ausdiskutéiert gëtt
an dann hei nach eng Kéier dat virbruecht
gëtt, wat engem net gefält.

Ech wëll och elo direkt am Virfeld soen,
dass den Amendement vun der grénger
Fraktioun mer sympathesch ass, well och
eng vu mengen Iddien - besonnesch an der
Beruffsorientéierung - ass ëmmer ge-
wiescht, fir eng Cellule d’évaluation oder
eppes an deem Genre ze maachen, fir dass
de Kanner hir Valeuren an hir Talenter scho
fréizäiteg kënnen an der Primärschoul
erkannt ginn. Et klappt beim Sport, et klappt
an der Kultur, firwat soll et net och an der
Beruffsausbildung klappen, dass een do
scho ganz fréi kann evaluéieren, a wat fir
eng Richtung een d’Kand kann drainéieren.

Ech hunn awer ee Problem: Wa mer elo
deen Amendement do stëmmen, an déi
Gréng stëmmen dann herno d’Gesetz net,
wat maache mer dann? Well d’Madame
Loschetter huet gesot, déi Gréng géifen
d’Gesetz net stëmmen. Dofir froen ech: Wa
mer deen Amendement dann elo hei
stëmmen, stëmmt Dir dann och d’Gesetz?
Mä gutt, dat ass awer Äre Problem, dat ass
net mäin. Ech wollt just bemierken, dass Dir
eis awer elo an eng gelunge Situatioun hei
bréngt.

❱❱❱ Une voix.- Elo hutt Dir nei Frënn hei
am Sall.

❱❱❱ Mme Viviane Loschetter (DÉI
GRÉNG).- Do maacht Dir elo e Spagat.

❱❱❱ M. Aly Jaerling (Indépendant).-
Gelift? Madame Loschetter, deen Een-
zegen, deen hei nach ni e Spagat gemaach
huet, dat sinn ech. Ech wëll Iech dat awer
emol soen. Kënnt Dir Iech dat iwwerhaapt
bildlech virstellen?

❱❱❱ M. le Président.- Här Jaerling, loosst
Iech net provozéieren a fuert virun.

❱❱❱ M. Aly Jaerling (Indépendant).- Här
President, ech gleewe kaum, dass ee mech
nach ka provozéieren.

Den Här Castegnaro huet et hei uge-
schnidden, dass mir en Handwierk geléiert
hunn. Do wëll ech zwar soen, dass mer
deemools, wéi mer en Handwierk geléiert
hunn a wéi mer den éischte Fouss an
d’Léierbud gesat hunn, eisen Diplom
schonn esou gutt wéi an der Täsch haten.
Spéider, fir dann nach weider ze goen, fir
d’Meeschterprüfung ze kréien, dat war e
bësse méi schwéier, mä mir hunn dat jo
awer och gepackt. Also, ech muss Iech
éierlech soen, dass ech heiansdo net
verstinn, wou haut d’Problemer an der
Educatioun sinn. Wann Dir gesitt, wéiwäit e
Mënsch ka kommen, muss ech soen, da
verstinn ech et einfach net.

Spaass op d’Säit. Wat mech awer och
stéiert un dësem Gesetz, dat ass, dass
d’Beruffsorientéierung effektiv e bëssen op
der Streck bleift. Wat elo dat Versprieche
betrëfft, dass spéider e Gesetz iwwert d’Be-
ruffsorientéierung soll nogereecht ginn, do
wär et fir mech dat Elementaarst gewiescht
oder dee wichtegsten Aspekt, virun dësem
Gesetz emol e komplett Konzept fir d’Be-
ruffsorientéierung ze hunn. Ech mengen, do
kann ech deene Virriedner nëmme Recht
ginn, déi dat hei virbruecht hunn.

Ech wëll an deem Kontext och e bësse vun
der sozialer Verantwortung vun de Betriber
schwätzen, déi elo hei ronderëmposaunen,
wéi wann eis Kanner all domm wieren an net
liesen an net schreiwe kéinten. Wa se eng
sozial Verantwortung hätten, da géife se
och där Kanner huelen, anstatt deen ein-
fache Wee ze sichen: 70 km ronderëm
higoen a fäerdeg Aarbechtskräfte rekru-
téieren, an eis Kanner op der Streck111100 www.chd. lu
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loossen. Ech mengen, dat soll och emol eng
Kéier kloer gesot ginn. Et kann een net
einfach soen, eis Kanner si kourommel-
domm, an da gi se ronderëm ofgrasen. Dat
huet dee vun der...

(Interruption)

Dat stéiert mech jo net. Ech mengen, et ass
deemno vu wou dass et kënnt.

❱❱❱ M. le Président.- Här Braz, loosst elo
den Här Jaerling schwätzen!

❱❱❱ M. Aly Jaerling (Indépendant).- Ech
wëll einfach soen, dass een, deen en Hand-
wierk geléiert huet - an et gëtt och Kanner,
déi en Handwierk net nëmme léieren, fir bei
d’Fonction publique ze goen; déi meescht
léieren en Handwierk, well se eben dat als
Beruffung fillen an eppes mat hiren Hänn
wëlle schafen -, do wär et och un de Be-
triber, fir heiansdo emol d’Dieren opze-
maachen an déi eranzehuelen, hinnen eng
Chance ze ginn, fir sech selwer ze ent-
wéckelen, anstatt se op der Streck ze
loossen. Am anere Fall hu mer se herno
erëm a Beschäftegungsmesuren oder an
iergendwelchen anere Mesuren a mir kréie
se net ënnerdaach, ebe well dat Zesum-
mespill, dat hei esou grouss gelueft gëtt,
Betrib a Schoul, op deem Niveau net klappt.

Dat ass de Problem, dee mer hunn, an ech
géif mengen, dass mer och an deem
Beräich nach eng Kéier mussen awierken a
kucken, dass do jiddferee seng Respon-
sabilitéit iwwerhëlt. Ech géif mengen, dat
Meescht ass gesot ginn. Ech wollt just nach
déi puer Wierder bäifügen, Här President,
an ech soen Iech Merci.

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här Jaerling.
D’Wuert huet elo den honorabelen Här Marc
Spautz.

❱❱❱ M. Marc Spautz (CSV).- Här Pre-
sident, Kolleeginnen a Kolleegen, no dem
Rapporteur, an och den exzellenten Aus-
féierunge vun deenen eenzelnen Orateuren
an den Ausféierungen vu menger Partei-
frëndin Françoise Hetto, wëll ech mech a
menger Interventioun op zwee Aspekter
beschränken.

Erlaabt mer awer am Virfeld ze soen, dass
dëse Projet e Projet ass, dee sech mat der
Zukunft vun eisem Land beschäftegt, dass
dëse Projet esou eng grouss Wichtegkeet a
Bedeitung huet, dass en, wat den Ordre du
jour an den Timing ubelaangt, zu enger
anerer Auerzäit vläicht méi hätt misse
berücksichtegt ginn, well hei geet et ëm
d’Zukunft vu Lëtzebuerg, et geet ëm
d’Zukunft vun eiser Jugend. Nëmme wa mir
et fäerdeg bréngen, an eis Ausbildung ze
investéieren, a wa mir et fäerdeg bréngen,
gutt qualifizéiert Leit ze hunn, da maache
mer och eppes fir de Räichtum vum Land.
Dofir ass et wichteg, dass mer dës Reform
kréien an domadder och eiser Jugend eng
Chance ginn, fir um Maart kënnen ze
bestoen.

Elo awer déi zwee Aspekter, déi ech kuerz
wëll méi genee beliichten. Den éischte Volet
ass dee vun der Qualifizéierung vun deene
Jonken. Mat dësem Projet gëtt versicht - an
ech hoffen, dass et och Realitéit gëtt -, alle
Jonken hei am Land eng Qualifikatioun ze
ginn. Zumindest ass dëst eist Zil, och wa
mer alleguerte wëssen, dass et leider wäert
e fromme Wonsch bleiwen. Mir hunn zënter
Jore vill ze vill Schoulofbriecher, sief et well
se keng Loscht un der Schoul hunn, sief et
well se Schwieregkeeten hunn, an der
Schoul oder och privat, och mat sech
selwer. Well mir an dësem Kontext weder
d’Elteren nach déi Jonk eleng däerfe
loossen, si mer alleguerte gefuerdert. Dëse
Projet stellt zumindest eng gutt Basis duer,
fir dësem Zil méi no ze kommen.

Mat der Aféierung vun de Moduler beim
Erléiere vun engem Beruff, also net méi aus-
geriicht op Punkten, wou mer jo bis ewell
nom Prinzip gefuer sinn, virun allem no de
Feeler ze sichen an dat dem Schüler och
esou ze vermëttelen an en domadder net
grad ze stäerken an der Iddi, e kéint eppes,
fuere mer dann elo nom Prinzip, wat de
Schüler effektiv kann.

Dëse Prinzip wäert et och der Schoul
erméiglechen, méi no un dat erunze-
kommen, wat d’Ekonomie vun hir verlaangt,
an zwar Leit, Jonker ze forméieren, déi net
nëmmen d’Wëssen ugesammelt hunn, mä
dëst Wëssen och konkret ëmsetze kënnen.
Et bleift ze hoffen, dass et eiser Schoul
wäert geléngen, dëse Wee och ëmze-
setzen. D’Base légale dofir an déi richteg
Usätz sinn elo do oder ginn an e puer Mi-
nutten dofir geschaf.

Wat geschitt awer mat all deene Jonken, déi
bis elo duerch de System gefall sinn?
Besteet fir si nach eng Méiglechkeet, erëm
an de Schoulsystem eranzeklammen? Wa
se net vum Apprentissage pour adultes
profitéiere kënnen, well se do verschidde

Konditiounen net erfëllen, huelen d’Schoule
se dann erëm? Och wa se méi al si wéi 18
Joer? Ass do eng Ouverture, déi mer elo um
theoretesche Plang schafen? Ass et och
garantéiert, dass dat an deenen eenzelne
Gebaier geschitt an dass och déi Schüler,
déi net méi ënnert d’Obligation scolaire
falen, erëm eng Kéier zréck kënnen an
d’Schoulbänk kommen?

Ass et dann awer och gutt - ech weess, elo
wäerte verschidde Kolleege soen, elo sees
de genau de Contraire wéi 30 Sekonne vir-
drun -, ass et gutt, wa mer 15-Jähreger an
19-Jähreger zesummen an eng Klass
setzen?

Ass och dat net eng Fro, déi ee sech muss
stellen, ob dat gutt ass fir d’Entwécklung
vun deem 15-Jährege wéi och fir d’Ent-
wécklung vun deem 19-Jähregen?

Ass beim Erléiere vun engem Beruff dru
geduecht ginn, net nëmmen d’Langue véhi-
culaire virun allem op Däitsch ze maachen,
mä och dass verschidde Fächer mussen op
Franséisch gemaach ginn? Ech stelle mer
oft d’Fro - an ech weess, dass mer déi
150.000 Grenzgänger brauchen, déi all Dag
eriwwerkommen -, ob deen däitsche Fron-
talier, deen eriwwerkënnt, weess, wien de
Victor Hugo ass? An ech froe mech bei
deem franséischen, ob deen onbedéngt
weess, wien de Goethe ass?

(Interruption)

Meng Fra seet mer ëmmer: Wa meng
Wäschmaschinn futti ass, ass et mer am
Fong egal, ob den Elektriker, dee se fléckt,
Däitsch oder Franséisch kann, ech wëll
wëssen, ob meng Wäschmaschinn erëm
geet.

Vun deene Leit an eisem Schoulsystem ver-
laange mer awer, dass se Däitsch a Fran-
séisch perfekt beherrschen. Wa mer awer
d’Leit op Idar-Oberstein an op Nanzeg
siche ginn, da froe mer se net automatesch,
ob se Däitsch oder och Franséisch kënnen.

Ech mengen, dat solle mer och berück-
sichtegen an den zukünftegen Ausbil-
dungsweeër, well et wichteg ass, dass eis
Ekonomie qualifizéiert Leit kritt.

Dat gëtt mer elo och d’Méiglechkeet, fir op
mäin zweete Punkt anzegoen, an dat ass
dee vun der Beruffsberodung. Et si scho
verschidde Kolleegen dorop agaangen.
Ech mengen, et wier wichteg, och wann dat
net direkt an dësem Projet de loi berück-
sichtegt ginn ass, dass mer schnellst-
méiglech dat Gesetz kréien iwwert
d’Beruffsberodung.

(Mme Anne Brasseur prend la
Présidence)

Vill Problemer, déi och haut de Mëtteg uge-
schwat gi sinn, a vill vun deem Pourcentage
vun deene Schüler, déi ofbriechen, sinn ent-
stanen, well d’Eltere respektiv déi Jonk sech
iwwert d’Konsequenzen net bewosst ware
vun deem Beruffs- a Bildungswee, dee se
ageschloen hunn. Well een do oft fest-
gestallt huet, dass an der Koordinatioun
tëschent der Informatioun an der Beruffs-
ausbildung vun der ADEM, vun der Infor-
matioun an der Schoul a vun de schéinen
Déplianten, déi an de Betriber ausgedeelt
ginn, net ëmmer alles iwwereneeklappt.

Duerfir ass et wichteg, dass mer och do
endlech Neel mat Käpp maachen. Ech ginn
e Beispill, wat ech viru kuerzem héieren a
souguer erlieft hunn, wou een an enger
Schoul erkläert kritt, du muss deen dote
Wee maachen, fir en Diplom ze kréien, wou
dann de BIZ vun der ADEM duerno genau
de Contraire seet: Du däerfs net mam CATP
ufänken, mä du muss fir d’éischt Technique
général hunn, soss ass de Wee der verbaut.

Do ass et och wichteg, dass mer et fäerdeg
bréngen, eng Koordinatioun ze maachen
tëschent der Beruffsberodung vum Arbeits-
amt, tëschent dem Ministère de l’Éducation,
an ech wëll och nach zwee aner Ministèrë
mat eranhuelen, dat sinn de Ministère vun
de Classes moyennes an de Ministère vun
der Ekonomie. Well dat sinn déi, déi
d’Aarbechtsplazen an d’Land bréngen. Dat
sinn déi, déi kucken, fir d’Aarbechtsplazen
unzesichen. Duerfir sollen och déi Leit do
mat agebonne ginn.

Et muss och kloer sinn, dass mer all Ju-
gendlechen d’Chance solle ginn, dat ze
léieren, wat hie wëllt. Mä et muss ee sech
awer och bewosst sinn, dass mer ver-
schidde Beruffer hei am Land net 50-, 100-,
200- an 300-mol kënne gebrauchen. Wann
ee Mieresbiolog wëllt ginn - mat der
belscher Kris weess een zwar elo ni, ob
Lëtzebuerg net op eemol méi grouss gëtt a
mir awer um Mier leien -, da muss et engem
bewosst sinn, dass Lëtzebuerg kee Mier
huet, a wann een dat léiert, dass een net
kann zum Lëtzebuerger Stat soen: Du muss
mer och elo hëllefen, eng Aarbechtsplaz ze
fannen.

(Interruption)

Oh, op der Musel, do gëtt awer kee Mieres-
biolog gebraucht, Här Gibéryen.

Mä wa mer awer 50 Schräiner pro Joer aus-
bilden an 30 Jofferen oder Meedercher oder
Jongen, fir a Reesbüroen ze schaffen, jo
dann, Dir Dammen an Hären, léif Frënn, ech
weess net, ob mer all Joer 50 Schräiner, 30
Leit, déi an e Reesbüro schaffe ginn, 300
Informatiker an esou vill Éducateure
brauchen!

Duerfir ass et ebe wichteg, dass mer
d’Schüler beroden am Virfeld. Wa mer och
elo soen: Et ass wichteg, dass der en
Diplom hutt; wann der en Diplom hutt, hutt
der eng Chance um Aarbechtsmaart. An zu
deeneselwechte Jugendleche soe mer an
dräi Joer oder véier Joer, jo, du hues zwar
elo en Diplom, mä elo hues de awer en
Diplom, deen um Aarbechtsmaart net méi
gebraucht gëtt, dann Dir Dammen an Dir
Hären, léif Kolleeginnen a Kolleegen, dann
hu mer eis och un eiser Jugend, un eise
Kanner an un eise Kandskanner ver-
sënnegt.

Fir mech an och fir eis ass et kloer, dass et
wichteg ass, dass mer dat brauchen, wat
eis däitsch Noperen nennen, de Fach-
aarbechter an der Industrie, wou et kloer
ass, dass déi Leit eng Basisformatioun
hunn, souwuel am Technesche wéi an der
praktescher Erfahrung, sou dass et duerno
och méiglech ass, déi néideg Ajustementer
séier ze maachen, wann den technesche
Volet virugeet.

Et ass och héich Zäit, dass mer an deem
Beräich endlech e koordinéierten Text kréie
fir d’Berodung, an ech sinn zouversiicht-
lech, dass d’Madame Educatiouns-
ministesch zesumme mam Aarbechts-
minister a mat hiren anere Kolleegen an der
Regierung et och séier wäert fäerdeg
bréngen, fir endlech och esou en Text
eranzeginn, fir dass mer dee kënnen op de
Wee ginn.

Här President, Dir Dammen an Dir Hären,
mir hunn et elo fäerdeg bruecht, en neien
Text ze bréngen. Deen Text ass ge-
schriwwen. Deen Text ass d’Lidd, sou hunn
ech mer dat virgestallt, an elo ass et awer
wichteg, dass mer och eng Melodie dora
kréien. An den Här Castegnaro huet et scho
gesot: Net manner wéi 26 Règlements
grand-ducaux kommen no. Et ass deemno
och wichteg, dass mer och elo déi Regle-
menter kréien, well eleng mam Gesetz ouni
déi néideg Reglementer oder ouni dass och
déi néideg Reglementer an déi richteg
Richtung ginn, hu mer zwar e schéinen Text
geschriwwen, awer d’Melodie passt net.

Ech wier op alle Fall frou, wann dëst Gesetz,
dësen Text, dëst Lidd géif e populäert Lidd
ginn hei am Land, wou jiddfereen och den
Text an de Refrain kéint matsangen.

Ech soen Iech Merci.

❱❱❱ Une voix.- Très bien!

(Interruptions diverses)

❱❱❱ Mme le Président.- Dee leschten
agedroene Riedner fir haut ass den Här
Eugène Berger.

❱❱❱ M. Eugène Berger (DP).- Merci,
Madame Presidentin. Dir Dammen an Dir
Hären, et ware schonn eng Rei Riedner a
Riednerinne viru mir hei um Pult, duerfir si
scho ganz vill Saache gesot ginn an ech ka
mech duerfir op e puer Remarquë be-
schränken.

Ech wëll awer och nach eng Kéier dem
Rapporteur Merci soe fir säin ausféierleche
schrëftlechen a mëndleche Bericht.

Et gëtt sécherlech eng Rei positiv Usätz an
dësem Gesetzestext, dat muss een un-
erkennen. Mä et bleiwen awer och nach
nom Vote verschidde Schwaachstellen an
eiser Beruffsausbildung zu Lëtzebuerg be-
stoen.

Wat ech virun allem vermëssen, dat ass en
duerchgehend Konzept vun ënnen erop,
vun der Primärschoul bis herno no der
Schoul an no der Ausbildung bei d’For-
mation continue. Esou e Konzept läit net um
Dësch.

D’Basis vun der Beruffsausbildung läit
schonn an der Primärschoul an hei musse
sécherlech nach zousätzlech Effortë
gemaach ginn, fir den Image an den Attrait
vun den handwierkleche Beruffer ze ver-
besseren an och méi attraktiv ze maachen.

Dat ass e Problem, deen elo net eleng e
Problem vun der Politik ass. Dat ass wierk-
lech eppes, wat sech - géif ech soen - och
iwwert d’Jore kollektiv an d’Denke vun den
Elteren hei zu Lëtzebuerg festgesat huet.
Ech war an engem fréiere Liewe Schoul-
meeschter. Do hat ee klassesch Zeenen am
Ufank vum Joer, net nëmmen, wann een e
5. oder e 6. Schouljoer hat, mä och schonn

am 1. oder am 2. Schouljoer. Ech ka mech
nach genau un eng Mamm erënneren, vun
där d’Kand an d’2. Schouljoer komm ass,
déi déi éischt Schoulwoch bei mech komm
ass a gesot huet: Wat muss ech maachen,
fir datt mäi Kand herno an de Classique
kënnt? - Dat war hir eenzeg Suerg.

Et war dee Moment schwiereg, fir ze soen,
majo kommt, mir kucken emol, wat d’In-
térête sinn, wat d’Fäegkeete si vum Kand, a
kucken, datt mer dat développéieren a
stäerken. Mä neen, et ass wierklech
nëmmen deen eenzegen Objectif ge-
wiescht, datt herno d’Kand soll an de
Classique kommen.

Et gëtt sécherlech eng Rei Ursaachen, fir-
wat dat esou ass. Ënner anerem well den
Technique net ëmmer esou iwwersiichtlech
war, well déi ganz Formation professionnelle
bei de Leit oft e grousst Frozeeche war.
Sécherlech och, well den Technique an
dann déi uschléissend Beruffsausbildung
oft als zweete Choix ëmfonnt ginn ass, wat
och nach haut zum Deel de Fall ass. Déi 
soi-disant gutt Schüler an eisem System, déi
éischter an de Sproochen an an der Mathe-
matik staark sinn, déi ginn automatesch
dohinner orientéiert, an déi soi-disant
manner gutt Schüler ginn automatesch an
den Technique orientéiert.

Mir musse kucken, datt mer och do also
usetzen, fir schonn an der Primärschoul
d’Mentalitéiten ze veränneren, datt mer och
konkret an der Primärschoul, d’zukünfteg
Grondschoul, nei Usätz fäerdeg bréngen,
datt mer zum Beispill do och fir méi manuell
Fäegkeete Kompetenzsockelen definéieren,
datt mer do och den Attrait vum Handwierk
verstäerken, datt mer do Aktioune lan-
céieren, fir datt och d’Schüler am Primaire
scho méi an de Kontakt komme mat den
Handwierksberuffer.

Et ass haut relativ normal an der Primär-
schoul, datt een eng Kéier an eng Biblio-
théik geet, datt een eventuell e Schrëftsteller
an d’Klass invitéiert. Et ass awer vill méi
selten, datt ee seet, komm mir ginn emol
eng Kéier mat de Kanner an e Betrib
kucken, wéi et do fonctionnéiert, respektiv
datt een eventuell och en Handwierker an
d’Klass invitéiert an dann d’Schüler do-
madder konfrontéiert. Et ass also immens
wichteg, datt een do schonn ufänkt an datt
een dann herno domadder weiderfiert.

En zweete Schwaachpunkt an deem
Gesetz, an et ass och schonn oft gesot
ginn, ass dee vun der Orientatioun. Mir
wëssen, datt d’Beruffswelt, d’Beruffsbiller,
d’Beruffsufuerderungen am konstante
Wandel sinn, an duerfir misst also déi per-
manent an adequat Orientatioun während
der Schoulzäit e besonnesche Stellewäert
kréien. Mir wëssen, datt dat an dësem Text
hei ausgeklamert ass. Et bleift e grousse
Manko an deem ganzen Domän vun der
Beruffsausbildung.

Wann den Technique et och weiderhin er-
méiglecht, fir weiderstudéieren ze goen - do
si Brécke gebaut -, solle mer awer och kloer
soen, datt den Technique an d’Beruffs-
ausbildung net sollen eng „Copy light“ si
vum Classique. D’Beruffsausbildung däerf
net ze vill akademesch sinn, si muss virun
allem op d’Praxis an op d’Kompetenzen am
Beruff ausgeriicht ginn, an dat soll dann och
dem Technique seng Stäerkt sinn.

Sécherlech sinn am Gesetzestext e puer
Akzenter duerfir gesat ginn, fir dat ze er-
reechen. Eng méi praxisorientéiert Aus-
bildung ass virgesinn. Nei pedagogesch
Usätz sinn och virgesinn. Ech wëll se nach
eng Kéier kuerz erwähnen, ouni elo am
Detail drop anzegoen.

Dat ass, op där enger Säit, de Modular-
system, deen et méi speziell erlabe soll, datt
de Schüler besser no sengem Rhythmus
kann avancéieren. Och d’Method vun der
Kompetenzvermëttlung, an déi konti-
nuéierlech Evaluatioun, amplaz vun engem
punktuellen Examen, kann ech begréissen,
well se et erméiglechen, d’Schüler méi indi-
viduell an differenzéiert ze ënnerstëtzen, ze
fuerderen an ze förderen.

Hei ass eventuell och d’Geleeënheet fir den
Technique, fir säin Image an enger ge-
wëssener Aart a Weis ze verbesseren,
andeem hien e bëssen eng Virreiderroll
kéint bei neie pedagogeschen Usätz
spillen, déi jo vill fir déi aner Ordres d’en-
seignement am Moment diskutéiert ginn.

SÉANCE 

8Mardi, 
18 novembre 2008

www.chd. lu 111111

8



Et muss een awer wëssen, den Text op där
enger Säit ass eng Saach, an d’Praxis op
där anerer Säit ass eng aner Saach. Et bleift
ze fäerten, datt dat hei zwar schéin oder
gutt Usätz sinn, gutt Virsätz, déi ee sech
hëlt, mä datt déi um Terrain herno net
kënnen ëmgesat ginn, Faute vu Personal,
Faute vu Moyenen, Faute vu kohärente
Konzepter, déi vläicht do feelen, fir dat
kënnen adequat an d’Praxis ëmzesetzen.

Parallell muss ee kucken, datt d’Pro-
grammer systematesch iwwerschafft ginn,
dat heescht, datt een zum Beispill och
schonn op den ënneschte Klassen am
Technique kuckt an déi Richtung ze goen,
zum Beispill - virdrun ass et och scho gesot
ginn -, datt net d’Sproochufuerdernisser op
den ënneschte Klasse praktesch gradesou
héich gesat si wéi am Classique, datt een
do also kuckt méi ze differenzéieren.

E leschte Punkt - deen ee kéint am Beräich
vun den ënneschte Klasse vum Technique
situéiere respektiv an enger Etapp vun der
Beruffsausbildung - ass dee vum Prépa-
ratoire. Mir wëssen, datt mer am Prépa-
ratoire Schüler hunn, déi sécherlech net
kënnen eng akademesch Carrière
aschloen. Dat si Schüler, déi schonn am
Primaire ganz vill Schwieregkeeten haten,
an de sougenannten Haaptfächer, Sproo-
chen, Mathematik. Deene Schüler soll eis
besonnesch Opmierksamkeet gëllen, datt
mer déi dozou bréngen, datt se op e Level
kommen, datt se eng minimal Beruffsaus-
bildung kréie respektiv datt se och en
Diplom kréien, fir kënnen an e Beruff ze
goen.

Och hei muss ee feststellen, datt awer do
de Moment nach déi Formatioun oder deen
Ordre d’enseignement, fir et emol esou ze
soen, net onbedéngt op d’Beruffsaus-
bildung zougeschnidden ass. Wann ech ge-
sinn, datt zum Beispill déi Schüler do nach
ronn 14, 15 Stonnen an der Woch
Sproochefächer hunn, Mathematik hunn,
awer nëmmen zwou bis véier Stonne Praxis
hunn, da musse mer dat awer eng Kéier op
de Leescht huelen a kucken dat grond-
leeënd ze iwwerschaffen.

Madame Presidentin, Dir Dammen an Dir
Hären, déi puer Remarquë gemaach, wéilt
ech soen, datt hei sécherlech gutt Usätz
sinn, awer nach eng Rei Puzzlestécker an
deem ganze Komplex vun der Beruffs-
ausbildung feelen. Mir mussen also wëssen,
datt déi nach musse bäikommen. Haut den
Owend schléisse mer net e Projet of, wa
mer dee Projet hei stëmmen, mä haut den
Owend geet am Fong geholl d’Aarbecht
eréischt esou richteg un, fir datt mer och
nach déi aner Elementer do kënne bäi-
flécken, fir datt mer dat Ganzt och kënnen
an der Praxis ëmsetzen.

Ech soen Iech Merci.

❱❱❱ Plusieurs voix.- Très bien!

❱❱❱ Mme le Président.- Domat ass
d’Riednerlëscht vun den Deputéierten ofge-
schloss, an ech géif elo d’Wuert un d’Re-
gierung ginn, un d’Madame Delvaux.

❱❱❱ Mme Mady Delvaux-Stehres,
Ministre de l’Éducation nationale et de la
Formation professionnelle.- Merci, Madame
Presidentin. Dir Dammen an Dir Hären, och
ech wëll Merci soen, fir d’éischt dem
Rapporteur fir säi Rapport, fir dee kom-
plizéierte Rapport, an all menge Virriedner.

Och wann ech verstanen hunn, dass net
jiddfereen heibannen dat Gesetz wäert
stëmmen, hunn ech awer eigentlech méi
positiv Téin héiere wéi negativer. Positiv am
Sënn, dass et e Schrëtt an déi richteg
Richtung ass. Fir déi Leit, déi et nach net
géife wëssen, wollt ech soen, dass all
Gesetz, wat ech hei déposéiert hunn, wat
d’Schoul, d’Schoulreformen ugeet, drëm
geet, dass mer d’Qualifikatioun vun de Leit,
déi zu Lëtzebuerg liewen, verbesseren. Dat
ass dat iwwergeuerdnet Zil. Et geet ëmmer
dorëms: Wat maache mer, fir d’Qualifi-
katioun méiglechst ze verbesseren?

Ech wollt der honorabeler Deputéiert, déi elo
hei presidéiert, soen, dass dat selbstverständ-
lech net heescht, dass mer engem en Diplom
nogeheien, mä et geet drëm, d’Inhalter ze
préiwen an ze kucken, wat mer maache
kënnen, fir dass d’Leit an där Welt, déi ëmmer
méi komplizéiert gëtt, esou outilléiert sinn,
dass se sech kënnen erëmfannen.

Och dat heite Gesetz iwwert d’Beruffsaus-
bildung klasséiert sech an dee Kader fir
d’Qualifikatioun ze verbesseren. Et gëtt dräi
grouss Objektiver: éischtens, d’Formation
professionnelle, d’Beruffsausbildung ze
moderniséieren an ze verbesseren;
zweetens, an dat läit mer immens um Häerz
an ass ganz wichteg, dass ee säi ganzt
Liewe laang en Accès zur Beruffsaus-
bildung huet a kritt; drëttens, d’Zuel vun den
Échecs scolaires ze reduzéieren.

Dat sinn déi dräi Objektiver vun deem
Gesetz. Duerfir soen ech, dass et, ech hunn
dat Wuert eigentlech net ongär, e Moder-
nisatiounsgesetz ass. Et ass e Gesetz, wat
eise Schoulsystem soll moderniséieren. Dat
ass wichteg fir eist Land a fir dat iwwer-
geuerdnet Zil vun der Qualifikatioun. Do-
madder placéiere mer eis och ganz resolut
an d’Stratégie de Lisbonne, wat heescht,
dass mer d’Formatioun ëmmer erëm renou-
veléieren an aktualiséiere mussen. Dat ass
wichteg fir d’Kompetitivitéit vum Land, et
ass wichteg fir d’Kompetitivitéit vun Europa,
an et ass wichteg fir déi perséinlech Ent-
faltung vun de Leit.

Wann dat och oft esou dohinnergestallt gëtt:
„Jo, liewenslaang léieren!“, wëll ech soen,
dass dat eigentlech wéi e roude Fuedem
doduerch geet, an dat heescht och, dass ee
sech muss bewosst sinn, dass, wann een
eng Formatioun net an der Formation initiale
kritt huet, et ëmmer méiglech ass, a sengem
Liewen déi Formatioun nozehuelen. Dat hei
ass e Gesetz vu Passerellen, wou een de
Leit seet: „Gutt, maach elo emol e Stéck vun
denger Ausbildung, an du hues all Moment
d’Méiglechkeet, fir zréck an de System ze
kommen an déi Ausbildung nozehuelen, déi
s de an der Formation initiale net gepackt
hues.“ Duerfir ass dat esou eppes
Wichteges, an duerfir sinn och Passagen
iwwer „liewenslaang léieren“ am Gesetz,
ouni dass déi Gesetzer extra opgefouert
sinn.

Mir hunn nach virun e puer Wochen hei an
der Chamber e Gesetz gestëmmt, alles wat
d’Formation continue ugeet. Ech mengen,
den INFPC, d’Simplification administrative,
den Accès individuel zur Formatioun, de
Congé individuel de formation, d’COIPs-
Klassen, alles dat placéiert sech an déisel-
wecht Perspektiv, ëmmer erëm, dass et
muss méiglech sinn, sech säi Liewe laang
weiderzebilden a sech weider certifiéieren
ze loossen. Allerdéngs, an hei ass d’Häerz-
stéck vum Gesetz, geet et ëm d’Formation
initiale, ëm déi éischt Ausbildung, well mer
wëssen, dass, fir richteg kënne vun der
Weiderbildung ze profitéieren, et immens
wichteg ass, dass een e méiglechst héije
Grad vu Formation initiale huet. Wat ee méi
eng héich initial Ausbildung huet, wat ee
méi profitéiert vun der Formation continue,
dat weisen alleguerten d’Chifferen an
d’Statistiken an der Welt.

(M. Lucien Weiler reprend la Présidence)

Mir schwätze jo elo vun der Beruffsaus-
bildung. Eigentlech misst ee froen: Ass dat
iwwerhaapt nach e Begrëff? Ass net all Aus-
bildung eng Beruffsausbildung? Well déi
meescht Leit gi jo an d’Schoul, fir eppes ze
léieren, fir dann och hiert Liewen ze
maachen. Et gëtt eigentlech keng Aus-
bildung, déi net zu engem Beruff féiert. An
eiser Akzeptatioun vun der Beruffsaus-
bildung heescht dat elo eppes ganz
Prezises: Dat ass eng Ausbildung, déi orga-
niséiert gëtt zesumme vun der Schoul an de
Partner vun der richteger Welt, wann ech
däerf esou soen. Souwuel d’Patrone wéi
d’Gewerkschaften an d’Chambres profes-
sionnelles sinn also staark doranner impli-
zéiert. Dat ass eis Definitioun vun enger
Beruffsausbildung. Dat ass eng extra Form,
wéi en Unterrecht organiséiert gëtt.

Mä, sot mer emol, e Schoulmeeschter, deen
ausgebilt gëtt, dat ass eng Beruffsaus-
bildung; en Dokter op der Uni ass eng Be-
ruffsausbildung. Duerfir wëll ech hei prezis
soen: Wat mer elo definéieren, ass eben déi
Form, déi mer hunn, d’Zesummenaarbecht
tëschent der Schoul an der Welt. An ech
mengen iwwregens, dass dat d’Zukunft ass
vun der Ausbildung, well mer ëmmer méi
déi prestigiéis Schoule gesinn, déi d’Ouver-
ture sichen, déi probéieren, Partner ze
fannen, fir dat Praktescht mat deem Theo-
reteschen ze kombinéieren a fir hire Kanner,
hiren Enseignanten d’Welt opzemaachen an
d’Schoul och opzemaache fir dat, wat
dobausse geschitt.

Duerfir wollt ech och soen - an dat huet
mech e bësse perturbéiert an den Dis-
kussiounen hei virdrun -, et ass wichteg,
verschidden Notioune kloerzestellen: Dat
fënnt statt an engem Lycée technique. Deen
elo de Moment nach ëmmer Lycée
technique ass. Et ass e Lycée. An an engem
Lycée technique hu mer e Régime
technique. An de Régime technique ass,
wann ech dat ka soen, eng normal
klassesch Ausbildung, wou een op 7e ufänkt

a mat enger 13e erauskënnt. Déi heescht
zwar 13e, mä ass awer equivalent mat enger
Première. Well alleguerten déi Schüler, déi
an engem Régime technique, an engem
Lycée technique eng 13e maachen, hunn en
Accès op eng Uni, net op eng spezial Uni,
mä déi hunn e vollen Accès op eng Uni. An
dat ass, mengen ech, wichteg hei ze ënner-
sträichen.

Duerfir stéiert et mech esou, wann ech Leit
hei héieren, déi anscheinend esou am In-
térêt vun eise Bierger an eise Schüler
schwätzen, an déi soen, et wär eng Zweet-
klassschoul.

(Interruption)

Dat ass eng Schoul, déi absolut eng Pist
opmécht.

Ech wëll soen, wat den Haaptënnerscheed
ass. Den Haaptënnerscheed sinn d’Exi-
genzen an de Sproochen. Dat heescht, an
eise sougenannte klassesche Premièren
ass en immensen Akzent dorop geluecht,
dass een Däitsch a Franséisch op prak-
tesch deemselwechten Niveau kann,
während bei enger 13e vum Régime tech-
nique, mat där een en Accès zur Uni kritt, et
méiglech muss sinn - loosse mer soen -,
dass een zwou Sprooche kann, mä dass
een an enger Sprooch eventuell manner
kompetent wär, fir op d’Uni ze kommen. Dat
ass awer deen eenzegen Ënnerscheed.
D’Exigenzen an de Sciencë si menger
Meenung no méi héich op den 13e-techni-
quë wéi op verschiddene Sektioune vun der
Première classique.

Duerfir wëll ech dat eng Kéier hei däitlech
soen. Wat mer diskutéieren elo, ass dat, wat
mer nenne Formation professionnelle, an do
distinguéiere mer eigentlech dräi grouss
Saachen:

1) d’Formation professionnelle de base

Dat ass eng Offer fir Schüler, déi d’Kompe-
tenzniveauen net erreecht hunn, fir an eng
Formatioun fir den DAP oder Technicien
eranzekommen, fir dass déi eng Ausbildung
kréien, déi mer dann CCP nennen. Ech wëll
och do d’Wierder erklären. Dat ass e Certi-
ficat, dat ass keen Diplom. Deen ass an
deem Sënn net qualifiant. Mä et ass awer
eng Basis, fir kënnen, wann ee weider
Modulë kritt, herno zu engem Diplom ze
kommen.

A firwat heescht en „P“? Well et deen Ënner-
scheed, deen ëmmer gemaach gëtt
tëschent der Praxis an der Theorie, eigent-
lech net gëtt. Well et gëtt kee Praktiker, deen
net och am Theoreteschen eppes am Kapp
huet. Ech hunn nach ni en Handwierker
gesinn, deen nëmme praktesch schafft an
deen net gesäit, wat fir een Objet e wëllt
maachen. Dat heescht, d’Kompetenze si jo
just d’Kombinatioun vun der Theorie an der
Praxis an der Motivatioun, fir dat fäerdeg ze
bréngen.

2) Da komme mer un d’Kategorie vun den
Diplomer. Do ass den Numm geännert gi
vun CATP op DAP, well dat e richtegen
Diplom ass an net e Certificat. Dat ass also
d’Formation professionnelle. Do hu mer
zwou Filièren, also den Diplôme d’aptitude
professionnelle op där enger Säit an op där
anerer Säit den Diplom vum Techniker.

Wat charakteriséiert déi ganz Ausbildung?
Éischtens - ech hunn dat gesot - d’Parte-
nariat tëschent der Schoul an de Chambres
professionnelles, salariales a patronales.

Dat Zweet, wat déi Formation profes-
sionnelle charakteriséiert an all hire Filièren,
ass d’Alternance. Dat heescht, do ass
ëmmer een Deel vum Unterrecht an der
Schoul an een Deel am Betrib. A fir déi
Alternance gëtt et zwou méiglech Formen.
Dat eent ass de Régime concomitant, wéi
mer e kennen. Dat heescht, du bass zwee
oder dräi Deeg an der Woch beim Patron an
een oder zwee Deeg an der Schoul. Dann
ass een am Apprentissage. An déi aner
Form vun der Alternance ass de Stage. Dat
heescht, ech si meeschtens an der Schoul
an ech gi blockweis an e Betrib.

Mä am Gesetz ass net gesot, wéi eng
Formatiounen am Régime concomitant a
wéi eng am Stage gemaach ginn. Dat hänkt
vum Beruffsbild of, vum Profil a vun den
Opportunitéiten, déi sech stellen.

3) Den drëtte groussen Domän, deen hei
wichteg ass, ass, dass mer iwwert d’Ac-
quisitioun vu Kompetenze schwätzen an
eben net méi déi Diskussioun hunn, deen
do huet elo d’Theorie gepackt an elo muss
en nach dat Praktescht maachen. Well
nëmmen Theorie bréngt een net wäit, an dat
Praktescht ouni Theorie geet net. Duerfir
ginn déi Saachen ëmmer zesummen an
duerfir ass dat dann och - an dat ass hei
och vill gesot ginn - modulär organiséiert.
Dat heescht, e Module certifiéiert engem,
dass een déi néideg Kompetenzen,
d’Wëssen, d’Kënnen an de Wëllen huet, fir
dann dee Module do kënnen ze hunn.

Wat wichteg ass, e Module, deen een huet,
deen huet een. Dat heescht, ech muss net,
wann ech ee Stéck net gepackt hunn, dat
ganzt Joer erëm frësch maachen. Ech hunn
dee Module och während enger gewës-
sener Zäit, deen ass fënnef Joer gutt am
Prinzip. Dat heescht, wann ech och zum
Beispill mäin Diplom fäerdeg hunn, ech
hunn elo en DAP, ech hunn elo de Moment
keng Loscht méi, an d’Schoul ze goen, da
sinn déi Modulë gutt an ech kann no puer
Joer soen, hei elo maachen ech gär déi
Modulen derbäi, fir en Techniker ze ginn
oder fir mer den Accès zur Uni ze ginn.

Ech mengen, wichteg ass, dass ee bei
allem, wat d’Diplom heescht - Diplôme d’ap-
titude professionnelle, Diplôme de tech-
nicien -, Passerellen huet, fir kënne säi
Liewe laang weiderzeléieren. An do ass
eigentlech keng Limite no uewen. Do kann
een an de BTS goen, et kann een en Dok-
torat maachen, wann een déi Modulen, déi
engem feelen, nomécht. An et huet een Zäit,
fir säi Liewen esou ze organiséieren, dass
dat och méiglech ass. Dat gëtt also eng
grouss Flexibilitéit, wat natierlech och e
Problem ass fir d’Schoulen, well déi och
mussen da méi eng grouss Flexibilitéit
hunn, fir et ze organiséieren. Et ass ouni
Zweifel eng grouss Erausfuerderung fir
d’Schoulen.

Ech wollt nach ee Wuert soen zu deenen
Examen do, well dat hei esou dorëmmer
spukt. Also, wann ech soen, eng Kom-
petenz hues de, wann s de kanns beweisen
an engem Module, dass de d’Theorie an
d’Praxis hues, déi definéiert sinn. Natierlech
si lauter eenzel Kompetenze keng global
Kompetenz. Wann ech d’Beispill vum
Bäcker huelen, dee Schlagsahn ka maa-
chen an dann och nach Hiefdeeg an even-
tuell - wat weess ech? - Crème pâtissière,
dann huet deen domadder nach net be-
wisen, dass en déi ganz Kompetenz huet.

Duerfir ass jo virgesinn, dass e Projet in-
tegré gemaach gëtt. Et ass also net esou,
dass een einfach nëmmen d’Modulë muss
zesummen additionnéieren, mä jiddfereen,
fir säin Diplom ze kréien, mécht e Projet
intégré, wou eben all Kompetenzen ze-
summen ofgefrot ginn.

Ech wollt och ee Wuert soen iwwert dat
verpöntent Allgemengwëssen do. Well do
gesot gëtt, jo, an da ginn d’Kanner mat
Franséisch an Däitsch doutgeschloen. Ech
mengen, dass deene meeschte Schüler a
Schülerinnen hire Problem ass, iwwerhaapt
emol op eng 10e ze kommen. De Problem
ass: Wéi kommen ech vun der Primärschoul
erop bis op 9e oder respektiv 5e, fir dass
ech kann eng Orientéierung hunn?

Do si mer jo amgaang, eng Monster-
aarbecht ze maachen, fir d’Kompetenzen
ze definéieren, och Filière pro Filière: Wat
ass de Profil, deen ee muss hunn, fir kënne
mat Succès an déi Formatioun ze goen?

Ech wëll vläicht deene Leit eppes soen, déi
ëmmer soen, ech brauch kee Victor Hugo
an esou weider, an deen anere brauch net
ze wëssen, wien de Goethe ass. Also, ech
mengen, jiddfereen huet e Recht, fir ze
léieren, wann e Loscht huet, wien de Goethe
a wien de Victor Hugo ass. Dat ass sécher
net e Privileg fir verschidde Leit. Awer mir
hu jo Kompetenzen, déi mer definéiert
hunn. Mir hunn an de Sprooche véier
Kompetenzen: Verstoen, Schwätzen, Liesen
a Schreiwen. An dat kann ee ganz schéin
opdeelen a soen, jiddferee muss deen
doten Niveau am Verstoen hunn an en
aneren Niveau am Schreiwen. Dat gëtt eis
eng Flexibilitéit, déi mer net haten.

Ech wëll just soen, jiddferee muss kënne
verstoen. De Problem ass, wann een an
d’Schoul geet oder och an eng Léier, do
muss een eng Sprooch hunn, wou ee gutt
genuch ass am Verstoen, well soss huet een
nämlech keng Chance, well dat Fach-
wëssen ass ganz komplizéiert. Ech weess
net, ob Der Iech dat schonn ugekuckt hutt,
mä dat Fachwëssen ass immens kom-
plizéiert.

Et ass dat, wat mer amgaange sinn ze
maachen. An dat Dokument geet dës Woch
bei eis am Ministère fort. Mir ginn dat an
d’Konsultatioun fir d’Schoul. Ech kann der
Chamber et gär schécken, wa se hiren Avis
och wëllt dozou ginn, mä ech wëll soen, et
muss ee sech Zäit huelen, fir sech domat
auserneenzesetzen.

Sou dass ech géif soen, dat ass fir mech elo
déi wichteg Aarbecht, déi mer amgaang
sinn ze maachen.

Eng Saach, déi nach ganz wichteg ass an
déi zu där ganzer Perspektiv gehéiert, ass
dat liewenslaangt Léieren. Mir hunn am
Gesetz hei d’Validation des acquis ver-
ankert. Dat heescht, et geet jo net duer, fir
zu engem ze soen: Du kanns dech däi
ganzt Liewe laang weiderbilden, du kanns
op d’Uni goen, du kanns Diplomer111122 www.chd. lu
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maachen. Vill Leit léieren iwwert d’Praxis, a
mir soen dann net zu hinnen: Du muss elo
beim Module 1 ufänken an dann déi 35
Modulë maachen, déi s de brauchs, fir zu
dengem Diplom ze kommen; mä du kanns
soen: Ech hunn déi Beruffserfahrung, ech
hunn déi heiten Aktivitéite gemaach. Da
kann een dat dokumentéieren an da kritt
een en Deel oder alles vun deem, wat een
als Kompetenz huet, unerkannt, fir méi
schnell en Diplom ze kréien.

Also, ech si wierklech frou, dass dat Gesetz
haut gestëmmt gëtt. Et ass en Zukunfts-
modell fir eis Schoul, fir d’Beruffsaus-
bildung.

Et ass och gesot ginn, dat ass fir d’Rentrée
2010/2011. D’Gesetz muss awer direkt en
vigueur goen, déi verschidden Disposi-
tiounen, well et ass, wéi Der alleguerte
gesot hutt, immens vill Preparatioun ze
maachen. Wann elo d’Gesetz gestëmmt
ass, geet d’Aarbecht um Terrain jo weider.
Et sinn honnerte vu Leit an Aarbechts-
gruppen amgaangen, déi Profiler opzestelle
vun deene ville Beruffer. Mir loossen eis och
dobäi begleede vum „Bundesinstitut für
Berufsbildung“ a vun der Universitéit St.
Gallen, fir dat alles op de richtege Wee ze
kréien. D’Erwaardunge sinn héich un all déi
Leit, déi dorunner schaffen an déi schonn
dorunner geschafft hunn, an dat si souwuel
Enseignantë wéi d’Leit vun de Beruffs-
chamberen, wéi d’Leit aus de Beruffer,
d’Patronen, d’Gewerkschaftler, déi do
zesumme sinn.

Ech wollt nach eppes soen zur Orientatioun,
domadder wär ech fäerdeg zu dem ganze
Gesetz. Dann ass mer awer nach eng Fro
gestallt ginn, an et sinn Amendementer hei
eragi ginn. Ech muss soen, dass ech e
bësse perplex sinn, well ech mengen all
Deputéierten, et ass jo keen Neie méi
heibannen - déi Neitst si jo elo scho bal
fënnef Joer hei -, wëssen, dass, wann...

❱❱❱ Une voix.- Den Här Etgen ass nei.

❱❱❱ Mme Mady Delvaux-Stehres,
Ministre de l’Éducation nationale et de la
Formation professionnelle.- Den Här Etgen
huet keen Amendement hei déposéiert.

...een an der Plénière en Amendement
déposéiert, dass ee sech jo dann net
erwaart, dass dat gestëmmt gëtt. Dofir sinn
ech paff, dass déi Amendementer elo
kommen. Wa se hätten e Sënn sollen hunn,
da wär et jo méi sënnvoll gewiescht, si
wären an der Kommissioun komm. Do si se
verworf ginn. Ausserdem si mer elo zwee
Joer amgaang heiriwwer ze diskutéieren.

Ech wollt just hei nach zur Beruffsorien-
téierung soen...

❱❱❱ Une voix.- An ech wollt och just soen,
datt dat hei nach ëmmer erlaabt ass.

❱❱❱ Mme Mady Delvaux-Stehres,
Ministre de l’Éducation nationale et de la
Formation professionnelle.- Jo, mä all Mi-
nister huet wahrscheinlech och d’selwecht
drop reagéiert. Dofir wäert ech déi Chance
jo och hei kréien.

D’Madame Brasseur huet gefrot, wéini
d’Gesetz iwwert d’Beruffsausbildung géif
kommen.

❱❱❱ Mme Anne Brasseur (DP).- Iwwert
d’Orientatioun.

❱❱❱ Mme Mady Delvaux-Stehres,
Ministre de l’Éducation nationale et de la
Formation professionnelle.- Iwwert d’Orien-
tatioun. Mir hu jo laang an der Kommissioun
iwwer all d’Saachen diskutéiert. Ech
mengen, dat hei ass e Gesetz, wou sech
Zäit geholl ginn ass dofir, an ech wëll Iech
soen, dass ech och verstinn, dass een
d’Regierung gär e bëssen op den Aarm hëlt
a seet: „Elo maache si e Projet pilote, aha,
an da ginn déi e puermol an d’Schoul.“

Ech wëll soen, dass dat, wat hei prônéiert
gëtt, fir déi Vernetzung ze maachen
tëschent deenen eenzelne Ministèren, pré-
cisément dat ass, wat mer am Projet pilote
maachen. An et ass och net esou, dass déi
Leit elo zesummen eemol en Optrëtt hunn,
mä déi sëtze regelméisseg an der Schoul,
zweemol an der Woch. Si sëtze regel-
méisseg an deene Schoulen, déi elo am
Projet pilote dra sinn. Mir hunn och dorauser

Konklusioune gezunn. Dat, wat mer
éischtens erausgezunn hunn, dat ass, dass,
wann d’Klassen net preparéiert gi vun hiren
Enseignanten, dann ass et zimlech onnëtz
fir héich qualifizéiert Leit stonnelaang an
d’Schoule sëtzen ze goen, dat heescht mir
mussen d’Enseignantë mathuelen.

Zweetens bräichte mer qualifizéiert Leit, déi
och déi richteg Äntwert ginn, fir dass net dat
virkënnt, wat, mengen ech, den Här Spautz
gesot huet, dass deen een eppes seet, wat
falsch ass. Dat heescht, mir mussen d’Leit
ausbilden, an dofir si mer amgaangen e
Plang ze maachen, wéi vill Leit mer
bräichten, fir déi Maisons de l’orientation do
sënnvoll auszestatten. Mir musse se re-
krutéieren, mir musse se forméieren. Da
brauche mer, wat Der richteg gesot hutt, en
Observatoire, fir ze wëssen, wat mat deene
Leit geschitt, déi mer ausbilden. Domat si
mer amgaang am INFPC, deen huet déi
Aarbecht kritt. Dat dauert och eng ge-
wëssen Zäit, bis mer genau déi Informa-
tiounen do zesummen hunn.

An da wëll ech Iech als Lescht soen, wat Dir
alleguerte ganz richteg bemierkt hutt, dass
dat ganz fréi ugeet, an der Primärschoul.
Dat geet effektiv u bei der Orientéierung am
6. Schouljoer. Elo kann ee soen, am Prinzip
sollte mer dat net am 6. Schouljoer maa-
chen. Allerdéngs gëtt do gekuckt - an dat
ass eigentlech déi éischt Orientatioun, déi
mer mat de Kanner maachen, a wou all
Kand en Test gemaach kritt -, wou seng
Stäerkten a wou seng Schwächte sinn. Mir
probéiere se esou ze orientéieren, dass mer
hinnen eppes roden, wat hinnen déi
gréisste Chancë gëtt, fir an hirer Schoul-
carrière ze réusséieren an herno dann och
hire Wee ze fannen.

Dofir gëtt jo „Éducation au choix“ an de
Schoule gemaach, mat méi oder manner
Succès. Alles ass verbesserungsfäeg, mä
ech mengen net, dass et duergeet, ee
Gesetz ze stëmmen, wa mer eis d’Outilen
net ginn. Dozou gehéiert notamment d’In-
formatioun ze hunn an d’Leit auszebilden,
fir se an d’Schoulen ze schécken.

Esou Rieden, wou gesot gëtt, dat do ass
eng Zweetklassschoul, sinn natierlech
immens hëllefräich fir...

❱❱❱ Une voix.- Et ass dat, wat d’Leit do-
bausse soen.

❱❱❱ Mme Mady Delvaux-Stehres,
Ministre de l’Éducation nationale et de la
Formation professionnelle.- Jo, mä mir
sollten dat hei net esou weider véhicu-
léieren, well dat ass falsch. Ech kennen
Unisprofesseren, souguer op der Uni Lëtze-
buerg, déi net duerch de klassesche Lycée
gaange sinn, déi am Régime technique eng
13e gemaach hunn. Ech mengen, dass mer
dat sollte méi ervirsträichen, dass dat e Wee
ass, deen engem et erméiglecht, fir zu
enger Qualifikatioun ze kommen. Mir
wëssen aus all den Etüden, dass all Schüler,
dee Progressioun mécht, dat heescht, dee
sech kann no uewe schaffen, vill méi eng
grouss Motivatioun huet a besser Resultater.
Dofir denken ech, dass mer all déi Efforten
an déi Richtung sollten ënnerstëtzen.

Ech ginn net midd, déi wichteg Roll vun der
Schoul ze ënnersträichen, mä wéi jiddferee
weess, Dir esougutt wéi meng Virgänger a
wéi ech, soll een dat net iwwerschätzen,
well wat d’Influenz op d’Décisioun iwwert
d’Orientation scolaire esougutt wéi d’Orien-
tation professionnelle ugeet, do ass d’Elte-
renhaus an d’Familljenëmfeld vill méi
wichteg wéi dat, wat an der Schoul gesot
gëtt. Dofir ass et wichteg, positiv Biller vun
all eisen Ausbildungsweeër ze maachen.
Esou vill zu dësem Projet.

Ech wëll nach eng Kéier Merci soen a freeë
mech, dass dat Gesetz gestëmmt gëtt.

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Madame
Minister. D’Wuert huet elo d’Madame
Brasseur.

❱❱❱ Mme Anne Brasseur (DP).- Ech si
ganz frou, dass d’Madame Unterrechts-
minister elo e Succès hei ze verzeechnen
huet, well mat deenen anere Projete
schéngt dat jo net gradesou virunzegoen.

Dir hat ugesat mer ze äntwerten, wou de
Projet iwwert d’Beruffsinformatioun an
d’Beruffsorientéierung dru wier. Dir hutt

dunn awer eng Klammer opgemaach an Dir
hutt dat net bis zum Schluss ausgeféiert.
Duerfir wier ech frou, wann Der mer déi
Äntwert kéint ginn.

❱❱❱ M. le Président.- Här Oberweis,
wann ech gelift.

❱❱❱ M. Marcel Oberweis (CSV).- Merci,
Här President. Madame Ministesch, an Ärer
Ried ass öfters duerchgeklongen, dass Der
eng Kéier vun der 5e geschwat hutt, wann
Der de Classique ugesprach hutt, an eng
aner Kéier d’9e, wann Der vum Technique
geschwat hutt. Ech fannen, et wär awer elo
Zäit, no 30 Joer, deen Anachronismus aus
der Welt ze schafen.

Meng Fro ass dofir déi: Wéini hale mer op,
dass mer déi eng jonk Leit op eng Première
eroplafe loossen, an déi aner op eng 13e

eroplafe loossen? Ech mengen, do läit dee
grousse Malaise dran, dee mer haut de
Metten ëmmer erëm erausspieren.

Mir mussen eng Kéier de Courage hunn, an
dat no 30 Joer, ze soen, „kommt mer
schafen eng Première terminale fir all
d’Kanner“, dann hält de Spaass an och dat
Geschwätz op.

Nach e Wuert dozou: A mengem fréiere
Liewen als Professer hunn ech jonk Leit aus-
gebild, déi aus enger 13e komm sinn, déi
haut gestanen erwuesse Leit sinn an an der
Beruffswelt hire Mann respektiv hir Fra
stellen. An ech sinn immens houfreg dorop.

Merci villmools.

❱❱❱ Plusieurs voix.- Très bien!

❱❱❱ M. le Président.- Madame Minister,
Dir hutt d’Wuert.

❱❱❱ Mme Mady Delvaux-Stehres,
Ministre de l’Éducation nationale et de la
Formation professionnelle.- Also zur Fro vun
der Mme Brasseur, do hat ech vergiess
meng Gedanke fäerdeg ze formuléieren.
Ech wollt Iech nach soen, dass mer am-
gaang sinn den Inventaire ze maache vun
deene Leit, déi mer bräichten, an deene
Profiler, déi mer brauchen, fir dann e Gesetz
kënnen zesummen ze déposéieren. Wann
ech dat realistesch aschätzen, da mengen
ech net, dass dës Regierung dat nach
déposéiert.

❱❱❱ M. Aly Jaerling (Indépendant).-
Gesitt Der, da maachen ech et awer.

❱❱❱ Mme Mady Delvaux-Stehres,
Ministre de l’Éducation nationale et de la
Formation professionnelle.- Neen, ech
mengen net. Mir kënnen eis vläicht
duerchréngen, fir et ze déposéieren, mä
ech ginn dem Fait, dass dat nach géif
gestëmmt ginn, net vill Chancen. Wa mer
eis zesummesetzen, da kréie mer et och
nach vläicht virun.

Ech si mat dem Här Oberweis sengen Aus-
soen d’accord, well ech hunn dat jo ganz
genee observéiert. Ech hunn hei schonns e
Gesetz iwwert d’Primärschoul déposéiert -
an et sollt ee sech net ze fréi freeën, Mme
Brasseur, iwwert dat, wat nach gestëmmt
gëtt a wat net méi gestëmmt gëtt -, an ech
wollt nach soen, dass ech eigentlech kee
Gesetz déposéiert hunn iwwer eng Reform,
wat de Postprimaire ugeet. Mir hunn
d’Primärschoul, mir hunn eenzel Lycées
pilotes, an dann d’Beruffsausbildung. Wann
ech d’Méiglechkeet hunn, dat nach weider-
zeféieren, ass fir mech deen nächste
Schrëtt, an dat hu mer jo ugekënnegt,
d’Reform souwuel vum Technique wéi och
vum Classique ze maachen. Dat ass den
nächste Chantier, deen am Ugrëff ass, an
do gehéiert dat dann dran.

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Madame
Minister. Dir Dammen an Dir Hären, mir sinn
um Enn vun eisen Debatten ukomm. Mir
kommen elo zu den Ofstëmmungen.

Amendement 1

Fir d’éischt den Amendement, dee vun der
Madame Loschetter déposéiert ginn ass.
Deen ass vun engem ënnerschriwwen. Hei
sinn der véier, déi dat mat ënnerschreiwen.
Dann ass et gutt, dann ass den Amen-
dement recevabel.

Mir stëmmen elo of iwwert den Amen-
dement 1.

Vote

Den Amendement 1 ass verworf mat 38
Nee-Stëmmen, bei 21 Jo-Stëmmen.

Ont voté oui: MM. Eugène Berger, Xavier
Bettel (par M. Fernand Etgen), Mme Anne
Brasseur, M. Fernand Etgen, Mme Colette
Flesch (par M. Eugène Berger), MM.
Charles Goerens, Paul Helminger, Claude
Meisch et Carlo Wagner;

MM. Claude Adam (par Mme Viviane
Loschetter), François Bausch, Félix Braz,

Camille Gira (par M. François Bausch), Jean
Huss, Henri Kox (par M. Félix Braz) et Mme
Viviane Loschetter;

MM. Gast Gibéryen, Jacques-Yves
Henckes, Jean-Pierre Koepp et Robert
Mehlen;

M. Aly Jaerling.

Ont voté non: Mmes Sylvie Andrich-Duval,
Nancy Arendt (par M. Marc Spautz), M.
Lucien Clement, Mmes Christine Doerner,
Marie-Josée Frank, Marie-Thérèse
Gantenbein-Koullen, MM. Marcel Glesener,
Norbert Haupert, Mme Françoise Hetto-
Gaasch, MM. Ali Kaes, Paul-Henri Meyers,
Laurent Mosar, Marcel Oberweis, Gilles
Roth, Patrick Santer, Marcel Sauber (par M.
Lucien Clement), Jean-Paul Schaaf, Marco
Schank (par M. Marcel Oberweis), Marc
Spautz, Mme Martine Stein-Mergen, MM.
Fred Sunnen (par Mme Martine Stein-
Mergen), Lucien Thiel, Lucien Weiler et
Michel Wolter (par M. Laurent Mosar);

MM. Marc Angel (par Mme Claudia
Dall’Agnol), Alex Bodry, John Castegnaro,
Mme Claudia Dall’Agnol, M. Fernand
Diederich, Mme Lydie Err (par M. Roland
Schreiner), MM. Ben Fayot, Jean-Pierre
Klein, Mme Lydia Mutsch (par M. Roger
Negri), MM. Roger Negri, Jos Scheuer,
Romain Schneider, Roland Schreiner et
Mme Vera Spautz (par M. John
Castegnaro).

Mir kommen dann zum Vote vum Projet de
loi an där Form, wéi e vun dem Rapporteur
a vun der Kommissioun hei proposéiert ginn
ass.

Vote sur l’ensemble du projet de loi et
dispense du second vote constitutionnel

D’Regierung ass net méi do. Ech wollt der
Madame Delvaux soen, dass hire Projet de
loi mat 53 Jo-Stëmmen, bei 7 Nee-Stëmmen
a kenger Abstentioun ugeholl ginn ass.

Ont voté oui: Mmes Sylvie Andrich-Duval,
Nancy Arendt (par M. Marcel Oberweis), M.
Lucien Clement, Mmes Christine Doerner,
Marie-Josée Frank, Marie-Thérèse
Gantenbein-Koullen, MM. Marcel Glesener,
Norbert Haupert, Mme Françoise Hetto-
Gaasch, MM. Ali Kaes, Paul-Henri Meyers,
Laurent Mosar, Marcel Oberweis, Gilles
Roth, Patrick Santer, Marcel Sauber (par M.
Laurent Mosar), Jean-Paul Schaaf, Marco
Schank (par M. Lucien Clement), Marc
Spautz, Mme Martine Stein-Mergen, MM.
Fred Sunnen (par Mme Martine Stein-
Mergen), Lucien Thiel, Lucien Weiler et
Michel Wolter (par M. Marc Spautz);

MM. Marc Angel (par Mme Claudia
Dall’Agnol), Alex Bodry, John Castegnaro,
Mme Claudia Dall’Agnol, M. Fernand
Diederich, Mme Lydie Err (par M. Ben
Fayot), MM. Ben Fayot, Jean-Pierre Klein,
Mme Lydia Mutsch (par M. John
Castegnaro), MM. Roger Negri, Jos
Scheuer, Romain Schneider, Roland
Schreiner et Mme Vera Spautz (par M. Alex
Bodry);

MM. Eugène Berger, Xavier Bettel (par M.
Fernand Etgen), Mme Anne Brasseur, M.
Fernand Etgen, Mme Colette Flesch (par
Mme Anne Brasseur), MM. Charles
Goerens, Paul Helminger, Alexandre Krieps
(par M. Eugène Berger), Claude Meisch et
Carlo Wagner;

MM. Gast Gibéryen, Jacques-Yves
Henckes, Jean-Pierre Koepp et Robert
Mehlen;

M. Aly Jaerling.

Ont voté non: MM. Claude Adam (par Mme
Viviane Loschetter), François Bausch, Félix
Braz, Camille Gira (par M. Félix Braz), Jean
Huss, Henri Kox (par M. François Bausch)
et Mme Viviane Loschetter.

Gëtt d’Chamber d’Dispens vum zweete Vote
constitutionnel?

(Assentiment)

Et ass also esou décidéiert.

Dir Dammen an Dir Hären, mir sinn um Enn
vun eisen Aarbechten. Déi nächst Sitzung
ass muer de Mëtteg um hallwer dräi.

D’Sitzung ass opgehuewen.

(Fin de la séance publique à 19.26
heures)
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❱❱❱ M. le Président.- D’Sitzung ass op.

Huet d’Regierung der Chamber iergend-
wellech Matdeelungen ze maachen?

(Négation)

Dat ass net de Fall. Merci, Här Minister.

Da komme mer direkt zum Ordre du jour vun
haut de Mëtteg. Dat ass d’Diskussioun
iwwert d’Deklaratioun, déi den Här Ausse-
minister Jean Asselborn gëschter der
Chamber gemaach huet. An d’Debatte si
bis elo ageschriwwen: den Här Mosar, den
Här Goerens, den Här Fayot, den Här
Henckes, d’Madame Err an den Här
Jaerling. D’Wuert huet elo den éischte
Riedner, den honorabelen Här Mosar.

1. Débat sur la politique euro-
péenne et étrangère

❱❱❱ M. Laurent Mosar (CSV).- Här Pre-
sident, Dir Dammen an Dir Hären, d’Debatt
iwwert d’Aussepolitik gëtt eis all Joer d’Ge-
leeënheet, e Réckbléck iwwer Evénementer
ze maachen, déi eis an deene leschte Méint
um aussepolitesche Plang ganz be-
sonnesch beschäftegt hunn. Doriwwer
eraus erlaabt et eis awer och, en Ausbléck
ze maachen op déi Aufgaben, déi aussen-
awer och ganz besonnesch europa-
politesch op eis wäerten zoukommen. An
dës Aufgabe wäerten an deenen nächste
Méint ganz besonnesch zolidd sinn.

Well eis Riedezäit de Mëtteg begrenzt ass,
wëll ech duerfir keen, wéi dat esou üblech
ass bei dësen Debatten, aussepoliteschen
Tour du monde mat Iech maachen, mä
mech op e puer wesentlech Punkte konzen-
tréieren. Esou wäert ech net méi op d’Be-
zéiungen tëschent der Unioun a Russland
an deen domat zesummenhängende
Kaukasuskonflikt agoen, well mer jo schonn

an deene leschte Wochen a Méint e
puermol am Kader vun Aktualitéitsdebatte
Geleeënheet haten, eis Meenung doriwwer
ze soen.

Ech wäert mech och aus deeneselwechte
Grënn haut net mat der Zukunft vum Balkan
beschäftegen an och net weider am Detail
op de Konflikt am Noen Osten agoen.

Dat heescht allerdéngs net, datt an deene
Regioune vun der Welt d’Gefor vun engem
Lassbrieche vun der Kris méi kleng gi wier,
an dëst gëllt ganz besonnesch fir d’Kauka-
susregioun.

Ech wäert, wéi ech et elo just gesot hunn,
och net am Detail mech mat de Bezéiungen
tëschent der Europäescher Unioun a
Russland beschäftegen, mä erlaabt mer
awer just heizou e puer kuerz Bemier-
kungen. Ech hu mat Satisfaktioun dem
Ausseminister nogelauschtert a verstan,
datt d’Regierung, awer och d’Europäesch
Unioun weider un hirer Politik vum Dialog
mat Moskau wäerte festhalen. Russland
muss e wichtege Partner fir d’Europäesch
Unioun bleiwen, well et geet hei ëm
d’Sécherheet an d’Stabilitéit an där ganzer
Regioun.

Gutt Bezéiunge mat Russland heeschen
awer net, datt d’Europäesch Unioun
d’Ofhängegkeet vun Uelech- a Gasexporter
net weider muss reduzéieren, well déi
aktuell Ofhängegkeet vum russesche Gas
ass op Dauer net gesond fir eng geséchert
onofhängeg europäesch Energiepolitik.

Mir ënnerstëtzen duerfir och weider, datt dat
Partnerschaftsofkommen tëschent der EU a
Russland zustane kënnt. Ech mengen, den
Europäesch Unioun-Russland-Sommet
virun e puer Deeg huet do déi richteg
Akzenter gesat.

An deem Kontext wëll ech elo nach eng
Kéier ënnersträichen, datt ee souwuel mat
enger NATO- wéi awer och EU-Member-
schaft vu Georgien, awer och vun der
Ukraine muss virsiichteg sinn an eleng och
wéinst deene sensibele Relatioune mat
Russland näischt dierf iwwerstierzen.

Här President, ech wëll mech haut duerfir a
menger Interventioun haaptsächlech mat

der Zukunft vum Lissabonner Vertrag an
domat natierlech mat de Perspektive fir en
Europa méi no beim Bierger beschäftegen,
duerno op d’Chancen no der Wiel vum
Barack Obama fir eng Verbesserung vun
den transatlantesche Bezéiunge kucken, a
schlussendlech op de Konflikt am Kongo
agoen, dee riskéiert, zu enger humanitärer
Katastroph ze féieren.

Erlaabt mer awer ganz am Ufank vu menger
Interventioun, dem Ausseminister Jean
Asselborn Merci ze soe fir déi Aart a Weis,
wéi en d’Lëtzebuerger Aussepolitik
duerstellt, awer ganz besonnesch och dofir,
wéi d’Chamber a ganz besonnesch
d’aussen- an d’europapolitesch Kom-
missioun an d’Iwwerleeunge vun der Re-
gierung agebonne ginn.

An dëse Merci wëll ech natierlech och de
Kooperatiounsminister Jean-Louis Schiltz
an den delegéierten Ausseminister Nicolas
Schmit aschléissen, déi eis ëmmer Ried an
Äntwert an der zoustänneger Kommissioun
stinn.

Här President, dëst gesot wëll ech mech da
fir d’éischt mat europapoliteschen Theme
beschäftegen, well nun emol - an den
Ausseminister huet dat gëschter och nach
eng Kéier ënnerstrach - fir eist Land Ausse-
politik virun allem a fir d’éischt Europapolitik
ass.

Wéi geet et viru mat der Ratifikatiouns-
prozedur vum Lissabonner Traité, nodeem
d’irlännescht Vollek am Referendum Neen
zu deem Traité gesot huet?

Ech mengen, datt et an Europa e Konsens
gëtt, datt een den Ire muss Zäit ginn, fir an
engem neie Referendum déi negativ Déci-
sioun ëmzebéien. Allerdéngs mussen d’Ire
selwer en Zäitplang fir esou en neie Refe-
rendum festleeën. A virun allem mussen
awer och d’Konditiounen an Irland geschaf
ginn, fir datt et bei esou engem Referendum
zu engem klore Jo fir de Lissabonner Traité
kënnt, well en neien Nee kéint d’Enn vun
dem Traité vu Lissabon, zumindest an der
aktueller Form, bedeiten.

Ech sinn duerfir och iwwerzeegt, datt et kee
Sënn mécht, den Drock op d’irescht Vollek
ze vill ze verstäerken, fir datt se an engem
kuerzen Zäitraum an engem neie Refe-
rendum iwwert de Lissabonner Traité sollten
ofstëmmen.

Ech deelen och hei d’Meenung vum Ausse-
minister, datt d’Finanzkris u sech d’Chancë
fir e Jo bei engem nächste Referendum an
Irland wesentlech verbessert huet, an
d’Sondagen, déi an de leschten Deeg an
Irland gemaach gi sinn, schéngen dat jo
och ze ënnermaueren.

Et ass fir mech kloer, datt et sécherlech zu
kengem Referendum méi wäert komme
virun den Europawahle vum Juni 2009, sou
datt mer realistescherweis dovu mussen
ausgoen, datt déi nächst Europawahlen
ënnert dem Traité vun Nice wäerten iwwert
d’Bühn goen, wat awer, contrairement zu
deem, wat verschidden europäesch
Stëmmen eis wëlle weismaachen, wäit vun
engem katastrophalen Zeenario fir
d’Europäesch Unioun ewech läit. Den Traité
vun Nice mécht och eng Adhésioun vu
Kroatien net onméiglech, och wann et
sécherlech wesentlech méi einfach wär, wa
mer de Lissabonner Traité alleguerte rati-
fizéiert hätten. Awer och den Traité vun Nice
erlaabt et der Europäescher Unioun, weider
handlungsfäeg ze sinn, an dat och iwwert
d’Europawahle vum Juni 2009 eraus.

Här President, nach musse mer awer
hannerfroen, wat déi déiwer Ursaache si
vun deem ëmmer méi groussen demo-
krateschen Defizit, dee grouss Deeler vun
eise Bevölkerunge par rapport zu Bréissel
verspieren.

Geet et hei nëmmen ëm e Problem vu
falscher oder schlechter Kommunikatioun
vun der Politik vun europäeschen Institu-
tiounen? Stellt sech net doriwwer eraus
d’Fro iwwert d’Suergen, déi grouss Deeler
vun eiser Bevölkerung mat enger ëmmer
méi grousser Politisatioun vun de Kompe-
tenze vun der Europäescher Unioun säit
Maastricht am Joer 1992 hunn?

Sécherlech sinn ëmmer méi Bierger mal à
l’aise vis-à-vis vun engem europäesche
Pouvoir politique, op dee se keen Afloss
mengen ze hunn a wou se ëmmer méi
Schwieregkeeten hunn, Décisiounen noze-
vollzéien, déi sech wesentlech méi mat wirt-
schaftleche Froe beschäftegen, wéi mat de
Bierger hiren alldeeglechen Uleiessen.

Säit de Réimesche Verträg huet den Droit
communautaire ëmmer d’Tendenz gehat,
d’Bierger als en Unhängsel vun den Entre-
prisen ze considéréieren, mat dem Resultat,
datt dës Entreprisë wesentlech vun der
Schafung vum gemeinsame Maart pro-
fitéiert hunn, d’Bierger selwer awer net
verstanen hunn, wat fir si d’Avantagë vum
Espace unique wieren.

Wann d’Präisser zum Beispill vun engem
Produkt oder engem Service ëm 20%
variéieren tëschent deem engen an deem
aneren EU-Membersland, wann e Bierger,
deen an deem enge Land schafft, Pro-
blemer huet, seng sozial Rechter a säi Re-
sidenzland ze transferéieren, wann en
anere Bierger seng Diplomer, déi en an
deem enge Land kritt, an deem aneren net
unerkannt kritt, brauch ee sech net ze
wonneren, wann ëmmer méi Bierger sech
Froe stellen iwwert de Fonctionnement vun
Europa am Kontext vun hirem deegleche
Liewen.

Et géif sécherlech ze wäit féieren, haut an
hei op d’Ursaachen anzegoen. Mä sécher-
lech ass ee vun de Grënn heivun, datt
Europa et net fäerdeg bruecht huet,
d’Explosioun vun der Mobilitéit vu senge
Bierger innerhalb vu senge Grenze säit 20
Joer schnell genuch ze assimiléieren an hei
der Evolutioun hannendruleeft.

Derbäi kënnt, datt d’Europäesch Unioun a
verschiddenen Domänen enger regel-
rechter Regulatiounsphobie ënnerläit, déi
vill Bierger zu Recht net kënnen novollzéien.
E besonnesch negatiivt Beispill heivun ass
déi ganz rezent Diskussioun iwwert déi
sougenannten „plakeg Scanneren“, déi op
de Flughäfe sollen agesat ginn, wat géif mat
sech bréngen, datt d’Intimsphär vun de
Bierger awer nu komplett géif ënnert
d’Rieder kommen. An ech begréissen
duerfir och, datt de lëtzebuergeschen
Transportminister direkt e Riedel virun esou
Scanneren op eisem Flughafen virge-
schuewen huet. Dëst ass e gutt oder e
schlecht Beispill, dat hänkt vum Brëll of,
deen een hei wëllt undoen, mä deen op
jidde Fall den Europaskeptizismus vu ville
Bierger dobaussen nach verstäerkt.

Op där anerer Säit muss een awer och
hannerfroen, ob d’Bierger prett sinn, nach
méi eng grouss Kompetenziwwerdroung un
d’Europäesch Unioun ze akzeptéieren. Wa
mer zum Beispill eis alleguerten heibannen
eens sinn, fir méi e soziaalt Europa ze
fuerderen, wat den eenzelne Bierger besser
vis-à-vis vu gewëssenen Abusë schützt, si
mer da sécher, datt déi skandinavesch
Länner, Frankräich oder England, fir
nëmmen déi ze nennen, och domat
d’accord sinn, d’Definitioun vum Aarbechts-
vertrag, d’Aarbechtszäit an all sozial
Rechter, déi domat zesummenhänken, u
Bréissel ofzetrieden?

Wa mer op gewëssene Pläng net méi
richteg mat der europäescher Konstruktioun
virukommen, ass dat ganz einfach, well eng
Majoritéit vu Memberlänner net méi wëllt,
datt Europa weider avancéiert. Ech mengen
dofir ganz éierlech, an ech soen dat och als
e ganz iwwerzeegten Europäer, datt et am
Moment onrealistesch ass, un enger Erwei-
derung vun de Kompetenze vun der Euro-
päescher Unioun festzehalen, zumindest an
engem Europa vu 27 a vläicht vu muer 28
Staten. Déi extrem grouss Ënnerscheeder
vun deene verschiddene Liewensniveauen
a Sozialmodeller an Europa erlaben eng
Erweiderung zumindest am Moment net.

Wat mir par contre brauchen, ass dem
Bierger erëm d’Gefill ze ginn, datt d’Eu-
ropäesch Unioun op déi grouss Eraus-
fuerderunge vun eiser Zäit Äntwerten huet.
Europa muss et einfach erëm fäerdeg
bréngen, sech mat den Alldagsproblemer
vu senge Bierger ze beschäftegen, an do
gëtt et fir mech, an deenen nächste Joren,
dräi Erausfuerderungen, op déi d’Euro-
päesch Unioun muss Äntwerte fannen. Dat
ass natierlech an éischter Linn d’Finanzkris,
dann den demographesche Wandel, an
dann natierlech och d’Konsequenze vum
Klimawandel.

Ech hunn haut an hei net d’Zäit, op all dës
Erausfuerderungen anzegoen. Erlaabt mer
awer just, der Aktualitéit halber, e puer
Wuert hei iwwert d’Finanzkris ze verléieren.
Wann ech virdru vum demokrateschen De-
fizit geschwat hunn, deen ëmmer méi
Bierger par rapport zu Bréissel ëmfannen,
kann d’Finanzkris, an engem gewëssene
Sënn, och eng grouss Chance fir d’Eu-
ropäesch Unioun duerstellen. Eng Kris kann
nämlech, wa se da richteg ugepaakt gëtt,
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och d’Virdeeler vun engem staarken Europa
dem Bierger erëm méi no bréngen.

Allerdéngs setzt dat viraus, datt d’Euro-
päesch Unioun net nëmme Léisunge wäert
proposéieren, mä och capabel ass, dës
Léisungen an engem kuerzen Zäitraum
ëmzesetzen. Wann d’Unioun et fäerdeg
bréngt, an dëse schwieregen Zäiten déi
richteg Léisunge virzeschloen an och
duerchzesetzen, kann dat och dozou bäi-
droen, datt d’irescht Vollek an engem
nächste Referendum vläicht erëm méi
positiv par rapport zu Europa wäert stoen,
an d’Beispill vun Island ka jo och dozou bäi-
droen, den Ire bäizebréngen, datt hir Zu-
kunft an, an net ausserhalb vun Europa läit.

Wat elo d’Finanzkris selwer betrëfft, wäert et
sécherlech net un Europa leien, ganz eleng
de gesamten amerikanesche Finanz- a
Bankesystem ze retten. Well wa mer eis och
alleguerten hei eens sinn, datt d’Ursaach, a
besonnesch d’Häerz vun der Kris op der
anerer Säit vum Atlantik läit, ass et dach och
net esou, datt Europa nëmmen Zuschauerin
oder en indirekt Affer vun dëser Kris ass.
Och déi europäesch Finanzinstituter hu
sech voll un dëser „Subprime Bull“ bedee-
legt, iwwert de Gebrauch vu Kreditderivater
an de Finanzement vun de Banken iwwert
de fräie Maart.

Och wann déi europäesch Regulatiouns-
mechanisme méi virsiichteg si wéi déi ame-
rikanesch, esou muss een dach agestoen,
datt si gradesou wéineg à même waren, déi
Kris ze antizipéiere respektiv hir Konse-
quenzen ofzefiederen, wéi dat an de Veree-
negte Staten de Fall war. Fir mech ass et
dann och kloer, datt d’Europäesch Unioun
kann a muss méi eng grouss Roll am
internationale Finanzsystem, a ganz be-
sonnesch a senger Regulatioun spillen.
Europa kann net eleng de Vereenegte
Staten dës Regulatioun iwwerloossen.

Ech muss och soen, datt déi Mesuren, déi
de leschte Weekend zu Washington am
Kader vum G20-Sommet zréckbehale gi
sinn, an déi richteg Richtung ginn a mech
och méi optimistesch stëmmen, datt d’Euro-
päesch Unioun, zesumme mat de Veree-
negte Staten an deenen anere grousse Wirt-
schaftsnatiounen, et wäert fäerdeg bréngen,
zesummen déi Äntwerten ze ginn, déi zu
enger méi effizienter Regulatioun vun den
internationale Finanzmäert wäerte féieren.

Souwuel um geopolitesche wéi um finan-
zielle Plang maachen déi amerikanesch
Schwieregkeeten Europa eng Fënster op,
an et ass wichteg, Här Ausseminister, datt
d’Europäesch Unioun vun deem oppene
Fënster profitéiert, ier zum Beispill déi
grouss asiatesch Wirtschaftsmuechten déi
Fënster erëm zoumaachen. Dës Finanzkris
bitt also Europa eng Chance ze beweisen,
datt déi bestoend Institutiounen d’Léisunge
kënnen op den Dësch leeën an déi och
ëmsetzen, an domat de gesamteuro-
päesche Raum esou schnell wéi méiglech
aus dem Tunnel vun der Kris, a souguer aus
deem vun der Rezessioun erëm wäerten
erausbréngen.

Här President, dëst setzt allerdéngs viraus,
datt all Institutiounen, an net nëmmen den
europäesche Conseil, hir Roll hei voll
spillen. Erlaabt mer do ze soen, datt ech net
schrecklech gutt fannen, datt d’Europäesch
Kommissioun an deene leschte Wochen an
der Finanzkris anscheinend hiert Wuert
verluer huet an der franséischer President-
schaft d’Initiativ ganz eleng iwwerlooss
huet. Dëst ass net gesond fir d’Gläich-
gewiicht tëschent den europäeschen Insti-
tutiounen, an ech hoffen, datt den Här
Barroso, mat senger Kommissioun, erëm
schnell seng Sprooch wäert erëmfannen.

Wann ech vun der Finanzkris als eng
Chance fir d’Europäesch Unioun geschwat
hunn, wëll ech awer d’Risike vun esou
enger Kris op Europa net ënnerschätzen.
Wann et nämlech - trotz den Efforten, déi an
de leschte Woche vun der franséischer
Présidence an och vun deenen nationale
Regierunge geholl gi sinn, fir géigenze-
steieren - awer géif zu enger déiwer Rezes-
sioun an der Europäescher Unioun
kommen, esou kéinten d’Konsequenze fir
d’Kohesioun vun Europa dramatesch ginn.

Här President, déi lescht Deeg hu mech
awer eigentlech méi positiv gestëmmt, well
ech fannen, datt Europa, an déi aller-
meeschte Memberlänner, op eng koordi-
néiert Aart a Weis déi richteg Décisiounen
an der Finanzkris geholl hunn, andeem se
deene sougenannte systemesche Banke
Kreditter a Garantien zur Verfügung gestallt
hunn an domat de gesamte Banken- a
Finanzsystem konsolidéiert hunn. Schluss-
endlech huet och d’Zentralbank hir Respon-
sabilitéit geholl, andeem si déi néideg Liqui-
ditéiten an den europäesche Bankesystem
gepompelt huet, dëst och a Koordinatioun
mat allen aneren europäeschen an och
aneren Zentralbanken.

E klenge Bémol, deen ech allerdéngs an
der Gestioun vun dëser Kris ëmfannen, ass
deen, datt déi franséisch Présidence déi
schlecht Ugewunnecht huet, déi kleng
Länner an den Eck ze drécken, wat net
onbedéngt d’Harmonie an der Euro-
päescher Unioun verbessert. An och d’Ab-
sence vum President vum Eurogroup, vun
eisem Premier Jean-Claude Juncker, um
Sommet zu Washington ëmfanne mir als net
besonnesch glécklech. Nämlech nëmmen,
wann all Länner, déi grouss an déi kleng, an
d’Prise de décision agebaut ginn, wäerte
mer och gemeinsam e Wee aus där Kris
erausfannen.

Wat elo d’Diskussiounen an déi konkret
Resultater vun dësem G20-Sommet zu
Washington betreffen, stëmme se mech
éischter optimistesch, allerdéngs ënnert der
Viraussetzung, datt och alleguerten déi
Moossnamen, déi elo do diskutéiert an
zréckbehale gi sinn, esou schnell wéi méig-
lech, souwuel um Niveau vun der Euro-
päescher Unioun an hiren eenzelne
Memberlänner wéi och an de Vereenegte
Staten an an deenen anere wichtege Wirt-
schaftsnatiounen, ëmgesat ginn.

Mat fromme Wënsch geet et eleng aller-
déngs net duer. Elo mussen Neel mat Käpp
gemaach ginn, an do ass et wichteg, Här
Ausseminister, datt d’Europäesch Unioun
eng absolut Leaderroll spillt. Ech hu mat
Opmierksamkeet dem Ausseminister seng
Ausféierungen zum Bankgeheimnis noge-
lauschtert, an ech si mat him eens, fir fest-
zehalen, datt duerch déi Finanzkris, an ob-
schonn d’Bankgeheimnis sécherlech net ee
vun de Grënn vun dëser Kris ass, dach den
Drock op Lëtzebuerg an deenen nächste
Méint wäert méi grouss ginn.

Erlaabt mer och heizou eng kuerz Re-
marque. D’Aart a Weis, wéi déi däitsch
Regierung, a besonnesch den Här
Steinbrück, awer och de franséische Pre-
sident iwwer europäesch Noperstaten hier-
gefall sinn, andeem se se an den Donst-
krees vu Steieroasen a Geldwäscherei ge-
stallt hunn, ass net nëmmen inakzeptabel
an deene Regierunge vun deene Länner
onwierdeg, mä et wäert si och kee Milli-
meter weiderbréngen am europäesche
Steierdossier. D’Manéier, wéi hei mat
klengen europäesche Partner ëmgaange
gëtt, léisst dach déif blécken a wäert
sécherlech net zu méi Europabegeesch-
terung vun de Bierger, an deenen an an
anere Länner, féieren.

Ech deelen och dem Minister seng Aschätz-
ung, datt, wat d’Zënsbesteierungsdirektiv
betrëfft, et wichteg ass, datt do um Niveau
vum Échange d’informations näischt wäert
änneren. Allerdéngs muss een am Detail
kucken, wat d’Extensioun vum Champ
d’application, souwuel wat d’Gesellschafte
wéi awer och d’Produitë betrëfft, fir Lëtze-
buerg am Kloertext bedeit. Mir haten en
éischten Échange de vues mam zou-
stännege Minister Luc Frieden an der
Finanzkommissioun a mir wäerten och in-
tensiv dësen Dossier an deenen nächste
Woche weiderverfollegen.

Ofschléissend zu der Finanzkris géif ech
mer dann erlaben, d’Hoffnung ausze-
drécken, datt - wann a 50 Joer eng Kéier
d’Geschicht vun dëser Finanzkris ge-
schriwwe gëtt - et déi war, déi an der Euro-
päescher Unioun geschriwwe gëtt, datt et
dann déi war, déi der Europäescher Unioun
erëm déi Impulser ginn huet, déi Europa op
de Wee vum Wuesstum zréckbruecht hunn.

Här President, Dir Dammen an Dir Hären,
ech wëll dann elo mech mam nei gewiel-
tenen amerikanesche President an de
Chancen op e bessert Klima an de Be-
zéiungen tëschent de Vereenegte Staten an
der Europäescher Unioun befaassen.

Deen nei gewieltenen amerikanesche Pre-
sident Obama genéisst an Europa, an iwwer
Europa eraus a groussen Deeler vun der
Welt, en enorme Vertrauensvirschoss.

Ënnert deem nach aktuelle President sinn
Amerika an Europa sech ëmmer méi friem
ginn, well den amerikanesche President mat
senger Tendenz zu Alleingäng a Koalitioune
vun de Wëllegen d’Eenheet vum Westen op
d’Spill gesat huet.

Beim nei gewieltene President Obama ass
et kloer, datt hie vun Ufank un op de Multi-
lateralismus gesat huet, wat bedeit, datt am
Prinzip ënner engem President Obama déi
Vereenegt Staten eigentlech misste méi
europäesch ginn.

Allerdéngs wäert dat gutt aalt Amerika, vun
deem nach vill Leit dreemen, an der Form
wéi mer et an de 40er, 50er a 60er Nokrichs-
jore kannt hunn, net méi erëmkommen, well
d’Welt sech ganz einfach verännert huet.
Nei grouss Wirtschaftsmuechte sinn am-
gaangen an Asien an a Südamerika ze ent-
stoen. Russland mellt sech als Grouss-
muecht zréck, an d’Europäesch Unioun

spillt entre-temps am Krees vun deene
Groussen eng droend Roll.

Et gëtt haut also keng eenzeg Supermuecht
méi, an dofir brauch Europa eng aner trans-
atlantesch Strategie: Amerika ass a wäert
weider wichteg fir Europa bleiwen, awer et
dierf net méi esou sinn, datt d’Amerikaner
ganz eleng bestëmmen, a wat fir eng
Richtung et geet.

Déi transatlantesch Bezéiunge mussen also
nei orientéiert ginn an hei kann et net sinn,
datt deen een d’Roll vum Kach an deen
aneren déi vum Garçon spillt. Nëmme wann
Europa an d’Vereenegt Staten zesumme
kachen, wäerten dës transatlantesch Be-
zéiungen op eng gesond a vertrauensvoll
Basis zréckkommen.

An deenen neien transatlantesche Be-
zéiunge wäert et dofir och eminent wichteg
sinn, datt déi nei amerikanesch Adminis-
tratioun an der Klimapolitik de Wee op Kyoto
erëmfënnt an déi weltwäit Standarde fir de
Klimaschutz iwwerhëlt.

An der Diskussioun iwwert déi zukünfteg nei
Memberstaten an der NATO muss déi nei
amerikanesch Administratioun d’Sensibi-
litéite vu Moskau méi mat a Considératioun
zéien. An hei ass et wichteg, datt d’Euro-
päesch Unioun weider hir Vermëttlerroll
spillt. Awer och déi nei Memberstaten an
der Europäescher Unioun musse sech drop
astellen, datt se net méi eleng op Amerika
als Führungsmuecht am ale Stil kënne
setzen, mä datt et virun allem d’Solida-
ritéitsklausel vun der Europäescher Unioun
an d’Garantië vun der NATO sinn, déi
hinnen eng permanent Sécherheet kënne
garantéieren.

Mä loosse mer eis näischt virmaachen, Dir
Dammen an Dir Hären, och déi nei ameri-
kanesch Administratioun wäert Fuerde-
rungen un Europa stellen, dëst ganz be-
sonnesch wat hir Präsenz ënner anerem an
Afghanistan ugeet, wou den neie President
jo ganz konkret Virstellungen huet. Dës
konkret Virstellungen huet den neie Pre-
sident och wat d’Bankgeheimnis an
d’Steierparadieser betrëfft, an ech ka mer
virstellen, datt notamment Iddien iwwert
d’Bankgeheimnis hei zu Lëtzebuerg net op
en iwwergroussen Enthusiasmus wäerte
stoussen.

Här President, Dir Dammen an Dir Hären,
wat fir d’Finanzkris richteg a wichteg ass,
ass am selwechte Mooss och fir d’Veree-
negt Staten net falsch. Nämlech datt déi nei
Administratioun Obama och fir Europa an
d’Europäesch Unioun kann eng grouss
Chance duerstellen, well dat Amerika vum
Obama op ass fir e Wiessel. Haut brauch
d’Welt nei Instrumenter an en anert
Verständnis vun Zesummenaarbecht.

Europa erfëllt dës zwou Konditiounen an an
deem Sënn sinn d’Viraussetzunge fir eng
Erneierung vun den transatlantesche
Bezéiungen nach ni esou gutt gewiescht
wéi elo. Trotzdeem soll ee sech och net hei
iwwergroussen Illusiounen hierginn, well
den nei gewieltene President wäert fir
d’éischt eng Politik fir Amerika maachen, an
eréischt duerno sech mat de Suergen an de
Virstellunge vu sengen europäesche
Partner beschäftegen.

Ech géif also och hei wëlle virun engem
allze groussen Optimismus warnen, well
mer soss - ganz besonnesch hei an Europa
- wäerte riskéieren an e puer Méint éischt
grouss Enttäuschunge mam nei gewieltene
President Obama ze erliewen.

Här President, Dir Dammen an Dir Hären,
erlaabt mer dann zum Schluss vu menger
Interventioun nach kuerz op d’Situatioun am
Kongo anzegoen, wou et riskéiert zu enger
humanitärer Kris ze kommen, déi honnert-
dausende vu Mënsche wäert an de Misär
stierzen.

D’Gefor besteet hei, datt dëse Konflikt
weider eskaléiert, an engem Mooss wéi mer
et säit 1994 am Ruanda net méi erlieft hunn,
wou et zu engem regelrechte Génocide
komm ass, bei deem deemools 800.000
Tutsien an Hutuen ëm d’Liewe komm sinn
an deen deemools de gesamte Kongo aus
dem Gläichgewiicht bruecht huet.

Et géif mech elo ze wäit féieren, op d’Ur-
saache vun dësem Konflikt anzegoen, mä
sécherlech ass d’Explosioun vun 1994 am
Ruanda d’Initialzündung fir eng Rei vun
Ausenanersetzungen, déi bis haut op där
enger Säit mat der Rebellioun vum Tutsi-
Generol Nkanda ze dinn hunn, dee mat
sengen Truppe viru Goma steet an dee
sech als Schutzmuecht vun de kongole-
seschen Tutsië gesäit, déi sech géint radikal
Hutue mussen erwieren.

Mä dës Konfrontatioun, Här President,
tëschent ruandeschen Hutuen a kongole-
seschen Tutsien ass net déi eenzeg Wuer-
zel vun dësem Konflikt. De Kampf ëm déi
grouss Buedemschätz schéngt mer an

deem Konflikt gradesou ausschlaggebend
ze sinn, wéi déi ethnesch Spannung.

Ech mengen och dofir, datt een de Krich am
Kongo net eleng kann als afrikanesche
Konflikt beschreiwen, mä et hei och ëm
d’Globaliséierung geet an d’Fro, wien an
Zukunft d’Kontroll iwwert déi Buedemschätz
am Kongo kritt.

Ech sinn dofir och iwwerzeegt, datt mer
mam Slogan „afrikanesch Léisunge fir
afrikanesch Problemer“ eleng dem Konflikt
am Kongo net wäerte bäikommen.

An och wann een als Europäesch Unioun
den afrikanesche Krisemanagement soll
ënnerstëtzen, dierf ee sech dach net der
Illusioun hierginn, datt eleng dëse Mana-
gement et wäert fäerdeg bréngen, erëm en
dauerhafte Fridden hei ze schafen.

Et schéngt mer nämlech esou ze sinn, datt
bei wichtegen Acteuren an dësem Konflikt
einfach de Wëlle schéngt ze feelen, fir eng
gewaltlos Léisung unzestriewen, wann ech
kucken, datt eng Réunioun tëschent dem
President Kabila an dem ruandesche Pre-
sident Kagame ganz genau fënnef Minutte
gedauert huet. Derbäi kënnt, datt souwuel
de Ruanda wéi den Uganda am Moment
vum illegalen Ofbau vu Rohstoffer am Ost-
kongo profitéieren an dass net ze er-
waarden ass, datt an deenen nächste Méint
dës Situatioun sech wäert veränneren.

Här President, ech weess och net, ob d’Ver-
eenten Natiounen hei nach am Moment à
même sinn, hire Mandat ze erfëllen, well se
bis elo vill ze wéineg gemaach hunn, fir eng
politesch Léisung vun de Problemer ze er-
reechen. En plus kënnt derbäi, datt d’Zal-
dote vun der UN-Kongotrupp Monuk ab-
solut net amstand waren, den Awunner vun
deene betraffene Regiounen am Ostkongo
bäizestoen, esou datt d’Situatioun méi wéi
verfuer ass.

Ech wëll drun erënneren, datt virun zwee
Joer d’Europäesch Unioun eng Militär-
missioun an de Kongo geschéckt hat, fir do
d’Wahloperatiounen ze iwwerwaachen a fir
och an Zentralafrika eng Stabilitéitszon ze
schafen.

Leider Gottes, Här President, si mer haut
wäit ewech vun esou enger Stabilitéitszon.
Ech mengen allerdéngs nach ëmmer, datt
d’Objektiver - deemools an haut - vun der
Europäescher Unioun richteg sinn. Ech froe
mech, ob mer als Europäesch Unioun net
erëm eng Kéier hei mussen eis Responsa-
bilitéiten huelen, wann et net soll zu enger
neier a grousser humanitärer Katastroph
kommen.

Niewent dëse politesche Léisungen,
schéngt mer awer virun allem wichteg ze
sinn, datt mer zesumme mat der Euro-
päescher Unioun alles ënnerhuelen, fir déi
humanitär Hëllef an déi ugeschloe Regioune
vum Ostkongo ze bréngen a ganz beson-
nesch och an déi verschidde Flüchtlingsla-
ger. Ech wëll och hei ganz besonnesch déi
Effortë begréissen, déi d’Regierung an de
Kooperatiounsminister gemaach hunn, fir
dem Kongo ënnert d’Äerm ze gräifen. Esou
war scho fir 2007 e Betrag vu bal 2,8 Mil-
liounen an d’Regioun vum Kongo a vun de
Grands Lacs verséiert ginn, a fir 2008
kommen nach eng Kéier bal 3,7 Milliounen
derbäi, vun deenen e groussen Deel direkt
un den HCR verséiert ginn.

Dëst ass e groussen Effort, deen, mengen
ech, eisem Land och gutt zu Gesiicht steet.
All dës Effortë sollen a musse mer och
maachen, wa mer wëllen évitéieren, datt
mer an deenen nächste Méint a Joren zéng-
dausende vu Flüchtlingen aus dëse Re-
giounen an der Europäescher Unioun
mussen empfänken.

Niewent dëser humanitärer Hëllef, ass et
awer och wichteg, datt mer zesumme mat
der Europäescher Unioun alles ënner-
huelen, fir eng ähnlech a vläicht souguer
méi eng grouss humanitär Katastroph wéi
am Ruanda 1994 ze verhënneren.

Här President, Dir Dammen an Dir Hären,
d’Gefor ass grouss, datt besonnesch an
Zäite vu Finanzkris esou Konflikter wéi am
Kongo vergiess ginn. Oder zumindest net
déi Opmierksamkeet vun de Medien a vun
der internationaler Communautéit kréien,
déi se verdéngen.

Ech mengen, et wär en onverzeihleche
Feeler, net alles, souwuel um politesche wéi
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um humanitäre Plang, ze ënnerhuelen, fir e
Génocide ze verhënneren, dee riskéiert
sech net nëmmen op den Ostkongo ze limi-
téieren. Wa mer et nämlech hei net fäerdeg
bréngen, dës politesch Léisung ze fannen,
wäert de Konflikt och op all Nopeschstaten
iwwergräifen, mam Resultat, datt mer
riskéieren e Konflikt a ganz Zentralafrika ze
kréien, mat Konsequenzen, déi op mënsch-
lechem Plang de Génocide am Ruanda bäi
Wäitem wäerten dépasséieren.

Här President, Dir Dammen an Dir Hären,
ech kommen domadder zum Schluss vu
menger Interventioun andeem ech nach
eng Kéier am Numm vu menger Fraktioun
ënnersträiche wëll, datt d’Erausfuerde-
rungen un d’Europäesch Unioun an
d’Aussepolitik an deenen nächste Méint
wäerte méi wéi zolidd sinn. An nëmmen
dann, wann Europa mat enger - awer fester
- Stëmm schwätzt, wäerte mir och dës
Erausfuerderunge packen.

Ech soen Iech Merci fir Är Opmierksamkeet.

❱❱❱ Plusieurs voix.- Très bien!

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här Mosar.
Den nächste Riedner ass den honorabelen
Här Goerens. Här Goerens, Dir hutt d’Wuert.

❱❱❱ M. Charles Goerens (DP).- Här Pre-
sident, Dir Dammen an Dir Hären, ech wollt
dem Minister Asselborn an och dem Mi-
nister Schmit Merci soe fir hir Bereetschaft,
och ëmmer virun der Commission des
Affaires étrangères ze berichten iwwert dat,
wat se maachen am Kader vun de Relations
extérieures vum Lëtzebuerger Land an och
am Kader vum europäeschen Integratiouns-
prozess.

Ech wëll an deem Merci selbstverständlech
och hir Mataarbechter, hir Equipen aus dem
Ausseministère, d’Diplomaten, d’Leit vun
der Représentation permanente a vum
ganzen diplomatesche Corps mat aschléis-
sen. Datselwecht gëllt och fir déi aner
Departementer am Stat, déi mat Ausse-
relatiounen ze dinn hunn, selbstverständ-
lech och d’Coopératioun an d’Défense.

Mir sinn an enger Zäit, wou sech vill Froe
gestallt ginn a wou sech all Dag méi Frage-
zeichen uneneereien. Déi lescht Wahlen an
de Vereenegte Staten hu gewisen, datt ee
kann op enger grousser Échelle zu enger
breeder Euphorie bäidroen. Dat hänkt awer
och ganz staark mam amerikanesche
Modell zesummen.

Sou ee Befreiungsschlag wéi deen, zu
deem d’Amerikaner sech elo duerch-
gerongen hunn, ass an Europa à grande
échelle net méiglech. D’Amerikaner
wëssen, wat se net méi wëllen. Si wëllen net
méi esou präsent am Irak bleiwen an net
méi esou laang wéi geduecht war. Si wëllen
net méi Guantánamo hunn. Si wëllen net
méi hunn, datt Amerika, ouni déi aner ze
consultéieren, viruschafft; esou huet ee
jiddefalls d’Gefill gehat. Si wëlle virun allem
eppes bei sech veränneren; wat net on-
bedéngt déi aner ontangéiert léisst.

D’Amerikaner wëssen, wat se net wëllen, a
si wëssen emol, wie se wollten. Si wollten en
neie President an domat en neien Ufank.
Sou vill Ufank wéi elo war an de Vereenegte
Staten ewell laang net méi. An dat op enger
Toile de fond de crise économique, déi et a
sech huet an déi nach laang net wäert
eriwwer sinn.

Mä wësse mir als Europäer mat deem dote
Virgang ëmzegoen? Ech soen dat, well
d’Europapolitik ass jo den Haaptbestand-
deel vun eiser Aussepolitik. Wësse mir
wierklech, wat mer wëllen? Wat ee sech
misst am Fong wënschen, dat wier, datt elo
de gewieltene President Obama schonn
Dépositaire wier vun engem breede Katalog
vu Wënsch, enger Wonschlëscht vun der
Europäescher Unioun, wat hien am Fong
misst maachen no sengem Untrëtt an
d’Fonctioun nom 20. Januar 2009.

Mir missten him ganz kloer soen: wéi mer
eis déi zukünfteg Gouvernance mondiale
virstellen; wat mer wëlle maachen a puncto
Sécherheet; wéi eis Virstellunge sinn iwwert
d’Partnerschaft an der NATO; wéi selbst-
bewosst Europa bereet ass opzetrieden an
all deenen internationale Foren, och an der
Sécherheet. Et wier gutt, wa mer wéissten,
an och domat de frësch gewieltenen ameri-
kanesche President, wéi staark datt mer

gëeent sinn a wéi wéineg datt mer bereet
sinn, eis dividéieren ze loosse vun aneren, a
mat wat fir enger Determinatioun datt mer
och géife Spaltversich vu baussen ofwieren.

Ech wier wierklech frou, wa mer esou eng
Wonschlëscht fäerdeg kriten, mä ech fäerte
ganz, Europa ass nach net esou wäit ze-
summegewuess, fir sech zu esou engem
Befreiungsschlag eisersäits duerchze-
réngen. Mir hunn et och méi schwéier, well
eis Entscheedungsprozesser vill méi
schwiereg sinn, well een eng Partie Négo-
ciatioune muss hunn, fir zu engem Resultat
ze kommen, wat een an Amerika an engem
Wahldag hikritt huet. Duerfir ass et net
evident, wéi et weidergeet. Mir hunn awer
d’Gewëssheet, datt mer als Europa kéinten
eng Quell vun Inspiratioun sinn, och fir
d’Organisatioun vun der Gouvernance
mondiale.

Elo ass et awer esou, datt mer nach net
esou wäit sinn. Mir hu villes erreecht. Et
muss een unerkennen, datt Europa präsent
ass op ville Plazen an der Welt, datt Europa
duerch seng Boîte à outils multiples ganz vill
Léisunge ka matdroen, matbegleeden an
och eng Partie Konflikter verhënneren. Ech
wëll do net an den Detail goen. Mir wëssen
awer och, datt mer déi institutionell Posture
nach net hunn, fir kënne mam ganze
Gewiicht iwwerall opzetrieden.

An d’Ratifikatioun vun deem Vertrag, deen
eis géif déi Posture net ganz ginn, awer
jiddefalls eng, déi schonn agréablement
géif kontrastéiere mat där, déi nach ëmmer
um Accord de Nice hänkt, déi léisst op sech
waarden. E Ratifikatiounsprozess, deen op
sech waarde léisst; an dat muss eis ganz vill
Suerge maachen, well do hänkt villes drun.
Sou wéi Europa dobausse gesi gëtt, hänkt
dodrun. Sou wéi Europa sech institutionell
kann organiséieren, hänkt dodrun. An esou
wéi Europa sech och erweidert, hänkt
dodrun.

Ech weess, datt vill Leit déi lescht Erwei-
derung nach net verquësst hunn. Et ass
hinnen ze séier gaangen. Et gouf e puer
Denkschoulen. Élargissement d’accord, mä
Appronfondissement d’abord; dat ass
haaptsächlech vum fréiere President
Giscard d’Estaing geprägt ginn.

D’Geschicht hat eis net d’Zäit gelooss, fir
dat eent schéin no deem aneren ze
maachen, mä et huet sech missen e bëssen
iwwerschneiden. Datt mer awer Problemer
kriten, dat war evident. Datt mer Problemer
behalen, ass leider och evident. An déi
Problemer, déi elo erkennbar gi sinn duerch
dat rapid Wuessen an net genuch Ver-
déiwen, wäerten och net ouni Konsequenze
bleiwen op zukünfteg Erweiderunge vun der
Europäescher Unioun.

Den aktuelle President vum Conseil euro-
péen huet ganz kloer gesot, datt, soulaang
wéi Lissabon net ratifizéiert ass, et zu
kengem neien Élargissement kënnt, och net
zum Élargissement mat Kroatien. A wann et
net zum Élargissement mat Kroatien kënnt,
kënnt et doudsécher och net zum Élargis-
sement no Mazedonien, no Albanien, no
Bosnien-Herzegowina, no Serbien, déi jo
och als Kandidat d’Adhésion à l’Union euro-
péenne ustriewen. Dat muss ee wëssen. Et
geet duer, datt ee Land net d’accord ass,
datt et mam Élargissement näischt gëtt.

Déi Haltung ass kloer. Si huet de Mérite,
ganz kloer ze sinn, a si huet och de Mérite,
jiddferee viru seng Verantwortung ze
stellen. Ech muss ganz éierlech soen, ech
fannen där Haltung do och gewësse positiv
Akzenter of. Et kann ee sech net permanent
selwer beléien. Jiddferee muss responsabel
sinn an astoe fir dat, wat hien engagéiert
huet. Dat gëllt och fir Irland. Mir schéngt et,
datt déi Haltung do awer munches fir sech
huet.

Ech hu gesot, Europa wier op verschiddene
Plazen an der Welt méi präsent. Déi eng
Präsenze gi méi bemierkt, déi aner manner.
Déi eng si méi spektakulär. Déi allermeescht
sinn zwar effikass, mä sinn awer net ganz
spektakulär.

Ech wëll ënnersträichen, datt et der Habi-
litéit vum aktuelle President vum Conseil
européen ze verdanken ass, datt esou
schnell reagéiert gouf am Georgien-Konflikt.
Souguer seng Géigner erkennen dat ganz
näidvoll un. Dat war eng rapid Reaktioun, en
héije Grad vu Reaktivitéit, eng gutt Dosis vu
vill politeschem Geschéck, vu geopoli-
teschem Verständnis, vum Assuméiere vun
Devoiren a Responsabilitéite vun der Euro-
päescher Unioun.

Dat, wat mer manner gefält an deem Ze-
summenhang, ass déi Begleitmusek, déi
ech an der internationaler Press net eleng
gelies hunn, mä wou gesot ginn ass: De
franséische President huet dat esou gutt
gemaach, well hie President vun der Fran-
séischer Republik ass. Or, mir hunn ëmmer
an eiser Naivitéit gemengt, President vum

Conseil européen wier méi wéi President
vun engem Land oder Statschef vun engem
vun de 27 Memberstaten. Mir hunn ëmmer
gemengt, deen, deen d’Flicht huet, fir
d’Politik vun deene 27 an deem doten
Domän ze koordinéieren, deen hätt déi aner
26 op senger Säit, a wann hie géif
schwätzen, misst hien ès d’Autoritéit hunn,
fir och am Numm vun alle 27 ze schwätzen.

Dat, wat mer net gefält an deene Kommen-
taren, déi ee liest, dat ass, datt ausser dem
Nicolas Sarkozy ee sech héchstens kéint
virstellen, datt nach ee wéi den Tony Blair
esou eppes kéint maachen. Wann dat do
d’allgemeng Meenung wier, och bei der
Opinion publique, da bräichte mer iwwert
de Prinzip vun der Gläichheet vun de Staten
net méi ze schwätzen. Da bräichte mer
doriwwer keng Wierder méi ze verléieren.
Wann eppes de Succès vun dësem Land
erkläert, dann ass et d’Fäegkeet, zu där déi
aner sech duerchgerongen hunn, och méi
Klenger unzeerkennen an hirem Wierken,
an hire Rechter, an eppes ze akkreditéieren,
wat op Gläichberechtegung erauskënnt
innerhalb vun engem Gremium.

Kuerz, dat ass am Fong de G27, esou wéi
mir eis e virstellen. Mir sinn an allen Dimen-
siounen derbäi, déi d’Europäesch Unioun
eis opgrond vun hirem Vertragswierk
offréiert. Dat gëllt fir d’Ekonomie. Dat gëllt
besonnesch fir de Volet extérieur vun de
Politiques économiques, spréch OMC-
Verhandlungen. Dat gëllt fir d’Défense, wou
se net alleguer matmaachen, awer déi
Meescht. Dat gëllt fir den Euro, wou se nach
net alleguer matmaachen, awer scho méi
wéi d’Halschent. Dat gëllt am Fong fir eng
ganz Partie Dimensiounen. Dat ass e
Modell, dee Lëtzebuerg wierklech zu deem
gemaach huet, wat mer haut sinn, an en
anere Modell, deen eis esou e Grad vun
Unerkennung engersäits an och esou eng
grouss Hiewelwierkung anerersäits ginn
hätt, hätt ee sech schwéier kënne virstellen.

Wa mer also liesen, datt dodru gezweifelt
gëtt, datt méi e klengt Land, en l’occurrence
d’Tschechien, amstand wier, eng gréisser
Kris ze meeschteren, da gi mer am Fong de
Glawen un eng fonctionnéierend Euro-
päesch Unioun op. Ech fannen, dat ass
préoccupant.

Derbäi kënnt, datt d’Russen habilement dat
do ausgespillt hunn an am President
Nicolas Sarkozy wahrscheinlech gradesou
vill de President vun der Franséischer
Republik gesinn hunn, wéi de President
vum Conseil européen. Dat sief dohinner-
gestallt. Mä mir als Europäer däerfen awer
net dee geréngsten Zweifel drun opkomme
loossen, wien de President ass vun der
Europäescher Unioun a wat seng Fonc-
tioune sinn. Hien däerf net réducteur an
deem Sënn sinn, datt hien d’national
Grandeur spille léisst aux dépens vu
sengem Successeur oder vu senge
Successeuren. Dat do ass eppes, dat muss
ee mat ganz vill Circonspectioun nokucken.

E gudde Frënd vu villen heibannen - ënner
anerem de Ben Fayot an ech haten de Pri-
vileg, deen oft ze begéinen -, de Jean-Louis
Bourlanges, huet gesot, bis elo war et esou,
datt een an der Europäescher Unioun
ëmmer virukomm ass duerch d’Imagination
française, d’Détermination allemande an
d’Circonspection britannique. A Bezuch op
d’Gestioun vun der Bankekris duerch de
President Nicolas Sarkozy huet hie gesot,
dës Kéier war et e bëssen anescht: Et war
d’Imagination britannique, d’Détermination
française an d’Circonspection allemande,
déi am Fong d’Haaptcharakteristike ware
vun där Manéier, wéi d’Fransousen déi Kris
do géréiert hunn.

Och an deem doten Zesummenhang
erlaabt mer, Här President, e puer Iwwer-
leeungen ze maachen, déi e bëssen op dat
erauskommen, wat ech a puncto Gestioun
vun der Georgien-Kris duerch de fran-
séische President an de President vum
Conseil européen gemierkt hunn. Wat mer
net gefält, dat ass, datt och eng Kéier hei
erëm de G20 beméit gëtt, fir eng Léisung
erbäizebréngen, a fir dee virzebereeden,
gëtt dann de G4 beméit. Da gëtt awer eng
Kéier, well et net anescht geet, de Conseil
vun der Europäescher Unioun ageschalt.
Och do huet een d’Gefill, datt dat Ganzt a
Géométrie variable organiséiert gëtt.

Et muss ee sech och d’Fro stellen, esou wéi
mäi Virriedner, firwat datt de President vum
Eurogroup net iwwerall derbäi ass. An deem
enge Forum ass deen derbäi, an net den
Här Trichet, an anere Fore si se allen zwee
derbäi, an da gëtt et der och, wou iwwer-
haapt kee vun hinnen zwee derbäi ass. Ech
mengen, et wier och déi verdammte Flicht
vun enger Présidence du Conseil en
exercice, fir ze soen, wann dat do net alles
zesummegehéiert, alors on passe à côté de
l’essentiel, surtout en ce qui concerne l’ins-
titutionnel.

Wat kënne mir do maachen? Ech mengen,
wann de President Barroso de 4. Dezember
heihinner kënnt, misst ee soen, wéi staark
datt mir un de Rôle vun der Europäescher
Kommissioun gleewen. Wéi staark datt mir
un de Rôle vun der Europäescher Kom-
missioun gleewen, well d’Europäesch Kom-
missioun ass d’Gardienne vun den Traitéen.
D’Europäesch Kommissioun ass déi, déi de
Prinzip vun der Gläichheet, deen an deenen
Traitéen ageschriwwen ass, vertrëtt oder
vertriede misst wéi keen aneren.

Or, ech vermëssen awer bei der Gestioun
vun der Crise financière an der Crise
économique, déi op eis duerkënnt, esou en
„outstanding“ Rôle vun der Europäescher
Kommissioun. Ech hätt mer kënne virstellen,
an ech mengen, déi Meescht heibannen
hätte sech och kënnen domat offannen,
wann déi Europäesch Kommissioun méi
proaktiv gewiescht wier an no baussen
erkennbar vill méi en zolitte Rôle ageholl
hätt.

Elo weess ech net, wann ee bei de Comp-
toir stoe geet an et schwätzt ee vun der
Europäescher Kommissioun, ob dee Rôle
do a senger ganzer Importenz erkannt ass.
Wann dat de Fall net ass, ma da kommt, mir
gi bei d’Comptoiren a soen, datt dat, wann
all Strécker räissen, am Fong déi lescht
Bastioun an Europa ass, déi d’Intérête vun
de klenge Länner verdeedegt. Ech mengen,
et wier besonnesch wichteg elo an enger
Zäit wéi dëser, wou esou munches a Fro
gestallt gëtt a wou de Prinzip vun der
Gläichheet vun deene 27 Staten tangéiert
gëtt, fir dat ze monéieren.

Ech hoffen, datt mer de 4. Dezember dem
President Barroso dee Message kënne mat
op de Wee ginn.

Da kommen ech ofschléissend zu enger
Partie Lacunen an der europäescher Ausse-
politik, mat deene mer eis hoffentlech nach
net offonnt hunn. Mir kënnen elo laang
épiloguéiere ronderëm Russland, der Roll,
déi Russland gespillt huet an de leschte
Méint, der Roll, déi Russland gespillt huet
an der Energieversuergung, alles dat, wat
redoutéiert gouf à propos vu Krunn zou-
dréinen oder oploossen, an der Transit-
schwieregkeet vun der russescher Energie
duerch Drëttlänner, déi um Passage
tëschent Russland an der Europäescher
Unioun leien.

Mir kënne laang doriwwer schwätzen, mä
loosse mer eis och emol, wa mer iwwer
Russland schwätzen, an de Russen hir Haut
versetzen. D’Russe sinn am Fong elo
ukomm um Enn vun engem Prozess, deen
haaptsächlech charakteriséiert ass duerch
eng laang Serie vun Humiliatiounen. De Ver-
fall vun der Sowjetunioun war fir e stolzt
Vollek wéi d’Russen net liicht ze verdauen.
D’Perte vu Prestige a vun Afloss an der Welt
ass net esou einfach hinzehuele fir Leit, déi
awer gewinnt waren, während 25 Joer als
ee vun den Haaptacteuren op der Welt-
politik betruecht ze ginn.

De Fait, datt d’NATO ëmmer méi no u
Russland erukënnt - et ass net evident, datt
do applaudéiert gëtt zu Moskau. Et hätt ee
vläicht nach kënnen erklären, datt Estland,
Lettland a Litauen Member gi vun der
NATO, well an der europäescher Sécher-
heetsdémarche, och an där vun der Euro-
päescher Unioun, kënnt den Term NATO
ervir a gëtt am Fong als en Eckpfeiler vun
der Organisatioun vun der Sécherheet vun
de 27 Memberstate betruecht, soulaang wéi
déi 27 Memberstaten dorunner interesséiert
sinn. Dat hätt een nach kënnen erklären.

Déi ambigu Attitüd vis-à-vis vu Länner, déi
an hiren eegene Grenzen nach terribel Pro-
blemer hunn, wéi zum Beispill Georgien, an
d’Miroitéiere vun enger Perspective
d’adhésion fir esou e Stat an d’NATO sinn
awer menger Meenung no eppes verfréit.
Ech fannen, et ass richteg, datt do eng Par-
tie europäesch Staten eng prudent Haltung
ageholl hunn, well et kann ee sech jo och
emol iwwerleeën, wat elo passéiert wier an
der Georgien-Kris, wa Georgien Member
vun der NATO gewiescht wier an de Pre-
sident Saakaschwili den Artikel 5, also
d’Beistandsklausel, invoquéiert hätt!

Et hätt ee sech nëmmen ee Moment kënne
virstellen, a wat fir en Zuchzwang alleguer-
ten déi aner Memberstate komm wieren. Et
kann ee sech jo och emol virstellen, a wat fir
en Zuchzwang alleguer déi aner Länner
kéimen, am Fall wou d’Ukraine Member wier
vun der NATO, well et do och nach e
Problem gëtt, dee Krim heescht, a well et do
och nach ëmmer Velléitéite gëtt vu Russland
op deen Territoire, dee se emol eng Kéier hu
missen oftrieden.

Ech ka mer och virstellen - an ech war
selwer do am Kader vun engem Rapport,
deen ech doriwwer gemaach hu fir
d’Assemblée vun der UEO -, datt a
Russland d’Stationéiere vu Rakéitenof-
wiersystemer a Polen mat ganz vill Skepsis111166 www.chd. lu
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betruecht gëtt an deementspriechend och
déi Radarstatiounen, déi sollen an der
Tschechescher Republik opgeriicht ginn.

Do freet ee sech: Wou ass do d’Stëmm vun
der Europäescher Unioun?

Ech kommen erëm eng Kéier op de Pre-
sident Sarkozy zréck. Ech hunn héieren, um
Russland-Europa-Forum d’lescht Woch a
Frankräich wier och doriwwer geschwat
ginn.

Ech hat eng Kéier eng Question parlemen-
taire gemaach un de Statsminister a gefrot,
ob een dat do och kéint am Conseil euro-
péen thematiséieren. Ech hu geäntwert kritt,
datt dat net méiglech wier, well dat am Ver-
tragswierk net géif virkommen. Dat ass
richteg, mä toujours est-il, datt de President
Sarkozy dat do awer thematiséiert huet, am
Kader vum Russland-Europa-Dialog.

Kommt, mir ginn erëm eng Kéier bei
d’Comptoiren a mir erklären deene Leit
dobaussen emol, firwat datt Europa op
deem dote Punkt net ka seng Interessen
artikuléieren an an internationale Fore
presentéieren. An dann erkläre mer deenen
emol, wéi d’NATO fonctionnéiert, wou jo
alles soi-disant gemeinsam décidéiert gëtt,
a wéi dat mat där Stationéierung vun deene
Rakéiten a Rakéitenofwiersystemer am
Fong zustane komm ass.

Ass dat déi Welt, an där mer liewen a wou
mer wëllen Afloss drop gewannen - wa mir
enges gudden Dags opstinn a mir gi ge-
wuer, datt d’Amerikaner, net am Kader vun
der NATO, mä bilateral mat Polen doriwwer
schwätzen -, wëssend, datt dat do awer
d’Interesse vun alleguer deenen aneren
tangéiert? Vu datt d’Interesse vun alleguer
deenen aneren tangéiert ginn, déi awer net
informéiert ginn, musse mer soen, datt do
awer eng ganz seriö Lacune ass an där
ganzer Manéier, wéi mer Europa envi-
sagéieren, wéi mer Europa konzipéieren,
wéi mer Europa verdeedegen. Ech fannen,
mir kënnen eis domat net zefridde ginn.

Elo kann ee bei d’Europäesch Unioun pro-
testéiere goen. Neen, mir mussen op Berlin
protestéiere goen, op Paräis protestéiere
goen, a Groussbritannien protestéiere goen.
Mir musse bei déi protestéiere goen, déi net
bereet sinn, an Europa hir Kräften ze ballen
an hir Kräften zesummenzedinn, fir dann am
UNO-Sécherheetsrot als ee Partenaire
opzetrieden, amplaz datt mer do nach mat
zwou Puissances moyennes, déi e Veto-
recht hunn, sëtzen, an et eng drëtt gëtt, déi
sech an d’Rei stellt.

Amplaz dräi, wier et vläicht besser, mir
kéinten eis drop eenegen, datt mer just
nach ee Vertrieder am UNO-Sécherheetsrot
hätten, deen d’Vetorecht géif ausüben, an
dat am Numm vun der Europäescher
Unioun, an nëmmen dann, wa prinzipiell
Valeuren aus der Convention universelle
des droits de l’Homme verletzt ginn, oder
wa grouss Verletzungen anzekloe sinn a
puncto internationaalt Völkerrecht.

Dat Europa, an deem mir liewen, Här Presi-
dent, dat muss och am Fonds monétaire
international mat enger Stëmm schwätzen,
elo wou et ëm d’Léisung vun der interna-
tionaler Banken- a Wirtschaftskris geet, am-
plaz datt mer eis do éparpilléieren ënner
fënnef, sechs verschidde Constitutiounen.
Dat sinn am Fong d’Imperativer vun enger
gemeinsamer Virgoensweis. Et wier gutt, wa
mer dat géife méi thematiséieren - och an
Hisiicht op d’Organisatioun vun den nächs-
ten Europawahlen, wou mer jo d’Lëtzebuer-
ger erëm mat der europäescher Iddi recon-
ciliéiere wëllen -, wa mer géife soen, ëm wéi
vill et do geet, a wéi wéineg Afloss mir als
Lëtzebuerger hunn, wann dat do alles net
klappt, a wéi onscheinbar a bedeitungslos
mer wieren, wa mer déi Hiewelwierkungen
net hätten.

Ofschléissend, Här President, a puncto
„non-prolifération nucléaire“ wier et och
gutt, wann d’Europäesch Unioun sech kéint
dozou duerchréngen, och do mat enger
Stëmm ze schwätzen. Wann déi Grouss net
désarméiere sur le plan nucléaire, déi
mëttel Puissancen net och eppes maachen,
da kritt Dir déi Kleng net iwwerzeegt, fir
sech net och Atombommen unzeschafen.
Wat an där Hisiicht ënnerwee ass, gesäit net
gutt aus, siehe Iran.

Ech hu vum G27 geschwat, ech hu vum
G20 geschwat, vun engem G4. D’lescht
Woch hat de Sommet Europäesch Unioun-
Russland zu Paräis d’Zich vun engem G2,
an ech hoffen, datt mer net erëm eng Kéier
an eng Logik vun engem G1 kommen.

Ech soen Iech Merci.

❱❱❱ Plusieurs voix.- Très bien!

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här Goe-
rens. Nächste Riedner ass den honorabelen
Här Ben Fayot. Här Fayot, Dir hutt d’Wuert.

❱❱❱ M. Ben Fayot (LSAP).- Här President,
auslännesch Gäscht, wa se bei ons an
d’Chamber kommen, soen, dass Lëtze-
buerg eng Stëmm dobaussen huet. Ech
mengen, dat ass e gudde Punkt fir ons
Aussepolitik, fir ons Diplomatie. D’Parlament
wëllt dobäi hëllefen, fir Fridden, Stabilitéit,
Solidaritéit ze förderen. D’Parlament ass och
interesséiert, fir déi Aussepolitik positiv,
kritesch an aktiv ze begleeden, an dat
maachen och vill Lëtzebuerger Depu-
téierten an deenen internationale Gremien,
wou mer aktiv matschaffen.

Ech kommen elo hei net zréck op dee
vasten Tableau, deen den Ausseminister
vun der internationaler Situatioun gemoolt
huet. Deen Tableau fënnt ons Zou-
stëmmung, wat déi brennend Froe vun
onser Zäit ugeet.

(M. Jos Scheuer prend la Présidence)

Mech huet besonnesch dodrun inte-
resséiert, dass eigentlech Aussepolitik méi
ass wéi Aussepolitik. Wann een d’Welt vun
haut kuckt, gesäit een niewent der Finanz-
kris, der Klimakris, der Zerstéierung vun
Ecosystemer, der Waasserknappheet, dem
Honger an der Welt, Piraterei a Korruptioun
bis an déi héchste Sphäre vun de Staten, an
déi gehéieren dozou, grad wéi d’Zerfale vu
staatleche Strukturen, reliéise Fanatismus,
Mépris vun de Mënscherechter. Déi Op-
zielung ka beliebeg weidergefouert ginn.

Dofir, an esou enger Welt, wat kann dann
onsen Asaz sinn? Wat sinn d’Mëttele vun
onser Aussepolitik? Natierlech d’Diplomatie
am Kader vun der Europäescher Unioun an
och vun der UNO. Dat ass ons Entwéck-
lungspolitik, an dat sinn och ons Inter-
ventiounen a Krisegebidder an op schwie-
rege Plazen.

Ech hunn et hei scho gesot, dass Lëtze-
buerg net eleng mam Scheckheft hëllefe
soll, mä och mat Mënschen. Dofir bedeelegt
Lëtzebuerg sech un enger Partie vu souge-
nannten „opérations de maintien de la paix“.
D’Parlament gëtt iwwert d’aussepolitesch
Kommissioun, gemäss dem OMP-Gesetz,
zu all Missioune vun Zaldoten, Offizéier,
Polizisten, Riichter, Beamten, Wahlobser-
vateure consultéiert, muss säin Accord
ginn. Dat ass bis elo ëmmer eestëmmeg
geschitt, well d’Regierung mat vill Virsiicht
un déi Asätz erugeet. Fir hiren Engagement,
mengen ech, soll een awer och, hei op der
Chamberstribün, all deene Lëtzebuerger
Merci soen, déi am Ausland, ënner oft
schwieregen a geféierleche Konditiounen,
fir de Fridde schaffen.

D’Hëllef, déi mer ginn, soll esou effikass wéi
méiglech sinn. Dofir ass ons Arméi an der
Haaptsaach keng Kampftrupp, mä eng
spezialiséiert Trupp an der Logistik, am
État-major, am Déminage, an der Waasser-
opbereedung an an der sanitärer a mede-
zinescher Hëllef. Déi Leit, déi mer an d’Aus-
land schécken, sollen esou wäit wéi méig-
lech geschützt ginn. Dofir musse se gutt
ausgebilt ginn, an et gëllt natierlech och bei
all Missioun ze ënnersichen, ob mer nëtz-
lech kënne sinn. Ech hunn den Här Mosar
d’éinescht héiere vum Kongo schwätzen, an
ech muss Iech éierlech soen, dass ech
meng Zweifel hunn, ob eng Participatioun
un enger Missioun am Kongo deene Kritäre
géif entspriechen.

Här President, ons Interventiounen hunn
natierlech nëmmen e Sënn, wa se an
engem internationale Verband, ob dat
NATO oder EU ass, stattfannen. Mä dee
Verband ass nëmmen effikass, wann en
zesummenhält, wann et kloer ass, wat e
wëllt, a wann zwëschent de Memberlänner
Vertraue besteet. Dat ass besonnesch a
Krisenzäiten néideg. Dofir kënnen déi Or-
ganisatiounen net no alle Säiten erweidert
ginn, an dofir musse se och virun allem
kohärent intern fonctionnéieren. An do ass
nach vill ze maachen.

Wann ech zum Beispill dee rezenten, vun
der franséischer Présidence initiéierte G20-
Sommet zu Washington huelen, do huet
Europa nees eng Kéier net mat enger
Stëmm geschwat. Et waren aner Europäer
do. D’franséisch Présidence ass d’Euro-
päesch Unioun op esou engem Sommet.
Nun ass der Europäescher Unioun hir
Stäerkt nëmmen da grouss, wa se aus
engem Mond schwätzt. Den Hiewel vun all
Présidence, dat ass scho vu menge Vir-
riedner alleguer gesot ginn, och déi vu
grousse Länner, ass d’Partnerschaft vun
allen EU-Länner, net iergendeen Directoire
oder ee grousst Land, oder en anert Land,
wat sech och als grouss ëmfënnt an en fait
awer relativ kleng ass.

Mir sinn der Meenung, Här President, dass
d’Europäesch Unioun fir den Abléck net
erweidert ka ginn, soulaang de Lissabon-
Vertrag net ratifizéiert ass. Doriwwer eraus
sollt een, menger Usiicht no, och mat Erwei-
derungsversprieche ganz virsiichteg sinn.
Mir musse fir d’éischt déi lescht Erwei-

derung verkraaften. Dat ass och schonn hei
gesot ginn, mä et ass ee reelle Souci, dee
mer alleguerten hunn. Well vun deene 27
Länner, déi elo d’Europäesch Unioun duer-
stellen, sinn der eng etlech, déi d’euro-
päesch Integratioun lästeg fannen oder net
verstanen hunn, wat et heescht, an enger
Unioun ze sinn.

Den 1. Januar 2009 hëlt Tschechien de
Virsëtz an Europa, an ech sinn iwwerzeegt,
dass dat Land dat ganz gutt wäert maa-
chen. Mä, hire President Klaus, fir en net ze
nennen, schéngt sech awer an der Epoch
gëiert ze hunn. Den Här Klaus huet sech bei
engem Besuch an Irland, beim Haaptini-
tiateur vum Neen, als europäeschen Dissi-
dent bezeechent. Hie schéngt sech nach
ëmmer an der Sowjetzäit ze befannen. Hie
vergësst dobäi, dass d’Europäesch Unioun
net d’Sowjetunioun ass, well all Land
fräiwëlleg an d’Europäesch Unioun kënnt a
fräiwëlleg senger Wee ka goen, keen
hënnert et dorunner.

Här President, datselwecht Land, Tsche-
chien, hëlt um Rakéiteschëld vun den USA
deel. Si verbidde sech, dass d’Länner vun
der Europäescher Unioun hinnen dra-
schwätzen. Eng bedauerlech Haltung,
wann een déi kloer Aussoen am Vertrag
iwwert d’Zesummenaarbecht an der
Aussen- a Sécherheetspolitik innerhalb vun
der EU kuckt. Dat si bestehend Verträg,
keng aner Verträg, déi eréischt musse ratifi-
zéiert ginn.

Wat d’NATO ugeet, sinn ech mat der vir-
siichteger Haltung vun onser Regierung an
der Fro vun der Erweiderung no Georgien
an Ukraine d’accord. Ouni eng Ofsprooch
mat Russland gëtt et Spannungen an deem
Deel vun Europa, esou wéi et der géif, wann
am Hannerhaff vun den USA Bündnisser
entstoe géifen.

Keen approuvéiert natierlech hei dat
brutaalt Agräife vu Russland a Georgien.
Trotz allen Zweifelen, déi een driwwer kann
hunn, wien ugefaangen huet.

Russland ass e wichtege Partner vun Eu-
ropa, mä och Russland muss wëssen, dass
et, wann et international Verantwortung
huele wëllt, e rouegen a responsabelen
Acteur muss sinn.

D’NATO hirersäits, Här President, ass e
Militärbündnis, wat ons net an eng nei bi-
polär Konfrontatioun däerf féieren. Si däerf
vu kengem instrumentaliséiert ginn, fir
d’Polarisatioun zwëschent dem Westen a
Russland ze verschäerfen. Weder Georgien
nach d’Ukraine kënne vun de Member-
länner an der NATO verlaangen, dass se
sech hirer interner Konflikter unhuelen, nach
dass se se léise kënnen.

Här President, an e puer Méint sinn Europa-
wahlen. Dat ass d’Geleeënheet, fir Europa
de Bierger no ze bréngen. Well déi Wahle jo
de Bierger erlaben, iwwer hir Stëmmzie-
delen an d’Politik vun der Europäescher
Unioun anzegräifen.

D’Europäesch Unioun ass nëmmen da
staark, wann d’Biergerinnen an d’Bierger
sech fir d’Europäesch Unioun interesséieren
an asetzen. Dat wëllt net soen, dass se wéi
Béni-oui-ouien einfach mam Kapp musse
wackelen, wann an der Europäescher
Unioun eppes geschitt. Ech soen, si musse
sech interesséieren an asetzen.

D’europäescht Biergerrecht bréngt
d’Bierger zesummen. An dofir musse mer
och hei zu Lëtzebuerg ons Wielerlëschte fir
d’europäesch Bierger erëm opmaachen,
nodeems se den 31. Mäerz 2008 schonns
zougoungen. An dofir musse mer d’Reform
vum Wahlgesetz, déi ënnerwee ass, esou
séier wéi méiglech duerch d’Chamber
bréngen.

Wichteg ass et dobäi natierlech ze kucken,
wéi mer inhaltlech mat den Europawahlen
ëmginn. Loosse mer éierlech sinn: Diskus-
siounen iwwer europäesch Verträg, iwwer
Institutiounen, komplizéiert Abstraktioune
wéi Subsidiaritéit a Proportionalitéit rappe
kee vum Stull. Et kann dat nëmmen iwwer
konkret Politik an eng politesch Approche
vun der Europäescher Unioun geschéien.

D’Wahle verlaange kloer Programmer vun
de politesche Familljen um europäeschen
Niveau an um nationalen Niveau. Eng
politesch Mobilisatioun muss stattfanne fir
Iddië vu Solidaritéit, Zesummeschaffe géint
Protektionismus an nationalen Egoismus.

Dat ass natierlech zu Lëtzebuerg eigentlech
an där Hisiicht einfach, well mer hei Wahl-
flicht hunn a mer souwisou iwwer 80% Wahl-
participatioun hunn. Mä an deenen anere
Länner gesäit een, wéi et mat der Partici-
patioun un den Europawahle steet. Do gëtt
et Participatioune vun 30, 40%, do si se
frou, wa se 50% hunn.

Loosse mer ons also och näischt zu Lëtze-
buerg virmaachen! Wa mer 80 oder 85%
vun de Wieler hunn, déi bei den Europa-

wahle matstëmme ginn, dat wëllt nach guer
net soen, dass déi europäesch Bierger, déi
hei zu Lëtzebuerg bei de Wahle mat-
maachen, effektiv un Europa interesséiert
sinn.

Virun allem däerfe mer als Politiker déi
schwiereg Themen net ausklameren. Immi-
gratioun ass e komplexen Thema. Mir
wëssen dat. Et gëtt do ganz ënnerschidd-
lech Positiounen. Sécherheet a Respekt vun
de Mënscherechter; och an deene Me-
suren, déi d’Europäesch Unioun hëlt - de
Laurent Mosar huet geschwat vun deem
Scanner op de Flughäfen.

Ech kéint vun den Donnéeë schwätzen, déi
mer mussen den Amerikaner liwwere fir hir
Sécherheetspolitik. Ech denken natierlech
och un de Respekt vun de Rechter vun de
schaffende Leit, zum Beispill déi berühmten
Direktiv iwwert d’Aarbechtszäit, déi elo an
der Diskussioun ass. De Kampf géint
d’Rezessioun an esou aner Pisten.

Här President, den Ausseminister ass aus-
féierlech op d’Finanzkris an d’Reaktioun vun
der EU agaangen.

(Interruption)

Här President, ech hunn e Problem mat der
Zäit. D’Auer ass stoe bliwwen an ech wëll
drop oppassen, wéi vill Zäit dass ech hunn.

(Interruption)

❱❱❱ M. le Président.- Här Fayot, Dir sidd
op zwielef an eng hallef Minutt.

❱❱❱ M. Ben Fayot (LSAP).- No der Finanz-
kris, Här President, kënnt d’Wirtschaftskris.
Déi eenzel national Regierungen an Europa
probéieren ze reagéieren. Meeschtens jidd-
feree fir sech an ouni Koordinatioun.

Nun ass kee Land capabel, déi Kris eleng
ze iwwerstoen. Dofir muss Europa, mat
senger Kraaft als gréisste Maart vun der
Welt, déi national Interventiounen op
d’mannst bündelen.

D’Europäer erwaarden, dass d’Europäesch
Unioun sech och als wirtschaftlech Uerd-
nungsmuecht géint d’Rezessioun asetzt.
Ons gemeinsam Währung schweesst ons
zesummen. Méi wéi jee gëllt et, dass Wirt-
schaft a Währung zesumme gehéieren.

Dofir ass d’Diskussioun iwwer en euro-
päescht Agräifen an der Wirtschaftskris am-
gaangen. An dat soll och net eleng iwwert
de Conseil européen goen, wou dann een
eventuell sech als Chef vun der Wirtschafts-
politik profiléiert, mä dat soll iwwert déi
normal europäesch Institutioune bezie-
hungsweis natierlech an éischter Linn och
iwwert d’Kommissioun goen.

Här President, et sinn x Projeten déi lescht
Deeg bekannt ginn. Den SPD-Kanzler-
kandidat Steinmeier huet en europäesche
Pakt fir Beschäftegung virgeschloen. Vu
Frankräich sinn där Iddië komm. De Jean-
Claude Juncker huet haut de Moien - hunn
ech gelies - en europäeschen Emprunt fir
d’Autoindustrie virgeschloen.

Egal wat ee vun esou Iddien denkt, ass et
d’Roll - an ech mengen, d’Bierger er-
waarden dat - vun Europa, an net nëmme
vun eenzelne Staten, sech ëm d’wirtschaft-
lech Zukunft Gedanken ze maachen,
protektionisteschen Tendenzen entgéint-
zewierken a wirtschaftspolitesch Instru-
menter fir de Wuesstum voll auszenotzen,
ob dat europäesch Programmer sinn oder
Hëllefstellunge fir d’Regierunge bei hiren
Interventiounen. Dofir brauche mer natier-
lech och eng kloer Positioun vun Europa fir
d’Reguléierung vun den internationale
Finanzmäert.

Ech mengen net, dass mer eng europäesch
Wirtschaftsregierung brauchen, mä weder
d’Kommissioun nach de Conseil kënne
sech aus der Diskussioun iwwer méiglech
Agrëffer an d’Wirtschaft eraushalen. Op
d’allermannst brauche mer deen Dialog
zwëschent EZB an Eurogroup, en intensive
Sozialdialog, de gemeinsame Wëllen, dës
Kris ze meeschteren.

Här President, ech wollt nach e Wuert soen
iwwert déi konsequent Europa-Aarbecht
vun der Regierung. Leider ass meng Zäit
eriwwer. Ech wollt awer dee Bericht, deen
den Nicolas Schmit ons presentéiert huet
iwwert d’Europapolitik, besonnesch ervir-
sträichen an ech wollt der Regierung
suggéréieren, dee Bericht an enger
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grousser Oplag iwwerhaapt ze drécken an
erauszebréngen an ze publizéieren, well
dat ass eng Minn vun Informatiounen iwwert
d’Europapolitik.

Et ass d’Europapolitik vun der ganzer Regier-
ung. Et ass eng Zesummenaarbecht vun der
ganzer Regierung, déi doranner steet, an dat
ass menger Usiicht no e wichtegt Dokument
fir d’Bierger, fir d’Parteien an all déi, déi sech
fir Europa interesséieren.

Här President, fir ofzeschléisse wëll ech
soen, dass mir selbstverständlech d’Eu-
ropa- an d’Aussepolitik vun der Regierung
ënnerstëtzen a mir hoffen natierlech och
mam Ausseminister, dass den neien ameri-
kanesche President ons hëllefe wäert, eng
besser Welt ze schafen.

Merci.

❱❱❱ Plusieurs voix.- Très bien!

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här Fayot.
Den nächste Riedner ass den Här Félix
Braz. Här Braz, Dir hutt d’Wuert.

❱❱❱ M. Félix Braz (DÉI GRÉNG).- Merci,
Här President. Mir hu gëschter déi lescht
Deklaratioun vum Här Asselborn vun der
Legislatur 2004/2009 héieren an et ass jo
üblech, dass eng Debatt och doriwwer
stattfënnt. Mä et ass, fannen ech, elo, wou
ech dat fir d’zweet dierf maachen, e bëssen
e komplizéierten Exercice dann awer. Well
ee jo och weess, dass een net alles ka ver-
laange vum Ausseminister.

D’Diplomatie ass jo e Ballet, deen net ënnert
de Scheinwerfer gedanzt gëtt, esou dass
een op dat reagéiere muss, wat den Ausse-
minister seet, och wann dat net onbedéngt
alles ass, wat hien denkt. Ech probéieren
dofir op dat anzegoen, wat geschitt ass an
deene leschte Wochen a Méint,…

❱❱❱ M. Charles Goerens (DP).- Sot eis
emol, wat Der denkt.

❱❱❱ M. Félix Braz (DÉI GRÉNG).- …op
déi Fakten, déi mer hunn. Well déi lescht
Méint si jo e bëssen eng Mëschung, wou
ganz no an enk beienee souwuel Kris wéi
och Hoffnung war.

Kris, well mer déi Finanzkris hunn, déi
vläicht nach net ganz ausgestanen ass.
Kris, well mer den Impakt op d’Realeko-
nomie elo scho gesinn. Deen ass reell. Kris
awer och, well d’Europäesch Unioun an hir
Kommissioun an de leschte Wochen a Méint
wäit manner präsent war, wéi se hätt misse
sinn. Kris, well mer an der Lutte géint de
Klimawandel nach net substanziell viru-
komm sinn; au contraire. Kris, well Stéch-
wierder wéi „Ofrëschtung“ scho schéngen
an de Vergiess geroden ze sinn, an éischter
de Contraire sech erëm useet an umellt. Kris
awer och wéinst dem Georgien-Konflikt,
deen nach esou bal net eng vollstänneg
Léisung wäert kennen. Kris awer och, well
mer nach ëmmer kee spierbaren a wesent-
leche Fortschrëtt feststellen am Israel- a
Palästina-Konflikt.

Gläichzäiteg gëtt et eigentlech och Ulass zu
Hoffnungen.

Éischtens, well sech awer lues, mä sécher
d’Erkenntnis duerchsetzt, dass global Pro-
blemer a globaliséiert Problemer och global
politesch Äntwerte verlaangen. Mir hunn
eng globaliséiert Wirtschaft. Mir hunn awer
keng globaliséiert Politik. Si huet sech awer
zum Deel fonnt. Am Kader vun der Finanz-
kris huet sech op eng am Ufank nach on-
koordinéiert Aart a Weis awer erausgestallt,
dass praktesch iwwerall déiselwecht Änt-
werte komm sinn. Bei den Amerikaner an
zwou Etappen, ier se och déi Äntwert ginn
hunn, déi déi europäesch Länner scho méi
fréi ginn haten, fir op déi Finanzkris ze
reagéieren. An déi Erkenntnis, dass een op
eng globaliséiert Wirtschaft nëmme ka mat
enger globaliséierter Politik äntwerten, déi
mécht hire Wee.

Hoffnung och, well sech eng aner Erkennt-
nis eiser Meenung no duerchsetzt, nämlech
déi, dass d’Marchéen eleng et net auto-
matesch fäerdeg bréngen, fir Ëmweltschutz
oder Klimaschutz ze erreechen, well d’Mar-
chéen eleng net automatesch derfir
suergen, dass et sozial Gerechtegkeet gëtt.
Och dat ass eng wichteg Erkenntnis, déi
brécht mat villem, wat an de leschten 20
Joer an engem ëmmer méi rasanten Tempo
an der Welt ënnerwee war.

Hoffnung awer och, well eng Kris jo och
ëmmer eng Geleeënheet ass, fir et besser
ze maachen. Wann een d’Ursaache vun der
Kris erkennt, kann een och fir déi Joren no
der Kris eng besser Solutioun erreeche wéi
déi, déi ee gehat hätt, wann d’Kris net statt-
fonnt hätt, oder wa se nach eng Rei Jore
viru sech gedëmpelt hätt, ier se bemierkbar
gi wier.

Hoffnung awer och, well den 20. Januar den
George Bush ersat gëtt duerch en neien
amerikanesche President. Den George
Bush, e Mann, e President, deen à tout point
de vue e katastrophale Bilan ze presen-
téieren huet. Souwuel wirtschafts- wéi
finanzpolitesch wéi haushaltspolitesch wéi
ëmweltpolitesch wéi sécherheets- a frid-
denspolitesch huet den George Bush et
fäerdeg bruecht, all déi um Planéit, déi méi
no beienee gehéieren, auserneenze-
dreiwen, an déi, déi hie besser gehat hätt
auserneenzehalen, zesummenzedreiwen.

Säi Bilan ass een, dee vu sengem Nofolger
nëmme besser ka gemaach ginn. Am
Kontext vun deem Wahlkampf vum Obama
géint den Här McCain hat ech och eng
Kéier d’Geleeënheet, fir ze soen - an ech
mengen och, dass et stëmmt -, dass et
engem am Fong fir den Här McCain och bal
ka leeddoen fir dat, wat hie bei de Repu-
blikaner duerstellt. Well hie wier och e ganz
gudde President gewiescht déi vergaangen
aacht Joer. D’Zukunft gehéiert awer fir eis
ganz kloer dem Barack Obama.

Hoffnung awer och, well deen neien ameri-
kanesche President een ass, dee vun Ufank
un op Multilatéralisme setzt. Een, dee vun
Ufank un der Meenung ass, dass d’Ameri-
kaner net eleng kënnen décidéieren, wa se
hir Problemer wëlle léisen; net wéi säi
Virgänger dat ëmmer gemengt huet.

Mir hoffen awer och, dass et nach e leschte
Punkt gëtt, fir Hoffnung ze hunn doduerch,
dass deen neien amerikanesche President
och an där Fro vun der Gefor vun nees
Oprëschtung, vun de Rakéitenofwier-
programmer relativ séier no senger Wahl
Signaler gesent huet Richtung Moskau, déi
méi conciliant si wéi déi vu sengem Vir-
gänger. Déi probéieren, déi dote wichteg
Fro éischter zesummen ze léisen, an net ee
géint deen aneren auszespillen.

Dat si Fakten aus de leschte Wochen a
Méint, déi dofir och eng Rei Froen op-
werfen, wou mer net ëmmer all d’Äntwerte
kritt hu gëschter an der Deklaratioun vun
eisem Ausseminister. Notamment hu mer
een Aspekt vermësst, praktesch integral
vermësst.

Lëtzebuerg ass op enger Rei vu Plazen an
der Welt präsent - militäresch präsent - mat
meeschtens jonken Zaldoten. Och wann et
der mat hirer momentaner Gesamtzuel net
schrecklech vill sinn, international verglach,
esou sinn der awer och iwwert déi lescht
Jore schonn honnerten insgesamt vun der
Lëtzebuerger Arméi am Ausland an engem
militäreschen Asaz gewiescht. Och wann
dat keng offensiv Truppe sinn, déi Lëtze-
buerg stellt, esou hu se awer eng mili-
täresch Präsenz a Krisegebidder vun dëser
Welt.

Et gëtt hei zu Lëtzebuerg jo net vill doriwwer
geschwat. Och net am Parlament. Och net,
wann déi Mandater sollen accordéiert oder
verlängert ginn, an och net an der Öffent-
lechkeet am Allgemengen. Déi Saachen,
déi ginn zu Lëtzebuerg am Moment nach
ouni grouss an ouni gréisser Diskussiounen
ugeholl als dee Bäitrag, dee mer solle
leeschten.

Mä dat kann änneren. Dat kéint änneren,
wann zum Beispill och engem Lëtzebuerger
Zaldot an der Missioun eppes géif ge-
schéien. Wat keen hofft, wat kee wënscht,
mä wat och kee kann ausschléissen. Dofir
menge mer, dass och den Ausseminister
bei senger Deklaratioun op deen doten
Aspekt vun der Lëtzebuerger Aussepolitik
hätt missen agoen.

Ze soen, wéi, opgrond vun deem, wat inter-
national a Bewegung ass, sech Lëtzebuerg
gedenkt ze positionéieren an deenen dote
Konflikter, an deene Konflikter, wou mer
Präsenz hunn um Terrain, ob dat am Kosovo
ass, ob dat a Bosnien-Herzegowina ass, am
Kongo, am Libanon, am Tschad oder an
Afghanistan, wou mer jo och e relativ
groussen - fir Lëtzebuerger Verhältnisser -
Kontingent hunn.

Grad an Afghanistan deite sech jo Änner-
ungen un duerch deen neien amerika-
nesche President, dee souwuel op der Irak-
Fro wéi op der Afghanistan-Fro eng nei Linn
wëllt aschloen an dee sech dat anescht
virstellt wéi säi Virgänger.

Mir hätte gär vum Ausseminister héieren,
wéi d’Lëtzebuerger Regierung op déi Iddië
vum neien amerikanesche President, fir an
Afghanistan méi schwéierpunktméisseg an
den nächste Jore virzegoen, wou hien och

d’Hand ausstreckt, fir dass anerer och méi
schwéierpunktméisseg an Afghanistan
präsent sinn, am europäesche Kontext an
awer och an de bilaterale Relatioune mat
den USA gedenkt sech op där doter Fro ze
positionéieren a wéi eng Äntwert dass mer
ginn.

Wäert Lëtzebuerg an den nächste Jore
seng Präsenz an Afghanistan eropsetzen
oder net? Dat ass eng Fro, op déi mer gären
eng Äntwert vun der Regierung hätten.

Ech hu virdru gesot, dass sech d’Erkenntnis
géif duerchsetzen, dass global Problemer
och global politesch Äntwerte géife ver-
laangen. An dat ass wouer fir eng Rei vu
wesentlechen Domänen: Fir d’Finanzwelt;
wann et drëms geet, de Planéit ze ernähren,
dass jiddfereen ze iessen huet; wann et
drëms geet, weltwäit derfir ze suergen,
dass jiddfereen ze drénken huet; wann et
drëms geet, weltwäit derfir ze suergen,
dass jiddfereen am Fridde ka liewen; an
awer och - an dat ass fir eis Gréng ee
besonnesch wichtege Punkt - wann et
drëms geet, derfir ze suergen, dass effektiv
Léisungen am Kontext vun der Lutte géint
de Klimawandel endlech géifen op d’Tapéit
kommen.

Mir gesinn elo eng Gefor. An et héiert ee jo
och schonn eenzel Leit esou schwätzen.
Elo, wou mer eng Finanzkris hunn, eng ganz
grouss Finanzkris mat Impakter op d’Real-
ekonomie, héiert een déi nees, déi soen: Jo,
da muss dat elo d’Prioritéit ginn. Dat ass
méi wichteg wéi déi Klimaaspekter. Mir
mussen elo wéinst der Finanzkris an der
Wirtschaftskris fir eng Zäitchen dann eben
och déi ganz Debatt ronderëm d’Lutte géint
de Klimawandel vläicht e Stéck hannen-
drustellen. Déi also soen, dass déi zwee ge-
trennte Weeër lafen, dass d’Lutte géint de
Klimawandel e bëssen elo an dësem
Moment eng Zort Luxuspolitik wier, déi mer
eis elo net kéinte leeschten, well mer elo
aner, méi urgent, méi wichteg Problemer
hätten.

Mir sinn der Meenung, dass, wann op déi
géif gelauschtert ginn, d’Auswierkungen
dovunner kuerz-, mëttel- a laangfristeg - an
ech weie meng Wierder - katastrophal
wieren. Déi zwee si méi enk matenee
verknäppt, déi sinn ontrennbar matenee
verknäppt. Och dat, wat iwwert den Ëmwee
vun der Finanzkris an d’Wirtschaftskrise
riskéiert eranzerutschen, ass ganz enk mat
der Energiefro verknäppt, an d’Energiefro
ass ontrennbar verknäppt mat der Fro vum
Klimawandel.

De Pëtrol ass elo ëm villes nees méi bëlleg
ginn, an dat bréngt dann och déi Leit dozou
ze soen, voilà, op där Front do ass vläicht
elo net méi dee gréissten Drock, mir kënnen
do mam Drock vläicht e bëssen noloossen.
En ass jo wierklech vill gefall. Mä dat ass
awer eng scho bal kënschtlech Baisse, déi
de Pëtrol am Moment matmécht. A wa mer
dat elo géifen aus den Ae verléieren, wann
dat d’Zeeche wieren an der internationaler
Politik, wann dat d’Zeeche wieren, wa
weltwäit matenee geschwat gëtt, wéi een
aus der Finanz- a Wirtschaftskris eraus-
kënnt, da kann ee sécher sinn, dass an den
nächste Méint a Joren all Wirtschafts-
wuesstum, dee mer nees kéinte kréien, wa
mer aus der Kris eraus wieren, eent zu eent
vum Präis vum Pëtrol erëm géif opgefriess
ginn.

Ass et dat, wat mer wëllen? Ech mengen
net, dass et dat ass, wat mer solle wëllen.
An duerfir soll ee ganz kloer do mam Drock
net noloossen an d’Aen net verschléisse
virum Fait, dass déi Saachen ontrennbar
matenee verknäppt sinn.

Duerfir ware mer och frou, wéi mer net méi
spéit wéi gëscht den neien amerikanesche
President héieren hunn, deen erëm eng
Kéier widderholl huet, dass hien an der
Lutte géint de Klimawandel seng Enga-
gementer aus dem Wahlkampf net géif
verwässeren, dass hien déi géif oprechter-
halen, och wann hie President wier. Fir hien
ass d’Lutte géint de Klimawandel d’Top-
thema Nummer 1. Et ass de prioritären
Dossier oder ee vu senge prioritären
Dossiere fir säin éischt Mandat vun den
nächste véier Joer.

Hien huet och Zuele genannt. Hie wëllt
eppes an der amerikanescher Wirtschaft
veränneren, déi jo an dësem Dossier hei
alles anescht wéi virbildlech ass an déi
lescht aacht Joer et nach vill manner ginn
ass. Hien huet Zuele genannt, den neie
President: Hie wëllt an den USA bis 2020
den CO2-Ausstouss ëm 25% reduzéieren an
hie wëllt a sengem nächste Mandat
d’Weiche setzen, dass bis 2050 d’ameri-
kanesch Wirtschaft hir CO2-Emissiounen ëm
80% géif reduzéieren.

Dat ass fir eis dee richtege Wee: e gréngen
„new deal“ auszeschaffen, net just en „new
deal“, fir aus der Wirtschaftskris eraus-
zekommen, mä déi Kéier muss et e gréngen

„new deal“ sinn, en „new deal“, deen et
gläichzäiteg fäerdeg bréngt, d’Ëmwelt-
komponent ze integréieren an déi Diskus-
siounen, dass mer also déi Post-Kyoto-
Diskussiounen am Liicht vun deem gréngen
„new deal“ féieren, soss komme mer net zu
Konklusiounen, déi eis wesentlech géife
virubréngen.

An och de Sir Nicholas Stern, deem säi
Rapport jo och vill Leit gerëselt huet virun
net allze laanger Zäit, huet gesot virun zwee
Deeg, dass déi Finanzkris an hiren Impakt
op d’Realekonomie, déi mer elo erliewen,
nëmmen e Virgeschmaach géif riskéieren
ze si vun deem, wat eis géif erwaarden, wa
mer ënnert dem Drock an dem Androck vun
deem, wat mer haut erliewen, géifen um
internationale Plang bei den Diskussiounen
de Volet vun der Lutte géint de Klimawandel
ignoréieren. Dat huet en Effet multiplicateur,
dee méi wäit geet a sengen Auswierkungen,
wéi dat, wat mer elo an de leschte Méint a
Wochen erlieft hunn.

Duerfir ass och d’Fro ganz wichteg, wéi
sech d’Lëtzebuerger Regierung op deenen
Dossiere stellt. Mir ware frou, den Här
Asselborn ze héieren, zu deem doten
Thema eppes ze soen. Dat war an de
leschte Joren a sengen aussepoliteschen
Deklaratiounen net oft de Fall. Mir sinn aus-
drécklech frou doriwwer, dass hien a senger
Ried vu gëschter och op dës Aspekter
agaangen ass. Mä dat bréngt awer och den
Ausseminister e bëssen an eng Bring-
schuld, wat d’Virstellunge vun der Lëtze-
buerger Regierung betrëfft, wéi dann an
Zukunft déi international Architektur soll sinn
op deenen Dossieren.

Ass et nach tragbar, wa mer a klenge Clibb
wéi dem G8 matenee probéieren, d’Pro-
blemer ze léisen, oder muss een net wierk-
lech och vun Europa aus déi Impulser
setzen, déi fir eng komplett reforméiert Ar-
chitektur vun den internationale Relatioune
plädéieren, mat enger Reform vun der UNO,
mat virun allem eben engem Abanne vun all
den Entwécklungslänner, vun de Schwelle-
länner an all déi doten Diskussiounen? Ouni
déi ass déi Diskussioun net op eng Kon-
klusioun ze féieren, déi gewënnbréngend
wier.

E leschte Punkt - well meng Zäit an enger
Minutt schonn ofleeft - zum Thema Ofrësch-
tung. Och do hu mer jo scho vu russescher
Säit en éischten Test a Richtung Obama
kritt, wéi se den Dag nom Obama senger
Electioun annoncéiert hunn, dass se wéilten
an der Enclave vu Kaliningrad och Ofwier-
rakéite stationéieren. Dat ass eng Äntwert
op dem George Bush seng Politik, fir a
Polen an Tschechien, wou hien och Accordë
kritt huet, Ofwierrakéite géint - dat ass
d’amerikanesch Positioun - den Iran dierfen
opzestellen.

Mir hoffen, dass déi rezent Ausso vum Här
Medwedjew, deen och elo ufänkt, éischter
fir gemeinsam Solutiounen an dëser Fro vun
der Rakéitenofwier ze plädéieren, déi ass,
déi hire Wee wäert maachen.

Mir hoffen als Gréng, dass dat Stéchwuert
vun der Ofrëschtung erëm e ganz modernt
Stéchwuert gëtt. Dat war laang Joren,
während der Zäit vum Kale Krich an och
duerno, e wichtegt Stéchwuert an ass an de
leschte Joren e bëssen an de Vergiess
geroden. Mir stellen am Moment éischter de
Contraire vum Trend fest. Och wann ee
kuckt, wéi d’Militärdépensë sech weltwäit
entwéckelt hunn, ka vun Ofrëschtung
néierens méi op der Welt iwwerhaapt nach
Rieds goen.

Dat misst och e Schwéierpunkt si vun der
internationaler Politik vun der gesamt-
europäescher Unioun an natierlech och e
Rôle, dee Lëtzebuerg soll ënnerstëtzen, fir
dass dat Stéchwuert vun der Ofrëschtung
wierklech erëm eent ass, wat am Agenda
genausou héich uewe steet, wéi dat vun der
Finanzkris oder - esou hoffe mer - wéi dat
vun der Lutte géint de Klimawandel.

Dat gesot soen ech Iech, Här President, léif
Kolleeginnen a Kolleegen, Merci fir Är Op-
mierksamkeet an erwaarden d’Äntwerte
vum Ausseminister op déi zwou, dräi Froen,
déi mer haut nach eng Kéier méi prezis
gestallt hunn.

Merci.

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här Braz.
Den nächste Riedner ass den Här Henckes.
Den Här Henckes huet d’Wuert.

❱❱❱ M. Jacques-Yves Henckes (ADR).-
Här President, Dir Dammen an Dir Hären,
d’Lëtzebuerger Aussepolitik ass fir d’aller-
éischt do, fir Lëtzebuerger national Intérêten
an der Welt ze verdeedegen. D’Lëtze-
buerger Aussepolitik kann, mä muss net
mat der europäescher Politik deckungs-
gläich sinn. Europa ass dofir do, fir déi ge-
meinsam Intérêten, notamment wéi elo an
der Finanzkris, wéi am Klimawandel, ze ver-111188 www.chd. lu
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deedegen, wou mer alleguerten déi-
selwecht Ziler sollen hunn. Dofir ass Europa
do, mä et gëtt awer och nach Differenzen.
Deckungsgläich ass et net.

D’Haaptzil vun der Lëtzebuerger Ausse-
politik gëtt mat gutt gemengten Allgemeng-
heeten ëmschriwwen. Ech zitéieren hei den
Här Ausseminister: „D’Zil vun der Ausse-
politik ass et, d’Nervositéit um Globus ofze-
bauen, fir se duerch d’Asiicht ze ersetzen,
dass d’Rieder vun den internationalen Inte-
ressen aneneegräife mussen, fir der Stabi-
litéit, dem Fridden an der Mënschlechkeet
eng Chance ze ginn.“

Dëst ass net falsch, Här Ausseminister. Mä
dofir eleng bezuele mer nach keen Ausse-
minister!

(Hilarité)

Mir vun der ADR wiere frou gewiescht, wann
Der eis gëschter méi wéi eng journalistesch
Weltrees ugebueden hätt, wou Der een
hannert deem aneren déi eenzel Zitater, déi
an den Zeitunge fonnt gi sinn an den Head-
lines, opgezielt hutt. Mir hätte gär gewosst,
wat Dir konkret selwer fir Lëtzebuerg
gemaach hutt. A wéi ech an Ärer Ried no-
gekuckt hunn, konnt ech net ganz vill dor-
iwwer fannen. Dir hutt héchstwahrschein-
lech och näischt opgezielt, well näischt ge-
maach ginn ass.

Eis fält emol fir d’éischt eppes op, wat Der
net gesot hutt, wouvunner Der all déi Jore
virdru geschwat hutt an dëst Joer net.
Zënter Joren erzielt Der eis hei an der
Chamber, datt Der gär hätt, datt Lëtzebuerg
soll Member vum UNO-Sécherheetsrot ginn.
Dovunner hutt Der gëschter kee Wuert
gesot.

Heescht dat, datt d’lëtzebuergesch Re-
gierung déi Iddi opginn huet? Ech huelen
un, datt just ee Joer, e puer Méint virun de
Wahlen Dir dat vläicht net wollt soen. Mä
vläicht besteet et nach.

Zweetens, wann een Iech nolauschtert, Här
Ausseminister, muss d’lescht Joer hei an
Europa an apaart an onser Noperschaft kee
Problem do gewiescht sinn. Or, mir disku-
téieren e Benelux-Vertrag, an ech hu kee
Wuert héieren iwwert déi Problemer, déi an
der Belsch sinn an déi Orientéierungen do.
Huet d’lëtzebuergesch Regierung dozou e
puer Iddien? Wat ergëtt sech dann an deem
neie Benelux-Vertrag, dee muss verhandelt
ginn?

Drëttens, d’Europäesch Unioun. An deem
Kontext wollt ech och e puer Froe stellen, en
vue vun deenen Aussoen, déi Der gëschter
gemaach hutt bezüglech den EU-Kom-
missaren.

Ech hat geduecht ze verstoen, datt en
Accord um europäeschen Niveau ass, well
den Traité de Nice dat esou virgesäit, datt
ee Land muss op en EU-Kommissar ver-
zichten, well deen Ablack den ausse-
politesche Spriecher vun der EU géif mat an
dee Pak gezu ginn, an dat Land, wat dee
Minister, dee Représentant hätt, géif dann
automatesch op de Member an der Euro-
päescher Kommissioun verzichten.

No deem, wat ech gëschter awer esou
héieren hunn, kéint ee bal unhuelen, datt
d’lëtzebuergesch Regierung den Accord
ginn hätt, fir op e lëtzebuergesche Kom-
missar ze verzichten. Dofir wollt ech Iech
froen, Här Ausseminister, wéi d’Positioun
vun der Lëtzebuerger Regierung an där Fro
ass. Sidd Dir gewëllt, op dee Wee ze goen,
oder hutt Dir eng aner Meenung? Do misst
eng kloer Ausso kommen.

Mir mengen op jiddfer Fall, datt Lëtzebuerg
net als dat klengste Land, oder eent vun
deene klengste Länner an der EU, direkt
misst dat Land sinn, wat hei misst op een
EU-Kommissar verzichten.

Da mengen ech och, datt een, speziell als
klengt Land, muss méi Respekt weise vis-à-
vis vum ireschen Neen. Et gëtt vun alle
Säiten Drock op dat Land an op déi Bierger
ausgeübt, fir datt se hiren Iertum, wéi gesot
gëtt, misste redresséieren. Wann een de
Sondage vum 8. November kuckt, deen an
den Zeitungen an Irland publizéiert ginn
ass, da gesäit een, datt elo nach ëmmer
39% vun de Leit géint den Traité sinn, 34%
wieren derfir, an de Rescht, déi 17, 18 aner
Prozent, déi hu sech nach net décidéiert,
mä sinn awer éischter kritesch agestallt zu
dem Text. Op jidde Fall ass d’Populatioun
bal eestëmmeg der Meenung, datt een net
méi nach eng Kéier sollt an esou kuerzer
Zäit iwwert den Traité ofstëmmen.

An Tschechien, sinn ech elo gewuer ginn,
gëtt et Schwieregkeeten, fir 60% vun de
Sénateuren ze iwwerzeegen, mat Jo ze
stëmmen. Mir als ADR mengen, datt wichteg
Décisiounen an der EU musse mam Bierger
geholl ginn, iwwert de Wee vum Referendum,
an datt een déi Resultater och muss res-
pektéieren. D’EU soll net just vun e puer Elite
gemaach, ausgeweit an definéiert ginn.

Da fuerdere mer - an ech mengen, do
schéngt jo e Konsens hei an de Parteien ze
sinn -, datt mer all Kéiers déi Dokumenter,
déi um europäesche Plang an der Virberee-
dung sinn, solle mat Zäit vun der Regierung
kréien. Mir wäerten och eng Proposition de
loi eraginn, fir eng Revisioun vun der Consti-
tutioun an deem Sënn ze maachen, esou
wéi Däitschland a Frankräich dat hunn.

Ech mengen, dat ass jo och en Accord, dee
mer elo schonn deelweis mat der Regierung
hunn, mä et schéngt awer esou ze sinn, datt
e puer Ministere sech net drun halen. Wéi
kéint et soss sinn, datt mer zum Beispill
erausfonnt hunn, datt eng Direktiv an der
Ausaarbechtung ass, déi d’Quellesteier
wëllt ausweiten? Aner Parlamenter haten déi
virbereedend Dokumenter, d’Press huet
dovunner geschriwwen. Hei zu Lëtzebuerg
si mer eréischt, nodeem mir als ADR gefrot
haten, fir dee Punkt op den Ordre du jour ze
kréien, gewuer ginn, datt esou een Do-
kument elo zur Verfügung stéing. Do muss
ee soen, datt d’Aart a Weis, wéi verschidde
Ministere mat der Chamber ëmginn an den
Dialog och sichen um europäeschen
Niveau, vu Ministère zu Ministère ver-
schidden ass, an dat muss sech änneren.

Dann hu mer och bedauert, Här Ausse-
minister, datt mer an der Affär vum Secret
bancaire a vun deene Steierparadies-Accu-
satiounen net op déiselwecht Aart a Weis
reagéiert hu wéi d’Schwäiz zum Beispill, déi
déi eenzel Ambassadeure geruff huet, fir
eng Debatt ze féieren. Vläicht hunn ech dat
net gemierkt, vläicht ass dat geschitt, mä op
jiddfer Fall ass et net no bausse gedrongen.

Da mengen ech och, datt ee muss, wann
een esou ugegraff gëtt als Land, en Argu-
mentaire bréngen, well wann et ee Land
gëtt, wat e Steierparadies ass, dann ass dat
Frankräich. Wéi kann et soss sinn, datt op
Basis vun engem Rapport vun der Adminis-
tration des Contributions directes fest-
gehale gëtt, datt d’Leit mat engem
Akommes vun iwwer zéng Milliounen Euro
3,24% Steiere bezuelen? Dat ass e Paradis
fiscal. Dat muss dach heiansdo gesot ginn!

Da sollt een och nach festhalen - anonym
Konte si jo verbueden -, datt et a Frankräich
„bons du trésor anonymes“, „bons de capi-
talisation anonymes“ gëtt, wou Der Zënse
kritt, mat enger staarker Retenue à la
source, mä wat wéi Geld gehandelt gëtt a
wat total anonym ass. Do gesäit een, datt
dat zum Beispill ee vun de Moyenen ass,
wat a Frankräich fir Drogegelder an Ähn-
leches gehandelt kéint ginn. Dofir mengen
ech, datt, wann esou Accusatioune géint
onst Land erhuewe ginn, ee muss méi
schaarf dorobber reagéieren.

Mir mussen och festhalen, datt mer, vun
deene villen Themen a Froen, déi an der
Ried vum Här Ausseminister abordéiert gi
sinn, bereet sinn, verschidde Saache mat-
zedroen. Mä et muss een awer ervir-
sträichen, datt mer ons och verschidde Froe
stellen, nodeems mer Är Ried gëschter
héieren hunn, an där Dir gesot hutt, Dir wëllt
eng Partie Ambassaden an Asien hunn. Dat
ass schéin a gutt, mä vill Sënn mécht et
awer net. A vill Gläichgewiicht hu mer op
deem Gebitt och net. Firwat hu mer keng
Ambassade a Südamerika? A keng am
Noen Osten, oder am arabesche Raum?
Dofir froen ech, Här Ausseminister, ob Dir
ons do kënnt eng Äntwert ginn, firwat d’Re-
gierung just nure wëllt an Asien goen an net
an déi aner Länner?

Dir hutt och an Ärer Interventioun, mat
Recht, gesot, datt een den Dialog mat
Russland soll weiderféieren. Prinzipiell
begréisse mer dat. Ech hunn awer och
gemierkt, datt Dir déi Diskussiounen iwwer
Südossetien an Abchasien an d’Uner-
kennung vun deenen als souverän State be-
dauert hutt, wann ech et esou kann aus-
drécken. Mä et muss een awer och soen, a
mir bleiwen der Meenung, datt, wann euro-
päesch Staten de Kosovo unerkennen, et
zimlech logesch ass, datt dann aner Länner,
wéi Russland, och op där Basis do hir Uner-
kennunge maachen. Dofir wäert et héchst-
wahrscheinlech an den nächste Joren
dozou kommen...

❱❱❱ M. le Président.- Här Henckes, Är
Riedezäit ass ofgelaf.

❱❱❱ M. Jacques-Yves Henckes (ADR).-
Ech weess dat, Här President. Ech wollt just
nure soen, datt ech bedaueren, datt dës
Regierung véier Leit huet, déi sech ëm
d’Aussepolitik këmmeren, datt mer d’Im-
pressioun hunn, datt jiddferee fir sech
schafft, an datt mer eng koordinéiert Ausse-
politik brauchen. Ech hoffen, datt dat ënnert
der nächster Regierung wäert de Fall sinn.

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här
Henckes. Den nächste Riedner ass den Här
Aly Jaerling. Här Jaerling, Dir hutt d’Wuert.

❱❱❱ M. Aly Jaerling (Indépendant).-
Merci, Här President. Haut ass jo meng
lescht aussepolitesch Interventioun an
dëser Legislaturperiod, dofir wëll ech mech
da kuerz zu deem engen oder deem anere
Sujet äusseren. Déi allgemeng Meenung
iwwert den Traité vu Lissabon ass jo
anscheinend déi, dass mer den Ire méi Zäit
solle loossen, fir dass se sech net nach eng
Kéier iren. Bon, ech géif mengen, dass dat
eng gutt Initiativ ass.

Ech wëll awer och dorobber agoen, wat ech
vum Spriecher vun der grénger Fraktioun
héieren hunn, wéi en hei fir d’Ofrüstung
plädéiert huet. Do war ech zwar e bëssen
erstaunt, well wann een en Traité vu
Lissabon stëmmt oder e konstitutionellen
Traité gestëmmt huet, wou kloer Oprüs-
tungskritären drastinn, da sinn ech awer
frou, dass endlech e Mentalitéitswiessel
komm ass, an dass se esou een Traité dann
an Zukunft jo hoffentlech net méi wäerte
stëmmen.

Här President, den Här Mosar huet de
Kongo ugeschwat, an en huet dobäi och
vun Tutsien an Hutue geschwat. Ech wëll
Iech just soen, dass ech de Kongo an déi
Regioun kennen, an dass et do scho laang
net méi ëm ethnesch Ausenanersetzunge
geet. Do geet et just drëm, dass eng Rei
rücksichtslos Mercenairen, am Optrag vun
de Finanz- a Wirtschaftslobbyen, d’Plaz
propper maachen, fir dass d’Räichtümer
vun deem Land einfach an ouni Problemer
kënnen ausgebeut ginn. Dat ass d’Situa-
tioun am Kongo, an dat huet bis elo an
deene leschte 15 Joer fënnef Millioune
Mënschen d’Liewe kascht.

Et wär derwäert, dass wierklech och Lëtze-
buerg sech do emol méi bewegen an och
méi awierke sollt. Och Europa muss end-
lech do Fuerf bekennen an derfir suergen,
dass net nëmmen UNO-Zaldoten als Tou-
risten do erëmtrëppelen, mä dass se awer
och emol endlech d’Roll solle kréien, fir
kënnen d’Leit wierklech ze schützen an net
nëmmen nokucken, wéi do Kanner a Frae
mutiléiert an opgeschlitzt ginn, ouni dass ee
mam Ouer wackelt.

Ech wëll awer nach op en anere Problem an
der Regioun vun de Grousse Séien op-
mierksam maachen, an dat ass de Problem
vun den Tropebëscher. Do ware Kontrakter,
Permisen ausgestallt ginn, fir 45 Milliounen
Hektar Tropebëscher ofzeholzen. Lëtze-
buerg participéiert iwwert d’Weltbank un
engem Fonds multibailleurs fir de Kongo.
Dee Fong ass geduecht, fir dass dat Land
Sue genuch kritt, fir déi Tropebëscher, ebe
fir de Patrimoine vun den Tropebëscher ze
schützen.

2005 ass e Moratoire ausgeschwat gi fir déi
Permisen, wat zur Konsequenz hat, dass
vun deene 45 Milliounen Hektar elo nach
just 25 Milliounen Hektar kënnen ofgeholzt
ginn. Mä dat ass 10% vum Patrimoine vun
deene ganzen Tropebëscher an der Re-
gioun vun de Grousse Séien. Dat muss ee
sech emol virstellen!

Et ass en Observateur indépendant ge-
nannt ginn, fir ze iwwerwaachen, wéi dat
dann elo mat deene Permisen do gehand-
haabt gëtt. Et soll och eng Revisioun vun
den Autorisatioune gemaach ginn, fir ze
verhënneren, dass nach méi Tropebëscher
ofgeholzt ginn an dass och nach méi Per-
misen ausgestallt ginn.

Mä d’Konsequenz ass: Wa mer och do net
agräifen, da kréie mer do wéinst der huma-
nitärer Kris och nach eng ökologesch Kris;
well et ass einfach onverantwortlech, wann
een et zouléisst, dass 10% vum Patrimoine
vun den Tropebëscher an der Regioun vun
de Grousse Séien ofgeholzt ginn.

An déi Leit dohanne muss ee verstoen, well
wann ee weess, dass ee fir e Mahagonibam
dausend Dollar kritt, wann een dee verkeeft,
ech mengen da versteet een, dass déi Leit
dohannen d’Zesummenhäng vun enger
ökologescher Kris net verstinn, dass déi Leit
keng Suen hunn an op déi Aart a Weis wëlle
Geld verdéngen. An dat gëtt rücksichtslos
vun der Holzindustrie ausgenotzt.

Mä et muss een agräifen, well soss erliewe
mer nach eng Kéier esou eng Katastroph
wéi grad an anere Länner. Ech mengen och
dat wär derwäert, fir einfach eng Kéier emol
vun der Regierung do mat anzewierken.

Ech soen Iech Merci.

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här Jaerling.
Dann ass déi lescht Riednerin d’Madame
Err. Madame Err, Dir hutt d’Wuert.

❱❱❱ Mme Lydie Err (LSAP).- Merci, Här
President. Dir Dammen an Dir Hären, wéi
meng Virriedner wollt ech dem Aussemi-
nister an och dem Europaminister Merci soe
fir déi Disponibilitéit, déi si an europäeschen
an aussepoliteschen Affäre vis-à-vis vun der
Chamber un den Dag leeën, an ech wollt
mech och formell den Aussoe vum Här

Goerens uschléissen, dee fir Gläichheet
plädéiert huet, Gläichheet an der EU
zwëschent deene groussen an deene
klenge Memberstaten.

Ech wollt haaptsächlech zu Europa e puer
Wuert soen an ufänke mat zwou Froen:

Déi éischt, ob et richteg ass, wann een
d’Gefill kritt, dass den Dram oder d’Visioun
respektiv de Modell vun Europa um Ver-
blatze wier. Oder kann ee sech un dee
leschten Eurobarometer riichten, deen
éischtens ergëtt, dass an der Europäescher
Unioun 61% vun de Leit mengen, dass hiert
Land an Europa gehéiert huet?

An déi zweet - an déi ass eigentlech positiv
fir Europa -, ob et richteg ass, dass d’Eu-
ropäer, mat ganz wéinegen Ausnahme wéi
zum Beispill Éisträich, Schweden a Finn-
land, soen, dass hiert Vertrauen an d’EU
méi grouss ass wéi dat an hir eege Regie-
rungen.

(M. Lucien Weiler reprend la Présidence)

Egal wéi een dat doten dréint - et kënnen
déi eng oder déi aner aus deene Sondagen
dat eraussichen, erausliesen, wat se wëllen
-, et bleift, dass ëmmer dann, wann et
schwiereg gëtt, wann d’Leit et mat der
Angscht ze di kréie wéinst Wirtschaftskris
oder wat och ëmmer, d’Tendenz besteet, fir
„déi vu Bréissel“ derfir verantwortlech ze
maachen. An dat heescht dann, dass
d’europäesch Institutiounen dobäi schlecht
ewechkommen.

Et gëtt zum Beispill och an deem Kontext
ganz gäre gesot, dass d’Europäesch
Unioun haaptsächlech e Waasserkapp vu
Fonctionnairë wier. Wann een awer d’Zuele
kuckt, da gesäit een, dass d’Europäesch
Unioun, zoustänneg fir bal eng hallef
Milliard Bierger an Europa, net méi
Fonctionnairen huet - ech weess, dass dee
Vergläich net ganz stëmmt, mä ëmmerhin
ass en awer prägnant - wéi d’Stad vu
Paräis, déi natierlech och aner Responsa-
bilitéiten huet. Ech mengen einfach, dass et
gutt ass, eng Kéier d’Saachen an e Ver-
hältnis ze setzen.

Ausserhalb vun Europa awer blénkt de Stär
vun der Europäescher Unioun weider. An
dat ass eigentlech dat Verréckt bei der Ge-
schicht, dass déi, déi am meeschte Profit
dovunnergedroen hunn, am meeschte
Skepsis vis-à-vis vun deem Modell Europa
un den Dag leeën.

Wa mer wëssen, dass haut déi 27 eu-
ropäesch Memberstaten zesumme 7%
nëmme vun der Weltbevölkerung duer-
stellen, awer 30% vum PIB vun der Welt, da
kann een op jidde Fall sech nëmme froen,
wou mer higesteiert wieren an deene
leschte Jore par rapport zu den Zuele vun
der Weltbevölkerung, a wat mer als 27
Staten nach an enger globaliséierter Welt ze
soen hätten.

Déi Remarque gëllt natierlech besonnesch
fir e Land wéi Lëtzebuerg, dat op enger
Weltkaart esou kleng ass, dass een den
Numm net emol dran erëmfënnt.

D’Euroskepsis ass duerfir schwéier
verständlech, well dat richteg ass, wat de
Jean Monnet scho viru 50 Joer gesot huet,
wéi en d’Iddi vun der CECA hat. En huet se
motivéiert, an ech liese vir, amplaz en ze
iwwersetzen: «Nos pays sont devenus trop
petits pour le monde actuel à l’échelle des
moyens techniques modernes et à la
mesure de l’Amérique.»

Wann dat deemools richteg war, mat enger
Bevölkerungsstruktur, déi aneschters war,
mat engem Wirtschaftszentrum, dee
praktesch nëmmen op enger Säit vun der
Welt ze fanne war, an zwar an Amerika, wa
mer haut kucke mat anere Wirtschafts-
zentren, déi haaptsächlech am Oste sinn,
an Amerika, a Russland an Europa derbäi,
da freet ee sech, wéi et méiglech ass, dass
mer mat deenen Zifferen an deene Reali-
téiten, déi mer hunn, nach woen drun ze
zweifelen, dass Europa et fir eis bruecht
huet.

Et ass jo och bezeechnend, dass iwwerall
aneschters op der Welt wéi an Europa, sief
dat an Zentral- oder Südamerika, sief dat an
Asien, Südostasien, ëmmer nach weider
Europa als Modell gehandelt gëtt, während
et hei Schwieregkeeten huet, aus senger
Spur, aus der Ornière erauszekommen, fir
sech esou ze entwéckelen, wéi d’Augmen-
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tatioun vun der Zuel vun de Memberstaten
et géif erlaben.

Et ass sécherlech bedauerlech, dass déi
lescht Verträg, déi d’Regele vum Spill hätte
sollen änneren, net ugeholl sinn, mä mir
kënnen net domadder stoe bleiwen. Mir
kënnen och net weiderfueren iwwert d’Diere
vun den Iren ze diskutéieren, well dat wat
virdru bei anere Länner de Fall war, ka muer
an erëm engem anere wéi déi, déi bis elo
concernéiert waren, de Fall sinn, esou dass
mer musse kucken, wéi mer weiderkommen
an der aktueller Situatioun; an dat ass am
Fong dat, wat ech haut wollt a kuerzer Zäit
probéieren ze kucken.

An engem normale Veräin, sief dat eng
Handelsgesellschaft, sief dat eng Asso-
ciatioun oder sief et e Keeleclub, ass et
esou, dass, wann een an eng Gesellschaft
erageet, da muss een d’Regele vum Spill
respektéieren, a wann dat net de Fall ass,
da geet een eraus. Wann do sollen Änne-
runge passéieren, dann ass et normaler-
weis esou, dass ee se soit akzeptéiert oder
dass een, wann ee se net akzeptéiert, da
geet, oder déi aner jiddefalls net empê-
chéiere kann, sech weiderzeentwéckelen.

Dat, wat fir normal Gesellschaften an Asso-
ciatioune gëllt, misst eigentlech och mutatis
mutandis an der Europäescher Unioun de
Fall sinn, et sief dann, dass de politesche
Wëllen, fir ouni nei Instrumenter weider-
zekommen, net staark genuch wier.

Ech mengen, dass ee misst kucken, fir och
mam Traité vun Nice, wéi mer en elo hunn,
weiderzekommen. Et kéint een zum Beispill
Iwwerleeungen ustelle wéi déi, déi och
schonn deelweis hei ugeklonge sinn: Zum
Beispill d’Visibilitéit vun der Unioun um
internationale Plang verbesseren doduerch,
dass ee géif probéieren, sief dat an deenen
offizielle Gremië wéi an der UNO an am
UNO-Sécherheetsrot, mat engem Sëtz fir
Europa vertrueden ze ginn, an och an
deenen informelle Gruppen, sief dat de G8,
de G2 - an hoffentlech net de G1, wéi de
Charles Goerens en hei ugekënnegt huet -,
ze probéieren, net nëmmen als europäesch
Memberstaten opzetrieden, an ënnert
deenen eventuell méi méigleche Kandi-
daturen een als Europavertrieder ze huelen.

Dee viru kuerzem verstuerwene Bronisław
Geremek huet och e puer Propose ge-
maach, déi ee sech kéint iwwerleeë fir wei-
derzekommen. En huet zum Beispill gesot,
dass näischt eis géif haut empêchéieren,
den Haut Représentant fir d’Aussepolitik de
Conseil «Affaires étrangères» presidéieren
ze loossen an em domadder implizit am
Fong eng Fonctioun vun engem euro-
päeschen Ausseminister ze ginn, och dann,
wann et Oppositioune gëtt, fir iwwerhaapt
deen Titel ze gebrauchen. Deeselwechte
Geremek huet och gesot - a menger
Meenung no ass dat richteg -, et géif eis elo
näischt empêchéieren, dat legislatiivt Ini-
tiativrecht fir d’Bierger anzeféieren, mat
oder ouni neien Traité.

An - an dat ass eng interessant Propo-
sitioun; déi lescht vun dräi vum Bronisław
Geremek sengen Iddien, déi do gemaach
ginn ass - et ass net verbueden driwwer no-
zedenken, e Referendum ze organiséieren,
europawäit, mat därselwechter Fro an dee-
selwechten Dag, iwwert déi simpel Fro, déi
vill Problemer géif léisen: Wëllt Der, Jo oder
Neen, dass an Europa kann ouni Unani-
mitéit iwwer nei Gebidder ofgestëmmt ginn?

Dat wieren einfach Froen, wou einfach Änt-
werte méiglech wieren. Et kéint een och
nach eventuell eng zweet Fro druknäppen,
fir d’Saache wierklech kloerzemaachen:
Wëllt Dir, wann Äre Wonschziedel net an
Erfëllung geet, an der Unioun bleiwen oder
net? Eng gutt Fro, och wa mer wëssen, dass
mer de Moment jo eigentlech keng Méig-
lechkeet hunn, fir aus der Unioun eraus-
zekommen?

Et kéint een och, an dat hunn aner Leit
schonn iwwerluecht, nei europäesch Pro-
jeten an d’Welt ruffen; wéi dat mat der CECA
deemools geschitt ass, just op anere Ge-
bidder. Energie, Klimawandel, Recherche,
Environnement sinn alles Themen, déi d’Leit
ganz vill interesséieren. Sécherlech wieren
dat Themen, mat deenen Europa kéint méi
begeeschteren, wéi mat munchen, déi mat
Institutiounen ze dinn hunn.

Et kéint een natierlech och wéinstens emol
diskutéieren, ob et normal ass, dass et

Länner an Europa gëtt, déi kee Mindestloun
hunn a kee Mindestakommes hunn. Och wa
mer wëssen, dass mir et natierlech méi
einfach hunn, iwwer esou Saachen ze
schwätzen, well mir béides hunn, muss et
erlaabt sinn, fir esou eng Diskussioun un-
zekuerbelen, och wa mer sécher sinn, dass
dann déi Montanten, déi eventuell am
Gespréich wieren, net an all Land kéinten
déiselwecht sinn.

Mä dat wieren, léif Kolleegen a Kolleeg-
innen, sécherlech Themen, déi d’Leit
dobausse kéinten interesséieren.

Da mengen ech och nach, datt een eppes
misst maachen, wou Europa bis elo op jidde
Fall ganz schwaach war. Dat heescht,
eppes fir d’Séil maachen, pour l’âme de
l’Europe, wéi ee géif op Franséisch soen.
Op Lëtzebuergesch kléngt dat e bësse
gelungen, eventuell kënnt ee soen, eppes
fir d’Zesummegehéieregkeetsgefill. Well
och wa mer an Europa déiselwecht Kultur
hunn, déiselwecht Geschicht gréissten-
deels, och wa mer verschidde Geschichts-
bicher iwwert déiselwecht Evénementer hu
mat anere Contenuen, esou ass et dach
kloer, dass dat Zesummegehéieregkeets-
gefill ëmmer dann ophält, wann d’Duerch-
setze vun engem partikularen Interessi zur
Diskussioun steet.

Duerfir denken ech, dass ee sech och do
misst Gedanke maachen a beispillsweis
probéieren e Geschichtsbuch iwwer euro-
päesch Geschicht ze schreiwen, wat an
allen europäesche Länner kënnt gebraucht
gi mat deenen Argumenter. Dat géif näm-
lech bedeiten, dass mer net nëmmen
d’Geographie an d’Geschicht gemeinsam
hunn an domadder och d’Kultur, mä even-
tuell géif et och kënnen opweisen, dass dat,
wat eis verbënnt, eigentlech vill méi staark
ass, wéi dat, wat eis heiansdo dividéiert.

E gemeinsamen Europafeierdag hu mer
schonn. Leider ass en net fräi. Eigentlech
sollt een driwwer nodenken, ob een en net
kënnt auskoppele géint en aneren nationale
Feierdag, fir dass et een Dag am Joer géif
ginn, wou d’Leit op der Welt sech all als
Europäer géife spieren, sief et nëmmen
doduerjer, dass se deen Dag net bräichte
schaffen ze goen a sech doriwwer géife
freeën.

(Interruption)

E lescht Wuert, Kolleeginnen a Kolleegen, e
Wuert zur Sécherheets- an Noperschafts-
politik. Wéi den Ausseminister dat gëschter
ganz treffend a flott formuléiert huet, ass
Europa esou stabil - ech hunn nach just eng
hallef Säit - wéi et op senge Grenzen ass.
Ech wollt duerfir ee Wuert zur Mëttelmier-
politik vun der Unioun soen, der UPM.

Et ass evident, dass d’Mëttelmier d’Wéi ass
vun eiser Kultur. Et ass gradesou evident,
dass et de Ferment ass vun zolitte Konflik-
ter, mat deenen d’Stabilitéit net nëmmen,
mä och vun Europa steet oder fält. Et ass
duerfir richteg, dass an där leschter Pré-
sidence d’UMP nei ugesat ginn ass.

A wéi den Ausseminister dat och gesot
huet, schéngt et jo elo Moyenen ze ginn, déi
déi Affär do weiderbréngen. Et ass nämlech
evident, dass den Ënnerscheed zwëschent
där enger an där anerer Säit vum Mëttelmier
ekonomesch esou grouss ass, dass, egal
wat mir hei décidéieren, wa mer déi Diffe-
renz net méi kleng kréien, d’Immigratiouns-
stréim, déi aus dem Süden no Norde
kommen, net kënne gebremst ginn, och
dann net, wann all Land en Immigration-
zéro-Prinzip géif deklaréieren.

Et ass also net nëmmen eng Saach vum
gudden Häerz, wa mer probéieren eng
gewëssen Harmonisatioun op deenen zwee
Borde vum Mëttelmier ze schafen, mä et
ass, menger Meenung no, eng indispen-
sabel Konditioun fir d’Sécherheet net
nëmme vum Mëttelmier, mä vun der ganzer
Unioun. Net ze schwätzen natierlech, dass
de Konflikt zwëschent Israel an de paläs-
tinensesche Gebidder un där Saach mat
drunhänkt.

Schlussendlech - dee leschte Saz - Dir
Dammen an Dir Hären, däerf och Europa an
där Krisenzäit, an där mer haut dra sinn, net
vergiessen, dass et, ausser eis selwer, awer
Plazen op der Welt gëtt, déi grouss Erwaar-
dungen un Europa hunn an dass Afrika a
Länner op anere Kontinenten, déi Iwwer-
liewensschwieregkeeten hunn, musse
kënne weider op Europa zielen.

Ech soen Iech Merci.

❱❱❱ Plusieurs voix.- Très bien!

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Madame Err.
Domat ass d’Diskussioun ofgeschloss.
D’Wuert huet elo den Här Ausseminister
Jean Asselborn.

❱❱❱ M. Jean Asselborn, Vice-Premier
Ministre, Ministre des Affaires étrangères et

de l’Immigration.- Här President, wann Der
averstane sidd, géif ech stéchwuertaarteg
versichen, op d’Froen ze äntwerten, a
mengem Kolleeg Nicolas Schmit och
d’Geleeënheet ginn, fir kënnen iwwert den
Traité ze schwätzen, vläicht och e wéineg
iwwert dat soziaalt Europa, wat ugeklongen
ass, an e Wuert ze soen iwwert d’OMC.

Den Här Braz, Här President, huet gesot, et
wier vläicht interessant ze wëssen, wat den
Ausseminister géif denken. Wat ech elo
denken, dat ass, dass mer an engem Par-
lament sinn, wou mer d’Chance hunn, an
der Aussepolitik un engem Strang ze zéien,
ob mer an der Regierung sinn oder ob mer
an der Chamber sinn als Fraktioun, mat
vläicht enger klenger Ausnahm. Mä ech
mengen, dass mer awer haut de Mëtteg
bewisen hunn, dass alles, wat Aussepolitik
ass, wierklech eppes Wichteges ass fir eist
Land an dass mer do och un engem Strang
zéien.

Ech kommen elo zu de Froen oder zu deene
Punkten, déi erausgehuewe gi sinn, wou
vläicht eng Äntwert ubruecht ass, pêle-
mêle.

Dat Éischt dat ass, wat den Här Mosar
ugeschnidden huet, effektiv deen Drock,
deen op eis gemaach gëtt vu Frankräich,
vun Däitschland, vläicht och vun aneren,
wat eise Secret bancaire ugeet, eis Place
financière ugeet. Ech wëll hei zwou Saache
soen.

Dat eent dat ass: Et gëtt an Europa selbst-
verständlech e Rapport de forces. Dee
musse mer akzeptéieren. Mä mir brauchen
net ëmmer vun deene groussen a vun
deene klenge Länner ze schwätzen. Mir
sinn ee Land vun deene 27, an alles, wat mir
maachen hei zu Lëtzebuerg, och op eiser
Place financière, ass a Konkordanz mat
deem, wat décidéiert ginn ass an der Euro-
päescher Unioun. Mir als Lëtzebuerger
kënnen dat soen. Mir suivéieren à la lettre
d’Direktiv vun 2005. Mir applizéiere se esou,
wéi mer se mussen applizéieren. Et kann eis
kee Reproche gemaach ginn. Also, op
deem Punkt huet keen eis Lektiounen ze
ginn.

Ech mengen allerdéngs och, dass mer hei
mussen oppassen. Mir sinn zwar an der
Diplomatie, mä dass et net drëm geet, fir
Ambassadeuren ze ruffen. Eng Regierung
schwätzt mat enger anerer Regierung. Ech
soen Iech, dass d’Lëtzebuerger Regierung
an dëse Wochen an an dësen Deeg mat
deene Regierungen an Europa schwätzt,
déi eis vläicht e wéineg do Problemer
schafen, fir dass eis Positioun akzeptéiert
gëtt, dass se verstane gëtt, an dass mer
selbstverständlech och dorobber net musse
stoe wéi déi, déi dauernd Feeler maachen
an déi sech net un d’Regele vum Spill halen.

Dat anert, wat ech wollt soen, den zweete
Punkt, dat ass de Kongo. Ech ginn dem Här
Jaerling Recht an och dem Här Mosar, wa
se soen, dass bei deem, wat am Kongo
geschitt, d’Welt net däerf nokucken. Et ass
ze laang elo, fir eng komplett Analys do-
vunner ze maachen, mä ech géif vläicht dräi
Punkten ervirhiewen.

Ech war kierzlech an der Regioun. Den
SADC - dat heescht, dat austraalt Afrika -
muss sech vill, vill méi investéieren. Et muss
sech selwer d’Moyenë ginn, fir an der
Regioun vun de Grands Lacs eng Force ze
sinn, fir kënnen ze intervenéieren a fir Sta-
bilitéit ze suergen. Déi Statschefe gesi sech,
an effektiv - wéi ee vun de Kolleegen
heibanne gesot huet - hu se fënnef Minutte
laang matenee geschwat an da lafe se aus-
erneen ouni Konklusioun.

De Ban Ki-moon, de Generalsekretär vun
der UNO, geet dohinner, et kënnt kee Resul-
tat eraus. Dat ass eppes, wou mer wierklech
Afrika mussen encouragéieren. Wa mer
soen, dass mer an Afrika mat afrikanesche
Mëttelen, mat afrikaneschem Personal och
wëllen d’Problemer léisen, da mussen nach
grouss Effortë gemaach ginn.

Dat Zweet ass d’UNO. Ech ka mer nëmme
virstellen, och wann Europa sollt gefrot ginn,
fir ze intervenéieren, dass et opgrond vun
engem UNO-Mandat geschitt. Dat UNO-
Mandat, wat elo besteet, ass kloer. Et gëtt
just net exekutéiert. Et ass kloer! Mä wann
Der liest, wat zum Beispill ee vun de
belschen Ausseministeren - dee jo de
Kongo gutt kennt; d’Belsch sinn de Moment
am Conseil de Sécurité - dovunner hält, vun
der Ausféierung vum UNO-Mandat a vun
der Qualitéit vun den Zaldoten, a wéi och
déi Zaldote gefouert gi sur place, déi wierk-
lech nokucken, wann Dramen do ge-
schéien, dann ass dat inakzeptabel.

Et sinn e puer europäesch Länner am
Kongo, net allze vill. Wa mer et géife
fäerdeg bréngen - an et ass och dat, wat
ech op jidde Fall plädéiert hunn op der lesch-
ter Réunioun vun den Ausseministeren -,
d’UNO zu engem Renforcement ze

bréngen, och nach vläicht, wann et muss
sinn, vum Mandat, an en neien Opruff ze
maachen, da muss d’Europäesch Unioun
bereet sinn, fir hir Verantwortung mat ze
iwwerhuelen, net nëmmen um militäresche
Plang - och um militäresche Plang -, mä
selbstverständlech och um humanitären.

Et ass kloer, an där Regioun geet et net -
dovunner sinn ech iwwerzeegt - ëm
ethnesch Ausenanersetzungen, et geet ëm
d’Buedemschätz. Dat ass ganz kloer. An déi
Buedemschätz erlaben et de Rebelle vun
alle Säiten, souguer de regulären Arméien,
fir sech ze finanzéieren an dann d’Leit do ze
drangsaléieren an an horribel Situatiounen
ze féieren.

Da wollt ech dem Här Goerens vläicht soen,
dass mer jo eppes probéiert hunn an der
Europäescher Unioun. Dat, oder op jidde
Fall d’Essenz dovunner, stoung souguer e
Méindeg am „Spiegel“. Et ass also public,
dass mer wierklech e Katalog opgestallt
hunn. Mir hunn an der Europäescher Unioun
versicht zu Avignon, dat war uganks
September, an elo zu Marseille virun zwou
Wochen, e Katalog opzestelle fir déi nei
amerikanesch Regierung. Deen ass net
public gemaach ginn, mä deen ass ganz
kloer à destination geschéckt ginn. En ass
och mat Leit vun der Obama-Adminis-
tratioun beschwat ginn.

Dee Pabeier baséiert sech op e puer
Akzenter. Éischtens emol, dass Europa an
Amerika eng Schicksalsgemeinschaft sinn;
zweetens, dass déi multilateral Koope-
ratioun muss op eng ganz aner Stuf gesat
ginn, an drëttens, dass déi grouss Pro-
blemer vun dëser Welt nëmmen zesummen
ze léise sinn. Dat ass de Moyen-Orient, dat
ass de Balkan, et ass Afghanistan, et ass
Pakistan, et ass den Iran, et ass den Irak.
Dat sinn - loosse mer soen - d’Haapt-
punkten, déi mir als Europäesch Unioun
versicht hunn, der neier amerikanescher
Administratioun mat op de Wee ze ginn.

Ech hoffen, dass an Zukunft op deem Plang
méi déif ka geschafft ginn.

❱❱❱ M. le Président.- Här Goerens, Dir
hutt d’Wuert.

❱❱❱ M. Charles Goerens (DP).- Merci,
Här President. Ech wollt an deem Ze-
summenhang den Här Ausseminister froen,
ob dat do am Kloertext heescht, dass, wa
mer op en Neits mat enger Fro konfrontéiert
ginn, wéi där vun der Stationéierung vum
Système de défense antimissiles a Polen,
dat dann och Objet ka gi vun Diskussiounen
tëschent der Europäescher Unioun an de
Vereenegte Staten?

❱❱❱ M. Jean Asselborn, Vice-Premier
Ministre, Ministre des Affaires étrangères et
de l’Immigration.- Ech wollt elo just op déi
Fro kommen, wann Der erlaabt, an och
dann op dat doten äntwerten. Ganz kuerz.

Fir d’éischt nach virdrun d’NATO-Erwei-
derung. Elo a 14 Deeg ass déi berühmte
Réunioun vun den NATO-Ausseministeren
zu Bréissel, wou dann eng éischt Eva-
luatioun soll gemaach ginn iwwert den
„Membership Action Plan“, dat heescht déi
Virstuf, fir Member ze ginn an der NATO, wat
Georgien an d’Ukraine ugeet.

Fir eis hei an der Chamber - dat hunn ech
verstanen an de Kommissiounssitzungen,
wou ech war, ech hunn et och hei verstane
bei all deenen Intervenanten, déi Stellung
bezunn hunn - ass et kloer, dass et net den
Zäitpunkt ass, hei eng Décisioun ze huelen.
Dat ass och d’Positioun vun der Regierung.

Elo musse mer wëssen, firwat. Éischtens
emol hu mer zu Bukarest Georgien net dee
Schratt maache gelooss oder him d’Er-
laabnis dozou net ginn - wéi Der et wëllt
huelen. Verschidden europäesch Länner -
net alleguerten, dat wësst Der - hu Georgien
net dee Schratt maache gelooss, well mer
gesot hunn, d’Demokratie a Georgien ass
nach net op deem Standpunkt, dass mer
dee Schratt do kënne maachen. Dat war jo
net eng Kris nach déi Zäit, mä et war, well
d’Demokratie a Georgien nach net um
Summum vun deem ass, wat mer er-
waarden.

Mir hunn och gesot fir d’Ukraine, dass,
wann de Moment eng Fro géif gestallt ginn,
eng öffentlech Fro, iwwert d’NATO-Member-
schaft, dass dat Land sech komplett géif an
zwee splécken. An ech wéisst net, wat elo
sollt anescht sinn an der Evolutioun vun där
Positioun bei deem, wat ee jo liest a wat een
héiert vun deem Land.

Duerfir hu mer eng Décisioun geholl zu
Bukarest, fir enges Dags deenen zwee
Länner de MAP ze ginn, mä och, dass mer
do solle Fridde schafen an net elo eng
Décisioun huelen. An da kënnt dat derbäi,
wat den Här Goerens a wat den Här Fayot
an den Här Mosar ganz kloer gesot hunn:
Mir däerfe keen Déséquiliber vun der112200 www.chd. lu
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Balance schafen. Wa mer dee schafen, da
schafe mer Onsécherheet. Och fir Tbilisi an
och fir Kiew.

Meng Angscht ass et eigentlech, dass mer
hei erëm eng Kéier weisen, dass d’Eu-
ropäesch Unioun dividéiert ass op enger
Fro, wou se eigentlech net dierft dividéiert
sinn. Mä si huet eng aner Approche am
Oste vun Europa wéi am Westen, an deem
musse mer ebe Rechnung droen. Et ass un
eis, fir ze hëllefen, dass vläicht och mat méi
Sensibilitéit vun där neier Administratioun
an Amerika mer net méi op esou Positioune
gedriwwe ginn, dass mer mussen Déci-
siounen huelen zu enger Zäit, wou mer net
capabel sinn, déi richteg ze huelen, oder da
weisen, dass Europa net gëeent ass.

Da kommen ech op dat berühmte Rakéite-
schëld. Ech hat dëst Joer dorop verzicht, fir
méi explizit doriwwer ze schwätzen, mä ech
gi jo elo opgefuerdert, fir nach eng Kéier hei
ganz kloer Positioun ze bezéien. Dat fält
mer jo absolut net schwéier, well ech hat déi
grouss Chance, fir ee vun deenen éischten
europäeschen Ausseministeren ze sinn,
deen doriwwer seng Meenung konnt soen
an deen dozou Stellung bezunn huet.

Fir mech war dat vun Ufank un e falsche
Wee. An ech soen och, firwat. Fir d’alleréischt
hu mer an der NATO décidéiert, et géif eng
Etüd gemaach ginn, ob dat néideg wier. E
puer Méint duerno, dat war de Sommet vu
Riga, ass eng Décisioun geholl ginn, bila-
teral, tëschent den Amerikaner an deenen
zwee Länner, déi Dir kennt, fir dat doten elo
ze maachen. Et ass gepusht ginn a gepusht
ginn, an an der Europäescher Unioun ass
gesot ginn, dat do ass eng bilateral
Approche a keng multilateral Approche.

Dat ass esou falsch, wéi et nëmme ka sinn,
well wann dat richteg ass, da brauche mer
jo keng gemeinsam Aussepolitik a keng
gemeinsam Sécherheetspolitik. Wann et ëm
d’Rakéitenofwiersystemer geet an ëm
Rakéite selwer geet, wann dat net eppes
ass, wat eis alleguerte concernéiert an der
Europäescher Unioun, da weess ech net,
wat et muss sinn, wat mer kënnen defi-
néieren, fir zesummen eng europäesch
Aussen- a Sécherheetspolitik maachen ze
wëllen.

Et ass gesot gi vum Här Braz, déi zwee
concernéiert Länner hätten den Accord
ginn. Si hunn hiren Accord net ginn. Et ass
ee Memorandum ënnerschriwwe gi vun de
Regierungen, ouni dass awer déi zwee
Parlamenter souwuel a Polen wéi och an der
Tschechescher Republik bis elo sech dozou
prononcéiert hunn. Mir wëssen, dass dat
wéinstens an engem vun deene Länner
ganz, ganz schwéier gëtt, a wann et an
deem enge Land schwéier gëtt, géif dat
anert och falen.

Esou wéi een erausfanne kann, an esou wéi
een och héiert vu Kolleegen, déi scho
Kontakt hate mat der neier Administratioun
Obama, ass dat heiten eng Fro, déi sech
ganz gutt an Amerika iwwerluecht gëtt.

Ech fannen, déi Ausso, déi gemaach ginn
ass vu Kaliningrad, esou schockant wéi se
ass an esou vill se och géint all Logik vun
der Ofrëschtung ass, déi mer jo awer
brauchen - do sinn ech mam Här Braz
komplett d’accord -, ass vläicht eppes, wat
schockéiert a wat wierklech zum Iwwer-
leeën Ulass gëtt, fir dass mer ewechkomme
vun där Logik, dass ee mat Rakéiteschëlder
an och mat Radaren d’Sécherheet op der
Welt verbessere kéint. Dat kascht Milliarden
a Milliarden, domadder kéint een d’Aids-
bekämpfung an Afrika virundreiwen. Et soll
een endlech ewechkommen dovunner.

Ech kann Iech op jidde Fall soen, Lëtze-
buerg ass eent vun deene Länner an der

Europäescher Unioun, déi dat do vun Ufank
u contestéiert hunn an déi dat och weider-
féieren an hiren Argumenter.

Da sinn ech ganz, ganz frou, dass den Här
Braz sech esou op déi Stuf stellt, dass hie
seet, net nëmmen d’Scheckbuch zielt, wéi
den Här Fayot gesot huet, mä och dass mer
präsent sinn. Ech hunn hei net effektiv all
Missiounen opgezielt, déi mer an der Welt
hunn. Ech kann Iech awer soen, dass ech
och héije Respekt hu virun deene jonke Leit,
déi do participéieren, an dass ech vun do
un, dass ech Ausseminister sinn, eigentlech
de Reflex hat, dass mer als Lëtzebuerg eis
et net kënnen erlaben, ze soen, hei hutt Der
esou vill Milliounen, an da loosst eis a Rou.
Dat hu mer net gemaach am Libanon, mir
hunn et net gemaach am Tschad, mir hunn
et net gemaach am Kongo.

Dat ass och akzeptéiert ginn, souwuel vum
Parlament wéi och vum Vollek. Dat ass
eppes, wou mer als Lëtzebuerg wierklech
och kënne weisen no baussen, dass mer e
Land sinn, wat sech och engagéiere kann a
wierklech solidaresch ka sinn.

Dir hutt virun allem vun Afghanistan
geschwat, vun där neier Logik vum neie
President Obama, Här Braz.

A mengen Aen, Här President, léise mer de
Problem an Afghanistan net mat méi Zal-
doten a mat méi militärescher Präsenz do.
Wat muss geschéien, an dozou gëtt et
Usätz, ass, dass ee vläicht zur Logik kënnt,
dass Taliban net gläich Terrorist ass, dass
een also och mat Talibanen, déi net Ter-
roriste sinn, an där gëtt et, kéint en Dialog
féieren, wat de President Karsai probéiert
ze maachen, ënner schwieregste Be-
déngungen, fir ze kucken, wéi een dee
Krees vun der Gewalt an Afghanistan ka
blockéiert kréien.

An dann dass mir, och Lëtzebuerg, virun
allem dorop setzen, fir Rekonstruktioun ze
maachen, fir Kooperatioun ze maachen, an
net ëmmer mengen, wat mer méi Helmer do
hunn a wat mer méi Uniformen do hunn, wat
Afghanistan méi sécher gëtt. Dat ass net de
Wee. Dat hunn ech gëschter jo awer a
menger Ried gesot, an ech mengen...

(Coups de cloche de la Présidence et
interruption)

Wéi vill Zäit hu mer dann?

❱❱❱ M. le Président.- Jo, et ass net méi
vill Zäit. Nach sechs Minutten.

❱❱❱ M. Jean Asselborn, Vice-Premier
Ministre, Ministre des Affaires étrangères et
de l’Immigration.- Ah, entschëllegt. Jo, dann
halen ech op, well ech wëll dem Här Schmit
d’Wuert nach loossen. Dat hunn ech net
gewosst, Här President. Et deet mer leed.

Ech hu Froe gestallt kritt, da muss ech awer
och drop äntwerten.

❱❱❱ Une voix.- Jo, jo.

❱❱❱ M. Jean Asselborn, Vice-Premier
Ministre, Ministre des Affaires étrangères et
de l’Immigration.- Mä ech wëll awer net,
dass den Här Schmit elo keng Zäit méi kritt.
Dat akzeptéiert Der dann esou? Okay.

Da wollt ech Iech soen, fir et elo ganz kuerz
ze maachen, Här Henckes, wann d’Ire Jo
gesot hätten, dann hätte mer kee Problem
mat der Zuel vun de Kommissären; nëmmen
niewebäi gesot.

Ech sinn och frou driwwer, wat d’Madame
Err gesot huet, dass ee wierklech och soll
eng Séil an Europa erakréien. Mä zu där Séil
an Europa, Madame Err, där politescher
Séil: Et geet net duer, dass mer dem Héije
Beoptraagten herno, wéi Lissabon dat jo

virgesäit, d’Presidentschaft vum Relex
iwwerloossen; also vun den Affaires
étrangères de des relations extérieures.

De politesche Wëlle muss ëmmer nach do
sinn, fir zesummen eng Positioun ze kréien.
An dee politesche Wëllen, dat ass wat d’Séil
eigentlech ausmécht vun der Europäescher
Unioun, géif ech mengen. An dat musse
mer verbesseren.

Entschëllegt, Här President.

❱❱❱ M. le Président.- Et ass näischt, Här
Ausseminister. Den Här Nicolas Schmit huet
elo d’Wuert.

❱❱❱ M. Nicolas Schmit, Ministre délégué
aux Affaires étrangères et à l’Immigration.-
Här President, ech wollt op e puer méi
spezifesch Froen agoen.

Fir d’éischt iwwert de Rapport iwwert d’Poli-
tique européenne, deen den Här Fayot uge-
schwat huet. Ech informéieren d’Chamber
nach eng Kéier, mä och iwwert d’Chamber
all déi, déi un deem Rapport interesséiert
sinn, datt en op onsem Site Europaforum.lu
steet, datt also all Bierger dee Rapport ka
consultéieren, wann dat hien interesséiert.

Zweetens wollt ech soen: Alles dat, wat
iwwert déi europäesch Identitéit als eng
supplementar Identitéit, déi mer alleguer
hunn, gesot ginn ass, besonnesch vun der
Madame Err, deelen ech. Effektiv wier dat
eng Iddi, déi vum 9. Mee; déi iwwregens an
d’Gespréich bruecht ginn ass vu mengem
Kolleeg, dem Här Jouyet. Et wier vläicht eng
Iddi, déi déi sechs État-fondateurë kéinte
lancéieren, fir e Signal ze ginn an effektiv
erëm och op deem Plang ze probéieren
d’Leit méi un Europa erunzezéien.

Iwwert deen neien Traité just ee Wuert.
Sécher musse mer d’Ire respektéieren,
absolut, an den iresche Vote respektéieren.
Mä ech muss derbäi soen, datt d’Iren awer
och mussen déi 24 respektiv enges Daags
26 Länner respektéieren, déi fir deen Traité
gestëmmt hunn, an datt also Effortë musse
gemaach ginn och op der Säit vun den Iren,
fir deen Traité approuvéiert ze kréien, datt
also en Engagement vun der irescher
Regierung muss deementspriechend sinn
an engem Referendum.

Sécher ass all Land souverän iwwert de
Wee, esou en Traité approuvéieren ze
loossen, wéi se wëllen, mä déi Regierung
huet och en Engagement geholl, all Efforten
ze maachen, fir datt d’Leit op der Realitéit
an net op Ligen ofstëmmen. Dat ass also
eng wichteg Saach.

Iwwert de Kommissär géif ech just soen:
Wann d’Ire Jo gestëmmt hätten, da géif sech
elo d’Fro vum Kommissär net stellen, well
nämlech den Traité de Lisbonne nach eng
Kéier all Land fir déi nächst Period e
Kommissär gëtt. An dat, wat Der iwwer
Lëtzebuerg gesot hutt, dat ass à aucun
moment diskutéiert ginn: Lëtzebuerg géif elo
op säi Kommissär verzichten. Wann den
Traité de Nice misst applizéiert ginn, da
steet kloer dran, datt dat op enger absoluter
egalitärer Basis misst geschéien. Déi
Décisioune sinn emol nach net undiskutéiert.

Iwwert d’Kompetenzen ee Wuert. Et huet
kee Mënsch d’Intentioun, der Europäescher
Unioun hir Kompetenze weider ausze-
weiden. Et ass sécher, datt beim Aspekt vun
der Subsidiaritéit - schonn e komplext Wuert
u sech - trotz allem muss gekuckt ginn, wou
déi Kompetenzen heiansdo iwwerschratt
ginn oder ganz einfach net ëmmer optimal
gebraucht ginn. Dat trëfft d’ailleurs fir all
Land zou. Dat trëfft fir all Regierung zou. Dat
ass net just eppes, wat an der Euro-
päescher Unioun stattfënnt.

Mä et gëtt awer och Domänen, wou déi
Kompetenze musse verstäerkt gi respektiv
kreéiert ginn. Zum Beispill an der Energie-
politik. Ech hu mat vill Attentioun héieren,
wat Der gesot hutt iwwert d’Energiesécher-
heet. Notamment déi nei Länner, déi eng
grouss Angscht hu par rapport zu Russland,
datt se enges Daags de Krunn zougedréint
kréien.

Eh ben, wann d’Europäesch Unioun déi
Kompetenz hätt, méi aktiv Energiepolitik ze
gestalten, och am Beräich vun der Energie-
sécherheet, da kéinte mer natierlech och
déi Länner berouegen. Dat ass iwwregens
ee Chantier, wou mer mussen higoen. Dat
ass och een Domän, eng Kompetenz, déi
soll verstäerkt ginn iwwert de Lissabon-
Traité.

Soziaalt Europa. Sécherlech, jiddferee
fuerdert méi e soziaalt Europa a jiddferee
mengt, wann hien dat gefuerdert huet, da
géifen d’Leit de Wee an Europa méi einfach
zréckfannen. Den Equiliber zwëschent dem
Maart an dem Bierger oder den Entreprisen
an dem Salarié ass vläicht net optimal an
där europäescher Wirtschaftsgemeinschaft,
vun där mer eigentlech hierkommen, wéi
Der richteg gesot hutt.

Et gëtt Lacunen, wéi mer dat selwer erfuer
hu bei der Entsenderichtlinie, wou effektiv
deen Equiliber absolut ongenügend ass.
Mä vergiesse mer net, datt och am Sozialen
emol virun allem d’Staten décidéieren. 27
Staten am Conseil hunn déi Aarbechtszäit-
direktiv, esou wéi se elo ass, décidéiert, an
net d’Kommissioun oder en abstrakt
Europa, wat et net gëtt.

Dozou muss ech och soen, datt et vläicht e
bësse gerecht wier, wann een awer och déi
Fortschrëtter, déi Europa am soziale Beräich
bruecht huet, emol heiansdo géif an Erën-
nerung ruffen. Sécherheet op der Aar-
bechtsplaz, dat ass e vaste Gebitt. Och do
huet Europa enorm Progrès bruecht.
Souguer zu Lëtzebuerg. D’Gläichheet vu
Fra a Mann, wou Lëtzebuerg net ëmmer op
der éischter Plaz stoung, huet Europa
weidergedriwwen. D’Gläichheet vu Gehalt,
vu Salaire vu Fra a Mann ass eng euro-
päesch Iddi, ass eng europäesch Obli-
gatioun. Ouni déi Obligatioun wéilt ech net
wëssen, wou mer a verschiddene Länner
géife stoen.

Dat sinn also och déi Saachen, déi ee muss
an deem Sënn emol soen, datt sécher de
soziale Chantier an Europa nach net
fäerdeg ass a vläicht ee vun deene grousse
Chantieren ass, mä datt trotz allem och op
deem Chantier munches awer geschafft
ginn ass.

E lescht Wuert, Här President. D’Finanzkris
a Wirtschaftskris. Dee grousse Problem,
dee mer elo musse konfrontéieren, ass
eigentlech d’Rezessioun. Ech géif net soen,
datt d’Finanzkris elo vläicht nach deen
urgenteste Problem ass. Deen urgenteste
Problem ass d’Rezessioun. An d’Re-
zessioun ass net e statistesche Begrëff vun
e puer Ekonomisten oder neoliberale Statis-
tiker. D’Rezessioun ass eng Realitéit gi fir
honnerten, voire dausende Betriber an
Europa a besonnesch fir zégdausende Leit,
déi entweder schonn hir Aarbechtsplaz
verluer hu respektiv fäerte se ze verléieren.

Do erwaart jiddferee sech eng Äntwert vun
Europa. Dat Wuert vun der „Relance“
schéngt mer an deem Sënn dat richtegt
Wuert ze sinn, dat een och ëmmer méi
erëmfënnt. Wa mer iwwer Relance
schwätzen, da schwätze mer iwwer eppes,
wat muss en Impakt hunn. D’Kommissioun
huet elo Enn dës Mounts annoncéiert, e
Paquet op den Dësch ze bréngen, wou
geziilt awer och méi grouss Mesuren op
europäeschem Plang solle proposéiert
ginn.

Ech hunn haut gelies, wat den Här Obama
gesot huet, datt seng ekonomesch Theorie,
un déi hie gleeft, Pragmatismus heescht. Et
wier gutt, wa mer och an Europa ons e
bëssen déi Philosophie géifen zu Eege
maachen, an net nach u gewëssenen
Theorien hänken. Méi e pragmatescht Eru-
goen un d’Wirtschaftspolitik wier net
schlecht.

Duerfir brauche mer eng Relancepolitik. Mir
brauche massiv Aiden. Sécher, gewësse
Secteuren, wéi dat gesot ginn ass, mussen
europäesch encadréiert sinn. Et ass vill vun
der Automobilindustrie geschwat ginn. Mä
mir kënnen an d’Automobilindustrie Mil-
liarden a Milliarde stiechen, wa kee Mënsch
méi kann en Auto kafen, notzen déi Mil-
liarden näischt! Et ass also e Problem vun
neier Confiance an der Wirtschaft schafen,
déi ons aus deem geféierleche Passus, an
dee mer elo riskéieren eranzegoen, eraus-
hëlt.

E lescht Wuert, Här President, iwwert
d’WTO, well den Här Ausseminister mer
gesot huet, ech soll doriwwer schwätzen.
Firwat ass et wichteg, eigentlech zu engem
Accord ze kommen an der WTO? Well och
an dësem kritesche Moment Protektionis-
mus ëmmer esou eng einfach Léisung ass,
déi u sech - loosse mer et éierlech soen -
relativ séier an einfach ukënnt.

An dat ass déi geféierlechst Léisung, well
och do seet ons d’Erfahrung, datt d’Kris vun
’29 déi Weltwirtschaftskris ginn ass, well
Protektionismus eng Léisung sollt sinn.
Duerfir musse mer alles maachen, datt mer
net an de Protektionismus zréckfalen.

Déi bescht Léisung, fir net an de Protek-
tionismus zréckzefalen, dat ass en Accord
am Kader vun der Doha-Ronn schnellstens
ze fannen an och domat deenen äermste
Länner e Signal ze ginn. Mir schwätzen
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iwwer Rezessioun an Amerika, a Japan, an
Europa. Mä wat soen déi aarm Länner, déi
direkt vun onser Rezessioun betraff sinn a
wou Aarmut nach méi Aarmut bedeit? Duer-
fir musse mer an där Ronn eng Léisung
fannen, well déi Ronn jo och besonnesch
soll deenen äermste Länner zeguttkommen.

Merci.

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här Minister.
Wann Der erlaabt, just eng Fro nach vum
honorabelen Här Jaerling. Här Jaerling,
wann ech gelift.

❱❱❱ M. Aly Jaerling (Indépendant).- Här
Minister, et deet mer leed, mä ech kann
eppes net am Raum stoe loossen. Hunn ech
Iech richteg verstanen, wann Der elo gesot
hutt, den ireschen Nee wär nëmmen aus
Ligen entstanen? Esou muss ech deem
awer widderspriechen, well et ass beim
Traité constitutionnel esou:

Wéi beim Traité vu Lissabon sinn et Leit
ginn, déi net vum rietse Bord koumen, déi
aus sozialpoliteschen an oprüstungspoli-
teschen Ursaachen deem Traité net konnten
zoustëmmen. Dat si jo awer keng Leit, déi
op Ligen opbauen. Dat sinn Ängschten, déi
begrënnt sinn. Ech kann awer net hei stoe
loossen, dass Dir elo einfach dat esou
duerstellt, wéi wann déi iresch Neesoer hir
ganz Campagne nëmmen op Ligen op-
gestallt hätten! Dat ass falsch, an ech wär
frou, wann Dir dat awer e bësse géift rela-
tivéieren.

❱❱❱ M. Nicolas Schmit, Ministre délégué
aux Affaires étrangères et à l’Immigration.-
Éischtens hunn ech net gesot, dat wier
eleng op Ligen opgebaut. Dir hutt vun
Ängschte geschwat, mä Ängschte ginn oft
gefördert duerch net komplett Wourechten.

Wann Der also vu Lige schwätzt, da kann
ech Iech eng ganz Rei Beispiller ginn, mat
deenen den Här Ganley operéiert huet. Den
Här Ganley - wat deen Aktiivsten ass, en
ass vun obskure Sourcë finanzéiert ginn,
massiivst finanzéiert - huet déi Campagne
an Irland gefouert, mat Affirmatioune wéi: a)
D’Ire mussen Avortement zouloossen. Dat
steet am Traité. - Wou steet dat am Traité?

b) D’Ire mussen an eng europäesch Arméi
goen. Esou steet et am Traité.

Éischtens gëtt et keng europäesch Arméi,
an et huet jo kee Mënsch geduecht, an
Irland en obligatoresche Service militaire
anzeféieren.

c) D’Ire mussen hir Neutralitéit opginn. -
Wou steet dat?

Am Contraire! Am Traité ass komplett ga-
rantéiert, datt e Land wéi Irland säi Statut als
neutraalt Land wëllt préservéieren.

Dat sinn déi Ligen, déi an Irland propagéiert
gi sinn a wou mer absolut Beweiser hunn,
wéi déi massiv a ganz geziilt propagéiert gi
sinn. Ech soen net nëmmen, domat wier
dee Referendum gewonn ginn, mä déi
Ligen hunn deelweis dozou bäigedroen.

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här Minister.
Domat, Dir Dammen an Dir Hären, si mer
um Enn vun dëser Debatt ukomm. Mir
kommen elo zum nächste Punkt vun eisem
Ordre du jour. Dat sinn dräi Projets de loi,
déi an enger Debatt evakuéiert ginn. De
Rapporteur vun deenen dräi Projeten huet
elo d’Wuert, den honorabelen Här Angel.

2. 5752 - Projet de loi por-
tant approbation de l’Accord
entre le Gouvernement du
Grand-Duché de Luxembourg
et le Gouvernement de la
République française con-
cernant l’échange et la pro-
tection réciproque des infor-
mations classifiées, signé à
Luxembourg, le 24 février
2006

5753 - Projet de loi portant
approbation de l’Accord entre
le Gouvernement du Grand-
Duché de Luxembourg et le
Gouvernement de la Répu-

blique fédérale d’Allemagne
concernant la protection réci-
proque des informations clas-
sifiées, signé à Berlin, le 17
janvier 2006

5841 - Projet de loi portant
approbation de l’Accord entre
le Gouvernement du Grand-
Duché de Luxembourg et le
Gouvernement de la Répu-
blique de Lettonie concer-
nant l’échange et la protec-
tion réciproque des infor-
mations classifiées, signé à
Luxembourg, le 13 septembre
2007

Rapport de la Commission des Affaires
étrangères et européennes, de la
Défense, de la Coopération et de l’Immi-
gration

❱❱❱ M. Marc Angel (LSAP), rapporteur.-
Här President, Dir Dammen an Dir Hären,
bei deenen dräi Projeten hei geet et ëm
d’Approbatioun vun engem Accord
zwëschent eisem Land mat eisen Noperen,
d’Franséisch Republik, d’Bundesrepublik
Däitschland an och mat Lettland. An et geet
ëm den Échange an ëm d’Protection réci-
proque vu klassifizéierten Informatiounen.

Et geet am Fong drëms, e Kader ze
schafen, a besonnesch e rechtleche Kader
ze schafen, an deem sech den Austausch
an de Schutz vu klasséierten Informa-
tiounen a vu klassifizéiertem Material
aschreift.

Déi dräi Projets de loi muss een och am
Kontext gesi vun engem Europa oder an
enger Welt, déi fir vill Leit ëmmer manner
sécher ass oder schéngt, an dofir ass et
wichteg, dass een eng gewëssen Unzuel
vun Informatioune ka klassifizéieren.

Fréier gouf d’Notioun vun „Protection des
informations classées“ éischter a Relatioun
mat Krichssituatiounen oder Militär-
operatioune bruecht. Haut ass dat ganz
aneschters. Et geet haut ëm zwee Typë vu
Menacen. Éischtens, Menacë wat d’Sécher-
heet ubelaangt. Do si mer dann am Kader
vum Terrorismus, vun der Proliferatioun, vun
Armes de destruction massive, regional
Konflikter an der Welt an och déi orga-
niséiert Kriminalitéit.

Deen zweeten Type vu Menacen, dat sinn
déi, wou et ëm eise sougenanntene Patri-
moine économique financier a scientifique
geet, an do handelt et sech dann ëm
Espionnage industriel oder technologique.

Mir wëssen och, dass mer haut um euro-
päeschen Niveau vill Programmer hunn,
europäesch Programmer vun Haute techno-
logie. An an all deene Programmer geet et
natierlech och ëm Austausch vu wichtegen
Informatiounen.

Et ass och wichteg an dësem Kontext ze
soen, mir konnten déi dräi Accorden
eréischt maachen, well mer eis 2004 e
Gesetz ginn hunn, d’Gesetz vum 15. Juni
iwwert d’Protection des pièces an och
iwwert d’Habilitation de sécurité. Duerch
dëst Gesetz huet Lëtzebuerg sech e Kader
ginn, e juristesche Kader ginn, fir ebe sen-
sibel Informatiounen ze klassifizéieren an
awer och iwwert d’Habilitéierung vun deene
Leit, déi Zougank hunn zu esou Informa-
tiounen oder déi esou Informatioune kënne
klassifizéieren.

Déi Autoritéiten, déi dat däerfe maachen,
sinn an deem Gesetz vun 2004 am Artikel 5
opgezielt. Ech wëll Iech dat elo erspueren.
Et sinn och déi Autoritéiten, déi an dësen
dräi Projets de loi genannt ginn.

Et ass vläicht och nach wichteg ze be-
mierken, dass et nach Piècen oder Infor-
matioune gëtt, déi klassifizéiert sinn, déi
ënnert spezifesch Protektiounsregimer
falen. Dat ass de Fall, wa mer eis an engem
sougenanntene multilaterale Kader be-
fannen. Zum Beispill huet d’NATO hir eege
Regelen, an och d’EU huet do hir eege
Regelen.

Déi dräi Accorden hunn deen nämlechten
Opbau. Wann ech deen éischten huelen,
dee mat Frankräich, dat si 16 Artikelen. Fir
d’éischt ginn d’Definitiounen opgezielt,
dann och d’Klassifikatioun an d’Equiva-
lenzen.

Et ass ëmmer en Tableau do, wéi déi
Termen heeschen, an eisem Land, op
Fanséisch oder, verglach mat där däitscher
Sprooch, wat Däitschland ubelaangt. Et ass
wichteg, dass een do ëmmer weess, wéi en
Term correspondéiert zu Lëtzebuerg mat
deem franséischen Term.

Dann ass et och geregelt, wéi déi Institu-
tiounen, déi fir d’Sécherheet zoustänneg sinn,

kënnen een deen anere besichtegen. Et ass
och eng ganz Rëtsch Artikelen iwwert
d’Iwwersetzen, d’Destruktioun an d’Repro-
duktioun vun deenen Informatioune virgesinn.

De Statsrot huet an deenen dräi Avisen drun
erënnert, dass dës bilateral Accorden
eréischt méiglech goufen, well mer
d’Gesetz vun 2004 hunn; wat ech virdrun
ugeschwat hunn.

De Statsrot bemierkt awer och, dass dës
Accordë sech net nëmmen drop limitéieren,
de Gebrauch vu klassifizéierten Infor-
matiounen am Kader vun der Exekutioun vu
Kontrakter oder den Ausschreiwungen ze
regelen, mä dass dës Regelen och fir den
Zougank an de Schutz vun Informatioune
gëllen, wa Kontrakter ausgeschafft ginn.

Déi dräi Accorden erlaben et, dass déi
sougenannten ANSen, dat sinn d’Autorités
nationales de sécurité, zousätzlech Pro-
tokoller ausschaffe kënnen zu dësen Ac-
corden. Do seet de Statsrot, an ech zi-
téieren en: «Chaque modification de
l’accord devrait être soumise aux pro-
cédures internes de ratification des traités,
ce qui implique pour le Luxembourg l’inter-
vention du législateur.»

Mir haten eng kleng Diskussioun an der
Kommissioun iwwert dee Punkt hei an dofir
hu mer och op Propositioun vun der
Madame Err an dem schrëftleche Rapport
nach eng Ajoute gemaach, wou mer nach
eng Kéier genau dorop aginn a prezi-
séieren, dass bei deenen Accorden, wann
do en zousätzleche Protokoll kënnt, dass
déi hei an der Chamber mussen ugeholl
ginn, soss wiere se net gülteg.

Dat gesot, soen ech Iech Merci fir
d’Nolauschteren an ech ginn heimadder
och den Accord vun der LSAP-Fraktioun.

Merci.

❱❱❱ Plusieurs voix.- Très bien!

❱❱❱ M. le Président.- Dir Dammen an Dir
Hären, wann den Ausféierunge vum
Rapporteur näischt méi bäizefügen ass, da
géif ech an Ärem Numm him Merci soe fir
seng Aarbecht a mir kéimen direkt zur
Ofstëmmung vun deenen dräi Projeten. Mir
stëmme fir d’éischt of iwwert de Projet 5752.

Vote sur l’ensemble du projet de loi et
dispense du second vote constitutionnel

De Projet de loi 5752 ass mat 60 Jo-
Stëmmen ugeholl.

Ont voté oui: Mmes Sylvie Andrich-Duval,
Nancy Arendt, M. Lucien Clement, Mmes
Christine Doerner, Marie-Josée Frank,
Marie-Thérèse Gantenbein-Koullen, MM.
Marcel Glesener, Norbert Haupert, Mme
Françoise Hetto-Gaasch, MM. Ali Kaes,
Paul-Henri Meyers, Laurent Mosar, Marcel
Oberweis, Gilles Roth, Patrick Santer (par
Mme Martine Stein-Mergen), Marcel Sauber
(par Mme Sylvie Andrich-Duval), Jean-Paul
Schaaf, Marco Schank, Marc Spautz, Mme
Martine Stein-Mergen, MM. Fred Sunnen,
Lucien Thiel, Lucien Weiler et Michel Wolter
(par M. Lucien Thiel);

MM. Marc Angel, Alex Bodry, John
Castegnaro, Mme Claudia Dall’Agnol, M.
Fernand Diederich, Mme Lydie Err, MM. Ben
Fayot, Jean-Pierre Klein, Mme Lydia Mutsch
(par Mme Claudia Dall’Agnol), MM. Roger
Negri, Jos Scheuer, Romain Schneider,
Roland Schreiner et Mme Vera Spautz (par
M. Ben Fayot);

MM. Eugène Berger, Xavier Bettel, Mme
Anne Brasseur, M. Fernand Etgen, Mme
Colette Flesch, MM. Charles Goerens, Paul
Helminger (par M. Xavier Bettel), Alexandre
Krieps, Claude Meisch (par Mme Anne
Brasseur) et Carlo Wagner;

MM. Claude Adam, François Bausch, Félix
Braz, Camille Gira, Jean Huss, Henri Kox et
Mme Viviane Loschetter (par M. Jean Huss);

MM. Gast Gibéryen, Jacques-Yves
Henckes, Jean-Pierre Koepp et Robert
Mehlen;

M. Aly Jaerling.

Gëtt d’Chamber d’Dispens vum zweete Vote
constitutionnel?

(Assentiment)

Dann ass et esou décidéiert.

Mir stëmmen of iwwert de Projet de loi
57532.

Vote sur l’ensemble du projet de loi et
dispense du second vote constitutionnel

De Projet de loi 5753 ass ugeholl mat 60 Jo-
Stëmmen.

Ont voté oui: Mmes Sylvie Andrich-Duval,
Nancy Arendt, M. Lucien Clement, Mmes
Christine Doerner, Marie-Josée Frank,
Marie-Thérèse Gantenbein-Koullen, MM.
Marcel Glesener, Norbert Haupert, Mme
Françoise Hetto-Gaasch, MM. Ali Kaes,

Paul-Henri Meyers, Laurent Mosar, Marcel
Oberweis, Gilles Roth, Patrick Santer (par
Mme Martine Stein-Mergen), Marcel Sauber
(par Mme Sylvie Andrich-Duval), Jean-Paul
Schaaf, Marco Schank, Marc Spautz, Mme
Martine Stein-Mergen, MM. Fred Sunnen,
Lucien Thiel, Lucien Weiler et Michel Wolter
(par M. Lucien Thiel);

MM. Marc Angel, Alex Bodry, John
Castegnaro, Mme Claudia Dall’Agnol, M.
Fernand Diederich, Mme Lydie Err, MM. Ben
Fayot, Jean-Pierre Klein, Mme Lydia Mutsch
(par M. Roland Schreiner), MM. Roger
Negri, Jos Scheuer, Romain Schneider,
Roland Schreiner et Mme Vera Spautz (par
M. Alex Bodry);

MM. Eugène Berger, Xavier Bettel, Mme
Anne Brasseur, M. Fernand Etgen, Mme
Colette Flesch, MM. Charles Goerens, Paul
Helminger (par M. Xavier Bettel), Alexandre
Krieps, Claude Meisch (par M. Eugène
Berger) et Carlo Wagner;

MM. Claude Adam, François Bausch, Félix
Braz, Camille Gira, Jean Huss, Henri Kox et
Mme Viviane Loschetter (par M. Jean Huss);

MM. Gast Gibéryen, Jacques-Yves
Henckes, Jean-Pierre Koepp et Robert
Mehlen;

M. Aly Jaerling.

Gëtt d’Chamber d’Dispens vum zweete Vote
constitutionnel?

(Assentiment)

Dann ass et esou décidéiert.

Elo nach de Projet de loi 5841.

Vote sur l’ensemble du projet de loi et
dispense du second vote constitutionnel

Och de Projet de loi 5841 ass ugeholl mat
60 Jo-Stëmmen.

Ont voté oui: Mmes Sylvie Andrich-Duval,
Nancy Arendt, M. Lucien Clement, Mmes
Christine Doerner, Marie-Josée Frank,
Marie-Thérèse Gantenbein-Koullen, MM.
Marcel Glesener, Norbert Haupert, Mme
Françoise Hetto-Gaasch, MM. Ali Kaes,
Paul-Henri Meyers, Laurent Mosar, Marcel
Oberweis, Gilles Roth, Patrick Santer (par
M. Lucien Clement), Marcel Sauber (par
Mme Martine Stein-Mergen), Jean-Paul
Schaaf, Marco Schank, Marc Spautz, Mme
Martine Stein-Mergen, MM. Fred Sunnen,
Lucien Thiel, Lucien Weiler et Michel Wolter
(par M. Marcel Oberweis);

MM. Marc Angel, Alex Bodry, John
Castegnaro, Mme Claudia Dall’Agnol, M.
Fernand Diederich, Mme Lydie Err, MM. Ben
Fayot, Jean-Pierre Klein, Mme Lydia Mutsch
(par M. Roland Schreiner), MM. Roger
Negri, Jos Scheuer, Romain Schneider, Ro-
land Schreiner et Mme Vera Spautz (par M.
Ben Fayot);

MM. Eugène Berger, Xavier Bettel, Mme
Anne Brasseur, M. Fernand Etgen, Mme
Colette Flesch, MM. Charles Goerens, Paul
Helminger (par M. Xavier Bettel), Alexandre
Krieps, Claude Meisch (par M. Eugène
Berger) et Carlo Wagner;

MM. Claude Adam, François Bausch, Félix
Braz, Camille Gira, Jean Huss, Henri Kox et
Mme Viviane Loschetter (par M. Jean Huss);

MM. Gast Gibéryen, Jacques-Yves Henckes,
Jean-Pierre Koepp et Robert Mehlen;

M. Aly Jaerling.

Gëtt och hei d’Chamber d’Dispens vum
zweete Vote constitutionnel?

(Assentiment)

Dann ass et esou décidéiert.

Ech wollt nach soen, dertëscht, zur Motioun,
déi den honorabelen Här Meisch gëschter
déposéiert huet: Muer de Mëtteg ass den
zoustännege Minister hei, da kucke mer fir
am Laf vum Mëtteg déi Motioun ze dis-
kutéieren. Da kënnen d’Fraktioune sech
dorobber astellen.

Mir kommen dann zum leschte Punkt vun
eisem Ordre du jour vun haut. Dat ass de
Projet de loi 5910 iwwert d’wirtschaftlech
Diversifikatioun. D’Wuert huet de Rap-
porteur, den honorabelen Här Castegnaro.

3. 5910 - Projet de loi modi-
fiant la loi modifiée du 27
juillet 1993 ayant pour objet
1. le développement et la
diversification économiques
2. l’amélioration de la struc-
ture générale et de l’équilibre
régional de l’économie
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❱❱❱ M. John Castegnaro (LSAP), rap-
porteur.- Här President, Kolleeginnen a
Kolleegen, de Projet de loi 5910 huet als
Objektiv fir d’Gesetz vum 27. Juli 1993
iwwert d’wirtschaftlech Entwécklung an
Diversifikatioun un en neit europäescht
Reglement unzepassen. Et geet dobäi ëm
d’Reglement CE800-2008 vum 6. August
2008 iwwert d’Vereenbarkeet vu bestëmmte
staatleche Bäihëllefe mam Droit commu-
nautaire. Dëst Reglement gesäit vir, dass
déi maximal Fördersätz vun elo 7,5% fir
Mëttelbetriber respektiv 15% fir kleng Be-
triber op 10% respektiv 20% gehéicht solle
ginn.

Et sinn Investitiounsbäihëllefen, déi an
deem Rahme gewährt ginn. Si mussen net
vun der Europäescher Kommissioun ge-
nehmegt ginn. Dat ass an Ofweechung zu
deem Gesetz, wat mer hei de 15. Juli 2008
ofgestëmmt hunn, wou och en europäescht
Reglement à la base war, wou et ëm nei a
méi héich regional Hëllefe geet, déi
deelweis nach mussen zu Bréissel notifiéiert
ginn.

De Projet de loi 5910 ass vum Wirtschafts-
minister den 1. September 2008 hei hanner-
luecht ginn a passt eist Lëtzebuerger
Gesetz den neie Fördergrenzen un. Déi nei
Förderhöchstgrenze wäerten no Schät-
zunge vum Ministère de l’Économie am
Statsbudget mat zousätzlech am Joer plus
750.000 Euro zu Buch schloen, an dat
zousätzlech zu deenen zwou an eng
Véierels Milliounen Euro, déi de Budget
zurzäit fir d’Bäihëllefe fir d’petites et
moyennes entreprises zur Verfügung stellt.

Nodeems d’Beruffschamberen an de Stats-
rot positiv Avisen ofginn hunn an aus-
drécklech d’Vitesse begréisst hunn, mat där
dat doten ofgehandelt gëtt, konnt d’Wirt-
schaftskommissioun vun der Chamber am
Oktober dat Ganzt analyséieren. De
Rapport écrit ass den 13.11. vun der
Kommissioun ugeholl ginn.

Domat steet d’Gesetz also haut hei zur Of-
stëmmung. Ech wëll en décke Merci un
d’Mitglieder vun der Kommissioun aus-
drécken, dass mer dat esou rapid konnten
ofwéckelen. Mir hunn et also fäerdeg
bruecht, e wichtegt Gesetz fir eis kleng a
mëttelstänneg Betriber a knapps dräi Méint
duerch d’legislativ Prozedur ze bréngen.
Dat ass besonnesch a wirtschaftlech méi
schwieregen Zäiten e gutt Signal fir eis
Entreprisen.

E puer Wuert zum Historique vum Gesetz
vun 1993, wat jo d’Basisgesetz ass a wat
deemools eng Rei vu Bäihëllefregimer be-
inhalt huet. Nämlech: éischtens, de Basis-
regime fir d’petites et moyennes entre-
prises; zweetens, de Regime mat Ënner-
stëtzunge bei Investitiounen am Ëmwelt-
beräich; drëttens, Hëllef a Form vu Subven-
tioune fir Investitiounen an der Fuerschung
an an der Entwécklung; véiertens, Hëllefe fir
besonnesch benodeelegt Regiounen hei
am Land.

Dee Regionalregime ass schonn am Joer
2000 geännert ginn. De Regionalregime ass
am Joer 2000 aus dem Gesetz vun ’93
erausgeholl ginn an iwwer en eegestännegt
Gesetz iwwer regional Wirtschaftshëllefe
verännert an agefouert ginn. Wéi ech scho
gesot hunn, hu mer dat de 15. Juli nach eng
Kéier geännert a mer hunn eben déi nei Vir-
gaben, déi mer vu Bréissel kritt hunn,
ëmgesat, déi maximal Bäihëllefe vun 20% fir
d’Mëttelbetriber respektiv 30% fir kleng
Betriber erméiglechen.

Am Joer 2004 ass dann och den Aspekt
Ëmwelt aus dem Gesetz vun ’93 erausgeholl
ginn an an e separat Gesetz gegoss ginn.
Esou dass an der aktueller Fassung vum
Gesetz vun ’93 nëmme méi déi allgemeng
Bäihëllefregimer dra sinn, an de spezi-
fesche Regime fir d’Ënnerstëtzung vu Fuer-
schung an Entwécklung. Wéi een am
Exposé des motifs vun dësem Projet de loi
liese kann, huet de Wirtschaftsminister
ugekënnegt, dass och de Rescht vun deem
Gesetz vun 1993 demnächst enger gesetz-
lecher Neiformuléierung wäert ënnerzu
ginn.

Am Résumé: Mir schwätzen hei vun engem
wichtege Gesetz fir d’petites et moyennes
Entreprises, wat dann och zum richtegen
Zäitpunkt kënnt, fir d’Investitiounstäteg-
keet vun eise Betriber ze stimuléieren an do-
mat och hëllefe soll d’Wirtschaft unzekuer-
belen.

Déi aktuell Kris mécht däitlech, wéi wichteg
dass et ass, dass eis Wirtschaftsstruktur
méi staark diversifizéiert gëtt an domat och
méi onofhängeg gëtt vis-à-vis vu branchë-
spezifesche Schocken, där mer jo genuch
erliewen. Et ass och noutwendeg, well
munches drop hiweist, dass d’Finanzkris op
déi real Wirtschaft net nëmme konjunkturell
Auswierkungen huet, mä riskéiert och struk-
tureller ze hunn, an da mat zousätzlechen a
schlëmmeren Auswierkungen a Konse-

quenzen op den Aarbechtsmaart. Loosse
mer hoffen, dass dat net esou antrëtt!

Duerfir wier d’Bedeitung vun der Diversifi-
zéierungsstrategie, an deem Fall hei am
Beräich vun der Kleng- a Mëttelindustrie. Et
ass déi Kleng- a Mëttelindustrie, déi eng
zentral Roll huet, well se ee vun den
droende Pfeiler vun eiser Ekonomie ass an
och regelrecht Jobmotoren an deene ver-
gaangene Jore gi sinn. Zurzäit beschäftegt
d’Handwierk no Zuele vun der Handwierks-
kummer praktesch 70.000 Mënschen an
ass mat 10% um PIB bedeelegt. Wat engem
eng Iddi gëtt iwwert d’Bedeitung vun deem
ganze Secteur.

Ech begréissen, dass all déi, déi um Ge-
setzgebungsprozess hei bedeelegt waren,
all déi Instanzen, den Dossier esou schnell
matbehandelt hunn, an dass mer eigentlech
domat véier Méint nodeem Bréissel dat neit
Reglement décidéiert hat dat elo scho
kënnen an nationaalt Recht ëmsetzen. Dofir
en décke Merci. Den Accord vun der LSAP
wëll ech domat och hei matgedeelt hunn.

❱❱❱ Plusieurs voix.- Très bien!

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här
Castegnaro. Ech gesinn, déi aner
Fraktioune si mat den Ausféierunge vum
Rapporteur d’accord. Den Här Jaerling freet
d’Wuert.

❱❱❱ M. Ben Fayot (LSAP).- Dat ass e gutt
Beispill, fir ze weisen, wéi séier dass een en
europäeschen Text kann ëmsetzen.

Discussion générale

❱❱❱ M. Aly Jaerling (Indépendant).-
Merci. Et ass net vill.

Merci, Här President. Ech kann nëmme
staunen, dass all Gesetzer, déi mat der Wirt-
schaft zesummenhänken, a Rekordzäit hei
iwwert d’Bühn kënne bruecht ginn, an dass
mer awer Gesetzesprojeten doleien hunn,
wa soll an d’Salariat investéiert ginn oder
d’Rechter vum Salariat solle weiderbruecht
ginn, dass do Gesetzer oder Direktiven
nach zéng oder 15 oder souguer nach méi
Jore laang Zäit brauchen, fir ëmgesat ze
ginn. Ech kann einfach nëmme staunen!

Ech kann och nëmme staunen, dass mer
hei ëmmer erëm elo déi Wirtschaftskris, déi
elo ass, an de Vierdergrond stellen, fir egal
wat hei duerchzebréngen. Ech hunn näischt
dergéint, wa mer an d’Betriber investéieren,
mä ech gesinn awer, dass an der leschter
Zäit soss näischt méi gemaach gëtt wéi an
d’Betriber ze investéieren.

Éischtens emol hu mer elo nach e Gesetz
doleien, wou den Droit d’apport soll ofge-
schaf ginn, wat 106 Millioune manner Re-
cetten abréngt. Mir hu systematesch d’Ge-
mengen, déi d’Gewerbesteiersätz erof-
setzen. Ech froe mech: Wéini fänke mer
emol endlech un, erëm eng Kéier an de
Mënsch ze investéieren? Et géif héich Zäit
ginn. Anstatt dass mer systematesch an
d’Wirtschaft investéieren, an de Mënsch,
deen dauernd op der Streck bleift. Also, ech
wäert mech bei dësem Gesetz symbolesch
enthalen.

❱❱❱ M. le Président.- Dann huele mer Akt
dovunner.

(Hilarité)

Freet soss kee méi d’Wuert?

Dat ass net de Fall.

Dann nach eng Kéier dem Här Rapporteur
Merci fir seng Aarbecht. Mir kommen zum
Vote.

Vote sur l’ensemble du projet de loi et
dispense du second vote constitutionnel

De Projet de loi 5910 ass mat 59 Jo-
Stëmmen, bei 1 Abstentioun ugeholl.

Ont voté oui: Mmes Sylvie Andrich-Duval,
Nancy Arendt, M. Lucien Clement (par M.
Marcel Oberweis), Mmes Christine Doerner,
Marie-Josée Frank, Marie-Thérèse
Gantenbein-Koullen, MM. Marcel Glesener,
Norbert Haupert, Mme Françoise Hetto-
Gaasch, MM. Ali Kaes, Paul-Henri Meyers,
Laurent Mosar, Marcel Oberweis, Gilles
Roth, Patrick Santer (par M. Norbert
Haupert), Marcel Sauber (par Mme Sylvie
Anrdich-Duval), Jean-Paul Schaaf, Marco
Schank, Marc Spautz, Mme Martine Stein-
Mergen, MM. Fred Sunnen, Lucien Thiel,
Lucien Weiler et Michel Wolter (par M.
Lucien Thiel);

MM. Marc Angel, Alex Bodry, John
Castegnaro, Mme Claudia Dall’Agnol, M.
Fernand Diederich, Mme Lydie Err, MM. Ben
Fayot, Jean-Pierre Klein, Mme Lydia Mutsch
(par M. Roland Schreiner), MM. Roger
Negri, Jos Scheuer, Romain Schneider,
Roland Schreiner et Mme Vera Spautz (par
M. Marc Angel);

MM. Eugène Berger, Xavier Bettel (par Mme
Colette Flesch), Mme Anne Brasseur, M.
Fernand Etgen, Mme Colette Flesch, MM.
Charles Goerens, Paul Helminger (par M.
Fernand Etgen), Alexandre Krieps, Claude
Meisch (par M. Eugène Berger) et Carlo
Wagner;

MM. Claude Adam, François Bausch, Félix
Braz, Camille Gira, Jean Huss, Henri Kox et
Mme Viviane Loschetter (par M. Félix Braz);

MM. Gast Gibéryen, Jacques-Yves
Henckes (par M. Gast Gibéryen), Jean-
Pierre Koepp et Robert Mehlen.

S’est abstenu: M. Aly Jaerling.

Gëtt d’Chamber d’Dispens vum zweete Vote
constitutionnel?

(Assentiment)

Dann ass et esou décidéiert.

Dir Dammen an Dir Hären, mir sinn um Enn
vun eisen Aarbechten. Déi nächst Sitzung
ass muer de Mëtteg um hallwer dräi.

D’Sitzung ass opgehuewen.

(Fin de la séance publique à 17.11
heures)

SÉANCE 

9Mercredi, 
19 novembre 2008 9

Sommaire des séances publiques Nos 7, 8 et 9
Communications page 83

5944 - Proposition de révision de l'article 52 de la Constitution;

5945 - Proposition de loi portant modification de la loi électorale modifiée du 18 février
2003

et

5946 - Proposition de loi portant - modification de la loi du 5 avril 1993 relative au
secteur financier; - modification de la loi du 5 août 2005 relative aux contrats de
garantie financière page 83

Ordre du jour page 84

Dépôt d’une résolution par M. Charles Goerens relative à l'instauration d'une com-
mission spéciale pour le suivi de tous les aspects liés à la crise financière et au
ralentissement économique page 84

Heure de questions au Gouvernement

Question N°290 du 11 novembre 2008 de Mme Sylvie Andrich-Duval relative au projet
d’une Cité du cinéma à Dudelange, adressée à Mme la Secrétaire d'État à la Culture, à
l’Enseignement supérieur et à la Recherche page 84

Question N°291 du 11 novembre 2008 de M. Claude Meisch relative aux actions en
justice contre la reprise de la Banque Fortis par la Banque BNP-Paribas intentées par
les actionnaires du groupe Fortis, adressée à M. le Ministre des Finances page 84

Question N°292 du 7 novembre 2008 de M. Ben Fayot relative aux implications de
l’élection d’un nouveau Président des États-Unis pour les grands problèmes de la
politique internationale, adressée à M. le Ministre des Affaires étrangères et de l’Im-
migration pages 84-85

Question N°293 du 11 novembre 2008 de M. Robert Mehlen relative à l’élaboration
d’une loi concernant les Ministres, adressée à M. le Premier Ministre, Ministre d’État

page 85

Question N°294 du 10 novembre 2008 de M. Roger Negri relative à l’accident grave
autoroutier survenu dans la nuit du 1er novembre 2008, adressée à M. le Ministre des
Travaux publics pages 85-86

Question N°295 du 10 novembre 2008 de M. Xavier Bettel relative au subventionnement
des organisations politiques pour jeunes, adressée à Mme la Ministre de la Famille et
de l’Intégration page 86

Question N°297 du 11 novembre 2008 de M. Charles Goerens relative au non-rembour-
sement de frais d’ambulance pour des ressortissants luxembourgeois dans certains
pays de l’Union européenne, adressée à M. le Ministre de la Santé et de la Sécurité
sociale page 86

Question N°296 du 11 novembre 2008 de M. Robert Mehlen relative à la distribution
contrôlée d’héroïne dans le cadre de la lutte contre les stupéfiants, adressée à M. le
Ministre de la Santé et de la Sécurité sociale pages 86-87

Interpellation de M. Alexandre Krieps sur la politique en matière de médecine scolaire
ainsi que les aspects psychosociaux de l'intégration scolaire pages 87-92

5825 - Projet de loi concernant l'accueil et l'intégration des étrangers au Grand-Duché
de Luxembourg pages 92-98

Communications page 98

Ordre du jour pages 98-99 

Dépôt d'une motion par M. Claude Meisch page 99

Déclaration de politique européenne et étrangère présentée par M. Jean Asselborn,
Vice-Premier Ministre, Ministre des Affaires étrangères et de l'Immigration

pages 99-103

Résolution de M. Charles Goerens relative à l'instauration d'une commission spéciale
pour le suivi de tous les aspects liés à la crise financière et au ralentissement écono-
mique pages 103-104

5622 - Projet de loi portant réforme de la formation professionnelle et portant modifi-
cation a) de la loi modifiée du 22 juin 1963 fixant le régime des traitements des fonc-
tionnaires de l'État; b) de la loi modifiée du 4 septembre 1990 portant réforme de l'en-
seignement secondaire technique et de la formation professionnelle continue; c) de la
loi du 1er décembre 1992 portant 1. création d'un établissement public pour le déve-
loppement de la formation professionnelle continue et 2. fixation des cadres du per-
sonnel des Centres de formation professionnelle continue; d) de la loi du 31 juillet 2006
portant introduction d'un Code du Travail pages 104-113

Débat sur la politique européenne et étrangère pages 114-122

5752 - Projet de loi portant approbation de l'Accord entre le Gouvernement du Grand-
Duché de Luxembourg et le Gouvernement de la République française concernant
l'échange et la protection réciproque des informations classifiées, signé à Luxembourg,
le 24 février 2006

et

5753 - Projet de loi portant approbation de l'Accord entre le Gouvernement du Grand-
Duché de Luxembourg et le Gouvernement de la République fédérale d'Allemagne
concernant la protection réciproque des informations classifiées, signé à Berlin, le 17
janvier 2006

et

5841 - Projet de loi portant approbation de l'Accord entre le Gouvernement du Grand-
Duché de Luxembourg et le Gouvernement de la République de Lettonie concernant
l'échange et la protection réciproque des informations classifiées, signé à Luxembourg,
le 13 septembre 2007 page 122

5910 - Projet de loi modifiant la loi modifiée du 27 juillet 1993 ayant pour objet 1. le
développement et la diversification économiques 2. l'amélioration de la structure
générale et de l'équilibre régional de l'économie pages 122-123



Question 2373 (7.3.2008) de
Mme Colette Flesch (DP)
concernant la mise en demeure
par la Commission euro-
péenne du Luxembourg dans
le domaine des télécommu-
nications:

Récemment la Commission euro-
péenne a envoyé une lettre de
mise en demeure au Luxembourg
dans le domaine des télécommu-
nications, en raison du manque
d’indépendance du régulateur. La
Commission visait plus particu-
lièrement deux personnes agissant
au niveau de la réglementation qui
siègent dans le conseil d’admi-
nistration d’opérateurs.

Dans sa réponse du 28 février
2008 à une question parlementaire
afférente, Monsieur le Ministre
fournit cependant uniquement des
informations et explications à pro-
pos d’une des deux personnes
visées par la Commission euro-
péenne (cf. compte rendu
N°11/2007-2008 - question parle-
mentaire N°2285)

Partant, je souhaiterais poser les
questions suivantes à Monsieur le
Ministre des Communications:

- Le Ministre est-il d’avis que les
fonctions de la deuxième personne
visée ne touchent pas la question
de la séparation effective entre la
fonction de réglementation et des

activités inhérentes à la direction
d’entreprises assurant la fourniture
de services de communications
électroniques?

- Dans la négative, le Ministre
peut-il me dire quelles mesures il
entend prendre pour répondre aux
griefs de la Commission?

Réponse (27.11.2008) de M.
Jean-Louis Schiltz, Ministre
des Communications:

Le règlement grand-ducal du 14
novembre 2008 fixant l’organi-
sation du Service des Médias et de
l’Audiovisuel créé par l’article 29
de la loi du 27 juillet 1991 sur les
médias électronique vient d’être
publié aujourd’hui au Mémorial
(Mémorial A - N°169 du 24
novembre 2008).

Ce règlement remplace l’ancien
texte réglant la matière, qui n’avait
pas été réadapté depuis que ce
service s’est vu confier les com-
pétences en matière de règlemen-
tation du secteur des communi-
cations électroniques et de gestion
des fréquences radioélectriques
en 1999. Il formalise, par la créa-
tion de différentes directions, la
répartition des compétences qui
existait déjà de fait au sein du
service.

Nous venons de transmettre à la
Commission européenne le texte
tel qu’il vient d’être publié. L’entrée
en vigueur de ce règlement devrait
mettre un terme à la procédure
d’infraction que vous évoquez

dans votre question; nous devons
toutefois attendre la confirmation
officielle de classement de la part
de la Commission européenne.

Question 2664 (3.7.2008) M.
Fernand Etgen (DP) concernant
le nouveau système de
paiement dans les cantines
des établissements sco-
laires de l’enseignement
secondaire:

Au début du mois de juin a été
instauré un nouveau système de
paiement dans les cantines des
établissements scolaires de l’en-
seignement secondaire. Il me re-
vient toutefois que l’introduction de
ce nouveau système, dénommé
«My Card», a provoqué des
controverses dans plusieurs
lycées.

Partant, je souhaiterais poser les
questions suivantes à Madame la
Ministre de l’Éducation nationale et
de la Formation professionnelle:

- Madame la Ministre peut-elle
m’informer sur les motifs con-
cernant l’introduction de ce nou-
veau mode de paiement dans les
cantines scolaires?

- La recharge de la carte ne peut,
selon mes informations, être effec-
tuée que par SMS ou via Internet.
Or, il s’avère toutefois que bon

nombre d’élèves ne disposent pas
de ces moyens techniques.
Madame la Ministre n’est-elle pas
d’avis que le système en question
risque de désavantager une partie
de la population scolaire, en
l’occurrence les élèves issus de
milieux sociaux plus faibles?

- Madame la Ministre n’est-elle pas
d’avis que l’introduction du sys-
tème susmentionné peut mener à
une baisse des chiffres de fréquen-
tation des cantines scolaires et
mener les élèves à favoriser la res-
tauration rapide?

- Est-il exact que les données des
consommateurs (élèves, ensei-
gnants) sont enregistrées par
l’exploitant? Si oui, pour quelles
raisons? Madame la Ministre peut-
elle me dire pour qui ces données
sont accessibles? Enfin, j’aimerais
également savoir de la part de
Madame la Ministre si cet enre-
gistrement est conforme aux dispo-
sitions de la loi du 2 août 2002 rela-
tive à la protection des personnes
à l’égard du traitement des
données à caractère personnel.

Réponse (28.11.2008) de Mme
Mady Delvaux-Stehres, Mi-
nistre de l’Éducation nationale et
de la Formation professionnelle:

1. Il convient de préciser qu’il ne
s’agit pas uniquement d’un nou-
veau mode de paiement, mais d’un
système de gestion des res-
taurants scolaires qui couvre une
panoplie de domaines, à savoir:

- la gestion financière et comp-
table,

- le contrôle d’accès à un service
subventionné qui est réservé
exclusivement à la population
scolaire,

- la gestion des différents profils
«clients» donnant droit à des
subventions différentes, respec-
tivement à des traitements dif-
férents, à savoir:

- élèves subventionnés,

- élèves internats,

- élèves nécessiteux,

- élèves de l’éducation diffé-
renciée,

- adultes subventionnés,

- visiteurs,

- la gestion des menus proposés
dans les restaurants scolaires,

- la publication des menus et
création d’une plate-forme de com-
munication: www.restopolis.lu,

- la possibilité aux parents d’élèves
mineurs (≤16ans) de suivre les
habitudes de leurs enfants par le
biais d’une consultation on-line des
consommations effectuées,

- la création de la possibilité de
charger le compte de l’élève à
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partir de son domicile par le 
biais d’une carte de crédit ce 
qui évite aux parents de donner
des sommes importantes aux
élèves.

Afin de permettre au service de la
restauration scolaire de faire une
gestion administrative et financière
efficace, il était indispensable de le
doter de l’instrument «eRestau-
ration».

2. «MyCard» est la carte person-
nelle qui permet à l’élève, à l’en-
seignant et au personnel de l’école
d’accéder au restaurant scolaire et
de payer les consommations. À
toute «MyCard» est associé un
compte Restopolis.

Il suffit de charger un compte
Restopolis, soit par carte de crédit
(VISA, Mastercard, American
Express), soit par carte de pré-
paiement.

Le chargement par carte de crédit
présuppose un accès à l’Internet,
tandis que le chargement par carte
de prépaiement est possible via
Internet, SMS (au prix de 0,37 €) 
et directement au point de 
vente (chargement via code 
barre effectué par le personnel 
de service).

Étant donné que chaque établis-
sement scolaire met à disposition
des élèves et du personnel un
accès à l’Internet et que la possi-
bilité de se faire charger son
compte par le personnel de
service via code barre est offerte
également, un chargement sans
coût connexe est possible et il n’y
a donc pas de désavantage pour
une partie de la population sco-
laire, à savoir les élèves issus de
milieux sociaux plus faibles.

3. Il se peut que des élèves
mettent un certain temps pour
s’habituer au nouveau système.
Toutefois il est avéré que lors de
l’installation du système de
paiement électronique «ancienne
génération», introduit dans 70%
des établissements scolaires du
secondaire et secondaire
technique les élèves se sont fami-
liarisés rapidement avec ce genre
de paiement.

4. Les modalités d’enregistrement
ont été discutées avec le président
de la Commission nationale de 
la Protection des données. Elles
ont été adaptées selon ses
conseils.

Question 2734 (31.7.2008) de
M. Robert Mehlen (ADR)
concernant le Musée de la
Forteresse:

Am Zesummenhang mat de
Problemer, fir de Musée «Dräi
Eechelen» (Festungsmusée) a
Betrib ze setzen, gëtt gesot, de
Stat hätt de Kontrakt mat dem Büro
Philippe Simon zu Paräis, deen
den Optrag fir d’Muséographie kritt
hat, gekënnegt, well dëse sech net
hätt wëllen un dat am Gesetz
fixéiert Konzept (Festung-national
Identitéit) halen. Dat féiert mech
derzou, fir dës Froen un Iech ze
riichten:

1. Opgrond vu wat fir enger Pro-
zedur ass de Büro Philippe Simon
ausgewielt a beoptraagt ginn, fir
d’Ausstafféierung vum Festungs-
musée ze plangen an duerch-
zeféieren?

2. Wéi laang (vu wéini bis wéini)
huet de Büro Philippe Simon u
sengem Optrag geschafft a wéi
wäit ware seng Aarbechte fortge-
schratt, wéi d’Zesummenaarbecht
gekënnegt ginn ass?

3. Am Gesetz vun 1997 war déi
konzeptuell Ausriichtung vum
Musée kloer a véier Punkte fest-
geschriwwe ginn. War dës Aus-
riichtung tel quel an de Kontrakt
mam Här Simon respektiv an

d’Lastenheft iwwerholl ginn? Wa jo,
wéi erkläert Dir den erstaunleche
Virgang, datt e Büro, deen e kloer
definéierten Optrag ugeholl huet,
«en cours de route» eppes
aneschters wëll maachen, wéi dat,
wat säin Auftraggeber bestallt hat? 

4. Wat hunn déi responsabel
Regierungsmembren ënnerholl, fir
d’Meenungsverschiddenheeten
tëschent dem Kulturministère an
dem Büro Philippe Simon ze iden-
tifizéieren an aus der Welt ze
schafen?

5. Wéi vill huet de Stat dem Büro
Philippe Simon fir seng Aarbecht
bezuelt, a wat huet en als Konter-
partie fir dëse Betrag kritt?

6. A wat fir enge Punkten diffe-
renzéiert sech d’Konzept vum
Philippe Simon fundamental vun
deem Konzept, dat de Kulturmi-
nistère am August 2007 virgestallt
huet?

Réponse (20.11.2008) de Mme
Octavie Modert, Secrétaire
d’État à la Culture, à l’Ensei-
gnement supérieur et à la
Recherche:

Als Äntwert op dem Här Depu-
teierte Roby Mehlen seng parla-
mentaresch Ufro vum 31. Juli 2008
wollt ech folgend Informatioune
ginn, Informatiounen, déi sech zum
Deel iwwerschneide mat Äntwerten
op verschidde Froe vum Här Depu-
téierte senger parlamentarescher
Ufro vum 6. Oktober (cf. ci-dessus
- question parlementaire N°2878).

1. Op Virschlag vum Service des
Sites et Monuments nationaux a
laut dem Arrêté vum Regierungsrot
vum 4. Febuar 2000, ass d’Offer
vum Architektebüro Philippe
Simon/Martine Thomas-Bourgneuf
vu Paräis iwwert d’Ausféierung vun
der Muséologie am Arrêté minis-
tériel vum 21. Febuar 2000 approu-
véiert ginn. Eng Zousazoffer fir
d’Grafik an d’Szenographie fir
d’Finalisatioun vun den Aus-
stellungssäll am Sous-sol vum
Musée, autoriséiert vum Re-
gierungsrot de 7. Juli 2003, ass
duerch eng ministeriell Décisioun
vum 9. Juli 2003 zréckbehale ginn.

2. E Kontrakt gouf am Febuar 2000
ënnerschriwwen. Am Januar 2006
huet den Philippe Simon de
Kontrakt opgeléist. Domat war de
Kontrakt virzäiteg eriwwer. Déi 1.
Phas, déi de Kontrakt virgesinn hat
(«programme muséologique
général»), war an deem Moment
ofgeschloss. Eng 2. Phas war
amgaange realiséiert ze ginn
(«programme muséologique
détaillé»). Am Ganze ware véier
Phase virgesinn (3. Phas: «con-
sultation des entreprises réali-
sation»; 4. Phas: «suivi de réali-
sation et suivi d’intégration»).

3. Den Här Philippe Simon hat
seng Offer op Basis vum Gesetz
vun 1997 gemaach, déi ugeholl gi
war. An dësem Kontrakt stoung,
datt den Architektebüro sollt de
Contenu vum muséographesche
Parcours proposéieren an datt e
Lëtzebuerger Comité vun Histo-
riker déi Virschléi vum Architekte-
büro misst guttheeschen. Dës
Prozedur vun der Approbatioun
beweist, datt den Architektebüro,
dee wuel e Kader hat, an deem e
sech huet misse bewegen, och vun
enger «marge de manœuvre»
konnt profitéire fir Proposen ze
maachen. Dës Marge léisst d’Ge-
setz vun 1997 natierlech zou.

4. De Service des Sites et Monu-
ments nationaux huet beim Kultur-
ministère intervenéiert fir op
d’Schwieregkeeten hinzeweisen,
déi et goufen tëschent dem Här
Philippe Simon an dem Lëtze-
buerger Comité vun Historiker. Am
Optrag vum Kulturminister goufen
et eng Rei Réuniounen, och mat
Beamten aus dem Kulturministère,
fir d’Meenungsverschiddenheeten
ze behiewen.

5. D’Gesamtkäschten, déi duerch
de Vertrag mat dem auslännesche
Büro enstane sinn, belafe sech op
104.579,33 EUR TTC. D’Phas 1 (cf.
Punkt 2) gouf ofgeschloss.

6. Dem Här Philippe Simon säi
Konzept war dat vun engem
«Musée de la Fortification», deen
allgemeng Krichstechniken an de
Virdergrond sollt stellen. D’Konzept
vum Bauhär ass dat vun engem
«Musée de la forteresse de Luxem-
bourg», also wat d’Festung Lëtze-
buerg mat hirer Spezifissitéit an
den thematesche Mëttelpunkt
stellt, mat enger besonnescher
Beuechtung vun der Geschicht an
der Identitéit vu Lëtzebuerg.

D’Konzept wat ëmgesat gëtt, soll
sech also net nëmme mat der
Militärperiod ausernee setzen, mä
soll och dat dagdeeglecht Liewe
bannen a baussent der Festung
beliichten. Den Ënnerscheed
tëscht Souvenir a Geschicht soll
sech kënne kloer erausschielen.
De Visiteur, sief et e Lëtzebuerger
oder en Auslänner, soll eng
modern Interpretatioun vun der
Identitéit, respektiv den Identitéite
vun de Lëtzebuerger, proposéiert
kréien.

Question 2810 (12.9.2008) de
M. Alexandre Krieps (DP)
concernant la prolongation des
allocations familiales:

La réforme des cycles universi-
taires par le processus de Bologne
suivie de l’introduction du nouveau
régime des diplômes universitaires
a eu pour conséquences que pour
bon nombre de jeunes les études
universitaires (bachelor, master et
doctorat) se sont prolongées d’une
année.

Partant, j’aimerais poser les ques-
tions suivantes à Madame la
Ministre de la Famille et de l’Inté-
gration ainsi qu’à Monsieur le
Ministre de la Santé et de la Sécu-
rité sociale:

- Madame la Ministre serait-elle
disposée à prolonger l’attribution
des allocations familiales d’une
année jusqu’à 28 ans? Si oui, dans
quels délais pourra-t-on s’attendre
à une telle décision? Dans la néga-
tive, quels seraient les motifs d’une
telle décision?

- Dans l’hypothèse d’une prolon-
gation de l’attribution des allo-
cations familiales pour étudiants,
Monsieur le Ministre de la Santé et
de la Sécurité sociale serait-il dis-
posé à prolonger d’une année
l’immatriculation à la sécurité
sociale de ces étudiants au titre de
coassuré? Dans l’affirmative, dans
quels délais une telle adaptation
du régime actuel serait-elle envi-
sageable? Dans la négative,
quelles seraient les raisons mo-
tivant une telle décision?

Réponse commune (20.11.2008)
de M. Mars Di Bartolomeo,
Ministre de la Santé et de la Sé-
curité sociale et de Mme Marie-
Josée Jacobs, Ministre de la
Famille et de l’Intégration:

Le règlement grand-ducal du 5
octobre 2000 concernant l’aide
financière de l’État pour études
supérieures prévoit d’ores et déjà
la prise en compte des allocations
familiales dans le cadre des études
supérieur au-delà de 27 ans.

Ainsi les aides financières (prêts ou
bourses) se trouvent réduits en cas
de l’octroi des allocations familiales
du montant octroyé. L’article 5
point (4) du règlement dispose
ainsi que «pour l’étudiant qui béné-
ficie d’allocations familiales équi-
valant au montant des allocations
familiales annuelles allouées pour
un enfant à charge de plus de
douze ans, l’aide financière est
réduite du montant y relatif».

Passé l’âge de 27 ans, la loi modi-
fiée du 1985 ne prévoit plus le
paiement d’allocations familiales
aux étudiants de sorte qu’il n’y a
plus de réduction équivalente des
aides financières aux étudiants. En
d’autres termes, les aides finan-
cières au delà de 27 ans incluent le
montant des allocations familiales
actuellement. Il n’y a donc pas lieu
à modification.

Quant au volet 2) de la question de
l’honorable Député, il y a lieu de
préciser que la prolongation d’une
année du droit aux allocations
familiales pour les étudiants n’aura
aucune incidence sur leur affiliation
à l’assurance maladie en tant que
coassurés.

En effet, l’article 7, alinéa 1er sous
3) à 7) du CAS précise que:

«Art.7. Le bénéfice de l’assurance
obligatoire et de l’assurance volon-
taire s’étend:

…

3) aux enfants légitimes, légitimés,
naturels et adoptifs de l’assuré
principal ouvrant droit aux allo-
cations familiales;

4) aux enfants recueillis d’une ma-
nière durable dans le ménage de
l’assuré et auxquels celui-ci assure
l’éducation et l’entretien, pour
autant que l’assuré, son conjoint ou
son partenaire au sens de l’article
2 de la loi du 9 juillet 2004 relative
aux effets légaux de certains
partenariats, soit attributaire des
allocations familiales;

5) aux ayants droit visés sous 3) et
4) i.e. les enfants qui n’ouvrent pas
droit aux allocations familiales lors-
qu’ils sont âgés de moins de 30
ans et qu’ils disposent de ressour-
ces inférieures au revenu minimum
garanti pour une personne seule
tel que défini par la loi modifiée 
du 29 avril 1999 portant création
d’un droit à un revenu minimum
garanti.

Le bénéfice du présent article est
subordonné à la condition que l’in-
téressé ne soit pas affilié person-
nellement et, sauf en cas d’études
ou de formation professionnelle,
qu’il réside au Grand-Duché de
Luxembourg.»

Question 2815 (15.9.2008) de
MM. Jean-Paul Schaaf et
Marco Schank (CSV) concer-
nant le transport scolaire:

Avec l’Atert-Lycée à Rédange/
Attert, un nouveau lycée ouvrira
ses portes le 17 septembre 2008.
Le transport scolaire des étudiants
est assuré à partir de toutes les
localités du canton de Rédange.
Par contre, les élèves habitant un
autre canton doivent recourir à
l’offre RGTR existante. Ceci vaut
dès lors aussi pour les étudiants
des communes d’Ettelbruck et de
Feulen.

Selon nos informations, le campus
à Rédange est mal desservi en
transport en commun en prove-
nance d’Ettelbruck et de Feulen.
L’horaire de la ligne Rédange-
Ettelbruck ne permet pas aux
élèves de rentrer après les cours.
Avec les lignes régulières exis-
tantes les élèves sont obligés à
changer de bus au cours de leur
trajet scolaire et d’attendre jusqu’à
45 minutes. En plus, il n’existe
aucun arrêt de bus pour les lignes
RGTR dans les alentours directs du
Lycée.

Dans ce contexte, nous aimerions
poser les questions suivantes à
Monsieur le Ministre des Transport:

- Monsieur le Ministre est-il
d’accord pour prévoir un arrêt de
bus RGTR aux alentours du Atert-
Lycée?

- Monsieur le Ministre peut-il faire
que les lignes RGTR desservent
l’arrêt du lycée pour ceux des
élèves qui doivent en faire usage et
ce surtout les matins?

- Monsieur le Ministre peut-il
prolonger le transport scolaire de
Rédange à Mertzig jusqu’à
Ettelbruck, permettant surtout en
après-midi à 17 élèves de Feulen
et Ettelbruck de rentrer d’école par
le transport public?

Réponse (18.11.2008) de M.
Lucien Lux, Ministre des Trans-
ports:

Messieurs les Députés se réfèrent
à l’ouverture du nouveau Lycée à

Rédange et à l’organisation des
transports publics à cet effet.

Conformément au plan directeur
sectoriel lycées, qui définit les
zones d’inscription prioritaire de
tous les établissements d’ensei-
gnement secondaire et en accord
avec le Ministère de l’Éducation
nationale et de la Formation profes-
sionnelle et la direction du Lycée à
Rédange, les lignes d’autobus ont
été installées à partir du 17
septembre en vue de répondre aux
demandes et aux besoins du
prédit lycée.

Les horaires des lignes publiques
régionales en place déjà avant
l’ouverture du Lycée à Rédange et
répondant à d’autres besoins de
déplacement n’ont pas pu être
adaptées au fonctionnement de ce
Lycée. C’est notamment le cas de
la ligne RGTR 520 reliant Ettelbruck
à Rédange et Oberpallen qui fonc-
tionne suivant une cadence d’une
course par demi-heure dans les
deux sens entre 05h00 et 21h00.

Une proposition d’installer un arrêt
d’autobus à proximité des accès
vers le nouveau Lycée à Rédange
a été adressée aux autorités
locales compétentes, il y a quatre
mois. J’attends donc cette réali-
sation permettant aux lignes
publiques de passage de s’y ar-
rêter en cas de besoin.

J’estime que la demande d’un
prolongement des services de
transport du Lycée de Rédange
jusqu’à Ettelbruck ne devrait pas
avoir pour but d’inciter le Gouver-
nement à ne pas observer le plan
sectoriel lycées approuvé par la
Chambre des Députés.

Question 2837 (18.9.2008) de
M. Xavier Bettel (DP) con-
cernant le taux de récidive au
sein du Centre Pénitentiaire
de Luxembourg à Schrassig:

Un des objectifs principaux de tout
régime pénitentiaire consiste à
permettre une réinsertion sociale à
tout détenu après sa libération.
Monsieur le Ministre a dans le
passé souligné à plusieurs reprises
que, selon lui, le taux de récidive
était trop élevé au sein du Centre
Pénitentiaire de Luxembourg
(CPL).

Tout en sachant que Monsieur le
Ministre ne dispose pas de chiffres
exacts quant au taux de récidive
au sein du CPL, j’aimerais poser
les questions suivantes à Monsieur
le Ministre de la Justice:

- Monsieur le Ministre peut-il me
dire combien des détenus ac-
tuellement incarcérés au CPL ont
auparavant déjà été condamnés à
une peine de prison au Luxem-
bourg ou dans un autre pays?

- Monsieur le Ministre envisage-t-il
de faire évaluer systématiquement
le taux de récidive en vue d’une
amélioration de l’encadrement
psychologique au sein du CPL?

Réponse (26.11.2008) de M.
Luc Frieden, Ministre de la
Justice:

Sur une population pénitentiaire
totale de 606 personnes (au 4
novembre 2008) au CPL de
Schrassig il y a 290 condamnés et
282 prévenus. Parmi les 290
condamnés, 66 sont à considérer
comme récidivistes pénitentiaires.
Parmi les 282 prévenus, 81 per-
sonnes sont à considérer comme
récidivistes pénitentiaires.

Je partage l’idée qu’il peut être
intéressant de faire évaluer le taux
de récidive, notamment en vue
d’un meilleur encadrement psy-
chologique. Cependant, ceci ne
me semble utile que pour les rési-
dents sur le territoire luxembour-
geois.
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Question 2851 (24.9.2008) de
Mme Lydia Mutsch (LSAP)
concernant l’OGM:

L’ONG «Initiative Luxembourg
sans OGM» vient d’adresser sa 4e

lettre d’information à tous les
membres de la Chambre des
Députés. Il ressort de ce courrier
qu’actuellement seul le maïs MON
810 est autorisé à la culture en
Europe et par conséquent au
Luxembourg. Le catalogue euro-
péen des semences indiquerait en-
viron 70 variétés différentes issues
de la lignée du maïs transgénique
MON 810. Selon l’ONG, une
dizaine de ces variétés pourrait
actuellement être cultivée dans nos
champs et risquerait de conta-
miner les champs et les popu-
lations d’abeilles au Luxembourg.

La population luxembourgeoise est
très préoccupée par ce sujet. En
effet, selon un sondage effectué
par TNS/ILRES en 2005, 83% des
consommateurs luxembourgeois
seraient en faveur d’une inter-
diction complète des OGM.

- Sachant que chaque État
membre de l’Union européenne a
le droit d’interdire sur son territoire
un OGM dangereux, j’aimerais
savoir si Monsieur le Ministre
compte entreprendre des dé-
marches allant dans cette direc-
tion.

- Quelle est en général l’attitude
du Gouvernement face à cette
problématique?

Réponse (18.11.2008) de M.
Mars Di Bartolomeo, Ministre
de la Santé et de la Sécurité
sociale:

Le soussigné partage l’attitude très
réservée adoptée par l’honorable
Parlementaire à l’égard de la cul-
ture de produits génétiquement
modifiés. Depuis des années le
Luxembourg se positionne dans
les divers Conseils des Ministres
européens ainsi que dans les
réunions de fonctionnaires parmi
les pays invoquant le principe de
précaution et exprimant le plus de
réserves à l’égard de la culture et
du commerce des produits issus
d’une modification génétique.

S’agissant du cas particulier du
maïs MON 810, ce produit n’est
pas cultivé au Luxembourg. Il est
vrai que d’un point de vue
technique un nombre restreint de
variétés issues de la lignée du
maïs transgénique MON 810 sont
susceptibles d’être cultivées chez
nous.

Cependant la loi du 18 mars 2008
en matière de coexistence de
cultures génétiquement modifiées
et de cultures conventionnelles,
prise sur l’initiative de Monsieur le
Ministre de l’Agriculture, ensemble
avec son règlement d’exécution du
22 juillet, rend en pratique très diffi-
cile la culture de maïs généti-
quement modifié, notamment du
fait de l’obligation d’une couverture
d’assurance et de la distance à
observer entre les cultures de maïs
transgénique et les cultures
conventionnelles.

S’agissant de la position de l’«Ini-
tiative Luxembourg sans OGM», je
la partage dans une large mesure
et je la soutiens alors qu’elle milite
en faveur du développement d’une
agriculture durable; ceci dans
l’intérêt et de l’environnement et de
la santé publique.

Le Luxembourg soutient les dé-
marches visant à réformer les
procédures d’évaluation ainsi que
les pays ayant invoqué la clause
de sauvegarde, même si l’EFSA
(Agence Européenne pour la Sécu-
rité Alimentaire) vient d’émettre un
avis négatif face à l’initiative
française afférente.

Question 2853 (24.9.2008) de
M. Carlo Wagner (DP) con-
cernant le Centre Mosellan à
Ehnen:

En octobre 2005, le groupe de
travail «Centre Mosellan à Ehnen»
avait finalisé une étude de concept
concernant le réaménagement et
l’agrandissement du Musée du Vin
à Ehnen et sa transformation en un
«Centre Mosellan» à vocation
multiple.

Or, force est de constater que
depuis lors ce dossier n’a connu
aucune évolution au sein des
ministères compétents et que le
projet de transformation n’a
toujours pas été entamé.

Partant, je souhaiterais poser les
questions suivantes à Monsieur le
Ministre des Classes moyennes,
du Tourisme et du Logement ainsi
qu’à Monsieur le Ministre des
Travaux publics:

- Messieurs les Ministres peuvent-
ils m’informer sur l’état actuel du
projet du Centre Mosellan à
Ehnen? Quelles sont les raisons
pour les retards que connaît le
projet?

- Pour quelles raisons le projet ne
figure-t-il pas sur la nouvelle liste
des projets du Ministère des
Travaux publics, récemment
présentée aux membres de la
commission parlementaire compé-
tente?

- Messieurs les Ministres peuvent-
ils me dire si le projet en question
fera partie intégrante du projet de
budget de l’État pour l’exercice
2009 qui sera déposé en date du
1er octobre à la Chambre des
Députés? Dans la négative, quelles
en sont les raisons?

Réponse commune (21.11.2008)
de M. Fernand Boden, Ministre
des Classes moyennes, du
Tourisme et du Logement et de M.
Claude Wiseler, Ministre des
Travaux publics:

Sous l’égide du Ministère des
Classes moyennes, du Tourisme et
du Logement, un groupe de travail
avait été mis en place en 2004 afin
de faire élaborer une étude de
concept et d’accompagner les
travaux de réaménagement et de
restructuration de la Maison du Vin
à Ehnen.

Le groupe de travail comprenait
des représentants des Ministères
du Tourisme et de la Culture, de
l’Administration des Bâtiments
publics et de la commune de
Wormeldange, ainsi que les prin-
cipaux acteurs mosellans dans les
domaines du tourisme et de la viti-
culture.

L’étude de concept, finalisée en
octobre 2005, avait comme objet
de concevoir et de définir les
futures orientations du Centre
Mosellan, de revoir et d’adapter le
concept muséologique des col-
lections exposées afin de per-
mettre leur intégration dans les
nouvelles structures et d’établir un
plan de répartition des locaux, sur
le vu des demandes et souhaits
des différents partenaires.

À l’époque et au vu des économies
qui ont dû être réalisées à partir 
de 2006, ce projet fut reporté,
comme un certain nombre d’autres
projets.

Le projet de loi concernant le
budget des recettes et des
dépenses de l’État 2009 autorise, à
partir de 2009, le financement de la
finalisation des études de ce projet
par le biais du Fonds d’investis-
sements publics administratifs et
dans le cadre du programme
pluriannuel 2009 à 2012, ce projet
figure au Fonds d’investissements
publics administratifs avec un
montant de 6.000.000 euros.

Comme il s’agit d’un projet qui ne
dépassera pas la limite qui rend
nécessaire le vote d’un projet de loi
spécifique, le projet n’a pas figuré
sur la liste des projets présentés à

la Commission des Travaux
publics.

Les travaux préparatoires peuvent
donc être finalisés en 2009 et le
chantier commencera en 2010.

Question 2856 (25.9.2008) de
M. Ben Fayot (LSAP) concernant
les Luxembourgeois domi-
ciliés à l’étranger et élec-
tions:

Dans sa réponse du 21 juillet 2008
à ma question parlementaire
N°2714 (cf. compte rendu
N°1/2008-2009), Monsieur le
Ministre m’a informé sur la situation
des électeurs luxembourgeois
ayant choisi leur résidence dans
les régions frontalières.

- D’une façon plus générale et en
vue des élections législatives et
européennes de juin 2009, j’aimerais
savoir de Monsieur le Ministre 
s’il existe des chiffres renseignant sur
le nombre de personnes de natio-
nalité luxembourgeoise résidant
dans le monde entier.

- Dans l’affirmative, quel est le
nombre de Luxembourgeois rési-
dant à l’étranger?

- Comment ce chiffre a-t-il évolué
au fil des deux décennies pas-
sées?

- Combien de Luxembourgeois
domiciliés à l’étranger ont participé
aux élections par la voie du vote
par correspondance lors des élec-
tions législatives et européennes
en 1994, 1999 et en 2004?

Réponse (19.11.2008) de M.
Jean-Marie Halsdorf, Ministre
de l’Intérieur et de l’Aménagement
du Territoire:

En vue de la prochaine échéance
électorale, Monsieur le Député Ben
Fayot demande à être informé sur
le nombre de Luxembourgeois
résidant à l’étranger et sur la parti-
cipation aux élections législatives
et européennes de ces personnes
en 1994, 1999 et 2004 par la voie
du vote par correspondance.

Le département de l’Intérieur ne
dispose pas de données relatives
au nombre de personnes de natio-
nalité luxembourgeoise résidant à
l’étranger.

À l’avenir, il devrait toutefois de-
venir possible d’obtenir au moins
des indications, certes incom-
plètes, sur le nombre de Luxem-
bourgeois vivant dans un autre
pays que le Luxembourg. En effet,
le projet de loi relatif à l’identifi-
cation des personnes physiques,
au registre national des personnes
physiques et à la carte d’identité
prévoit pour les Luxembourgeois
qui résident à l’étranger la possi-
bilité de se faire délivrer une carte
d’identité lorsqu’ils sont inscrits sur
un registre diplomatique ou consu-
laire luxembourgeois.

En ce qui concerne les élections
législatives et européennes, le
département de l’Intérieur n’est
pas impliqué dans la procédure
électorale. Conformément aux
dispositions de la loi électorale,
c’est la Chambre des Députés qui
reçoit tous les documents et pièces
relatives aux élections législatives
et européennes par l’intermédiaire
du ministère d’État.

Monsieur le Premier Ministre a pu
fournir quelques indications dont
dispose son département dans ce
contexte: Pour les trois dernières
élections législatives et euro-
péennes, il est vrai que le nombre
global des citoyens luxem-
bourgeois résidant à l’étranger n’a
pu être relevé. Or, quelques mois
avant les élections, le Ministère des
Affaires étrangères fait habituel-
lement parvenir à nos postes diplo-
matiques à l’étranger une lettre-
circulaire rappelant les modalités
du vote par correspondance pour
les résidents de nationalité luxem-
bourgeoise dans les pays res-
pectifs. À cet effet il leur est remis
un formulaire de demande

d’admission au vote par corres-
pondance à faire parvenir à leur
commune d’inscription au Grand-
Duché, qui est soit celle de leur
dernier domicile, soit la commune
de naissance ou à défaut la Ville de
Luxembourg.

Le chiffre approximatif de 2.397
personnes que Monsieur le
Premier Ministre m’a fait parvenir,
en ce qui concerne les dernières
élections de 2004, est celui ré-
sultant des seules demandes
d’admission au vote par corres-
pondance formulées par des rési-
dents luxembourgeois à l’étranger
et ne reflète par ailleurs pas la
réalité de leur vote. De même,
toutes les communes de la circons-
cription du Centre n’ont pas in-
diqué les données y relatives.

Question 2861 (26.9.2008) de
M. Roger Negri (LSAP) con-
cernant le stationnement des
poids lourds sur les aires de
repos:

Les emplacements prévus pour les
poids lourds sur les aires de repos
des autoroutes sont souvent sa-
turés. Par conséquent, les
chauffeurs, qui sont obligés de res-
pecter les limites aux heures de
conduite et les interdictions de
circulation pour les véhicules
lourds, ne trouvent pas toujours à
temps un emplacement adéquat. À
défaut, ils stationnent leur véhicule
sur les voies de circulation des
aires de repos ou même à l’entrée
de celles-ci, ce qui constitue un
risque pour la sécurité.

En Rhénanie-Palatinat, un projet
pilote à été lancé pour l’aire de
repos Montabaur sur l’autoroute
A3. Une gestion automatique des
emplacements libres permet l’uti-
lisation optimale de l’espace dispo-
nible et une information préalable
des conducteurs de poids lourds.

Par ailleurs, certains gestionnaires
d’aires de repos allemands réflé-
chissent actuellement sur l’intro-
duction de droits de stationnement
pour les poids lourds.

- D’après Monsieur le Ministre,
quel est le degré de saturation des
aires de repos au Luxembourg? Le
nombre limité d’emplacements
rend-il l’accès aux aires de repos
difficile au point de constituer un
risque pour la sécurité?

- Dans l’affirmative, quelles me-
sures Monsieur le Ministre entend-
il entreprendre pour améliorer cette
situation? Quelle est son appré-
ciation du projet pilote mentionné
ci-dessus? Un système similaire
pourrait-il être installé sur les aires
de repos au Grand-Duché?

Réponse (24.11.2008) de M.
Claude Wiseler, Ministre des
Travaux publics:

En réponse à la question parle-
mentaire de l’honorable Député, il
y a lieu de préciser que l’Admi-
nistration des Ponts et Chaussées
a réalisé une étude de faisabilité
concernant la gestion automatique
des parkings pour poids lourds à
Berchem, utilisant les technologies
évoquées par l’honorable Député
et qui ont été mises en œuvre dans
le projet pilote de Montabaur.

Un contrat ayant pour objet l’avant-
projet détaillé d’un tel système sur
les deux aires de service à
Berchem est actuellement en voie
d’élaboration. Il est prévu d’inclure
dans ce contrat une analyse
détaillée de la fréquentation/dis-
ponibilité des parkings, ainsi que la
faisabilité de la réalisation d’aires
d’attente sur les anciennes aires de
dédouanement, avec mise en
place d’une signalisation indiquant
les disponibilités de places de
parking pour poids lourds.

Enfin l’avant-projet tiendra compte
de la recommandation de la Com-
mission de la Circulation de l’État
d’indiquer l’obligation pour les
poids lourds de rester sur l’auto-
route, dans l’hypothèse où une aire

de service a atteint le maximum de
sa capacité de sorte que la file
d’attente des véhicules risque de
se prolonger sur la bretelle
d’accès, moyennant les panneaux
à signalisation variable, en étudiant
dans le cadre de l’avant-projet,
dont question ci-dessus, l’inté-
gration des nouveaux dispositifs
dans le système CITA.

Question 2862 (26.9.2008) de
M. Marcel Oberweis (CSV)
concernant le remembrement
des biens ruraux envisagé
dans la commune de Mertert
section Langsur:

Dans son discours prononcé lors
de l’ouverture de l’Oekofoire 2008,
Monsieur le Ministre de l’Environ-
nement a évoqué entre autres la
question des remembrements des
biens ruraux en général et plus
particulièrement le projet de
remembrement durable situé à
Langsur, dans la commune de
Mertert. En ce qui concerne ce
projet, Monsieur le Ministre de
l’Environnement a fait valoir, que le
remembrement prévu à Langsur
affecterait des sites protégés se
situant dans une zone faisant
partie du réseau écologique
européen Natura 2000. Par con-
séquent, le Ministre de l’Environ-
nement se verrait dans l’impossi-
bilité de donner son feu vert au
projet en question. Cette annonce
de refus d’autorisation de la part
du Ministre de l’Environnement
remet en question l’exécution du
projet de remembrement Langsur
autorisée par le Ministère de l’Agri-
culture par le biais d’un règlement
grand-ducal du 20 juillet 2005.

Dans ce contexte, j’aimerais poser
les questions suivantes à Monsieur
le Ministre de l’Environnement:

- Monsieur le Ministre de l’Environ-
nement envisage-t-il de maintenir
son refus d’autorisation du projet
de remembrement durable situé à
Langsur?

- Dans l’affirmative, Monsieur le
Ministre de l’Environnement peut-il
préciser les raisons qui l’ont amené
à adopter une position de refus par
rapport au projet en question?

- Quelles mesures Monsieur le
Ministre de l’Environnement en-
visage-t-il d’entreprendre afin de
concilier dans une logique de
développement durable, la pro-
tection des habitats situés dans la
zone Natura 2000 et les exigences
économiques du projet de remem-
brement à Langsur?

Question 2926 (23.10.2008) de
Mmes Marie-Josée Frank et
Françoise Hetto-Gaasch et
M. Lucien Clement (CSV)
concernant le projet de remem-
brement durable situé à
Langsur:

Le 20 juillet 2005, le Ministère de
l’Agriculture avait autorisé par
règlement grand-ducal l’exécution
d’un projet de remembrement de
biens ruraux dans la commune de
Mertert, section de Langsur.

Le projet de remembrement Lang-
sur s’inscrit dans une perspective
de développement durable puis-
qu’il prévoit entre autres la réacti-
vation d’anciennes parcelles viti-
coles, l’amélioration de l’exploi-
tation des vignobles existants,
l’aménagement du massif forestier
et la plantation d’arbres fruitiers
autochtones pour la production de
fruits en vente directe ou pour la
distillation. La commune de
Mertert, l’assemblée des proprié-
taires et nus-propriétaires ainsi que
les auteurs de l’étude d’impact
ordonnée par l’Office National de
Remembrement (O.N.R.), se
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prononcent tous en faveur d’un
remembrement durable à Langsur.
De plus, selon une réponse du
Ministre de l’Agriculture à une
question parlementaire récente (cf.
compte rendu N°3/2007-2008 -
question parlementaire N°2854),
l’élaboration du projet en question
a été réalisée en étroite collabo-
ration avec les instances compé-
tentes en la matière auprès du
Ministère de l’Environnement.

En tenant compte de ce qui
précède ainsi que des questions
parlementaires posées récemment
sur le même sujet, nous avons été
fort étonnés de la position de refus
que vous avez adoptée, Monsieur
le Ministre, par rapport au projet de
remembrement Langsur.

Dans ce contexte, nous aimerions
poser les questions suivantes à
Monsieur le Ministre de l’Environ-
nement:

- Monsieur le Ministre de l’Environ-
nement peut-il préciser les raisons
qui l’ont amené à adopter une
position de refus par rapport au pro-
jet de remembrement situé à
Langsur malgré l’autorisation du
projet par le Ministère de l’Agriculture
et malgré l’étroite collaboration entre
les services compétents en la
matière du Ministère de l’Agriculture
et de l’Environnement?

- Quelle suite Monsieur le Ministre
de l’Environnement envisage-t-il de
donner au projet en question sa-
chant que toutes les parties
concernées ont donné leur accord
et que des fonds publics ont déjà
été engagés?

Réponse (26.11.2008) de M.
Lucien Lux, Ministre de l’Envi-
ronnement:

1. À ce jour le Ministre de l’Envi-
ronnement n’a pas été saisi d’une
demande d’autorisation de la part
de l’Office National de Remem-
brement en relation avec un projet
général de remembrement à
Langsur. Il a été saisi en date du 30
juillet 2008 d’une demande
d’approbation de travaux con-
nexes du remembrement secteur
«Neiebierg» qui couvre quelque
4,5 hectares de terres viticoles
situés au «Laaserbann» mais en
dehors du site Natura 2000 LU
1017 Vallée de la Sûre inférieure.

Dans son discours à l’Oekofoire
2008, le Ministre a mis en relation
directe un éventuel refus d’un
projet de remembrement général à
Langsur avec le site Natura 2000.

Lorsque le Ministre sera officiel-
lement saisi d’une demande
d’autorisation d’un projet général
de remembrement à Langsur, il
veillera scrupuleusement:

- aux exigences en relation avec la
directive 92/43/CEE concernant la
conservation des habitats naturels
ainsi que de la flore et de la faune
sauvages;

- aux respects des objectifs de la
loi du 19 janvier 2004 concernant
la protection de la nature et des
ressources naturelles, et

- aux obligations en relation avec
la Convention de Florence.

L’avant-projet de remembrement
général qui a fait l’objet d’une
évaluation des incidences ne
répond actuellement pas aux
exigences précitées et ne peut
certainement pas être qualifié de
durable:

- Les travaux de terrassement
planifiés (déblai-remblai de 40.000
m3) changeront radicalement
l’aspect paysager et sont tota-
lement en opposition avec un soi-
disant remembrement «durable».

- L’élimination planifiée de huit
hectares de forêts, haies, brous-
sailles et taillis est inacceptable et
contraire à l’article 17 de la loi
concernant la protection de la
nature et des ressources natu-
relles. L’initiation d’une filière de vin

biologique ne peut pas être consi-
dérée comme mesure compen-
satoire au sens de la loi.

- L’étude d’incidences ne tient pas
suffisamment compte du site
Natura 2000 LU 1017 Vallée de la
Sûre Inférieure, en particulier de
l’impact du projet sur les espèces
protégées telles les chauves-
souris.

- Le bilan global de l’étude d’im-
pact n’est aucunement positif mais
conduit à une perte de la valeur
écologique du site concerné de
21%.

- Le projet de remembrement est
proche d’un autre site Natura 2000
(LU 1034 Wasserbillig - Carrière de
Dolomie) et le maître d’ouvrage n’a
pas analysé l’impact du projet sur
ce site et les espèces y présentes.

2. Voir sub 1.

3. Un projet de remembrement du-
rable doit respecter l’aspect
paysager du site et éviter la
destruction massive de biotopes.
L’Office National du Remem-
brement devrait adapter son avant-
projet afin de le rendre compatible
avec les exigences de protection
de la nature et de sauvegarde du
paysage. Une coopération plus
étroite avec l’Administration des
Eaux et Forêts, riche en expérience
en la matière, s’impose.

L’étude d’incidences devrait
davantage prendre en compte les
exigences de la directive
92/43/CEE concernant la conser-
vation des habitats naturels ainsi
que de la flore et de la faune
sauvages.

Par ailleurs, il serait opportun de
réaliser une analyse coût/efficacité
de l’avant-projet en question.

Question 2865 (30.9.2008) de
M. Jacques-Yves Henckes
(ADR) concernant l’insertion
professionnelle des réfugiés
politiques et des personnes
admises sous le statut de
tolérance:

Il me revient que près de 90% des
personnes admises en tant que
réfugiés politiques ou admises
sous le statut de tolérance se
retrouvent d’abord inscrit en tant
que chômeurs indemnisés puis
comme bénéficiaires du RMG.
Ceci résulterait du fait que ces
personnes souvent ne sont pas ou
pas suffisamment préparés au
marché du travail luxembourgeois
alors qu’ils ne connaissent souvent
ni le luxembourgeois ni le français
ni l’allemand.

Aussi je voudrais vous poser les
questions suivantes:

1. Combien de personnes adultes
ont été admises sous le statut de
réfugié politique ou sous le statut
de tolérance depuis le 1er janvier
2004 et combien d’entre eux ré-
sident toujours au pays?

2. Combien de ces personnes se
trouvent inscrits comme deman-
deurs d’emplois indemnisés voire
comme bénéficiaires du RMG?

3. Quels sont les aides à l’insertion
professionnelle dont ont bénéficié
ou dont bénéficient ces personnes
lors de leur statut de demandeurs
d’emplois respectivement comme
bénéficiaires du RMG? Dans ce
contexte, j’aimerais aussi savoir
combien de ces personnes ont
effectivement suivi des cours ou
séminaires de formation.

4. Combien de ces personnes ont-
elles actuellement un emploi?

5. Quelles sont les mesures que le
Gouvernement entend prendre
pour améliorer les possibilités
d’insertion dans le monde du
travail des personnes réfugiées ou
sous statut de tolérance qui ne
bénéficient pas d’un emploi?

Réponse commune (27.11.2008)
de M. François Biltgen,
Ministre du Travail et de l’Emploi et
de M. Jean Asselborn, Ministre

des Affaires étrangères et de
l’Immigration:

Depuis le 1er janvier 2004, 432 per-
sonnes (enfants et adultes) ont été
reconnues comme réfugiées au
sens de la Convention de Genève
de 1951.

Durant la même période, 989 per-
sonnes ont obtenu une tolérance.
Ce chiffre ne vise que les pre-
mières tolérances, les renouvel-
lements successifs étaient exclus.
Le Gouvernement constate qu’il
est matériellement impossible de
déterminer combien de personnes
ainsi tolérées se trouvent toujours
au pays, un certain nombre d’entre
elles ayant été régularisées, mais
d’autres ayant disparu et d’autres
encore ayant été rapatriées.

À l’heure actuelle, 571 personnes
bénéficient d’une tolérance en
cours de validité.

L’ADEM ne peut analyser que les
demandeurs ayant le statut de
réfugié, alors que les personnes
sous le statut de tolérance n’ont
pas le droit de s’inscrire comme
demandeur d’emploi.

Le nombre total des demandeurs
d’asile ayant obtenu le statut de ré-
fugié après le 1er janvier 2004 est
donc de 432.

Parmi ceux-ci, 147 demandeurs
d’asile (statut réfugié) ont (eu) une
inscription comme demandeur
d’emploi à l’ADEM.

Parmi ceux-ci, 81 sont encore
actuellement inscrits. 41 d’entre
eux ont eu droit à une des for-
mations suivantes:

- 4: Formation ProActif

- 2: Forum Éducation Sociale et
Technique (FEST) organisé par le
Forum pour l’Emploi

- 6: en Mesure Spéciale (deman-
deurs d’emploi pris en charge par
les initiatives sociales en faveur de
l’emploi)

- 17: en ATI (Affectation Tempo-
raire Indemnisée pour bénéficiaires
du RMG)

- 1: «Fraen op der Sich no
Aarbecht» FOSNA 

- 2: en Stage de Réinsertion (SR)

- 1: Centre de Langues Luxem-
bourg (langue allemande)

- 1: en apprentissage adulte

- 2: atelier de motivation

- 1: séminaire CV

- 1: en CIE

- 1: en CAT-privé

- 1: CNFPC (initiation à l’informatique)

- 1: formation complémentaire
«test d’embauche» (formation
organisée au CNFPC pour pré-
parer les demandeurs d’emploi
aux tests d’embauche)

Les autres 66 ne sont plus inscrits.
37 d’entre eux avaient suivi des
formations/mesures lors de la
période d’inscription:

- 25 en ATI (Affectation Temporaire
Indemnisée pour bénéficiaires du
RMG)

- 1 atelier de motivation

- 3 en Mesure Spéciale (deman-
deurs d’emploi pris en charge par
les initiatives sociales en faveur de
l’emploi)

- 3 en Stage de Réinsertion (SR)

- 1 en apprentissage adulte

- 2 en CAT-public

- 1 Formation éducation sociale et
technique (FEST)

- 1 CNFPC (formation module
coiffure)

Les motifs de clôture (du dernier)
dossier d’inscription sont les sui-
vants:

- 4 clôtures volontaires,

- 29 ne se sont plus présentés aux
suivis réguliers,

- 23 sont enregistrés «occupés»,

- 6 clôtures sont la suite de sanc-
tions administratives,

- 2 dispenses furent accordées
par le SNAS,

- 1 reprise des études a été si-
gnalée et

- 1 départ à l’étranger.

Le total des demandeurs d’asile
(des 432 et nés avant 1994) ayant
un emploi au 24 octobre 2008 est
de 59.

Il ne semble pas opportun ou utile
de prévoir des mesures spéciales
en faveur de l’emploi de cette caté-
gorie de personnes, alors que le
droit luxembourgeois prévoit tout
un arsenal de mesures qui sont
applicables indifféremment du
statut des demandeurs d’emploi. Il
paraît d’ailleurs difficile d’imaginer
des mesures supplémentaires ad
hoc. C’est d’autant plus vrai que
beaucoup de personnes inscrites
en dehors du statut invoqué par
Monsieur le Député ont les mêmes
problèmes d’employabilité à com-
mencer par des déficits linguis-
tiques ou par des défauts plus ou
moins importants de qualification
ou d’expérience.

Question 2872 (2.10.2008) de
M. Aly Jaerling (Indépendant)
concernant l’Association pour
la Garantie des Dépôts
Luxembourg:

Laut Aussoe vum Här Statsminister
sollen d’Erspuernisser, am Fall vun
der Faillite vun engem hei am Land
établéierte Finanzinstitut, mat
enger Garantie vun 20.000 Euro
ofgeséchert sinn.

Opgrond vun zwou EU-Direktiven,
déi den 11. am Broochmount 1997
an de 27. am Heemount 2000 an
nationaalt Recht transposéiert
goufen, huet sech eng Asso-
ciatioun gegrënnt: «Association
pour la Garantie des Depôts,
Luxembourg (AGDL)». An der
Associatioun kënnen d’Banken,
d’Post an d’Investissementsge-
sellschaften, déi zu Lëtzebuerg
etabléiert sinn, sech affiliéieren.

D’AGDL garantéiert effektiv eng
Réckversécherung fir all Spuerer
bis zu 20.000 Euro. Wann et also
heescht «bis zu 20.000 Euro» kann
een doraus schléissen, datt et en
Échelonnement vun deene ge-
spuerte Sue respektiv Dépôten gëtt.
Et ass deemno net esou, datt, wann
een zum Beispill 21.000 Euro ge-
spuert huet, een da bei der Faillite
vun dem respektive Finanz-institut
der 20.000 Euro garantéiert kritt.

Och ass net alles réckverséchert
bei der AGDL:

Am Artikel 6.1. vun de Statute vun
der AGDL ass festgehalen:

«Les dépôts en argent garantis ne
comprennent pas: 

d) les dépôts des États et de leurs
administrations centrales;

e) les dépôts des collectivités pro-
vinciales, locales ou municipales,
luxembourgeoises ou étrangères,
ainsi que ceux de tous organismes
d’intérêt public luxembourgeois et
étrangers relevant de ces autorités,
des associations constituées entre
elles ainsi que des organismes
internationaux et supranationaux;

g) le dépôts des fonds de pension
ou de retraite, quelles que soient
leur nature, la forme du dépôt et la
nationalité du déposant.

Am Artikel 7.1. ass festgehalen:

Les créances d’opérations d’in-
vestissements garanties ne com-
prennent pas:

f) les créances des fonds de pen-
sion ou de retraite, quelle que soit
leur nature, leur forme ou la natio-
nalité du créancier;

h) les créances des institutions
supranationales, des États et des
administrations centrales;

i) les créances des collectivités
provinciales, régionales, locales ou
municipales, luxembourgeoises ou
étrangères, ainsi que ceux de tous
organismes d’intérêt public luxem-

bourgeois ou étrangers relevant de
ces autorités et des associations
constituées entre elles.»

Doraus kann ee schléissen, datt,
wann et wierklech derzou sollt
kommen, datt eng Bank oder eng
Investissementsgesellschaft Faillite
mécht, weder déi staatlech Re-
serven, nach d’Reserven aus de
Pensiounsfongen, déi do placéiert
sinn, ofgeséchert sinn.

Och ass net gewosst ob all Banken
an Investissementsgesellschafte
bei der AGDL réckverséchert sinn.

Kann den Här Finanzminister mer
duerfir folgend Froe beäntwerten:

1) Sinn all Banken an Investisse-
mentsgesellschafte bei der AGDL
respektiv bei aneren Instituter réck-
verséchert, wa jo, a wat fir enger
Form?

2) Déi Réckversécherung vun
20.000 Euro vun där den Här Stats-
minister geschwat huet, ass dat déi
vun der AGDL?

3) Wa weder déi staatlech nach
d’Rentefonge vun der AGDL ofge-
séchert sinn, wat geschitt da bei
der Faillite vun enger hei am Land
établéierter Bank respektiv engem
Finanzinstitut?

4) Wat fir eng Garantien iwwerhëlt
de Stat, dee jo awer jiddferee solli-
citéiert seng Gelder hei ze pla-
céieren, vis-à-vis vun de Spuerer,
besonnesch vun de Klengspuerer
an Déposanten, bei enger Faillite
vun engem Finanzinstitut?

5) Wéi sinn d’Reserve respektiv
d’Placementer vum Stat, der Zen-
tralverwaltung an allem wat mat
drun hänkt, réckverséchert?

6) Besteet d’Gefor, datt elo hei
placéiert Gelder erëm an d’Aus-
land transposéiert ginn?

Question 2873 (3.10.2008) de
M. Alex Bodry (LSAP) concer-
nant la garantie des dépôts:

Le système luxembourgeois de
garantie des dépôts et d’indem-
nisation des investisseurs est
ancré dans la loi modifiée du 5 avril
1993 relative au secteur financier,
transposant en droit national deux
directives européennes en la
matière.

Selon les termes de cette loi,
l’agrément d’un établissement de
crédit est subordonné et à la parti-
cipation à un système de garantie
des dépôts et à la participation à
un système d’indemnisation des
investisseurs. Concrètement, les
dépôts des épargnants et des
investisseurs sont protégés jusqu’à
concurrence de 20.000 euros par
déposant, montant qui correspond
au seuil minimal imposé par la
législation communautaire. Avec
ce montant, le Luxembourg
dispose d’un niveau de protection
qui compte parmi les plus faibles
de l’Union européenne.

En ce qui concerne la mise en
œuvre pratique des dispositions
légales concernées, une asso-
ciation sans but lucratif, à savoir
l’Association pour la Garantie des
Dépôts, Luxembourg (AGDL), est
inscrite auprès de la Commission
de Surveillance du Secteur Fi-
nancier (CSSF) en tant que seul
organisme national de garantie des
dépôts. Cette association ne gère
pas de fonds de réserve alimenté
«ex ante» par les établissements
bancaires y associés.

Vu les évènements d’ordre écono-
mique et financier de ces derniers
jours, qui ont rendu nécessaire
l’intervention de l’État, et tout en
ayant pris note des modifications
législatives projetées par le Gou-
vernement dans le cadre du projet
de loi N°5924, j’aimerais poser les
questions suivantes à Monsieur le
Ministre des Finances:

- Le montant protégé des dépôts
et des investissements ne devrait-il
pas être revu à la hausse, à la fois
pour tenir compte de la déva-
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luation monétaire qui a eu lieu
depuis la fixation du seuil de
20.000 euros en 1994, et pour
assurer un niveau de protection
plus substantiel des épargnants et
des investisseurs?

- Ne serait-il pas plus judicieux de
prévoir la création d’un fonds de
garantie de droit public au lieu de
déléguer la responsabilité pour la
mise en place d’un système de ga-
rantie des dépôts à une a.s.b.l.?

- Ne faudrait-il pas donner une
préférence à un système de finan-
cement «ex ante» avec constitution
d’un fonds de réserve, afin de
pouvoir garantir un versement
rapide des indemnisations pré-
vues?

Question 2874 (3.10.2008) de
M. Jacques-Yves Henckes
(ADR) concernant les dépôts
garantis en cas d’insolva-
bilité d’une banque:

Les lois du 11 juin 1997 et du 27
juillet 2000, transposant en droit
luxembourgeois deux directives
européennes, ont introduit un sys-
tème légal des dépôts et d’indem-
nisation des investisseurs si leur
banque ou leur entreprise d’inves-
tissement devient insolvable.

Ce système de garantie mutuelle
couvre les dépôts en argent jus-
qu’à un montant maximum de
20.000 euros (garantie des dépôts)
+ 20.000 euros (indemnisation des
investisseurs) = 40.000 euros par
client. La garantie vise aussi bien
les personnes physiques que les
personnes morales de petite
dimension. Toutes les devises sont
protégées. L’AGDL est chargée de
la gestion afférente.

Or, ces montants sont des mon-
tants minimums. Les pays peuvent
garantir des montants supérieurs.
Ainsi en Allemagne la garantie est
supérieure et atteint 30% du
montant déposé.

Le Sénat américain vient d’approu-
ver un plan de secours amendé
par rapport à celui initialement
proposé. Le principal amendement
apporté au plan consiste à faire
passer de 100.000 à 250.000
dollars la garantie de l’État sur les
dépôts bancaires.

Le montant luxembourgeois fait
piètre figure dans ce contexte.

Aussi j’aimerais poser les ques-
tions suivantes au Gouvernement:

1. Quels sont les montants des
dépôts garantis en cas d’insolva-
bilité d’une banque en France en
Allemagne et en Belgique?

2. Est-ce que toutes les banques
luxembourgeoises ont adhérées à
l’AGDL (Association pour la Ga-
rantie des Dépôts Luxembourg)?

3. Est-il exact que déjà actuel-
lement certaines banques de la
place offrent des garanties supé-
rieures vu que leurs dépôts clients
sont garantis par le système de
leur maison-mère? Ceci relève
d’une grande importance alors que
certaines banques de la place
usent de cet état de choses pour
attirer des clients vers leur banque.

4. Le Gouvernement n’estime-t-il
pas que le système de garantie
mutuelle couvrant les dépôts en
argent jusqu’à un montant maxi-
mum de 20.000 euros devrait être
amendé et être porté à un montant
similaire à celui des États-Unis?

5. Est-ce que le Gouvernement
entend intervenir en ce sens au
niveau européen?

6. Est-ce que le Gouvernement
entend nonobstant une décision au
niveau européen augmenter la
garantie des dépôts en déposant
un projet de loi afférent modifiant la
législation existante?

Réponse (19.11.2008) de M.
Luc Frieden, Ministre du Trésor
et du Budget:

En complément aux explications
déjà fournies par mes réponses

orales, j’ai l’honneur de confirmer
aux honorables Députés que le
Gouvernement a décidé, suivant
en cela une décision afférente du
Conseil Ecofin et une proposition
de directive de la Commission
européenne, de porter de 20.000 à
100.000 euros le montant des
dépôts garantis. Un amendement
à cet effet sera inscrit dans la loi
budgétaire pour pouvoir entrer en
vigueur au 1er janvier 2009.

Parallèlement, le Gouvernement
entend, en concertation avec
toutes les parties intéressées,
procéder à une révision intégrale
du système de garantie des
dépôts existants. Cette révision
tiendra compte également des
interrogations et suggestions
contenues dans les questions des
honorables Députés.

Question 2878 (6.10.2008) de
M. Robert Mehlen (ADR) con-
cernant le Musée de la Forte-
resse:

De Finanzskandal vum Festungs-
musée respektiv dem «Musée Dräi
Eechelen» ass a ville Punkte
schwéier ze duerchkucken an ze
verstoen. Grad esou schwéier ass
et, déi wierklech Responsabel fir
den onwahrscheinlechen Duerch-
erneen an der Ëmsetzung vun
dësem Projet ze identifizéieren.
Wéi sou dacks gëtt een d’Gefill net
lass, datt hei d’Schold no ënnen
ofgeschuppt gëtt, fir datt déi, déi
uewe sëtzen, ongeschuer dervu-
kommen. Ganz besonnesch an
deem Hin an Hier vun der Muséo-
graphie bleift villes am Onkloeren.
An deem Kontext géif ech gären
dës Froen un Iech riichten:

1. Mat wat fir enger Prozedur an
no wat fir enge Kritären ass de
Büro Philippe Simon vu Paräis fir
d’Realisatioun vun der Muséo-
graphie selectionnéiert ginn?

2. War de Cahier des charges net
prezis genuch a war am Kontrakt
net festgehalen, datt de Büro
Simon sech bei der Ëmsetzung
misst un déi am Gesetz respektiv
vum Optraggeber «Service des
Sites et Monuments Nationaux»
(SSMN) festgeluechten Orien-
téierung halen?

3. Aus der Dokumentatioun geet
ervir, datt de Büro Simon bereet-
wëlleg probéiert huet, de Kritiken a
Suggestioune vum SSMN Rech-
nung ze droen. Wéi ass et dann ze
verstoen, datt behaapt gëtt, de
Büro Simon hätt sech net wëllen un
den Uerder vun de Lëtzebuerger
Autoritéiten halen?

4. Wien huet décidéiert, fir dee
betreffende Kontrakt ze kënnegen
a wat war de wierkleche Grond fir
dës Kënnegung?

5. Wéi wäit waren d’Aarbechte
vum Büro Simon a Konsorten un
der Muséographie fortgeschratt,
wéi de Kontrakt gekënnegt ginn
ass? Stëmmt et, datt dës Aarbech-
ten esou gutt ewéi fäerdeg waren?

6. Wéi vill ass am eenzelnen un de
Büro Simon an d’Madame Thomas-
Bourgneuf an eventuell anerer
duerfir bezuelt ginn? Wann de Büro
Simon a Konsorten sech net un de
Cahier des charges gehalen hunn,
wéisou ass dann iwwerhaapt fir déi
realiséiert Aarbechte bezuelt ginn?

7. Op wiem seng Décisioun hin, an
aus wat fir engem Grond ass
d’Equipe vum Professer Margue
am Januar 2004 an d’Ëmsetzung
vum Projet erageholl ginn, wat
bekanntlech zu Changementer am
historesche Contenu vum Cahier
des charges an domat zu déif-
gräifenden Ännerungen an der
Ausféierung vum Projet gefouert
huet?

8. War den éischte Cahier des
charges wierklech esou schlecht,
respektiv stëmmt et, wa gesot gëtt,
et wären «Incohérences histo-
riques» dra gewiescht, déi hätte
misse korrigéiert ginn?

9. Wa jo, wien dréit duerfir d’Res-
ponsabilitéit?

10. Wär et am Sënn vun engem
responsablen Ëmgang mat de
Steiergelder net besser gewiescht,
dat bestehend Konzept duerch-
zezéien, quitte dass spéider
muséografesch Ergänzungen oder
Ännerungen an d’A gefaasst gi
wären?

11. Wien ass fir d’Décisioun, dat
bestehend Konzept ëmzestoussen
a quasi erëm bei Null unzefänke
responsabel? Wéi vill kascht dëse
Revirement de Steierzueler onge-
féier - den Ausfall an d’Käschten,
déi doduerch entstane sinn, well
de Musée net konnt a Betrib geholl
ginn - mat agerechent?

12. Wéi vill huet de «Leerlauf» vum
Musée bis elo u lafende Käschte
verursaacht a fir wéini ass mat
engem normale Betrib ze rechnen?

Réponse (20.11.2008) de Mme
Octavie Modert, Secrétaire
d’État à la Culture, à l’Ensei-
gnement supérieur et à la Re-
cherche:

Als Äntwert op dem Här Dépu-
teierte Roby Mehlen seng parla-
mentaresch Ufro vum 6. Oktober
2008 wollt ech eng Rei zousätzlech
Informatioune ginn zu deenen, déi
ech als Äntwert op seng parlamen-
taresch Fro vum 31. Juli scho ginn
hunn (cf. ci-dessus - question
parlementaire N°2734):

1. Op Virschlag vum Service des
Sites et Monuments Nationaux a
laut dem Arrêté vum Regierungsrot
vum 4. Febuar 2000, ass d’Offer
vum Architektebüro Philippe
Simon/Martine Thomas-Bourgneuf
vu Paräis iwwert d’Ausféierung vun
der Muséologie am Arrêté minis-
tériel vum 21. Febuar 2000 approu-
véiert ginn. Eng Zousazoffer fir
d’Graphik an d’Szenographie
wéinst der Finalisatioun vun den
Ausstellungssäll am Sous-sol vum
Musée, autoriséiert vum Regie-
rungsrot de 7. Juli 2003, ass
duerch eng ministeriell Décisioun
vum 9. Juli 2003 zréckbehale ginn.
De Kritär fir d’Zréckbehale vum
Büro Simon war seng Speziali-
satioun am Beräich vun der
Muséographie.

2. Den Här Philippe Simon hat op
Basis vum Gesetz vun 1997 seng
Offer gemaach, déi ugeholl gi war.
An dësem Kontrakt stoung, datt
den Architektebüro sollt de Con-
tenu vum muséographesche
Parcours proposéieren an datt e
Lëtzebuerger Comité vun Histo-
riker déi Virschléi vum Architekte-
büro misst approuvéieren. Dës
Prozedur vun der Approbatioun
beweist, datt den Architektebüro,
dee wuel e Kader hat an deem e
sech huet misse bewegen, och vun
enger «marge de manœuvre»
konnt profitéiere fir Proposen ze
maachen. Dës Marge léisst d’Ge-
setz vun 1997 natierlech zou.

3. Aus dem Punkt 2 geet ervir, datt
d’Propose vum Philippe Simon hu
misse vun engem Comité ugeholl
ginn. Aus de Suggestiounen, déi
un den Här Simon erugedroe
goufen, sinn awer leider net déi
Proposen enstanen, déi d’Konzept,
wat d’Gesetz vun 1997 virge-
zeechent hat, konnt ëmsetzen,
dëst an den Ae vum Historiker-
comité a vum Bauhär.

4. Am Januar 2006 huet den Här
Philippe Simon de Kontrakt vir-
zäiteg opgeléist. E gouf net vum
Stat gekënnegt, mä d’Parteie
waren esou verbliwwen, datt een
net géing mat der Zesummen-
aarbecht weiderfueren.

5. Dei 1. Phas, déi de Kontrakt vir-
gesinn hat («programme muséo-
logique général»), war am Januar
2006 ofgeschloss. Eng 2. Phas war
amgaange réaliséiert ze ginn
(«programme muéséologique
détaillé»). Am Ganze ware véier
Phase virgesinn (3. Phas: «con-
sultation des entreprises réalisa-
tion»; 4. Phas: «suivi de réalisation
et suivi d’intégration»).

6. D’Gesamtkäschten, déi duerch
de Vertrag mam Büro Simon en-
stane sinn, belafe sech op

104.579,33 EUR TTC. Aus dem
Punkt 5 geet ervir, datt eng 1. Phas
vum Kontrakt ganz ëmgesat gouf.
Eng 2. Phas gouf zum Deel rea-
liséiert.

7. De Kulturminister huet 2004
decidéiert de wëssenschaftlechen
Apport an d’intellektuell Mat-
aarbecht vun der Uni Lëtzebuerg
unzefroen.

Dem Här Philippe Simon säi
Konzept war dat vun engem
«Musée de la Fortification», deen
allgemeng Krichstechniken hätt
wéilten an den Virdergrond stellen.
D’Konzept vum Bauhär ass dat vun
engem «Musée de la forteresse de
Luxembourg», also wat d’Festung
Lëtzebuerg mat hirer Spezifissitéit
an den thematesche Mëttelpunkt
stellt, mat enger besonnescher
Beuechtung vun der Geschicht an
der Identitéit vu Lëtzebuerg. Dëst
Konzept gouf zesumme mat der
Uni Lëtzebuerg verdéift.

8. Et goufen «incohérences histo-
riques» an de Virschléi vum
Philippe Simon. Fir de Rescht war
et eng Diskussioun vu Konzepter
(cf. Punkt 7), wou natierlech dem
Bauhär an dem Gesetzgeber seng
Meenung muss zielen.

9. Den Här Simon huet am Januar
2006 d’Décisioun getraff, déi sech
als Konklusioun aus den Onver-
eenbarkeete mam Bauhär sengem
Konzept erginn huet.

10. Et wär weder sënnvoll nach
richteg gewiescht, fir mat Steier-
gelder e Konzept ëmzesetzen, wat
de Législateur net virgezeechent
hat a wat weder déi Lëtzebuerger
Historiker nach de Bauhär konnten
approuvéieren.

11. Et ergëtt sech aus de Punkte
vu virdrun, datt dat Konzept elo
ëmgesat gëtt wat virgesi war, an
dat op Décisioun vum Kulturmi-
nister. Eng Partie vum Här Philippe
Simon sengen Aarbechte sinn net
verluer, sou datt et net erëm vu vir
ugaangen ass. D’Suen, déi de
Büro Simon net kritt huet, ginn an
déi definitiv Muséographie. Un där
schaffen déi wëssenschaftlech
Mataarbechter vum Musée. Wéi
bei aneren Haiser, gëtt et och hei
eng Equipe, déi mat der Préfigu-
ratioun beschäftegt ass, dëst
zesumme mat Historiker vun der
Uni Lëtzebuerg.

12. Vun engem «Leerlauf» kann
also net Rieds goen. D’Equipe vum
Musée schafft un der zukünfteger
Ausstellung nieft hiren normalen,
alldeeglechen Aarbechte vun
Intendanz vun de Gebailech-
keeten, fir den Opbau vum Musée
an den Dokumentatiounszentrum
sou wéi hirer Fuerschungsaarbecht
an aneren Aufgaben.

Question 2879 (8.10.2008) de
M. Robert Mehlen (ADR) con-
cernant l’édition d’un timbre
en l’honneur d’Albert
Ungeheuer:

Den nächste Sonndeg feiert Lëtze-
buerg den nationale Commémora-
tiounsdag. Dobäi soll un all déi-
jéineg geduecht ginn, déi fir d’Fräi-
heet vun eisem Land ënnert dem
Nazi-Terror gelidden hunn a ge-
stuerwe sinn. Ee vun deene
gréissten a verdéngschtvolle
Resistenzler war den Albert
Ungeheuer, deen ënner bestän-
neger Liewensgefor enger
grousser Zuel vu Mënsche gehollef
huet, der Nazi-Verfollegung ze
entkommen an duerfir schliesslech
mat sengem Liewe bezuelt huet.
Hien ass fir seng onermlësslech
Verdéngschter postum mat héijen
Auszeechnungen dekoréiert ginn,
ënner anerem mat der «Croix de
guerre avec palme» vun der fran-
séischer Republik.

An engem Lieserbréif vum 2.
August bekloe Vertrieder vun der
Amicale Albert Ungeheuer sech
batter driwwer, datt hir Demande,
fir en Timber zu Éire vun dësem
grousse Resistenzler erauszeginn,
ofgewise gi wär. D’Refraktäre

géifen dëse Refus als Beleidegung
emfannen. An deem Kontext géif
ech garen dës Froen un Iech
riichten:

1. Wat kënnt Dir zum Hannergrond
an zur Kloerstellung an dëser Affär
soen?

2. Wien décidéiert iwwert d’Edi-
tioun vun Timbren a wéi sinn
d’Méiglechkeete vun der Re-
gierung fir dorop anzewierken?

3. Wat schwätzt dergéint, fir en
Timber zur Erënnerung un e
grousse Resistenzler, wéi den
Albert Ungeheuer, erauszeginn?

4. Sidd Dir bereet, fir drop hinze-
wierken, datt esou en Timber dach
nach erauskomme kann?

Réponse (20.11.2008) de M.
Jeannot Krecké, Ministre de
l’Économie et du Commerce ex-
térieur:

Als éischt well ech betounen, datt
mir d’Post verséchert huet a glaaf-
haft beleeë konnt, datt de Refus
vun engem Timber zur Éier vun
dem grousse Resistenzler Albert
Ungeheuer a kengem Fall an der
Absicht geschitt ass iergendeen, a
schonns guer net d’Refraktären, ze
beleidegen. D’Post huet an all hire
Korrespondenze mat der Amicale
Albert Ungeheuer transparent a
respektéierlech duergeluecht,
firwat si net anescht konnt wéi den
Timber ze refuséieren.

Wat d’Hannergrönn vun dem Refus
ugeet, sou ass Folgendes ze soen:

D’Amicale Albert Ungeheuer huet
Mëtt 2007 déi éischte Kéier un
d’Post geschriwwen an ugefrot ob
et méiglech wier een Timber eraus
ze ginn, fir den Albert Ungeheuer
ze éieren.

D’Post huet op dës Ufro geäntwert,
datt si éier si eng Entscheedung
géif huelen, de Comité directeur
pour le Souvenir de la Résistance
(CdSR) ëm seng Meenung wéilt
froen. Den CdSR ass fir all
Saachen zoustänneg, déi
d’«Sauvegarde de la mémoire de
la Résistance» betreffen.

Den Avis vun dem CdSR louch
schliesslech am Mee 2008 vir. De
CdSR réit der Post of een Timber
zur Éier vun engem eenzelnen
Resistenzler erauszeginn. De
CdSR weist drop hin, datt zënter
dem Enn vum Zweete Weltkrich
keen eenzegen Timber engem
eenzelne Resistenzler oder enger
eenzelener Resistenzler Organi-
satioun consacréiert gouf. D’Re-
sistenz gouf ëmmer nëmmen ab-
strakt duergestallt, ouni datt sech
op ee bestëmmten Numm oder ee
bestëmmte Gesiicht bezu gouf. De
CdSR declaréiert a sengem Avis,
datt hien dës Linn och an Zukunft
wëllt bäibehalen. D’Post huet sech
der Meenung vum CdSR uge-
schloss an der Amicale matge-
deelt, datt den Timber, esou ewéi si
en ugefrot hat, net kéint gemaach
ginn.

Wat d’Fro vum Députeierte Robert
Mehlen ugeet, wien iwwert d’Emis-
sioun vun engem Timber deci-
déiert, sou ass dat a leschter Ins-
tanz de Comité de Direction vun
der Post. D’Gesetz vum 15.
Dezember 2005 gesäit a sengem
Artikel 17 vir, datt d’Post d’Recht, fir
Timberen erauszeginn, vum Stat
zougestan kritt.

Dës wichteg Missioun, denken
ech, ass zënter méi wéi 150 Joer
vun der Post zur grousser Ze-
friddenheet vun de Lëtzebuerger
an zur Éier vum Land erfëllt ginn.
An ech sinn der Meenung, datt een
d’Post och weiderhi mat hirer
Erfahrung an hirer Kompetenz an
desem Beräich autonom gewäerde
soll loossen.
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Question 2880 (6.10.2008) de
M. Fernand Etgen (DP) con-
cernant l’offre de formation du
pôle d’enseignement Nord:

Le Gouvernement s’est fixé comme
objectif de revaloriser le travail
manuel et donc l’apprentissage
des métiers manuels. Il est acquis
que tous les lycées ne peuvent pas
dispenser toutes les formations
possibles dans le domaine des
métiers manuels. Il me paraît toute-
fois important qu’en vue d’une
attractivité suffisante, l’offre sco-
laire dans le cadre de la formation
professionnelle ne se cantonne
pas aux seuls lycées de la ville de
Luxembourg.

Or, nombre d’élèves du Nord du
pays n’ont pas la possibilité de
suivre une formation pour les
métiers du peintre, du mécanicien
dans le pôle d’enseignement Nord
faute de capacités et d’ateliers
adéquats. En ce qui concerne la
formation du mécatronicien, celle-
ci n’est pas du tout dispensée
dans ce pôle d’enseignement.

Partant, je souhaiterais poser les
questions suivantes à Madame la
Ministre de l’Éducation nationale et
de la Formation professionnelle:

- Madame la Ministre peut-elle
confirmer ces informations? Dans
l’affirmative, combien d’élèves de
la région Nord doivent se déplacer
jusqu’à Luxembourg-ville afin de
pouvoir suivre une des formations
susmentionnées? Y a-t-il d’autres
formations pour lesquelles ce pro-
blème existe? Si oui, lesquelles?

- Quelles mesures Madame la
Ministre entend-elle prendre pour
pallier à ce problème?

- Quel lycée du pôle d’ensei-
gnement Nord devrait, de l’avis de
Madame la Ministre, offrir les
formations susmentionnées? Est-
ce que ce lycée dispose actuel-
lement des ateliers appropriés?
Quel lycée du Nord sera doté à
court et à moyen terme d’ateliers
pour faire face à la demande
grandissante de formation pro-
fessionnelle dans cette région du
pays?

Réponse (25.11.2008) de Mme
Mady Delvaux-Stehres, Mi-
nistre de l’Éducation nationale et
de la Formation professionnelle:

Ni le Service de l’Enseignement
secondaire et secondaire tech-
nique, ni le Service de la Formation
professionnelle n’ont eu des infor-
mations que des élèves résidents
dans la région du Nord du pays
n’auraient pas pu suivre une classe
de 10e dans les métiers de peintre-
décorateur ou de mécanicien
d’autos. Ces deux formations sont
offertes dans les deux lycées du
pôle Nord, Lycée technique d’Ettel-
bruck et Nordstadlycée.

En ce moment le Nordstadlycée ne
dispose pas encore des ateliers
nécessaires, mais il dispose des
ateliers du Centre national de
formation professionnelle continue
à Ettelbruck pour dispenser la
formation de peintre-décorateur.

D’autre part, à l’exception des for-
mations des métiers de la cons-
truction et des métiers de l’alimen-
tation (boucherie, boulangerie) qui
sont dispensées dans un seul
lycée du pays, mon département
n’a pas reçu d’indication qu’une
pénurie d’offres de formation
existait en relation avec d’autres
métiers de l’artisanat.

Les élèves qui fréquentent les
classes de la formation du méca-
tronicien qui sont offertes au Lycée
technique des Arts et Métiers et au
Lycée technique d’Esch viennent
de toutes les régions du pays; les
élèves originaires des communes
du Nord sont au nombre de 6 sur
26 en classe de 10e; 4 sur 19 en

classe de 11e; 4 sur 13 en classe
de 12e. L’organisation d’une classe
dans le pôle Nord dans ces con-
ditions s’avère difficile.

Question 2883 (7.10.2008) de
M. Aly Jaerling (Indépendant)
concernant l’étude sur le dia-
bète:

Den 30. am Hierschtmount 2008
huet een unerkannt schwedescht
Fuerschungskonsortium eng EU-
wäit Vergläichsetüd erausginn, fir
d’Behandlung an d’Versuergung
vun der Zockerkrankheet (Dia-
betes) (annexe à consulter au
Greffe de la Chambre des Dé-
putés).

An dëser Etüd goufe 27 EU-Länner
plus Norwegen an d’Schwäiz aus
der Siicht vum Patient/Konsument
bewäert.

Lëtzebuerg klasséiert sech als 13.
Land ënnert deene 29 Länner, déi
bewäert goufen.

Et kann een generell feststellen,
dass et zwee staatlech organiséiert
angelsachsesch Gesondheets sys-
temer sinn, déi gutt ofschneiden,
mat Dänemark als dem Gesamt-
beschten, a praktesch ex-aequo
Groussbritannien op der 2. Plaz.

Allerdéngs sinn och d’Belsch a
Frankräich als ganz gutt bewäert
ginn. Frankräich gouf Gesamt-
drëtten, d’Belsch am General-
klassement Fënneften, an d’Belsch
gouf an de Subkategorien «Zou-
gang zu de Prozeduren» Ge-
wënner, a virun allem och Ge-
wënner an der wichteger Ënner-
kategorie vun der «Preventioun».

Fir all Land goufe vum Fuer-
schungsgrupp Recomman-
datioune gemaach, fir den aktuelle
Stand vun der Praxis an der
Diabetes Behandlung a Ver-
suergung nach ze verbesseren.

Fir Lëtzebuerg goufen zwou
gréisser Verbesserunge recom-
mandéiert:

a) am Gesondheetssystem gëtt
bei der Diabetes d’Foussfleeg als
de gréisste Problem ugesinn.

Et gëtt relativ ze vill Amputatioune
bei eis, déi dorobber zréckzeféiere
wieren, dass d’Spezialisatioun vun
der «Diabetes Podiatrie» zu Lëtze-
buerg bis elo net unerkannt wier.

b) Mir missten en Diabetes Re-
gister kréien, well offen an transpa-
rent Systemer d’Resultater ver-
bessere géifen.

Kann den Här Gesondheets-
minister mer duerfir dës Fro beänt-
werten:

1) Wat hält den Här Gesondheets-
minister vun deene virzitéierte
Recommandatiounen, déi vum
schwedesche Fuerschungsgrupp
fir Lëtzebuerg am Zesummenhang
mat der Diabetes Versuergung
gemaach goufen?

2) Hu mer zu Lëtzebuerg Zougang
zu genuch a qualitativ héich-
wäertege Gesondheetsdaten, fir
eng déigräifend Evaluatioun vun
der Behandlung an der Ver-
suergung bei eisen Diabetes
Patienten ze maachen?

3) Wat kascht eis haut den
Diabetes zu Lëtzebuerg?

4) Wat ass d’Extrapolatioun fir
d’Zukunft, mëttel- a laangfristeg,
virun allem wa sech d’Alters-
pyramid voll op eise Gesondheets-
system auswierkt?

5) Kënne mer esou weiderfuere
mat eiser Diabetes Versuergung vu
bis elo?

6) Hätte mer net besser op de
Wee ze goe wéi Dänemark,
Groussbritannien, der Belsch oder
Frankräich, an ähnlech Mecha-
nisme wéi si ze iwwerhuelen?

Réponse (20.11.2008) de M.
Mars Di Bartolomeo, Ministre
de la Santé et de la Sécurité
sociale:

Den éirewäerten Deputéierte werft
verschidde Froen op am Zesum-
menhang mat der Versuergung vun
der Zockerkrankheet (Diabetes).

Ech wëll fir d’éischt emol drun
erënneren, dass den Diabetes Typ
2 eng chronesch Krankheet ass,
déi virun allem op schlecht Iess-
gewunnechten an op e Manktem u
kierperlecher Bewegung zréck-
zeféieren ass.

Ech wëll ënnersträichen, dass
besonnesch an de leschte Jore vill
Efforten ënnerholl goufen, fir géint
den Diabetes unzegoen, deen
duerch e falsche Liewensstil ervir-
geruff gëtt.

Verstäerkt gouf dofir an Zesum-
menaarbecht mat der «Association
luxembourgeoise du Diabète»,
spezialiséierten Dokteren an dem
CRP-Santé gehandelt fir ënner
anerem:

- de Public iwwert d’Zockerkrank-
heet méi bewosst opzeklären, an
dëst besonnesch duerch Sensibili-
satiouns-Campagnen a Konfe-
renzen;

- d’Populatioun iwwert déi fréi-
zäiteg Erkennung vum Diabetes
opzeklären duerch sougenannte
Sensibilisatiouns-Weekender an de
Spideeler, dëst mam Zil de Risiko
vun enger Diabeteserkrankung
kënnen anzeschätzen an awer och
fir den Zockergehalt vun de Leit,
déi matmaachen, feststellen ze
kënnen. Dëst Joer gouf de Week-
end vum Diabetes iwwregens de
17. an den 18. November organi-
séiert;

- esouwuel d’Behandlung ewéi de
Suivi vum Diabetespatient verbes-
seren an deem spezifesch an
adaptéiert Formatiounen dem Ge-
sondheetspersonal offréiert ginn;

- d’Erfaasse vu statisteschen an
epidemiologeschen Donnéeën
duerch verschidde Studien ze ver-
besseren, an dat an Zesummen-
aarbecht mam CRP-Santé, a wat
d’Groussregioun betrëfft, am Kader
vum INTERREG-Programm;

a virun allem

- d’Promotioun vun engem ge-
sonde Liewensstil duerch den
nationale Programm «Gesond
iessen, méi bewegen» wéi awer
och duerch déi verschiddentlech
Projeten am Kader vun enger
gesonder Ernährung a physescher
Aktivitéit.

Wat elo déi genannte Vergläichs-
etüd ubelaangt, déi den éire-
wäerten Deputéierten erwähnt, wëll
ech preziséieren, dass et sech
dobäi ëm den «Indice européen
des Consommateurs de Soins du
Diabète» handelt, dee vum «Health
Consumer Powerhouse» (HCP)
ermëttelt gouf. Zu där Studie sief
awer bemierkt, dass d’Recom-
mandatiounen, déi den HCP un
d’Adress vu Lëtzebuerg riicht, haut
schonn hei am Land ëmgesat
goufen. Eenzeg Ausnahm ass
d’Suggestioun vun der Schafung
vun engem nationale Register vum
Diabetes.

Esou hu mir, niewent den Ak-
tiounen am Kader vun der Promo-
tioun vun engem gesonde Lie-
wensstil och en Antitubak Pro-
gramm, dee ganz positiv Resul-
tater verzeechent. Doriwwer eraus
gi regelméisseg Check-Upe fir den
Dépistage vum Diabetes an de
Schoulen, am Kader vun der Aar-
bechtsmedezin, vun der Pomp-
jeesmedezin, awer och beim
Renouvellement vum Führerschäin,
organiséiert. Mir verfügen och
iwwert d’Donnéeë wat d’Zocker-
krankheet bei hospitaliséierte
Patienten ubelaangt. Den HCP
schéngt also net am Bild ge-
wiescht ze sinn iwwert déi méi
rezent Entwécklungen an der Pre-
ventivmedezin hei am Land an
awer och wat méi spezifesch den
Diabetes ubelaangt.

D’Ausso vum Här Deputéierten,
dass d’Krankekeese keng Soinën
am Zesummenhang mam diabe-
tesche Fouss géife rembourséieren
ass net richteg. Och wann et zwar
keng spezifesch Nomenklatur fir

d’«soins du pied diabétique» gëtt,
wëll ech awer kloerstellen, dass all
medezinesch a paramedezinesch
Soinën, déi mam Fouss ze dinn
hunn, also och den Traitement vum
diabetesche Fouss, en Charge
geholl ginn.

Och wann et deemno nach kee Re-
gister vun där Krankheet gëtt, sou
wéi dat de Fall ass an Dänemark,
Schweden oder Groussbritannien,
wëll ech awer ervirsträichen, dass
zënter e puer Joer och schonn en
Aarbechtsgrupp existéiert, dee
sech intensiv mam Diabetes be-
schäftegt (Groupe interdisciplinaire
Diabète). Dësen Aarbechtsgrupp,
dee sech zesummesetzt aus Ver-
trieder vu spezialiséierten Dok-
teren, vun der Lëtzebuerger Asso-
ciatioun fir den Diabetes (Asso-
ciation luxembourgeoise du Dia-
bète), vun dem CRP-Santé a vum
Gesondheetsministère, huet d’Mis-
sioun en Iwwerwaachungsprojet
auszeschaffen.

D’Weltgesondheetsorganisatioun
fir hiren Deel geet dovun aus, dass,
eleng wat d’Regioun Europa
concernéiert, d’Diabeteskrankheet,
déi 2007 8,4% vun der Populatioun
betraff huet, am Joer 2025 wäert
9,8% vun der Populatioun concer-
néieren. Am Joer 2025 wieren dat
deemno 64,1 Millioune Mënschen.
D’lescht Joer goufen et europawäit
53,2 Milliounen zockerkrank Per-
sounen (Référence Diabetes Atlas,
International Diabetes Federation,
2006).

Well dëse Phenomeen och net un
eisem Land wäert eriwwerzéien
ass et néideg de Public iwwert
d’Risike vun der Zockerkrankheet
ze informéieren, sou wéi och pre-
ventiv Moossnamen unzebidden,
fir den Dépistage vum Diabetes
kënnen ze realiséieren. Wat awer
de Gesamtkäschtepunkt vun all de
Mesuren ubelaangt, déi dorop
erauslafen d’Krankheet fréizäiteg
ze erkennen, do verfüge meng
Servicer allerdéngs net iwwer ge-
nee Chifferen.

Fir de Lëtzebuerger Modell vun
enger Iwwerwaachung vum Dia-
betes ze realiséieren, brauche mir
awer och d’Zesummenaarbecht a
besonnesch den Austausch un
Erfahrunge mam Ausland. Mir
wëssen allerdéngs och, dass mir
net einfach en auslännesche
Modell kënne kopéieren. Eise
Projet muss sech nämlech un de
Spezifissitéite vun eisem Gesond-
heetssystem orientéieren an
deemno och besonnesch op
d’Intérête vun de Patienten an dem
Gesondheetspersonal agoen.

Question 2889 (7.10.2008) de
M. Roger Negri (LSAP) con-
cernant l’échangeur de Helfen-
terbruck:

Par la loi du 12 juin 2004, le Gou-
vernement a été autorisé à faire
procéder au réaménagement de
l’échangeur de Helfenterbruck. Il
était prévu de diviser le projet en
quatre lots, à savoir le dépla-
cement de la conduite SEBES, la
modification de l’échangeur, l’élar-
gissement et la réfection du viaduc
ainsi que l’aménagement d’un
carrefour giratoire à l’intersection
de la RN5 avec la RN34 et le futur
boulevard de Merl.

Le déplacement de la conduite
SEBES aurait dû être réalisé en
premier lieu, ce qui a été confirmé
après l’entrée en vigueur de la loi
précitée par Monsieur le Ministre
dans le cadre de sa réponse à une
question parlementaire du 5
octobre 2005 (cf. compte rendu
N°4/2005-2006 - question parle-
mentaire N°0643). Le déplacement
de la conduite SEBES devrait
permettre un raccordement direct
vers Bertrange. Tant que ces
travaux n’ont pas été réalisés, il n’y
a pas de réserve d’eau suffisante
sur le site pétrolier de Bertrange
pour pouvoir assurer le refroidis-
sement des citernes en cas d’in-
cident. Un représentant des

services d’incendie a encore
récemment rappelé les risques liés
à cette situation lors d’un reportage
télévisé sur un exercice d’incendie
sur le site en question.

- Monsieur le Ministre peut-il m’ex-
pliquer pourquoi ces travaux n’ont
pas été réalisés comme prévu en
2005/2006?

- L’aménagement de l’échangeur
de Helfenterbruck est très impor-
tant du point de vue sécuritaire,
non seulement pour le site pé-
trolier, mais encore pour les auto-
mobilistes, puisque les bretelles
d’entrée et de sortie de l’échan-
geur sont trop courtes. Est-ce qu’il
est toujours prévu de réaliser le
projet initial, ou est-ce que les
plans ont dû être modifiés? Si la
planification initiale a été changée,
en quoi consistent exactement les
modifications et quel sera le coût
approximatif qui s’ensuit? Quand
est-ce que les travaux en question
pourront débuter? Quelle sera la
durée de ces travaux?

Réponse (2.12.2008) de M.
Claude Wiseler, Ministre des
Travaux publics:

En réponse à la question parle-
mentaire de l’honorable Député, il
y a lieu de préciser que les travaux
de réaménagement de l’échangeur
de Helfenterbruck, autorisés par la
loi du 12 juin 2004, prévoyaient
effectivement une réalisation en
quatre lots, tels que décrits par
l’honorable Député, et le dé-
placement de la conduite devait 
se faire en premier lieu, con-
formément à la réponse à la
question parlementaire du 5
octobre 2005.

La planification et la program-
mation de ces divers lots a du être
remise en cause, du fait qu’il a été
jugé opportun de revoir les carac-
téristiques du nouvel échangeur,
notamment l’emplacement et la
géométrie du rond-point formé par
les bretelles et la RN34, ceci dans
le but d’augmenter la capacité et
d’aménager des by-pass pour bus.
Cette nouvelle disposition a du être
validée par une analyse de l’évo-
lution des conditions de circulation
sur le boulevard de contour-
nement, entre l’échangeur de
Bridel et la croix de Cessange,
tenant compte notamment des
nouvelles réflexions visant à mo-
difier l’échangeur de Strassen, en
vue d’une meilleure intégration
dans le site urbain. Le nouveau
concept de l’échangeur a par
ailleurs des répercussions sur le
viaduc et il a fallu envisager
d’autres variantes pour la mise à 
2x3 voies de cet ouvrage d’art.

Il résulte des études détaillées
effectuées au cours de deux
dernières années, qu’il y a lieu de
réaliser dans un premier temps
seulement le déplacement de la
conduite SEBES et la construction
d’un giratoire au droit de la RN5, la
modification de l’échangeur même,
y compris le viaduc, devant être
intégré dans un des projets de loi
relatifs à l’élargissement des auto-
routes A3 et A6.

En ce qui concerne plus particu-
lièrement le déplacement de la
conduite SEBES, il a été néces-
saire d’adapter son tracé à la nou-
velle configuration géométrique de
l’échangeur. Les résultats de la
campagne géologique et géotech-
nique, permettant de valider les
hypothèses utilisées pour la con-
ception des ouvrages hydrauliques
et notamment du fonçage en
dessous des voies CFL, étant dis-
ponibles entre-temps, les dossiers
de soumission pour le dépla-
cement de la conduite SEBES
pourront être terminés, de sorte
que les travaux pourront être mis
en adjudication début 2009. La
durée des travaux est estimée à
douze mois.

Quant au carrefour de la N34 avec
la RN5, il est prévu d’aménager un
carrefour classique avec régulation
par feux tricolores, les emprises
nécessaires pour la réalisation d’un
giratoire n’étant pas toutes dispo-
nibles à l’heure actuelle. La durée
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de ces travaux est estimée à deux
ans. Une adaptation ultérieure de
ce carrefour en giratoire est pos-
sible lorsque les emprises seront
disponibles.

Concernant les coûts, notamment
ceux de l’échangeur et du viaduc,
ils ne seront connus qu’à l’issue
des études d’avant-projet détaillé,
et seront intégrés dans une des
prédites lois de financement.

Question 2890 (7.10.2008) de
M. Romain Schneider (LSAP)
concernant la formation pour
bénéficiaires du Revenu
Minimum Garanti:

Le cinquième rapport du Conseil
supérieur de l’action sociale publié
récemment souligne à nouveau
que le taux d’emploi est fortement
dépendant du niveau de qualifi-
cation. En effet, la majorité des
bénéficiaires du Revenu Minimum
Garanti (RMG) inscrits à l’Admi-
nistration de l’Emploi (62%) ne
dispose que d’un faible niveau de
formation.

La loi du 9 avril 1999 portant créa-
tion d’un droit à un revenu mini-
mum garanti, modifiée par la loi du
8 juin 2004, précise en son article
10, point (3) que la personne
soumise aux mesures d’insertion
professionnelle «peut être auto-
risée à suivre des cours, des
formations et des stages destinés
à lui permettre d’acquérir une
qualification professionnelle ou de
la perfectionner». Cependant, le
rapport précité constate que le
nombre de bénéficiaires de cette
disposition reste marginal.

- Monsieur le Ministre peut-il m’in-
former sur le nombre de personnes
touchant le RMG qui ont profité de
la possibilité de suivre des études
ou d’entamer une formation profes-
sionnelle?

- Est-ce que le Gouvernement a
prévu d’adopter des mesures favo-
risant la formation professionnelle
initiale ou continue des bénéfi-
ciaires du RMG?

Réponse (26.11.2008) de M.
François Biltgen, Ministre du
Travail et de l’Emploi:

La recherche des éléments saisis
dans le système informatique de
l’ADEM (EMAC) se limite aux
dossiers des demandeurs d’emploi
actuellement inscrits à l’ADEM et
touchant le RMG (ou un complé-
ment RMG) respectivement aux
dossiers antérieurs de ces mêmes
personnes.

Je renvoie notamment au relevé
annexé à la présente réponse en
commençant par une explication
des codes y utilisés (annexe à
consulter au Greffe de la Chambre
des Députés).

2 = bénéficie du RMG

3 = est actuellement en ATI
(affectation temporaire indem-
nisée) > mesure SNAS

4 = est dispensé par le SNAS,
mais reste inscrit pour des raisons
personnelles ou administratives
(cette dispense est facultative)

5 = bénéficie du revenu pour per-
sonnes gravement handicapées.

Aujourd’hui 1.096 personnes tou-
chant le RMG et tombant dans une
des catégories énumérées ci-
devant sont inscrites comme
demandeurs d’emploi à l’ADEM.
Ces 1.096 demandeurs ont au total
6.524 dossiers différents, cette
population est donc relativement
peu stable et il n’est pas rare qu’un
dossier se limite à une simple
présentation au guichet accueil (en
vue de s’inscrire), mais qu’aucune
suite de la part du demandeur n’y
soit réservée par après. L’échange
régulier avec les services du SNAS
permet d’identifier les personnes
susceptibles d’être inscrites, alors
qu’elles ne le sont pas; ainsi le
SNAS invite les bénéficiaires du
RMG à se faire inscrire de nouveau
comme demandeur d’emploi.

Ci-après le résultat d’une re-
cherche dans les fichiers de
l’ADEM au sujet de formations, de
stages et de mesures en faveur de
cette population cible:

7 AP = bénéficient d’un apprentis-
sage adulte

117 CF = ont participé à une for-
mation organisée par les CNFPC

(initiation à l’informatique, soudure,
orientation, menuiserie, etc. …)

1 CI = bénéficie d’un CIE

38 DA = ont suivi un stage jeune
(ancien DAT)

201 FA = ont suivi une Formation
ADEM

(pool commerce, Dageselteren,
Sprungbrett, 45+, Naxi et
Zarabina, FEST, formation ProActif
Lintgen, formation & bilan Schläif-
millen, Forward, formations
Horesca, agent de fabrication, aide
cabinet médical, etc. …)

11 FC = ont suivi une formation
complémentaire pour un em-
ployeur précis

(Goodyear, G4S, House-
keeping, …)

28 IE = ont suivi un stage jeune
«initiation emploi»

159 MS = ont été encadrés par
une initiative sociale pour l’emploi
ISE par le biais d’Objectif Plein
Emploi, ProActif ou Forum pour
l’Emploi (CDD jusqu’à 24 mois 
> mesure spéciale)

133 MT = ont eu une mise au
travail (travaux d’utilité publique)

4 PA = ont eu un CDD dans le
cadre du pool des assistants péda-
gogiques

43 PR = ont suivi un stage jeune
(CAT-privé)

133 PU = ont suivi un stage jeune
(CAT-public)

64 SR = ont suivi un stage de ré-
insertion professionnelle (> 30 ans)

2 SV = ont suivi le service volon-
taire (organisé par SNJ)

268 AA = ont participé aux
ateliers organisés par l’ADEM

(ateliers de motivation, ateliers
FOSNA, ateliers CV, …)

922 AT = ont eu une ATI (affecta-
tion temporaire indemnisée)

20 BC = ont participé à un bilan
de compétences ou capacités
restantes

160 FO = ont participé à une autre
formation (Centre de Langues
surtout)

11 SE = ont participé à un des sé-
minaires organisés par l’ADEM

(séminaires compétences, CV,
profil, …)

Question 2893 (8.10.2008) de
M. Carlo Wagner (DP) con-
cernant la zone de ralentis-
sement près de la décharge
«Muertendall»:

En vue d’une meilleure sécurisation
de l’entrée et de la sortie de la
décharge «Muertendall», les
responsables avaient à l’époque
adressé une demande aux auto-
rités compétentes en vue de la
mise en place d’une zone de ralen-
tissement sur ce tracé. Les
services régionaux de l’Adminis-
tration des Ponts et Chaussées
avaient, dans leur avis respectif,
favorablement accueilli cette
demande. Malgré cet avis positif,
seule une signalisation de vitesse
recommandée (70 km/h) a ensuite
été mise en place à l’endroit en
question.

Dans ce contexte, je souhaiterais
poser les questions suivantes à
Monsieur le Ministre des Travaux
publics:

- Monsieur le Ministre peut-il me
dire quels ont été les motifs pour la
mise en place d’une signalisation
de vitesse recommandée au lieu

d’une vraie zone de ralentis-
sement?

- Monsieur le Ministre n’est-il pas
d’avis qu’au vu de la vitesse
réduite des camions sortant de la
décharge une zone de ralentis-
sement avec la signalisation
afférente, serait plus appropriée
que la solution actuellement mise
en place?

Réponse (2.12.2008) de M.
Claude Wiseler, Ministre des
Travaux publics:

En réponse à la question parle-
mentaire de l’honorable Député, il
y a lieu de préciser que l’indication
d’une vitesse conseillée se prête
bien pour des situations de danger
qui n’existent pas en permanence.
Tel est le cas pour une décharge,
où le risque lié aux entrées et
sorties de camions est limité aux
heures d’ouverture. Il faut en effet
être conscient qu’autrement un
automobiliste qui passe en ces
lieux durant la nuit ou aux jours et
heures de fermeture de la dé-
charge à la vitesse de 94 km/h
risque de perdre des points sur
son permis de conduire pour avoir
commis un délit de grande vitesse.

Partant de ce principe, la signali-
sation est parfaitement en con-
cordance avec le danger potentiel
existant à la sortie de la décharge
en question. Afin de mieux ex-
pliquer aux usagers de la route la
raison d’être de cette mesure, un
panneau additionnel «sortie de
camions» sera associé à celui de
la vitesse conseillée.

Notons encore qu’en règle géné-
rale un camion qui quitte une dé-
charge s’est défait de sa charge et
est donc vide, de sorte que son
insertion dans le trafic ne devrait
pas causer trop de problèmes.

Question 2896 (9.10.2008) de
M. Aly Jaerling (Indépendant)
concernant les nouveaux ser-
vices diffusés par satellite:

De 7. am Karschnatz 2008 hat eis
EU-Kommissärin Viviane Reding
den Opruff fir Kandidature fir po-
tenziell Ubidder vun europäesche
satellitegestëtzten Déngscht-
leeschter lancéiert.

Dobäi geet et drëms, Virschléi aus
der Industrie ze kréien, fir eng ganz
Rei nei Satelliteservicer europawäit
unzebidden.

Zum Beispill am Beräich vun dem
kommerzielle mobile Fernsehen,
dem Radio, der Mobiltelefonie oder
awer och méi spezifesch
Déngschtleeschtunge vun öffent-
lechem Interessen, wéi Gesond-
heet (Telemedezin) oder och nach
fir Kommunikatiounsplattformen
opzebauen, fir d’effizient Organi-
satioun vu Katastrophenhëllef ze
ënnerstëtzen.

Lëtzebuerg ass jo mat Satellite-
bedreiwer wéi ënner anerem der
SES-Gesellschaft sécherlech gutt
positionnéiert fir esou Déngschter
an d’A ze faassen.

Och hu mer sécherlech haut
schonns vill Stäerkten, déi eis am
europäesche Wettbewerb fir dës
Frequenzen stëtzen.

Op där anerer Säit huet jo och
d’Regierung wëlles eis Wirtschaft
ze diversifiéieren a setzt sech a fir
wirtschaftpolitesch Zilsetzungen
ëmzesetzen, an de Beräicher vun
dem Multimedia, den Infor-
matiouns- an Kommunikatiouns-
technologien, a rezent och an de
Gesondheetstechnologien.

Kann den Här Wirtschaftsminister
mer duerfir dës Froe beäntwerten:

1) Wéi positionnéiert sech d’Re-
gierung zu dëser Fro vu strate-
gescher Wichtegkeet fir eis Wirt-
schaft, eis Fuerschung, eisen IT,
Gesondheetstechnologien a Multi-
media-Standuert?

2) Gesäit se privat-, öffentlech
Partnerschaften an dësem
Beräich?

3) Gesäit se Lëtzebuerg als e
méiglechen Zentrum vun der Zort
nei satellitegestëtzten Dëngschter? 

4) Gëtt dës nei Zort vu satellite-
gestëtzten Informatiouns- an
Kommunikatiounsdéngschter am
Beräich vun der Gesondheet,
Televisioun, Radio, Mobiltelefonie,
a.s.w., als eng Niche ugesinn,
vläicht esouguer als een neit
zousätzlecht Standbeen fir eise
Multimediasecteur verstanen.

5) Geet de «Plan d’Action Techno-
logies de Santé», vum Ouschter-
mount 2007 vun der Regierung,
zesumme mat der Initiativ fir Ge-
sondheetstechnologien hei am
Land unzesiedelen, mat an dës
Richtung, wann ee gesäit, dass
dës satellitegestëtzten Déngschter
d’Potenzial hu fir Telemedezin ze
bedreiwen oder och d’Katas-
trophemanagement op Distanz ze
erméiglechen?

6) Wat kann een eventuell konkret
vun der Regierung erwaarden als
Initiativ an dësem Dossier, an a wat
fir engen Zäitofschnëtter?

Réponse (21.11.2008) de M.
Jeannot Krecké, Ministre de
l’Économie et du Commerce ex-
térieur:

D’Informatiouns- an d’Kommuni-
katiounstechnologien (ICT), wéi
och d’Multimedia-déngschter an
d’elektronesch Handelsservicer
gëllen als prioritär Entwécklungs-
sekteuren, déi an der Regierungs-
deklaratioun vum 4. August 2004
festgehale goufen. Datselwecht
gëllt fir d’Gesondheetstechno-
logien, fir déi d’Regierung am
Abrëll 2007 en Aktiounsplang be-
schloss huet.

Déi zwee Beräicher hunn also stra-
tegesch Wichtegkeet fir d’Zukunft
vun eisem Land, esouwuel 
aus wirtschaftspolitescher, fuer-
schungspolitischer, wéi och
gesondheetspolitischer Siicht. Dat
gemeinsaamt Virgoe vun dräi
Ministèrë bei der Ëmsetzung vum
Aktiounsplang «Gesondheets-
technologien», besonnesch am Ka-
der vum Fuerschungsaccord vum
leschte Mee mat dräi bekannten
amerikaneschen Instituter, ënner-
sträicht dëse multipolare strate-
geschen Usaz, deen iwwregens op
der Zesummenaarbecht vun deene
privaten Instituter mat de Lëtze-
buerger CRPen Henri Tudor,
Gabriel Lippmann, Santé a mat der
Universitéit vu Lëtzebuerg opbaut.

An dësem Kontext ass och ze
soen, datt déi dräi Fuerschungs-
projeten, déi an deenen nächste
fënnef Joer solle realiséiert ginn,
héich ICT-Capacitéiten hei zu Lët-
zebuerg an Usproch huelen.

Doriwwer eraus huet d’Regierung
sech zum Zil gesat, op der Basis a
ronderëm dës Projeten a Kompe-
tenzen, de Standuert Lëtzebuerg
als Standuert fir nei Entreprisen an
de Gesondheetstechnologien zu
promouvéieren. Deen Effort ass
amgaang an et goufen op eiser
leschter Missioun mam Ierfgrouss-
herzog Guillaume an Amerika
intressant Kontakter an déi Rich-
tung geknäppt.

Den Akzent vun deene Projete läit
jo op der personaliséierter Me-
dezin an op der Entwécklung vun
Diagnosetechniken. Dorauser ergi
sech och Méiglechkeete vun neien
telemedezineschen Applika-
tiounen. Wéi eng Transmissiouns-
technick - Satellit, fix Telefons-
leitung, Kabel- a Mobilnetzer oder
aner digital terrestresch Weeër - do
agesat gëtt, hängt wuel vun der
Applikatioun an vu wirtschaftlech-
technesche Fakteuren of. De Sa-
tellit eegent sech virun allem fir
sougenannten «broadcast» (Punkt
zu Multi-Punkt) Applikatiounen.

Iwwert déi telemedezinesch Appli-
katiounen eraus, gëtt et awer och
aner Initiativen am Informatiouns- a
Kommunikatiounssekteur, esou
wuel am satellitären ewéi am
terrestresche Beräich.

D’Regierung an de Cluster «Aero-
space», dee sech aus Entreprisen
a CRPen zesummesëtzt, déi sech
um Sujet Raumfahrt a Satelliten-

technik intresséieren an dee vu
Luxinnovation animéiert gëtt,
schaffen eng zesummen am Kader
vun de Programmer vun der euro-
päescher Agence de l’Espace.

D’SES, iwwer hir Filial Solaris, ass
natierlech ganz intresséiert un der
Kommissioun hirer Ausschreiwung
vum 7. August fir satellitegestëtzte
Mobildéngschter.

Vill aner Entreprisen intresséiere
sech un den Programmer vun ESA
an der Europäescher Unioun oder
partizipéieren am Kader vun
EUREKA u grenziwwerschrei-
denden Entwécklungsprojeten. Nei
Technologien, Produiten a Servicer
gi vun enger hällewull Entreprisen
entwéckelt a vermaart. Vill vun
hinne ginn am Kader vun de
Gesetzer iwwer Fuerschungs- an
Innovatiounsförderung vum Wirt-
schafstministère an der SNCI
ënnerstëtzt. Et gëtt also schonn
eng Roll fir Lëtzebuerg am Beräich
vu satellitegestëtzten Déngschter
an Technologien.

Och am Beräich vun den terres-
tresche Kommunikatiounsnetzer a
Servicer muss een un déi weesent-
lech Verbesserung vun der Uban-
nung un déi international Kommu-
nikatiounsréseauen durch Lux-
connect an duerch d’Post iwwert
de Projet «Teralink» erënneren.

D’Post, iwwer hir Filiale eBRC, huet
sech doriwwer eraus och als
Haaptakteur um Maart vun den
Servicer «Business Continuity»,
«Backup», «Hosting» a «Resi-
lience», also, der Ofsécherung vun
den IT-Servicer fir Banken an aner
grouss Benotzer vun Informa-
tiounstechnologien duerchgesat.
Niewent deenen Zentren op der
Cloche d’Or an um Wandhaf, ass e
weideren Datenzenter vun eBRC
zu Kayl geplangt.

Déi vill international Operateuren
am Beräich vum elektroneschen
Handel intresséiere sech och
ëmmer méi un dësen Capacitéiten
a Kompetenzen am Beräich vun
den Datenzentren.

D’Regierung wäert hir Efforte fir
d’Promotioun vun der Fuerschung
an Entwécklung an der Implanta-
tioun vun neie Firmen, an de Be-
räicher ICT a Gesondheetstech-
nologien, konsequent weider
dreiwen an nei Applikatiounen an
deenen Technologien an op hire
Schnëttstelle förderen.

Question 2898 (14.10.2008) de
M. Robert Mehlen (ADR) con-
cernant la calculatrice pres-
crite par le Ministère:

Wéi et schéngt ass et a verschid-
dene Klasse vum Secondaire
erfuerdert, fir sech eng bestëmmte
Rechemaschinn unzeschafen, déi
net ganz bëlleg ass. Aus engem
Schreiwes un déi betreffend
Schüler geet ervir, datt zanter
2006, opgrond vun enger Déci-
sioun vum Ministère vun der Édu-
cation nationale, eng Maschinn
vum Typ «TI Voyage 200» fir d’Sek-
tioune B, C an D obligatoresch wär
fir säi BAC kënne mat Erfolleg ze
bestoen. Dës Rechemaschinn mat
Accessoirë géif ronn 250 Euro
kaschten; am Fall vun enger
Sammelbestellung kënnt dee Präis
awer op 180 Euro gedréckt ginn.
An deem Kontext géif ech gären
dës Froen un Iech riichten:

1. Stëmmt et, datt dës Direktiv aus
Ärem Ministère kënnt, a wa jo, wat
ass d’Begrënnung dofir? Fannt Dir
et net iwwerdriwwen, datt sech
Schüler perséinlech esou deiert
elektronescht Material mussen
uschafen?

2. Wéi passt dës Direktiv an eng
Philosophie, déi et de Schoule
respektiv dem Léierpersonal misst
iwwerloossen, fir dat Material ze
gebrauchen, wat hirer spezi-
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fescher Situatioun am beschten
ugepasst ass? Et gëtt mer zum Bei-
spill gesot, datt e gudden Deel vun
de Schüler iwwerhaapt net mat där
deierer Maschinn géifen eens ginn.

3. Kënnt Dir mir erklären, wat
d’Plus-value vun dëser Maschinn
am Unterricht ass, oder anescht
ausgedréckt, wéi et virdru méig-
lech war, jonk Leit op engem héijen
Niveau ze forméieren, ouni d’Hëllef
vun esou enger sophistikéierter
Maschinn?

4. Wéi kann een d’Réussite vun
engem BAC vun dem Besëtz vun
esou enger Maschinn ofhängeg
maachen? Ass dat net souguer
illegal?

5. Ass et net bedenklech, fir e
bestëmmten Typ (oder Marque?)
vu Maschinn virzeschreiwen? Wien
ass fir dëse Choix verantwortlech,
a wéi ass dëse Choix zustane
komm?

Réponse (25.11.2008) de Mme
Mady Delvaux-Stehres, Mi-
nistre de l’Éducation nationale et
de la Formation professionnelle:

1) D’Benotze vun dëser Reche-
maschinn am Mathematiksunter-
recht vun de Science-Sektiounen
ass 2003 entscheet ginn a steet
säit dem Schouljoer 2003/2004 um
Programm vun de Klassen -
Sektioun B, C an D.

Zu dëser Zäit gouf d’Wiel iwwert de
Modell, dee sollt benotzt ginn, vun
engem Aarbechtsgrupp prepa-
réiert a krut d’Zoustëmmung vun
der Commission nationale des pro-
grammes vun der Mathematik.

Et gouf ausserdeem entscheet,
dass fir d’Schüler, déi e Subsid
vum Stat kréien, dëse Subsid ëm
de Präis vun dëser Reche-
maschinn erhéicht géif, an zwar ab
der 3e (dat Schouljoer, wou
d’Uschafung vun dëser Reche-
maschinn onbedéngt noutwendeg
gëtt). 

2) Well dës Rechemaschinn bei
ville ganz prezisen Aufgaben am
Mathematiksunterrecht gebraucht
gëtt a well d’Schüler si och am
Exame gebrauchen, kann net all
Schoul décidéieren, wat fir e Genre
Rechemaschinn si benotze soll. 

3) An enger Welt wou déi tech-
nesch Evolutioun ëmmer méi séier
virugeet, kann d’Schoul d’Entwéck-
lung vun neien ëmmer méi perfor-
mante Rechemaschinnen net igno-
réieren. Et wier geféierlech wann
d’Schoul dës Ännerunge géif igno-
réieren an d’Jugend vun haut op
eng al Aart a Weis géif op d’Mathe-
matik virbereeden. D’Schoul muss
an engems dofir suergen, dass de
Schüler a senger ganzer Schoul-
zäit ëmmer nees mat den neisten
Technologië konfrontéiert gëtt a se
ganz bewosst benotzt.

Aus dësem Grond ass d’Benotze
vun der Rechemaschinn un e
pedagogesche Projet gebonnen,
deen doranner besteet ze gewähr-
leeschten, dass all Schüler eng
modern an effikass Reche-
maschinn zur Verfügung huet an
och weess se ze benotzen, an hien
domat progressiv op d’Schaffen op
der Universitéit virbereet gëtt. 

Dës Rechemaschinn ass en nout-
wendegt Instrument am Mathema-
tiksunterrecht vun der 3e bis 1ère

wann et drëm geet Aufgaben ze
léisen. Well am Premièresexame
muss mat enger Rechemaschinn
geschafft ginn, muss se esou sinn,
dass engersäits déi verlaangt
Rechnunge vun engem héijen
Niveau kënne gemaach ginn an
awer och anerersäits keng oner-
laabt Software drop gespäichert
däerf ginn. Dee virgeschriwwene
Modell erlaabt dat. 

4) Dës Fro géif sech och fir all
Bicher, Schoulbicher, Dictionnairen
oder didaktescht Material stellen. 

5) Et gëtt nëmmen e bestëmmten
Typ vu Rechemaschinn virge-
schriwwen, deen allerdéngs de

Konditiounen, déi am Examen
erlaabt sinn, entsprécht.

Question 2899 (14.10.2008) de
M. Robert Mehlen (ADR) con-
cernant le prix à la consom-
mation:

Virun engem Joer war vill Opree-
gung bei eis am Land an duerch
d’ganz Welt, well d’Liewensmëttel-
präisser e grousse Sprong no
uewe gemaach haten. Am Laf vum
leschten hallwe Joer huet d’Situa-
tioun sech erëm komplett ëm-
gedréint: Déi fir d’Lëtzebuerger
Landwirtschaft wichteg Grond-
nahrungsmëttel, Broutwees
(céréales panifiables) a Mëllech,
sinn zanter Méint erëm op hiren
alen Niveau zréckgefall.

Duerfir huet et mech gewonnert am
leschte Bulletin vum Statec - «In-
dice national des prix à la consom-
mation» September 2008 - ze
gesinn, datt grad dës zwou Kate-
gorien eng héich Präissteigerung
par Rapport zum September 2007
opweisen, an zwar:

- pain et céréales: + 9,18%

- lait, fromages et oeufs: + 11,20%

Aus der Siicht vun de Produzenten
ass dës Situatioun iergerlech, well
si fir héich Präisser responsabel
gemaach ginn, obschonn déi
Präisser, déi si erléisen, erëm ganz
niddreg sinn. An deem Kontext géif
ech gären dës Froen un Iech
riichten:

1. Sidd Dir sécher, datt dës Präis-
steigerungen um Konsumenten-
niveau der Realitéit entspriechen?

2. Wa jo, wéi ass dëst dann an
engem Ëmfeld ze verstoen, wou
d’Konkurrenz normalerweis misst
derfir suergen, datt Präissréck-
gäng un de Konsument weider-
gereecht ginn?

3. Wann dat net funktionéiert, wat
fir Mëttel stinn Iech zur Verfügung,
fir dëser ongewéinlecher an ierger-
lecher Situatioun entgéintze-
wierken?

Réponse (21.11.2008) de M.
Jeannot Krecké, Ministre de
l’Économie et du Commerce ex-
térieur:

Le Statec applique dans le cadre
de l’établissement de l’indice des
prix à la consommation national
(IPCN) la méthodologie commu-
nautaire harmonisée, dont la base
légale repose sur pas moins de 17
règlements communautaires1. Les
évolutions de prix publiées se
basent sur les standards statis-
tiques internationaux élaborés par
des organismes reconnus tels
qu’Eurostat, le BIT et le FMI.

Les évolutions moyennes de prix
calculées par le Statec reposent
sur des échantillons de biens et
services. En ce qui concerne la
rubrique «pains et céréales»
quelque 230 produits différents
sont suivis chaque mois dans un
total de 20 points de vente répartis
dans tout le pays, pour la rubrique
«lait, fromage et œufs» il s’agit de
200 produits qui sont suivis dans
11 points de vente différents.

Une explication de la rigidité des
prix à la consommation, suite aux
mouvements de prix des matières
premières, est à chercher du côté
de la part qu’occupe la matière
première dans un produit final.
Selon le Service d’Économie
Rurale (SER), au cours des
dernières décennies, la part du
secteur agricole primaire dans la
valeur des produits alimentaires
prêts à la consommation a conti-
nuellement diminué.

De plus, cette part varie beaucoup
selon la catégorie de produits
alimentaires:

Pour les produits à base de
céréales, la part revenant au pro-
ducteur primaire dans la valeur du
produit est très basse, le poids de
la transformation (meunerie, bou-
langerie, …) étant très important.

Pour les produits qui ne subissent
pas ou peu de transformation entre
la production primaire et la vente
au consommateur (pommes de
terre, œufs), la part revenant au
producteur primaire est évi-
demment plus élevée.

Selon des calculs réalisés par le
SER, en admettant qu’avec un kilo
de blé panifiable il est possible de
produire un kilo de pain, sur base
de la situation de prix de
septembre 2007, la part du blé pa-
nifiable dans le produit alimentaire
final (pain) s’élève à 7%. Partant,
une forte baisse du prix de la -
matière première n’aura qu’un im-
pact limité sur le prix du produit
final.

En règle générale, un certain déca-
lage temporel peut être constaté
entre le moment où les cours mon-
diaux des matières premières sont
à la baisse et le recul des prix à la
consommation dans les magasins.

Dans ce contexte, le Statec
constate dans son «conjoncture
flash» du mois d’octobre 20082:

«Les prix des produits alimentaires
ont nettement augmenté depuis le
4e trimestre 2007, sous l’effet d’une
hausse des cours des matières
premières agricoles. À l’issue du 3e

trimestre 2008, ils connaissent
toujours une évolution supérieure à
celle de l’indice général, à plus de
6% en variation annuelle. Pour
certains produits néanmoins, on
constate au cours des derniers
mois une inflation plus modérée:
c’est le cas des produits laitiers (en
baisse depuis juillet), du poisson
(prix stables depuis janvier), des
légumes frais (mais pas des
légumes transformés), du sucre et
des pommes de terre (pour ces
dernières, les prix sont inférieurs
d’environ 8% à ceux de 2007). L’in-
flation est cependant encore forte
sur les produits à base de céréales
(+15% sur un an en septembre),
les pâtes alimentaires (+28%), les
fruits (+10%) ou le chocolat
(+10%).

Les prix des matières premières
alimentaires sur les marchés mon-
diaux ont diminué de 13% environ
depuis juin, ce qui devrait se réper-
cuter favorablement sur les prix à
la consommation au cours des
mois à venir.»

En ce qui concerne le fonction-
nement de la concurrence3, j’ob-
serve que le projet de loi portant ré-
forme de la loi modifiée du 17 mai
2004 relative à la concurrence a
précisément comme but de
renforcer l’efficacité et l’action des
autorités de concurrence nationales.

Question 2900 (14.10.2008) de
M. Jean-Pierre Koepp (ADR)
concernant le cadastre:

Bei den Ausmoossungen, déi
duerch de Service vum Kadaster
op Ufro vun den öffentlechen Insti-
tutiounen um Terrain ausgefouert
ginn, besteet ee grousse Réck-
stand (haaptsächlech Emprisen)
deen all Limiten iwwertrëfft.

Op meng Fro mat der N°1305 mat
Datum vum 14. September 2001
(cf. compte rendu N°1/2001-2002)
hat den Här Minister mer ge-
äntwert, datt dëse Problem an
engem Méijoresplang enger
Léisung deels zougeféiert gi wier
respektiv nach géif ginn.

Elo schreiwen mer d’Joer 2008 an
ewéi mer zougedroen gouf, sinn
nach Emprisen aus dem Joer 1991
net ausgemooss respektiv net
ofgeschloss.

An dësem Kontext hätt ech folgend
Froen un den Här Minister:

1) Wat sinn déi genee Grënn fir
dës Réckstänn?

2) Firwat hunn déi eenzel Ak-
tiounen «de rattrapages» net dat
gewënschte Resultat virzeweisen?

3) Firwat gouf net hei drop
reagéiert?

4) Wat gedenkt den Här Minister
respektiv d’Regierung ze ënner-
huelen, fir datt dës Réckstänn esou
schnell ewéi méiglich opgeschafft
ginn an dass déi zukünfteg
Demanden an engem normalen
Zäitraum kënne verschafft ginn.

5) Wéi vill Dossieren hunn an
dësem Beräich ee Réckstand vun
iwwer dräi Joer respektiv zéng
Joer?

Réponse (26.11.2008) de M.
Luc Frieden, Ministre du Trésor
et du Budget:

Den Deputéierte referéiert sech a
senger Fro op d’Äntwert vum 14.
September 2001, iwwert d’Réck-
stänn bei den Opmoossunge vun
der «Administration du Cadastre et
de la Topographie».

De Kadaster mécht Opmoossun-
gen an de Fäll vu Lotissementer
oder Partagen, vu Grenzop-
moossungen tëschent zwee No-
peren a vun Emprisen haaptsäch-
lech fir d’Stroossennetz. Zanter
Joren si Réckstänn ze vermierke
gewiescht. Dës Réckstänn sinn op
eng héich Aktivitéit vum Bau-
secteur (nei Lotissementer, Dee-
lungen, Industriezonen, asw.)
zanter de 70er Joren zréckzeféie-
ren an op grouss Efforte vum Stat a
vun de Gemengen fir d’Stroossen-
netz auszebaue respektiv ze re-
dresséieren oder ze verbesseren.

Do derniewent huet de Kadaster
och Personalressourcë mat dem
Système intégré de gestion vun
der Publicité foncière gebraucht, fir
sech staark ze moderniséieren,
besonnech zanter 1995 mat der
publicité foncière, dem e-cadastre,
der Aféierung vum numériséierte
Kadasterplang asw..

Fir déi Réckstänn bei den Op-
moossungen opzeschaffe goufen
eng Rei vu Mesurë geholl:

1. 2002 gouf eng gesetzlech Basis
geschaf fir de «Géomètre officiel»,
dee säi Beruff am private Secteur
exercéiere kann. Dëst wichtegt
Gesetz huet nach net de gewën-
schten Erfolleg kannt, well bis elo
just siwe Géomètres officiels sech
als profession libérale etabléiert
hunn. Déi Zuel ass eropgaange
vun engem 2002 op siwen 2008.
Dës lues Progressioun geet net
duer, fir all Opmoossungen ze
maachen, déi uleien. Mir wënschen
eis, datt méi Intérêt kënnt fir dëse
Beruff.

2. De Kadaster huet och zanter
1998 regelméisseg Kontrakter
ofgeschloss, fir vu private Büroen
Opmoossunge maachen ze
loossen, zousätzlech zu deenen,
déi vu sengen eegenen Déngsch-
ter gemaach ginn.

An dësem Zesummenhang muss
een awer drun erënneren, sou wéi
et schonn an der Question parle-
mentaire N°2401 vun der Depu-
téierte Madame Françoise Hetto-
Gaasch opgeworf gouf (cf. compte
rendu N°13/2007-2008), datt leider
bei 70% vun den Opmoossungen,
déi vum Kadaster tëschent 1998
an 2008 fir Emprisë vu Chemins
repris a Chemins vicinaux ge-
maach goufen, nach kaum Akte
vun der Gemeng gemaach gi sinn,
dat bedeit, datt 70% vun deenen
Aarbechten nach eng Keier musse
gemaach ginn, wann dann den Akt
schlussendlech gemaach gëtt;
eréischt den Akt regulariséiert
d’Situatioun fir de Propriétaire.

Et ass ze vermierken, datt d’Op-
moosse bei de Lotissementer an
och bei de Limiten tëschent de
Propriétairen elo an Délaie ge-
schéien, déi akzeptabel sinn. Bei
den Emprisë bleiwen déi Réck-
stänn virun ze grouss aus deenen
uewe genannte Grënn.

An Zukunft soll och d’Opmoosse
vun Emprisë vun neie Stroosse-
projete geschéien ier de Projet
ausgeféiert gëtt, sou datt dann
d’Situatioun vun de private Proprié-
tairen direkt regulariséiert ass.

Fir 2009 huet de Kadaster virgesi
weider Opmoossungen, zousätz-
lech zu deenen, déi e selwer mécht,
duerch privat Büroen ze maachen.
Weider ginn déi betraffe Gemenge
sensibiliséiert, wa se de Mesurage
vun Emprisen aus der Vergaangen-
heet froen, och dofir ze suergen,
datt d’Akte gemaach ginn.

Question 2901 (14.10.2008) de
M. Claude Adam (DÉI GRÉNG)
concernant la publication de la
matricule nationale dans la
presse:

Dans les rubriques des avis judi-
ciaires et notariaux ainsi que des
enchères, certains notaires pu-
blient régulièrement des avis
faisant mention de la matricule
nationale de certaines personnes
concernées, vivantes ou décé-
dées. En tant qu’exemples, je me
permets de citer: TB du 6
septembre 2008, p. 55; LW du 6
septembre 2008, p 76; LW du 20
septembre 2008, p 77.

Les matricules nationales, d’après
l’article 2, lettre e de la loi du 2 août
2002 relative à la protection des
personnes à l’égard du traitement
des données à caractère per-
sonnel sont à considérer comme
données personnelles protégées.
En même temps, la loi du 11
novembre 2003 relative à la pu-
blicité foncière, le règlement
grand-ducal afférent du 13 février
2004 concernant l’accès et les
modalités d’accès au répertoire
général des personnes physiques
et morales par les officiers publics
et autres créateurs ou exécuteurs
d’actes translatifs de propriété
immobilière ou de constitution
d’hypothèque et les articles 4 et 5
de la loi modifiée du 30 mars 1979
organisant l’identification numé-
rique des personnes physiques et
morales, permettent l’utilisation des
matricules nationales dans les
actes translatifs de propriété.

Or, selon les articles 833 et 835 sur
la publication d’annonces d’adju-
dication du nouveau Code de pro-
cédure civile ayant comme but de
garantir une procédure d’adjudi-
cation juste et un prix adéquat, la
publication de matricules natio-
nales - permettant une identifi-
cation certaine des personnes
saisies - serait à considérer comme
superfétatoire, voire illicite.

Dans ce contexte, je voudrais
poser les questions suivantes à
Monsieur le Ministre:

- Est-ce que Monsieur le Ministre
peut préciser si la publication de
matricules nationales dans la
presse est licite? Est-ce que ceci
vaut également pour des per-
sonnes décédées?

- Si cette pratique est licite, ne
faudrait-il pas réviser la législation
en vue de protéger cette donnée
personnelle sensible plus effica-
cement?

Réponse commune (27.11.2008)
de M. Jean-Louis Schiltz,
Ministre des Communications et de
M. Claude Wiseler, Ministre de
la Fonction publique et de la
Réforme administrative:

Le numéro d’identification national
visé par la loi du 30 mars 1979
relative à l’identification numérique
et des personnes (communément
appelé matricule, parce qu’iden-
tique à l’identifiant utilisé dans les
fichiers de la sécurité sociale)
constitue une donnée à caractère
personnel qui tombe dans le
champ d’application de la loi mo-
difiée du 2 août 2002 relative à la
protection des personnes à l’égard
du traitement des données à
caractère personnel.
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Le traitement d’une telle donnée
n’est dès lors licite que lorsque l’un
des critères de légitimation énu-
mérés à l’article 5 de ladite loi se
trouve réuni et présuppose en
outre le respect des conditions de
l’article 4, en particulier de loyauté
et de proportionnalité au regard de
la finalité poursuivie. Aux vœux du
législateur de 1979, ce numéro est
appelé à n’être utilisé que dans les
rouages internes de l’adminis-
tration publique et dans les rela-
tions directes de celle-ci avec les
titulaires.

C’est sur ces bases que la Com-
mission nationale pour la pro-
tection des données a pris contact
dans le contexte évoqué par l’ho-
norable Député avec la Chambre
des Notaires qui lui a confirmé que
des études notariales font effec-
tivement figurer dans leurs
annonces d’adjudication d’im-
meubles saisis le numéro d’identité
de personnes concernées et cela
depuis que ce numéro est appelé -
en application de la loi du 11
novembre 2003 relative à la publi-
cité foncière et du règlement
grand-ducal afférent cités par
l’honorable Député dans sa
question parlementaire - à figurer
dans les actes translatifs de
propriété et dans ceux grevant les
biens immobiliers d’hypothèques
ou autres droits réels.

Or, les articles 833 et suivants du
nouveau Code de procédure civile
relatifs à l’annonce de la vente sur
saisie immobilière et à la dési-
gnation des immeubles faisant
l’objet d’une adjudication publique
ne prévoient nullement la mention
de l’identifiant numérique de la
partie saisie.

La Chambre des Notaires a dès
lors accédé à la demande de la
Commission nationale pour la
protection des données de deman-
der à tous les notaires du Grand-
Duché de s’abstenir dorénavant à
faire mention dudit numéro national
d’identité des personnes dans les
annonces publiées dans la presse
(et sur les affiches et placards
annonçant les ventes immobi-
lières).

Une circulaire afférente leur a été
adressée à la fin du mois d’oc-
tobre, précisant que la publication
de ce numéro n’est pas prescrite
par les dispositions légales appli-
cables et pose des problèmes au
niveau de la législation relative à la
protection des données.

Question 2907 (16.10.2008) de
Mme Martine Stein-Mergen
(CSV) concernant la réalisation
du programme de mise à dis-
position d’héroïne sous
contrôle médical:

Le programme de distribution
d’héroïne sous contrôle médical
fait partie du plan d’action drogues
2005-2009. En juin 2006, Monsieur
le Ministre de la Santé avait réitéré
sa volonté de réaliser ledit pro-
gramme au plus tard pour l’année
2008. Or, en avril 2008, lors de la
présentation du bilan mi-parcours
de la stratégie et du plan d’action
2005-2009 en matière de lutte
contre les drogues et les toxico-
manies par le Ministère de la Santé
et le programme de distribution
d’héroïne figurait parmi les actions
en cours hors délais alors que le
collège médical avait donné un
avis favorable en 2007 et que la
finalisation du concept avait été
prévue pour avril 2008.

Dans ce contexte, j’aimerais poser
les questions suivantes à Monsieur
le Ministre de la Santé et de la
Sécurité sociale:

- Monsieur le Ministre de la Santé
peut-il m’indiquer les raisons pour
lesquelles la réalisation du pro-
gramme de distribution d’héroïne
sous contrôle médical a été re-
tardée?

- Monsieur le Ministre de la Santé
peut-il m’informer s’il est prévu de

finaliser le programme de distri-
bution d’héroïne avant la fin de
l’année 2008?

- Monsieur le Ministre de la Santé
ne pense-t-il pas qu’il soit opportun
d’inclure dans le programme de
distribution d’héroïne le Centre
pénitentiaire de Schrassig afin
d’aider les personnes détenues
gravement dépendantes ayant
pour la plupart rencontré de mul-
tiples échecs de sevrage?

Réponse (27.11.2008) de M.
Mars Di Bartolomeo, Ministre
de la Santé et de la Sécurité
sociale:

La réalisation du programme de
distribution contrôlée d’héroïne,
auquel fait allusion l’honorable
Députée, est un projet innovateur
qui nécessite un investissement
considérable, et qui occasionne
des coûts opérationnels impor-
tants. À cela s’ajoute qu’en vue de
l’étude d’opportunité et de faisa-
bilité relative à la mise en place
d’un tel projet, de multiples
facteurs, d’ailleurs essentiellement
à caractère dynamique, ont dû être
pris en considération dans le cadre
de l’analyse de la situation et des
besoins.

La mise au réseau de la salle d’in-
jection en 2006, d’ailleurs très bien
accueillie par la population cible, a
progressivement permis une
meilleure appréciation de la préva-
lence ainsi que des caracté-
ristiques d’une partie de la popu-
lation toxicomane particulièrement
problématique et susceptible de
pouvoir profiter d’une offre telle
que le traitement assisté à
l’héroïne. L’expérience acquise
grâce au fonctionnement de la
salle d’injection et du centre TOXIN
en général, même si elle a pu légè-
rement retarder la réalisation du
programme en question, a pourtant
permis de mieux orienter les choix
en termes de concept et de cadre
d’implémentation, et ceci d’une
mesure qui exige une planification
méticuleuse si elle se veut au plus
près des besoins des bénéficiaires
futurs.

Suite à la réception récente du rap-
port d’opportunité et de faisabilité
ainsi que du concept cadre adapté
du programme, je viens de charger
le coordinateur national «drogues»
d’entamer des négociations avec
de potentiels organismes gestion-
naires; ceci en vue de rendre pos-
sible l’exécution du programme.
Compte tenu tant des éléments
invoqués ci-dessus que de l’enver-
gure des moyens budgétaires à
mobiliser, le programme de distri-
bution contrôlée d’héroïne ne
saurait toutefois voir le jour d’ici la
fin de l’année.

Quant à la question touchant à
l’opportunité d’inclure dans le
programme de distribution con-
trôlée d’héroïne le Centre péni-
tentiaire de Schrassig, je ne
manquerais pas de me concerter
avec Monsieur le Ministre de la
Justice à propos de ce sujet qui
pourrait, le cas échéant, être
soumis au groupe interministériel
«toxicomanies».

Mes services suivent d’ailleurs
l’évolution de tels programmes qui
existent depuis une douzaine d’an-
nées dans deux établissements
pénitentiaires suisses situés à
Soleure respectivement à Cazis
(Canton des Grisons).

Question 2909 (16.10.2008) de
M. Jean Huss (DÉI GRÉNG)
concernant la liste de l’UE pour
les substances chimiques
hautement préoccupantes:

Suite à l’adoption de la législation
européenne REACH sur les sub-
stances chimiques en 2006,
l’Agence européenne des produits
chimiques (ECHA) finalise actuel-
lement une liste de substances
représentant la principale source
d’inquiétude en termes de santé
publique et d’environnement.

Chacun des États membres de
l’UE a la responsabilité de pro-
poser les substances qu’il désire
inclure sur la liste des «substances
extrêmement préoccupantes»,
c’est-à-dire les molécules chi-
miques hautement toxiques,
cancérigènes, mutagènes ou pro-
voquant des malformations géné-
tiques.

Au 30 juin 2008, date limite pour
l’inclusion sur cette liste, seuls sept
États européens avaient proposés
16 substances au total. Suivant la
publication de cette liste, les auto-
rités nationales avaient jusqu’au 18
août 2008 pour aviser les propo-
sitions des autres États membres.
Or, à ma surprise, le Luxembourg
ne fait pas partie des sept pays
(Allemagne, Autriche, France,
Grande-Bretagne, Pays-Bas, Suède,
Norvège).

Dans ce contexte, j’aimerais avoir
les précisions suivantes de la part
de Monsieur le Ministre:

- Est-ce que Messieurs les Mi-
nistres partagent notre souci de
diminuer au maximum l’exposition
aux substances chimiques préoc-
cupantes et de promouvoir une
substitution, voire une interdiction
des molécules les plus dange-
reuses?

- Dans l’affirmative, pourquoi le
Gouvernement luxembourgeois
n’a-t-il pas proposé à l’ECHA une
ou plusieurs substances problé-
matiques, tel que par exemple le
formaldéhyde, un cancérigène
reconnu depuis 2004?

- Est-ce que le Luxembourg a
donné avant le 18 août son avis sur
les 16 substances proposées?
Dans l’affirmative, quel en est le
contenu? Dans la négative, pour-
quoi?

Réponse commune (24.11.2008)
de M. Lucien Lux, Ministre de
l’Environnement, de M. Mars Di
Bartolomeo, Ministre de la Santé
et de la Sécurité sociale et de M.
Jeannot Krecké, Ministre de
l’Économie et du Commerce ex-
térieur:

1. Le règlement (CE) REACH du
Parlement européen et du Conseil
(N°1907/2006) modernise la légis-
lation européenne en matière de
substances chimiques et met en
place un système européen unique
d’enregistrement (Registration),
d’évaluation (Evaluation) et d’auto-
risation (Authorisation) des sub-
stances chimiques (Chemicals)
dans l’Union européenne. L’objectif
principal de ce règlement consiste
à «assurer un niveau élevé de pro-
tection de la santé humaine et de
l’environnement, y compris la pro-
motion de méthodes alternatives
pour l’évaluation de dangers liés
aux substances». Le Gouver-
nement, et en particulier le Ministre
de l’Environnement en tant qu’au-
torité compétente, partage évi-
demment le souci de diminuer au
maximum l’exposition aux sub-
stances chimiques préoccupantes
et de promouvoir une substitution,
voire une interdiction des molé-
cules les plus dangereuses et
veille à la mise en oeuvre du rè-
glement REACH et des ses ob-
jectifs au Grand-Duché.

2. La publication d’une liste candi-
date de substances extrêmement
préoccupantes à inclure dans
l’annexe XIV du règlement REACH
est une des nombreuses étapes de
la procédure d’autorisation. Cette
procédure, définie de manière très
détaillée dans la législation,
comprend de nombreuses étapes
formelles à suivre qui impliquent
beaucoup d’acteurs différents.
Pour proposer une substance
candidate, les autorités compé-
tentes des États membres ou
l’Agence européenne de produits
chimiques (ECHA) au nom de la
Commission européenne doivent
élaborer des dossiers confor-
mément à l’annexe XV. Ce dossier
doit contenir non seulement les
caractéristiques chimiques et
physiques de la substance, mais
aussi un ensemble d’informations
et d’études scientifiques notam-

ment sur l’exposition, le remplace-
ment, la toxicologie, l’écotoxico-
logie et les risques liés à la sub-
stance en question ainsi qu’une
évaluation socioéconomique. Or, il
s’agit d’un processus nouveau non
seulement pour le Luxembourg
mais pour tous les autres États
membres, avec de nombreux
facteurs inconnus et à délais très
serrés. En outre, l’analyse socio-
économique est un nouveau
domaine de compétence et d’ex-
pertise qui présente un défi majeur.
Ainsi, à titre d’exemple, une sub-
stance proposée (cyclododecane)
n’a pas été retenue en raison de
l’absence de données scienti-
fiques suffisantes pour l’identifier.

Afin d’être en mesure d’élaborer un
dossier d’annexe XV, les États
membres doivent investir beau-
coup de temps, de ressources et
de finances. Vu que la mise en
œuvre de REACH et de ses procé-
dures n’en est qu’à ses débuts,
tous les 27 États membres n’ont pu
inclure dans cette première liste
candidate qu’un nombre total de
16 substances. Il faut noter qu’il
s’agit d’une liste «vivante» qui sera
actualisée au fur et à mesure que
les informations disponibles s’a-
vèrent suffisantes pour composer
un nouveau dossier d’annexe XV.
Actuellement sept nouvelles sub-
stances sont inscrites au «Registry
of Intentions», liste résumant les
intentions de soumettre un dossier
de substances extrêmement pré-
occupantes.

Le formaldéhyde a été classifié
comme cancérogène pour
l’homme» (catégorie 1) par le
Centre International de Recherche
sur le Cancer (CIRC) sur base
d’études épidémiologiques. Selon
la législation européenne, il est
considéré comme cancérogène de
catégorie 3 («substance préoc-
cupante pour l’homme en raison
d’effets cancérogènes possibles
mais pour laquelle les informations
disponibles ne permettent pas une
évaluation satisfaisante»). Par la
suite la France a pris l’initiative de
soumettre une demande de ré-
vision au Bureau européen des
substances chimiques. Les dis-
cussions à ce sujet au Comité
technique de classification et d’é-
tiquetage de la Commission euro-
péenne n’ont pas encore abouti à
une décision. Avec l’entrée en
vigueur de REACH, la France doit
déposer un nouveau dossier d’an-
nexe XV qui prendra en compte de
nouveaux résultats auprès de
l’ECHA pour la révision de cette
classification. Si la classification
sous REACH rejoint celle du CIRC,
des mesures d’autorisation ou de
restriction suivront. Le 10 juin 2008,
la France a déclaré son intention
de soumettre le dossier d’annexe
XV de classification et étiquetage
du formaldéhyde à l’ECHA avant le
31 décembre 2008 en l’inscrivant
au «Registry of Intentions».

3. La procédure d’autorisation pré-
voit une période de consultation
publique de 45 jours à partir du jour
de publication sur le site Internet de
l’ECHA. Les parties intéressées et
les autorités compétentes des États
membres peuvent donner des avis
scientifiques fondés sur l’identifica-
tion des substances comme sub-
stances extrêmement préoccu-
pantes ainsi que fournir des infor-
mations supplémentaires relatifs à
l’exposition, aux risques et aux sub-
stances alternatives. Le Luxem-
bourg n’a pas pu fournir d’avis
scientifique dans les délais prévus.
Cependant le Luxembourg a contri-
bué à la procédure écrite du Co-
mité des États membres de l’ECHA
concernant les dix substances pour
lesquelles un dossier d’annexe XV
a été soumis et pour lesquelles les
commentaires reçus, ne mettaient
pas en question leur classification,
déjà prévue par l’annexe I de la di-
rective 67/548/CE. De même le
Luxembourg a participé à la dis-
cussion des cinq autres dossiers
lors de la 4e réunion du Comité des
États membres du 7 et 8 octobre
2008 à Helsinki.

Question 2910 (17.10.2008) de
M. Jean Huss (DÉI GRÉNG)
concernant l’étude sur la noci-
vité des GSM:

Les chercheurs de l’étude «Inter-
phone», la plus grande étude
épidémiologique jamais réalisée à
ce jour sur la nocivité de l’usage du
GSM à long terme viennent de
publier des résultats intermédiaires
inquiétants.

Bien que ces résultats ne soient
pas encore définitifs, ils semblent
cependant indiquer une certaine
corrélation entre usage du GSM et
développement de certains types
de cancers, notamment des
gliomes, le cancer du cerveau
avec le plus haut risque de morta-
lité. Selon les cas étudiés, l’utili-
sation régulière d’un GSM pendant
une période de dix ans ou plus
augmenterait le risque de déve-
lopper un tel cancer jusqu’à 120%.  

Dans ce contexte, je voudrais
poser les questions suivantes à
Monsieur le Ministre:

- Monsieur le Ministre est-il au
courant de cette étude et des
résultats intermédiaires publiés?

- Au vu des résultats inter-
médiaires de l’étude, Monsieur le
Ministre n’estime-t-il pas qu’il serait
judicieux d’appliquer le principe de
précaution et de lancer une cam-
pagne d’information à ce sujet?

- Cette campagne ne devrait-elle
pas cibler particulièrement les
enfants et leurs parents, afin de les
inciter à un usage modéré des
téléphones portables?

Réponse (21.11.2008) de M.
Mars Di Bartolomeo, Ministre
de la Santé et de la Sécurité
sociale:

L’honorable Parlementaire s’en-
quiert des possibles effets négatifs
que peut avoir sur la santé l’usage
à long terme d’un GSM. L’étude
Interphone à laquelle se réfère
Monsieur le Député, et qui est des-
tinée à déterminer si l’utilisation
des téléphones portables accroît le
risque de cancer, constitue en fait
une série d’études de cas-témoins
regroupant des études réalisées
dans les 13 pays suivants:
Allemagne, Australie, Canada,
Danemark, Finlande, France,
Israël, Italie, Japon, Norvège,
Nouvelle-Zélande, Royaume-Uni et
Suède. À ce jour il s’agit effecti-
vement de la plus grande étude
épidémiologique réalisée sur des
cancers cérébraux. Il s’agit d’une
étude coordonnée par l’Agence
Internationale de Recherche sur le
Cancer IARC qui agit pour le
compte de l’Organisation Mondiale
de la Santé OMS.

Mes services suivent d’ailleurs de
près l’évolution de cette méta-
étude qui fut lancée en 2000.

Certaines des études de ce projet
semblent effectivement mettre en
évidence un risque cancérogène
dans le cas d’une utilisation inten-
sive et à long terme du téléphone
mobile. Il est toutefois important de
préciser que la plupart des études
présentées dans le cadre Inter-
phone, tant celles qui concluent à
la présence que celles qui con-
cluent à une absence de risques
en matière de tumeurs cérébrales,
sont statistiquement non repré-
sentatives en raison précisément
du nombre de cas trop restreint.
Par ailleurs, il s’agit de surcroît de
résultats provisoires, comme le
souligne d’ailleurs également
l’honorable Député lui-même dans
sa question.

Toujours est-il que parmi les 24
études présentées à ce jour, trois
études seulement mettent en évi-
dence une augmentation de risque
de manière significative pour des
utilisations ipsilatérales de télé-
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phones mobiles supérieures à dix
ans. Quatorze études concluent de
manière non représentative à un
risque. En revanche sept études
concluent à une absence de risque
sans pour autant être représen-
tatives. D’ailleurs, aucune étude
n’a jusqu’ici démontré une
absence de risque de manière
représentative.

Ces résultats doivent pourtant être
interprétés avec la plus grande
prudence en raison du fait que
suivant la méthodologie appliquée
(études de validation), des erreurs
systématiques modérées, voire
des erreurs aléatoires substan-
tielles, notamment en ce qui
concerne la durée des appels
téléphoniques, ont pu être mises
en évidence. En effet, si les durées
de communication ont été sous-
estimées pour les utilisateurs
moyens, elles ont été surestimées
pour les utilisateurs fréquents.

Il en résulte qu’à l’état actuel
l’ensemble des études publiées
dans le cadre de l’étude Inter-
phone ne permettent pas de
conclure à une absence de risque,
tout en n’excluant pas la possibilité
d’un risque accru notamment en
ce qui concerne les utilisations
prolongées supérieures à dix ans.

Des travaux supplémentaires sont
en cours pour approfondir les
connaissances et les détails sur les
risques courus par l’utilisation de la
technologie de la téléphonie
mobile, et plus particulièrement sur
d’éventuelles synergies ou con-
fusions entre les champs électro-
magnétiques et les expositions
chimiques par rapport aux cancers
cérébraux.

Cela étant, j’estime qu’une certaine
prudence par rapport à cette tech-
nologie encore relativement ré-
cente est de mise du moins jusqu’à
ce que la science ne dispose de
résultats plus concluants, voire
plus concordants.

Dans ce contexte, je voudrais éga-
lement informer l’honorable Par-
lementaire que les services de la
direction de la Santé ont élaboré
en collaboration avec l’Inspection
du Travail et des Mines et avec
l’Institut de Régulation un dépliant
destiné à l’ensemble de la popu-
lation. Ce dépliant, qui est édité en
trois langues (allemand, français et
anglais), et qui traite du rayon-
nement des téléphones mobiles et
des stations de base, comporte
des recommandations et des con-
seils pratiques quant à une utili-
sation prudente des téléphones
mobiles.

À l’instar de cette brochure d’infor-
mation, une campagne qui ciblerait
plus particulièrement les utili-
sateurs intensifs voire des groupes
vulnérables comme les enfants et
les jeunes adultes pourrait
d’ailleurs être envisagée à l’image
de campagnes similaires qui ont
été organisées dans d’autres pays
européens.

Question 2911 (17.10.2008) de
M. Ali Kaes (CSV) concernant
l’exemption de la taxe sur
les véhicules automoteurs
pour personnes invalides:

En effet selon l’article 43 de la loi
du 22 décembre 2006 promouvant
le maintien dans l’emploi et défi-
nissant des mesures spéciales en
matière de sécurité sociale et de
politique de l’environnement, le
véhicule immatriculé d’une per-
sonne invalide détentrice de la
carte d’invalidité, prévue par la loi
du 23 décembre 1978 concernant
les cartes de priorité et d’invalidité,
est sur demande exonéré de la
taxe sur les véhicules automoteurs.
D’après mes informations, il
semble pourtant qu’une personne
mineure, détentrice de la carte

d’invalidité, se trouve dans l’impos-
sibilité de faire immatriculer une
voiture à son nom et que ses
parents n’ont pas le droit de béné-
ficier de l’exonération sur leur
propre voiture qui sert pourtant à
transporter leur enfant handicapé.

Dans ce contexte, j’aimerais poser
les questions suivantes à Monsieur
le Ministre des Finances et à
Monsieur le Ministre du Trésor et
du Budget:

- Messieurs les Ministres peuvent-
ils confirmer ces informations?

- Dans l’affirmative, le Gouver-
nement n’estime-t-il pas né-
cessaire de remédier dans les plus
brefs délais à cette situation et
d’adapter la législation actuelle afin
que les personnes en charge d’un
mineur invalide puissent profiter de
l’exonération de ladite taxe?

Réponse (20.11.2008) de M.
Luc Frieden, Ministre du Trésor
et du Budget:

Le projet de loi N°5924, déposé le
1er octobre 2008, portant modifi-
cation entre autres de la loi mo-
difiée du 22 décembre 2006
promouvant le maintien dans l’em-
ploi et définissant des mesures
spéciales en matière de sécurité
sociale et de politique de l’envi-
ronnement prévoit à l’article 10 au
paragraphe 3 la modification
suivante:

«Art. 10 - La loi modifiée du 22
décembre 2006 promouvant le
maintien dans l’emploi et défi-
nissant des mesures spéciales en
matière de sécurité sociale et de
politique de l’environnement est
modifiée et complétée comme suit:
… 3° L’article 43 est remplacé par
le texte suivant: Art. 43. (1) Le véhi-
cule immatriculé au nom d’une per-
sonne invalide détentrice de la
carte d’invalidité, prévue par la loi
du 23 décembre 1978 concernant
les cartes de priorité et d’invalidité,
est, sur demande, exonéré de la
taxe. (2) Le véhicule immatriculé
au nom d’une personne valide, qui
a en charge une personne dé-
tentrice d’une carte d’invalidité B
ou C, prévue par la loi du 23
décembre 1978 concernant les
cartes de priorité et d’invalidité est,
sur demande, exonéré de la
taxe.», ce qui constitue l’adap-
tation de la législation actuelle
dans le sens demandé par l’hono-
rable Député.

Question 2913 (20.10.2008) de
M. Ali Kaes (CSV) concernant
les services de secours de la
protection civile:

Les services de secours luxembour-
geois sont assurés par des béné-
voles qui s’engagent de plein gré,
sans toucher de rémunération dans
ces actions au service de la commu-
nauté. Au cours des dernières an-
nées, on constate une augmentation
constante des interventions alors
que le nombre et la disponibilité des
bénévoles ne cessent de baisser.

Ainsi, pendant les heures de tra-
vail, les régions de la «Nordstad»,
de Hosingen et de Larochette ne
sont desservies que par une seule
ambulance de la protection civile,
à savoir celle de la ville d’Ettel-
bruck. En cas de non-disponibilité
de cette dernière, ce sont les
centres d’intervention des régions
avoisinantes et la base nationale
de support de Lintgen qui doivent
intervenir avec le risque de provo-
quer une pénurie des services de
secours par effet de boule de
neige à travers tout le pays.

Vu les développements ci-dessus,
j’aimerais poser les questions
suivantes à Monsieur le Ministre de
l’Intérieur et de l’Aménagement du
Territoire et à Monsieur le Ministre
de la Santé et de la Sécurité
sociale:

- Le Gouvernement peut-il me
confirmer la situation telle que
décrite ci-dessus et notamment en
qui concerne les difficultés

croissantes qu’éprouvent les béné-
voles à garantir un service de
secours efficace pendant les
heures de bureau?

- Quelles sont les mesures que le
Gouvernement envisage d’entre-
prendre afin de garantir dans les
régions susmentionnées les
services de secours nécessaires?

Réponse commune (1.12.2008)
de M. Mars Di Bartolomeo,
Ministre de la Santé et de la Sécu-
rité sociale et de M. Jean-Marie
Halsdorf, Ministre de l’Intérieur et
de l’Aménagement du Territoire:

Je peux confirmer la situation telle
que décrite par l’honorable Député
Ali Kaes dans la mesure où les
bénévoles éprouvent d’une ma-
nière générale des difficultés crois-
santes pour garantir une per-
manence sans faille des services à
assurer dans le cadre de leurs
missions de secours et notamment
dans le domaine du service ambu-
lancier. On ne peut cependant
affirmer de façon indifférenciée
que les régions de la «Nordstad»,
de Hosingen et de Larochette ne
sont desservies que par une seule
ambulance pendant les heures de
travail, mais il faut admettre que
certains centres de secours sont
obligés d’annoncer au central des
secours d’urgence, l’indisponibilité
de leur ambulance pour certaines
tranches d’horaires. Dans ce cas,
l’ambulance la plus proche dis-
ponible doit être alertée en cas de
besoin, ce qui risque d’entraîner
l’effet de boule de neige mentionné
par l’honorable Député Ali Kaes.
Dans ce contexte, je me permets
de référer également à la réponse
à la question parlementaire N°2485
du 21 avril 2008 de Monsieur le
Député Gilles Roth concernant l’in-
disponibilité des ambulances de la
protection civile (cf. compte rendu
N°13/2007-2008).

Concernant les mesures envi-
sagées pour remédier à cette
situation, il existe en principe trois
axes pour résoudre la question de
disponibilité, qui sont la motivation
des bénévoles par une meilleure
reconnaissance, l’introduction
d’agents professionnels et la régio-
nalisation des services de secours.

En ce qui concerne la recon-
naissance du bénévolat, le Conseil
de Gouvernement a mis en place
un groupe de travail interministériel
pour trouver une réponse globale à
la question de la reconnaissance
du bénévolat dans son ensemble.
Les travaux de ce groupe de travail
interministériel sont en cours et
devraient aboutir à des con-
clusions au début de l’année pro-
chaine.

En ce qui concerne l’introduction
d’agents professionnels pour en-
cadrer et aider les bénévoles à
garantir leurs missions, j’ai proposé
d’engager dans un premier temps
18 ambulanciers pour l’année 2009
et de créer le cadre administratif
correspondant nécessaire à
l’encadrement de ces agents et
aux besoins d’une administration
en pleine expansion. Ceci ne peut
constituer qu’un premier pas vers
un encadrement du bénévolat des
services de secours par des
équipes professionnelles. Il ne
s’agit en aucun cas de remplacer
systématiquement le bénévolat par
des agents professionnels, mais
de lui garantir le soutien nécessaire
et de compléter les lacunes de dis-
ponibilité et d’assurer le fonction-
nement des services de secours.

Pour combler les difficultés de
disponibilité, la création de centres
régionaux assurant une disponi-
bilité avec le matériel et le per-
sonnel appropriés s’impose. Il
s’agit de concentrer en un premier
temps les agents professionnels
mentionnés ci-dessus dans des
centres régionaux qui puissent
mettre à disposition du personnel
au cas où les unités locales
seraient indisponibles, et qui
puissent venir en renfort en tant
qu’appui technique et logistique
aux unités locales en cas de
besoin.

Question 2915 (20.10.2008) de
M. Gilles Roth (CSV) concer-
nant la surcharge carburant
actuellement prélevée sur
tous les vols de la com-
pagnie «Luxair»:

Après les compagnies aériennes
«British Airways» et «Air France-
KLM», la compagnie aérienne
allemande «Lufthansa» a éga-
lement décidé d’abaisser sa sur-
charge carburant en raison du
recul des prix du pétrole et du
kérosène. Il paraît que d’autres
compagnies aériennes vont suivre
le même exemple.

Au Luxembourg, le LuxairGroup a
augmenté dans le passé à plu-
sieurs reprises sa surcharge fuel
pour les vols Luxair et les produits
Luxair Tours. Or, après la récente
baisse significative du prix du
pétrole et du kérosène, aucune
baisse de la surcharge carburant
n’a été annoncée jusqu’à présent.

Dans ce contexte, j’aimerais poser
les questions suivantes à Monsieur
le Ministre des Transports:

- Est-ce que la compagnie natio-
nale «Luxair» envisage également
d’ajuster sa surcharge carburant
et, le cas échéant, quand une telle
baisse serait-elle applicable?

- Dans la négative, qu’est-ce qui
empêcherait la baisse de la sur-
charge carburant?

Réponse (19.11.2008) de M.
Lucien Lux, Ministre des Trans-
ports:

L’honorable Député s’enquiert sur
la surcharge carburant actuel-
lement prélevée sur tous les vols
de la compagnie nationale
«Luxair».

Tout d’abord, Luxair Group, à
l’instar des autres compagnies
aériennes, pratique la politique de
la «surcharge carburant» pour
atténuer la volatilité des prix du -
pétrole. Cette volatilité empêche en
effet d’intégrer le prix réel du
carburant dans le prix du billet
d’avion.

La philosophie de la «surcharge
carburant» veut que celle-ci soit
adaptée à l’évolution des prix,
c’est-à-dire que non seulement les
hausses, mais aussi les baisses
sont répercutées sur le montant de
la surcharge. Les ajustements de
la «surcharge carburant» se font
sur l’évolution du prix du pétrole à
moyen terme.

La différence de la surcharge car-
burant entre les vols réguliers de
Luxair Luxembourg Airlines et les
vols vacances opérés par Luxair
Tours s’explique par le fait que
Luxair Tours offre des voyages
forfaitaires qui sont publiés dans
des catalogues couvrant toute une
saison, diffusés plusieurs mois
avant le début de la saison. De
plus, les vols vacances Luxair
Tours sont opérés presque exclu-
sivement par des avions de type
Boeing à plus grande capacité,
d’où une autre répercussion de la
surcharge carburant par siège.

Ensuite, pour ce qui est de l’exer-
cice 2008, exercice pendant lequel
le prix du pétrole a connu des
niveaux record, Luxair Luxem-
bourg Airlines et Luxair Tours ont à
plusieurs reprises été contraints
d’ajuster la «surcharge carburant»,
comme le montre le détail ci-
dessous:

- 3 avril 2008 (moyenne):

Augmentation de 2 € pour les vols
Luxair Luxembourg Airlines, et de
2 € respectivement de 3 € pour les
vols Luxair Tours.

- 24 mai 2008 (moyenne):

Augmentation de 5 € pour les vols
Luxair Luxembourg Airlines et
Luxair Tours.

- 28 octobre 2008 (moyenne):

Diminution de 5 € pour les vols
Luxair Tours.

- 1er novembre 2008 (moyenne):

Diminution de 3 € pour les vols
Luxair Luxembourg Airlines.

Luxair Group a effectué une baisse
de sa surcharge carburant respec-
tivement au 28 octobre et le 1er no-
vembre 2008, prenant en consi-
dération la baisse significative des
prix du pétrole et du kérosène ces
dernières semaines.

Cette baisse est de 5 € par
segment pour Luxair Tours et de 
3 € par segment pour Luxair.

Question 2916 (21.10.2008) de
M. Aly Jaerling (Indépendant)
concernant la campagne de
vaccination contre la grippe:

Säit Ufank vum Wäimount 2008
leeft déi nei klinesch Campagne fir
d’Gripp-Impfung.

Dës Campagne ass en Deel vun
där vum Gesondheetsministère
ëmgesater Strategie vun der neier
Ausrichtung op Preventivmooss-
namen an eiser Gesondheets-
versuergung.

Bei der Gripp-Impfung geet et jo
drëms virun allem eiser eelerer
Generatioun virun deenen zum Deel
virulente Konsequenze vun enger
Gripp-Infektioun ze schützen.

Wat awer bis elo an deene Jore
wou dës Campagne leeft, schwéier
ze ergrënnen ass.

A Frankräich sinn elo Moossname
vun der Regierung ergraff ginn, fir
et Fleegfachkräften (infirmières) ze
erlaben, dës Impfunge bei Leit ze
maachen, déi schonns eng
Impfung virdru gemaach kruten,
ouni dass dës Leit eng nei Ordon-
nance virleeë mussen.

A Frankräich schreift d’Kranke-
keess och eng néng Millioune
Versécherter aus Risikogruppen
extra un, fir hinne matzedeelen,
datt se vun enger Gripp-Impfung
Gebrauch maache kënnen.

Kann den Här Gesondheetsmi-
nister mer duerfir dës Froe beänt-
werten:

1) Wivill Leit loosse sech no-
weislech opgrond vu Statistiken all
Joer géint d’Gripp impfen, a gëtt et
Statistiken, déi eng Progressioun
weisen?

2) Wat kascht dës Campagne all
Joer?

3) Kënnen hei zu Lëtzebuerg, sou
wéi a Frankräich, zum Besipill eeler
Leit onofhängeg vun hirem Alter,
déi duerch eng chronesch Krank-
heet gefährdet sinn, sech käschte-
fräi, iwwert de System «tiers
payant», impfe loossen?

4) Féiert iergend eng öffentlech
Institutioun Statistiken iwwert
d’Zuel vu Verofrechnunge vu Grip-
pesprëtzen an der Vedeelung no
Alterskategorien?

5) Wat ass d’Propositioun vu vum
Ministère bezuelte Gripp-Imp-
fungen an Impfungen, déi fräi-
wëlleg vu gesondheetsbewosste
Mënsche gemaach ginn?

6) Ass et zu Lëtzebuerg och méig-
lech, datt Infirmièrë kënnen Imp-
funge bei Leit maachen, déi
schonns eng Kéier eng Impfung
kruten?

7) Ass et méiglech, genau wéi a
Frankräich, Risikogruppen direkt
unzeschreiwen, fir se op d’Gripp-
Imfung opmierksam ze maachen?

8) Gëtt et op dem Internet op
engem offiziellen Site medezinesch
validéiert Neiegkeeten an Aktua-
litéiten iwwert d’Campagne zu
Lëtzebuerg, wou jiddfer Bierger
sech zäitno kann informéieren?

Réponse (1.12.2008) de M.
Mars Di Bartolomeo, Ministre
de la Santé et de la Sécurité
sociale:

D’Zuel vun Impfstoffer géint
d’Gripp, déi all Joer vun de
Grossisten hei am Land verdriwwe
ginn, beweegt sech tëscht 85.000
a 90.000 an huet an deene
leschten dräi Joer net vill geännert.
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Wat de gemeinsame Programm
ubelaangt, deen zënter 2001 vum
Gesondheetsministère an der
Unioun vun de Krankekeesen
duerchgefouert gëtt, bestinn och
genee Statistiken.

Dëse Programm riicht sech speziell
un déi Leit mat engem erhéichte
Risiko fir Komplikatiounen, dat sinn
déi Leit vu 65 Joer a méi, sou wéi
all d’Leit, déi u chronesche Krank-
heete leiden (Recommandations
du Conseil supérieur d’hygiène
2008). Dës Persoune kréien den
Impfstoff gratis an der Apdikt op
Verschreiwe vum Dokter.

Meng Servicer recommandéieren
och all de Leit, déi mat dëse
Risikopatienten a Kontakt sinn, an
éischter Linn also dem Gesond-
heetspersonal, sech géint d’Gripp
impfen ze loossen. An deem Fall
iwwerhëlt de Patron normalerweis
d’Käschte vum Vaccin. D’Zuel vun
de geimpfte Leit aus de Risiko-
gruppen ass zënter dem Ufank
vum Programm bestännech an
d’Luucht gaang. Esou waren et
2001 just 29.973 Leit, d’Saison
2006/2007 waren et der schonns
42.224.

Vun de Leit vu 65 Joer a méi waren
der 2001 42,2% geimpft, 2006/
2007 waren et der 52%.

Am Joer 2007 goufen insgesamt
44.907 Leit iwwer 65 Joer géint
d’Gripp geimpft. Dës Zuel ass
konstant bliwwen am Verglach zur
Situatioun am Joer 2005, wou sech
44.468 Leit impfe gelooss hunn.
Am Joer 2006 war dës Zuel liicht
réckleefeg mat 42.112 Impfungen.

Well d’Käschte vun dëser «Cam-
pagne», déi den éierewäerten
Deputéierten uschwätzt, schwéier
ze berechne sinn, leie mir keng
genee Chiffere vir.

D’Informatiounscampagne, déi
vum Gesondheetsministère iwwer-
holl gëtt, kascht all Joer tëscht
20.000 an 50.000 Euro, deemno
wat fir eng Medie benotzt ginn.

Da kommen d’Käschte vum Vaccin
derbäi, dat sinn ongeféier 375.000
Euro, wouvun de Gesondheets-
ministère der 75.000 iwwerhëlt an
un d’Krankekeesen zréckbezilt.

D’Unioun vun de Krankekeesen
iwwerhëlt dobäi d’Fraisë vun den
Dokteschkonsultatiounen an en
Deel vun den Impfstoffer.

D’Unioun vun de Krankekeese
féiert och genee Statistiken no
Altersgrupp vun de geimpfte Leit
aus de Risikogruppen, déi am
Kader vum Programm geimpft
ginn. Dës Date ginn och un
d’Gesondheetsdirektioun an un
d’Generalinspektioun vun der
sozialer Sécherheet weidergeleet.

Wat awer elo déi Leit ubelaangt,
déi net vum Programm iwwerholl
ginn, do verfüge meng Servicer
iwwer keng Donnéeën.

Wéi scho gesot, ginn all Joer tëscht
85.000 a 90.000 Impfstoffer verkaf;
dovu ginn der ongeféier 42.000
vum Ministère an de Krankekeesen
iwwerholl, an eng grouss Zuel vun
enger ganzer Rei Patronen, déi de
Vaccin hire Mataarbechter zur
Verfügung stellen.

D’groussherzoglecht Reglement
vum 21. Januar 1998 iwwert d’Aus-
féierung vum Infirmiersberuff
gesäit vir, dass d’Infirmièren eng
Impfung duerchféiere kënnen,
wann en Dokter de Vaccin souwéi
d’Duerchféierung vun der Impfung
duerch en Infirmier verschriwwen
huet.

Dëst Reglement erlaabt engem
Infirmier et awer net eng Grippen-
impfung ouni Ordonnance médi-
cale duerchzeféieren.

De Programm hei zu Lëtzebuerg
gesäit allerdéngs net vir, dass déi
concernéiert Persounen op Basis
vun hirem Krankheetsbild géifen
direkt kontaktéiert ginn, fir si esou
op d’Grippenimpfung opmierksam
ze maachen. Meng Servicer sinn
awer amgaangen ze analyséieren,
ob an Zukunft net och op nach méi
esou cibléiert Aktiounen eventuell
kéint zréckgegraff ginn.

De Gesondheetsministère huet op
sengem Internetsite eng Rubrik
«Grippe» wou d’Leit sech kënnen
informéieren. Am Kader vun deem
geplangte «Portail Santé», deen
drop an drun ass «online» ze goen,
wäert dëst nach wesentlech méi
einfach ginn.

Question 2917 (21.10.2008) de
M. Aly Jaerling (Indépendant)
concernant le système de
péage:

Mat der Initiativ vun e puer private
Persounen, fir eng Vignette virze-
gesinn exklusiv fir Grenzgänger,
déi dagdeeglech op Lëtzebuerg
mat hire private Gefierer an d’Stad
schaffe kommen, ass eng Dis-
kussioun an d’Rulle komm, déi
hoffentlech weider, a virun allem
méi konstruktiv respektiv innovativ
Iddien zur Léisung vun der Pro-
blematik vun der Auto-verstoppte
Stad ervirbréngen.

Eng Jores-Vignette ass sécherlech
diskriminatoresch, an de gesichten
Effekt verpufft no enger gewës-
sener Zäit. Et wier och net ver-
trietbar, Initiative just op Grenz-
gänger ze beschränken.

D’Leit géife just rose ginn, well se
eng Vignette bezuele mussen,
awer d’Behuele vun Dag zu Dag
géif stuererweis net ofgeännert.

Et huet ee jo eng Vignette bezuelt,
an dofir wëllt ee jo och eppes
iwwert d’Zäit dofir als Géigeleesch-
tung kréien, an zwar all Dag Indivi-
dualverkéier fir sech selwer.

Allerdéngs, wann ee sech op där
anerer Säit all Dag d’Fro stelle
misst, ob een zwee bis dräi Euro fir
d’Maut bezuelen oder dëst Geld an
en Ticket vum öffentlechen Trans-
port investéiere soll, da kënnt dat
scho mëttel- bis laangfristeg
Behuelensverännerunge mat sech
bréngen.

Zumools, wann een als Benotzer
vum öffentlechen Transport gesäit,
datt ee mat dem öffentlechen
Transport eventuell méi einfach, an
esou méi schnell a relax, op seng
Schaff an d’Stad ka kommen.

Zum Beispill kënnt een e System
respektiv e Mechanismus aféieren,
deen d’Prioritéiten an der Benot-
zung vun deenen zur Verfügung
stoenden Transportmëttel festleeën
hëlleft - amplaz wéi bis elo ze ver-
siche jiddferengem et gerecht ze
maachen, souwuel dem Individual-
verkéier wéi och dem öffentlechen
Transport, wat jo scho laang net méi
oder nach ni fonctionnéiert huet.

Esou kënnt ee sech virstellen, datt
esou ee System den Individual-
verkéier a bestëmmten Zone vun
der Stad bezuelbar maache géif, a
mat dësem esou recupéréierte
Geld, géif ee mëttelfristeg a laang-
fristeg ëmmer méi an ëmmer
besseren öffentlechen Transport
géigefinanzéieren.

Zu London zum Beispill, awer och
an anere Stied, fonctionnéiert scho
säit e puer Joer en elektronesche
Péage duerch deen all déi Leit, déi
mat hire private Gefierer a ge-
wëssen Zone vun der Stad wëllen
zirkuléieren, mussen an der Logik
vun dësem Mechanismus pro Fahrt
eng Tax (Maut) bezuelen.

Den ausgeklügelste System gëtt et
zu Singapur, mä och zu Oslo,
Trondheim, Stockholm a Mailand,
ginn dës Systemer mat Erfolleg
praktizéiert. Och zu New York gëtt
dru geduecht esou ee System
anzeféieren.

Zu London huet dëse System an
de Joren 2006-2007, 213 Millioune
Pond abruecht, 90 Millioune Pond
dovunner gi fir déi administrativ
Betreiung vun dem System ge-
braucht.

Et kënnt een déi Maut just op-
hiewen op Autoen, déi mueres
tëschend 7.00 an 9.00 Auer a
Mëttes vun 13.00 bis 14.00 Auer an
d’Stad kommen.

Et soll awer net nëmmen drëm goe
fir d’Keessen ze fëllen, den Ob-
jektiv muss sinn d’Ëmweltbe-
laaschtung ze begrenzen, Moti-
vatiounsversich an deem Beräich
sinn awer bis elo gescheitert.

Déi nei Virgehensweis vun der Po-
litik kënnt doranner bestoen, datt
déi politesch Verantwortlech e
bësse méi regulativ virgoe géifen,
fir de Floss vu Fortbewegungs-
mëttelen a méi geuerdnet Bunnen
ze lotsen, amplaz wéi bis elo nach
vill ze inaktiv nozekucken, datt
irgendwann eng elo schonn
onméiglech Situatioun sech vum
selwen zum Besseren dréint.

Besonnesch elo, wou d’Finanz-
mëttel fir déi virgeschriwwen
Emissiounswäerter ze erreechen,
duerch déi international Finanzkris
wäerten ageschränkt musse ginn.

Kann den Här Transportminister
mer duerfir dës Froe beäntwerten:

1) Wat hält d’Regierung vun der
Iddi ee System anzeféieren, deen
d’Prioritéiten an der Benotzung vun
deenen zur Verfügung stoenden
Transportmëttel festleeën hëlleft?

2) Wier et an deem Kontext méig-
lech, een zäitlech determinéierten
elektronesche Péage och fir d’Stad
Lëtzebuerg, awer och vläicht fir
aner Stied mat deemselwechte
Problem, virzegesinn, fir all déi 
Leit, déi mat hirem private Gefier
era wëlle fueren, sou wéi dat scho
säit Joren zu London fonc-
tionnéiert?

3) Wier et net sënnvoll, sech de
System vu Singapur unzekucken,
wou ouni Zweifel wuel den aus-
geklügelste System an deem
Beräich agefouert gouf, awer och
aner Systemer ze analyséieren?

Réponse (20.11.2008) de M.
Lucien Lux, Ministre des Trans-
ports:

A senger parlamentarescher Ufro
freet den honorabelen Depu-
téierten, wat d’Regierung vun der
Iddi hält ee Mautsystem nom
Virbild vun der Londoner City-Maut
anzeféieren.

Eng vu mengen Haaptprioritéiten
ass ee Modal-Split vu 25/75 bis
zum Joer 2020 ze erreechen, dat
heescht, datt bis dohin 1/4 vum
Individualverkéier duerch den
öffentleche Persounentransport
ofgedeckt soll ginn.

Fir dëst ambitiéist Zil ze erreechen,
sinn an de leschte Joren eng ganz
Rei vun Décisioune geholl ginn. An
deem Zesummenhang erënneren
ech nëmmen un de Wëlle vun der
Regierung, der Stad Lëtzebuerg a
bal allen an der Chamber ver-
truedene Fraktiounen, d’Mobilitéits-
konzept «mobil 2020» ze reali-
séieren.

Doniewend ass d’Verbesserung
vun der Offer am öffentlechen
Transport schonn haut eng Realitéit
während den Ausbau vum Schin-
nennetz eng fest beschlosse
Saach ass.

Wat d’Aféierung vun engem Maut-
system fir d’Stad Lëtzebuerg be-
trëfft, sou sinn ech der Meenung,
datt ee soll all d’Mesuren of-
waarden an evaluéieren, déi d’Re-
gierung an de leschte Jore be-
schloss huet, éier ee sech iwwert
de Sënn vun esou neie Projeten
ausschwätzt.

Question 2918 (21.10.2008) de
M. Aly Jaerling (Indépendant)
concernant les heures supplé-
mentaires auprès des CFL:

Matgedeelt gouf mer, datt bei der
CFL bei verschidde Kategorië vum
Personal nach zeg Iwwerstonnen
opstinn, déi duerch de Personal-
manktem entstane sinn an och
duerch nach weider existéiernde
Personalmangel net kënne recu-
péréiert ginn.

Och gouf duerchliichte gelooss,
datt schonn Iwwerstonnen aus-
bezuelt gi wieren, respektiv dru

geduecht géif se auszebezuelen,
anstatt se mat Fräizäit ze vergüten.

Esou eng Mesur wier net am
Aklang mat der statutaresch, an
domadder gesetzlech, fest-
geluechter Aarbechtszäit, a géif
och d’Liewesqualitéit vun deene
Betraffene staark aschränken, a
wier domadder einfach onver-
trietbar an illegal!

Kënnen déi zoustänneg Ministere
mer duerfir dës Froe beäntwerten:

1) Wivill Iwwerstonne sti bei de
CFL-Servicer nach op, an a wat fir
engen Servicer?

2) Stëmmt et, datt schonn Iwwer-
stonnen ausbezuelt goufen, res-
pektiv dru geduecht gëtt, der even-
tuell auszebezuelen, anstatt se als
Fräizäit ze vergüten?

3) Wat gedenkt d’Regierung ze
ënnerhuelen, fir d’Personal-
situatioun an de CFL-Servicer ze
normaliséieren?

Réponse commune (26.11.2008)
de M. Lucien Lux, Ministre des
Transports et de M. François
Biltgen, Ministre du Travail et de
l’Emploi:

Den Här Deputéierten Aly Jaerling
befaasst sech a senger parlamen-
tarescher Ufro mat den Iwwer-
stonne vum Personal vun der CFL.

Och wann et allgemeng bekannt
ass, datt déi alarmant Situatioun,
déi et a verschiddene Kategorië
vum Personal vun der CFL gouf,
eng bedeitend Verspéidung an der
Liquidatioun vun den Iwwerstonne
vun dësem Personal mat sech
bruecht huet, sou ass et dach
wichteg un d’Haaptursaachen, déi
zu dëser Situatioun bäigedroen
hunn, ze erënneren:

- de kontrolléierte Rekrutement op-
grond vum begrenzte Budget an
de Joren 2002 - 2005;

- d’Opkomme vun Agressioune
vis-à-vis vu verschiddene Kate-
gorië vu Personal (zum Beispill
d’Begleetpersonal vun den Zich an
d’Buschaufferen) hunn zougeholl
an dowéinst en Zouwuess u phy-
sech a psychechen Onfäerdeg-
keete fir dës Beruffer auszeübe
mat sech bruecht;

- den ageschaten, mä praktesch
ausbleiwende Retour vun de CFL-
Agente vu CFL Cargo bei
d’Mamme-Societéit opgrond vum
erfreelechen Erfolleg vu CFL
Cargo, dee jidderee gewënscht
huet an och weiderhi wënscht, mä
deen de Previsioune vum Réck-
floss an vum Rekrutement bei der
Mamme-Societéit e Stréch duerch
d’Rechnung mécht;

- d’Grenze vum Lëtzebuerger
Aarbechtsmaart vis-à-vis vun
engem Betrib wéi der CFL mat
esou breet gefächerte Beruffer;

- déi vill Echece während der
interner Beruffsausbildung.

1) Am Moment sti folgend Iwwer-
stonnen op:

- agents de conduite sur rail:
9.681 Deeg;

- personnel d’accompagnement
des trains: 7.432 Deeg;

- agents de conduite sur route:
5.001 Deeg;

- agents de visite: 1.866 Deeg.

2) Wat d’Ausbezuele vun den
Iwwerstonne betrëfft, sou ass ze
preziséieren, datt:

a) et wouer ass, datt d’Majo-
ratioune (50%) vun den Iwwer-
stonne sou wéi se am Punkt 14.1.
vum Artikel 52 vum Statut vum
Personal vun der CFL definéiert si
geméiss den Dispositioune vum
leschten Alinea vum Punkt 14.3.
vum selwechten Artikel, dee seet
datt «Les majorations relatives aux
heures supplémentaires non
liquidées au 31 mars de l’exercice
suivant celui au cours duquel elles
ont été prestées sont liquidées
d’office en espèces» bezuelt ginn;

b) wat déi aner reschtlech Iwwer-
stonne betrëfft, déi ausbezuelt
goufen, sou handelt et sech dobäi
em Eenzelfäll bei deenen d’Be-

zuelen ausnahmsweis an op aus-
drécklech Ufro vun de bretreffen-
den Agente gemaach gouf.

3) De Verwaltungsrot an d’Gene-
raldirektioun vun der CFL am
Accord mat allen dirigéierenden
Instanze vum Betrib sou wéi och
de Sozialpartneren si sech dëser
alarmanter Situatioun bewosst an
hunn hir Beméiunge verstäerkt, fir
passend Äntwerten ze fannen a
Form vun engem erweiderte Rekru-
tement a verschiddene Kategorië
vu Personal:

- An der Filiär vum «personnel
d’accompagnement des trains»
sinn 2007 23 Kandidaten agestallt
ginn, an 2008 20. Fir 2009 sinn dräi
Klasse vun zwielef Kandidate
virgesinn.

- Wat d’«conducteurs d’engins
moteurs» betrëfft, sou sinn den 1.
September 2008 17 Kandidaten
agestallt ginn a fir 2009 sinn zwou
Klasse vu 15 Kandidate virgesinn.
Donieft si 25 weider «conducteurs
d’engins moteurs» vu CFL Cargo
zréckkomm.

- An der Filiär vun de «conduc-
teurs d’autobus» sinn 2007 21
Kandidaten agestallt ginn an 2008
23 Kandidaten. Fir 2009 ass eng
weider Dose virgesinn.

Des Weidere beméit d’General-
direktioun sech fir de Rekrutement
an de kritesche Kategorië vum Per-
sonal ze verstäerken, fir datt hir
Effektiver esou schnell ewéi méig-
lech komplett ginn. Donieft ginn
awer och nach zousätzlech
temporär Effektiver virgesinn, fir
datt dat aktuellt Personal seng
Iwwerstonnen duerch Fräizäit aus-
geglach ka kréien.

Question 2919 (21.10.2008) de
Mmes Marie-Josée Frank et
Françoise Hetto-Gaasch et
M. Lucien Clement (CSV)
concernant la couverture régio-
nale de l’ADEM:

L’ADEM, outre son siège à Luxem-
bourg-ville, compte trois autres
agences régionales fonctionnant à
Esch/Alzette, Diekirch et Wiltz qui
s’occupent des quelque 10.000
demandeurs d’emplois inscrits
auprès de l’ADEM. La couverture
régionale d’une structure comme
l’ADEM est importante pour as-
surer un bon suivi des dossiers des
demandeurs d’emploi dans un
temps acceptable.

Dans ce contexte, nous aurions
aimé savoir de Monsieur le Ministre
du Travail et de l’Emploi:

1. S’il existe des statistiques concer-
nant la répartition des demandeurs
d’emploi suivant les régions respec-
tivement suivant les agences ou les
antennes régionales de l’ADEM?

2. Dans l’affirmative, le Gouver-
nement estime-t-il que l’actuelle
couverture correspond aux be-
soins constatés sur le terrain?

3. Dans la négative, ne faudrait-il
pas augmenter le nombre d’agenc-
es et/ou d’antennes régionales de
l’ADEM?

4. En tout état de cause, ne pense-
t-il pas qu’une «décentralisation»
plus poussée rendrait l’enca-
drement des demandeurs d’emploi
encore plus efficace?

Réponse (12.11.2008) de M.
François Biltgen, Ministre du
Travail et de l’Emploi:

1. En ce qui concerne la situation
de fait constatée au Luxembourg,
en chiffres absolus, les deman-
deurs d’emploi sont les plus repré-
sentés dans les communes de
Luxembourg, de Differdange et
d’Esch/Alzette. Les cartes jointes
représentent la densité du chô-
mage par région.
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Le canton d’Esch/Alzette est mar-
qué par une forte présence de de-
mandeurs d’emploi parmi sa popu-
lation, notamment à Differdange et
à Esch/Alzette où les taux de
chômage sont élevés (respective-
ment 7,4 et 8,2%). Cette région est
néanmoins déjà bien couverte par
l’agence d’Esch/Alzette ainsi que
l’antenne fonctionnant à Dude-
lange.

Il est à relever qu’une forte pré-
sence de demandeurs d’emploi ne
signifie pas nécessairement que le
taux de chômage soit également
important dans une commune don-
née. Ainsi, Vianden par exemple ne
compte que 38 personnes inscrites
à l’ADEM (juin 2008), mais connaît
un taux de chômage de 9,7% (dé-
cembre 2007). Le cas similaire se
présente pour la commune de
Berdorf; l’inverse est observable à
Luxembourg où le nombre de
demandeurs d’emploi y résidant
est le plus élevé du pays (1.777
personnes), mais où le taux de
chômage (4,9%) avoisine la
moyenne nationale.

À première vue certaines régions
du pays paraissent moins des-
servies que le reste du territoire par
un service public de l’emploi de
proximité; on y observe toutefois
une faible densité de la population
des demandeurs d’emploi. Pour
prendre comme exemple l’Est du
pays, le taux de chômage atteint
un pic régional à Mertert (5,7% et
81 demandeurs d’emploi) et dans
les environs d’Echternach (9,2% et
128 demandeurs d’emploi). À noter
qu’une antenne de l’ADEM existe à
Echternach.

Indépendamment de la question
de l’implantation de l’ADEM, il est
évident que pour assurer le maxi-
mum de réactivité face aux be-
soins des personnes sollicitant les
services de l’ADEM, les relations
de «face-à-face» sont essentielles.

A priori les distances au Luxem-
bourg permettent au demandeur
d’emploi, sauf effectivement cir-
constances individuelles, de se
déplacer une fois toutes les deux
semaines et contacter personnel-
lement le placeur en charge de son
dossier. Par-delà, il reste que les
outils de communication offrent
des possibilités de réduction des
distances des échanges.

2. et 3. Néanmoins, dans un esprit
de service aux administrés, qui
doit devenir le fil rouge de l’action
de l’ADEM et se trouver au centre
des réformes en cours, le Ministre
du Travail et de l’Emploi proposera
aux responsables de l’ADEM, con-
formément aussi aux conclusions
de l’audit de l’OCDE, de réfléchir
aux possibilités éventuelles d’une
accentuation du service de proxi-
mité par cette administration. Les
cartes telles que reproduites ci-
avant peuvent laisser penser à une
présence possible de l’ADEM au
centre de la région Est et dans la
région Ouest du pays. Une amélio-
ration de la présence locale dans
les régions où l’ADEM est actuel-
lement représentée peut aussi être
discutée notamment au Centre et
au Sud. Il est évident qu’une plus
forte implantation régionale ou
locale de l’ADEM ne devra pas
mener à un cloisonnement du
marché de l’emploi, en ce sens
que pour les emplois à assigner
l’ensemble des offres d’emploi
doivent être prises en considé-
ration dans toutes les implantations
locales de l’ADEM. Une présence
locale pourrait néanmoins avoir
l’avantage de mieux cibler l’éco-
nomie locale et de mieux prendre
en compte les besoins et les con-
traintes des demandeurs d’emploi
résidant à proximité. Le Ministre du
Travail et de l’Emploi est prêt à
discuter les avantages et désavan-
tages d’une approche plus locale,
sachant que cela créera sans
doute des besoins supplémen-
taires en personnel et en locaux.

4. Il n’y a pas lieu de perdre de
vue que les services placement et
chômage seront relogés vers le dé-
but de l’année prochaine dans des
containers à Esch/Alzette à cons-
truire dans les friches et qu’un
nouveau bâtiment regroupant les
services communs de l’ADEM et la
direction est en phase de négo-
ciation à Esch/Alzette.

Une «décentralisation» sera réa-
lisée à partir du moment où la
direction et les services communs
seront relogés à Esch/Alzette. Les
idées précitées pourront être
discutées une fois mis en place ce
réagencement géographique en
cours.

(annexes à consulter au Greffe de
la Chambre des Députés)

Question 2921 (22.10.2008) de
M. Gast Gibéryen (ADR)
concernant l’évolution de la
langue luxembourgeoise:

D’Lëtzebuerger Sprooch gëtt an de
leschte Joren ëmmer méi duerch
modern Ausdréck «beräichert»,
déi hiren Ursprong entweder am
Engleschen (Beispill: e-mail, sms),
am Franséischen oder am Däit-
schen hunn. Do derbäi fléissen och
ëmmer méi Ausdréck aus dem
legislative Beräich an eisen
deegleche Sproochgebrauch eran,
ewéi zum Beispill: pacte logement,
maison relais, chèque service,
précoce an esou weider.

An deem Zesummenhang wëll ech
gäre vum Här Kulturminister
wëssen:

1) Ass scho jeemols dru geduecht
ginn, fir fir nei Ausdréck, déi aus
dem Engleschen, Franséischen
oder Däitsche kommen, déi
passend Ausdréck a Lëtzebuerger
Sprooch ze fannen?

2) Wa jo, wien huet dat gemaach a
kann den Här Minister mer e puer
Beispiller nennen?

3) Wann neen, mengt den Här
Minister net, datt ee sech déi
néideg legal Basis misst ginn, fir
eng Prozedur festzeleeën no där
nei Wierder, déi an d’Sprooch
afléissen, iwwerpréift a gege-
benenfalls an d’Lëtzebuergescht
iwwersat misse ginn?

4) Fir dës Prozedur auszeféieren,
misst et dee Moment jo och en
Organ gi wat sech dorëms
këmmert. Kann ee sech do net vir-
stellen, datt dëst de «Conseil
Permanent de la Langue Luxem-
bourgeoise» kéint sinn, oder wat 
fir eng Alternativpropositioun 
huet den Här Minister do ze
maachen?

5) Viru Joren ass vum Frae-
ministère d’Ustrengung ënnerholl
ginn, fir fir all männlech Beruffs-
bezeechnung déi weiblech Ent-
spriechung ze fannen. Wier et dofir
net ëmsou méi ubruecht fir der
Lëtzebuerger Sprooch am All-
gemengen méi Opmierksamkeet
entgéintzebréngen ewéi dat bis elo
de Fall ass?

Réponse (26.11.2008) de Mme
Octavie Modert, Secrétaire
d’État à la Culture, à l’Enseigne-
ment supérieur et à la Recherche:

D’parlamentaresch Ufro N°2921
vum Här Deputéierte Gast
Gibéryen betrëfft d’Beräicherung
vun der Lëtzebuerger Sprooch
duerch nei Wierder.

Am Kader vu sengen Aktivitéiten
am Beräich vun der Lëtzebuerger
Sprooch huet de Kulturministère
am Joer 1998 de «Stännege Rot
vun der Lëtzebuerger Sprooch»
(Conseil Permanent de la Langue
Luxembourgeoise, CPLL) ge-
schafen. Dëse Rot soll eis Sprooch
observéieren, analyséieren a
begleeden.

2004 huet de CPLL en Aarbechts-
grupp agesat, deen der all-
gemenger Situatioun an eisem so-
ziolinguisteschen Ëmfeld Rechnung
gedroen huet, andeems en eng Rei
Wierder mam Schwéierpunkt Infor-

matik aus de Friemsproochen an
d’Lëtzebuergescht iwwerdroen huet.

Beispiller kënne genannt ginn,
ewéi Handziedel fir Flyer, Ver-
knëppung fir Link, Problemléisung
fir Troubleshooting a Stippi fir
Wildcard, fir der nëmmen e puer ze
nennen.

De Kulturministère, an domadder
de CPLL, ass am stännege Kontakt
mat der Öffentlechkeet iwwert den
Aarbechtsgrupp lod.lu («Lëtze-
buerger Online-Dictionnaire»),
deen iwwer säin ëmfangräichen
Textcorpus an iwwer seng Inter-
netsäit www.lod.lu regelméisseg
Virschléi opgräift, déi engem «Wei-
serot» virgeluecht ginn a bei
engem positiven Avis an den
Dictionnaire (lod.lu) agebaut ginn.

Dëse «Weiserot» mécht och regel-
méisseg Virschléi, déi derzou
féiere sollen, friemsproocheg Wier-
der duerch lëtzebuergescher ze
ersetzen.

Déi weiblech Beruffsbezeechnun-
gen, déi de Chancëgläichheetsmi-
nistère ausgeschafft huet, ginn och
no an no an den Dictionnaire op-
geholl.

Question 2923 (22.10.2008) de
M. Gilles Roth (CSV) con-
cernant l’enquête judiciaire
menée à l’encontre d’un
responsable du département
des finances de la société
«Luxair»:

Selon certaines informations de la
presse, l’actuel directeur général
adjoint responsable du dépar-
tement des finances de la société
«Luxair» ferait l’objet d’une
enquête judiciaire en Belgique
pour «faux en écriture». Les
malversations reprochées au di-
recteur général adjoint portent sur
des facturations fictives entre une
filiale d’une compagnie aérienne à
bas coût irlandaise et la société
chargée de la promotion et du
développement de l’Aéroport de
Charleroi dont il était président.

Dans ce contexte, j’aimerais poser
les questions suivantes à Monsieur
le Ministre des Transports:

- Est-ce que le Gouvernement
peut confirmer ces informations?

- Si tel est le cas, quelles sont les
démarches envisagées par le Gou-
vernement en vue de préserver les
intérêts de la société «Luxair»
dans cette affaire?

Réponse (19.11.2008) de M.
Lucien Lux, Ministre des Trans-
ports:

L’honorable Député s’enquiert sur
une enquête judiciaire menée à
l’encontre d’un responsable du
département des finances de la
société «Luxair».

Les informations dont fait état le
Député Gilles Roth dans sa
question parlementaire peuvent
être confirmées.

Le président du conseil d’adminis-
tration et le directeur général de
«Luxair» ont été immédiatement mis
au courant par le directeur général
adjoint concerné dès la réception
de la notification de cette incul-
pation en date du 11 octobre 2008.

Le Gouvernement, tout comme les
autres actionnaires de Luxair, ont
de suite été informés par l’inter-
médiaire de ses représentants au
conseil d’administration et du com-
missaire du Gouvernement auprès
de la société.

Il convient tout d’abord d’insister
sur le fait que, conformément au
principe général in dubio pro reo,
toute personne bénéficie de la pré-
somption d’innocence jusqu’à
preuve du contraire devant le cas
échéant être rapportée dans le
cadre d’un procès contradictoire
pouvant aboutir à une condam-
nation définitive par une juridiction
pénale.

Le conseil d’administration de
Luxair, au sein duquel l’État luxem-

bourgeois est dûment représenté,
ne voit dès lors à ce stade pas de
raisons pour intervenir d’une façon
quelconque au niveau du mandat
confié au directeur général adjoint
concerné en tant que membre du
comité de direction de Luxair.

En sa qualité d’actionnaire de réfé-
rence de la société, l’État luxem-
bourgeois sera bien entendu régu-
lièrement tenu informé de l’évo-
lution de ce dossier par le biais de
ses représentants au conseil
d’administration et de son commis-
saire de Gouvernement.

Question 2924 (23.10.2008) de
M. Marcel Oberweis (CSV)
concernant l’épreuve d’ap-
titude en vue de la recon-
naissance des diplômes
étrangers de rééducateur en
psychomotricité:

Depuis le 7 juin 2007, l’accès et
l’exercice au Grand-Duché de
Luxembourg de la profession de
rééducateur en psychomotricité
sont réglés par règlement grand-
ducal. Ce dernier confère au Minis-
tère ayant l’Éducation nationale
dans ses attributions notamment le
pouvoir d’imposer à tous les re-
quérants, titulaires d’un diplôme
étranger, de se soumettre à une
épreuve d’aptitude, à un stage
d’adaptation ou de faire preuve
d’une expérience professionnelle
adéquate dans un pays tiers afin
d’obtenir la reconnaissance de
leurs études.

Or, selon mes informations, la mise
en pratique de ces mesures et tout
particulièrement l’organisation de
l’épreuve d’aptitude posent pro-
blème. Ainsi aucune modalité
d’exécution pratique n’était dispo-
nible, ni pour l’épreuve d’aptitude
ni pour le stage d’adaptation, le
jour de la publication du règlement
grand-ducal au Mémorial, c’est-à-
dire le 18 juin 2007.

De plus, les candidats à l’épreuve
ont dû attendre de longs mois pour
connaître le programme de
l’épreuve d’aptitude et ce ne fut
qu’en février 2008 que les dates de
celle-ci furent fixées aux 12 et 19
mars 2008. S’y ajoute que
l’épreuve d’aptitude ne sera orga-
nisée qu’une fois par an, la pro-
chaine épreuve étant prévue pour
janvier 2009.

Les candidats ayant échoué lors
de l’épreuve en mars 2008 et les
nouveaux diplômés de cette
année-ci devront donc attendre
une année respectivement six mois
avant de pouvoir éventuellement
exercer leur profession!

Dans ce contexte, j’aimerais poser
les questions suivantes à Madame
le Ministre de l’Éducation nationale
et de la Formation professionnelle:

- Pour quelles raisons, le Ministère
de l’Éducation nationale organise-
t-il seulement une épreuve en
début d’année? Ne devrait-on pas
organiser une épreuve durant le
premier trimestre de l’année et une
autre durant le dernier trimestre de
l’année afin de permettre aux
requérants de recevoir la recon-
naissance de leur diplôme dans un
délai raisonnable?

- Pourquoi les dates et le pro-
gramme de l’examen sont-ils com-
muniqués si tard aux candidats à
l’épreuve d’aptitude?

- Quand les candidats seront-ils
informés de la date de l’épreuve
d’aptitude et quand le programme
à étudier leur sera communiqué?

Réponse (26.11.2008) de Mme
Mady Delvaux-Stehres, Mi-
nistre de l’Éducation nationale et
de la Formation professionnelle:

La reconnaissance et l’exercice de
la profession de rééducateur en
psychomotricité sont en effet régle-
mentés au Luxembourg par règle-
ment grand-ducal du 7 juin 2007.
Tout ressortissant communautaire
pouvant se prévaloir d’une for-
mation professionnelle remplissant

les critères de ce règlement et
donnant accès à la même pro-
fession dans le pays d’origine
obtient au Luxembourg la recon-
naissance de son titre de formation
et l’autorisation d’exercer la pro-
fession dans un délai moyen de six
semaines, au maximum de trois
mois.

Le requérant dont la formation
comporte des différences substan-
tielles en matière de contenu ou
dont la qualification professionnelle
diffère de l’exercice de la pro-
fession du rééducateur en psycho-
motricité tel que prévu dans ledit
règlement, est informé dans les
mêmes délais des possibilités de
compensation afin de pouvoir
obtenir néanmoins accès à cette
profession de santé au Luxem-
bourg. Cela peut être une expé-
rience professionnelle licite, une
épreuve d’aptitude ou un stage
d’adaptation. Il est loisible à
chaque requérant de choisir en
fonction de ses critères personnels
le moyen de compensation qui lui
convient le mieux. Dès qu’il a fait
part de son choix, il obtient les
informations nécessaires: les
documents et les accords préa-
lables pour le stage d’adaptation,
le programme et les dates de la
prochaine épreuve d’aptitude.

Jusqu’à maintenant, vu le petit
nombre de personnes intéressées
(de un à huit candidats pour les
différentes professions de santé)
une seule épreuve d’aptitude par
profession de santé est organisée
annuellement.

Toutefois, sur demande de deux
requérants, détenteurs d’un titre de
formation belge d’assistant en psy-
chologie, orientation psychopé-
dagogie et psychomotricité le
Ministère de l’Éducation nationale
a organisé une deuxième épreuve
d’aptitude annuelle. Si l’on sait
qu’en Belgique les assistants en
psychologie n’ont même pas
accès à une profession régle-
mentée que ce soit dans le secteur
de la santé ou dans le domaine de
la psychomotricité et que les
différences substantielles sont fort
importantes, un temps raisonnable
doit être alloué aux candidats pour
pouvoir se préparer correctement
à cette épreuve d’aptitude. C’est la
raison pour laquelle elle a été
programmée pour la période de
janvier/février prochain.

Les dates précises (12 et 21
janvier 2009) ont été fixées en
fonction des disponibilités des
membres de la commission
d’examen et le programme définitif
déterminé en fonction de la légis-
lation et réglementation en vigueur.
Ces données ont été commu-
niquées fin octobre aux candidats
inscrits à l’épreuve, donc plus de
deux mois avant échéance.

Question 2927 (23.10.2008) de
M. Félix Braz (DÉI GRÉNG)
concernant l’Inspection Géné-
rale de la Sécurité Sociale
(IGSS):

L’Inspection Générale de la Sécu-
rité Sociale (IGSS), qui a été ins-
tituée par la loi du 25 avril 1974, est
placée sous l’autorité du ministre
ayant dans ses attributions la sécu-
rité sociale. Elle a notamment pour
mission d’assurer le contrôle des
institutions sociales qui en vertu
des lois et règlements est exercé
par le Gouvernement ou un
membre du Gouvernement.

L’IGSS peut être chargée de
l’examen de toutes autres
questions que le Ministre du Travail
et de la Sécurité sociale ou un
autre membre du Gouvernement
ayant dans ses attributions une
branche ou un régime de sécurité
sociale juge utile de lui soumettre.
Elle peut faire toute suggestion au
Gouvernement susceptible d’amé-
liorer la législation de la sécurité
sociale ou l’organisation des insti-
tutions sociales.
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Dans le cadre de l’assurance
dépendance, la loi du 19 juin 1998
a créé une Cellule d’Évaluation et
d’Orientation (CEO). Celle-ci est
rattachée à l’IGSS.

Dans ce contexte, j’aimerais poser
les questions suivantes:

- La mission de contrôle de l’IGSS
n’est-elle pas ambiguë vu que l’as-
surance dépendance est direc-
tement rattachée à elle?

- Quant est-il du contrôle de l’ins-
titution sociale CEO?

La présidence et le secrétariat de
la commission de surveillance,
prévue par l’article 72 du Code des
assurances sociales, sont des
postes assumés par des fonc-
tionnaires de l’IGSS. Or, cette
commission doit notamment tran-
cher sur des litiges impliquant
l’Union des Caisses de Maladie, la
CEO et les prestataires.

- Monsieur le Ministre n’est-il pas
d’avis qu’il s’agit ici d’une situation
plutôt surprenante où des fonction-
naires sont à la fois juge et partie?

- Est-ce la raison pour laquelle ces
fonctionnaires ont démissionnés?

Réponse (1.12.2008) de M.
Mars Di Bartolomeo, Ministre
de la Santé et de la Sécurité
sociale:

En admettant que la gestion de
l’assurance dépendance appar-
tienne à la Cellule d’Évaluation et
d’Orientation la question parlemen-
taire part de prémisses erronées.
La gestion de l’assurance dépen-
dance appartient à l’Union des
Caisses de Maladie et à partir du
1er janvier 2009 à la Caisse natio-
nale de santé qui constitue un
établissement public, doté d’une
personnalité juridique autonome et
qui est soumis au contrôle tutélaire
du ministre ayant dans ses attri-
butions la sécurité sociale, qui
l’exerce par l’Inspection Générale
de la Sécurité Sociale.

La Cellule d’Évaluation et d’Orien-
tation ne constitue pas une insti-
tution sociale, mais un service
général de l’État (voir P. Majerus,
l’État luxembourgeois, 1990, p.
287) dont la mission principale
consiste à fournir une expertise
indépendante à l’organisme de
gestion, comme le fait pour d’autres
branches de sécurité sociale le
Contrôle médical de la sécurité so-
ciale. La Cellule d’Évaluation et
d’Orientation est rattachée adminis-
trativement à l’Inspection Générale
de la Sécurité Sociale, qui lui fournit
un encadrement et un appui admi-
nistratif. Les appréciations en ma-
tière d’aides et de soins appar-
tiennent exclusivement au cadre
scientifique de la Cellule d’Éva-
luation et d’Orientation.

L’assurance dépendance n’est pas
rattachée directement à l’Ins-
pection Générale de la Sécurité
Sociale, qui traite de cette branche
comme elle traite des autres
branches de la sécurité sociale
(assurance maladie, assurance
accident, assurance pension et
prestations familiales), où elle in-
tervient au niveau conceptionnel
(législation, statistiques et études
actuarielles, couverture du volet
international) et en matière de
contrôle tutélaire.

Quoique les décisions de la Com-
mission de surveillance appar-
tiennent au domaine administratif
et non au domaine juridictionnel, il
s’avère que le choix d’une per-
sonnalité indépendante s’indique,
par préférence à un fonctionnaire
relevant du département de la
Sécurité sociale.

Question 2930 (24.10.2008) de
M. Robert Mehlen (ADR) con-
cernant les réactions à l’en-
contre des actions franco-
allemandes contre le Grand-
Duché de Luxembourg:

Après les protestations de la
Chambre des Députés et les

réactions très claires de plusieurs
partis politiques, comme d’ailleurs
de l’ensemble du peuple luxem-
bourgeois à l’encontre des actions
franco-allemandes contre le
Grand-Duché de Luxembourg et
sa place financière, il est primordial
que le Gouvernement réagisse de
façon rapide, déterminée et
officielle. Des entretiens télépho-
niques entre hauts responsables
peuvent certes être utiles, mais ils
ne sauraient remplacer les actions
diplomatiques qui s’imposent en
pareille circonstance. Nous nous
souvenons encore des réactions
véhémentes de Monsieur le Mi-
nistre des Affaires étrangères
après que la voiture privée du père
d’un coureur cycliste ait été fouillée
par les autorités françaises dans
des circonstances critiquables. Or,
les accusations actuelles contre le
Grand-Duché de Luxembourg et
d’autres pays sont autrement plus
graves et plus importantes pour
l’avenir du Luxembourg. Un mi-
nistre allemand a même indiqué
qu’il voulait se servir d’un fouet
contre d’autres États, propos parti-
culièrement déplacés et abso-
lument contraires à l’esprit euro-
péen. À la suite de cette décla-
ration, la Suisse a convoqué l’Am-
bassadeur d’Allemagne.

Dès lors, j’aimerais poser les
questions suivantes à Monsieur le
Ministre des Affaires étrangères:

1. Quels sont les actes officiels
que Monsieur le Ministre des Af-
faires étrangères compte prendre
suite aux attaques franco-
allemandes contre le Luxembourg
et sa place financière? Est-ce qu’il
a convoqué les ambassadeurs de
ces deux pays?

2. Quelle est la réaction envers
l’OCDE et comment Monsieur le
Ministre des Affaires étrangères
voit-il l’évolution entre le Luxem-
bourg et cette organisation inter-
nationale, dont le Luxembourg est
membre?

3. Est-ce que Monsieur le Ministre
des Affaires étrangères est toujours
d’avis que le Luxembourg peut
renoncer à sa participation
plénière et continue dans toutes les
institutions européennes? La si-
tuation actuelle ne met-elle pas en
évidence les risques inhérents aux
dispositions institutionnelles conte-
nues notamment dans les Traités
de Nice et de Lisbonne?

Réponse (1.12.2008) de M.
Jean Asselborn, Ministre des
Affaires étrangères et de l’Immi-
gration:

Dans mes contacts répétés avec
mes homologues, je n’ai pas
manqué d’attirer l’attention de
Messieurs Steinmeier et Kouchner
sur l’indignation qu’avait pro-
voquée auprès de nombreux
Luxembourgeois certains propos
de hauts responsables politiques
allemand et français dans ce
contexte. Le Gouvernement luxem-
bourgeois en général, défend dans
toutes les rencontres ministérielles,
donc de gouvernement à gouver-
nement, et dans toutes les ins-
tances de l’Union européenne les
intérêts de notre pays, donc de
notre place financière.

Une réaction envers l’OCDE n’est
pas de mise étant donné que la
réunion du 21 octobre à Paris dans
les locaux du Ministère du Budget,
des Comptes publics et de la
Fonction publique, était une
réunion convoquée par l’Alle-
magne et la France et dont l’or-
ganisation ne revenait nullement à
l’OCDE. Le Luxembourg continue
de participer en tant que membre
aux travaux de cette organisation y
compris dans les comités qui
traitent des affaires fiscales où
notre pays continuera à faire valoir
son point de vue, comme cela y a
toujours été le cas.

Le Luxembourg ne renonce évi-
demment pas à participer régu-
lièrement aux réunions qui se
tiennent dans le cadre des insti-
tutions européennes. Ni les dispo-
sitions institutionnelles contenues
dans le Traité de Nice, ni celles

contenues dans le Traité de
Lisbonne, ne l’empêchent d’y faire
valoir sont point de vue. Bien au
contraire.

Question 2931 (24.10.2008) de
M. Laurent Mosar (CSV)
concernant les primes versées
après les prises de parti-
cipation étatiques dans
Fortis:

Selon certaines informations
parues dans la presse belge,
l’ancien directeur financier de
Fortis, qui avait participé au rachat
d’ABN AMRO, aurait perçu une
indemnité de quatre millions
d’euros pour cause de rupture de
contrat, au moment de la réorga-
nisation de la direction du groupe
le 1er août dernier. Il aurait reçu ce
parachute doré alors qu’il conti-
nuait à travailler pour Fortis en tant
que conseiller spécial auprès de
l’administrateur délégué.

En plus, il semblerait que des
bonus voire primes ont été versés
pour retenir des cadres supérieurs
de Fortis, alors que les Gouver-
nements belge et luxembourgeois
négociaient la vente de Fortis à
BNP Paribas.

Dans ce contexte, j’aimerais poser
les questions suivantes à Monsieur
le Ministre du Trésor et du Budget:

- Monsieur le Ministre peut-il me
confirmer ces informations?

- Dans l’affirmative, est-ce que le
versement des différentes primes a
effectivement eu lieu?

- Le Gouvernement approuve-t-il
ces opérations?

Réponse (19.11.2008) de M.
Luc Frieden, Ministre du Trésor
et du Budget:

Aucune prime pour retenir ses
cadres supérieurs n’a été promise
ou payée au cours des derniers
mois par la Fortis Banque
Luxembourg, seule entité du groupe
Fortis dans laquelle l’État luxem-
bourgeois deviendra actionnaire.

Question 2933 (27.10.2008) de
M. Laurent Mosar (CSV)
concernant la mise en place
éventuelle d’un système de
voiture en libre-service:

Dans nos pays voisins, plusieurs
villes pratiquent avec grand
succès un système de voitures en
libre-service pour les usagers.
Reposant sur le même principe de
liberté que par exemple le projet
«vel’oh», le système permet à
chacun d’emprunter, par le biais
d’un abonnement mensuel, un
véhicule en libre-service à tout
moment (24 heures sur 24 et 7
jours sur 7), sans réservation
préalable et sans la contrainte
d’avoir à le reconduire au point de
départ. Un certain nombre de
stations est prévu sur la voirie ainsi
qu’à des points stratégiques de la
ville comme par exemple les gares
et les parkings. Le système de
voitures en libre-service peut
constituer une réelle alternative à la
possession d’une voiture indivi-
duelle et peut modifier les com-
portements de mobilité en incitant
les usagers à rationaliser leurs
trajets et donc à diminuer les kilo-
mètres parcourus. De cette ma-
nière, le projet s’inscrit dans une
logique écologique, puisque les
voitures mises à disposition seront
électriques, ce qui devrait mener à
une réduction des émissions
polluantes et autres gaz à effet de
serre.

Dans ce contexte, j’aimerais poser
les questions suivantes à Monsieur
le Ministre des Transports:

- Monsieur le Ministre des Trans-
ports est-il au courant du système
de voitures en libre-service pra-
tiqué par certaines villes étran-
gères?

- Quelle est l’appréciation de
Monsieur le Ministre des Trans-
ports et ne pense-t-il pas qu’il
serait opportun de réaliser un
système de voitures en libre-
service au Luxembourg?

Réponse (2.12.2008) de M.
Lucien Lux, Ministre des Trans-
ports:

Le Ministère des Transports en
collaboration étroite avec le
Verkéiersverbond (Communauté
des Transports) s’investit cons-
tamment à envisager de nouvelles
possibilités pour remédier aux
problèmes existants autour de la
mobilité. Plusieurs démarches ont
déjà été entamées dans le sens
préconisé par l’honorable Député,
ne serait-ce que l’amélioration
manifeste de l’information au client
en ce qui concerne les offres du
transport public et l’action «Mam
Velo op d’Schaff». À côté de ces
initiatives, le Verkéiersverbond est
en train de développer également
une plate-forme Internet afin de
promouvoir le covoiturage sur le
plan national.

Dans cette même optique le Minis-
tère des Transports et le Verkéiers-
verbond suivent de près les sys-
tèmes de location flexibles de voi-
tures, mis en place d’ores et déjà
dans différentes grandes villes,
comme notamment «car2go» à
Ulm, DB carsharing et Green-
wheels dans différentes villes à
travers l’Allemagne. Néanmoins,
les planifications actuelles du
Ministère des Transports et du Ver-
kéiersverbond se concentrent
surtout sur l’extension du réseau
de transport public et la promotion
de la mobilité douce, tant sur le
plan national que sur le plan
urbain. Il va de soi que seule la
mise en place d’un système de
transport à grande capacité
permet de résoudre le problème
de la mobilité. L’objectif de favo-
riser la voiture par rapport à la mo-
bilité douce n’aboutirait point à un
changement de mentalité.

La dimension de la ville de Luxem-
bourg permet de parcourir des
distances courtes de manière
beaucoup plus vite et plus
agréable à vélo ou à pied. Le fait
de faire appel à des voitures de
location ne ferait que décaler le
transport individuel en voiture
privée vers la voiture de location.

Contrairement au covoiturage qui
permet à plusieurs personnes de
partager une seule voiture afin de
réaliser le même trajet, le système
de location favoriserait plutôt l’utili-
sation individuelle de la voiture
pour parcourir une courte distance,
qui pourrait être faite en utilisant le
transport en commun, voire la
mobilité douce.

Question 2934 (28.10.2008) de
M. Henri Kox (DÉI GRÉNG)
concernant l’Agence interna-
tionale des énergies renou-
velables:

Actuellement ont lieu les prépara-
tions pour la constitution d’une
Agence internationale des éner-
gies renouvelables (IRENA) dans
laquelle une cinquantaine de
nations sont représentées jusqu’à
présent. Cette année, trois
réunions de préparation ont eu
lieu. Le rôle de cette agence
consiste à promouvoir et à réaliser
l’alimentation des populations en
énergies renouvelables. En date
du 26 janvier 2009 aura lieu la
conférence constituante d’IRENA à
Bonn en Allemagne. Malheureu-
sement le Luxembourg ne figure
pas parmi les nations intéressées
et n’a pas participé aux réunions
de préparation (cf. www.irena.org).

Dans ce contexte, j’aimerais savoir
de Monsieur le Ministre de l’Éco-
nomie responsable de la Direction
de l’Énergie:

- Pour quelles raisons votre Minis-
tère en tant que représentant du
Luxembourg ne s’est pas montré

intéressé à la constitution de cette
agence internationale IRENA?

- Est-ce que votre Ministère
entend participer à la réunion
constituante à Bonn et est-ce que
le Luxembourg deviendra membre
de cette agence IRENA?

Réponse (28.11.2008) de M.
Jeannot Krecké, Ministre de
l’Économie et du Commerce ex-
térieur:

Le Luxembourg a été impliqué dès
le début, via mon Ministère, dans le
processus de création de l’Agence
internationale des énergies renou-
velables (IRENA). J’ai suivi et
analysé avec intérêt les discus-
sions et échanges qui ont eu lieu
au cours des derniers mois entre
les différents pays impliqués.

Afin de montrer notre intérêt de
principe à la création de cette
nouvelle institution, le Luxembourg
a participé activement à la dernière
réunion de préparation qui s’est
déroulée les 24 et 25 octobre 2008
à Madrid et lors de laquelle le
projet de statut a été négocié.

Mes services rassemblent actuel-
lement tous les éléments néces-
saires, relatifs aux missions de
l’Agence, aux interactions de celle-
ci avec les organisations interna-
tionales existantes également com-
pétentes en matière d’énergie
comme l’Agence Internationale de
l’Énergie (AIE), à son organisation
interne et à son financement, afin
de me permettre de me prononcer
définitivement sur la question de
l’adhésion du Luxembourg à
IRENA.

En ce qui concerne votre question
sur la réunion constituante prévue
début 2009, je vous informe qu’au-
cune invitation officielle ne nous est
parvenue jusqu’à ce jour, invi-
tations qui ont été annoncées pour
le mois de décembre 2008.

Question 2941 (29.10.2008) de
M. Marcel Oberweis (CSV)
concernant l’utilisation de
huiles et graisses alimen-
taires comme biocarburant
pour les moteurs de cogéné-
ration:

Il existe aujourd’hui des techno-
logies écologiques qui permettent
de transformer des huiles et
graisses alimentaires, grâce à un
processus de purification, en un
biocarburant performant pour les
moteurs de cogénération. À l’heure
actuelle, nos huiles et graisses
alimentaires sont transformées en
biodiesel en Allemagne et en
Autriche pour ensuite être partiel-
lement réacheminées.

Dans ce contexte, j’aimerais poser
les questions suivantes à Monsieur
le Ministre de l’Environnement et
Monsieur le Ministre de l’Économie:

- Durant les quatre dernières
années, quelles sont les quantités
de huiles et graisses alimentaires,
utilisées par les ménages, l’in-
dustrie ainsi que les petites et
moyennes entreprises, à avoir été
acheminées vers les installations
de transestérification à l’étranger?

- Quelles sont les arguments pour
ne pas valoriser énergétiquement
au Luxembourg ces huiles et
graisses, afin d’épargner des
transports coûteux et réduire ainsi
les émissions de gaz à effet de
serre être réduites?

Réponse commune (28.11.2008)
de M. Lucien Lux, Ministre de
l’Environnement et de M. Jean-
not Krecké, Ministre de l’Éco-
nomie et du Commerce extérieur:

Les quantités totales de déchets
d’huiles et de graisses alimentaires
collectées au Luxembourg au
cours des années 2004 à 2006 se
présentent comme suit:

2008-2009 QUESTIONS AU GOUVERNEMENTQUESTIONS AU GOUVERNEMENT

www.chd.lu QQ6699



2004: 723.978 kg

2005: 725.135 kg

2006: 687.743 kg

Les quantités de ces déchets sou-
mises à une transestérification sont
les suivantes:

2004: 293.610 kg

2005: 258.040 kg

2006: 254.210 kg

Les huiles et les graisses alimen-
taires qui n’ont pas été soumises à
un tel procédé de traitement ont
été soumises à des opérations de
prétraitement en vue de leur utili-
sation en tant que combustible ou
à d’autres fins techniques. Ces
opérations se font en Belgique et
en Allemagne.

Pour l’année 2007, il n’est pour
l’instant pas possible de fournir de
chiffres aussi précis que pour les
années précédentes. Ceci est dû
au fait qu’au cours de cette année,
une nouvelle réglementation
communautaire concernant les
transferts de déchets est entrée en
vigueur (règlement (CE)
N°1013/2006). D’après ce règle-
ment, les déchets d’huiles et de
graisses alimentaires figurent
désormais sur la liste verte et ne
nécessitent plus de notification
préalable de transfert.

Afin d’avoir une vue globale sur les
quantités de ces déchets trans-
férées vers les différents desti-
nataires, l’Administration de l’Envi-
ronnement ne peut dès lors se fier
que sur les données fournies par
les différents collecteurs de
déchets dans le cadre de leurs
rapports annuels. Cette source de
données ainsi que son évaluation
implique cependant que les
données concernant l’année 2007
ne seront définitivement dispo-
nibles qu’à partir de l’année 2009.

Toujours est-il qu’en 2007, 348.906 kg
de déchets d’huiles et de graisses
alimentaires ont été collectés dans
le cadre de la SuperDrecksKëscht.
326.360 kg ont été soumis à une
opération de transestérification.
Les autres huiles et graisses ont
été incinérées dans une installation
spécialisée du fait qu’elles étaient
contaminées et ne se prêtaient
plus à une valorisation.

Les huiles et les graisses alimen-
taires collectées par la Super-
DrecksKëscht sont transformées
en biodiesel dans des installations
situées à Murek (Autriche) et à
Borken (Allemagne). La répartition
des quantités selon ces desti-
nations est respectivement de 2/3
et de 1/3. Le biodiesel ainsi produit
est réimporté au Luxembourg pour
être utilisé comme carburant dans
les camions de la SuperDrecks-
Këscht et comme combustible
dans les installations de chauffage
de l’entrepôt de la SuperDrecks-
Këscht à Colmar-Berg.

Une étude réalisée en février 2008
par l’Institut ifeu de Heidelberg
pour le compte de la Super-
DrecksKëscht a relevé que cette
façon de procéder a un bilan envi-
ronnemental globalement positif
par rapport à l’utilisation de com-
bustibles et de carburants fossiles.

Les déchets de graisses et huiles
alimentaires sont considérées
comme une forme d’énergie renou-
velable et ont été analysées de
plus près dans le cadre de l’étude
de potentiel des énergies renou-
velables à Luxembourg (Luxres),
étude contractée par le Ministre de
l’Économie et du Commerce ex-
térieur et le Ministre de l’Environ-
nement.

Les huiles et graisses usagées
peuvent être utilisées à des fins
énergétiques soit après un trai-
tement de purification, soit après
un processus de transestérifi-
cation.

Des huiles et graisses purifiées
peuvent notamment être utilisées

aux fins de production de chaleur
dans des chaudières thermiques
respectivement pour production
combinée de chaleur et d’élec-
tricité dans des installations de
cogénération, tandis que les huiles
et graisses ayant subi une transes-
térification sont généralement utili-
sées comme carburant dans le
secteur des transports.

Avec certaines plantes éner-
gétiques, les graisses et huiles usa-
gées constituent le seul potentiel au
niveau de la biomasse liquide au
Luxembourg qui peut trouver son
application dans le secteur des
transports. La biomasse solide et la
biomasse gazeuse ne peuvent en
général être utilisées que pour pro-
duire soit de l’énergie thermique,
soit de l’énergie thermique et élec-
trique dans un processus de
cogénération.

C’est ainsi qu’il a été décidé après
l’analyse des conclusions de
l’étude Luxres que le potentiel de
la biomasse liquide devrait rester
réservé au secteur du transport
tout en considérant la directive
2003/30/CE visant à promouvoir
l’utilisation de biocarburants ou
autres carburants renouvelables
dans les transports (mise en vente
par les États membres de 5,75%
de biocarburants et autres car-
burants renouvelables sur leur
marché jusqu’en 2010). C’est la
raison pour laquelle le règlement
grand-ducal du 8 février 2008 re-
latif à la production d’électricité
basée sur les sources d’énergie
renouvelables vise dans le
domaine de la biomasse particu-
lièrement les installations de co-
génération sur base de biomasse
solide respectivement gazeuse.

Il est vrai que le gain environ-
nemental pourrait être augmenté
en réduisant les distances de
transfert de ces graisses vers des
installations de transestérification.
Toutefois, diverses initiatives prises
au cours des dernières années en
vue de mettre en place au Luxem-
bourg une telle installation ont
toutes échoué, faute de quantités
suffisantes ne permettant pas un
fonctionnement économiquement
rentable d’une telle installation.

Afin néanmoins de réduire à
l’avenir les exportations de ces
déchets, diverses pistes de valo-
risation au Luxembourg sont en
train d’être évaluées. Parmi celles
figure entre autres l’utilisation
directe des graisses et huiles
alimentaires en tant que com-
bustible dans des installations de
chauffage ou des installations de
cogénération sans procéder au
préalable à une transestérification.

Finalement, nous tenons à sou-
ligner l’existence d’un projet d’im-
plantation d’une installation de pro-
duction de biocarburants à Luxem-
bourg, projet qui est actuellement
en voie de développement. Si cette
installation était réalisée, elle
pourrait traiter des graisses et
huiles usagées collectées au
Luxembourg et dans la grande
région et permettrait ainsi dans le
futur la production «locale» de bio-
carburants tout en réduisant le
coût de transport et les émissions
de gaz à effet de serre y afférentes.
Cette installation permettra en
outre de renforcer une utilisation
plus poussée de graisses et huiles
usagées dont le potentiel écono-
mique luxembourgeois a été chiffré
à quelques 28 GWh en 2020.

Question 2943 (30.10.2008) de
M. Roger Negri (LSAP) con-
cernant la prochaine tranche
indiciaire:

Par le biais de la loi du 27 juin 2006
adaptant certaines modalités
d’application de l’échelle mobile
des salaires et des traitements, le
mécanisme d’indexation auto-
matique des salaires, traitements,
pensions et rentes fut modulé pour
l’ensemble des années 2006 à
2009.

Selon les termes de la loi précitée:
«L’adaptation déclenchée par le
dépassement d’une nouvelle cote
d’échéance en 2008, est effectuée
au 1er janvier 2009. Si toutefois au
cours de la période de janvier à
décembre 2008, le prix du baril de
pétrole brut de la qualité «Brent»,
tel que constaté par le Service
central de la statistique et des
études économiques, se situe en
moyenne à un niveau égal ou
supérieur à 63 dollars US, l’adap-
tation est décalée au 1er mars
2009.»

Or, ces derniers jours, on a pu
observer que le prix du baril de pé-
trole brut de qualité «Brent» a
fortement chuté, se rapprochant de
la barre de 60 dollars US.

- Ceci étant, et en considération
de la crise actuelle très sévère
ayant conduit à des aides d’État
substantielles aux instituts ban-
caires et à un ralentissement de la
croissance économique, j’aimerais
savoir si Monsieur le Ministre est
d’ores et déjà en mesure de se
prononcer sur la date à laquelle la
tranche indiciaire arrivée à
échéance en été 2008 sera ap-
pliquée.

Réponse (20.11.2008) de M.
Jeannot Krecké, Ministre de
l’Économie et du Commerce ex-
térieur:

Le Statec détermine pour chaque
mois la moyenne arithmétique des
cours journaliers d’un baril de
pétrole brut de la qualité «Brent»
aux prix du marché (à 11h00 en
Europe du Nord-Ouest) tels que
publiés par l’EIA (Energy Infor-
mation Administration).

Tableau: Prix mensuel du baril de
pétrole brut de qualité «Brent» en
2008, en USD

Janvier 93.66
Février 96.81
Mars 105.10
Avril 109.95
Mai 123.24
Juin 134.05
Juillet 133.90
Août 115.08
Septembre 99.16

Source: Statec/EIA

Après les trois premiers trimestres
de 2008, la moyenne des prix
mensuels (janvier 2008 à sep-
tembre 2008) se situe à 112,33
USD. Sous l’hypothèse d’un prix
égal à zéro pendant le quatrième
trimestre de 2008, le prix moyen
sur l’ensemble de l’année (janvier
2008 à décembre 2008) s’établira
à 84,24 USD.

La loi du 27 juin 2006 adaptant
certaines modalités d’application
de l’échelle mobile des salaires et
des traitements précise que si 
«… au cours de la période de
janvier à décembre 2008, le prix du
baril de pétrole brut de la qualité
‘Brent’, tel que constaté par le
Service central de la statistique et
des études économiques, se situe
en moyenne à un niveau égal ou
supérieur à 63 dollars US, l’adap-
tation est décalée au 1er mars
2009». Comme la moyenne sur
l’année 2008 dépassera avec au
moins 84,24 USD le seuil de 63
USD, l’adaptation déclenchée par
le dépassement de la cote
d’échéance au mois de juin 2008
est décalée au mois de mars 2009.

Question 2945 (30.10.2008) de
M. Alex Bodry (LSAP) con-
cernant le système européen
PNR (Passenger Name
Record):

Le Conseil Justice et Affaires inté-
rieures a débattu lors de sa ses-
sion du 24 octobre d’une propo-
sition de décision-cadre consistant
à mettre en place un système euro-
péen PNR (Passenger Name
Record) permettant aux États
membres de collecter et de par-
tager des données personnelles
des passagers aériens, ceci en
vue de prévenir et de combattre

les infractions terroristes et la crimi-
nalité organisée. Le bulletin de
l‘Agence Europe note à ce sujet
qu’il y aurait encore bon nombre de
divergences entres les États
membres. Ainsi, par exemple, il y
aurait un fossé séparant, d’un côté,
les partisans d’une adoption
rapide de la proposition et, d’un
autre côté, ceux qui préfèrent
prendre le temps d’associer à ce
projet toutes les parties prenantes,
notamment le Parlement européen,
qui selon le Traité de Lisbonne
aurait un droit de codécision en la
matière.

Toujours selon l’Agence Europe,
d’autres questions importantes
ayant trait à cette proposition
concernent la période de rétention
des données PNR, les conditions
selon lesquelles des données PNR
peuvent être transmises à des
autorités de pays tiers, la «trans-
mission de masses de données
PNR à d’autres PIU (Passenger
Information Unit) ou à d’autres
autorités compétentes dans l’État
membre de collecte, l’autorisation
d’accès aux données dites
sensibles et les conditions rendant
possible une interconnexion au
SIS».

- Dans ce contexte, j’aimerais
connaître la position du Gouver-
nement luxembourgeois sur l’intro-
duction d’un système PNR. Quelle
est la position du Gouvernement
par rapport aux aspects susmen-
tionnés?

Réponse (20.11.2008) de M.
Luc Frieden, Ministre de la
Justice:

Le 6 novembre 2007, la Com-
mission européenne a présenté au
Conseil la proposition de décision-
cadre relative à l’utilisation des
données des dossiers passagers
(Passenger Name Record - PNR) à
des fins répressives. La propo-
sition prévoit la création d’un
système européen de collecte, de
transmission et d’analyse des
données des dossiers passagers.
Elle vise à ce que les États
membres adoptent ou harmonisent
les obligations légales applicables
à tous les transporteurs aériens
assurant des vols d’un pays non
membre de l’Union européenne
vers le territoire d’au moins un État
membre de l’Union européenne ou
à partir de celui-ci en matière de
transmission des données PNR
aux autorités compétentes afin de
prévenir et de combattre les in-
fractions terroristes et la criminalité
organisée.

Le terrorisme et la criminalité grave
constituent actuellement des
menaces sérieuses pour la sécu-
rité, la paix, la stabilité, la démo-
cratie et les droits fondamentaux,
valeurs sur lesquelles se fonde
l’Union européenne, et ils repré-
sentent aussi une menace directe
pour les citoyens européens.

À défaut d’une action concertée
européenne l’on verrait une multi-
plication de systèmes PNR na-
tionaux avec comme corollaire des
obligations disparates pour les
compagnies aériennes et les voy-
ageurs.

Afin d’assurer la libre circulation
des citoyens dans l’Union euro-
péenne, le Luxembourg figure
parmi les pays qui souhaitent
limiter le PNR aux vols en prove-
nance ou vers des pays non
membres de l’Union. Le Luxem-
bourg est, de ce fait, peu concerné
par le sujet PNR.

Par ailleurs, les travaux au sein des
instances préparatoires ne sont
qu’à leurs débuts et il est trop tôt
de se fixer sur les aspects tech-
niques. Le Luxembourg veillera à
des garanties solides en matière
de protection des données. Le
Gouvernement tiendra la Chambre
informé de l’évolution du dossier
PNR au moment où des majorités
claires se dégageront au sein du
Conseil. Partisan du Traité de
Lisbonne, le Luxembourg souhaite
aussi que le Parlement européen
soit associé à ces travaux.

Question 2948 (30.10.2008) de
M. Carlo Wagner (DP) con-
cernant les installations de
combustion alimentées au
gaz:

Conformément à l’article 1 du rè-
glement grand-ducal du 14 août
2000 relatif aux installations de
combustion alimentées au gaz,
toute installation d’une puissance
calorifique inférieure ou égale à 4
kW doit faire l’objet d’un contrôle
de conformité de la part du Service
de Contrôle et de Réception
(SCRB) du Bâtiment de la
Chambre des Métiers. Ceci est
aussi valable pour toutes les ins-
tallations dites «décoratives». La
législation luxembourgeoise ne
prévoit pas d’exemption pour ces
installations, à l’inverse de nos
pays voisins. Bien que la vente de
ces installations soit légalement
autorisée sans aucune formalité,
celles-ci ne reçoivent en général
pas l’agrément de conformité. Ceci
mène inévitablement à des si-
tuations de litige entre les distri-
buteurs et les acquéreurs de telles
installations.

Tenant compte de ce qui précède
je souhaiterais poser les questions
suivantes à Monsieur le Ministre:

- Monsieur le Ministre pourrait-il
m’expliquer les raisons de cette
réglementation paradoxale?

- Monsieur le Ministre pourrait-il
m’informer, ce qu’il entend faire
pour remédier à cette situation?

Réponse (1.12.2008) de M.
Jeannot Krecké, Ministre de
l’Économie et du Commerce ex-
térieur:

En réponse à la question parle-
mentaire de l’honorable Député
Carlo Wagner concernant les ins-
tallations à gaz dites décoratives,
je puis vous communiquer les
informations reprises ci-après:

1. Les appareils à gaz dits déco-
ratifs actuellement sur le marché
n’atteignent de par leur conception
pas les exigences au niveau du
rendement telles que exigées par
l’annexe 4 du règlement grand-
ducal du 14 août 2000 relatif aux
installations de combustion ali-
mentées en gaz. Ainsi, lors de la
réception, un protocole de ré-
ception sous condition doit être
établi. Un protocole de réception
sous condition est établi si, entres
autres, la qualité de combustion et
le rendement de combustion ne
sont pas conformes aux dispo-
sitions du règlement grand-ducal.
L’installation peut être maintenue
en service sous condition qu’elle
soit rendue conforme.

Le règlement grand-ducal en ques-
tion fut élaboré en étroite colla-
boration avec la Chambre des Mé-
tiers et à l’époque de la rédaction
du projet dans les années 90, les
appareils en question n’ont guère
été vendus au Grand-Duché de
Luxembourg. Pour cette raison, une
exception pour le contrôle du ren-
dement des appareils à gaz dits
décoratifs n’a pas été inscrite au rè-
glement grand-ducal en question.

2. Actuellement un projet de rè-
glement grand-ducal concernant
les installations à gaz est sur la
voie législative. Ce projet de rè-
glement grand-ducal doit rempla-
cer le règlement grand-ducal du
14 août 2000 relatif aux instal-
lations de combustion alimentées
en gaz.

Ce nouveau projet de règlement
grand-ducal prévoit que les
critères de rendement y fixés ne
s’appliquent pas aux «appareils de
combustion à effet décoratif uti-
lisant les combustibles gazeux».

Question 2952 (30.10.2008) de
M. Carlo Wagner (DP) con-
cernant l’examen d’aptitude
médicale pour recrues:
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Il me revient qu’en 1977 un can-
didat qui se présentait à l’examen
d’aptitude médicale des recrues
n’a pas été admis pour le fait qu’il
ne disposait que d’un seul rein.

Partant, je souhaiterais poser les
questions suivantes à Monsieur le
Ministre de la Défense:

- Monsieur le Ministre peut-il me
dire quels étaient à l’époque les
motifs exacts pour l’avis négatif à
l’issue de l’examen médical de la
personne concernée? Ce refus fut-
il conforme à la législation en
vigueur à l’époque? Si non,
comment la victime peut-elle être
indemnisée pour le préjudice
causé?

- Monsieur le Ministre peut-il me
dire quels sont de nos jours les
critères physiques que doivent
remplir les recrues lors de
l’examen d’aptitude médicale? Un
candidat peut-il toujours être
refusé pour n’avoir qu’un seul rein?

Réponse (28.11.2008) de M.
Jean-Louis Schiltz, Ministre de
la Défense:

L’honorable Député se réfère à des
faits qui auraient eu lieu en 1977 et
pose dans ce contexte une
question relative à une éventuelle
indemnisation. Dans la mesure où
les faits remontent à 1977, il échet
d’observer à titre préliminaire que
la prescription en matière de
responsabilité est de 30 ans et
toute action éventuelle relative aux
faits visés est donc prescrite.

Sous le bénéfice de cette obser-
vation, j’ajoute que je ne suis pas
en mesure ni de confirmer ni d’in-
firmer qu’un candidat soldat volon-
taire s’étant présenté en 1977 à
l’examen d’aptitude médicale ait
été refusé pour le fait qu’il ne
disposait que d’un seul rein, alors
que les causes d’un refus pour
raisons purement médicales sont
couvertes par le secret médical.

Ceci dit, je peux vous informer que
de nos jours l’examen d’aptitude
médicale au service militaire est
réalisé par un médecin militaire
suivant une procédure standar-
disée et la décision d’aptitude ou
d’inaptitude médicale est prise par
le médecin de l’année en fonction
de la situation personnelle de
chaque candidat.

Cette décision peut se baser, le
cas échéant, sur un avis médical
spécialisé et tenir compte des
critères appliqués par les centres
de sélection des années alliées.
Dans un contexte militaire, cet
examen vise à protéger le candidat
contre d’éventuels risques en-
courus du fait de ses antécédents
médicaux. Il cherche par ailleurs à
dépister des incompatibilités médi-
cales avec les exigences d’une
instruction de base complète et un
service normal et polyvalent en
unité ou en mission.

Question 2953 (30.10.2008) de
M. Robert Mehlen (ADR)
concernant les véhicules élec-
triques:

Héich Uelegpräisser an eng
ëmmer méi staark Ëmweltsensi-
bilitéit hunn derzou gefouert, datt
d’Industrie amgaang ass, alternativ
Antriebstechnologië fir Gefierer ze
entwéckelen. Sou sinn de Moment
zum Beispill Mottorieder am
Handel, déi just nach mat elek-
treschem Antrieb funktionéieren an
d’Bremsenergie récupéréieren. Hir
Autonomie ass scho relativ grouss,
och wa se nach ze verbesseren
ass. Bei den Autoen ass déi-
selwecht Entwécklung amgaang.
Virausgesat, d’Batterie gëtt mat
ëmweltfrëndlech produzéiertem
Stroum opgelueden, ass dëst eng
erfreelech a förderungswürdeg
Entwécklung. Natierlech huet all
nei Technologie hire Präis, a sou
sinn dës Gefierer och net grad
bëlleg.

Duerfir géif ech gären dës Froen
un Iech riichten:

1. Denkt d’Regierung drun, fir dës
nei Generatioun vun ëmweltfrënd-
leche Gefierer steierlech be-
sonnesch favorabel ze behan-
delen, fir dës Technologie ze för-
deren?

2. Wa jo, wéi géif dës Regelung
ausgesinn, a fir wéini wär domat ze
rechnen?

Réponse commune (14.11.2008)
de M. Lucien Lux, Ministre de
l’Environnement et de M. Jean-
Claude Juncker, Premier
Ministre, Ministre des Finances:

En réponse à la question parle-
mentaire de l’honorable Député,
Monsieur Robert Mehlen, il y a lieu
de souligner que le Gouvernement
est convaincu de la nécessité d’en-
courager les technologies alterna-
tives, dans la mesure où elles
mèneront à des économies d’éner-
gie réelles et contribueront ainsi à
la réduction des émissions de CO2
et d’autres polluants.

Dans cet ordre d’idées, sont d’ores
et déjà exonérés de la taxe
annuelle perçue sur les véhicules
routiers les véhicules propulsés
exclusivement par un moteur élec-
trique ou par un moteur alimenté
par une pile à combustible.

En outre, une aide financière de
750 ? est accordée aux personnes
physiques propriétaires d’une
voiture immatriculée pour la
première fois après le 1er juin 2007
et propulsée, exclusivement ou
non, par un moteur électrique, par
un moteur alimenté par du gaz
naturel ou par une pile à combus-
tible. Ce régime sera étendu aux
personnes morales à partir du 1er

janvier 2009.

Question 2955 (31.10.2008) de
M. Robert Mehlen (ADR)
concernant la Société Natio-
nale de Contrôle Technique:

De Passage op der Autoskontroll-
statioun zu Sandweiler ass
meeschtens mat vill Zäitverloscht
verbonnen, och wann ee sech un
déi recommandéiert Zäit hält. Dat
kascht net nëmmen Nerven, mä
och onwahrscheinlech vill Geld.
Datt dat eng Kéier soll besser ginn,
ass och no der Moderniséierung
méi wéi ongewëss.

Vill Leit froe sech duerfir, wéisou net
och Autosgaragen, déi duerfir zerti-
fizéiert wären, déiselwecht Aarbecht
dezentral iwwert d’Land verdeelt
kënnte maachen. Dat géif net nëm-
men erlaben, den Trajet ze verkier-
zen an domat d’Ëmwelt ze schou-
nen, mä och méi prezis ouni Waar-
dezäite kënnen an d’Kontroll ze fue-
ren. Et versteet sech vum selwen,
datt dës Betriber ënnert der Kontroll
vum Transportministère misse stoen.

Duerfir géif ech gären dës Froen
un Iech riichten:

1. Wéi héich schätzt Dir de
Schued, deen eiser Ekonomie
duerch déi laang Waardezäiten an
engem Joer entsteet?

2. Verstéisst déi aktuell Solutioun
vun engem protegéierte Maart fir
eng bestëmmte Gesellschaft net
géint déi europäesch Wettbe-
werbsregelung?

3. Wat géif géint eng Ouverture vun
dësem Beräich fir aner agrééiert
Betriber schwätzen?

4. Wat ass Är Attitüd zu dëser Fro?

Réponse (18.11.2008) de M.
Lucien Lux, Ministre des Trans-
ports:

A senger parlamentarescher Ufro
wëllt den honorablen Deputéierte
gäre Renseignementer iwwert de
Contrôle technique zu Lëtzebuerg.

De Beräich vum Contrôle technique
vun de motoriséierte Gefierer ass
innerhalb der Europäescher Unioun
duerch d’«Directive 96/96/CE du 20
décembre 1996 concernant le rap-
prochement des législations des
États membres relatives au contrôle
technique des véhicules à moteurs
et de leurs remorques» geregelt.

Den Artikel 4bis paragraphe 3 vun
der «loi modifiée du 14 février 1955
concernant la réglementation de la
circulation sur toutes les voies
publiques» gesäit vir:

«Le Ministre des Transports est
autorisé à charger de l’exclusivité
du contrôle technique des vé-
hicules routiers un ou plusieurs
organismes publics ou privés. Ces
organismes doivent être titulaires
d’un agrément délivré par le
Ministre des Transports.»

Am selwechte Paragraphe stinn
och d’Conditiounen, déi een erfëlle
muss, fir een Agrément vum Mi-
nister ze kréien. Mat anere Wieder
kann ee weder vun engem pro-
tégéierte Maart schwätzen nach
kann een unhuele Lëtzebuerg géif
géint déi europäesch Wettbwerbs-
regelung verstoussen.

Wat eng eventuell Ouverture am
Beräich vum Contrôle technique
mat agrééierte Betriber betrëfft,
sou wëll ech ënnersträichen, datt
esou eng Zesummenaarbecht
tëschent der Société Nationale de
Contrôle Technique (SNCT) mat 21
lëtzebuergesche Betriber schonns
säit 1988 besteet.

Question 2961 (5.11.2008) de
M. Félix Braz (DÉI GRÉNG)
concernant les projets pilote
visant les migrants ori-
ginaires du Cap-vert et du
Mali:

Il me revient que des projets pilote
visant les migrants originaires du
Cap-Vert et du Mali sont en dis-
cussion et/ou préparation.

Dans ce contexte, je voudrais
poser les questions suivantes à
Messieurs les Ministres:

- En quoi consistent ces projets
pilote, quels sont les moyens qui y
sont affectés et quand vont-ils
démarrer?

Réponse commune (1.12.2008)
de M. Jean-Louis Schiltz, Mi-
nistre de la Coopération et de l’Ac-
tion humanitaire et de M. Nicolas
Schmit, Ministre délégué aux
Affaires étrangères et à l’Immi-
gration:

Face au drame humain des mi-
grants écorchés sur les fils de fer
barbelés de Melilla et Ceuta ou
naufragés sur les rives des Iles
Canaries, les pays originaires, les
pays de transit et les pays de
destination sont interpellés. Ils
doivent trouver des réponses qui
sont obligatoirement complexes
pour démêler les multiples défis de
la problématique «migration et
développement». Elles relèvent
forcément de différents domaines
politiques, et pour être efficaces
les éléments de réponses doivent
être agencés de manière perti-
nente, misant sur les avantages
comparatifs des politiques mises à
contribution, sans que l’une d’entre
elles ne soit subordonnée - dans
ses moyens et finalités - à l’autre,
respectivement aux autres.

La décision d’émigrer est rarement
sinon jamais le résultat d’un choix
libre et éclairé. Elle est au contraire
souvent inspirée par l’ignorance ou
l’illusion ou encore dictée par la
nécessité et la contrainte. C’est
l’absence absolue de perspectives
d’un avenir meilleur pour soi-même
et pour les siens ou pire encore la
menace tangible voire l’atteinte à
l’intégrité physique qui poussent à
quitter la terre natale et à risquer sa
vie en route, le tout pour un avenir
des plus incertains dans des pays
du Nord faussement perçus
comme une autre terre promise, un
autre eldorado.

Bien avant d’être reconnue comme
un élément de réponse aux défis
des migrations, la coopération au
développement a eu vocation à
intervenir dans les pays en déve-
loppement pour contribuer - en
collaboration avec les autorités de
ces pays - à y créer de meilleures
perspectives et conditions de vie.

C’est à quoi la Coopération luxem-
bourgeoise s’applique depuis des
années, notamment dans les pays
partenaires en Afrique de l’Ouest,
par des programmes de coopé-
ration au développement, dans les
secteurs sociaux de l’éducation,
de la santé et du développement
local intégré.

À ceci s’ajoute les migrations du
type «regroupement familial» et
c’est de celles-ci dont il est en par-
ticulier, mais pas exclusivement
question dans le contexte du projet
mis en œuvre au Cap-Vert.

Cap-Vert

Au Cap-Vert, le projet «Migrer les
yeux ouverts» vise à permettre aux
Capverdiens qui envisagent une émi-
gration vers le Luxembourg, de
prendre la décision d’émigrer en
connaissance de cause, mais aussi
de décider en connaissance de
cause de ne pas émigrer si les con-
ditions légales ou de la vie de tous les
jours ne sont pas remplies ou si des
éléments pratiques font qu’il vaut
mieux renoncer au projet d’émigrer.

Alors que les espoirs et les illusions
qui sont généralement à la base de
la décision de partir risquent d’être
rapidement trahis au contact de la
réalité, il a semblé utile et néces-
saire d’informer tant sur les oppor-
tunités que sur les contraintes
d’une immigration à Luxembourg.

C’est à quoi s’attelle le personnel
du projet depuis décembre 2006
en poursuivant trois objectifs
spécifiques à travers trois axes
d’activités:

- l’appui au «guichet visa» de
l’Ambassade du Luxembourg au
Cap-Vert, permettant l’accueil et
l’information des candidats au
regroupement familial;

- le renforcement des capacités
institutionnelles des autorités cap-
verdiennes compétentes pour les
questions relatives à l’émigration;

- l’établissement au Cap-Vert
d’une instance de liaison entre des
ONG et des associations (no-
tamment d’immigrés capverdiens)
à Luxembourg et la société civile
au Cap-Vert, notamment en vue de
la conception et de la mise en
œuvre de projets de coopération.

Les deux années de mise en
œuvre du projet ont abouti à des
résultats concrets dans les trois
types d’activités:

- Des dizaines de demandes de
visa pour regroupement familial ont
été avisées, complétés et transmis
pour décision à la Direction de
l’Immigration du Ministère des
Affaires étrangères. Dans ce
contexte, des parents immigrés de
longue date ont pu être rendus
attentifs aux difficultés que des
jeunes qui les suivent après des
années, peuvent éprouver lors de
la scolarisation dans leur classe
d’âge à Luxembourg, notamment
en raison de la faible maîtrise des
langues d’enseignement. De ce
fait, certains ont pris la décision de
renoncer à leurs intentions d’émi-
gration; d’autres sont partis, dans
le respect des procédures admi-
nistratives en vigueur et munis des
documents adéquats et en con-
naissance de cause. Des contacts
avec le Ministère de l’Éducation
nationale ont permis d’envisager
d’utiliser l’outil en ligne «my-
School» pour une information
encore plus fournie des candidats
à l’émigration.

- À travers les contacts au Minis-
tère des Affaires étrangères du
Cap-Vert, et notamment l’Institut
des Communautés (IC) qui est
entre autres en charge des rela-
tions avec la diaspora cap-
verdienne, une coopération avec le
service municipal «Accueil et Infor-
mation pour Émigrants» (AIE)
prévoit le projet d’un reportage
«Mon choix du retour», décrivant
comment les expériences et éco-
nomies faites au Luxembourg ont
contribué au succès du retour de
certains ex-émigrés au Cap-Vert.

- La demande pour des parte-
nariats avec des ONG ne cesse

d’augmenter. Des rencontres, des
visites de terrain et des réunions
ont eu lieu sur les îles de Santiago,
Fogo, Sao Vicente et Santo Antào.
Ces rencontres s’avèrent positives,
dans la mesure où des ONG
luxembourgeoises (Pharmaciens
sans frontières, Caritas et Adouna)
ont d’ores et déjà répondu positi-
vement à des propositions de
projets d’ONG capverdiennes (Ver-
defam, Morabi, ADAD, Renascer).

Au vu des résultats encourageants
de la mise en œuvre de la première
phase du projet «Migrer les yeux
ouverts» (budget: EUR 216.807,08),
le Ministère a décidé d’autoriser
une deuxième phase qui opérera
de manière générale avec les
mêmes finalités et sur les mêmes
axes d’activités (budget; EUR
109.050). Le protocole d’accord
concernant cette deuxième phase
sera signé lors de la prochaine vi-
site de SE Monsieur le Ministre des
Affaires étrangères José Brito à
Luxembourg.

À l’heure actuelle la Coopération
luxembourgeoise n’est pas direc-
tement impliquée ni dans la prépa-
ration, ni dans la mise en œuvre de
projets en cours au Mali qui relè-
veraient du domaine «migration et
développement». Ceci dit, le Minis-
tère suit avec intérêt l’initiative
européenne de mettre en place un
Centre d’information et de gestion
des migrations à Bamako. Ce
centre a été inauguré le 6 octobre
dernier.

Question 2963 (6.11.2008) de
Mme Claudia Dall’Agnol
(LSAP) concernant la vaccina-
tion contre le pneumocoque:

La section maladies transmissibles
du Conseil supérieur d’Hygiène a
recommandé la vaccination contre
le pneumocoque par le vaccin
23valent pour les personnes de
plus de 60 ans ainsi que pour
celles présentant certaines affec-
tions chroniques. En effet, celles-ci
auraient un risque accru de dé-
velopper une infection sévère au
pneumocoque. Or, la vaccination
en question nécessite un vaccin
qui, selon mes informations, n’est
pas inscrit sur la liste positive de
l’UCM et qui n’est pas pris en
charge par les caisses de maladie.

Dans ce contexte, j’aimerais poser
à Monsieur le Ministre les
questions suivantes:

- Est-ce que Monsieur le Ministre
peut me confirmer que les vaccins
contre le pneumocoque 23valent
ne sont pas inscrits sur la liste po-
sitive de l’UCM et que les patients
doivent prendre en charge eux-
mêmes ce type de vaccin?

- Si tel est le cas, Monsieur le
Ministre n’est il pas d’avis qu’il
faudrait inscrire ce type de vaccin
sur la liste positive de l’UCM, afin
que la population à risque puisse
profiter de cette vaccination
officiellement recommandée?

Réponse (25.11.2008) de M.
Mars Di Bartolomeo, Ministre
de la Santé et de la Sécurité
sociale:

Le vaccin Pneumo23 n’a pas été
enregistré au Grand-Duché de
Luxembourg par la société produc-
trice. Des pourparlers entre la
Division de la Pharmacie et des
Médicaments du Ministère de la
Santé et la société sont en cours.

Une demande d’inscription dans la
liste positive n’est recevable qu’à la
condition que le vaccin en ques-
tion dispose d’une Autorisation de
Mise sur le Marché (AMM) et d’un
prix public officiel.

Pour le moment, les vaccins pres-
crits ne peuvent être importés par
le pharmacien que sur ordonnance
médicale nominative préalable.
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